
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Καλυβίων, το Γενικό Λύκειο Νέας
Αρτάκης Ευβοίας, το Γυµνάσιο Στυλίδας, το 2ο Γυµνάσιο Κο-
ρίνθου, το 3ο Γενικό Λύκειο Καρδίτσας, το 2ο Γυµνάσιο Πρέ-
βεζας και το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πεύκων Θεσσαλονίκης,
σελ. 2601, 2608, 2620, 2627, 2636, 2644, 2649, 2655

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη.
Συζήτηση επί της προτάσεως που υπέβαλε ο Πρωθυπουρ-

γός κ. Αλέξης Τσίπρας για επαναβεβαίωση της εµπιστοσύνης
της Βουλής στην Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του
Συντάγµατος και 141 του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 2591

3. Ανακοινώνεται επιστολή  του Βουλευτή κ. Αριστείδη
Φωκά προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, µε
την οποία δηλώνει ότι προσχωρεί στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα "Ανεξάρτητοι  Έλληνες-Εθνική Πατριωτική Δηµοκρα-
τική Συµµαχία", καθώς και επιστολή του κ. Πάνου Καµµένου,
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξάρτητων
Ελλήνων, περί αποδοχής αυτής, σελ. 2591  -  2593

4. Ανακοινώνεται επιστολή του κ. Σταύρου Θεοδωράκη,
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας "Το Ποτάµι", προς
τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, µε την οποία
ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Σπυρίδων Δανέλ-
λης τίθεται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµα-
τος, σελ. 2594

5. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Κωνσταντίνου
Μπαρµπαρούση προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο
Βούτση, µε την οποία δηλώνει ότι επιθυµεί την ένταξή του
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή µέχρι να υπάρξει τελεσίδικη απόφαση για την υπόθεσή
του, καθώς και επιστολή του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού
Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαου Μιχαλολιάκου, περί
αποδοχής αυτής, σελ. 2601 - 2603

6. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή κ. Σπυρίδωνα Δα-
νέλλη προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, µε
την οποία γνωστοποιεί ότι από σήµερα, 15η Ιανουαρίου 2019,
θα δραστηριοποιείται στη Βουλή ως ανεξάρτητος Βουλευ-
τής, σελ. 2630 - 2631

7. Ψηφοφορία δι' εγέρσεως, σύµφωνα µε το άρθρο 67 πα-
ράγραφος 7 του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 2597

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  2595, 2596, 2597, 2601,
2604, 2605, 2607, 2608, 2609, 2612, 2613, 2621, 2623, 2624,
2626, 2629, 2635, 2638, 2639, 2649, 2655, 2657, 2660, 2668,
2669, 2673, 2676

9. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.  2624, 2639, 2668, 2669

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν., σελ. 2591 - 2618

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ., σελ. 2618 - 2632
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 2648 - 2664
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ., σελ. 2632 - 2648
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ., σελ. 2664 - 2676

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2639, 2640
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2622, 2623
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 2662
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 2651
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2641
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 2634, 2635, 2636
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2613, 2638, 2639
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 2609
ΓΕΝΝΙΑ Γ. , σελ. 2654
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2653
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2666, 2668, 2669
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 2613
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2649, 2650
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 2671
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 2661, 2669
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 2665, 2666
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2624
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 2618, 2619
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 2613
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2670
ΙΓΓΛΕΖΗ Α. , σελ. 2626
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 2674
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 2643, 2644
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2637
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 2663
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 2657
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 2644, 2645
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 2660, 2661
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 2615
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 2620, 2621
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2629, 2635, 2636, 2652
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2626
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 2646
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2604, 2605, 2607, 2609
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 2613
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 2673
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2646
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 2629
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2636
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 2665
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 2632
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 2627
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 2672
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2632, 2635
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2647, 2648, 2649, 2650
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2627, 2640, 2648
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 2597, 2598, 2600, 2601, 

2608, 2609
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 2658
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 2664
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 2623, 2624
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 2659
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2656
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 2655

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ NE’
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Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 2597, 2613
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 2596
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 2621, 2623, 2624, 2629
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2595, 2596, 2597, 2601, 

2604, 2605, 2607, 2608, 
2609, 2612, 2613, 2626

ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 2608
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2669
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 2608
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2595, 2596, 2639
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 2673
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2639
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2608
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 2657
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 2604, 2660
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2612
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 2649, 2655
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Ι. , σελ. 2608
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 2639
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 2621
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2595, 2608, 2629, 2635
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 2668, 2669, 2673, 2676
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 2621, 2623
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 2673
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 2596
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 2597
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2596
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 2668
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 2604
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 2608, 2655
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 2607

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2668, 2669
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2639
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 2624
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 2668, 2669

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 2605
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 2607
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 2601
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 2607
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2604, 2605
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 2649, 2658, 2661
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 2626, 2649
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 2621
ΜΟΥΣΤΑΦΑ Μ. , σελ. 2619
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 2607
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2598



Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιανουαρίου 2019, ηµέρα Τρίτη και ώρα
12.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και ψηφοφορία επί της προτάσεως του Πρωθυπουρ-
γού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του Κανονισµού
της Βουλής.

Πριν σας αναφέρω τα διαδικαστικά, θα ήθελα να κάνω δύο
ανακοινώσεις προς το Σώµα. 

Η πρώτη ανακοίνωση αφορά επιστολή του Βουλευτή κ. Αρι-
στείδη Φωκά, η οποία αναφέρει: «Σας δηλώνω ότι από σήµερα,

15 Ιανουαρίου 2019, προσχωρώ στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
‘’Ανεξάρτητοι Έλληνες-Εθνική Πατριωτική Δηµοκρατική Συµµα-
χία’’». 

Σε ανταπόκριση αυτής της δήλωσης, έχω επιστολή από τον κ.
Καµµένο, η οποία αναφέρει τα εξής: «Σας δηλώνω ότι σήµερα,
15 Ιανουαρίου 2019, έκανα δεκτή την προσχώρηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης κ. Αριστείδη Φωκά στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα ‘’Ανεξάρτητοι Έλληνες-Εθνική Πατριωτική Δηµοκρατική
Συµµαχία’’». 

Επίσης, σας ανακοινώνω την επιστολή που µου έστειλε ο κ.
Σταύρος Θεοδωράκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Το Ποτάµι, η οποία αναφέρει τα εξής: «Με την παρούσα επι-
στολή σάς ενηµερώνω ότι ο Βουλευτής Ηρακλείου Σπυρίδων
Δανέλλης τίθεται από σήµερα εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος». 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται οι προαναφερθείσες επιστολές,
οι οποίες έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΕ’

Τρίτη 15 Ιανουαρίου 2019
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Στις παραγράφους 4 του
άρθρου 84 του Συντάγµατος και 3 του άρθρου 141 του Κανονι-
σµού της Βουλής ορίζεται ότι η συζήτηση αρχίζει µετά από δύο
µέρες από την υποβολή της και δεν µπορεί να παραταθεί περισ-
σότερο από τρεις µέρες από την έναρξή της. 

Κατ’ εφαρµογήν των ανωτέρω διατάξεων, η συζήτηση επί της
προτάσεως που υπέβαλε ο Πρωθυπουργός για παροχή ψήφου
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση -και µετά από απόφαση της από
14 Ιανουαρίου 2019 Διάσκεψης των Προέδρων- θα ολοκληρωθεί
σε δύο συνεδριάσεις και θα περατωθεί την Τετάρτη 16 Ιανουα-
ρίου έως τα µεσάνυχτα µε ονοµαστική ψηφοφορία. 

Κατά κοινοβουλευτική πρακτική, η σηµερινή συνεδρίαση θα
αρχίσει µε αγόρευση του Πρωθυπουργού και θα ακολουθήσουν
αγορεύσεις των πολιτικών Αρχηγών µε τους χρόνους του άρ-
θρου 97 του Κανονισµού της Βουλής, εφ’ όσον ζητηθεί από την
πλευρά τους και σε χρόνους που επίσης θα κανονισθούν µε το
Προεδρείο, δηλαδή δεν είναι υποχρεωτικό στην αρχή να είναι η
σειρά των πολιτικών Αρχηγών. 

Ο Πρωθυπουργός και οι πολιτικοί Αρχηγοί –αυτό πια είναι υπο-
χρεωτικό, προφανώς- θα δευτερολογήσουν κατά την τελευταία
συνεδρίαση, δηλαδή αύριο το βράδυ, µε αντίστροφη σειρά της
κοινοβουλευτικής τους δύναµης. 

Στη συνέχεια, σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων, προτείνω να εισέλθουµε στις αγορεύσεις των οµιλη-
τών σε τέσσερις κύκλους, κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής
δύναµης των κοµµάτων, µε προβλεπόµενο χρόνο οµιλίας µέχρι
επτά λεπτά για κάθε οµιλήτρια και οµιλητή, χωρίς δικαίωµα δευ-
τερολογίας. 

Κάθε κύκλος οµιλητών αποτελείται από δεκαπέντε συνολικά
Βουλευτές. Οι οκτώ Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υπο-
βάλει καταστάσεις οµιλητών, σύµφωνα µε το άρθρο 65 παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής και έχει καταρτισθεί
ενιαίος κατάλογος µε εναλλαγή οµιλητών, κατ’ αναλογία της κοι-
νοβουλευτικής τους δύναµης. Αλλαγές στον κατάλογο οµιλητών
θα επιτρέπονται µόνο αµοιβαία µε έγγραφο του Γραµµατέα της
Κοινοβουλευτικής τους Οµάδας. Στο τέλος κάθε κύκλου οµιλη-
τών προστίθεται ένας Ανεξάρτητος Βουλευτής. Οι Βουλευτές
της Συµπολιτεύσεως θα εναλλάσσονται µε τους Βουλευτές της
Αντιπολιτεύσεως. 

Σε κάθε κύκλο θα συµµετέχουν πέντε Βουλευτές της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, τρεις Βουλευτές της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, ένας Βουλευτής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ, ένας Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, ένας Βουλευτής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, ένας Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των ΑΝΕΛ,
ένας Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Το Ποτάµι, ένας
Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ένωσης Κεν-
τρώων και ένας Ανεξάρτητος Βουλευτής. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων είναι οριζόµενος στο άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής.
Ειδικότερα, ο χρόνος αυτός για τον Πρωθυπουργό και τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι µέχρι είκοσι λεπτά,
των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων -της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, της κ. Γεννηµατά, του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή, του κ. Μιχαλολιάκου, του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, κ. Κουτσούµπα, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, κ. Καµ-
µένου, του Ποταµιού, κ. Θεοδωράκη και της Ένωσης Κεντρώων
κ. Λεβέντη- είναι µέχρι δεκαπέντε λεπτά. Οι Υπουργοί µπορούν
να οµιλούν µέχρι δεκαπέντε λεπτά της ώρας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί µέχρι δώδεκα λεπτά και οι Υφυπουργοί µέχρι οκτώ
λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. 

Προφανώς, υπάρχουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
που µπορούν να µιλούν µέχρι δώδεκα λεπτά της ώρας, χωρίς δι-
καίωµα δευτερολογίας. Είναι προφανές, αφού θα έχουν µιλήσει
και πριν και µετά ενδεχοµένως οι πολιτικοί Αρχηγοί. 

Η σηµερινή συζήτηση προτείνω να λήξει στις 12.00’ το βράδυ.
Εάν υπάρχει πίεση χρόνου, µπορεί να πάει και πιο ύστερα, έτσι
ώστε να γίνει δυνατό να µιλήσουν όλοι οι προβλεπόµενοι οµιλητές
και οµιλήτριες και -ει δυνατόν- να µην συντµήσουµε και χρόνους. 

Η αυριανή συνεδρίαση θα ξεκινήσει στις 10.00’ το πρωί. Προ-
τείνω η συζήτηση και η ονοµαστική ψηφοφορία να έχει ολοκλη-
ρωθεί έως τις 12.00’ τα µεσάνυχτα. 

Η πρόταση εµπιστοσύνης γίνεται δεκτή µε την απόλυτη πλει-
οψηφία των παρόντων Βουλευτών, η οποία, όµως, δεν επιτρέπε-
ται να είναι µικρότερη από τα 2/5 του όλου αριθµού των
Βουλευτών. Το Σώµα δέχεται την πρόταση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε αντίρρηση, κύριε

Δένδια;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ:  Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως

θα αναφερθώ επί της διαδικασίας, την οποία µόλις προτείνατε.
Και εξηγούµαι. 

Κατ’ αρχάς, το άρθρο 141 του Κανονισµού της Βουλής, το
οποίο αναγνώσατε, προσδιορίζει ως ανώτατο όριο αυτής της συ-
ζήτησης για την πρόταση εµπιστοσύνης, την οποία ζήτησε η Κυ-
βέρνηση και όχι ο Πρωθυπουργός –και θα εξηγήσω γιατί
αναφέροµαι στην Κυβέρνηση αµέσως µετά-, τις τρεις ηµέρες. 

Ο Κανονισµός της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι όπως ο
Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας. Δεν θέτει ανώτατα όρια ταχύτη-
τας ή χρόνου. Τα θέτει διότι µέσα στη σκέψη του νοµοθέτη αυτός
είναι ο κατ’ εξοχήν ενδεδειγµένος και ο απαραίτητος χρόνος. Και
νοµίζω ότι και η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός, αλλά και όλοι
οι συνάδελφοι θα θέλουν να ακούσουν τις γνώµες των Βουλευ-
τών σε κάτι το οποίο είναι κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία.

Δεν αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, καθόλου γιατί η Κυβέρνηση
θέλει να συντµήσει αυτόν τον χρόνο, γιατί επιθυµεί να µην συµ-
πληρωθεί το τριήµερο, το οποίο, όπως ξέρετε, κύριε Πρόεδρε,
είναι και το ιστορικό προηγούµενο. Εγώ δεν θυµάµαι όσα χρόνια
είµαι στην Αίθουσα να έχει υπάρξει συζήτηση τέτοιας πρότασης
µέσα σε δύο µέρες. Μπορεί να µου διαφεύγει κάτι, αλλά θα ήταν
ιδιαίτερα περίεργο. Πιστεύω ότι δεν υπάρχει πάντως –και τα τε-
λευταία χρόνια σίγουρα- περίπτωση συζήτησης τέτοιας πρότα-
σης, η οποία να έχει ολοκληρωθεί µέσα σε δύο µέρες. Αντιθέτως,
πάντα τηρήθηκε το τριήµερο. 

Πέραν αυτού, θέλω να πω και το εξής, γιατί αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως στην Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση έχει τέσσερις κενές
θέσεις. Προσλαµβάνω ότι προσέρχεται σε αυτή τη συζήτηση
χωρίς πρόθεση, αφού ολοκληρωθεί η συζήτηση αυτή, να προβεί
σε πλήρωση των κενών θέσεων. Διότι, εάν αυτή η σκέψη υπάρχει
στο µυαλό του Πρωθυπουργού, αυτό θα σηµαίνει ότι υφίσταται
«καρότο».

Άρα κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση στο σύνολό της έρχεται και
οφείλει η Κυβέρνηση στο σύνολό της να δώσει τις τρεις µέρες
στους Βουλευτές για να τοποθετηθούν. Εάν ο Πρωθυπουργός
έχει στο µυαλό του να πληρώσει αµέσως µετά τις θέσεις, τότε
παραβαίνει το άρθρο 141, το οποίο –επαναλαµβάνω- ρητά ορίζει
πως η Κυβέρνηση έρχεται και ζητά ψήφο εµπιστοσύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα σας αιφνι-

διάσω. Αναφερθήκατε στη Διάσκεψη των Προέδρων και την από-
φασή της. Θέλω να µνηµονεύσω ότι η απόφαση αυτή, ελήφθη,
κατά πλειοψηφία. Συνεπώς έχετε ακούσει τις ενστάσεις και του
δικού µας κόµµατος, της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, σε αυτό
που προτείνατε και η πλειοψηφία -όχι όλη η Διάσκεψη των Προ-
έδρων- αποφάσισε. 

Διαφωνούµε µε τη διαδικασία και διαφωνούµε, κυρίως, µε το
ότι ρυθµίζετε τη διεξαγωγή της συζήτησης σε δύο µέρες. Δεν
ξέρω τι θυµάται ο κ. Δένδιας. Εµείς, όµως, στην Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα, έχουµε δει όλες τις σχετικές συζητήσεις -διορθώστε
µε αν κάπου κάνουµε λάθος- και ούτε µία φορά δεν έγινε συζή-
τηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης σε λιγότερες από τρεις
ηµέρες. Και δεν είναι τυχαίο που ο Κανονισµός της Βουλής δίνει
αυτήν την ευχέρεια και καθόλου τυχαίο δεν είναι που η πρακτική
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συναρµολογήθηκε µε τα ακραία όρια αυτής της προθεσµίας που
δίνει ο Κανονισµός. 

Όµως ήταν άραγε ξαφνικό που από την πλευρά σας προτεί-
νατε αυτό; Εµείς, µάθαµε από τον κ. Κεγκέρογλου, ότι χθες προ-
τείνατε παράλληλα µε τη διαδικασία της ψήφου εµπιστοσύνης
να έχουµε και κανονική λειτουργία της Βουλής, να λειτουργεί το
νοµοθετικό της έργο, να λειτουργούν οι επιτροπές. Τι είναι αυτά;
Δεν ζήτησε ο Πρωθυπουργός την Κυριακή ψήφο εµπιστοσύνης;
Δεν δήλωσε ο κ. Καµµένος και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ότι απο-
χωρούν από τη δεδηλωµένη; Γιατί τα κάνετε αυτά;

Τα κάνετε αυτά, όµως, ως συνέχεια µιας πρακτικής σταθερής
ως προς τα θέµατα µιας συνθήκης του πολιτεύµατος, που είναι να
ζητά η Κυβέρνηση την εµπιστοσύνη των εκατόν πενήντα ένα, για
να προχωρά σταθερά, από τα τέλη του δέκατου ένατου αιώνα.

Κοιτάξτε, ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος, ένα µήνα πριν -
και έχω εδώ τη συνέντευξή του- σε ραδιοφωνικό σταθµό, είπε
ότι δεν τίθεται κανένα θέµα, αν αποχωρούσε ο κ. Καµµένος, ότι
δεν τίθεται θέµα ψήφου εµπιστοσύνης. Αυτή είναι η σχέση σας
µε τη δηµοκρατική αρχή: από ασθενής έως ανύπαρκτη, κύριε
Πρόεδρε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η σχέση µας µε τη δηµο-

κρατική αρχή ορίζεται επακριβώς από τα όρια, το γράµµα, το
πνεύµα και όλη την εφαρµογή του ελληνικού Συντάγµατος. Ορί-
ζεται απολύτως από το Σύνταγµα και από τον Κανονισµό. Και
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά πως, αν επρόκειτο να γίνει µια δια-
φορετική διαδικασία σαν αυτή που υπαινίσσεσθε ή σαν αυτή που
ζητήσατε χθες στη Διάσκεψη των Προέδρων, θα υπήρχε µια προ-
ϋπόθεση µιας εντελώς διαφορετικής διαδικασίας, δηλαδή θα
είχε υποβληθεί πρόταση δυσπιστίας από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, που έχει και τον σχετικό αριθµό για να µπορεί να υπο-
βάλει την πρόταση δυσπιστίας. 

Τότε, πράγµατι, επίσης θα ήταν λυµένο απολύτως, όπως και
τώρα είναι λυµένο απολύτως, εφόσον δεν κατετέθη τέτοια πρό-
ταση και πάµε µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού και της Κυ-
βέρνησης στην πρόταση επαναβεβαίωσης της εµπιστοσύνης της
Βουλής. Τότε, λέω, θα ήταν σαφές ότι θα ακολουθείτο η διαδι-
κασία κατά πώς το είπατε: Δηλαδή ενδιάµεσα δεν θα λειτουρ-
γούσε η Βουλή, δεν θα υπήρχαν επιπλέον νοµοθετικές ή άλλες
διαδικασίες, θα ξεκινούσαµε τη συγκεκριµένη µέρα και θα ακο-
λουθείτο η συγκεκριµένη διαδικασία. 

Το Σύνταγµα είναι πάρα πολύ σαφές: Εάν υπάρχει κάποιο κενό
στο Σύνταγµα, είµαστε εν όψει της συνταγµατικής αναθεώρη-
σης. Εάν, λοιπόν, από την εµπειρία της ίδιας της Βουλής, υπάρ-
χει ένα κενό, µια άλλη ερµηνεία, είναι προφανές ότι θα πρέπει
να συζητηθεί, όταν έρθει αυτή η διαδικασία και όταν αλλάξουµε
το Σύνταγµα. Ο Πρωθυπουργός πήρε την πρωτοβουλία και ζή-
τησε επαναβεβαίωση της εµπιστοσύνης της Βουλής. 

Θέλω να σας πω ευθέως, επίσης, επειδή βάλατε ένα θέµα σχε-
τικά µε την Κυβέρνηση και το πόσες κενές θέσεις έχει κ.λπ., το
εξής: Εάν ο Πρωθυπουργός προχωρήσει ή δεν προχωρήσει σε
ανασχηµατισµό τις επόµενες µέρες, επίσης κατά το Σύνταγµα
είναι απολύτως δικό του δικαίωµα και δεν έρχεται στη Βουλή
οποιαδήποτε κυβέρνηση που προκύπτει από µερικό ή ολικό
ακόµη ανασχηµατισµό προς επαναβεβαίωση της ψήφου εµπιστο-
σύνης. Άρα είναι δύο εξαιρετικά διαφορετικά ζητήµατα και πα-
ρέλκω τον υπαινιγµό τον οποίο έκανε ο αγαπητός
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Δένδιας και τον οποίο όλοι αν-
τιληφθήκαµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι υπαινιγµός, κύριε
Πρόεδρε. Ευθεία τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. Άρα είναι δι-
καίωµα για να γίνει διαφορετικά. 

Επίσης, πριν από τρεις εβδοµάδες σε αυτήν την Αίθουσα η πα-
ρούσα Κυβέρνηση έχει πάρει κατά το Σύνταγµα ψήφο εµπιστο-
σύνης. Άρα είναι θέµα απολύτως πολιτικό –και έτσι έχει τεθεί εξ
όσων έχω αντιληφθεί στην ευρεία δηµόσια ανακοίνωση που
έκανε ο Πρωθυπουργός και στην επιστολή που µας έστειλε-,
είναι ένα πολιτικό ζήτηµα, το οποίο µε πλήρη πρωτοβουλία και

ευαισθησία, θα έλεγα, του ίδιου του Πρωθυπουργού και της Κυ-
βέρνησης έρχεται για να συζητηθεί στην ελληνική Βουλή. 

Αντιλαµβάνοµαι και για λόγους που έχουν σχέση µε τα Πρα-
κτικά, αλλά και µε τη δηµόσια συζήτηση που γίνεται ότι ευλόγως,
νοµίµως, σωστά από την πλευρά σας θέτετε τις ενστάσεις που
είχαν τεθεί από τους εκπροσώπους σας στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων σε σχέση µε τη διήµερη διαδικασία. Εκεί µπορέσαµε και
βρήκαµε, πιστεύω, µε µια ευρύτερη πλειοψηφία από την πα-
ρούσα κυβερνητική πλειοψηφία, ένα modus vivendi. Με την ορ-
γανωµένη συζήτηση και τους τέσσερις κύκλους που θα
εξαντληθούν, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και όποι-
ους άλλους συµµετάσχουν στη συζήτηση θεωρήσαµε και θεω-
ρούµε ότι είναι επαρκής αυτή η συζήτηση για να τελειώσει αύριο
το βράδυ. 

Αντιλαµβάνοµαι –επαναλαµβάνω- ότι ευλόγως και νοµίµως θέ-
τετε τη δική σας ένσταση. Πιστεύω πως υπάρχει –και τη θέτω
στη Βουλή προς έγκριση- η διαδικασία που κατά πλειοψηφία,
όπως σωστά είπατε, από τη Διάσκεψη των Προέδρων επροτάθη. 

Παρακαλώ, υπάρχει συναίνεση επί της διαδικασίας; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Από εσάς όχι. Όµως κατά

πλειοψηφία υπάρχει. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ούτε από εµάς, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε τον λόγο, κύριε Πα-

φίλη;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Τον έχει ζητήσει εδώ και ώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Παπαρήγα, δεν είχα

αντιληφθεί ότι ζητούσε τον λόγο ο κ. Παφίλης. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Αφού ξέρετε ότι υπάρχουν διαφο-

ρετικές απόψεις.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αλίµονο. Με συγχωρείτε.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και στη Διάσκεψη των Προέδρων θέ-

σαµε το θέµα το οποίο είναι απλό, πέρα από τα πολιτικά σκεπτικά
που µπορεί να έχουν τα άλλα κόµµατα. Γιατί δεν δέχεστε να γίνει
η συζήτηση τρεις µέρες; Ποιος είναι ο λόγος; Ήδη όλα αυτά τα
χρόνια έχει πλέον παγιωθεί η διαδικασία του fast track σε όλα.
Και επί της αρχής και επί των άρθρων µία µέρα η συζήτηση µε
µόνιµη διαφωνία. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, επειδή πρόκειται για ένα σηµαν-
τικό θέµα, ζητήσαµε να γίνει η συνεδρίαση τρεις µέρες, όπως
επιτρέπει ο Κανονισµός της Βουλής, για να µπορέσουν να µιλή-
σουν περισσότεροι. Είναι πολύ απλό. 

Δεν υπάρχει καµµία αιτιολογία µέχρι τώρα. Πείτε µας γιατί δεν
το δέχεστε. Τι πρόβληµα υπάρχει; Υπάρχει τίποτα επείγον για
την Πέµπτη; Μέχρι που κάναµε και την εναλλακτική πρόταση, απ’
ό,τι γνωρίζετε, στη Διάσκεψη των Προέδρων να πάει µέχρι την
Πέµπτη το µεσηµέρι. Γιατί αρνείστε, αφού όλοι απαιτούν να γίνει
τρεις µέρες και υπάρχει η δυνατότητα να γίνει τρεις µέρες αυτή
η συζήτηση, για να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, εµείς, το Πο-

τάµι, και στη Διάσκεψη των Προέδρων διά του εκπροσώπου µας
και Αντιπροέδρου του Σώµατος κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη, είπαµε
ότι θα πρέπει να εξαντληθεί το ανώτερο χρονικό όριο που δίνει
ο Κανονισµός της Βουλής για να διεξαχθεί η συζήτηση για πα-
ροχή ή µη ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση. Ο Κανο-
νισµός µιλάει για ανώτατο χρονικό όριο τις τρεις ηµέρες, απλώς
και µόνο για να µην υπερβεί η διαδικασία τις τρεις ηµέρες. 

Στο κάτω κάτω έχουµε τόσα ανοιχτά πολιτικά θέµατα. Έχουµε
µπροστά µας το µακεδονικό. Έχουµε µπροστά µας την ποιότητα
της δηµοκρατίας και την υγεία του κοινοβουλευτισµού. Όταν
έχουµε συνεχείς µεταγραφές Βουλευτών, όταν η σωτηρία ή µη
της Κυβέρνησης Τσίπρα εξαρτάται από µεταγραφές, εδώ πρέπει
να έχουµε τρεις ηµέρες να µιλήσουµε.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αντιδράτε;

Διαδικασίες «ψεκάστε-σκουπίστε-τελειώσατε», εµείς δεν δεχό-
µαστε. Διαφωνούµε, λοιπόν, µε την πρόταση.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αµυρά, εντάξει, εί-
πατε και τα επιπλέον. Εγώ δεν θέλω να κάνω εδώ αναπαραγωγή
της συζήτησης στη Διάσκεψη των Προέδρων και της τελικής
συµφωνίας που υπήρξε για το σύνολο της διαδικασίας αυτής της
εβδοµάδας, µε βάση την οποία µεθαύριο υπάρχει και το νοµο-
θετικό έργο του Υπουργείου Παιδείας.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ, κύριε
Αθανασίου. Δεν έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κάθε Βουλευτής έχει δικαίωµα
λόγου επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αθανασίου, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

Πρέπει να γνωρίζετε δε, επειδή αναφερθήκατε προηγουµέ-
νως, ότι στις προηγούµενες συζητήσεις που είχαν γίνει επί της
προτάσεως εµπιστοσύνης, σε όλο το διαρρεύσαν διάστηµα
µέχρι να ξεκινήσει η συζήτηση, έγινε κανονικά νοµοθετικό και κοι-
νοβουλευτικό έργο. Είναι οι ηµεροµηνίες στις υπηρεσίες, οι χρο-
νολογίες και οι ηµέρες. Γι’ αυτό, θα παρακαλούσα επί των
θεµάτων τα οποία τίθενται, να υπάρχει µια ακρίβεια, όταν ανα-
φερόµαστε στο παρελθόν. Είναι άλλο πράγµα αν πολιτικά τίθεται
το ζήτηµα για πρώτη φορά ή όπως τίθεται.

Άρα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ορίζει το άρθρο 67
παράγραφος 7, του Κανονισµού, για τα παρεµπίπτοντα αποφαί-
νεται ο Πρόεδρος και αν διατυπωθούν αντιρρήσεις, όπως έχουν
διατυπωθεί…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να µη θέλετε τον λόγο. Δεν
θα σας δώσω τον λόγο, µε συγχωρείτε πολύ. Μίλησαν οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων και αν θέλει και κάποιος
άλλος εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να µιλήσει, ας µι-
λήσει. Δεν γίνεται να µιλήσει κάθε Βουλευτής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αυτό είναι δικαίωµα κάθε Βου-
λευτή. Παραβιάζετε τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Αθα-
νασίου. Σας παρακαλώ! Μην ξεκινάµε µε µια ένταση επί των δια-
δικαστικών. Ουσιαστικά είναι τα πολιτικά ζητήµατα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είστε ο Πρόεδρος που παραβιά-
ζει τον Κανονισµό κατά σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πόσω µάλλον µετά απ’
αυτό που είπατε, ότι δηλαδή είµαι ο Πρόεδρος που παραβιάζει
τον Κανονισµό κατά σύστηµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο Κανονισµός άλλα λέει. Λυπά-
µαι πάρα πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πάρα πολύ.
Εντάξει. Δεν σας δίνω τον λόγο. Σας ευχαριστώ πολύ για όλα
όσα ακούω αυτές τις ηµέρες. Έχω αρκετή εµπειρία, για να µέ-
νουµε στα πολιτικά και στις ανθρώπινες και πολιτισµένες σχέσεις
µεταξύ µας. Αφήστε τα αυτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Διαβάστε το άρθρο! Κρίµα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με βάση το παρεµπίπτον,

λοιπόν…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. Τον

έχω ζητήσει πολλές φορές.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, κύριε Παππά.

Είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κόµµατος. Έχετε ζητήσει
τον λόγο και ενδεχοµένως σας παρέλειψα µε δική µου ευθύνη.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκτιµώ την αγωνία των

υπολοίπων Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να κερδίσουν το πεν-
τάλεπτο της δηµοσιότητος, αλλά θεωρώ τις τοποθετήσεις τους
–και ειδικά την τοποθέτηση του Εκπροσώπου της Νέας Δηµο-
κρατίας- εντελώς προσχηµατικές. 

Το τι ειπώθηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων είναι γνωστό,
όπως είναι γνωστό –και διορθώνω, κύριε Πρόεδρε, εσάς- ότι η
απόφαση ελήφθη κατά πλειοψηφία. Η Χρυσή Αυγή διαφώνησε
µε το διήµερο. Σίγουρα, αν µιλήσουν και τοποθετηθούν υπέρ ή
κατά της Κυβέρνησης όσο το δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές,
αυτό θα ήταν καλύτερο για τον ελληνικό λαό, αλλά και για τις

λειτουργίες του Κοινοβουλίου.
Είναι, λοιπόν, προσχηµατικό το ότι η Νέα Δηµοκρατία προσπα-

θεί να ροκανίσει τον χρόνο των αντιπολιτευτικών θέσεων που θα
έπρεπε να ειπωθούν εδώ, προκειµένου να κερδίσει τις εντυπώ-
σεις, ενώ –για να λέµε, επιτέλους, τα πράγµατα µε το όνοµά τους
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα- ο καλύτερος σπόνσορας της Κυβέρ-
νησης αυτή τη στιγµή, ο καλύτερος υποστηρικτής ή αυτός που
θα ήθελε να τελειώνει η διαδικασία όχι σε τρεις ηµέρες, αλλά
έστω και σε µία ηµέρα, είναι η Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην ερµη-
νεύετε τις θέσεις άλλων κοµµάτων. Σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία θέλει πράγµατι να
πάρει ψήφο εµπιστοσύνης, ώστε να φύγει από τα χέρια της ως
µελλοντικής Κυβέρνησης η «καυτή πατάτα» που λέγεται σκο-
πιανό.

Ο κ. Δένδιας, λοιπόν, ο οποίος προσφάτως είχε δηλώσει σε
συνέντευξή του σε µεγάλη εφηµερίδα ότι είναι υπέρ του όρου
«Βόρειος Μακεδονία», καλύτερα θα ήταν να σιωπά.

Η Χρυσή Αυγή θεωρεί ότι η διήµερη συζήτηση είναι απολύτως
συνδεδεµένη µε το «Σκοπιανό» και µε τη Συµφωνία –την προδο-
τική κατ’ εµάς, αυτό δεν το λέει η Νέα Δηµοκρατία, το λέµε εµείς-
των Πρεσπών...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. Ξεκινήσατε µε
φόρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: ...και εµµένει στη θέση της ότι η Μακε-
δονία είναι µία και είναι µόνο ελληνική.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, εντάξει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι «εντάξει». Έτσι είναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, όπως ορίζει το άρθρο 67 παράγραφος 7 του Κανονισµού
της Βουλής για τα παρεµπίπτοντα, επαναλαµβάνω ότι αποφαίνε-
ται ο Πρόεδρος και αν διατυπωθούν, όπως διατυπώθησαν και
αναλύθησαν αντιρρήσεις, η Βουλή αποφασίζει δι’ εγέρσεως.

Παρακαλώ να εγερθούν οι συνάδελφοι οι οποίοι µετά απ’ όλα
αυτά κρίνουν ότι εφαρµόζουµε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση του Προέδρου)
Προφανώς ηγέρθησαν οι περισσότεροι και οι περισσότερες

και συνεπώς το παρεµπίπτον ζήτηµα απορρίπτεται.
Παρακαλώ πολύ, ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας έχει τον

λόγο.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε δέκα ηµέρες από σήµερα συµπληρώνονται τέσσερα χρόνια
από την 25η του Γενάρη του 2015, από την ηµέρα που ο τόπος
έζησε µία µεγάλη πολιτική αλλαγή, µία µεγάλη πολιτική ανα-
τροπή. Πρόκειται για µία µεγάλη πολιτική ανατροπή που δεν
ήρθε ως κεραυνός εν αιθρία, αλλά ήταν αποτέλεσµα της µεγα-
λύτερης οικονοµικής κρίσης που βίωσε η πατρίδα µας τα τελευ-
ταία χρόνια, δεν θα έλεγα από τη Μεταπολίτευση και µετά, αλλά
θα τολµούσα να πω της µεγαλύτερης κρίσης µετά τον Β’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο τουλάχιστον. 

Κυρίως, όµως, αυτή η µεγάλη πολιτική ανατροπή ήταν και το
αποτέλεσµα της διαχείρισης της κρίσης από τις κυβερνήσεις των
τελευταίων ετών και των πολιτικών επιλογών και πρακτικών πολ-
λών χρόνων µέχρι την κρίση, που είχαν ως αποτέλεσµα να οδη-
γηθεί η χώρα στην οικονοµική χρεοκοπία. Αναφέροµαι στο
πελατειακό σύστηµα, στη γενικευµένη φοροδιαφυγή, τη γενικευ-
µένη διαφθορά, την κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα, τη δια-
πλοκή οικονοµικής και πολιτικής εξουσίας, τη διαρκή διεύρυνση
των ανισοτήτων, την απαξίωση των δηµοκρατικών θεσµών, τη θε-
σµική παρακµή. Είναι στοιχεία τα οποία µας οδήγησαν σ’ αυτήν
την κρίση, τη µεγάλης διάρκειας κρίση, της οποίας πλήρωσε ο
ελληνικός λαός πάρα πολύ σκληρά το τίµηµα.

Τον Γενάρη του 2015, λοιπόν, ο ελληνικός λαός έκανε µια ιστο-
ρική επιλογή, να εµπιστευθεί σε πολιτικά κόµµατα που δεν είχαν
κυβερνήσει να οδηγήσουν την χώρα στην έξοδο από την κρίση
και τα µνηµόνια, να µπει ένα τέλος σε µια πολιτική πολύ σκληρής
και άδικης λιτότητας, να ανασυγκροτηθεί η ελληνική οικονοµία
σε νέες στέρεες βάσεις και να µπει σε πρώτο πλάνο και σε πρώτη
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προτεραιότητα αυτό που ονοµάζουµε «ανάγκες της κοινωνικής
πλειοψηφίας», «ανάγκες των κοινωνικά αδύναµων», των εργαζο-
µένων, όλων αυτών που έµειναν απολύτως απροστάτευτοι µπρο-
στά στην κρίση.

Από τότε, βέβαια, µεσολάβησαν πολλά, κύλισε πολύ νερό στο
αυλάκι. Είχαµε τη δύσκολη και επίπονη διαπραγµάτευση το 2015,
τον δύσκολο συµβιβασµό εκείνου του καλοκαιριού, όταν αναγκα-
στήκαµε να κάνουµε ένα βήµα πίσω για να έχουµε σήµερα πόδια
να περπατάµε και να κάνουµε αρκετά βήµατα µπροστά.

Οι εκλογές του Σεπτέµβρη του 2015, όταν απευθυνθήκαµε στον
ελληνικό λαό ζητώντας την εντολή να συνεχίσουµε µε τη συµφω-
νία, τη δύσκολη συµφωνία, τη γνωστή σε όλους, ήταν η πιο κοµ-
βική στιγµή αυτής της διαδροµής. Ήταν µια επιλογή πολιτικής
ευθύνης, θάρρους και δηµοκρατίας, που καµµία από τις προηγού-
µενες πολιτικές ηγεσίες µέσα στην κρίση -από το 2010 έως το
2015- δεν είχε την τόλµη και το σθένος να αναλάβει. Όλες οι προ-
ηγούµενες πολιτικές ηγεσίες πήγαιναν στον ελληνικό λαό πριν και
µετά τις συµφωνίες ακολουθούσαν άλλη πολιτική. 

Μετά ακολούθησε ένα πολύ δύσκολο διάστηµα, τρία χρόνια
εξαντλητικών διαπραγµατεύσεων και τεσσάρων δύσκολων αξιο-
λογήσεων, για να ολοκληρωθεί το πρόγραµµα. Ταυτόχρονα, βρε-
θήκαµε µπροστά σε µια ακόµα δύσκολη κρίση, όχι µόνο για τη
χώρα, αλλά για ολόκληρη την περιοχή, στην προσφυγική κρίση,
που έλαχε σε εµάς να διαχειριστούµε, σε µια χώρα που έβγαινε
από τα συντρίµµια των δύο πρώτων µνηµονίων, µιας εξαιρετικά
δύσκολης και σκληρής οικονοµικής πολιτικής. Ήταν µια τριετία
σκληρών πολιτικών αγώνων και δύσκολων αποφάσεων.

Σήµερα, µετά από όλα αυτά, µετά από τις δυσκολίες και τα λάθη
που µπορεί να έγιναν, δεν υπάρχει πια καµµία αµφιβολία και στον
τελευταίο Έλληνα και στην τελευταία Ελληνίδα, αλλά και σε όλους
όσους παρακολουθούν τις εξελίξεις στη χώρα µας, τη διεθνή κοι-
νότητα, την ευρωπαϊκή κοινότητα, ότι σήµερα η Ελλάδα είναι µια
διαφορετική χώρα από την Ελλάδα που παραλάβαµε τον Γενάρη
του 2015. 

Η αυγή του 2019 είναι η αυγή µιας καινούργιας εποχής για τη
χώρα µας, γιατί τον Αύγουστο του 2018, παρά τις συνεχείς κατα-
στροφολογικές προβλέψεις, τις Κασσάνδρες, καταφέραµε να πε-
τύχουµε αυτό που φάνταζε σχεδόν αδύνατο λίγα χρόνια πριν, την
καθαρή έξοδο της χώρας από τα οικονοµικά προγράµµατα, την
καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια. Και όχι µόνο αυτό. Ταυτόχρονα
καταφέραµε να ρυθµίσουµε το ελληνικό δηµόσιο χρέος, καθι-
στώντας το για πρώτη φορά, µετά από µια δεκαετία σχεδόν, βιώ-
σιµο, κάτι που οι προηγούµενες κυβερνήσεις ποτέ δεν πέτυχαν
και ούτε είχαν την ελπίδα να το πετύχουν, καθώς αυτοί οι οποίοι
θεωρούντο επαγγελµατίες της πολιτικής -εµείς ερασιτέχνες- τέ-
τοιες µέρες πριν από πέντε χρόνια ζητούσαν ακόµα πιστοποιητικά
βιωσιµότητας. Και ήρθαµε εµείς, που δεν ξέραµε να κυβερνάµε,
που δεν ξέραµε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, που δεν γνωρίζαµε
πώς να διαπραγµατευτούµε, αλλά καταφέραµε -και αυτό είναι
κοινή διαπίστωση σε όλη την Ευρώπη σήµερα- τους καλύτερους
δυνατούς όρους για την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοι-
νωνία.

Σήµερα, έχουµε εξασφαλίσει πλήρως τις χρηµατοδοτικές ανάγ-
κες της χώρας µέχρι το 2020, µε το µαξιλάρι ρευστότητας του
ESM, αλλά και να επαναφέρουµε το επίπεδο των επιτοκίων δανει-
σµού στα προ κρίσης επίπεδα. 

Το σηµαντικότερο, όµως, που πολλοί δεν στέκονται σε αυτό, -
εγώ στέκοµαι διαρκώς σε αυτό- είναι ότι όλα αυτά τα πετύχαµε µε
το λιγότερο δυνατό κόστος απέναντι στην κοινωνία και στους πιο
ευάλωτους, όλα αυτά τα πετύχαµε κρατώντας την κοινωνία όρθια.
Γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το δικό µας µέληµα δεν ήταν
µόνο να βγούµε από τα προγράµµατα, αλλά να θέσουµε την κοι-
νωνική πλειοψηφία, που επλήγη από τα προγράµµατα αυτά, στο
επίκεντρο της προσοχή µας. Και αυτό κάναµε όλο αυτό το διά-
στηµα, παρά τις δυσκολίες. 

Το πρώτο εξάµηνο είχαµε τις διευκολύνσεις των εκατό δόσεων,
τα προγράµµατα για την ανθρωπιστική κρίση, την προστασία της
κατοικίας, το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης, αργότερα, µε την
επαναρύθµιση της αγοράς εργασίας, την επαναφορά των συλλο-
γικών διαπραγµατεύσεων, το χτύπηµα της µαύρης και αδήλωτης
εργασίας, την αποκατάσταση των απολυµένων του δεύτερου µνη-

µονίου, τη στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε προσλή-
ψεις γιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού και ενίσχυση των υπο-
δοµών, τη θεσµοθέτηση της καθολικής πρόσβασης των
ανασφάλιστων στα δηµόσια νοσοκοµεία.

Επίσης, έγινε η ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου για
πρώτη φορά µετά από τριάντα χρόνια ασυδοσίας, αλλά υπάρχει
και διαρκής προσπάθεια, ακόµα και από το υστέρηµα, το περίσ-
σευµα του δηµόσιου προϋπολογισµού, κάθε φορά να στηρίζονται
οι πιο αδύναµοι µε κοινωνικά κριτήρια. Έχουµε τα κοινωνικά µερί-
σµατα για τρία συνεχόµενα χρόνια που ξεπερνούν τα 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, που στήριξαν αυτούς που πραγµατικά έχουν
ανάγκη, αλλά και πρόσφατα µε την επιστροφή των αναδροµικών
σε επαγγελµατίες, γιατρούς, πανεπιστηµιακούς, ένστολους, δικα-
στικούς, σε όσους αδίκως είχαν στερηθεί. 

Ακόµα, έχουµε ενίσχυση της εκπαίδευσης και της έρευνας,
αλλά και καθηµερινός αγώνας για την ενίσχυση της αξιοπιστίας
της πολιτικής και των θεσµών, -να µη µιλήσω µόνο για την ενί-
σχυση των κοινωνικά αδύναµων, γιατί νοµίζω ότι η κρίση δεν ήταν
µόνο οικονοµική, αλλά και κρίση θεσµών που βίωσε ο τόπος µας-
καθώς και προσπάθεια να ανοίξει ο δρόµος για την καταπολέµηση
της διαφθοράς, της διαπλοκής, να ανοίξει ο δρόµος για την απο-
κατάσταση της δικαιοσύνης.

Θα µπορούσα να πολλαπλασιάσω τα πεπραγµένα αυτής της
Κυβέρνησης, αλλά θα σταθώ µόνο στο να πω ότι κάθε στιγµή -και
µέσα από πολύ µεγάλες δυσκολίες- κινηθήκαµε µε έναν και µονα-
δικό στόχο, µε έναν και µοναδικό γνώµονα: Να κρατήσουµε την
κοινωνία όρθια, να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη των πολι-
τών στη δυνατότητα της πολιτικής να επιλύει προβλήµατα µε γνώ-
µονα τα συµφέροντα των πολλών, για να µην είναι η έξοδος από
τα µνηµόνια µια κενή ηµεροµηνία, αλλά το σάλπισµα για την οικο-
δόµηση µιας νέας αρχής για τη χώρα. 

Πιστεύω ότι πράγµατι αυτό ήταν και αυτό µπορεί να είναι, γιατί
λίγες µέρες πριν, σε τούτη εδώ την Αίθουσα, ψηφίστηκε –πανη-
γυρικά, θα έλεγα- µε 154 Βουλευτές, ο πρώτος, µετά από οκτώ
ολόκληρα χρόνια, µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. Ήταν ο
πρώτος προϋπολογισµός που δεν υπαγορεύτηκε από δανειστές,
αλλά από τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας έτσι όπως τις αντι-
λαµβάνεται η εκλεγµένη, από τον ελληνικό λαό, Κυβέρνηση του
τόπου. Ήταν ένας προϋπολογισµός που, µετά από µια δεκαετία
συρρίκνωσης και περικοπών, προχώρησε για πρώτη φορά σε δη-
µοσιονοµική επέκταση, µε περαιτέρω µέτρα για την ενίσχυση της
κοινωνικής πλειοψηφίας, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
για ελεύθερους επαγγελµατίες, τη µείωση του ΕΝΦΙΑ έως 30%
για τις µικρές περιουσίες, την πρόβλεψη για 7.000 περισσότερες
θέσεις εργασίας σε κρίσιµους τοµείς του δηµόσιου τοµέα, όπως
η ειδική αγωγή, το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», την κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους συνεταιρισµένους αγρό-
τες, την πρόβλεψη, για πρώτη φορά, στεγαστικού επιδόµατος για
εκατοντάδες χιλιάδες δικαιούχους και, φυσικά, την κατάργηση της
αχρείαστης περικοπής των συντάξεων για το 2019 και προέβλεψε,
για πρώτη φορά, αυξήσεις για τις συντάξεις και όχι µειώσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Της «αχρείαστης». 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Έχετε κάποια αντίρρηση, κύριε Τραγάκη;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Απλώς το επεσήµανα. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Ευχαριστώ. 
Εάν δεν έχετε αντίρρηση να σας πω, λοιπόν, ότι αυτή τη µεγάλη

επιτυχία της Κυβέρνησης, την κατάργηση της περικοπής των συν-
τάξεων, την πετύχαµε παρ’ ότι απέναντί µας είχαµε την εµµονική
στάση ενός µέρους των δανειστών µας, του Διεθνούς Νοµισµατι-
κού Ταµείου και φυσικά τη δική σας θλιβερή στάση, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Ήταν µια στάση που θα µείνει στην ιστορία
ως µνηµείο πολιτικού αριβισµού, αλλά και αναξιοπρέπειας, µιας
και αναφερθήκατε: Από τα παρακάλια στο Βερολίνο για να κρα-
τήσει σκληρή στάση η Καγκελάριος Μέρκελ, µέχρι τις υποδείξεις
εδώ στον Επίτροπο Μοσκοβισί, ότι δεν µπορεί να κρατάει µια τόσο
φιλική στάση στην ελληνική Κυβέρνηση.

Κλείνω, όµως, την παρένθεση και επιστρέφω στο βασικό ειρµό
της σκέψης µου. Η Ελλάδα του 2019 -αυτό είναι το βασικό µήνυµα
και εκεί επιστρέφω, το είπα και πριν ότι αυτό είναι το βασικό µή-
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νυµα- είναι µια τελείως διαφορετική χώρα. Η Ελλάδα το Γενάρη
του 2019 είναι µια τελείως διαφορετική χώρα από την Ελλάδα του
Γενάρη του 2015, από τη σκιά του εαυτού της που παραλάβαµε
το 2015, µετά από µια καταστροφική πενταετία. 

Είναι µια χώρα που σταθεροποιηµένη, µε αναβαθµισµένο ρόλο
στη διεθνή κοινότητα και την ευρύτερη περιοχή µας, µπορεί να
κοιτάει το µέλλον µε περισσότερη αισιοδοξία. Είναι µια χώρα, η
οποία αφήνει πίσω της οριστικά την κοινωνική ερήµωση της κατα-
στροφικής πενταετίας από το 2010 έως το Γενάρη του 2015 και
που βαδίζει -µε δυσκολίες, βεβαίως, αλλά µε αξιοπρέπεια και µε
τις δικές της δυνάµεις- στο δρόµο της κοινωνικής αλληλεγγύης
για την επούλωση των µεγάλων πληγών και για τη διεύρυνση της
δικαιοσύνης, της ισότητας και για την προοπτική την αναπτυξιακή,
την προοπτική της κοινωνικής προκοπής.

Αυτός ο δρόµος δεν ήταν εύκολος δρόµος και ούτε από δω και
στο εξής θα είναι περίπατος. Όµως έχουµε κάνει ήδη τα πρώτα
βήµατα µαζί µε την ελληνική κοινωνία, µαζί µε τον ελληνικό λαό,
που πλήρωσε αυτός δυσανάλογα κακές πολιτικές επιλογές του
παρελθόντος. Και αδίκως πλήρωσε! Οι θυσίες έγιναν από τον ελ-
ληνικό λαό. Σε αυτόν οφείλεται το γεγονός ότι σήµερα η χώρα
µπορεί να ατενίζει µε µεγαλύτερη αισιοδοξία το µέλλον. 

Έχουµε κάνει, όµως, πια τα δύσκολα βήµατα. Και όλα αυτά τα
δύσκολα βήµατα έγιναν από µία Κυβέρνηση δύο κοµµάτων µε εν-
τελώς διαφορετικές ιδεολογικές αφετηρίες, µία Κυβέρνηση που
τόσο πολύ λοιδορήθηκε και από τους πολιτικούς της αντιπάλους
-αυτό είναι εύλογο- αλλά και από τα φερέφωνα του παλιού πολι-
τικού συστήµατος, από µία Κυβέρνηση που σε κάθε στροφή δύ-
σκολη όλοι - και οι πολιτικοί αντίπαλοι, αλλά και αυτά τα φερέφωνα
- µε πάθος επιθυµούσαν να τη ρίξουν στα βράχια. Ποιοι; Εκείνοι
που µέσα στο παλιό σύστηµα εξουσίας απολάµβαναν δόξα και
υλικά αγαθά και µέσα σε µια µέρα, το Γενάρη του 2015, άρχισαν
να αισθάνονται πολύ άβολα, άρχισαν να αισθάνονται οργισµένοι
και αµήχανοι που έχασαν την κότα µε τα χρυσά αυγά. Διότι για αυ-
τούς αυτό ήταν η εξουσία και αυτό είναι!

Όλα αυτά τα πετύχαµε από κοινού µε ένα κόµµα, τους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες, που –επαναλαµβάνω- ήταν και είναι γνωστές οι
µεγάλες ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές. Θέλω, όµως, να ανα-
γνωρίσω ότι συνέβαλε αυτό το κόµµα καθοριστικά σε αυτήν την
προσπάθεια. Και αυτήν τη συνεργασία εγώ την έχω χαρακτηρίσει
έντιµη και ειλικρινή, µε τόσο διαφορετικές ιδεολογικές καταβολές,
τόσο διαφορετικές ιστορικές διαδροµές και παραδόσεις, την
οποία εγώ θα τιµώ και θα σέβοµαι πάντοτε.

Έµελλε, όµως, αυτές οι ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές να
παράξουν κάποια στιγµή τα αποτελέσµατά τους. Δεν ήταν ενδε-
χοµένως αναπόφευκτο, αλλά έτσι έγινε, διότι, άλλωστε, αυτό είναι
το πυρηνικό χαρακτηριστικό της δηµοκρατίας και της δηµοκρατι-
κής πολιτικής: να συγκλίνεις και να προχωράς µαζί εκεί που µπο-
ρείς και για όσο µπορείς. Το αστάθµητο της αλλαγής ηγεσίας στη
γειτονική µας χώρα και η ήττα του εθνικιστή Γκρούεφσκι, δηµι-
ούργησε σχεδόν πριν από ένα-ενάµιση χρόνο -όπως όλοι ξέρετε-
µία συνθήκη που αποτελούσε µία µεγάλη ευκαιρία τόσο για την
Ελλάδα όσο και για τους γείτονές µας όσο και για την περιοχή για
να επιλυθεί µία ιστορική, πολιτική και διπλωµατική εκκρεµότητα
πολλών δεκαετιών. 

Η συνείδησή µου και το πατριωτικό µου καθήκον, µου επέβαλαν
να αξιοποιήσω αυτήν την ιστορική ευκαιρία, γνωρίζοντας ότι αυτό
θα έχει πολιτικό κόστος. Από την πρώτη στιγµή, µαζί µε τον τότε
Υπουργό Εξωτερικών, τον Νίκο τον Κοτζιά, δοθήκαµε µε τη ψυχή
και το νου µας σε µία µεγάλη προσπάθεια για την επίλυση αυτής
της διαφοράς για την ονοµασία της γειτονικής χώρας που αποτε-
λούσε -και θα αποτελεί αν δεν λυθεί- ένα µεγάλο βαρίδι στη δι-
πλωµατία και στην εξωτερική πολιτική της χώρας, αλλά και ένα
µεγάλο βαρίδι, αγκάθι για τη σταθερότητα στην περιοχή.

Δοθήκαµε σε αυτήν την προσπάθεια µε αίσθηµα ευθύνης απέ-
ναντι στην ιστορία, στο εθνικό συµφέρον, αλλά και µε αίσθηση ευ-
θύνης για το µέλλον της χώρας και το µέλλον της περιοχής, µε
αίσθηση της πατριωτικής µας ευθύνης για να αναβαθµίσουµε τον
ηγετικό ρόλο της χώρας στα Βαλκάνια και στην Ανατολική Μεσό-
γειο σε µία δύσκολη περίοδο, σε µια περίοδο µε αναταράξεις, µε
συγκρούσεις, µε έναν γείτονα πολλές φορές απρόβλεπτο και προ-
κλητικό στα ανατολικά µας που έχει ενδιαφέρον και για την πε-

ριοχή των Βαλκανίων. Και αυτό το γνωρίζουµε όλοι. Σε µία δύ-
σκολη, λοιπόν, περίοδο αισθανθήκαµε και αισθανόµαστε ότι το
κρίσιµο είναι όχι να κοιτάξουµε το πολιτικό κόστος, το πιθανό,
αλλά την αναβάθµιση του ρόλου, του κύρους, της γεωπολιτικής
αξίας και δυναµικής της χώρας στα Βαλκάνια και την Ανατολική
Μεσόγειο.

Και είµαι βέβαιος ότι αυτό που πράττουµε είναι το σωστό, γιατί
πάντοτε το εθνικά ωφέλιµο είναι το σωστό. Και είµαι βέβαιος ότι
αυτό που πράττουµε είναι το πατριωτικό, γιατί -το έχω πει πολλές
φορές και θα το ξαναπώ και σήµερα- πατριωτισµός δεν είναι να
µισείς την πατρίδα του άλλου. Πατριωτισµός είναι να αγαπάς τη
δική σου πατρίδα και να θέλεις να τη δεις να προοδεύει σε συν-
θήκες αλληλεγγύης και συνεργασίας µε τους γείτονές σου, αλλά
και µε το σύνολο της διεθνούς κοινότητας. Πατριωτισµός, τέλος,
δεν είναι να είσαι υποκριτής και καιροσκόπος απέναντι στα µεγάλα
εθνικά θέµατα, αλλά να λες µε θάρρος τη γνώµη σου για τα εθνικά
θέµατα, χωρίς να υπολογίζεις το πολιτικό κόστος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πατριωτισµός είναι να βάζεις µπροστά από το κοµµατικό συµ-

φέρον το εθνικό όφελος, όχι να αλλάζεις άποψη για τα κρίσιµα και
ιστορικής σηµασίας εθνικά θέµατα µε βάση το πρόσκαιρο, το συγ-
κυριακό, κοµµατικό συµφέρον.

Γι’ αυτό και σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω ότι
σέβοµαι όλους εκείνους τους πολίτες τους απλούς, αλλά και τους
Βουλευτές σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και τα κόµµατα, όλους εκεί-
νους που έχουν διαφορετική θέση και άποψη από µένα στο συγ-
κεκριµένο θέµα, αλλά και σε όλα τα εθνικά θέµατα, όλους εκείνους
που έχουν θέση αρχής και θέση συνείδησης, όχι, όµως, όσους
προσποιούνται, όχι, όµως, όσους καταφανώς κοροϊδεύουν, όχι
όσους αλλάζουν θέση µε µοναδικό γνώµονα την αντιπολιτευτική
τους στρατηγική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τους τελευταίους τους θεωρώ πολιτικά αγύρτες, αναξιόπιστους

και επικίνδυνους για τον τόπο!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Υπάρχουν ανάµεσά µας Βουλευτές και κόµµατα που υπερασπί-
ζονταν πάντοτε µία διαφορετική άποψη από αυτήν που αποτε-
λούσε εδώ και σχεδόν είκοσι χρόνια τη λεγόµενη εθνική γραµµή.
Διαφωνώ κάθετα µαζί τους. Θεωρώ ότι η δική τους άποψη και
θέση είναι αυτή που µας οδήγησε σε εθνικές ήττες και που, αν την
ακολουθήσουµε, θα µας οδηγήσει σε νέες, απανωτές εθνικές
ήττες. Σέβοµαι, όµως, την άποψή τους. Σέβοµαι και αυτούς και τις
θέσεις τους. Μεταξύ αυτών είναι και ο Πάνος Καµµένος και οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες. Διαφωνώ µαζί του, αλλά σέβοµαι τη θέση του. 

Υπάρχουν, όµως, και ορισµένοι που επί είκοσι ολόκληρα χρόνια,
από αυτό εδώ το Βήµα και από όλες τις δηµόσιες θέσεις, διακή-
ρυτταν και υπερασπίζονταν αυτό που λέγαµε εθνική γραµµή. Την
υπερψήφιζαν στις προγραµµατικές δηλώσεις των κυβερνήσεών
τους, τη διακήρυτταν επισήµως στα διεθνή fora ως Υπουργοί και
σήµερα, µόνο και µόνο για να σώσουν το κοµµατικό τους µαγαζί,
παριστάνουν ότι διαφωνούν. Ψάχνουν, µάλιστα, να βρουν επιχει-
ρήµατα εκεί που δεν υπάρχουν, για να διαφωνήσουν. 

Για όλους αυτούς θα πω απλά και καθαρά ότι η στάση τους είναι
πολιτικά και ηθικά ανέντιµη, γιατί δεν διαφωνούν στην ουσία, αλλά
ψάχνουν να εφεύρουν ψεύτικα, δήθεν, σκοτεινά σηµεία, για να ψα-
ρέψουν στα θολά νερά του εκλογικού τους ακροατηρίου. 

Εκεί, αν θέλετε, βρίσκεται και η διαφορά τους µε άλλες πολι-
τικές δυνάµεις, που ποτέ δεν µίλησαν για σύνθετη ονοµασία. Εκεί
βρίσκεται και η διαφορά τους µε την τοποθέτηση του µέχρι χθες
κυβερνητικού µου εταίρου, του Πάνου του Καµµένου. 

Από την πρώτη στιγµή αυτής της δύσκολης διαπραγµάτευσης
διαφώνησε µε τη σύνθετη ονοµασία. Είναι άποψή του. Δεν τη
συµµερίζοµαι. Διαφωνώ κάθετα µαζί του. Θεωρώ -και το επανα-
λαµβάνω- ότι αυτή η θέση και άποψη θα µας οδηγήσει σε εθνικές
ήττες. Είναι, όµως, µία άποψη την οποία σέβοµαι, έχει µία καθα-
ρότητα. Ο ίδιος, εξάλλου, σε ανύποπτο χρόνο είχε πει ότι στο
πλαίσιο της γραµµής της σύνθετης ονοµασίας αυτή είναι η κα-
λύτερη δυνατή συµφωνία. 

Η διαφωνία, όµως, αυτή, η διαφωνία του Καµµένου µε εµένα,
η διαφωνία µε τη γραµµή της Κυβέρνησης στο ζήτηµα της σύνθε-
της ονοµασίας, είναι αυτή που τελικά τον οδήγησε να αποχωρήσει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΕ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 2599



από την Κυβέρνηση και να αποσύρει τη στήριξή του στην Κυβέρ-
νηση. Το είπα και στον ίδιο, θα το πω και δηµόσια στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία: Θεωρώ ότι κάνει λάθος. Δεν θεωρώ ότι πράττει
σωστά, ούτε επίσης θεωρώ ότι µια επιλογή σαν αυτή ήταν αναπό-
φευκτη. Διότι η επιλογή αυτή θέτει σε διακινδύνευση όλες τις προ-
σπάθειες µιας κυβέρνησης που πέρασε από σαράντα κύµατα για
να καρποφορήσει, ακριβώς πάνω στην εποχή που αυτές οι προ-
σπάθειες και αυτοί οι κόποι καρποφορούν, ακριβώς στην εποχή
που βγαίνουν οι πρώτοι ανθοί. 

Πιστεύω ότι µπορούσε κάλλιστα να διατηρήσει τη διαφορετική
του άποψη και θέση, χωρίς να αποσύρει την εµπιστοσύνη του στην
Κυβέρνηση, χωρίς να καταψηφίσει την Κυβέρνηση και µαζί τα απο-
τελέσµατα για τα οποία και ο ίδιος έδωσε µάχες και αγώνες. 

Θα σεβαστώ, όµως, παρά την έντονη διαφωνία, την επιλογή
του, µια επιλογή, όµως, που µε οδηγεί σήµερα ενώπιον της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας ζητώντας καθαρές λύσεις και στάση ευθύνης
από όλους τους Βουλευτές. 

Η Κυβέρνηση αυτή έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια, αποκατέ-
στησε την κανονικότητα, στήριξε και προστάτευσε τους εργαζό-
µενους, διαφύλαξε την κοινωνική συνοχή. Έχει µπροστά της εννέα
µήνες, µε βάση τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη θητεία, µε πολύ
σηµαντικό έργο να ολοκληρώσει.

Έχουµε µπροστά µας πρώτα απ’ όλα -και οφείλουµε να την ολο-
κληρώσουµε- τη διαδικασία της αναθεώρησης του Συντάγµατος,
µια κορυφαία µεταρρύθµιση, που είναι αναγκαία εδώ και χρόνια,
για την ενίσχυση του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος, για την προ-
στασία των κοινωνικών δικαιωµάτων, για τη διεύρυνση της δηµο-
κρατίας και της λαϊκής συµµετοχής, αλλά και για να αποκατα-
στήσουµε την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος απέναντι
στους πολίτες, που βλέπουν αυτήν την αθλιότητα των δύο µέτρων
και δύο σταθµών, την αθλιότητα της θεσµικής ατιµωρησίας απέ-
ναντι στους Υπουργούς. Αναφέροµαι στη διάταξη για την ευθύνη
των Υπουργών, που είναι κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα εκείνων
που ήθελαν -και θέλουν- να καταχρώνται την εξουσία που τους
δίνει ο λαός. Αποτελεί ρύθµιση ντροπής για το Κοινοβούλιο, τη
δηµοκρατία και το πολιτικό σύστηµα και πρέπει να αλλάξει -και θα
αλλάξει-, όσο κι αν κάποιους αυτό δεν τους βολεύει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουµε µπροστά µας και άλλες σηµαντικές πολιτικές πρωτο-

βουλίες, που δεν πρέπει να καθυστερήσουν: την αύξηση του κα-
τώτατου µισθού, την κατάργηση του υποκατώτατου για τους
νέους, που θα δώσει ανάσα σε εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµε-
νους και θα αποτελέσει ένα ακόµα βήµα στην πορεία που έχουµε
χαράξει για την ενίσχυση του εισοδήµατος και της θέσης των ερ-
γαζοµένων στη χώρα µας.

Έχουµε τη ρύθµιση για τη διευκόλυνση όσων έχουν συσσωρευ-
µένες ληξιπρόθεσµες οφειλές και έχουν αποκτήσει πια την οικο-
νοµική δυνατότητα να αποπληρώσουν, αλλά αυτός ο όγκος τούς
εµποδίζει, µε τη θέσπιση δόσεων, ώστε να ανακουφιστούν χιλιά-
δες ελεύθεροι επαγγελµατίες και να δοθεί νέα ώθηση στην οικο-
νοµία. 

Έχουµε τον νόµο για την προστασία της πρώτης κατοικίας,
αλλά και τη στήριξη της στεγαστικής πολιτικής, µε την επιδότηση
των δόσεων των δανειοληπτών για δάνεια πρώτης κατοικίας, αλλά
και την επιδότηση ενοικίου µε κοινωνικά κριτήρια. 

Έχουµε, επίσης, την ολοκλήρωση της συζήτησης για την υλο-
ποίηση µιας ιστορικής συµφωνίας για τον εξορθολογισµό των σχέ-
σεων κράτους - εκκλησίας, ώστε να επιλυθεί µια εκκρεµότητα
δεκαετιών και να µπουν σε νέες, στέρεες βάσεις αυτές οι σχέσεις.

Έχουµε µια σειρά από κρίσιµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ανοιχτά θέµατα µπροστά µας.

Για να προχωρήσουµε σε όλα αυτά τα µεγάλα και ουσιαστικά
βήµατα, ζητώ σήµερα µε ευθύτητα και καθαρότητα ενώπιον της
Εθνικής Αντιπροσωπείας την ανανέωση, την επαναβεβαίωση της
εµπιστοσύνης της Βουλής σε αυτήν την Κυβέρνηση που έβγαλε
τη χώρα από τα µνηµόνια, έβγαλε τη χώρα από την κρίση και µπο-
ρεί να ανοίξει δρόµους προοπτικής για τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μέσα, όµως, στην αντιπολιτευτική παραζάλη των τελευταίων

ηµερών, µέσα στην αµηχανία του στρατηγικού αδιεξόδου της Αν-
τιπολίτευσης, ακούσαµε τις τελευταίες ηµέρες τα µύρια όσα.

Η Αντιπολίτευση, που δεν τόλµησε ούτε πρόταση δυσπιστίας
να καταθέσει, είναι αυτή η οποία λοιδορεί και µέµφεται εναντίον
της Κυβέρνησης και εµού προσωπικά, που είχα το θάρρος να
πάρω το ρίσκο να κάνω αυτό που επιτάσσει η ίδια η δηµοκρατία,
να µην προχωρήσω, δηλαδή, όπως µου έδινε το Σύνταγµα τη δυ-
νατότητα, χωρίς να ζητήσω την κρίση της Βουλής, την εµπιστο-
σύνη και την απόλυτη πλειοψηφία της -µου δίνει αυτή τη
δυνατότητα το Σύνταγµα-δηµιουργώντας ad hoc πλειοψηφίες για
όλα αυτά τα µέτρα που σας εξήγγειλα, τα οποία δεν υπάρχει καµία
αµφιβολία ότι είναι θετικά. Και υπάρχουν σαφέστατα αυτές οι πλει-
οψηφίες.

Εµένα λοιπόν και εµάς, που από δηµοκρατικό καθήκον και δη-
µοκρατική ευαισθησία παίρνουµε αυτό το θάρρος, έχετε το θρά-
σος να µας εγκαλείτε κι από πάνω γι’ αυτήν την έντιµη, την καθαρή
επιλογή. Ακούµε αυτές τις µέρες για τεχνάσµατα, για σικέ πλει-
οψηφίες, για συναλλαγές και άλλα τέτοια. Είστε τόσο τυφλωµένοι
που περιφρονείτε ακόµα και τους βασικούς κανόνες του δηµοκρα-
τικού πολιτεύµατος. Ο λαός εκλέγει τους αντιπροσώπους του και
η Βουλή δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, άπαξ έχεις
τη δεδηλωµένη. 

Μιας όµως και έχετε το «θάρρος» και το θράσος εσείς να µιλάτε
για κυβερνήσεις - «κουρελού», µήπως να θυµίσω και σε εσάς και
στην κ. Γεννηµατά τι ακριβώς είναι οι κυβερνήσεις - «κουρελού»;
Η κυβέρνηση που στήσατε το 2011, εσείς που για σαράντα χρόνια
ήσασταν πολιτικοί αντίπαλοι -µέσα σε µια νύχτα, µέσα σε ένα
βράδυ, γίνατε από εχθροί φίλοι. Αυτό τι ήταν; Διορίζοντας, µάλι-
στα, τότε Πρωθυπουργό έναν µη εκλεγµένο τεχνοκράτη αλλά όχι
πολιτικό, χωρίς καµµία λαϊκή νοµιµοποίηση. Και έχετε εσείς το
θράσος τώρα να µιλάτε για Κυβέρνηση - «κουρελού» και να εγκα-
λείτε εµάς που κάνουµε το δηµοκρατικά και πολιτικά ορθό και εν-
δεδειγµένο;

Αλλά φτάνετε και στο σηµείο να µιλάτε, κύριε Μητσοτάκη, και
για αποστάτες και για αποστασίες. Ποιος; Εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς ειδικά θα έπρεπε να είστε πιο προσεκτικός λόγω οικογε-

νειακής παράδοσης, όταν χρησιµοποιείτε αυτόν τον όρο, κύριε
Μητσοτάκη. Να είστε λίγο πιο προσεκτικός, γιατί ιστορικά -προ-
σέξτε- ο όρος αυτός έχει καθιερωθεί για να περιγράψει την κίνηση
Βουλευτών που στηρίζουν την κοινοβουλευτική πλειοψηφία να
αποχωρήσουν από αυτήν προκειµένου να εξυπηρετηθούν τα σχέ-
δια των πολιτικών αντιπάλων της Κυβέρνησης, όχι το αντίθετο.
Αυτοί που ρίχνουν µία κυβέρνηση ιστορικά είναι οι αποστάτες, όχι
αυτοί που µένουν για να στηρίξουν µία κυβέρνηση να ολοκληρώ-
σει το έργο της, να προχωρήσει µπροστά, να δικαιώσει την εµπι-
στοσύνη του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Μιλάτε όµως και για ετερόκλητες συµµαχίες και για
αθέµιτες µεταγραφές. Ποιοι; Εσείς, που το τελευταίο διάστηµα,
σε αυτήν εδώ τη Βουλή, έχετε εγγράψει στην Κοινοβουλευτική
σας Οµάδα όχι έναν, όχι δύο, όχι τρεις, αλλά τέσσερις Βουλευτές
που εξελέγησαν µε άλλα κόµµατα που σήµερα διαθέτουν κοινο-
βουλευτική δύναµη και έχουν Κοινοβουλευτική Οµάδα: τρεις Βου-
λευτές από το Ποτάµι και έναν από την Ένωση Κεντρώων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µάλιστα, η τελευταία µεταγραφή σας, κύριε Μητσοτάκη,

ήταν ένας εξ αυτών που δήλωναν δηµοσίως και διαφήµιζαν το
πόσο καλή είναι η Συµφωνία των Πρεσπών και ότι πρέπει να υπερ-
ψηφιστεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς µιλάτε για µεταγραφές; Εσείς; Έχετε το θράσος και το

θάρρος εσείς, το δικαίωµα να κουνάτε το δάκτυλο επί της ηθικής,
της πολιτικής ηθικής στην Αριστερά και στον ΣΥΡΙΖΑ, σε µία πα-
ράταξη που όλα τα προηγούµενα χρόνια κινήθηκε µε µοναδικό
γνώµονα τη συνείδηση, το εθνικό πατριωτικό συµφέρον, το συµ-
φέρον της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, σε µία πα-
ράταξη που µε κάθε τρόπο και µε οποιοδήποτε κόστος τοποθετεί
τη δηµοκρατία και τις αξίες της πάνω από οποιαδήποτε άλλη υλική
αξία στην πολιτική της διαδροµή;
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μιας και µίλησα για δηµοκρατία, δεν µπορώ παρά να σταθώ

στις αθλιότητες των τελευταίων ηµερών, αθλιότητες που µε µε-
γάλη έκπληξη διαπίστωσα ότι δεν είχατε το πολιτικό θάρρος να
καταδικάσετε, ίσως γιατί περάσατε στάδιο. Από το στάδιο της ανο-
χής, περάσατε στο στάδιο της συµµετοχής, της ενορχήστρωσης
αυτών των αθλιοτήτων, έτσι όπως αποδεικνύεται, δυστυχώς, από
την εµπλοκή προσώπου του σκληρού κοµµατικού µηχανισµού της
Νέας Δηµοκρατίας σε αυτές τις αθλιότητες. Και αναφέροµαι στο
πογκρόµ των επιθέσεων, των απειλών, των εκβιασµών, της τροµο-
κράτησης Βουλευτών που έχουν εκφράσει την πρόθεση…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Δεν έχουµε απειλήσει… (δεν

ακούστηκε).
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Καθίστε κάτω! Καθίστε κάτω! Τώρα θα τα ακούσετε.
Τώρα µιλάει ο Πρωθυπουργός της χώρας και έχετε την υποχρέ-
ωση να ακούσετε µε προσοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι, ησυχία,

παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης-Υπουργός

Εξωτερικών): Είναι πρακτικές που θυµίζουν άλλες εποχές. Είναι
πρακτικές µηχανισµών που θυµίζουν άλλες εποχές. Και είναι βαριά
η ευθύνη του κ. Μητσοτάκη. Είναι βαριά η ευθύνη γιατί επιλέγει
µέσα από την τύφλωση την αντιπολιτευτική να διχάσει τον ελλη-
νικό λαό.

Τις τελευταίες µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγκεκρι-
µένοι συνάδελφοί σας στοχοποιήθηκαν. Όλοι όσοι έχουν εκφρά-
σει, χωρίς να το κρύψουν, τη βούλησή τους να µείνουν σταθεροί
στην άποψή τους ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να ολοκληρώσει
τη θητεία και το έργο της στοχοποιήθηκαν µε δεκάδες, εκατοντά-
δες, χιλιάδες µηνύµατα απειλητικά. Η κ. Παπακώστα ήλθε χθες να
µε ενηµερώσει ότι δέχθηκε και δέχεται εκατοντάδες απειλητικά
µηνύµατα, µεταξύ των οποίων και φωτογραφίες µε πολτοποιηµένα
κεφάλια γυναικών. Γιατί; Γιατί έχει εκφράσει την πρόθεσή της να
στηρίξει την Κυβέρνηση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι, κάντε

ησυχία, παρακαλώ, ακούστε. Σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Εσείς είστε αυτοί οι οποίοι γελάτε τώρα, αλλά προχ-
θές δεν είχατε την ευθιξία, όταν κεντρικό στέλεχος µηχανισµού
σας, Γραµµατέας της ΝΟΔΕ, Γραµµατέας δηλαδή µιας µεγάλης
οργάνωσης της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν αυτός ο οποίος έστελνε
µηνύµατα µαζικά, µε τις διευθύνσεις και τους τηλεφωνικούς αριθ-
µούς των κινητών τηλεφώνων συγκεκριµένων Βουλευτών και κα-
λούσε τους οπαδούς του κόµµατός σας να τους στέλνουν
απειλητικά, εκβιαστικά µηνύµατα. Καλούσε τους οπαδούς…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Απειλητικά; Δεν απειλεί κα-

νείς…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ! Σας πα-

ρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών): Θα τα βρει η δικαιοσύνη. Έχει ήδη αναλάβει την
υπόθεση. Σε αυτόν τον τόπο οι παράνοµες πράξεις έχουν τον
τρόπο να επιλύονται µέσα από τη δικαιοσύνη. Εγώ µιλώ όµως σή-
µερα πολιτικά. Και σας λέω, κύριε Μητσοτάκη: Θα καταδικάσετε
σήµερα αυτή την πρακτική, θα έχετε το πολιτικό θάρρος να την
καταδικάσετε; Εάν όχι, πολύ φοβάµαι ότι ο δρόµος που επιλέγετε
να κινηθείτε…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Δεν κινούµαστε… (δεν ακού-
στηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γιακουµάτο, σήµερα
είστε λίγο ανήσυχος. Ήσυχα! Σας παρακαλώ, ελάτε τώρα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): …είναι ένας δρόµος που µας οδηγεί σε µα-
κρινές εποχές που είµαι απολύτως βέβαιος ότι η δηµοκρατία µας
και η µεγάλη πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας και του ελλη-

νικού λαού τις έχει αφήσει πίσω ανεπιστρεπτί. 
Και στο τέλος-τέλος, θέλω να σας παρακινήσω να σκεφθείτε

ψύχραιµα και πολιτικά: τι νοµίζετε ότι θα καταφέρετε έτσι; Νοµί-
ζετε ότι θα φοβίσετε πράγµατι τους εκλεγµένους Βουλευτές; Οι
Βουλευτές, να το ξέρετε, δεν θα τροµοκρατηθούν. Οι Βουλευτές
θα σταθούν στο ύψος της συνείδησής τους, στο ύψος της ιστο-
ρικής τους ευθύνης απέναντι στον τόπο, απέναντι στο πατριω-
τικό καθήκον, απέναντι στην ιστορία, απέναντι στη δηµοκρατία,
γιατί µόνος οδηγός των εκλεγµένων εκπροσώπων του ελληνικού
λαού είναι η συνείδησή τους και η ευθύνη τους απέναντι στην
ιστορία και στον τόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχονται κάποιες στιγµές που ο

καθένας κρίνεται, κρίνεται από την ιστορία, κρίνεται όχι µόνο γι’
αυτά που λέει αλλά και γι’ αυτά που κάνει. Έρχονται κάποιες
στιγµές κρίσιµων ιστορικών αποφάσεων και ευθυνών. Σε ό,τι µε
αφορά, πάντοτε αυτές τις ευθύνες δεν τις κράτησα για τον εαυτό
µου, τις πήρα µε θάρρος και θέλησα να τις µοιραστώ, έτσι όπως
το Σύνταγµα και η ίδια η δηµοκρατία επιτάσσει, µε αυτούς που
πρέπει να στηρίζουν κυβερνήσεις: τη Βουλή και, εάν χρειαστεί,
τον ίδιο τον λαό. Απευθύνοµαι, λοιπόν, σε όλους σας και σας
καλώ να µιλήσετε και εσείς και να σταθείτε καθαρά και έντιµα
απέναντι στη συνείδησή σας, αλλά και απέναντι στο συµφέρον
του τόπου και του λαού και να δώσετε απάντηση καθαρή για το
εάν εµπιστεύεστε αυτήν την Κυβέρνηση να συνεχίσει ή όχι, ελεύ-
θερα, ανοικτά, µε παρρησία και στη βάση των όσων επιτάσσει το
πολιτικό κριτήριο, η ηθική και η συνείδηση του καθενός και της
καθεµιάς σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Αυτή ακριβώς είναι η δύναµη της δηµοκρατίας και η δηµοκρα-
τία σ’ αυτόν τον τόπο, µετά από τόσους αγώνες και τόσες θυσίες,
δεν µπορεί να απειλείται ούτε να εκβιάζεται από κανέναν. Η δη-
µοκρατία στον τόπο µας ούτε απειλείται ούτε εκβιάζεται. Και η
δηµοκρατία στον τόπο µας θα νικήσει, να είστε σίγουροι!

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Ο Ρήγας και η Επανάσταση», που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι εννιά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευ-
τικοί από το 1ο Γυµνάσιο Καλυβίων. 

Η Βουλή σάς υποδέχεται και σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, πρέπει να ενηµερώσω το Σώµα ότι ήρθε στο Προ-
εδρείο η παρακάτω επιστολή από τον Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας κ. Μπαρµπαρούση, η οποία αναφέρει το εξής: «Κύριε
Πρόεδρε, διά της παρούσης σας ενηµερώνω ότι η υπόθεση που
προκάλεσε τη διαγραφή µου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή δεν έχει τελεσιδικήσει -ως
εκ τούτου διαθέτω το τεκµήριο της αθωότητας-, καθώς και ότι
έχω πλήρως ανασκευάσει και καταδικάσει την επίµαχη δήλωσή
µου. Ως εκ τούτου επιθυµώ την ένταξή µου στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή µέχρι να υπάρ-
ξει τελεσίδικη απόφαση.».

Επίσης, έχει έρθει στο Προεδρείο επιστολή από τον Γενικό
Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Μιχαλολιάκο,
που αναφέρει: «Κατόπιν αιτήµατος που λάβαµε από τον Ανεξάρ-
τητο Βουλευτή κ. Μπαρµπαρούση, µε το οποίο µας ενηµερώνει
ότι η υπόθεση που προκάλεσε τη διαγραφή του από την Κοινο-
βουλευτική µας Οµάδα δεν έχει τελεσιδικήσει -ως εκ τούτου δια-
θέτει ένα τεκµήριο αθωότητας-, καθώς και ότι η επίµαχη δήλωσή
του έχει πλήρως ανασκευαστεί και καταδικαστεί, αποφασίζουµε
την ένταξη του Ανεξάρτητου Βουλευτή Μπαρµπαρούση Κων-
σταντίνου στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέσµου
- Χρυσή Αυγή, µέχρι να υπάρξει τελεσίδικη απόφαση.». 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώ στο Βήµα τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τυπικός τίτλος της σηµερι-
νής συνεδρίασης είναι η παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση. Στην πραγµατικότητα, όµως, πρόκειται για την τε-
λευταία πράξη µιας παράστασης που παίζεται εδώ και τέσσερα
χρόνια σε βάρος του ελληνικού λαού, για ένα άθλιο θέατρο το
οποίο έστησαν ο Αλέξης Τσίπρας και ο Πάνος Καµµένος, µε
τρεις στόχους: Πρώτον, να κερδίσει ο ΣΥΡΙΖΑ λίγους µήνες
ακόµα εξουσίας, δεύτερον, να κυρωθεί η επιζήµια Συµφωνία των
Πρεσπών και τρίτον, να διατηρηθεί ως Κοινοβουλευτική Οµάδα
το µόρφωµα των ΑΝΕΛ, ώστε να µπορέσει να διατηρήσει και τα
προνόµια του ο Αρχηγός του. 

Για να πραγµατοποιηθούν και οι τρεις αυτοί στόχοι των κυρίων
Τσίπρα και Καµµένου, ζούµε έναν τραγέλαφο που ευτελίζει την
πολιτική ζωή και ζηµιώνει πολλαπλώς τη χώρα.

Στην αρχή είδαµε να αναβάλλεται η συνάντησή τους, διότι
προφανώς ο συµβιβασµός δεν έβγαινε, µετά είδαµε να ανακοι-
νώνεται ένα ψεύτικο «διαζύγιο», ενώ παραµένουν συνέταιροι στη
νοµή της εξουσίας και τελικά είδαµε να διεκπεραιώνεται σε ζων-
τανή µετάδοση µία θλιβερή συναλλαγή. Ο κ. Καµµένος δανείζει
δύο Βουλευτές του για να στηριχθεί ο κ. Τσίπρας, τους οποίους
δεν διαγράφει για να µην χάσει την ιδιότητά του ως αρχηγού
κόµµατος της Βουλής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ο κ. Τσίπρας βέβαια γενναιόδωρος, έτσι όπως είναι πάντα,

σε αντικαταβολή κρατάει στην Κυβέρνηση δύο Υπουργούς των
ΑΝΕΛ, που φυσικά δεν υπέβαλαν την παραίτησή τους.

Η φαρσοκωµωδία, όµως, των ελιγµών και της συναλλαγής
απαιτεί και κοµπάρσους. Μιλάω για περιφερόµενους Βουλευτές
οι οποίοι αλλιώς εξελέγησαν σε αυτή τη Βουλή, αλλιώς έδρασαν
και αλλιώς θα την εγκαταλείψουν. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Πρόθυµοι τώρα να µεταβληθούν σε δεκανίκια µιας Κυβέρ-
νησης που έχει γίνει «κουρελού» η ίδια αφού κουρέλιασε την
οικονοµία και τα εθνικά συµφέροντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ναι, Κυβέρνηση - «κουρελού», γιατί αυτός είναι ο νέος όρος

τον οποίο εξάγει ο κ. Τσίπρας µετά την «κωλοτούµπα». 
Υποτίθεται, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι προσµένατε τη

στιγµή που θα απελευθερωνόσασταν από το βάρος του ακροδε-
ξιού συνεταίρου σας στην εξουσία. Βλέπω ακόµα και τις εφηµε-
ρίδες σας να πανηγυρίζουν για την αποµάκρυνση του κ.
Καµµένου, λες και κάποιος σας τον είχε επιβάλει µε το ζόρι. 

Πώς τον είχατε χαρακτηρίσει τον κ. Καµµένο εν τη ρύµη του
λόγου σας στη δήλωση που κάνατε έξω από το Μαξίµου; «Αναν-
τικατάστατο». Ο αναντικατάστατος κ. Καµµένος! 

Εσείς δεν τον επιλέξατε, κύριε Τσίπρα, ως στρατηγικό σας
σύµµαχο ήδη από το 2012; Κι εσείς δεν τον επιλέξατε δύο φορές
το 2015, τον Ιανουάριο και τον Σεπτέµβριο, για να συγκυβερνή-
σετε µαζί του, περιφρονώντας τότε άλλες πιθανές επιλογές που
είχατε στην Κεντροαριστερά και στο Κέντρο; 

Και τώρα, ξαφνικά, απαλλαγµένος δήθεν από το βάρος της
Ακροδεξιάς συνιστώσας, κάνετε και δήθεν ανοίγµατα στην Κεν-
τροαριστερά. Αλλά µόνο που και εκεί βλέπω πολιτικούς γυρολό-
γους πρόθυµους να σας συνδράµουν, διάφορα πολιτικά ναυάγια
που µέχρι πρότινος χαρακτήριζαν τον κ. Τσίπρα τον πιο ανέντιµο
Πρωθυπουργό της Μεταπολίτευσης και τώρα τρέχουν από πίσω
σας, εκλιπαρώντας για ένα κοµµάτι εξουσίας για τους λίγους
µήνες που σας αποµένουν. Και δεν ντρέπονται ούτε αυτοί, ούτε
εσείς που τους δέχεστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά ποιος έχασε την ντροπή του για να τη βρείτε εσείς;
Και για τον κ. Καµµένο, βέβαια, ισχύει η λαϊκή ρήση: Αν δεν

ταιριάζατε δεν θα συµπεθεριάζατε. Και η έξοδος του κ. Καµµέ-

νου από την Κυβέρνηση είναι προφανώς εικονική, κύριε Τσίπρα,
και οι χειρισµοί προσυνεννοηµένοι. Διότι, µπορείτε να µου εξη-
γήσετε, παρακαλώ, κύριε Τσίπρα, τι σόι έξοδος από την Κυβέρ-
νηση είναι αυτή, όταν τέσσερις από τους επτά Βουλευτές του
εξακολουθούν να σας στηρίζουν; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν χώρισαν, απλά συγχωνεύτηκαν και ο πο-

λιτικός συνεταιρισµός Τσίπρα-Καµµένου παραµένει και µάλιστα
προσπάθησε και την τελευταία στιγµή να περάσει µία σκανδα-
λώδη τροπολογία για να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα που θέλει
στον χώρο των πολεµικών προµηθειών. Μιλώ για τα αντισταθµι-
στικά οφέλη των F-16, αυτά τα αντισταθµιστικά που κάποτε,
κύριε Τσίπρα, χαρακτηρίζατε ως εστία σκανδάλων και τώρα τα
επαναφέρετε από την πίσω πόρτα, ενώ έχουν καταργηθεί διά
νόµου.

Ειλικρινά είµαι πολύ περίεργος να δω εάν θα τολµήσετε να ξα-
ναφέρετε αυτήν την τροπολογία, την οποία κατέθεσε νύχτα ο κ.
Καµµένος. Και είµαι πολύ περίεργος να δω πόσοι από εσάς θα
την ψηφίσετε. Ελπίζω πραγµατικά ο νέος Υπουργός Άµυνας να
µην παίξει τα παιχνίδια του προκατόχου του. 

Θέλω, όµως, να πω και κάτι για την επιλογή του κ. Αποστο-
λάκη, ο οποίος διορίστηκε, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, καθ’ υπό-
δειξη του κ. Καµµένου. Ακούστε τα εσείς που έχετε δήθεν
αριστερές ευαισθησίες. Ποτέ καµµία κυβέρνηση στη Μεταπολί-
τευση δεν επέλεξε πολιτικό προϊστάµενο του στρατεύµατος εν
ενεργεία αξιωµατικό. Η µόνη εξαίρεση ήταν ο κ. Χηνοφώτης, ο
οποίος ωστόσο πρώτα παραιτήθηκε, µετά εξελέγη Βουλευτής
και µετά ανέλαβε υπουργικά καθήκοντα, όχι βέβαια στο Υπουρ-
γείο Άµυνας.

Εσείς κάνατε κάτι αδιανόητο. Πήρατε εν ενεργεία ανώτατο
αξιωµατικό και τον υπουργοποιήσατε φορώντας εκείνος ακόµα
τη στολή του. Ο τελευταίος για τον οποίο είχε συµβεί το ίδιο ήταν
ο Γρηγόρης Σπαντιδάκης, ο αρχηγός του ΓΕΣ που ορκίστηκε
Υπουργός Άµυνας την 21η Απριλίου του 1967.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος – έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥ-

ΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Γιατί ενοχλείστε από µία ιστορική αλήθεια;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Φίλη, παρακαλώ,

ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ηρεµήστε, κύριε Φίλη. Έχετε αποκτήσει το ίδιο χρώµα µε
το πουλόβερ σας. Ηρεµήστε λίγο. Μην κοκκινίζετε τόσο πολύ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του  ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κοτζιά και κύριε

Φίλη, σας παρακαλώ πολύ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εσείς, κύριε Κοτζιά, γιατί φωνάζετε; Σας έδιωξαν από την
Κυβέρνηση και κράτησαν τον κ. Καµµένο. Γιατί εκνευρίζεστε
τόσο πολύ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τον λόγο επί προσωπικού…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αλλά, βέβαια, για την «πρώτη φορά αριστερά» όλα αυτά,
κύριε Τσίπρα, είναι ψιλά γράµµατα. Να το ξέρετε, όµως, κύριε
Τσίπρα, όσους απελπισµένους και αν µαζέψετε, τους πολίτες
αυτήν την φορά ούτε θα τους κοροϊδέψετε ούτε θα τους εξαγο-
ράσετε. Ο λογαριασµός θα είναι βαρύς και θα τον πληρώσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Άλλοι έκαναν εξαγορές!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Κουρουµπλή, εσείς τα λέτε αυτά; 
Τώρα µιλάει το «νέο»!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κουρουµπλή, παρα-

καλώ καθίστε.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Άλλοι έριξαν την Κυβέρνηση
του Γεωργίου Παπανδρέου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τώρα µιλάει το «νέο»! Να το χαίρεστε το «νέο» σας, κύριε
Τσίπρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κουρουµπλή, σας

παρακαλώ, είστε παλιός κοινοβουλευτικός. Μη µε αναγκάσετε
να σας ανακαλέσω στην τάξη. Έλεος! Παρακαλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Περίµενα να διαµαρτυρηθεί όταν µίλησα για πολιτικούς
γυρολόγους. Αλλά διαµαρτυρήθηκε τώρα, εντάξει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με όσα κάνετε, κύριε Τσίπρα, οι πολίτες έχουν έναν λόγο

ακόµα να σας τιµωρήσουν, διότι δίπλα στην πολιτική εξαπάτηση,
δίπλα στη λιτότητα, δίπλα στα σκληρά µέτρα που έχετε πάρει,
που πλήττουν πρωτίστως τους πιο αδύναµους, προσθέσατε και
ένα κεφάλαιο πολιτικής παρακµής, ηθικού εξευτελισµού και κα-
τάντιας των δηµοκρατικών θεσµών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα όσα πρωτοφανή συµβαίνουν
γύρω µας, τα όσα προηγήθηκαν, τα όσα εξελίσσονται, ακόµα και
στα παρασκήνια, αποτελούν τους τελευταίους επικίνδυνους σπα-
σµούς ενός συστήµατος εξουσίας που καταρρέει. Είναι σχεδια-
σµοί της τελευταίας στιγµής στο κατάστρωµα του δικού της
Τιτανικού που ήδη βυθίζεται. 

Οι µάσκες έπεσαν, κύριε Τσίπρα. Πολιτική για εσάς σηµαίνει συ-
ναλλαγή, για να βρεθούν δύο πλειοψηφίες, όχι µία: Μία για να κρα-
τηθείτε στην εξουσία, γιατί καταλάβατε και εσείς, βέβαια, ότι µία
κυβέρνηση µειοψηφίας θα συνιστούσε θεσµική εκτροπή. Και µια
δεύτερη πλειοψηφία για το Σκοπιανό. Κάπως έτσι καταλήξαµε από
τα σενάρια για µια κυβέρνηση ανοχής σε µία κυβέρνηση συνενο-
χής, πλήρως απαξιωµένης και µε τυχοδιωκτική ατζέντα.

Όλα αυτά τα έχει αντιληφθεί η ελληνική κοινωνία, η οποία έχει
συνειδητοποιήσει και µια σειρά από αλήθειες. 

Αλήθεια πρώτη. Και θα έχουµε την ευκαιρία, φαντάζοµαι, σύν-
τοµα να τα συζητήσουµε αυτά. Ελπίζω να δοθεί αυτήν τη φορά
άπλετος χρόνος, κύριε Πρόεδρε, στην Εθνική Αντιπροσωπεία να
συζητήσει την κύρωση της Συµφωνίας των Σκοπίων, όχι όπως
τώρα, που επιλέξατε χωρίς καµµία δικαιολογία µέσα σε δύο ηµέ-
ρες να ξεπετάξετε την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία,
που είναι η ψήφος εµπιστοσύνης. Θα µιλήσουµε, λοιπόν, και για
το σκοπιανό και για το πώς εκχωρείτε, µε τη σιωπηλή συνενοχή
του κ. Καµµένου, το εθνικό συµφέρον. Εσείς, κύριε Τσίπρα, πα-
ραχωρήσατε στους σκοπιανούς µακεδονική ταυτότητα και µακε-
δονική γλώσσα. Αλήθεια, πότε αποτελούσαν αυτά µέρος της
εθνικής γραµµής; Πότε ήταν αυτά µέρος της εθνικής γραµµής;
Γιατί κάποιοι είπαν «όχι» όταν ζητήθηκαν αυτά και εσείς είπατε
«ναι» και διαστρεβλώνετε και τώρα την ιστορία και τη διαδροµή
αυτής της παράταξης;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τον δεύτερο, βέβαια, τον κ. Καµµένο, δεν τον βλέπω καν στην

Αίθουσα σήµερα, φαντάζοµαι ότι θα έρθει.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στην εκκλησία έχει πάει, κύριε

Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Α, ναι. Ίσως έχει πάει να µεταλάβει, συγγνώµη.
Ο δεύτερος, ο κ. Καµµένος, ο οποίος τώρα σκίζει τα ιµάτιά του

για να υπερασπιστεί το όνοµα της Μακεδονίας, ξέχασε ότι όταν
µπορούσε να «ρίξει» την Κυβέρνηση στην πρόταση δυσπιστίας
που καταθέσαµε τον περασµένο Ιούλιο φυσικά και τη στήριξε.
Και σήµερα συνυπογράφει την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, καθώς ουσιαστικά έχει εκχωρήσει τους Βουλευτές του πα-
ρέχοντάς σας την ψήφο εµπιστοσύνης που τόσο επιζητάτε.

Είστε, λοιπόν, και οι δύο, Τσίπρας και Καµµένος, συνεργοί σε
µια προµελετηµένη µεθόδευση. Είστε υπόλογοι όχι µόνο στους
Μακεδόνες, αλλά σε ολόκληρο τον ελληνικό λαό και στην κρίση
της Ιστορίας.

Αλήθεια δεύτερη. Το δίδυµο Τσίπρα-Καµµένου δεν έχει καµµία
αναστολή προκειµένου να εξυπηρετήσει τα δικά του ιδιοτελή πο-
λιτικά συµφέροντα. Διαλύει κόµµατα, διαφθείρει συνειδήσεις, κα-
ταπατά αρχές και υπονοµεύει θεσµούς. 

Μετατρέπετε, κύριε Τσίπρα, την πολιτική ζωή του τόπου σε
ένα απίστευτο παζάρι και κλονίζετε µε αυτόν τον τρόπο την ήδη
τραυµατισµένη εµπιστοσύνη των πολιτών στους θεσµούς και
στην ίδια τη δηµοκρατία. Νοµιµοποιείτε την κυνική αντίληψη ότι
στην πολιτική όλα γίνονται και αυτό είναι ένα εξαιρετικά επικίν-
δυνο µήνυµα για την κοινωνία και ειδικά για τους νέους ανθρώ-
πους.

Αύριο η Βουλή καλείται να εµπιστευθεί όχι µία Κυβέρνηση η
οποία έχει συγκροτηθεί κανονικά, µε συνεργασία, προγραµµα-
τική σύγκλιση κάποιων κοµµάτων, αλλά να νοµιµοποιήσει µια Κυ-
βέρνηση που θα προκύψει αργότερα -γιατί άραγε, αναρωτιέµαι-
φτιαγµένη από απελπισµένους γυρολόγους της πολιτικής ζωής. 

Όπως έχω ξαναπεί, κάθε ηµέρα παραµονής των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
σηµαίνει και άλλα προβλήµατα στη χώρα. Θα χρειαστεί ειδικό
συνεργείο για να αποκολληθείτε από τις καρέκλες σας όταν χά-
σετε τις εκλογές. Κι αυτή η προσέγγιση δεν είναι χιουµοριστική.
Είναι σήµα κινδύνου για όσα πρόκειται να ακολουθήσουν από
τώρα µέχρι τις εκλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς η αυριανή ψηφοφορία
είναι ανοικτή, είναι φανερή και έτσι ονοµαστικά όλοι θα αναλά-
βουν τις ευθύνες τους και θα σταθούµε δηµόσια απέναντι σε µια
Κυβέρνηση η οποία υψώνει τις δύο τρύπιες σηµαίες της, τα δύο
δήθεν µεγάλα της επιτεύγµατα, τους δυο κεντρικούς στρατηγι-
κούς λόγους για τους οποίους προέκυψε αυτό το ιδιότυπο µόρ-
φωµα συνεργασίας µεταξύ του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, ότι δήθεν διώξατε τα µνηµόνια και ότι εξυγιάνατε την
πολιτική ζωή του τόπου. 

Όµως τα ψέµατά σας δεν πείθουν πια κανέναν. Οι Έλληνες
γνωρίζουν ότι αυτή την τετραετία η ζωή τους έγινε χειρότερη,
ότι τα εισοδήµατά τους µειώθηκαν, ότι οι φόροι αυξήθηκαν, ότι
οι ίδιοι εξαπατήθηκαν από µια Κυβέρνηση που άλλα υποσχέθηκε
και έκανε τα ακριβώς αντίθετα. 

Επίσης, ξέρουν οι Έλληνες ότι δυστυχώς η κρίση δεν έχει τε-
λειώσει, ότι η Ελλάδα δεν µπορεί σήµερα να δανεισθεί µε ευνοϊ-
κούς όρους, όπως όλες οι άλλες χώρες που βγήκαν από τα
προγράµµατα. 

Επίσης, ξέρουν ότι πλήρωσαν µε περισσότερα από 100 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, µε κλειστές τράπεζες, µε capital control τους
τραγικούς χειρισµούς του πρώτου εξαµήνου του 2015 που τώρα
προσπαθείτε να τους ξεχάσετε. 

Οι Έλληνες ξέρουν ότι έχουν υποστεί είκοσι εννέα αυξήσεις
φόρων και δεκαεπτά παρεµβάσεις που µειώνουν το εισόδηµα
των συνταξιούχων. Οι Έλληνες ξέρουν ότι η πατρίδα µας επιτη-
ρείται στο πλαίσιο ενός νέου άτυπου µνηµονίου που να ναρκο-
θετεί την οικονοµία µε υπερβολικά πλεονάσµατα µέχρι και το
2022 και µε ενέχυρο για ενενήντα εννιά χρόνια τον δηµόσιο
πλούτο, µέχρι και τα µνηµεία µας. 

Με απλά λόγια, κύριε Τσίπρα, υποθηκεύσατε το µέλλον της
χώρας για δεκαετίες για να κρατηθείτε λίγα χρόνια στην εξουσία
και σήµερα βάζετε τη χώρα σε νέες περιπέτειες µόνο και µόνο
για να αποφύγετε τις εκλογές για λίγους µήνες. 

Κύριε Τσίπρα, δεν σας χρειάζονται οι πολίτες για να τους εξη-
γήσετε πόσο καλά ζουν και για το πώς η οικονοµία είναι το ατού
σας. Δεν το επαναλάβατε σήµερα και δεν το επαναλάβατε γιατί
οι πολίτες βλέπουν τα χρέη, τις κατασχέσεις στους λογαρια-
σµούς τους, βλέπουν τα παιδιά τους να φεύγουν στο εξωτερικό.
Ανήκουν στα τέσσερα εκατοµµύρια που χρωστάνε στη εφορία,
στους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα, στη γενιά των τριακο-
σίων εξήντα ευρώ. 

Οι επαγγελµατίες, οι οποίοι διαλύθηκαν από τους φόρους και
ζουν µε τα παιδιά τους, βιώνουν κάθε µέρα αυτό το ατελείωτο,
το απαράδεκτο ράβε-ξήλωνε στην παιδεία. 

Οι πολίτες όµηροι του εγκλήµατος στις γειτονιές τους, που
βλέπουν ελεύθερο τον Κουφοντίνα παρέα µε τους Ρουβίκωνες
να κάνουν βόλτες στους δρόµους που έβαψε µε το αίµα των θυ-
µάτων του. Τα Πανεπιστήµια στα χέρια κουκουλοφόρων και µε
το δηµόσιο έρµαιο συγγενών, φίλων και πελατών του ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ. Αυτή είναι η Ελλάδα των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µία Ελλάδα που
τη διαλύσατε και που εκχωρείτε τα συµφέροντά της κοµµάτι-κοµ-
µάτι σε κάθε κέντρο εξουσίας και διαπλοκής για να µείνετε
ακόµα µερικούς µήνες στην Κυβέρνηση. Η απάντηση, κύριε Τσί-
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πρα, σε όλα αυτά θα δοθεί στην κάλπη. Κάνετε ό,τι µπορείτε για
να στηθεί λίγους µήνες αργότερα. 

Όσο για τον περιβόητο απολογισµό της κάθαρσης και της
µάχης κατά της διαπλοκής, τι να πρωτοθυµηθεί κανείς ακριβώς;
Τα µεγάλα λόγια για τη λίστα Λαγκάρντ, που τόσο γρήγορα τα
ξεχάσατε, κύριε Τσίπρα; Ή µήπως τα δισεκατοµµύρια που θα
έφερνε ο πρώτος Υπουργός Διαφάνειας; Αντί να έρθουν τα χρή-
µατα, έφυγε ο Υπουργός και αντί για τον έλεγχο τάχα των ολι-
γαρχών, ήρθε η διαγραφή τεραστίων προστίµων για
λαθρεµπόριο πετρελαίου και τσιγάρων. Ναι, είναι οι νέοι ολιγάρ-
χες που µπαινοβγαίνουν στο Μαξίµου από την πίσω πόρτα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια, βολικές φορολογικές διευθετήσεις σε άλλους φί-

λους σας καναλάρχες που τώρα µπορούν ανενόχλητοι να που-
λήσουν τους σταθµούς τους. 

Έτσι ξεκινήσατε, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, και έτσι
συνεχίζετε, µε τα 700 εκατοµµύρια που θα χάνονταν από τη σύµ-
βαση του «Ελευθέριος Βενιζέλος», αν δεν παρενέβαινε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Από τα κονδύλια για το προσφυγικό, τα οποία
ψάχνουν οι ευρωπαϊκές αρχές, από διαγωνισµούς σκάνδαλα,
όπως αυτός στο «Θριάσιο», αλλά και από τα δεκάδες εκατοµµύ-
ρια τα οποία χάθηκαν στην υπόθεση της ΔΕΠΑ, µε φανερό µπρο-
στινό πρωταγωνιστή της τον σύντροφο Πετσίτη ή απλώς
«Μανώλη του Παππά», όπως τον λέγανε στην πιάτσα. 

Μιλάτε εσείς για κάθαρση, ενώ πρόσωπα πολύ στενά συνδε-
δεµένα µαζί σας στον σκληρό πυρήνα εξουσίας του συστήµατος
Μαξίµου έχουν αφήσει βρώµικα αποτυπώµατα στη δηµόσια ζωή. 

Μιλάτε εσείς για καταπολέµηση της διαφθοράς, ενώ υπηρε-
τείτε συστήµατα διαπλοκής που βρήκατε και κάνατε ό,τι µπορού-
σατε για να δηµιουργήσετε νέα συµπλέγµατα συµφερόντων. Στο
µεταξύ είστε ικανοί για τα πάντα, αλλά ανίκανοι να κυβερνήσετε,
έστω και µε στοιχειώδη αποτελεσµατικότητα. 

Το Μάτι κάηκε. Εκατό άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους. Το µόνο
το οποίο ξέρατε να κάνετε είναι να στήνετε κυβερνητικές παρα-
στάσεις στην τηλεόραση, κρύβοντας συνειδητά τους νεκρούς
για να αποκρύψετε τις δικές σας ευθύνες. Τα στοιχεία που έρ-
χονται διαρκώς στο φως επιβεβαιώνουν αυτό το οποίο γνωρίζαµε
από την αρχή, ότι έχετε διαλύσει το κράτος και το βλέπετε µόνο
ως έναν µηχανισµό κοµµατικών διευθετήσεων και τακτοποι-
ήσεων. 

Κοροϊδέψατε τον κόσµο, µιλώντας για το ηθικό πλεονέκτηµα
της Αριστεράς και για το σκίσιµο των µνηµονίων. Είπατε και ξα-
ναείπατε ψέµατα και στις πρώτες εκλογές και στο δηµοψήφισµα
και στις εκλογές του Σεπτεµβρίου και εξακολουθείτε να κυβερ-
νάτε µε ψέµατα. 

Μιλάτε για παροχές, ενώ έχετε βάλει φόρους χωρίς προηγού-
µενο. Κάνετε εγκαίνια µε τα έργα ζωγραφισµένα σε µουσαµά.
Ίσως καµµία στιγµή δεν αποτυπώνει καλύτερα το ψέµα της δια-
κυβέρνησής σας απ’ αυτό το άθλιο σόου το οποίο στήσατε στο
µετρό της Θεσσαλονίκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναρωτιέµαι, αλήθεια, ποιος σας συµβουλεύει, κύριε Τσίπρα,

να προβαίνετε σε τέτοιες κινήσεις, θλιβερές για εσάς, αλλά δυ-
στυχώς θλιβερές και για το αξίωµα το οποίο υπηρετείτε; Ένα θέ-
ατρο άθλιο! Κοροϊδεύετε τους Θεσσαλονικείς στα µούτρα τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είστε ικανός να φέρετε και πάλι βαγόνι στην Έκθεση της Θεσ-

σαλονίκης, αν είστε ακόµα στα πράγµατα, για να µας πείσετε ότι
λειτουργεί το µετρό, όπως φέρατε τρένο στην προηγούµενη Έκ-
θεση για να γυρίσει µετά πίσω στην Ιταλία. Αυτοί είστε, κύριε Τσί-
πρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Χειραγωγείτε τη δικαιοσύνη, την εκκλησία, τις ανεξάρτητες

αρχές, καταπατώντας τη διάκριση των εξουσιών και παραβιάζον-
τας το Σύνταγµα. Κατασκευάζετε διώξεις, όπως στην υπόθεση
«NOVARTIS». Προαναγγέλλετε καταδίκες και συκοφαντείτε δη-
µόσια πρόσωπα. 

Αναφερθήκατε σε ένα κοµµατικό στέλεχος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αναρωτιέµαι, δικός σας Υπουργός, ο κ. Πολάκης δεν ήταν
αυτός ο οποίος επώνυµα αναφέρθηκε και σε δικαστές στο Face-
book; Και έχετε το θράσος µετά να εγκαλείτε την Νέα Δηµοκρα-

τία για δήθεν κατατροµοκράτηση Βουλευτών, όταν ο δικός σας
Υπουργός φωτογράφιζε συγκεκριµένους δικαστικούς και τον κα-
λύψατε, γιατί Πολάκης ίσον Τσίπρας; Είστε ένα και το αυτό! Είναι
ο καθρέπτης του δικού σας ήθους, του δικού σας ύφους της
εξουσίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσβάλλετε µε κάθε τρόπο τη δηµόσια ζωή. Υπονοµεύετε

συστηµατικά την οµαλότητα που τόσο ανάγκη έχει η χώρα για
να βγει από την κρίση. Κοντολογίς, αυτή η Κυβέρνηση στέλνει
το µήνυµα ότι τα πάντα γίνονται και κανείς φραγµός δεν υπάρχει.
Αυτό, όµως, αποτελεί την αρχή διάλυσης κάθε οργανωµένης κοι-
νωνίας, την κατάργηση όλων των κανόνων και τελικά την υπο-
ταγή των πολλών στους λίγους ισχυρούς που έχουν πρόσβαση
στην εξουσία. Είναι µια ανήθικη αντίληψη για την πολιτική, που
πρέπει να βρει απέναντί της κάθε υποστηρικτή της σωστής λει-
τουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, της προόδου της
χώρας. 

Εµείς θα είµαστε παρόντες σε αυτόν τον αγώνα και είµαστε
σίγουροι ότι δεν θα είµαστε µόνοι. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα σύννεφο πολιτικού αµορα-
λισµού σκιάζει τη δηµόσια ζωή. 

Και αντί οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να απολογηθούν για τη ζηµιά που
έχουν προκαλέσει στη χώρα, ψάχνουν στηρίγµατα ευκαιρίας, για
να συνεχίσουν να παραµένουν στην εξουσία. 

Αντί να αποκλιµακώσει ο κ. Τσίπρας την τοξικότητα µε την
οποία έχει πληµµυρίσει τη δηµόσια ζωή, ψάχνει ιδιοτελείς συµ-
µάχους, για να εδραιωθεί στην Κυβέρνηση για λίγους µήνες
ακόµα. 

Κάπως έτσι ζητά σήµερα από τη Βουλή να ανανεώσει την εµ-
πιστοσύνη της στην Κυβέρνηση. Εµπιστοσύνη, όµως, προς τι και
προς ποιους; Προς ένα σύστηµα χωρίς λαϊκή εκπροσώπηση,
αφού θα βασίζεται σε µετρηµένους στα δάχτυλα Βουλευτές, που
για άλλα ψηφίστηκαν και άλλα πράττουν; Προς ένα Υπουργικό
Συµβούλιο που οµολογεί περίπου ανοιχτά ότι θέλει να µείνει στις
καρέκλες λίγο ακόµα, για να διεκπεραιώσει τα τελευταία του
ρουσφέτια; Προς µια εξουσία λίγων ακόµα µηνών, που δεν θα
κάνει τίποτε άλλο από το να βαθύνει τις πληγές της τελευταίας
δεκαετίας; 

Από αυτό το Βήµα είµαι υποχρεωµένος και πάλι να προειδο-
ποιήσω για την κρίσιµη κατάσταση της οικονοµίας, η οποία θα
επιβαρυνθεί πολύ περισσότερο από µια παρατεταµένη προεκλο-
γική περίοδο. Και θα επιβαρυνθεί πολύ περισσότερο µε χειρι-
σµούς όπως αυτοί που δροµολογούνται σήµερα από τον ίδιο τον
κ. Τσίπρα. Αυτό είναι κάτι το οποίο αναγνωρίζεται πια και από
τους διεθνείς οίκους, που λένε ξεκάθαρα το αυτονόητο, ότι οι
πρόωρες εκλογές θα βοηθήσουν στο ξεκαθάρισµα του πολιτικού
τοπίου, θα βοηθήσουν µε αυτόν τον τρόπο και την ίδια την οικο-
νοµία. 

Στέλνω, επίσης, για άλλη µια φορά ένα σήµα κινδύνου για την
επικίνδυνη υποβάθµιση της δηµόσιας ζωής και τον συνεχή και
συστηµατικό ευτελισµό της, που δηµιουργεί αποστροφή στους
πολίτες. 

Σε όλα αυτά, βέβαια, αποκτούν µερίδιο ευθύνης και οι «πρό-
θυµοι» Βουλευτές, που ακούγεται ότι βρέθηκαν σε προσφορά,
«έξι στην τιµή µίας ψήφου εµπιστοσύνης». Πρόκειται ίσως για τη
χειρότερη στιγµή της Μεταπολίτευσης και το σύνθηµα «αξίζουµε
καλύτερα!» εκφράζει µε απόλυτη ακρίβεια την ανάγκη που έχει
σήµερα η χώρα να βγει από αυτή την παρατεταµένη παρακµή. 

Αντί να συζητάµε για το πώς θα µειώσουµε τους φόρους και
τις εισφορές, πώς θα φέρουµε νέες επενδύσεις και νέες δου-
λειές, ασχολούµαστε µε τα παιχνίδια εξουσίας του κ. Τσίπρα. 

Αντί να περιγράφουµε τις θέσεις µας για το πώς θα συνδέ-
σουµε την ανάπτυξη µε τις αµοιβές, παρακολουθούµε τη µικρό-
τητα και τον τυχοδιωκτισµό δύο κοµµάτων που ταλαιπωρούν τη
χώρα εδώ και τέσσερα χρόνια. 

Και αντί να µιλάµε για το πώς θα επεκτείνουµε το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα σε οκτακόσιους χιλιάδες συµπολίτες µας, αντί
να µιλάµε για το κίνητρο των 2.000 ευρώ σε κάθε νέο παιδί που
θα γεννιέται σε αυτή τη χώρα, µετράµε πόσοι αλλάζουν έδρανα
ανά ώρα και ποιο κόµµα διαλύεται. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, κάνετε
ησυχία. 

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. 
Είναι διακοµµατική η κατάσταση εκεί, είναι πηγή συνεχούς θο-

ρύβου. Σας παρακαλώ, προσέξτε. 
Κύριε Ψαριανέ, σας παρακαλώ! 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είµαστε µπερδεµένοι, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, είναι µια

σοβαρή διαδικασία. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αντί να µιλάµε για το πώς θα κτίσουµε ένα νέο ασφαλιστικό
σύστηµα, για το πώς οι συµπολίτες µας, οι οποίοι δοκιµάζονται
σήµερα, θα ρυθµίσουν τα δάνειά τους, για το πώς θα στηριχθούν
οι τράπεζες, για να µπορέσουν να στηρίξουν την πραγµατική οι-
κονοµία, βλέπουµε τους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να παίρνουν ένα ψεύτικο
διαζύγιο, για να µοιραστούν καλύτερα τα αποµεινάρια της εξου-
σίας. 

Ναι, η Βουλή των Ελλήνων αξίζει πολύ καλύτερα από τη σηµε-
ρινή συνεδρίαση! 

Αν, όµως, η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης αποτελεί µια δηµό-
σια πρόκληση, συνιστά συγχρόνως και ευκαιρία για κάθε Βου-
λευτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι απολύτως ξεκά-
θαρος. Όποιος αύριο δώσει ψήφο εµπιστοσύνης, ψηφίζει «ναι»
και στη Συµφωνία των Πρεσπών, που συνιστά µεγάλη εθνική υπο-
χώρηση.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και παράλληλα στηρίζει µια Κυβέρνηση – «κουρελού», χωρίς

λαϊκή εντολή και µε επιζήµια ατζέντα. 
Ο κ. Τσίπρας εµφανίζεται να έχει βρει τους εκατόν πενήντα

έναν Βουλευτές. Τι µεσολάβησε, αλήθεια, µέσα σε λίγες εβδο-
µάδες, αφού πριν από µόλις δεκαπέντε µέρες ο ίδιος ο Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος έκανε λόγο για κυβέρνηση ανοχής,
κυβέρνηση µειοψηφίας δηλαδή; Το τι µεσολάβησε µπορεί να το
υποθέσει ο καθένας. Συναλλαγή µεσολάβησε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συναλλαγή –το ξαναλέω- µεσολάβησε τόσο ανάµεσα στον κ.

Τσίπρα και τον κ. Καµµένο όσο και ανάµεσα στο Μαξίµου και
τους «πρόθυµους» Βουλευτές που κάνουν τους γυρολόγους στη
Βουλή. 

Τίποτα δεν κρύβεται µέσα σε αυτή την Αίθουσα, όπως ο Βου-
λευτής που προ εξαµήνου υπερψήφισε την πρόταση µοµφής
κατά της Κυβέρνησης και τώρα εµφανίζεται διατεθειµένος να τη
στηρίξει. 

Ναι, για εσάς µιλάω, κύριε Δανέλλη, για εσάς µιλάω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τι άλλαξε µέσα σε έξι µήνες; Τι άλλαξε µέσα σε έξι µήνες, όταν
καταψηφίζατε την Κυβέρνηση και τώρα ξαφνικά την υπερψηφί-
ζετε; Τότε δεν γνωρίζατε ότι καταψηφίζοντας την Κυβέρνηση,
καταψηφίζετε και τις Πρέσπες; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Εσείς στοχοποιείτε τους Βουλευτές! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν είναι στοχοποίηση αυτή! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάνετε ησυχία, παρακαλώ! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εγώ µιλάω µε ονόµατα και δεν φοβάµαι να µιλήσω µε ονό-
µατα! Έχει και άλλους, περιµένετε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα εξελιχθεί η συζήτηση
και καθένας θα πάρει τον λόγο. Δεν υπάρχει ζήτηµα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ! Μη µιλάτε, µη

φωνάζετε! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Φαντάζοµαι ότι ο ίδιος ο κ. Δανέλλης θα πάρει τον λόγο
να εξηγήσει τη θέση του. Νοµίζω ότι πολλοί ενδιαφέρονται να
τον ακούσουν. 

Η Βουλευτής που εξελέγη µε τη Νέα Δηµοκρατία, κατακεραύ-
νωνε τον λαϊκισµό των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τώρα ξαφνικά σας ερω-
τεύτηκε, κύριε Τσίπρα, στηρίζει την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι ξαφνικός έρωτας είναι αυτός! Πού είναι η κ. Παπακώστα;

Δεν την βλέπω στην Αίθουσα. Μάλλον θα µπει στα µουλωχτά να
ψηφίσει. Περιµένω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήταν παρούσα, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ήταν παρούσα, µάλιστα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάνετε

ησυχία! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και είµαι σίγουρος, κύριε Τσίπρα, ότι και εσείς εκτιµήσατε
τις ικανότητές της και την κάνατε Υφυπουργό. Πώς δεν το είχατε
αντιληφθεί νωρίτερα; Και είµαι περίεργος τώρα να δω µήπως την
αναβαθµίσετε κιόλας και από Υφυπουργό την κάνετε Υπουργό. 

Ο δρόµος αυτός που έχετε διαλέξει, κύριε Τσίπρα, είναι κατη-
φορικός και είναι αδιέξοδος. Τα αξιώµατα τα οποία προσφέρετε
ως ανταλλάγµατα είναι πρόσκαιρα. Οι πολίτες, όµως, δεν εξαγο-
ράζονται και κατά τα λοιπά η αριθµητική είναι αµείλικτη. 

Εάν, κύριε Τσίπρα, βρεθείτε µε εκατόν πενήντα ή µε λιγότερες
ακόµη ψήφους, τότε δεν έχετε πλειοψηφία και πρέπει να πάτε τη
χώρα αµέσως σε εκλογές. Διότι κάτι άκουσα στη συνέντευξή σας
ότι µπορεί να συνεχίσετε κιόλας και να οδηγήσετε, λέει, τη χώρα
συντεταγµένα σε εκλογές όποτε σας βολεύει. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξεχάστε τα αυτά, κύριε Τσίπρα. Αυτά δεν συµβαίνουν σε ευ-

νοµούµενες δηµοκρατίες. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ µην αντιδράτε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Σήµερα η χώρα δεν χρειάζεται, κύριε Τσίπρα, την Κυβέρ-
νησή σας ούτε την καινούργια κυβερνητική πλειοψηφία η οποία
θα προκύψει όπως όπως αύριο. Χρειάζεται µια νέα κυβέρνηση
µε νωπή λαϊκή εντολή που θα βάλει τη χώρα µπροστά ενώνοντας
δυνάµεις. Έχουµε χάσει πάρα πολύ χρόνο, για να καθηλωθούµε
επί µήνες στη λάσπη, στη συναλλαγή και στα προσχήµατα. 

Οι «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» έχουν γίνει πλέον τοξικοί και πρέπει, κύριε
Τσίπρα, να ηττηθείτε και ως πολιτικό και ηθικό πρότυπο. 

Μην κοιτάτε το ρολόι σας! Και εσείς τόσο µιλήσατε. Μη βιάζε-
στε να φύγετε! Βιάζεστε πολύ να τελειώσει αυτή η συνεδρίαση.
Τι είναι αυτό το πράγµα; Δεν βλέπω να έχετε πολλή εµπιστοσύνη
στους Βουλευτές σας! Τέτοια βιασύνη πια! Εντάξει, είπαµε, δεν
σας είναι βολική αυτή η συζήτηση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ! Κάντε

ησυχία! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Είστε απολαυστι-

κός. Περνάµε πολύ καλά! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, η αίσθηση του χι-

ούµορ είναι καλό πράγµα. Κάντε, όµως, ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Τελειώνω. 
Κύριε Τσίπρα, από τότε που γίνατε Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ, τα

έχετε πει όλα και µετά τα έχετε κάνει και όλα. Απ’ αυτά τα «είπα
ξείπα» µιας ολόκληρης δεκαετίας συγκρατώ µόνο µία φράση που
είπατε στις 4 Οκτωβρίου 2014. Διαβάζω από την οµιλία του Προ-
έδρου του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξη Τσίπρα στο 3ο Φεστιβάλ της Νεολαίας
ΣΥΡΙΖΑ: «Την ψήφο εµπιστοσύνης δεν την δίνουν οι κυβερνήσεις
στον εαυτό τους. Την ψήφο εµπιστοσύνης την δίνει ο λαός. Και
την δίνει ανοιχτά και καθαρά, µέσα από τις εκλογές.» 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν κάποιοι θέλουν όντως ψήφο εµπιστοσύνης, αν διεκδικούν

την ψήφο εµπιστοσύνης, τότε ξέρουν και τον δρόµο: εκλογές.
Και καταλήγατε λέγοντας: «Ιδού η κάλπη, ιδού και το πήδηµα.»

Αυτό ακριβώς ζητώ, κύριοι συνάδελφοι, χωρίς ούτε µία λέξη
παραπάνω απ’ αυτά που έλεγε ο Αλέξης Τσίπρας το 2014!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συµφωνώ µαζί σας, κύριε Τσίπρα. Εκλογές εδώ και τώρα. Ιδού

η κάλπη, ιδού και το πήδηµα! 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
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(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα οµιλία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Όρθιοι όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκρο-
τούν ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία. Πριν δώσω επ’ ολί-
γον τον λόγο στον κύριο Πρωθυπουργό που τον ζήτησε, να σας
ανακοινώσω, κυρίες και κύριοι, ότι…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Γιατί φωνάζετε; Μη φωνάζετε; Για δύο λεπτά ζήτησε τον λόγο
ο κύριος Πρωθυπουργός και έχει κάθε δικαίωµα να τον πάρει.
Σας παρακαλώ πολύ! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι είναι αυτά; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λάθος, λάθος. 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ! Σας

παρακαλώ, κάντε ησυχία. Δεν πρόκειται να έχουµε πρόβληµα
στη συνεδρίαση. Σας το λέω. Διότι στο τέλος θα ξαναµιλήσουν
οι Αρχηγοί. Θα γίνει δευτερολογία. Μη συνεχίζετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Γενικό Λύκειο Νέας Αρτάκης Ευβοίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Δανέλλη, µε συγχω-

ρείτε ένα λεπτό. Εάν έχετε γραφεί οµιλητής, δηλαδή εάν είστε
µέσα στους κύκλους…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Περιµένετε, κύριε Κου-

τσούκο, σας παρακαλώ! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): …θα εκφραστείτε τότε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ένα λεπτό µόνο θέλω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εάν δεν έχετε γραφεί, θα

γραφτείτε επιπλέον του καταλόγου, επειδή έγινε προσωπική ανα-
φορά σε εσάς. Όχι τώρα, όµως, διότι οι προσωπικές αναφορές
είναι µέρος της συζήτησης. Είτε έτσι είτε αλλιώς, δεν υπήρξε
εξύβριση, κύριε Δανέλλη. Εάν δεν έχετε γραφεί, θα γραφτείτε,
να πείτε την άποψή σας και τη θέση σας. Τώρα δεν γίνεται. Σας
παρακαλώ πολύ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ένα λεπτό!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα δεν είναι ένα λεπτό,

γιατί θα προκαλέσει αντεγκλήσεις. Σας παρακαλώ! Αναφέρονται
οι πολιτικοί Αρχηγοί και σε πρόσωπα, µε τις εκτιµήσεις τους.

Πρώτα, όµως, για ένα λεπτό θέλει τον λόγο ο κύριος Πρωθυ-
πουργός. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Σας παρακαλώ πολύ! Σταµατήστε να χτυπάτε! Τι έχετε πάθει
εκεί; Δεν έχει δικαίωµα ο Πρωθυπουργός για ένα λεπτό να απαν-
τήσει; Τι έχετε πάθει, µου λέτε; 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ): Ζητώ τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επειδή ζητάτε τον λόγο, τι
εκνευρισµός είναι αυτός; Τι νευρικότητα είναι αυτή; Σας παρα-
καλώ πολύ! 

Θα πάρετε τον λόγο ύστερα, κυρία Γεννηµατά. Θα σας δώσω
τον λόγο ύστερα. Σας παρακαλώ! Αµέσως µετά είστε οµιλήτρια. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι αδύνατον!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αίσχος!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Χριστοφιλοπούλου,

σας παρακαλώ! Δεν είναι αµφιθέατρο εδώ µέσα. Μη συνεχίζετε!
Σας παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ): Επί της διαδικασίας…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εγώ διευθύνω τη διαδικα-
σία, όχι εσείς. Εντάξει; Σας παρακαλώ πολύ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ): Δεν προβλέπεται.
Υπάρχει Κανονισµός. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα απαντήσω σε κανένα
από τα επιχειρήµατα τα οποία έθεσε ο κ. Μητσοτάκης. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τώρα θέλετε να ανακλη-
θείτε στην τάξη ως Κοινοβουλευτική Οµάδα συλλήβδην; Γιατί το
κάνετε αυτό; Πολλή νευρικότητα έχετε χωρίς λόγο. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Τι λέτε τώρα; Σας παρακαλώ. 
Σας παρακαλώ, κύριε Πρωθυπουργέ. Με συγχωρείτε. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
Θα µε αφήσετε να µιλήσω; Εάν ύστερα που µιλάει η κ. Γεννη-

µατά, όπως έγινε και την προηγούµενη φορά, θελήσει ο Πρωθυ-
πουργός για ένα λεπτό να κάνει µία παρέµβαση, θα φωνάζετε;
Τι λέτε τώρα; Πού βρισκόµαστε; Πού βρισκόµαστε και τα κάνετε
αυτά; Έχουν ξαναγίνει; Επί των ηµερών σας έγιναν; Σας παρα-
καλώ!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Έχετε µία νευρικότητα που είναι αδύνατο να την καταλάβω.
Αδύνατον!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Τώρα τι κάνετε ακριβώς; Παρακωλύετε τη διαδικασία; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα είχα τελειώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, τον λόγο έχει

ο κύριος Πρωθυπουργός. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Δεν πρόκειται να απαντήσω στον κ. Μητσο-
τάκη. Δεν θα το κάνω αυτό. Θα το κάνω στο τέλος. Θα το κάνω
στο τέλος της διαδικασίας. Θα απαντήσω στο τέλος της διαδι-
κασίας στον κ. Μητσοτάκη.

Ζήτησα τον λόγο µόνο για ένα πράγµα.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Χριστοφιλοπούλου,

σας ανακαλώ στην τάξη. Καταλάβατε ότι σας ανακαλώ στην
τάξη; Σας παρακαλώ πολύ! Μη µε αναγκάσετε να πω να εξέλθετε
της Αιθούσης! Δεν ακούστηκε τίποτα για την παράταξή σας,
καλώς ή κακώς, µέχρι τώρα. Μην έχετε, λοιπόν, νευρικότητα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, σε λιγότερο από ένα λεπτό
θα απαντήσω σε όλα τα επιχειρήµατα του Αρχηγού της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης στο κλείσιµο της διαδικασίας.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Ο µόνος λόγος για τον οποίο ζήτησα τον λόγο –και σας παρα-
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καλώ, σεβαστείτε το και ακούστε µε για τριάντα δευτερόλεπτα-
είναι διότι θεωρώ ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
–και θέλω να πιστεύω άθελά του- υπέπεσε σε ένα κολοσσιαίο
ατόπηµα, όχι απέναντι στο πρόσωπο, αλλά απέναντι στις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Συνέκρινε τον µέχρι εχθές Αρχηγό του Γενικού
Επιτελείου των Ενόπλων Δυνάµεων, τον Βαγγέλη Αποστολάκη,
µε τον στρατηγό της χούντας Σπαντιδάκη. 

Αυτό είναι µία µεγάλη προσβολή απέναντι στο δηµοκρατικό
φρόνηµα των Ενόπλων Δυνάµεων του τόπου και ζητώ να ανακα-
λέσει!

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

Δεν σας επιτρέπω, κύριε Μητσοτάκη, να προσβάλλετε έναν άν-
θρωπο που από το 1976 έχει υπηρετήσει µε υψηλό δηµοκρατικό
φρόνηµα…

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

…µε αίσθηση ευθύνης τη σηµαία, τις Ένοπλες Δυνάµεις και τη
δηµοκρατία, µε τον στρατηγό πραξικοπηµατία της χούντας, τον
αυλικό του Βασιλιά τότε, Σπαντιδάκη.

Η µόνη σύγκριση που υπάρχει είναι ότι και οι δύο κατάγονται
από το Ρέθυµνο. Όµως, εσείς –διότι κάποιος άλλος σας το
έγραψε- µας λέγατε ότι ο Λαµπράκης είναι κάτι το οποίο έχουµε
ξεχάσει και τώρα θυµηθήκατε τον στρατηγό Σπαντιδάκη, τον πρα-
ξικοπηµατία, για να τον συγκρίνετε µε τον Ευάγγελο Αποστολάκη.

Είναι ντροπή!
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
Είναι ντροπή! Να ανακαλέσετε! Δεν σας επιτρέπω να προ-

σβάλλετε το δηµοκρατικό φρόνηµα των Ενόπλων Δυνάµεων του
τόπου.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μητσοτάκη, παρα-
καλώ, έχετε τον λόγο.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Έχει κληθεί για να ανακαλέσει! Καταλαβαίνετε τι κάνετε;
Τώρα θα µιλήσετε, κυρία Γεννηµατά! 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Κυρία Γεννηµατά, σε λίγο ανεβαίνετε στο Βήµα για όση ώρα

θέλετε να µιλήσετε. Σας παρακαλώ! Έλεος πια!
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μέσα στον πανικό σας, κύριε Τσίπρα, προφανώς δεν κα-
ταλάβατε καν αυτό το οποίο είπα. Ο τελευταίος, είπα, εν
ενεργεία…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Δεν συγκρίνεται…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): … Ανώτατος Αξιωµατικός ο οποίος ανέλαβε θέση Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας ήταν πράγµατι ο στρατηγός Σπαντιδάκης.
Γιατί το είπα αυτό; Διότι καµµία κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης
δεν παραβίασε τον άγραφο κανόνα διάκρισης µεταξύ στρατιω-
τικής και πολιτικής ηγεσίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί δεν το έκαναν αυτό; Το κάνατε εσείς!
Σέβοµαι τον Ναύαρχο Αποστολάκη ως Αρχηγό ΓΕΕΘΑ και ως

Αξιωµατικό. Θεωρώ ότι έκανε µεγάλο λάθος που αποδέχτηκε την
πρότασή σας να γίνει Υπουργός Εθνικής Άµυνας και το λέω δη-
µόσια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, την πρόταση την κάνατε εσείς, κύριε Τσίπρα και εσείς

θα έπρεπε να έχετε γνώση της µεγάλης ιστορικής βαρύτητας
αυτής της επιλογής σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μη µου κουνάτε, λοιπόν, εµένα το δάχτυλο και µη µου ξανα-

κάνετε υποδείξεις περί δηµοκρατικών φρονηµάτων!
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)

Και να µας πείτε και κάτι ακόµα, το οποίο αναφέρεται σε σας,
στον απερχόµενο Υπουργό Εθνικής Άµυνας και στον καινούργιο
Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Πόσο στοίχισε αυτό το σόου µε τις
υπερπτήσεις των µαχητικών που πέρασαν πάνω από στρατό-
πεδο, για να αποδώσουν τιµή; 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Άραγε, σε ποιον; Στον κ. Καµµένο που πήρε το ελικόπτερο για
να πάει στα Ίµια; Δεν ντρέπεστε λίγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ. Ειπώθηκαν
οι διευκρινίσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αυτό είναι το ύφος και το ήθος της δικής σας εξουσίας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Τσίπρα,
έχετε τον λόγο.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Δέχοµαι τη µερική ανάκληση της αιχµής απέ-
ναντι στο πρόσωπο. 

Πρέπει να γνωρίζετε, όµως, κύριε Μητσοτάκη…
(Χειροκροτήµατα ζωηρά και παρατεταµένα από την πτέρυγα

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
…ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις του τόπου µας έχουν υψηλό φρό-

νηµα και ότι σε τέτοιου είδους ζητήµατα δεν µπορεί να παίζετε
και να δηµιουργείτε εντυπώσεις, διότι το µήνυµα της επιλογής
του Ναυάρχου Αποστολάκη στη θέση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

…είναι ένα µήνυµα ισχυρό απέναντι σ’ αυτούς που απειλούν
την ακεραιότητα και την κυριαρχία της χώρας µας, ένα µήνυµα
ότι όλοι οι Έλληνες απέναντι σε οποιαδήποτε αµφισβήτηση της
εθνικής µας κυριαρχίας θα έπρεπε να είναι –και θα είναι- ενωµέ-
νοι.

Λυπάµαι που αυτό δεν το καταλάβατε, κύριε Μητσοτάκη!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα δώσω τον λόγο στην κ.
Φώφη Γεννηµατά, Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
κι εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Δανέλλη, για να δι-
ευκολύνετε, θα σας παρακαλούσα ύστερα να λάβετε τον λόγο.
Είτε έτσι, είτε αλλιώς, είναι δηµόσια η συζήτηση. 

Το ίδιο ισχύει και για τον κ. Θεοχάρη που είχε αναφερθεί προ-
σωπικά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, όσοι θέλουν να απέλθουν, ας απέλθουν.
Όσοι είναι εδώ, τους παρακαλώ να καθίσουν. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Παρακαλώ, µη φωνάζετε!
Κυρία Γεννηµατά, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε τα κα-
ταφέρατε και πάλι να διαλύσετε την Ολοµέλεια. Προσπαθείτε
απεγνωσµένα να παρουσιάσετε στον ελληνικό λαό ότι στο πολι-
τικό σκηνικό υπάρχουν µόνο δύο κόµµατα, υπάρχουν δήθεν δύο
µονοµάχοι, ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης. Είναι η τελευταία
σας ελπίδα. Καταλαβαίνω ότι από τα µαλλιά σας πιάνεστε στην
κατάσταση που βρίσκεστε. Όµως, ό,τι και να κάνετε, δεν θα τα
καταφέρετε! Να είστε απολύτως σίγουροι.

Βεβαίως, για άλλη µία φορά ο κύριος Πρωθυπουργός, αφού
έκανε το θέατρο που ήθελε να κάνει µε τη βοήθεια του Προ-
έδρου της Βουλής, αποχώρησε από την Αίθουσα, γιατί είπε –νο-
µίζει- όσα όφειλε να πει. Δεν είναι έτσι, όµως. 

Ακούστε. Νοµίζαµε ότι τα είχαµε δει όλα. Και εκεί που νοµίζαµε
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ότι τα είχαµε δει όλα, συνειδητοποιούµε ότι δεν έχουµε δει απο-
λύτως τίποτα. Υπάρχουν όρια στη γελοιοποίηση; 

Προφανώς όχι, κύριε Τσίπρα. Πιστεύω ότι µε ακούτε, έστω κι
από την ασφάλεια του γραφείου σας. Γιατί γελοιοποιήστε από-
λυτα; Διότι, πολύ απλά, µετά απ’ όλα όσα έγιναν την Κυριακή,
έπρεπε να έχετε προκηρύξει εκλογές. Μόνο οι εκλογές δίνουν
απάντηση, δίνουν ένα τέλος σ’ αυτό που ζούµε στον τόπο, κλεί-
νουν τα στόµατα για τις συναλλαγές. Όµως, εσείς δεν θέλετε να
µιλήσει ο ελληνικός λαός. Και ξέρετε γιατί; Διότι τον φοβάστε!
Φοβάστε πάρα πολύ το τι θα βγει από αυτήν την κάλπη.

Δείξατε, µάλιστα, εδώ µέσα για δεύτερη φορά τον µεγάλο σας
φόβο. Προσπαθώντας να καλύψετε όλα αυτά που κάνετε αυτές
τις µέρες, προσπαθήσατε να παροµοιάσετε την Κυβέρνηση Πα-
παδήµου µε µία Κυβέρνηση «κουρελού» και µ’ αυτό που προσπα-
θείτε να πετύχετε εσείς αυτές τις µέρες µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Ακούστε, κύριε Τσίπρα. Η Κυβέρνηση Παπαδήµου ήταν µια κυ-
βέρνηση εθνικής σωτηρίας, εθνικού σκοπού, µε συµφωνία τριών
κοµµάτων. Το πρώτο κόµµα που τη στήριζε είχε εκατόν πενήντα
τέσσερις (154) Βουλευτές. Δεν είχε χάσει τη δεδηλωµένη. Δεν
έχει απολύτως καµµία σχέση µε το έργο που παίζεται αυτές τις
µέρες στη Βουλή και στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν ξέρετε, βέβαια, τι σηµαίνει «συνεννόηση». Την αναζητή-
σατε, όµως, όταν για άλλη µια φορά δείξατε τον φόβο σας, όταν
ήσασταν µε την πλάτη στον τοίχο το καλοκαίρι του 2015, όταν η
χώρα ήταν έτοιµη να βρεθεί εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και να
ζήσει την άτακτη χρεοκοπία και βρέθηκαν τα κόµµατα του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου που υπεύθυνα στο Συµβούλιο των Πολιτικών
Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας έβαλαν πλάτη, για
να παραµείνει ο τόπος συντεταγµένα εντός Ευρώπης στην
πρώτη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν παίζετε δηµοκρατικά, κύριε Τσίπρα, ούτε έντιµα ούτε κα-
θαρά. Και η πατρίδα δεν ανέχεται άλλο αυτήν τη φαρσοκωµωδία
που έχετε σκηνοθετήσει µαζί µε τον κ. Καµµένο. 

Και θέλω να πω και κάτι άλλο για όσα ακούστηκαν για τον κ.
Αποστολάκη. Είναι ντροπή σας να κρύβεστε πίσω από το ήθος
του ανθρώπου αυτού και την προσφορά του στο στράτευµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Ήταν δική σας επιλογή και έπρεπε να υπερασπιστείτε τη δική
σας επιλογή. Αλλά δεν τολµάτε να το κάνετε ούτε αυτό. Και αν εν
πάση περιπτώσει υπήρχε σοβαρό εθνικό ζήτηµα που απαιτούσε
αυτήν την επιλογή, να έρθετε σε αυτήν την Αίθουσα και να ενηµε-
ρώσετε αµέσως το ελληνικό Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Τυπικά και µόνο διαλύθηκε ο συνεταιρισµός σας µε τον κ. Καµ-
µένο, ένας συνεταιρισµός που έχει κάνει ήδη πολύ µεγάλή ζηµιά
σε αυτόν τον τόπο µε ψέµατα, µε ταξίµατα, µε διαµοιρασµό αξιω-
µάτων, µε τακτικισµούς, µε διευθετήσεις παρασκηνίων. 

Η παραίτηση του κ. Καµµένου, µετά από τόσες απειλές και
προαναγγελίες, υλοποιήθηκε στον πιο βολικό, για τον κ. Τσίπρα,
χρόνο και µε τον πιο ωφέλιµο, για τον κ. Τσίπρα, τρόπο. Μελετη-
µένη δουλειά. «Τα µιλήσανε, τα συµφωνήσανε». Ένας γάµος από
έρωτα για την εξουσία τελειώνει όπως πρέπει σε έναν γάµο συµ-
φέροντος: Ο ευγνώµων Πρωθυπουργός στέκει στο κατώφλι του
Μαξίµου και αποχαιρετά τον ηρωικό στρατηλάτη. Του λέει ένα
«θερµό ευχαριστώ» -το επανέλαβε και σήµερα από αυτό το
Βήµα- και του εύχεται «καλή δύναµη» στον µακεδονικό αγώνα.

Εκείνος αποδεικνύει έµπρακτα την ευγνωµοσύνη του και τη
γενναιοδωρία του και αφήνει προίκα όσους Υπουργούς και Βου-
λευτές χρειάζεται ο κ. Τσίπρας για να παραµείνει ζωντανή η Κυ-
βέρνησή του. Τους µισούς κατά πλήρη κυριότητα και τους
άλλους µισούς κατ’ επικαρπία. Ε, γιατί πρέπει να έχει και ο κ.
Καµµένος µια κοινοβουλευτική οµάδα για να συνεχίσει τον
αγώνα του από εδώ και πέρα ο άνθρωπος! 

Όλα καλώς καµωµένα, σαν ταινία! Η δήθεν έντιµη συνεργασία,

για την οποία µας µίλησε νωρίτερα, συνεχίζεται, αλλά πώς; Με
µια νέα εξαπάτηση. Μόνο που ο τόπος δεν την πάει. Εξάλλου,
όλοι έχουµε αντιληφθεί τη βουλιµία τους για την εξουσία. Και ο
χρόνος τους τελειώνει. Η καταδίκη των Ελλήνων πολιτών στις
εκλογές που έρχονται, θα είναι αµείλικτη και για τους δύο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζητά σήµερα ο Πρωθυπουργός
ψήφο εµπιστοσύνης. Λογικά, θα πει κάποιος το κάνει αυτό, αφού
αποχώρησε ο εταίρος από την Κυβέρνηση που εξασφάλιζε την
πλειοψηφία. Για ποια Κυβέρνηση, όµως, ζητάτε ψήφο εµπιστο-
σύνης; Γιατί εγώ στα Έδρανα είδα τους ίδιους Υπουργούς που
συµµετείχαν στην Κυβέρνηση που έχασε τη δεδηλωµένη. Μάλι-
στα, µία εξ αυτών συµµετείχε και στην κυβέρνηση «κουρελού»
του κ. Παπαδήµου, όπως είπε ο κ. Τσίπρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν τον ενοχλεί αυτό ή έχει ζητήσει συγχωροχάρτι και δήλωση
µετανοίας, προκειµένου να την αξιοποιήσει, όπως βέβαια και από
πρώην Υπουργούς και νυν Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ; Για ποια Κυ-
βέρνηση, λοιπόν, ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης; 

Εσείς ευτελίζετε τα πάντα. Ευτελίζετε µια κορυφαία κοινοβου-
λευτική διαδικασία, αυτή της ψήφου εµπιστοσύνης και υπονο-
µεύετε µεθοδικά τις αρχές και τις αξίες της δηµοκρατίας. 

Κύριε Τσίπρα, ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης, όπως ο ίδιος οµο-
λογήσατε, γιατί θέλετε να ολοκληρώσετε την πολιτική και τους
στόχους που έχετε θέσει. Η δεδηλωµένη, όµως, προκύπτει από
τη βούληση του λαού και όχι από παζάρια µεταγραφής. Και εγώ
αναρωτιέµαι: Τι σχέση έχουν πραγµατικά τα πεπραγµένα αυτής
της Κυβέρνησης µε τις ανάγκες του ελληνικού λαού και µε την
ανοδική πορεία που χρειάζεται ο τόπος; Απολύτως καµµία. Και
δηλώνουµε ρητά: Δεν σας εµπιστευόµαστε, κύριε Τσίπρα. Δεν
σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη για να διαχειριστείτε τα εθνικά
θέµατα.

Είδαµε τι έγινε και στη Συµφωνία των Πρεσπών. Είχατε όλες
τις προϋποθέσεις για να δώσετε µια βιώσιµη και οριστική λύση.
Είχατε στήριξη από παντού. Ποτέ δεν υπήρχε καλύτερη συγκυ-
ρία από αυτήν. Δεν καταφέρατε να την αξιοποιήσετε, γιατί θέ-
λατε για άλλη µια φορά απλά να είστε ο βολικός, ο πρόθυµος, ο
χρήσιµος στις απαιτήσεις των εταίρων και όχι στις ανάγκες της
Ελλάδας. Γι’ αυτό κλείσατε µια συµφωνία που αντί να κλείνει πλη-
γές ανοίγει καινούργιες, γιατί πολύ απλά κρατά ζωντανή τη ρίζα
του αλυτρωτισµού.

Και βέβαια δεν σας εµπιστευόµαστε, ούτε για τους χειρισµούς
µε την Τουρκία που έχει κλιµακώσει τις προκλήσεις της το τελευ-
ταίο διάστηµα, ούτε για την υπεράσπιση των συµφερόντων της
οµογένειας στην Αλβανία, που αντιµετωπίζει πολύ σοβαρά προ-
βλήµατα όλο το τελευταίο διάστηµα. Δεν σας έχουµε εµπιστο-
σύνη για την έξοδο της Ελλάδας από την κρίση και την ανάκαµψη
της οικονοµίας. 

Έχετε, πολύ απλά, εγκλωβίσει µε τις συµφωνίες σας τη χώρα
σε πολύ υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, σε υπερφορολόγηση
που γονατίζει επιχειρήσεις και νοικοκυριά. Δεν έχετε καταφέρει
να πυροδοτήσετε την ανάπτυξη. Δεν έχετε καταφέρει να φέρετε
επενδύσεις. Έχετε αφελληνίσει τις τράπεζες και αυτήν τη στιγµή
είναι σε απόγνωση ο ελληνικός λαός και ψάχνει να δει από πού
υπάρχει µια χαραµάδα πραγµατικής ελπίδας.

Το χειρότερο, βέβαια, από όλα όσα έχετε κάνει είναι ότι υπο-
χωρήσατε σε αυτό που αρνιόντουσαν όλες οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις και υποθηκεύσατε τη δηµόσια περιουσία στο
υπερταµείο, το οποίο, όπως όλοι οι Έλληνες γνωρίζουν, δεν
ελέγχεται από το ελληνικό κράτος.

Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη, γιατί στερείτε τις δυνατότητες
εξέλιξης και δηµιουργίας στην Ελλάδα της παραγωγής και κυ-
ρίως στη νέα γενιά της πατρίδας µας, που τους αναγκάζετε ολο-
ένα και περισσότερο να εγκαταλείπουν τον τόπο και να
αναζητούν στο εξωτερικό καλύτερη ζωή και προοπτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν σας εµπιστευόµαστε γιατί υποβαθµίζετε συνειδητά τη δη-
µόσια παιδεία, το σχολείο, το πανεπιστήµιο. Στερείτε από τα παι-
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διά µας τη δυνατότητα να έχουν µια ποιοτική εκπαίδευση που θα
είναι το µεγάλο τους διαβατήριο για το αύριο. Και βέβαια, δεν
σας έχουµε καµµιά εµπιστοσύνη, γιατί διαλύσατε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και έχετε αντικαταστήσει το κοινωνικό κράτος µε
τις λογικές της Δεξιάς, τη λογική της φιλανθρωπίας, αυτή που
εµείς, επί σειρά ετών, πολεµήσαµε και χτίσαµε τότε ένα ισχυρό
κοινωνικό κράτος στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη γιατί µε τις ενέργειές σας δηµι-
ουργείται σοβαρό ζήτηµα δηµοκρατίας στον τόπο, µε σχέδιο
απαξίωσης και διάλυσης των κοµµάτων που αποτελούν τον πυ-
λώνα της δηµοκρατίας. Γιατί οι διαρκείς µεθοδεύσεις σας για τον
έλεγχο της δικαιοσύνης φτάνουν στο όριο της θεσµικής εκτρο-
πής. Δρουν δίπλα σας, πλάι σας. Εξακολουθούν και λειτουργούν
µε την ανοχή σας και µε τη στήριξή σας παραθεσµικά συστήµατα
εξουσίας δεξιάς κοπής και προέλευσης.

Δεν σας έχουµε καµµιά εµπιστοσύνη, γιατί δεν µπορείτε να
προστατεύσετε τη ζωή και την περιουσία των πολιτών. Ανέχεστε,
κύριε Πρωθυπουργέ, τη βία, την ανοµία, το άβατο στο κέντρο
της Αθήνας. 

Και βέβαια δεν ξεχάσαµε και δεν θα ξεχάσουµε ποτέ τον κυνι-
σµό και την αδιαφορία που επιδείξατε σε όσα συνέβησαν στο
Μάτι, που είχαν ως αποτέλεσµα να χαθούν τόσες ανθρώπινες
ζωές και εσείς µάλιστα να κάνετε ότι δεν το γνωρίζατε. 

Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη ούτε για τον χειρισµό του µετα-
ναστευτικού, γιατί κλείνετε τα µάτια στη Μόρια, αλλά και στα
άλλα κολαστήρια προσφύγων, εκεί ακριβώς που δοκιµάζεται κα-
θηµερινά ο ανθρωπισµός. Είναι η ντροπή της Ευρώπης και έχει
τη δική σας υπογραφή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Και σήµερα έρχεστε εδώ να ζητήσετε από το Κοινοβούλιο
λευκή επιταγή για να συνεχίσετε αυτόν τον κατήφορο. Οµολογώ
ότι σε ένα πράγµα είστε ικανοί, τρέχετε πολύ γρήγορα στον κα-
τήφορό, κύριε Τσίπρα. Να ξέρετε, λοιπόν, ότι για εµάς είστε µια
Κυβέρνηση µειοψηφίας και η απάντησή µας είναι κατηγορηµα-
τικά «όχι».

Ολοκληρώνεται η πολιτεία σας, κύριε Τσίπρα, σε λίγες εβδο-
µάδες, σε λίγους µήνες το πολύ. Και η ιστορία θα έχει δίπλα µία
λευκή σελίδα από επιτεύγµατα, γιατί το µοναδικό σας κατόρ-
θωµα, που διεθνώς αναγνωρίζεται -δεν µπορώ να πω- και έχει
την υπογραφή σας, είναι η λέξη «κωλοτούµπα». Τίποτα άλλο δεν
πετύχατε όλα αυτά τα χρόνια.

Εξοντώσατε τον λαό µε τη φορολογία, τον ταπεινώσατε προ-
δίδοντας την ελπίδα του, κλέψατε τα όνειρά του και τώρα παίζετε
µε τον φόβο σαν ένας άλλος σουλτάνος της Ανατολής. Βρήκατε
ένα λαό πληγωµένο, ναι, αλλά υπερήφανο και εσείς θέλετε να
τον καταντήσατε προσκυνηµένο και εξαγορασµένο. 

Υµνείτε, δήθεν, τον λαό. Στο όνοµά του υποτίθεται ότι τα κά-
νετε όλα, αλλά την ίδια στιγµή στην πραγµατικότητα τον απεχ-
θάνεστε. Τον απεχθάνεστε όταν διαδηλώνει, όταν διεκδικεί, όταν
φωνάζει, όταν πονά. Πώς του απαντάτε; Του απαντάτε µε χηµικά.
Καλά, εσείς δεν ήσασταν αυτοί που λέγατε ότι θα τα καταργή-
σετε ή από τα καταργηµένα ρίξατε χθες στους δασκάλους;

Όχι, αυτή η Κυβέρνηση, αυτό το συγκυριακό κοµµατικό µόρ-
φωµα που ονοµάζεται ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να πείσει κανέναν ότι
είναι το αύριο που χρειάζεται ο τόπος, ότι είναι η προοδευτική
απάντηση που χρειάζεται η χώρα. 

Ακούστε. Τη δηµοκρατική παράταξη πολλοί την πολέµησαν,
πολλοί τη συκοφάντησαν, πολλοί τη διεκδίκησαν, αλλά λίγοι ήταν
αυτοί που µπόρεσαν να την εκφράσουν αξιόπιστα, αληθινά και
γνωρίζει ο ελληνικός λαός πολύ καλά σήµερα ειδικά ποιοι είναι
αυτοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Το ΠΑΣΟΚ, ο βασικός πυλώνας του Κινήµατος Αλλαγής, είναι
το κόµµα που ταυτίστηκε µε τα λαϊκά στρώµατα και το αίτηµα
για αλλαγή. Για εµάς οι ανισότητες ποτέ δεν ήταν φυσικές ή ανα-
µενόµενες, κύριε Μητσοτάκη. Παλέψαµε, διεκδικήσαµε και πε-
τύχαµε να εµπεδώσουµε την κοινωνική δικαιοσύνη στον τόπο.

Η δηµοκρατική παράταξη πάντοτε αναλάµβανε ρόλους σε κρί-
σιµους καιρούς και αυτό ακριβώς θα γίνει και τώρα, γιατί το Κί-
νηµα Αλλαγής θα πρωταγωνιστήσει στην έξοδο της χώρας από
την κρίση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Αφήστε, λοιπόν, τα κόλπα και τις κουτοπονηριές, κύριε Τσίπρα,
για τον δήθεν προοδευτικό πόλο. Δεν είναι σηµαία ευκαιρίας,
ούτε µηχανισµός εξουσίας. Δευτέρα, Τετάρτη, Παρασκευή ριζο-
σπαστική αριστερά. Τρίτη, Πέµπτη, Σάββατο «πλυντήριο» της κυ-
βερνητικής περιόδου. Την Κυριακή οι µισοί, οι θεοµπαίχτες,
πηγαίνουν στην εκκλησία και οι άλλοι µισοί, σοσιαλδηµοκρατία
και κάθε µέρα σκληρή αντιλαϊκή δεξιά πολιτική. Αυτοί είστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εσείς έχετε υπογράψει ένα συµβόλαιο µε την πιο βαθιά δεξιά
αυτού του τόπου, το συµβόλαιο εξόντωσης της δηµοκρατικής
παράταξης, της παράταξης που ίδρυσε ο Ελευθέριος Βενιζέλος
και συνέχισαν ο Παπαναστασίου, ο Γεώργιος Παπανδρέου, ο Αν-
δρέας Παπανδρέου, ο Κώστας Σηµίτης, ο Γιώργος Παπανδρέου,
ο Ευάγγελος Βενιζέλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν είστε απλά ο καλύτερος χορηγός του κ. Μητσοτάκη, αλλά
και ο στρατηγικός εταίρος της Ακροδεξιάς στην Ελλάδα. Και
αποδεικνύεται αυτό όχι µόνο από τη συνεργασία σας µε τον
Πάνο Καµµένο, αλλά και από άλλα γεγονότα, όπως για παρά-
δειγµα το γεγονός ότι εδώ και τέσσερα χρόνια δεν λέει να τελει-
ώσει η δίκη της Χρυσής Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Όπως το γεγονός ότι τον Ιούλιο του 2015 συµµαχήσατε µε
τους πιο σκοταδιστικούς κύκλους της εκκλησίας και µε τις πιο
σκληρές παραθρησκευτικές οργανώσεις, οι οποίες στήριξαν το
«όχι» στην Ευρώπη.

Κύριε Τσίπρα, εσείς δεν είσαστε δύναµη ανατροπής, είσαστε
δύναµη καταστροφής. Είστε τοξικός, αλλά δεν θα τα καταφέ-
ρετε, θα σταθεί εµπόδιο απέναντί σας ο ελληνικός λαός. 

Ο Καµµένος φεύγει, ναι, αλλά αφήνει δανεικούς -όχι ιδανικούς-
που µαζί µε τους καµένους των Πρεσπών και τους χαµένους ανα-
λαµβάνουν... Όλοι καταλαβαίνετε το ρόλο τους από δω και πέρα.
Τυχόν, όµως, κυβερνητική συνέχεια µε υπολείµµατα και γυρολό-
γους µόνο σε νέα αδιέξοδα και νέες περιπέτειες µπορεί να οδη-
γήσουν τη χώρα. Γι’ αυτό µία είναι η λύση. Φύγετε τώρα!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι πιο αναγκαία παρά
ποτέ η υπέρβαση του διχασµού και της τοξικότητας που παρά-
γεται µέσα από την µετατροπή της πολιτικής ζωής σε µία αρένα
λάσπης, αλλά και η ήττα της συντήρησης και του λαϊκισµού σε
κάθε απόχρωση. 

Η λύση για τη χώρα δεν µπορεί να βρεθεί στο «φύγε εσύ για
να έρθω εγώ». Μια κυβέρνηση γαντζωµένη στις καρέκλες και µία
αντιπολίτευση που απλά λαχτάρα να την αντικαταστήσει δεν
µπορούν να εξυπηρετήσουν τις εθνικές αναγκαιότητες, αναπα-
ράγουν απλώς τα ίδια αδιέξοδα.

Το θέµα, λοιπόν, δεν είναι τα παιχνίδια εξουσίας του κ. Τσίπρα
και του κ. Καµµένου, ούτε η διαδοχή αυτής της Κυβέρνησης από
τη Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη. Το θέµα είναι η ριζική αλ-
λαγή πορείας αυτού του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Η χώρα βρίσκεται µπροστά σε ένα πολύ κρίσιµο σταυροδρόµι.
Η µια κατεύθυνση επιτρέπει αυτό που ζήσαµε νωρίτερα και
ζούµε κάθε µέρα, την τυφλή πολιτική σύγκρουση χωρίς ουσία,
για την εξουσία ανταγωνίζονται εδώ µέσα. Καµµία διαφορετική
πολιτική δεν έχει σκοπό να εφαρµόσει η Νέα Δηµοκρατία του κ.
Μητσοτάκη από αυτά που εφαρµόζει σήµερα ο κ. Τσίπρας και η
όποια κυβέρνηση προκύψει τις επόµενες µέρες µε τα ανεµοµα-
ζώµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Αυτός, όµως, ο δρόµος, αυτή η κατεύθυνση οδηγεί µε µαθη-
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µατική ακρίβεια σε νέες περιπέτειες και νέα αδιέξοδα. Ο άλλος
δρόµος οδηγεί στην ευρύτερη συνεννόηση και αυτός ο δρόµος
είναι ο µόνος ασφαλής για την οριστική έξοδο της χώρας από
την κρίση. Και αυτός είναι ο δρόµος που προτείνουµε εµείς, το
Κίνηµα Αλλαγής, γιατί πέρα από τους θεατρικούς πανηγυρι-
σµούς για το τέλος των µνηµονίων είναι σαφές ότι χρειάζεται
ακόµα δρόµος και σκληρή δουλειά για να µπορέσουµε να πούµε
στους Έλληνες ότι ναι, πήραµε την πατρίδα µας πίσω, έχουµε
την κυριαρχία και µπορούµε να εξασφαλίσουµε πραγµατικά την
αξιοπρέπεια στη ζωή σας. 

Και το γνωρίζετε όλοι εδώ µέσα αυτό πολύ καλά. Αυτό είναι
το χειρότερο από όλα, ότι ενώ το γνωρίζετε κάνετε ότι δεν κατα-
λαβαίνετε τι έχει ανάγκη ο τόπος, γιατί µετά από τόσα χρόνια
στην κρίση τόσο που καθυστερήσαµε, τόσο που ακρίβυνε ακρι-
βώς µε αυτές τις παρωπίδες που ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία
είχαν από την αρχή δεν έχετε καταλάβει τις ευθύνες σας γιατί
καθυστερήσαµε, γιατί ακρίβυνε, γιατί δεν συνεννοηθήκαµε ποτέ
ως πολιτικό σύστηµα για να βρούµε ένα πρόγραµµα ελληνικής
ταυτότητας και ιδιοκτησίας και να φύγουµε από το τέλµα. Και
ακόµα και σήµερα δείχνετε να µην το έχετε καταλάβει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Για άλλη µία φορά η προτεραιότητά σας δεν είναι η χώρα,
αλλά το ποιος θα είναι ο επόµενος Πρωθυπουργός και πόση δύ-
ναµη θα κρατήσει ο καθένας από σας στα κόµµατά του. 

Λυπάµαι πάρα πολύ για αυτό το κλίµα, για αυτό το επίπεδο και
για αυτήν την αδυναµία του πολιτικού συστήµατος να ανταπο-
κριθεί στην αγωνία, ιδιαίτερα των νέων παιδιών που µας κοιτάνε
και περιµένουν από όλους εµάς να πούµε µία κουβέντα που τους
αφορά, µια κουβέντα που µιλάει στη ψυχή τους, στην καρδιά
τους. Ξυπνήστε, επιτέλους, πριν να είναι αργά για τη δηµοκρατία
σε αυτόν τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Χρειάζεται µία κυβέρνηση προοδευτική µε µια ατζέντα που θα
κερδίσει τη χαµένη αξιοπιστία της χώρας στο εσωτερικό και στο
εξωτερικό. Χρειάζεται µια κυβέρνηση που θα µπορέσει να πυρο-
δοτήσει την ανάπτυξη, αυτό που δεν κάνατε τόσα χρόνια. Γιατί
το θέλουµε αυτό; Διότι, αν δώσουµε κίνητρα και κρατήσουµε
ζωντανές τις µικροµεσαίες ελληνικές επιχειρήσεις που άντεξαν
όλα αυτά τα χρόνια, θα διασφαλίσουµε τους ανθρώπους που
δουλεύουν σε αυτές και θα δηµιουργήσουµε χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας για να µείνουν τα παιδιά µας εδώ, να µπορούν να
εργαστούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Δεν είναι άδειες κουβέντες αυτά που λέµε. Δεν είναι άδειες
κουβέντες το «σχέδιο Ελλάδα». Κάθε λέξη κρύβει από πίσω έναν
άνθρωπο, ένα σπιτικό, µια αγωνία, ένα όνειρο, µία ελπίδα.

Θέλουµε, λοιπόν, να δώσουµε ένα τέλος στην υπερφορολό-
γηση, γιατί αυτή η υπερφορολόγηση, που εσείς έχετε επιβάλει,
κύριοι της Κυβέρνησης, έχει γονατίσει τους επιστήµονες, τους
επαγγελµατίες, τους αγρότες, όλους αυτούς, δηλαδή, που πα-
ράγουν και κρατούν ακόµα την Ελλάδα όρθια, που έχουν βοηθή-
σει να µη χρεοκοπήσει ο τόπος. Και εσείς τους γονατίζετε κι
άλλο, όσο αντέξουν, για να αντέξετε εσείς λίγο ακόµα στις κα-
ρέκλες σας! 

Είστε ευχαριστηµένοι; Να σας χειροκροτήσουµε όλοι µαζί; Να
σας πούµε, «Μπράβο, τα καταφέρατε!»; Νοµίζετε ότι ο ελληνικός
λαός δεν ξέρει ποια είναι η αλήθεια; 

Θέλουµε να αποκεντρώσουµε τις εξουσίες, γιατί πρέπει να
γίνει πια µια επανάσταση σε αυτό το κράτος. Αυτό ήταν το µεγάλο
µειονέκτηµα. Εκεί είναι που δεν τα καταφέραµε στα χρόνια της
Μεταπολίτευσης. Τόσες προσπάθειες από τόσους πολλούς! Αν
δεν το κάνουµε και τώρα, θα είµαστε άξιοι της τύχης µας. Χρει-
άζεται επανάσταση και χρειάζεται στην πρώτη γραµµή αυτής της
προσπάθειας να µπουν οι αιρετοί και οι άριστοι, αλλά όχι οι κολ-
λητοί και οι αρεστοί! Τέλος σε αυτές τις λογικές επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Θέλουµε να ξαναχτίσουµε το κοινωνικό κράτος. Λέµε «όχι» σε

αυτήν τη λογική της φιλευσπλαχνίας των Υπουργών. Δεν µπορεί
να αντιµετωπίζεις τον άνθρωπο, που είναι ο πιο αδύναµος, που
ζει στο περιθώριο, που είναι αποκλεισµένος, που βλέπει να χά-
νεται ο κόσµος του, µε επιδόµατα που του δίνεις περιστασιακά,
απλά και µόνο για να κρέµεται από τα χέρια σου η ζωή του. Χρει-
άζονται µόνιµες λύσεις, σταθερές, σοβαρό, σύγχρονο κοινωνικό
κράτος, που θα κάνει και τον πιο αδύναµο να νιώσει ασφαλής,
να νιώσει ότι η δηµοκρατία νοιάζεται γι’ αυτόν, γιατί έτσι θα τη
σεβαστεί και αυτός, έτσι δεν θα την αµφισβητήσει αύριο. 

Έχετε καταλάβει σε ποιο σηµείο βρισκόµαστε και τι κίνδυνος
υπάρχει για τη δηµοκρατία και στην Ελλάδα και σε ολόκληρη την
Ευρώπη; 

Θέλουµε να διασφαλίσουµε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης,
για να µπει ένα τέλος στην κατάχρηση της εξουσίας. Δεν µπορεί
να παρεµβαίνει ο εκάστοτε Πρωθυπουργός, µε τους µανδαρί-
νους του, στις αποφάσεις της δικαιοσύνης µιας χώρας. Και εκτός
από το ότι υπάρχει σοβαρό ζήτηµα δηµοκρατίας και αισθάνεσαι
ότι µπορεί ξαφνικά να ξυπνήσεις και η χώρα σου να είναι εχθρική
απέναντί σου γιατί κάποιος σε έχει βάλει στο µάτι, κανένας σο-
βαρός επενδυτής δεν θα έρθει να βάλει τα χρήµατά του και να
επενδύσει σε µια χώρα στην οποία ξέρει ότι αύριο το πρωί µπο-
ρεί να ποινικοποιηθεί η δουλειά του, η προσπάθειά του, το βιός
του, η αγωνία µιας ζωής. Πυροβολούµε τα πόδια µας µε όλα
αυτά που γίνονται τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα και πρέπει
να µπει ένα οριστικό τέλος. 

Και, βέβαια, για να µπορέσουµε να τα πετύχουµε όλα αυτά, θα
πρέπει µια αξιόπιστη, προοδευτική κυβέρνηση µε αυτό το σχέ-
διο, να πάει µε σθένος να ορθώσει το ανάστηµά της απέναντι
στους εταίρους. Και µπορούµε να ορθώσουµε το ανάστηµά µας
όταν έχουµε σχέδιο, τεκµηρίωση, χρονοδιαγράµµατα, επιχειρή-
µατα, συνεννόηση και ισχυρή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, για
να αλλάξουµε τις δεσµεύσεις του κ. Τσίπρα. Διότι δεν θα πάµε
πουθενά µε τόσο υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα. Απλώς θα φυ-
τοζωούµε και απλώς θα δυναµώνουµε τους ακροδεξιούς, τους
φασίστες και τους εθνικιστές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Αυτό θα γίνει αν δεν προκύψει από την επόµενη Βουλή µια
ισχυρή κυβέρνηση, που θα πάει να κάνει µια νέα συµφωνία στους
δύσκολους όρους που µε την πλάτη στον τοίχο συµφώνησε το
καλοκαίρι του 2015 ο κ. Τσίπρας, ο οποίος µας αρνήθηκε να γίνει
εθνική οµάδα διαπραγµάτευσης, για να αλλάξουµε όλους αυ-
τούς τους όρους από τότε ακόµα, από το 2015. 

Θα τα είχαµε αφήσει όλα αυτά πίσω, αλλά η προτεραιότητα
του κ. Τσίπρα ήταν να ελέγξει το Κόµµα του, να διώξει τους συν-
τρόφους του, που τον βοήθησαν να γίνει Αρχηγός και στη συνέ-
χεια Πρωθυπουργός, για να έχει ένα Κόµµα να κάνει ό,τι νοµίζει
σε αυτόν τον τόπο. Σε αυτές τις λογικές βρίσκεται και κοιµάται
ακόµα ο κ. Τσίπρας.

Το διακύβευµα, λοιπόν, των επόµενων εκλογών είναι πολύ µε-
γαλύτερο από την εφήµερη νοµή της εξουσίας. Οι Έλληνες θα
κληθούν να επιλέξουν ανάµεσα στο «εγώ» ή στο «εµείς», στο
«µαζί» ή στο «χώρια». Εγώ πιστεύω βαθιά, ότι οι Έλληνες θα κά-
νουν τη µεγάλη πολιτική ανατροπή και θα πουν: «Ναι, θέλουµε
ισχυρό κίνηµα αλλαγής και όχι διχασµό και νέα κρίση»!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ -  ΔΗΜΑΡ χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ την κ. Γεν-

νηµατά.
Θα παρακαλούσα πολύ πριν σας δώσω τον λόγο, κύριε Μιχα-

λολιάκο, να µιλήσουν για ένα ή δύο λεπτά ο κ. Δανέλλης και ο κ.
Θεοχάρης, επειδή αναφέρθηκαν προηγουµένως προσωπικά και
από τον Πρωθυπουργό και από τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Και σε εµένα αναφέρθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κουρουµπλή, σας πα-

ρακαλώ! Αντιλαµβάνεστε ότι αναφέροµαι σε Βουλευτές οι οποίοι
δεν είναι στον κύκλο των οµιλητών για να πάρουν τον λόγο. Και
αναφέρθηκαν σε σχέση µε σηµερινές και πρόσφατες µετακινήσεις
που έχουν κάνει. Οι αναφορές για εσάς ήταν µετά από παρέµβαση
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που κάνατε και έγινε µια σχετική συζήτηση για το απώτερο παρελ-
θόν. Δεν σας αγγίζει και το γνωρίζετε πολύ καλά.

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά είναι εντυπωσιακός ο τρόπος µε τον οποίο ο κ.

Μητσοτάκης επιβεβαιώνει συνεχώς πόσο γνήσια ευρωπαϊστής
και φιλελεύθερος είναι! 

Σχετικά µε την αναφορά του στη στάση µου στην ψήφο άρσης
εµπιστοσύνης πριν από έξι µήνες, νοµίζω ότι επίσης µε εντυπω-
σιακό τρόπο παραποιεί την αλήθεια, γιατί είναι γνωστό -και είδε
το φως της δηµοσιότητας εκείνο τον καιρό, κύριε Πρόεδρε- ότι
η προσωπική µου άποψη, καθώς η ψήφος αυτή είχε άµεση σχέση
µε το µακεδονικό, ήταν ότι το Κόµµα µου για να είναι συνεπές,
έπρεπε να απέχει από αυτήν τη διαδικασία. Δεν έγινε αποδεκτό.
Για να µην δηµιουργήσω προβλήµατα στο Κόµµα µου, ακολού-
θησα την κοµµατική γραµµή. Εξήγησα, όµως, όταν είπα «ναι»
στην ψήφο που είχε ζητήσει η Νέα Δηµοκρατία, εξαιρουµένου
του µακεδονικού. Αυτό µπορεί να µην είχε πρακτική σηµασία,
είχε όµως ουσιαστική και πολιτική σηµασία.

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, σε όλη µου τη δηµόσια διαδροµή
γνώµονάς µου ήταν πάντα η συνέπεια στις αρχές και στη συνεί-
δησή µου, και σε ένα τέτοιο ζήτηµα το οποίο είναι ταυτοτικό και
συνειδησιακό ήταν αδύνατον να κάνω διαφορετικά.

Λυπάµαι πάρα πολύ, γιατί νοµίζω ότι η δηµοκρατία απαιτεί
έναν άλλο πολιτικό πολιτισµό και όχι την ευκολία της µικροκοµ-
µατικής αξιοποίησης της κάθε στιγµής. Και επειδή η κοινωνία
µας µέσα σε σύγχυση, µέσα σε οργή, είναι εύκολο θύµα και εύ-
κολο θήραµα χειραγώγησης από τους εχθρούς της δηµοκρατίας
και του κοινοβουλευτισµού, όσοι πιστεύουν πραγµατικά στον κοι-
νοβουλευτισµό πρέπει να είναι εξαιρετικά προσεκτικοί σε αυτά
τα ζητήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχάρη, παρακαλώ
έχετε επ’ ολίγον τον λόγο, παρ’ ότι δεν υπήρξε προσωπική ανα-
φορά στο όνοµά σας. Αντιλαµβάνεστε. Επειδή, όµως, έγινε ένας
υπαινιγµός, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν αναφέρθηκε προσω-
πικά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ναι, αλλά µε ξεχώρισε από
τους άλλους τέσσερις Βουλευτές και συνεπώς στην πραγµατι-
κότητα µε φωτογράφησε. 

Ο Πρωθυπουργός µε εγκάλεσε, κύριε Πρόεδρε, για αλλαγή
στη στάση των Σκοπίων. Δεν υπάρχει καµµία αλλαγή στη στάση.
Συντάσσοµαι δηµοκρατικά, ως οφείλω, µε την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία είναι ενιαία και αρραγής
ενάντια στην εργαλειοποίηση του θέµατος για το διχασµό του
ελληνικού λαού. Ξεχνάει, εξάλλου, ο κ. Τσίπρας ότι εξελέγην µε
την Αντιπολίτευση, έµεινα ανεξάρτητος επί δυόµισι χρόνια κάνο-
ντας συνεπή αντιπολίτευση και τώρα παραµένω στην Αντιπολί-
τευση, αντίθετα µε άλλους, που ενδεχοµένως διεκδικούν θέση
στην Κυβέρνηση. 

Πρέπει, λοιπόν, αντί να εγκαλεί ο κ. Τσίπρας, να µην ξεχνάει.
Και θα πρέπει να εγκληθεί ο ίδιος, γιατί µοιράζει Υπουργεία δεξιά
και αριστερά, για να µπορέσει να κρατηθεί λίγο ακόµα στις κα-
ρέκλες και να αδειάσει τα ταµεία, ώστε να µην µπορέσει να κυ-
βερνήσει ο επόµενος Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώς. Αυτά είναι επι-
πλέον. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω. Η συστράτευση
µου µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη στηρίζεται στις κοινές µας αρχές
και αξίες και οφείλει να µας απαντήσει µε βάση ποιες αξίες συ-
στρατεύεται σήµερα ο κ. Τσίπρας. Διότι βλέπουµε ότι επιχειρείται
κάτι χωρίς ιστορικό προηγούµενο, να κυβερνιέται η χώρα από µία
Κυβέρνηση που µαζεύει Βουλευτές, οι οποίοι συναλλάσσονται.

Εγκαλώ, λοιπόν, τον κ. Τσίπρα γιατί τέσσερα χρόνια δεν µπό-
ρεσε να δώσει λύσεις στα προβλήµατα του ελληνικού λαού.
Εξάλλου, ακόµη και ο Μπλούµπεργκ λέει, «Επιτέλους, να γίνουν
εκλογές να δούµε πώς θα κυβερνηθεί η χώρα». Σηµασία, όµως,

δεν έχουν οι δικές µου εγκλήσεις, κύριε Πρόεδρε. Σηµασία έχουν
οι εγκλήσεις του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστούµε. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Διότι, ο ελληνικός λαός

έχει οργή και οι «151» δεν θα σας προστατεύσουν. 
Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, και η ιστορία θα είναι δίκαιοι και αυ-

στηροί και θα είναι σύντοµοι. «Καλή τύχη», λοιπόν, στον κ. Τσί-
πρα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Να σας πω, όµως, κύριε Θεοχάρη, επειδή ίσως είναι και λε-

κτικό σας λάθος, το εξής: Θέση κρατάτε ίδια, στάση όχι, επειδή
είπατε «Κρατάω την ίδια στάση». Έχετε, ενδεχοµένως, την ίδια
θέση για την ποιότητα της Συµφωνίας των Πρεσπών και για το
ποια είναι η δυνατότητα. Από εκεί και πέρα, επειδή συµµετέχετε
–λέτε- σε ένα κόµµα που έχει τους κανόνες του, θα έχετε µία δια-
φορετική στάση πλέον στο πλαίσιο αυτού του κόµµατος. Αυτό
διευκρινίσατε ως προς αυτό, διότι καταγράφονται αυτά τα πράγ-
µατα και έχουν τη σηµασία τους. Άλλωστε, κατά τη γνώµη µου,
επ’ αυτού και ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε. Δεν αναφέρθηκε
για την πορεία σας ή δεν έθιξε κάτι άλλο ως προς την παρουσία
σας.

Παρακαλώ πολύ, καλώ στο Βήµα τον κ. Μιχαλολιάκο, τον Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τι σηµασία έχει από τον Πρό-
εδρο της Βουλής αυτή η παρέµβαση και η παρατήρηση;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όποιοι το κατάλαβαν, το
κατάλαβαν. Εσείς δεν το καταλάβατε. Ο Πρόεδρος της Βουλής,
κύριε Αθανασίου, δεν είναι ούτε τροχονόµος, ούτε ουδέτερος.
Το αντιλαµβάνεστε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο Πρόεδρος εφαρµόζει τον Κα-
νονισµό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Αφού, λοιπόν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε, κύριε Μι-
χαλολιάκο.

Θεσµικά, κύριε Αθανασίου, είναι υποχρεωµένος ο Πρόεδρος
της Βουλής κάποια θέµατα, τα οποία κατά κοινή οµολογία, όπως
αυτό που σας είπα….

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Να ερµηνεύετε;.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν ερµήνευσα. Ο κ. Θεο-

χάρης έχει το µυαλό και την εµπειρία να το αντιληφθεί, διότι είπε,
«Κρατάω την ίδια στάση». Την ίδια στάση την κρατάει στο πλαίσιο
των κανόνων πλέον του κόµµατος που έχει ενταχθεί. Η θέση του
επί των Πρεσπών, η οποία ήταν ανοιχτή και σαφής, παραµένει η
ίδια. Το καταλάβατε; Σας παρακαλώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αθανασίου, σας πα-

ρακαλώ πάρα πολύ.
Ορίστε, κύριε Μιχαλολιάκο, έχετε τον λόγο. Με συγχωρείτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε
τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Βούτση, µας χωρίζει χάος πολι-
τικό και ιδεολογικό, αλλά πράγµατι έχει κοινές αρχές ο Βουλευ-
τής ο νεοεισελθών στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας µε τον κ. Μητσοτάκη, σαν φιλελεύθερος, στο ζή-
τηµα της Μακεδονίας. Ήσασταν υπέρ και είστε υπέρ της σύνθε-
της ονοµασίας. Ποια η διαφορά; Εάν κάποιος από εσάς δεν είναι,
ας βγει και ας το δηλώσει και ας το υποστηρίξει. Και αυτό θα
φανεί στην πορεία των πραγµάτων. 

Όµως, προηγουµένως, είχαµε εδώ και την κ. Γεννηµατά, η
οποία είχε το θράσος σαν εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ να λέει ότι
εσείς διορίσατε κάθε κολλητό -που πράγµατι διορίσατε- ενώ το
ΠΑΣΟΚ δεν διόρισε. Είκοσι χρόνια γέµισε µε ένα εκατοµµύριο
δηµόσιους υπαλλήλους την Ελλάδα. Χρεοκόπησε τη χώρα, µαζί
µε τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και, βεβαίως, είπε και για τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, τα οποία
αγκαλιάζουν το ΠΑΣΟΚ. 
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Για να θυµηθούµε κάποιους από τους εκπροσώπους αυτών
των παλαιών λαϊκών στρωµάτων, όπως τον Άκη Τσοχατζόπουλο,
που πρόσφατα αποφυλακίστηκε, τον Γιάννο Παπαντωνίου που
είναι στη φυλακή. Έναν-έναν βλέπει ο Σηµίτης τους κορυφαίους
Υπουργούς του να µπαίνουν στη φυλακή. Και όµως, το «σύστηµα
Σηµίτη» κυβερνά και στο ΣΥΡΙΖΑ και στη Νέα Δηµοκρατία. Και
απέναντι σε αυτό, απέναντι στον Πρωθυπουργό της «νύχτας των
Ιµίων», που είπε το «ευχαριστούµε» στους Αµερικάνους, είναι µε
συνέπεια µόνο οι «αδύναµοι», οι εθνικιστές της Χρυσής Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Το ΠΑΣΟΚ, το κόµµα της «εντιµότητας», µε τον Ανθόπουλο,

τον Υφυπουργό του, που καταδικάστηκε σε δεκαετή κάθειρξη
πρόσφατα για τοκογλυφία, έρχεται εδώ και µιλά για µία προ-
οδευτική διακυβέρνηση, αφού όλοι το ξέρουµε ότι τσόντα θέ-
λουν να είναι στην επόµενη κυβέρνηση. 

Και, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να χαίρεστε την τσόντα
σας, της εντιµότητος. Να χαίρεστε τη συνεργασία σας, την οποία
προεξαγγέλλετε µε το ΠΑΣΟΚ του Τσοχατζόπουλου, του Παπαν-
τωνίου, του Ανθόπουλου, του Μαντέλη, του Τσουκάτου. 

Επί του προκειµένου, όµως, έχω να αναφερθώ και σε αυτά που
είπε για τη δίκη της Χρυσής Αυγής, µε θράσος, µη σεβόµενη µία
διαδικασία της δικαιοσύνης, η εκπρόσωπος, η Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ είναι τα ΚΙΝΑΛ, τα Δηµοκρατική Συσπείρωση,
όλα αυτά είναι τεχνάσµατα. Ονόµατα πολλά έχουν οι διαρρήκτες
και οι απατεώνες, δεν έχουν τα πολιτικά κόµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ποιος έφτιαξε αυτή τη θηριώδη, την τερατώδη διαδικασία, που

κρατάει τόσο πολύ η δίκη; Και ποια συµφωνία έχουµε εµείς µε
τον ΣΥΡΙΖΑ για να καθυστερήσει τη δίκη; Τι µυθεύµατα προς
αδαείς είναι αυτά; Και, εν τοιαύτη περιπτώσει, αφού έχουµε συ-
νεργασία, θα πρέπει σήµερα να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύ-
νης. Όµως, δεν θα σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης. Θα
καταψηφίσουµε την Κυβέρνηση, όπως και η Νέα Δηµοκρατία. Ση-
µαίνει ότι έχουµε συνεργασία, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; 

Γιατί παίζετε τόσο χονδροειδώς, λοιπόν, µε την προπαγάνδα;
Στην πραγµατικότητα η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ επιδιώ-
κουν την εξουσία και τίποτε άλλο.

Και εις ό,τι αφορά τη Χρυσή Αυγή, συνεργασία έχει µόνο µε
τις λαϊκές, τις εθνικές και τις πατριωτικές δυνάµεις. Και σήµερα
απλώνεται σε ολόκληρη την Ευρώπη, πανίσχυρη, η δύναµη του
εθνικισµού. Και τη θεωρείτε απειλή! Εσείς τη θεωρείτε απειλή,
εµείς ελπίδα, τη µεγάλη ελπίδα των Ελλήνων! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ο χοντροκοµµένος τρόπος προπαγάνδας της Νέας Δηµοκρα-

τίας φάνηκε πρόσφατα µε ένα twitter του Γεωργίου Κύρτσου,
εκλεκτού Ευρωβουλευτού της παρατάξεώς σας, πρώην επιφα-
νούς στελέχους της ΚΝΕ! Φαίνεται ότι κάποιος που υπήρξε κά-
ποτε µπολσεβίκος, δεν το λησµονεί εύκολα. Έγραψε, λοιπόν, ο
Γεώργιος Κύρτσος: «Εάν ο Τσίπρας έχει δηµοκρατική ευαισθη-
σία -το αµφισβητώ- πρέπει να κάνει δύο κινήσεις: Να βγάλει τη
δίκη από το ψυγείο, στο οποίο την έχει βάλει και να υπάρξουν
καταδίκες πριν τις Ευρωεκλογές». Μιλάµε για περισσότερους
από εκατό µάρτυρες υπερασπίσεως, για εξήντα οκτώ κατηγο-
ρούµενους που πρέπει να απολογηθούν, για εκατό δικηγόρους
που πρέπει να αγορεύσουν. Και θέλει ο Κύρτσος καταδίκη µέσα
σε τρεις µήνες! Και καταδίκη, µάλιστα, εκ των προτέρων! Εάν
αυτό δεν είναι επέµβαση στη δικαιοσύνη, τι είναι; 

Το δεύτερο που ζητάει ο κ. Κύρτσος είναι να βρει ο ΣΥΡΙΖΑ -
όπως λέει- σοβαρό υποψήφιο για την Αθήνα, για να µην περάσει
ο Κασιδιάρης στο δεύτερο γύρο. Θα το δείτε και αυτό! Στο δεύ-
τερο γύρο στο Δήµο Αθηναίων θα υπάρχει η Χρυσή Αυγή, στην
πρωτεύουσα της Ελλάδος, στην πρωτεύουσα της Ευρώπης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όµως, µας έχετε κυριολεκτικά ζαλίσει τον τελευταίο καιρό µε

τις αποκαλύψεις για τα σκάνδαλα -εµείς πιστεύουµε ότι υπάρ-
χουν σκάνδαλα- εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ.

Όµως, ο Υπουργός των Οικονοµικών της Κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ πρόσφατα, σε συνέντευξη που έδωσε στο «News 247» και
στην εκποµπή «Παιχνίδια εξουσίας», είπε: «Είµαι ενάντια στην
ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής. Αυτό βοηθάει µόνο τη Χρυσή

Αυγή. Τα σκάνδαλα και η σκανδαλολογία βοηθούν µόνο τη
Χρυσή Αυγή».

Είστε σίγουροι, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι θα προχωρήσετε σε κά-
θαρση κι εσείς; Φοβούµαι ότι θα είναι µια ακόµα ψεύτικη κά-
θαρση. Αυτή η δήλωση, όµως, του Υπουργού δείχνει καθαρά ότι
µία δύναµη υπάρχει που αντιστέκεται ενάντια στην πολιτική δια-
φθορά, που φαίνεται ότι διαχέει συνολικά τον πολιτικό κόσµο.
Και δεν είναι τυχαίο ότι σε όλες τις πολιτικές έρευνες ο ελληνικός
λαός δείχνει την απαξίωση του για τα κόµµατα και τους πολιτι-
κούς. Δεν είναι τυχαίο ότι ο Πρωθυπουργός επιλέγεται από τον
ελληνικό λαό σε όλες τις δηµοσκοπήσεις ο «κανένας»!

Και µέσα σε όλα αυτά, πριν αναφερθώ στα όσα προηγήθηκαν
για να φτάσουµε στη σηµερινή διαδικασία, είχαµε την επίσκεψη
Μέρκελ και από το «go back», πήγαµε στους ασπασµούς και στα
φιλιά. Να ήταν µόνο αυτό! Από το «Φονιάδες των λαών, Αµερι-
κανοί», γίνατε οι πλέον συνεπείς ακόλουθοι της αµερικάνικης πο-
λιτικής.

Και µέσα στο πλαίσιο της επισκέψεως Μέρκελ και της δηµοκρα-
τίας σας, η οποία δεν είναι δηµοκρατία, είναι µια «κόκκινη χούντα»
µε αντισυγκεντρώσεις, µε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν, είχαµε
και την απαγόρευση της συγκεντρώσεως της Χρυσής Αυγής για
την επίσκεψη Μέρκελ και τον αποκλεισµό των γραφείων µας από
δυνάµεις των ΜΑΤ και από τρεις κλούβες, επίσης, των αστυνοµι-
κών δυνάµεων. Και είχαµε και µία βδοµάδα εξαιρετικά ενδιαφέ-
ρουσα, η οποία θα µπορούσε να είναι νούµερο επιθεωρήσεως: Η
Κυβέρνηση στον αέρα λόγω της Συµφωνίας των Πρεσπών και τη
Δευτέρα ήταν να συναντηθεί ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης Καµµέ-
νος µε τον Πρωθυπουργό Τσίπρα. Και ανεβλήθη η συνάντηση.
Γιατί; Γιατί ο κ. Καµµένος θα πήγαινε στο πάρτι της κόρης ενός
σεΐχη στη Σαουδική Αραβία. Αν είναι δυνατόν! Τοποθετείται το
ραντεβού για την Τετάρτη. Την Τετάρτη αναβάλλεται λόγω της
επισκέψεως Μέρκελ και τοποθετείται ξανά για την Παρασκευή,
όπου την Παρασκευή πάλι αναβάλλεται, διότι συνεδρίαζε το Κοι-
νοβούλιο των Σκοπίων και ο κ. Καµµένος ήλπιζε ότι θα είναι αρνη-
τική η απόφαση του Κοινοβουλίου των Σκοπίων και έτσι δεν θα
έρθει η Συµφωνία των Πρεσπών. 

Εάν πραγµατικά ήθελε ο κ. Καµµένος να σταµατήσει τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, έπρεπε από τις πρώτες κινήσεις της Κυβερ-
νήσεως ΣΥΡΙΖΑ και του Υπουργού τότε Κοτζιά, να πάει στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να δηλώσει ότι αποσύρει την εµπι-
στοσύνη στην Κυβέρνηση και να πέσει η Κυβέρνηση. Δεν το
έκανε. Τώρα αυτά που κάνει δεν πείθουν κανέναν. 

Και φτάσαµε στο περίφηµο διαζύγιο και στη σηµερινή διαδι-
κασία της ψήφου εµπιστοσύνης, όπου προσέξτε τι πλειοψηφία
θα έχετε. Θα έχετε εκατόν σαράντα τέσσερις Βουλευτές οι
οποίοι εξελέγησαν µε το ΣΥΡΙΖΑ, θα έχετε µία Βουλευτή που εξε-
λέγη µε την Ένωση Κεντρώων, τρεις Βουλευτές που εξελέγησαν
µε τους ΑΝΕΛ, έναν Βουλευτή µε το Ποτάµι και µία Βουλευτή
από τη Νέα Δηµοκρατία. Μιλάµε για Κυβέρνηση Φρανκενστάιν,
για πλειοψηφία Φρανκενστάιν. Τέτοιος πολιτικός πολτός, τόσο
ετερόκλητος, δεν είχε εµφανιστεί ποτέ.

Και µιας και µιλάµε για όλα αυτά και η Νέα Δηµοκρατία πύρινη
λέει διάφορα πράγµατα εναντίον µας, θα της θυµίσω τα εξής:
Δικό σας τέκνο είναι ο κ. Καµµένος, δικό σας τέκνο είναι η κ. Πα-
πακώστα, δικό σας τέκνο είναι ο καριερισµός στην πολιτική και
το να πηγαίνει ο καθένας όπου να ’ναι, ανερυθρίαστα, προκειµέ-
νου να εξυπηρετήσει τα προσωπικά του συµφέροντα. 

Είναι, όµως, και δείγµα της πολιτικής ζωής του τόπου, διότι
αυτό στη δεκαετία του ‘50 δεν θα συνέβαινε. Στη δεκαετία του
‘60 όταν συνέβη, δηµιουργήθηκε µια λαϊκή αναταραχή πρωτο-
φανής. Σήµερα δεν τρέχει κάστανο! Δεν τρέχει τίποτα να πάει
ένας από τη Νέα Δηµοκρατία στο ΣΥΡΙΖΑ Έχει ξεφτιλιστεί το
σύµπαν στην πολιτική ζωή! Και γι’ αυτό είστε όλοι σας ένοχοι,
όλα τα κόµµατα, εκτός από τη Χρυσή Αυγή που στέκεται απέ-
ναντι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Βγήκε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης και σε πρόσφατη συνέντευξή

του -µόλις χθες- στο ερώτηµα εάν θα επιδιώξει ευρύτερες συ-
νεργασίες είπε: «Δεν υπάρχουν δυνάµεις πιο δεξιά από τη Νέα
Δηµοκρατία που να µπουν στη Βουλή. Δεν αναφέροµαι, βέβαια,
στη Χρυσή Αυγή. Είναι ένα χυδαίο, εκτός δηµοκρατίας, κόµµα».
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Απάντηση: Υπάρχουν δυνάµεις πιο δεξιά από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και στη Βουλή και έξω από τη Βουλή, στον λαό. Υπάρχει η
λαϊκή Δεξιά, η Χρυσή Αυγή. Γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι
ούτε λαϊκή παράταξη πλέον, ούτε Δεξιά. Και πώς µπορεί να είναι
Δεξιά µε τον Τατσόπουλο και ευθυγραµµιζόµενη κάθε τόσο µε
το ΚΚΕ; 

Βεβαίως, µέσα σε όλα αυτά, µέσα στον πολιτικό ορυµαγδό, ο
οποίος έχει δηµιουργηθεί, βλέπουµε πράγµατα πρωτοφανή. Εν-
τύπωση µεγάλη µου έκανε το γεγονός ότι στην εφηµερίδα «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» ο Νικόλαος Μέρτζος, κάποτε υπέρµαχος του
ζητήµατος της Μακεδονίας, πρώην αρχισυντάκτης του «Ελληνι-
κού Βορρά», για όσους γνωρίζουν πολιτική ιστορία, έφτασε να
γράφει υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών και να λέει: «Ο λεγό-
µενος µακεδονικός λαός είναι πολυεθνικός: Σλάβοι Μακεδόνες,
Αλβανοί, Βούλγαροι, Σέρβοι, Ροµά, Βόσνιοι, Τούρκοι και Βλάχοι».
Το ακούσατε αυτό; Υπάρχει βλάχικη µειονότητα στην Ελλάδα;
Υπάρχει εθνότητα Βλάχων; Οι Βλάχοι είναι Έλληνες καθαροί. 

Και επιπλέον δεν λέει λέξη ούτε αυτός, ούτε η Νέα Δηµοκρα-
τία, ούτε κανείς -εκτός, πάλι, από τη Χρυσή Αυγή- ότι στα Σκόπια
ζούνε Έλληνες, εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες, ανάµεσα στους
οποίους, βεβαίως, και Βλάχοι.

Και αναφέρεται ο Μέρτζος στο άρθρο του και για τα θέµατα
της γλώσσας και για τα θέµατα της ιθαγενείας. Βεβαίως, παίρνει
τη θέση της Κυβερνήσεως, δυστυχώς, αλλά αναφέρει ότι από το
2007 όλα τα ελληνικά κόµµατα ήταν υπέρ ενός γεωγραφικού
προσδιορισµού, ο οποίος θα περιείχε τον όρο «Μακεδονία». 

Εποµένως, οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι είναι
κατά της σύνθετης ονοµασίας, της οποιασδήποτε ονοµασίας
φέρει τον όρο «Μακεδονία», πολύ καλά θα κάνουν να διαχωρί-
σουν τη θέση τους από τη Νέα Δηµοκρατία, διότι η Νέα Δηµο-
κρατία άλλα πιστεύει, όπως αναφέρει εδώ και ο Μέρτζος.

Εις ό,τι αφορά την ιθαγένεια, είναι αστείο το παιχνίδι µεταξύ
των λέξεων «ethnicity» και «nationality», καθόσον και οι δύο αυτές
λέξεις στο «Μεγάλο Λεξικό της Αγγλικής Γλώσσας» του Πανεπι-
στηµίου του Cambridge σαφέστατα καθορίζουν ότι αφορούν
φυλή, αφορούν εθνότητα. 

Αλλά το µείζον είναι το όνοµα. Και πάνω στο όνοµα η Νέα Δη-
µοκρατία δεν έχει ξεκάθαρη θέση, όπως θα αναφέρω στη συνέ-
χεια. 

Είχαµε συγκεκριµένη συνέντευξη του Προέδρου της Νέας Δη-
µοκρατίας στις 20 Ιουλίου 2018 στην εφηµερίδα «Süddeutsche
Zeitung», ο οποίος ερωτώµενος για το ζήτηµα της ονοµασίας των
Σκοπίων, δήλωσε επί λέξει τα εξής: «Έχω πει ξεκάθαρα ότι δεν
µου αρέσει αυτή η συµφωνία, αλλά λέω, επίσης, ότι θα τη σεβα-
στώ ως µία υποχρέωση της χώρας, εφόσον θα επικυρωθεί από
την ελληνική Βουλή. Η δική µας, όµως, Νέα Δηµοκρατία θα ψη-
φίσει «κατά». 

Τι µας λέει πολύ απλά ο κ. Μητσοτάκης; Ότι επειδή θα κυρωθεί
από αυτή τη Βουλή -αν κυρωθεί, που εύχοµαι να µην κυρωθεί κι
εµείς θα την καταψηφίσουµε- τότε είναι δεσµευµένος. 

Κάλεσε και βοήθεια καθηγητική, από έναν καθηγητή επίκουρο
ή αναπληρωτή -δεν ενθυµούµαι- του Διεθνούς Δικαίου, που προ-
αλείφεται και για πολιτευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος
έγραψε και άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και είπε στο άρθρο του
αυτό, ότι δεν µπορεί η Κυβέρνηση να καταγγείλει τη Συµφωνία
των Πρεσπών, βάσει της Συνθήκης της Βιέννης του 1969 «περί
του δικαίου των Συνθηκών». Κολοκύθια µε τη ρίγανη!

Από το 1969 µέχρι σήµερα έχει διαλυθεί η Σοβιετική Ένωση
και έχουν ιδρυθεί δέκα κράτη, έχει γίνει εµφύλιος στη Γιουγκοσ-
λαβία και έχουν ιδρυθεί επτά κράτη, έχει ενωθεί η Γερµανία,
έχουν γίνει σηµεία και τέρατα παρά τη Συνθήκη της Βιέννης.
Πίσω από τη Συνθήκη της Βιέννης του 1969 θα κρυφτεί η Νέα
Δηµοκρατία για να αποδεχθεί τη σύνθετη ονοµασία;

Αλλά και επί της ουσίας, εδώ είναι το κείµενο της Συµφωνίας
των Πρεσπών, που στο άρθρο 13 σαφέστατα αναφέρει ότι: «Λαµ-
βάνοντας υπόψη το γεγονός ότι το δεύτερο συµβαλλόµενο
Μέρος», δηλαδή τα Σκόπια, «είναι περίκλειστο κράτος, τα συµ-
βαλλόµενα Μέρη θα καθοδηγούνται από τις σχετικές προβλέψεις
της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, που θα έχουν και πρακτική εφαρµογή», που σηµαίνει δί-
νουµε διέξοδο στη θάλασσα στο κράτος των Σκοπίων και αυτό

θίγει καίρια την εθνική µας ανεξαρτησία. Είναι ένα ζήτηµα που
αγγίζει άµεσα την εθνική µας ανεξαρτησία και εποµένως απαι-
τείται για την εγκυρότητα της επικυρώσεως της Συµφωνίας ο
αριθµός των εκατόν ογδόντα ψήφων. 

Και ερωτώ τη Νέα Δηµοκρατία δηµόσια: Θα χρησιµοποιήσει
αυτό το επιχείρηµα, σαν κυβέρνηση, για να καταγγείλει τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών;

Και βεβαίως έχουµε από την ίδια Συµφωνία και το άρθρο 18
που λέει ότι «Από τη θέση σε ισχύ της παρούσας Συµφωνίας, τα
Μέρη θα κατευθύνονται στις σχέσεις τους από τις διατάξεις των
διµερών συµφωνιών του 1959 µε τη Γιουγκοσλαβία». Μιλάµε για
σηµεία και τέρατα! 

Αλλά το πιο χαρακτηριστικό όλων από τη Συµφωνία αυτή, που
αποτελεί λόγο ακυρότητας και αν ήθελε η Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα µπορούσε να έχει σταµατήσει όλες τις διαδικασίες
άµεσα, είναι η παράγραφος 4 του άρθρου 1 που αναφέρει το
εξής: «Το δεύτερο Μέρος», δηλαδή τα Σκόπια, «θα ολοκληρώσει
in toto τις συνταγµατικές τροποποιήσεις έως το τέλος του 2018».
Και οι συνταγµατικές αυτές µεταρρυθµίσεις συµπληρώθηκαν
στις 12 Ιανουαρίου του 2019. Έχει παραβιάσει το κράτος των
Σκοπίων τη συµφωνία των Πρεσπών. Έχετε λόγους, λοιπόν, να
την καταγγείλετε. Θα την καταγγείλετε; Δεσµεύεστε; Δεν το βλέ-
πουµε.

Άλλωστε και στην πρόταση µοµφής την οποία κατέθεσε η Νέα
Δηµοκρατία στις 14-6-2018, την οποία υπερψηφίσαµε, στο ση-
µείο όπου αναφερόταν για τη Συµφωνία των Πρεσπών έλεγε: «Η
ανακοίνωση της Συµφωνίας µε την Κυβέρνηση της ΠΓΔΜ είναι η
σταγόνα που ξεχειλίζει το ποτήρι της αγανάκτησης του ελληνι-
κού λαού. Η Συµφωνία αυτή συναντά την αντίθεση της συντρι-
πτικής πλειονότητας των Ελλήνων. Επιπροσθέτως, δεν έχει καν
εγκριθεί από το Υπουργικό Συµβούλιο. Είναι µια επιζήµια συµ-
φωνία για τα εθνικά συµφέροντα. Αναγνωρίζει δήθεν «µακεδο-
νική» εθνότητα και γλώσσα για τους βόρειους γείτονές µας» και
δεν λέει λέξη για το ζήτηµα του ονόµατος. 

Και επί του θέµατος η Νέα Δηµοκρατία να σταµατήσει να λέει
µισές αλήθειες και να ξεκαθαρίσει: Δεσµεύεται ότι θα ακυρώσει
τη Συµφωνία των Πρεσπών; Δεσµεύεται ότι θα αρνηθεί κάθε σύν-
θετη ονοµασία που θα περιέχει τον όρο «Μακεδονία»; Δεν δε-
σµεύεται, δεν έχουµε ακούσει τίποτα για αυτό το πράγµα.

Και γι’ αυτό στο προπύργιο των εθνικών αγώνων στέκει µία δύ-
ναµη που λέει «κανένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας!» και
είναι η Χρυσή Αυγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Άλλωστε εµείς από την πρώτη στιγµή, χωρίς δισταγµό, όταν

προέκυψε το θέµα απευθύναµε µία επιστολή τόσο στον Οργανι-
σµό Ηνωµένων Εθνών, όλοι οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
όσο και σε όλους τους διεθνείς οργανισµούς, η οποία κατέληγε
µε το συµπέρασµα ότι «για τους λόγους αυτούς η Συµφωνία για
το σκοπιανό, που υπεγράφη, παραβιάζει τη λαϊκή κυριαρχία και
το Σύνταγµα της χώρας και αντιστρατεύεται το εθνικό συµφέρον.
Και εάν και εφόσον η χώρα εκλέξει κυβέρνηση υπό τη Χρυσή
Αυγή η κυβέρνηση αυτή θα καταγγείλει άµεσα τη Συµφωνία».
Είναι ουτοπία, όνειρο, ροµαντισµός;

Χαµογελάτε; Μην χαµογελάτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ήσα-
σταν για σαράντα χρόνια στο 4%. Η ώρα των εθνικιστών έρχεται.
Η ώρα της Χρυσής Αυγής έρχεται και τότε δεν θα υπάρχει κα-
νένα κράτος στα βόρεια σύνορά µας που θα έχει το όνοµα Μα-
κεδονία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Η διαδικασία θα συνεχίσει µε τον Πρόεδρο του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας. Ύστερα θα µιλήσει, εφόσον θα θέλει, ο
Πρόεδρος κ. Θεοδωράκης και ύστερα, επίσης εφόσον θα θέλει,
ο κ. Λεβέντης. Ο κ. Καµµένος έχει πει ότι θα µιλήσει αύριο.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα, Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συζήτηση στη Βουλή όπου η Κυ-
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βέρνηση αναζητά ψήφο εµπιστοσύνης δεν είναι τίποτε άλλο από
την κατάληξη των παζαριών των προηγουµένων ηµέρων ανά-
µεσα στους κυβερνητικούς εταίρους, τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ,
και πιο συγκεκριµένα των παζαριών ανάµεσα στον κ. Τσίπρα και
στον κ. Καµµένο. 

Και βέβαια αυτή η εξέλιξη βολεύει και τους δυο σας, κύριε Τσί-
πρα, γιατί δίνει τη δυνατότητα αφ’ ενός σε εσάς να διασώσετε
την Κυβέρνησή σας µε τις ψήφους των Βουλευτών των ΑΝΕΛ και
αφ’ ετέρου στον µέχρι πρότινος συνεταίρο σας, στον κ. Καµµένο,
να διατηρήσει την Κοινοβουλευτική του Οµάδα εµφανιζόµενος
µάλιστα ότι αντιστέκεται σε µια πολιτική στην οποία όχι απλά
«έβαλε πλάτη», αλλά πρωτοστάτησε και στην υλοποίησή της όλο
το προηγούµενο διάστηµα. Και ανεξάρτητα από το αποτέλεσµα
της αυριανής ψηφοφορίας στη Βουλή και το ποιοι τελικά θα είναι
οι νέοι πιθανοί συνοδοιπόροι του κ. Τσίπρα, το κρίσιµο ζήτηµα
είναι τελικά ο ίδιος ο λαός να καταψηφίσει αυτήν την Κυβέρνηση
και αυτό να το κάνει και µέσα από τους καθηµερινούς αγώνες
του, αλλά και στις επικείµενες εκλογές, τόσο στις βουλευτικές
όσο και στις ευρωεκλογές ή στις δηµοτικές και περιφερειακές
εκλογές ο λαός να καταψηφίσει µια Κυβέρνηση η οποία θα συ-
νεχίσει την ίδια βάρβαρη, αντιλαϊκή και επικίνδυνη πολιτική ως
συνέχεια των προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ.

Γι’ αυτό ακριβώς ο κ. Τσίπρας ζητά ψήφο εµπιστοσύνης, προ-
κειµένου, όπως είπε, να ολοκληρώσει η Κυβέρνησή του το έργο
της, να κλείσει τις εκκρεµότητές της. Αλίµονο! Άλλωστε ο ελλη-
νικός λαός ξέρει πολύ καλά πλέον και σας αναγνωρίζει τη βρό-
µικη δουλειά που αναλάβατε για λογαριασµό του µεγάλου
κεφαλαίου, για λογαριασµό του Τραµπ, για λογαριασµό της Μέρ-
κελ και των άλλων δυναστών του λαού µας, σε αυτήν τουλάχι-
στον τη φάση. 

Και καταλαβαίνουµε ότι θέλετε να την ολοκληρώσετε. Είστε
πολύ συνεπείς µόνο σε αυτό και γι’ αυτό σας στηρίζουν όλοι
αυτοί οι ορκισµένοι εχθροί του ελληνικού λαού µε κάθε τρόπο.
Και τι δεν είπατε; Τι να κατακτήσει η χώρα τον ηγετικό της ρόλο
στα Βαλκάνια. Τι να εξασφαλίσει µέσα από τις συµµαχίες –τις λυ-
κοσυµµαχίες δηλαδή- τη σταθερή πορεία της. Τι να συνεχίσει να
αποτελεί πυλώνα σταθερότητας και ασφάλειας στη νοτιοανατο-
λική Μεσόγειο. Τώρα τι ακριβώς εννοεί ο κ. Τσίπρας και η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ηγετικό ρόλο είναι άλλου παπά ευαγγέλιο. 

Αυτό που ισχύει είναι αυτό που το ΚΚΕ σάς έχει πει εδώ και
πάρα πολύ καιρό, δηλαδή ότι η Κυβέρνησή σας έχει αναλάβει
ρόλο σηµαιοφόρου για τα επικίνδυνα σχέδια των Ηνωµένων Πο-
λιτείων Αµερικής και του ΝΑΤΟ, διεκδικώντας µερίδιο και για λο-
γαριασµό κάποιων µερίδων της εγχώριας αστικής τάξης. 

Αυτά που λέτε δεν τα ακούµε, βέβαια, πρώτη φορά. Τα έχουµε
ξανακούσει και από την κυβέρνηση Σηµίτη παλιότερα, τότε που
συνέδραµε στον βοµβαρδισµό της Γιουγκοσλαβίας. Το έλεγαν
όλοι αυτοί που σήµερα φιγουράρουν στις στηµένες εκδηλώσεις
για τα δήθεν προοδευτικά σας µέτωπα. 

Σας βλέπουµε στην καθηµερινότητα. Η πρόοδος ξεχειλίζει από
τα µπατζάκια σας, τόσο όσο και των προηγούµενων! Αυτή είναι
η περιβόητη ανάκτηση του ηγετικού ρόλου που επικαλείται η Κυ-
βέρνηση, ηγετικού ρόλου στους εγκληµατικούς σχεδιασµούς
των ιµπεριαλιστικών οργανισµών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι οποίοι θέτουν σε κινδύνους τον ελληνικό λαό.

Όταν µιλάµε για µερίδιο από τη µοιρασιά, οι εργαζόµενοι που
µας ακούν µπορούν να καταλάβουν ότι µιλάµε για τα πεδία κερ-
δοφορίας που θα ανοίξουν για κάποιους µονοπωλιακούς οµίλους
στην περιοχή, γιατί για τους εργαζόµενους µόνιµα εξακολουθεί
να γράφει µηδέν εις το πηλίκον. 

Η συµφωνία που υπογράψατε, κύριε Τσίπρα, µε τον κ. Ζάεφ
είναι µια βασική πλευρά των συνολικότερων αµερικανονατοϊκών
σχεδιασµών στην περιοχή, τους οποίους τόσο εσείς όσο και ο κ.
Καµµένος υπηρετήσατε µε πολύ µεγάλη συνέπεια. Μαζί µετα-
τρέψατε τη χώρα σε ένα απέραντο νατοϊκό στρατόπεδο από την
Αλεξανδρούπολη ως την Κρήτη, µε επέκταση της βάσης της Σού-
δας, µεταφορά drones στη Λάρισα, δηµιουργία βάσης αµερικά-
νικων ελικοπτέρων στην Αλεξανδρούπολη. Ακόµα και τη
µεταφορά ειδικών όπλων, ανάµεσά τους και πυρηνικών, σχεδιά-
ζετε στον Άραξο.

Ο κ. Καµµένος για λογαριασµό της δικής σας Κυβέρνησης
υπέγραψε όλες τις αποφάσεις των Υπουργών Άµυνας του ΝΑΤΟ
που συνιστούν και πολεµική προετοιµασία απέναντι στη Ρωσία.
Για λογαριασµό της Κυβέρνησης επέβλεπε τις νατοϊκές ασκήσεις
πολέµου µε τη συµµετοχή των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων.

Βέβαια, για όλα αυτά, για την πιο ενεργή εµπλοκή της χώρας
στα επικίνδυνα σχέδια του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, καµµία αντιπαράθεση, κανένας καβγάς δεν γίνεται
ανάµεσα στον κ. Τσίπρα και τον κ. Μητσοτάκη, ούτε φυσικά ανά-
µεσα στα στελέχη τους που δεν χάνουν ευκαιρία να αρπαχτούν
για να έχουν να «παίζουν» τα βραδινά δελτία ειδήσεων µε καθετί
επουσιώδες. Γιατί αυτά τα επικείµενα σχέδια του ΝΑΤΟ δεν τα
αµφισβητεί ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε εκείνοι που ψαρεύουν
στα θολά νερά του αντιδραστικού εθνικισµού, του φασισµού παί-
ζοντας το παιχνίδι των ιµπεριαλιστικών κέντρων.

Υπάρχει πλήρης ταύτιση και συµφωνία. Άκουσε κανείς κάποια
έστω λογοµαχία ανάµεσα στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και άλλων κοµµάτων
γιατί η Κυβέρνηση δίνει το 2% του ΑΕΠ, δηλαδή 4 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ κάθε χρόνο για νατοϊκούς εξοπλισµούς που καµµία
σχέση έχουν µε την άµυνα της χώρας, αλλά µόνο µε επιθετικά
σχέδια των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ, την ίδια στιγµή που ο λαός
µας υποφέρει τόσα χρόνια τώρα; Όχι, βέβαια. Τσιµουδιά για όλα
αυτά. Ο πραγµατικός λόγος που η Νέα Δηµοκρατία και τα στε-
λέχη της φωνάζουν είναι γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ τής έχει πάρει τη µπου-
κιά από το στόµα, γιατί υλοποιεί κατά γράµµα όσα εκείνη δεν
πρόλαβε να κάνει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Τσίπρας πριν µας είπε ότι η
Συµφωνία των Πρεσπών είναι το δεύτερο µεγαλύτερο επίτευγµα
της Κυβέρνησής του µετά την έξοδο από τα µνηµόνια. Αυτά, βέ-
βαια, τα έκανε πρόβα για να τα πει στη Μέρκελ πριν τη συναντή-
σει και φυσικά τα επανέλαβε και µετά, τα είπε και σήµερα.
Φυσικά, η Μέρκελ τού έδωσε ψήφο εµπιστοσύνης. Αλίµονο! Πώς
είναι δυνατόν τώρα, λοιπόν, να ζητά από όσους τουλάχιστον
ακόµα εξακολουθούν να λένε «go back» επί της ουσίας της πο-
λιτικής της βέβαια και όχι από τα προεκλογικά µπαλκόνια, όπως
έκανε ο κ. Τσίπρας προς άγραν τότε και κοροϊδία ψηφοφόρων
που άκουγαν, βέβαια, οι άνθρωποι µε καλή θέληση και πίστευαν
σε αυτά που έλεγε;

Θεωρείτε επίτευγµά σας µια επαίσχυντη συµφωνία που έχει
φαρδιά-πλατιά την υπογραφή των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής, του ΝΑΤΟ, των άλλων δυνάµεων οι οποίες επιδιώκουν η
γειτονική χώρα να ενταχθεί άµεσα στη νατοϊκή πολεµική µηχανή
µόνο και µόνο για να κοπεί η φόρα στα ρωσικά, στα κινέζικα και
άλλα ξένα κεφάλαια στα δυτικά Βαλκάνια.

Το κείµενο της Συµφωνίας των Πρεσπών µιλά καθαρά για επι-
κύρωση από την Ελληνική Βουλή του Πρωτοκόλλου Ένταξης της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στο
ΝΑΤΟ. Αυτή είναι η ουσία της Συµφωνίας και η επίλυση της µε-
γάλης εκκρεµότητας για την οποία καµαρώνετε µάλιστα, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ.

Θεωρείτε επίτευγµα µια συµφωνία - καταπέλτη κατά των συµ-
φερόντων και του ελληνικού λαού αλλά και του λαού της γειτο-
νικής χώρας και όλων των λαών της Βαλκανικής και αυτό, γιατί
ενισχύει στα Βαλκάνια τον δολοφονικό µηχανισµό του ΝΑΤΟ που
βαρύνεται µε δεκάδες αντιλαϊκούς σχεδιασµούς και επεµβάσεις,
µε αλλαγές συνόρων και αιµατοκύλισµα λαών.

Θεωρείτε επίτευγµα µια συµφωνία που, παρά τους εκατέρω-
θεν συµβιβασµούς, όχι µόνο δεν βάζει τελικά τέρµα στον αλυ-
τρωτισµό, αλλά µε τις διατυπώσεις, τη σηµειολογία και τα
διάφορα σηµεία στα οποία αναφέρονται αυτά, τα αφήνει ανοικτά
για µελλοντική αξιοποίηση, ανάλογα βέβαια µε τα συµφέροντα
όλων εκείνων που κινούν τα νήµατα, των διαφόρων συµφερόντων
τους, δίνοντας αέρα στα πανιά του εθνικισµού, του αλυτρωτι-
σµού από όλες τις πλευρές. Έτσι, άλλωστε, πάντα προχωράει το
γνωστό «διαίρει και βασίλευε». 

Όλοι σας εδώ µέσα, από τους συγκυβερνώντες µέχρι σήµερα
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τους κυρίους της Νέας Δηµοκρατίας, µέχρι τους
υπόλοιπους του αστικού τόξου έως και τη φασιστική, ναζιστική
Χρυσή Αυγή, ευθύνεσθε γιατί η προσοχή του λαού λαθεµένα βρί-
σκεται στην ονοµατολογία. Την ίδια ώρα, βέβαια, τα ουσιώδη ζη-
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τήµατα τα υπόλοιπα, τα οποία θέτει το ΚΚΕ αλλά και ευρύτερες
σήµερα λαϊκές δυνάµεις, όπως είναι η ενίσχυση του ΝΑΤΟ, το
επικίνδυνο των εξελίξεων συνολικά, που ναρκοθετούν το µέλλον
των λαών της Βαλκανικής, όλοι σας προσπαθείτε να τα κρύψετε
από τον ελληνικό λαό. Κι αφήστε αυτά που ξέρετε περί σταθε-
ρότητας και περί ασφάλειας στη νοτιοανατολική Μεσόγειο. Μας
τα έχουν πει και οι προηγούµενοι.

Ξέρετε πολύ καλά πως το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν απο-
τελούν πραγµατική εγγύηση για την ειρήνη και την ασφάλεια. Είναι
αυτοί που ξεκίνησαν τον φαύλο κύκλο της αλλαγής συνόρων τα
προηγούµενα χρόνια, συνεχίζουν τώρα, σήµερα στο Κόσσοβο
σπρώχνοντας τα πράγµατα από την 1η Γενάρη του 2019 στη συγ-
κρότηση της «Μεγάλης Αλβανίας» που θα είναι υποχείριο στους
σχεδιασµούς τους, σε βάρος και των συµφερόντων όλων των
λαών, και του ελληνικού αλλά και του γείτονα αλβανικού λαού. 

Οι αµερικάνικες και νατοϊκές βάσεις δεν φτιάχνονται για να
προστατέψουν τη χώρα και τα σύνορά µας, αλλά για να λειτουρ-
γήσουν ως ορµητήρια πολέµου, επεµβάσεων, για να προστατεύ-
σουν συµφέροντα, επίσης, ενεργειακών κολοσσών. Όµως, θα
µετατρέψουν την Ελλάδα σε πραγµατικό µαγνήτη νέων πιθανών
οικονοµικών πολιτικών ακόµα και στρατιωτικών επιθέσεων.

Άλλωστε, η συµµετοχή της χώρας µας όλα αυτά τα χρόνια στο
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, η παρουσία των βάσεων στην
Ελλάδα, όχι µόνο δεν απέτρεψαν, αλλά αντίθετα όξυναν την
τούρκικη επιθετικότητα, η οποία αµφισβητεί καίρια κυριαρχικά
δικαιώµατά µας στο Αιγαίο και ούτε βέβαια εµπόδισε την κατοχή
του 40% της Κύπρου που συνεχίζεται µέχρι σήµερα.

Το ΝΑΤΟ δεν αναγνωρίζει σύνορα στο Αιγαίο. Το θεωρεί ενιαίο
επιχειρησιακό χώρο. Παίζει τον ρόλο του Πόντιου Πιλάτου σε
όλες τις ελληνοτουρκικές διαφορές. Καµµιά από αυτές τις συµ-
µαχίες σας δεν σταµάτησε την προκλητική στάση της άρχουσας
τάξης της Τουρκίας.

Καταλάβατε, κύριε Τσίπρα, κύριοι της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί είναι πρόκληση να µιλάτε για επίτευγµα όταν αναφέρεστε
στη Συµφωνία των Πρεσπών; Αυτά µην τα λέτε, λοιπόν, στον ελ-
ληνικό λαό που εσείς οι ίδιοι ναρκοθετείτε το µέλλον του. Αυτά
κρατήστε τα να τα λέτε στις συναντήσεις σας µε τους εταίρους
σας µπας και σας δώσουν και καµµία εργολαβία παραπάνω. 

Γι’ αυτούς τους λόγους το ΚΚΕ καταψηφίζει τη Συµφωνία Τσί-
πρα - Ζάεφ. Γι’ αυτούς τους λόγους υπερασπίζεται την αλληλεγ-
γύη, την κοινή πάλη των λαών ενάντια στον εθνικισµό, ενάντια
στον αλυτρωτισµό, ενάντια στους σχεδιασµούς των Αµερικάνων
και του ΝΑΤΟ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µας είπε, επίσης, ο κ. Τσίπρας
ότι θέλει ανανέωση της ψήφου εµπιστοσύνης, γιατί έχει µπροστά
του πολύ σηµαντικές προκλήσεις. Επανέλαβε όλα αυτά τα γνω-
στά περί αποκατάστασης της κανονικότητας, στήριξης της κοι-
νωνίας, των πιο αδύναµων κ.λπ.. Μάλιστα, µας είπε ότι το ατού
του είναι η οικονοµία. 

Βέβαια, ο κ. Τσίπρας, αλλά και άλλοι εδώ µέσα -για να µην αδι-
κήσουµε και κανέναν από τα άλλα κόµµατα- όταν µιλούν για οι-
κονοµία, µιλούν για µία οικονοµία της οποίας οι βασικοί δείκτες
είναι µόνο η κερδοφορία και η ανταγωνιστικότητα των µονοπω-
λίων και αυτή δεν είναι άλλη, βέβαια, από τη γνωστή και µη εξαι-
ρετέα καπιταλιστική οικονοµία της εκµετάλλευσης και αδικίας. 

Εµείς, λοιπόν, δεν θα σας παραθέσουµε σήµερα τα στοιχεία
της κερδοφορίας. Τα διαβάζουµε, τα µελετάµε, τα ξέρετε και
εσείς, τα ξέρουµε και εµείς, τα ξέρουµε όλοι. 

Θα σας παραθέσουµε, όµως, ορισµένα στοιχεία που αφορούν
την οικονοµία της εργατικής λαϊκής οικογένειας, που είναι αµεί-
λικτα και βάζουν κάθε κατεργάρη στον πάγκο του. Κατά 66,3%
αυξήθηκαν την τελευταία τριετία όσοι έχουν ληξιπρόθεσµες
οφειλές στην εφορία και βρίσκονται αντιµέτωποι µε αναγκαστικά
µέτρα είσπραξης. Η µάζα των φρέσκων ληξιπρόθεσµων χρεών
στη διάρκεια αυτού του µήνα εκτοξεύτηκε κατά 850 εκατοµµύρια
ευρώ και συνολικά στο ενδεκάµηνο έφτασε περίπου στα 9,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Οι οφειλέτες, στους οποίους δύναται να λη-
φθούν αναγκαστικά µέτρα είσπραξης, δηλαδή βρίσκονται στο
παρά πέντε της επιβολής τους, φτάνουν κοντά στα δύο εκατοµ-
µύρια. Για την ακρίβεια, αυτή τη στιγµή είναι ένα εκατοµµύριο
οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι. 

Το 31,4% των εργαζοµένων δουλεύει µε µερική ή εκ περιτρο-
πής απασχόληση. Το 2018 ένας στους πέντε εργαζόµενους δού-
λευε µε ελαστικές µορφές απασχόλησης, από έναν στους δέκα
που ήταν το 2013. 

Το 57,41% των νέων θέσεων εργασίας είναι µε συµβάσεις µε-
ρικής και εκ περιτροπής απασχόλησης. 

Ο προϋπολογισµός του 2019 προβλέπει 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ περισσότερους φόρους για τα λαϊκά στρώµατα, την ίδια
στιγµή που µειώνεται η φορολογία στο µεγάλο κεφάλαιο και στα
κέρδη του. Και αυτά είναι µόνο ορισµένα από τα στοιχεία.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η προπαγάνδα σας περί θετικών
µέτρων που µένουν να υλοποιηθούν στους λίγους µήνες που
αποµένουν ως το τέλος της κυβερνητικής θητείας σας είναι έτσι
κι αλλιώς στάχτη στα µάτια του λαού. Βέβαια, ο ελληνικός λαός
ξέρει πολύ καλά ότι ακόµα και αυτά τα λίγα, τα «ψίχουλα», δεν
θα δίνονταν, αν δεν υπήρχαν οι αγώνες του εργατικού λαϊκού κι-
νήµατος, αν δεν υπήρχε η καθοριστική συµβολή, η πίεση του
ΚΚΕ. Αυτά τα ηµίµετρα, όµως, όχι µόνο δεν κλείνουν πληγές των
µνηµονίων -όπως ισχυρίζεται και είπε σήµερα η Κυβέρνηση- αλλά
ούτε καν ανακόπτουν έστω το περαιτέρω άνοιγµα αυτών των
πληγών. Δεν είναι παρά η επιστροφή ενός πολύ ελάχιστου µέ-
ρους από την τεράστια ληστεία σε βάρος του ελληνικού λαού,
που συνεχίζεται και κλιµακώνεται. 

Αυτό, άλλωστε, δείχνουν και η διατήρηση των µνηµονιακών
νόµων και τα µατωµένα πλεονάσµατα και η ασφυκτική επιτροπεία
και η αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών και κατασχέσεων και
η ένταση της φοροληστείας και η γενίκευση της µερικής απα-
σχόλησης, ο περιορισµός της προστασίας της πρώτης κατοικίας,
η επιτάχυνση πλειστηριασµών, τα νέα προνόµια προς το µεγάλο
κεφάλαιο και τόσα άλλα.

Η περιβόητη καπιταλιστική ανάπτυξη, στην οποία ορκίζεστε
όλοι σας, µπορεί να επέστρεψε έστω και αδύναµα τα δύο τελευ-
ταία χρόνια, έστω και µε µεγάλη επισφάλεια, αλλά δεν επέστρε-
ψαν στις τσέπες των εργαζοµένων, των συνταξιούχων οι
τεράστιες απώλειες που είχαν στα χρόνια της κρίσης ούτε κατά
το ελάχιστο. 

Το ακριβώς αντίθετο: Η διαιώνιση και κλιµάκωση της εργασια-
κής ζούγκλας, της φοροληστείας, της υποβάθµισης ακόµα και
κρίσιµων για την ανθρώπινη ζωή κοινωνικών υπηρεσιών και υπο-
δοµών είναι το προαπαιτούµενο της δικής σας ανάπτυξης. Και
σε αυτή ορκίζεστε όλοι σας. 

Αυτήν την πολιτική υπηρετείτε µε συνέπεια τόσο εσείς, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και η Νέα Δηµοκρατία και άλλα κόµµατα. Είστε
έτοιµοι ανά πάσα στιγµή να θυσιάσετε λαϊκά δικαιώµατα, εργα-
τικά δικαιώµατα, προκειµένου να εξασφαλίσετε τα κέρδη των
λίγων. Και αυτή τη στρατηγική σας σύγκλιση προσπαθείτε να
κρύψετε, στήνοντας κάλπικα δίπολα, κάλπικα διλήµµατα, όπως
το παλιό -αραχνιασµένο πλέον από τα πολλά χρόνια- του πα-
λαιού και βαθέος ΠΑΣΟΚ, όπως θυµόµαστε, περί προόδου από
τη µια και συντήρησης από την άλλη. 

Άλλωστε, το δήθεν προοδευτικό µέτωπό σας, κύριε Τσίπρα,
συµπεριλαµβάνει πρόσωπα που τα προηγούµενα χρόνια διακρί-
θηκαν ως κορυφαίοι Υπουργοί και παράγοντες κυβερνήσεων της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ µε πλούσιο αντιλαϊκό έργο, από
γνωστούς αντικοµµουνιστές δηµοσιογράφους µέχρι συντάκτες
των «τροµονόµων», ενώ κάποιοι άλλοι ήταν στελέχη, βέβαια και
του Συνασπισµού, του δικού σας κόµµατος, του παλιού Συνασπι-
σµού, που αφού περιπλανήθηκαν σε ΠΑΣΟΚ, σε Ποτάµι, σε
ΔΗΜΑΡ και λοιπά, κατέληξαν σήµερα πάλι κάποιοι στον ΣΥΡΙΖΑ
του αµοραλισµού, του τυχοδιωκτισµού, της µνηµονιακής πολιτι-
κής, για να µην µιλήσουµε φυσικά για τους Βουλευτές των ΑΝΕΛ,
που αφού κατάφεραν τελικά να σας βάλουν για τα καλά στις
ράγες του τρένου των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, όπως
δήλωσε µόλις χθες ο κυβερνητικός συνεταίρος σας, τώρα σας
ακολουθούν, από ό,τι φαίνεται, όχι πλέον ως συνιστώσα της Κυ-
βέρνησης µόνο, αλλά και ως συνιστώσα του ίδιου του κόµµατός
σας, του ΣΥΡΙΖΑ. 

Για να δούµε, λοιπόν, τι είναι πραγµατικά πρόοδος για τον λαό
και τη νεολαία, γιατί πρόοδος σίγουρα δεν είναι ένα φτιασίδωµα,
µια αναπαλαίωση ενός φθαρµένου πολιτικού συστήµατος, το
οποίο έχει χάσει την αξιοπιστία του στον λαό. 
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Πρόοδος είναι να είσαι ικανός να αξιοποιείς την όποια δυσκο-
λία, το όποιο ρήγµα, την οποία αστάθεια του βάρβαρου και διε-
φθαρµένου συστήµατος, για να ανακόπτεις µαζί µε τον λαό το
αντιλαϊκό έργο, να βάζεις εµπόδια, να κερδίζεις χρόνο για την
οργάνωση της αντεπίθεσης του λαϊκού κινήµατος, ώστε ο λαός
να βάλει την πραγµατική σφραγίδα του στις εξελίξεις. 

Πρόοδος είναι να µεγαλώνει η λαϊκή αµφισβήτηση και δυσα-
ρέσκεια απέναντι στο σάπιο αστικό πολιτικό σύστηµα, που όλοι
σας από διάφορα πόστα εδώ µέσα υπηρετείτε. 

Πραγµατική πρόοδος είναι ο λαός να ζει µε βάση τις σύγχρο-
νες ανάγκες του, τις δυνατότητες που δηµιουργεί η επιστήµη, η
τεχνολογία, η παραγωγικότητα της εργασίας. 

Πρόοδος για τον λαό είναι η ανατροπή του µνηµονιακού και
αντιλαϊκού οπλοστασίου, για να ανακτήσουν οι εργαζόµενοι τις
οικονοµικές απώλειες, το εισόδηµά τους, να ικανοποιηθούν οι
σύγχρονες λαϊκές ανάγκες.

Πραγµατικά σύγχρονο είναι να έχουν όλοι οι εργαζόµενοι µό-
νιµη και σταθερή δουλειά, δωρεάν παιδεία, υγεία, πρόνοια, να
απολαµβάνουν τον τεράστιο πλούτο που µόνο οι ίδιοι παράγουν. 

Πρόοδος είναι να αποδεσµευτεί η χώρα από τις ιµπεριαλιστι-
κές αλυσίδες και τα θανατηφόρα σχέδια των ιµπεριαλιστικών
συµµαχιών και οργανισµών. 

Διότι, σε τελευταία ανάλυση, η κίνηση ενός κόσµου προς ακρο-
δεξιά αντιδραστικά κόµµατα δεν είναι και τόσο αυθόρµητη, όσο
θέλετε κάποιοι από σας να την παρουσιάζετε. Πίσω από αυτά τα
κόµµατα υπάρχουν κάποια κέντρα του συστήµατος, τµήµατα της
καπιταλιστικής ιδιοκτησίας και εξουσίας, ακόµα και κάποιες πρε-
σβείες σε µια σειρά χώρες, που σε αυτή τη φάση επενδύουν στον
αντιδραστικό εθνικισµό, στον οικονοµικό προστατευτισµό, στην
αναζήτηση άλλων συµµαχιών, για να ανακόψουν την επιδείνωση
της θέσης τους, δηλαδή της ανταγωνιστικότητας των δικών τους
µονοπωλιακών οµίλων. 

Αυτό δείχνουν και το Brexit στη Βρετανία και η άνοδος του ευ-
ρωσκεπτικισµού σε µια σειρά χώρες, όπως η Γαλλία, η Ιταλία, η
εκλογή Τραµπ στις ΗΠΑ και αλλού.

Το πρόβληµα είναι ότι τέτοιες δυνάµεις, που εµφανίζονται µε
έναν κάλπικο, µε έναν επιφανειακό δυναµισµό και έντονο λαϊκι-
σµό, παίζουν τον ρόλο τους µόνο για να εγκλωβίζουν τη λαϊκή
αγανάκτηση, τη δυσαρέσκεια που αυξάνεται σε όλες τις χώρες
και στην Ελλάδα εξαιτίας της πολιτικής που εφαρµόζουν τόσο οι
ονοµαζόµενες «δεξιές νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις» όσο και οι
λεγόµενες «αριστερές σοσιαλδηµοκρατικές δυνάµεις». 

Τέτοιες ακροδεξιές φασιστικές δυνάµεις αυξάνουν την επιρ-
ροή τους και εξαιτίας της ίδιας της πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, της ανιστόρητης εξίσωσης φασισµού - κοµµουνισµού,
που όλοι οι φίλοι µαζί, της Μέρκελ και του Μακρόν, του Σαλβίνι
και του Όρµπαν κατά περίσταση διατυµπανίζουν στις Βρυξέλλες.
Πραγµατικοί αντίπαλοι του φασισµού, της ακροδεξιάς δεν µπο-
ρούν να είναι όσοι έχουν γίνει σηµαιοφόροι των ιµπεριαλιστικών
σχεδιασµών, που έσπειραν και συνεχίζουν να σπέρνουν το δηλη-
τήριο του διχασµού, του ρατσισµού ανάµεσα στους λαούς. Δεν
µπορούν να είναι αντίπαλοι του φασισµού όσοι δείχνουν µόνο τη
Λεπέν ή τον Όρµπαν και την ίδια στιγµή έχουν γίνει οι καλύτεροι
φίλοι του Τραµπ, όσοι συγκυβερνούσαν τέσσερα χρόνια µε τον
Καµµένο, όπως επίσης και όσοι ξανασερβίρουν τη χρεοκοπηµένη
θεωρία και τα παραµύθια για δήθεν δίκαιη φιλολαϊκή Ευρωπαϊκή
Ένωση, που δεν υπάρχει στην πραγµατικότητα ούτε θα υπάρξει
ποτέ στο πλαίσιο αυτής της καπιταλιστικής βαρβαρότητας.

Δεν µπορεί να είναι αντίπαλοι του φασισµού, του κρατικού αυ-
ταρχισµού όσοι τραυµατίζουν συνδικαλιστές, εργαζόµενους, εκ-
παιδευτικούς, γιατί αγωνίζονται, τραυµατίζουν ακόµα και
Βουλευτές µε χηµικά και οβίδες κρότου-λάµψης, χτυπώντας στα
τυφλά, βάζοντας σε κίνδυνο την αρτιµέλεια, ακόµα και τη ζωή συ-
νανθρώπων µας, όπως πρόσφατα του Βουλευτή του κόµµατός µας
Γιάννη Δελή κατά την πορεία των εκπαιδευτικών. Μόνο να θυµη-
θούν οι σηµερινοί της κυβερνητικής πλειοψηφίας Βουλευτές τι έλε-
γαν οι ίδιοι, όταν ήταν στην Αντιπολίτευση, για τέτοιες αντίστοιχες
επιθέσεις και αυτό φτάνει, έστω και µόνο για τη συνείδησή τους
και για όλους όσοι µας ακούνε και που εξακολουθούν να αγωνί-
ζονται από τα καθηµερινά µετερίζια στους τόπους δουλειάς, στις
σχολές, στα σχολειά, στα χωριά και στις πόλεις της πατρίδας µας. 

Τέτοιες δήθεν προοδευτικές συµµαχίες που ασκούν αντιλαϊκές
πολιτικές, όπως εσείς τις οραµατίζεστε και τις οµολογείτε συνε-
χώς, στο όνοµα µάλιστα της προόδου και της Αριστεράς, δεν
αποτελούν µέτωπο στον φασισµό. Ίσα ίσα τον τροφοδοτούν. Και
ακούστε µας καλά σε αυτό που λέµε. Το έχουµε ξαναπεί πολλές
φορές, αλλά µπροστά µας θα τα βρείτε, θα τα βρείτε και εσείς,
αλλά κυρίως θα τα βρει ο ελληνικός λαός και γι’ αυτό νοιαζόµα-
στε πρώτα απ’ όλα.

Κυρίες και κύριοι, ξέρουµε ότι τα παζάρια δεν τελείωσαν. Θα
συνεχίζονται όχι µόνο µέχρι το βράδυ της Τετάρτης, αλλά και
µετά. Και εσείς το ξέρετε, όλοι το ξέρουν και ο ελληνικός λαός,
που δεν ξέρει άµεσα ή δεν έχει και αρκετή ενηµέρωση, το ψυχα-
νεµίζεται κι αυτό. 

Οι µεταγραφές Βουλευτών από το ένα κόµµα στο άλλο, η ανα-
διάταξη του πολιτικού σκηνικού, που είναι σε εξέλιξη, αποδει-
κνύουν, πέρα από τον τυχοδιωκτισµό ορισµένων, ότι οι διαφορές
ανάµεσα σας, ανάµεσα στα κόµµατά σας είναι τόσο µικρές, γιατί
οι συγκλίσεις σας στα στρατηγικά, στα µεγάλα, στα κρίσιµα για
τη ζωή του λαού ζητήµατα είναι πολύ µεγάλες. Με εξαίρεση το
ΚΚΕ, η µεταπήδηση εδώ µέσα από το ένα κόµµα στο άλλο είναι
πλέον πολύ εύκολη µέσα σε αυτή τη σύνθεση αυτής της Βουλής
της τελευταίας τετραετίας. Μια µατιά να ρίξει κανείς στη Βουλή,
που προέκυψε από τις εκλογές και το πώς κατέληξαν οι τριακό-
σιοι µέχρι σήµερα, θα διαπιστώσει ότι το µοναδικό σταθερό
κόµµα είναι το ΚΚΕ και αυτό είναι ένα επιπλέον κριτήριο για τον
λαό που πρέπει να το πάρει σοβαρά υπ’ όψιν του. Και είναι στα-
θερό το ΚΚΕ, ακριβώς γιατί είναι σταθερά προσανατολισµένο
στα λαϊκά συµφέροντα, σταθερό απέναντι στα πολιτικά παιχνίδια,
απέναντι στη διαφθορά των κυβερνώντων, απέναντι στον κάθε
είδους τυχοδιωκτισµό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Εµείς και µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση απευθυνόµαστε
στον ελληνικό λαό να σκεφτεί: Θα συνεχίσουµε στον ίδιο δρόµο
που αποδεδειγµένα φέρνει νέα δεινά, καταστροφές ή θα αντεπι-
τεθούµε µαζικά, αποφασιστικά, δυναµικά παντού, ώστε να αλλά-
ξει τελικά ριζικά αυτό το σάπιο, αυτό το εκµεταλλευτικό
σύστηµα; Γι’ αυτό του λέµε να µην αναζητά επιµέρους διαφορές
ανάµεσα σε κόµµατα ίδιας κοπής, αλλά να κάνει την πραγµατική
αυτή τη φορά διαφορά µε ένα πιο δυνατό ΚΚΕ, για να δυναµώσει
ακριβώς η διεκδίκηση, η ελπίδα, ο στόχος της πραγµατικής, της
ριζικής ανατροπής.

Για όλους αυτούς, λοιπόν, τους λόγους λέµε «όχι». Δεν δί-
νουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα, στην
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος του Ποταµιού κ. Σταύρος Θεοδωράκης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Θέλω -και επιτρέψτε µου- ξεκινώντας να απευθυνθώ στον
κ. Δανέλλη. 

Κύριε Δανέλλη, αυτό που κάνετε δεν είναι έγκληµα, είναι κάτι
χειρότερο: είναι λάθος. Στο έγκληµα µπορεί να υπάρχει πάθος,
µπορεί να υπάρχει ένστικτο, µπορεί να υπάρχει απερισκεψία. Στο
λάθος, όµως, υπάρχει σκέψη, υπάρχει µελέτη, υπάρχει υπολογι-
σµός. 

Και γιατί αυτή η απόφαση; Πριν προσπαθήσω να απαντήσω σε
αυτό το ερώτηµα, θέλω να πω δυο λόγια για το Ποτάµι, γιατί µε-
ρικά πράγµατα έχουν παρεξηγηθεί στον δηµόσιο διάλογο για το
Ποτάµι.

Το Ποτάµι είναι ένα κόµµα, που προσπαθεί να είναι διαφορε-
τικό από τα άλλα. Τα περισσότερα από αυτά που µας κατηγο-
ρούν, ότι δεν έχουµε οργανώσεις, ότι έχουµε εθελοντές και δεν
έχουµε µέλη, δεν είναι αδυναµίες µας. Είναι συνειδητές επιλο-
γές. 

Συνειδητά το Ποτάµι δεν έστησε κοµµατικούς µηχανισµούς µε
αποσπασµένους δηµοσίους υπαλλήλους. Έχουµε και εµείς το
δικαίωµα να γεµίσουµε µε αποσπασµένους υπαλλήλους όλη τη
χώρα, όλες τις πόλεις και δεν το κάνουµε. Συνειδητά το Ποτάµι
δεν άνοιξε γραφεία σε όλη τη χώρα, δεν µαζεύει αιτήσεις και αι-
τήµατα. Συνειδητά το Ποτάµι δεν παραβίασε την εκλογική νοµο-
θεσία, δεν έβαλε αφίσες και δεν ξόδεψε δανεικά και αγύριστα. 
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Και αν θέλετε και κάτι προσωπικό, συνειδητά στα µόνα γρα-
φεία που έχουµε στη Σεβαστουπόλεως η πόρτα µου είναι πάντα
ανοιχτή. Και δεν το λέω µεταφορικά, το λέω κυριολεκτικά.

Θέλαµε, λοιπόν, να κάνουµε ένα κόµµα αλλιώς, ανοιχτό, σύγ-
χρονο, αντιγραφειοκρατικό, και νοµίζω ότι τα καταφέραµε. Η
ηγεσία που θα υψώνεται σαν βαρύ χέρι πάνω από στελέχη και
µέλη δεν ήταν ποτέ το µοντέλο µας, το µοντέλο µου. Σε έναν πο-
λύπλοκο κόσµο, όπου όλα συνεχώς αναθεωρούνται, έχουµε την
άποψη ότι τα στελέχη µπορούν και πρέπει να έχουν τις προσω-
πικές τους απόψεις και να υποστηρίζουν ακόµη και δηµοσίως τις
αντίθετες απόψεις τους.

Συµβαίνει παντού. Γιατί να µη συµβαίνει και στα κόµµατα; Το
Ποτάµι, λοιπόν, προσπάθησε -και νοµίζω ότι τα κατάφερε- να
γίνει η σύγχρονη αντιπολίτευση κόντρα στη στείρα αντιπολί-
τευση, ένα κόµµα που δεν φοβάται να µιλήσει, να συνδιαλλαγεί,
να συζητήσει.

Ψηφίσαµε και δώσαµε ζωή σε νοµοθετήµατα που χωρίς εµάς
δεν θα περνούσαν, κυρίως νόµους που διευρύνουν τα ατοµικά
δικαιώµατα, το περιβάλλον και την προστασία του, τις αποκρα-
τικοποιήσεις. Υπήρξαν µάλιστα και φορές που οι Βουλευτές µας
δεν ψήφισαν ενιαία, αλλά κι αυτό ήταν επιτρεπτό στο δικό µας
κίνηµα. Η κόκκινη γραµµή, όµως, υπήρχε και ήταν µία, ότι δεν δί-
νουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. 

Είπε επανειληµµένα το Πολιτικό Συµβούλιο, το είχε πει σε πολ-
λές διαφορετικές περιστάσεις η Κοινοβουλευτική Οµάδα οµό-
φωνα -όλοι οι Βουλευτές- και το επικύρωσε πρόσφατα και το
συνέδριό µας, ότι το Ποτάµι παραµένει στην Αντιπολίτευση και
δεν µετατρέπεται ξαφνικά σε Συµπολίτευση, δεν συγχωνεύεται
µε κανέναν, δεν κάνει τα ρεπό του Καµµένου και δεν επιβραβεύει
τα λάθη τόσων ετών. Και θα επαναλάβω ότι σ’ αυτήν την από-
φαση ήµασταν µέχρι χθες όλοι σύµφωνοι στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα, όχι όλοι µε την ίδια ένταση, αλλά όλοι σύµφωνοι.

Και ξαφνικά, βγαίνει ένας Βουλευτής και λέει: «Δίνω ψήφο εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση». Τον Κυριάκο τον ρώτησες; Την
Έλσα, τη Ζαχαρούλα, τον Παναγιώτη, τον Κωστή, όλους αυτούς
τους εθελοντές που µετέχουν στα όργανα, στα συνέδρια, τους
ρωτάς;

Ίσως είναι η ευκαιρία να πω και κάτι άλλο, γιατί δηλαδή εµείς
εδώ στο Ποτάµι επιµένουµε στον όρο «εθελοντής». Θέλουµε να
σηµατοδοτήσουµε ότι δεν θέλουµε να περιµένει κανείς τίποτα
προσωπικό από το Ποτάµι, ούτε µισθό ούτε δηµόσιες θέσεις
ούτε διευκολύνσεις, µόνο –ακολουθώντας την παλιά συµβουλή
του Τσώρτσιλ- αίµα, µόχθο, δάκρυα και ιδρώτα.

Η απόφαση, λοιπόν, κύριε Δανέλλη, να δώσετε ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση δεν είναι η εξύψωση της πολιτικής. Είναι
η κατάντια της πολιτικής. 

«Εξαγοράστηκε ο Βουλευτής σας;». Θέλω και εδώ να είµαι κα-
τηγορηµατικός. Όχι, δεν εξαγοράστηκε, ούτε λεφτά παζάρεψε
ούτε καρέκλα. Είµαι σίγουρος γι’ αυτά, αλλά αυτό δεν κάνει µι-
κρότερο το λάθος του. Σε µια συνεχή έξαρση εγωισµού έβαζε
κάθε µέρα το τελευταίο διάστηµα πάνω απ’ όλα το δικό του
θέλω. Η δική του εκτίµηση, η δική του άποψη, η δική του ιδέα
ήταν ανώτερες από τις εκτιµήσεις, τις απόψεις, τις ιδέες όλων
των άλλων. 

Θα µου πει κάποιος «Καλά όλα αυτά, αλλά τι σχέση έχουν µε
την ψήφο εµπιστοσύνης;». Έχουν. Το τι Βουλευτές έχουµε, τι
κόµµατα έχουµε, τι Βουλή έχουµε και, τελικά, τι Κυβέρνηση
έχουµε είναι το θέµα που πρέπει να µας απασχολήσει αυτές δύο
µέρες, γιατί –επιτρέψτε µου- ο Σπύρος Δανέλλης δεν είναι µόνος
και δεν είναι ο µόνος. Είναι και ο Φωτήλας, είναι και ο Μπαργιώ-
τας, είναι και ο Αχµέτ, είναι και η Μάρκου, είναι και ο Θεοχάρης.
Αναφέροµαι σε αυτούς, που έφυγαν από το Ποτάµι και όχι σε
όλους τους άλλους που άλλαξαν κόµµατα τους τελευταίους
µήνες. 

Υπάρχει δε µια φοβερή σύµπτωση εδώ. Όλοι πηγαίνουν σε µε-
γαλύτερα κόµµατα και δεν βρίσκεται ένας, ένας έτσι για δείγµα,
να πει: «Η συνείδησή µου αυτή τη στιγµή µε οδηγεί να φύγω από
το µεγάλο µου κόµµα και να πάω σε ένα µικρότερο κόµµα». Φαί-
νεται ότι η συνείδηση λειτουργεί µε ποσοτικά κριτήρια και ενερ-
γοποιείται µόνο όταν το κόµµα σου είναι µικρό και η επόµενη
θέση είναι µεγάλη.

Άκουσα τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας, που µου κάνει
την τιµή από όλους τους Αρχηγούς να είναι στην Αίθουσα, να µι-
λάει για Κυβέρνηση «κουρελού» και να αποσπά έντονο χειροκρό-
τηµα των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Αναρωτιέµαι, όµως,
αν η Κυβέρνηση «κουρελού», αν αυτό το σύνθηµα δηλαδή, χει-
ροκροτήθηκε από τους Βουλευτές που τους τελευταίους µήνες
έφυγαν από τα άλλα κόµµατα και πήγαν στη Νέα Δηµοκρατία. 

Αντιστοίχως, ρωτώ την κ. Γεννηµατά –που δεν είναι εδώ- η
οποία αναφέρεται σε Κυβέρνηση µε υπολείµµατα, µε γυρολό-
γους, αν αυτοί οι χαρακτηρισµοί είναι και για τον κ. Μπαργιώτα,
τον κ. Αχµέτ, τον κ. Καρρά. Εκτός εάν οι χαρακτηρισµοί ισχύουν
µόνο εάν οι γυρολόγοι έχουν ως προορισµό τον ΣΥΡΙΖΑ και όταν
έρχονται στα δικά µας κόµµατα, εξαγνίζονται.

Υπάρχει κι ένα πρόσθετο ερώτηµα, που –επιτρέψτε µου- είναι
ενοχλητικό, αλλά είναι σηµαντικό. Όλες αυτές οι κουβέντες για
γυρολόγους, για υπολείµµατα, για Κυβέρνηση «κουρελού», χει-
ροκροτούνται και απ’ όλους αυτούς, που σχεδιάζουν αυτές τις
κινήσεις; Διότι, προφανώς, ένας Βουλευτής δεν προχωράει στον
διάδροµο της Βουλής, βλέπει ένα φως ανοιχτό και µπαίνει. Κά-
ποιος το σκέφτεται, κάποιος το σχεδιάζει, κάποιος το παζαρεύει
και κάποιος το υλοποιεί.

Ο σηµερινός κατήφορος, λοιπόν, του κ. Τσίπρα, έχει την ιστο-
ρία του. Έτσι πολιτεύονται, δυστυχώς, τα παλαιά κόµµατα. Η κα-
τάντια να συγκροτούνται πλειοψηφίες από Βουλευτές, που δεν
έχουν πάρει την έγκριση του λαού βαραίνει δυστυχώς –λέω ξανά
τη λέξη- το µεγαλύτερο µέρος του ελληνικού Κοινοβουλίου. Και,
προφανώς, ο κ. Τσίπρας το τερµάτισε. Είχε δώσει δείγµατα γρα-
φής και µε την κ. Παπακώστα που έφυγε από Βουλευτής για να
γίνει Υπουργός και µε την κ. Μεγαλοοικονόµου. Σήµερα, ο κ. Τσί-
πρας αναζητά άλλους πέντε. Προσέξτε, όχι πέντε που θα συµ-
φωνήσουν σε ένα νοµοσχέδιο, σε µια συµφωνία, αλλά πέντε που
θα του δώσουν λευκή επιταγή να συνεχίσει να κυβερνά. 

Μ’ αυτήν την ηθική, όµως, που επιβραβεύεται µε τον χειρότερο
τρόπο από τον Έλληνα Πρωθυπουργό, η χώρα δεν πάει που-
θενά. Οι µεταγραφές «Δευτέρα αλλού, Τρίτη εδώ» δεν επιτρέ-
πονται ούτε καν στο ποδόσφαιρο, το άγριο ποδόσφαιρο. Δεν
µπορείς την Κυριακή στο πρωτάθληµα να παίζεις µε µια οµάδα
και Τετάρτη στο κύπελλο να παίζεις µε µια άλλη. Στη Βουλή,
όµως, γίνεται. Τέσσερα χρόνια πολεµάς τον αµοραλισµό, τον λαϊ-
κισµό, µιλάς γι’ αυτά και όταν έρχεται η ώρα του απολογισµού,
δίνεις ψήφο εµπιστοσύνης. Γι’ αυτό µιλώ για κατάντια.

Επιβαρυντικό στοιχείο είναι –προσέξτε, γιατί µάλλον το έχουµε
ξεχάσει- ότι όλα αυτά συµβαίνουν σε µια Βουλή, που έχει συγκρο-
τηθεί µε Βουλευτές εκλεγµένους µε λίστα και όχι µε σταυρό, γιατί
σας θυµίζω ότι οι εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 έγιναν µε
λίστα. Τα κόµµατα αποφάσισαν ποιοι θα είναι Βουλευτές και σή-
µερα έχουµε είκοσι Βουλευτές που παίζουν µουσικές καρέκλες.

Στη δική µας ηθική δεν πρέπει να επιτρέπεται σε έναν Βου-
λευτή να αλλάζει Κοινοβουλευτική Οµάδα στη διάρκεια µιας θη-
τείας.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ, επιτρέψτε µου. Ακούστε µε λίγο. 
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Τον Ιλχάν Αχµέτ τότε γιατί τον πή-

ρατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ακούστε µε και θα σας ακούσουµε τις ώρες που αποµέ-
νουν.

Σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το δικό σας καταστατικό εξ όσων γνω-
ρίζω –προσέξτε λίγο- πάει ακόµα µακρύτερα. Το καταστατικό του
ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι ο Βουλευτής που δεν ψηφίζει την κοµµατική
γραµµή, παραδίδει αυτοµάτως την έδρα του. Προφανώς, όµως,
επειδή στην Ελλάδα είµαστε, ισχύει το παλαιό νεοελληνικό της
«αρπαχτής», που λέει «τα δικά µας δικά µας και τα δικά σας δικά
µας».

Τι συζητάµε, όµως; Συζητάµε αν θα δώσουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση. Είναι προφανές ότι εµείς δεν θα δώ-
σουµε. Καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση, γιατί απέτυχε στα
περισσότερα «SOS κεφάλαια» της πολιτικής. Το κόµµα συνεχίζει
να αλωνίζει στη δηµόσια διοίκηση. Οι θεσµοί της Δικαιοσύνης και
των ανεξάρτητων αρχών πλήττονται από συνεχείς παρεµβάσεις.
Η παιδεία ζει κάτω από την µπότα των ιδεοληψιών. Η ασφάλεια
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στις γειτονιές είναι κενό γράµµα, για να µην πω κενό τµήµα που
είναι πιο παραστατικό.

Και προσέξτε, µιλώ γι’ αυτά που δεν απαιτούν χρήµατα, αλλά
απαιτούν θέληση, γιατί δεν θέλουµε χρήµατα για να πάψουν οι
αστυνοµικοί να τρώνε ξύλο στην Πατησίων από διάφορους κου-
κουλοφόρους που προστατεύουν τους εµπόρους ναρκωτικών
και χρησιµοποιούν µετά το καταφύγιο του πανεπιστηµίου. Δεν
θέλουµε χρήµατα. Θέληση θέλουµε. 

Δεν θέλουµε χρήµατα για την αξιοκρατία στα Υπουργεία και
στις ανεξάρτητες αρχές. Δεν θέλουµε χρήµατα για να συνδέ-
σουµε τις σχολές µας µε την αγορά εργασίας, να µη φοβόµαστε
και να πάψουµε να παράγουµε ανέργους µε πτυχία. Δεν θέλουµε
χρήµατα για την ανάπτυξη µιας παιδείας και σε τοµείς έξω από
τον περιορισµένο ορίζοντα ιδεοληπτικών πολιτικών. Δεν θέλουµε
χρήµατα για να δώσουµε ψήφο στα παιδιά, που έφυγαν τα χρό-
νια της κρίσης. Δεν θέλουµε χρήµατα για όλα αυτά. Μυαλό θέ-
λουµε. Θέληση πρέπει να υπάρχει και δεν υπάρχει.

Προφανώς, παράλληλα υπάρχει η απαίτηση για δικαιότερη
φορολογία, για λιγότερες εισφορές και οι πολίτες εξακολουθούν
να είναι θυµωµένοι. Το ξέρουµε όλοι, γιατί οι φόροι είναι υψηλοί,
οι µισθοί είναι χαµηλοί. Η γραφειοκρατία και ο κοµµατισµός πνί-
γει κάθε δηµιουργική δράση. Και σε όλα αυτά δεν απαντάει η ση-
µερινή Κυβέρνηση. Το µοντέλο της είναι το παλιό µοντέλο. 

Εµείς θέλουµε µια κοινωνία στην οποία για να πετύχει κανείς
δεν θα χρειάζεται ούτε κοµµατικό σπρώξιµο ούτε δηµόσιες σχέ-
σεις ούτε περιουσία. Θα χρειάζεται όµως προσπάθεια, δουλειά
και µια βοήθεια από µια πολιτεία που θα κρατάει ανοιχτό το πα-
ράθυρο των ευκαιριών.

Κατηγορώ, λοιπόν, τον Αλέξη Τσίπρα. Ο δρόµος που επέλεξε
είναι λάθος. Η συµπεριφορά του κ. Καµµένου επέβαλε να έχει
πάρει νωρίτερα τις αποφάσεις του. Αλλά θέλει ο κ. Τσίπρας µέχρι
τέλους να παίζει σε διπλό ταµπλό: και για τους αριστερούς ΣΥ-
ΡΙΖΑ -ας το δεχτώ αυτό, αν και ο κ. Λυκούδης έχει εκφράσει πολ-
λές ενστάσεις για τον ορισµό που δίνετε στη λέξη «αριστερός»-
και για τους ακροδεξιούς ΑΝΕΛ. Αυτό είναι το παιχνίδι. Αυτό ήταν
το διπλό ταµπλό: και για τους πολιτικοποιηµένος και για τους ψε-
κασµένους. Κυβέρνηση για όλα τα γούστα!

Ακούω κάποιους να λένε: «Μα, αν ο κ. Τσίπρας δεν πάρει ψήφο
εµπιστοσύνης, πώς θα ολοκληρώσει αυτά που λέει; Πώς θα λυθεί
το πρόβληµα µε τη γειτονική µας χώρα; Πώς θα αλλάξουµε το
Σύνταγµα;» Αυτά είναι τα διλήµµατα. 

Προσέξτε, σε ένα παλιότερο πετυχηµένο διαφηµιστικό σποτ
εµφανιζόταν ένας µικρός Αλέξης µε σπασµένο το αριστερό του
χέρι. Ένας κύριος δίπλα του έδινε την υπόσχεση ότι θα του µάθει
να γράφει και µε το δεξί. Και γελούσαν στον ΣΥΡΙΖΑ µε το σποτ
του κ. Καµµένου. Έτσι αντιλαµβάνεστε τον ρόλο του Πρωθυ-
πουργού; Σήµερα µε το αριστερό, χθες µε το δεξί, αύριο µε ένα
δανεικό χέρι; Και ο εγκέφαλος; Τι κάνει ο εγκέφαλος; Συσσω-
ρεύει λάθη που για να διορθωθούν κάποιοι πρέπει να θυσιάσουν
τα κόµµατα και -συχνότερα κάτι ανώτερο- την αξιοπρέπειά τους,
το παρελθόν τους, τις υποσχέσεις τους;

Εµείς -θα το έχετε καταλάβει- δεν είµαστε πρόθυµοι. Δεν σας
δίνουµε εµείς ψήφο εµπιστοσύνης. Θα επιµένουµε ότι η χώρα
έχει ανάγκη από µια µεγάλη αλλαγή. Να γράψουµε νέες σελίδες
και όχι να αντιγράψουµε τις χειρότερες παλιές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο της Στυλίδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης
Λεβέντης.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Χαιρετίζουµε τον Προεδρεύοντα, τους κυρίους και τις κυρίες
Υπουργούς που βρίσκονται στην Αίθουσα και τους κυρίους και
τις κυρίες συναδέλφους. 

Επί δέκα µέρες πριν αποφασιστεί η λήψη νέας εµπιστοσύνης
από τη Βουλή, κυκλοφορούσαν οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ στα κα-
νάλια και έλεγαν ότι µπορεί να γίνει Κυβέρνηση ανοχής και Κυ-
βέρνηση µειοψηφίας και ότι το Σύνταγµα το επιτρέπει. Αυτή ήταν
η άποψη του κ. Σκουρλέτη και πολλών στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
υπάρχει και αυτή η λύση, Κυβέρνηση ανοχής ή µειοψηφίας.

Βγήκε, όµως, ο κ. Γιώργος Κασιµάτης, ο καθηγητής του Συν-
ταγµατικού Δικαίου, ο πλέον παλιός και έγκριτος, και είπε ότι
σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του Συντάγµατος του ’75 -
γιατί τα ουσιώδη άρθρα του Συντάγµατος του ’75 εφαρµόζουµε,
τα δευτερεύοντα έχουν αλλάξει, τα πρωτεύοντα της µορφής του
πολιτεύµατος έχουν παραµείνει ως έχουν από το ’75- επιβάλλε-
ται πάντα ο Πρωθυπουργός να έχει τον αριθµό των εκατόν πε-
νήντα ενός Βουλευτών. Ποτέ στην ιστορία δεν έχει υπάρξει
κυβέρνηση µε λιγότερο από εκατόν πενήντα ένας Βουλευτές. 

Ο µακαρίτης Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, ο οποίος παραιτή-
θηκε το ‘93, δεν παραιτήθηκε διότι ήταν ευαίσθητος τόσο, αλλά
γιατί δεν µπορούσε να παραµείνει µε εκατόν πενήντα Βουλευτές,
όταν του έφυγε ο Συµπιλίδης. Δεν µπορούσε να παραµείνει. Θα
ήταν εκτροπή. Το εξήγησε ο κ. Κασιµάτης στις τηλεοράσεις. Γιατί
και οι συνταγµατολόγοι έχουν αρχίσει και γίνονται κοµµατάρχες
και ανάλογα µε το τι κόµµα είναι ο καθένας εκφράζουν και από-
ψεις: «Το Σύνταγµα λέει ότι και µε εκατόν είκοσι Βουλευτές µπο-
ρείς να κάτσεις» και «επί των παρόντων µπορείς να κάτσεις» και
διάφορες τέτοιες τρέλες. Για φανταστείτε τώρα η Ελλάδα να έχει
Πρωθυπουργό που να έχει εκατόν είκοσι Βουλευτές. «Έχει και η
Ισπανία», λέει. Αναπτύσσονται κάτι θεωρίες προς την παράνοια.
Προς την παράνοια ήταν όλες οι θεωρίες που αναπτύσσοντο. 

Η Κυβέρνηση αναπτύσσει τώρα τελευταία µια θεωρία ότι έχει
καλά νοµοσχέδια µπροστά της: για τις εκατόν είκοσι δόσεις, για
τους δανειολήπτες, για τις ασφαλιστικές εισφορές ή για µείωση
των συντελεστών φόρου κ.λπ.. Και διερωτώµαι: Πότε προέκυψαν
αυτές οι δυνατότητες; Δηλαδή, επί τέσσερα χρόνια ξεζουµίζαµε
έναν λαό για να µπορέσουµε τώρα τους τελευταίους δυο-τρεις
µήνες να του παράσχουµε τι; Φιλί ζωής; Τι να παράσχουµε σε
αυτόν τον λαό; Και γιατί τον ξεζουµίσαµε, αφού δεν ήταν τόση
ανάγκη; Αυτό µοιάζει σαν άλλη τρέλα. Εξαντλήσαµε τις αντοχές
ενός λαού και ερχόµαστε τώρα και λέµε για εκατόν είκοσι δόσεις,
το ένα, το άλλο και υποσχέσεις. Τι συµβαίνει στην ουσία; Συµ-
βαίνει ξήλωµα του πουλόβερ. Αυτό συµβαίνει. Και οι ξένοι το φο-
βούνται ήδη, ότι πάνω στην προσπάθεια να γίνει ψηφοθηρία,
µπορεί να έχουµε ξήλωµα του πουλόβερ.

Αλλά και δεν είναι τίµιο απέναντι στην κοινωνία επί τέσσερα
χρόνια να την γδέρνεις και να τη στραγγίζεις και να έρχεσαι στο
µικρό τελευταίο χρονικό διάστηµα, να την περιθάλπεις και να
λες: «Πήγαµε καλά, φύγαµε από τα µνηµόνια και είναι η ώρα να
βοηθήσουµε τον απλό κόσµο». 

Δεν το καταλαβαίνω αυτό. Τον απλό κόσµο πάντα ήταν η ώρα
να τον βοηθήσουµε. Και πάντα εµείς, τουλάχιστον, στην Ένωση
Κεντρώων πρεσβεύαµε ότι δεν πρέπει να γίνει άγρια επιδροµή
επί όλου του λαού, αλλά έπρεπε να κάνουν µεγάλες θυσίες οι
έχοντες και κατέχοντες προς ανακούφιση των αδυνάτων. Αυτή
ήταν η πολιτική µας.

Εσείς κάνατε οριζοντιοποίηση των θυσιών και έρχεστε τώρα
ψηφοθηρικά και λέτε: «Θα δώσουµε εκεί, θα δώσουµε εκεί»,
πουρµπουάρ. Ταπεινώνετε έτσι και ένα λαό. Ταπεινώνετε τον
λαό, γιατί αφού του κλαδέψατε κυριολεκτικά την αξιοπρέπεια,
έρχεστε τώρα µε τον εξαγοράσετε µε γελοίους τρόπους.

Ας έλθουµε εις το σκοπιανό, γιατί κατ’ ουσίαν αυτό είναι και η
αιτία της κρίσης, το σκοπιανό. Στο σκοπιανό πάγια τακτική του
ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι επειδή έκανε λάθος ο Καραµανλής, ο γέρος, το
1977, επειδή έκανε η Ντόρα µε τον νεότερο Καραµανλή, τον
Κώστα, το 2008 άλλο λάθος, άρα νοµιµοποιήσετε εσείς και ονο-
µάζεται αυτό εθνική γραµµή. Τα λάθη του παρελθόντος, τις µει-
οδοσίες, θα έλεγα, του παρελθόντος τις ονοµάζεται εθνική
γραµµή και λέτε ότι αυτό ακριβώς συνεχίζετε, την εθνική γραµµή
των -όπως προσθέτετε- λαθών του παρελθόντος. Αυτό κάνετε.
Και λέτε ότι νοµιµοποιήστε να δώσετε λύση τέτοια που προσβάλ-
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λει την τιµή του ελληνικού λαού. Γιατί αν είχατε και την ελάχιστη
ελπίδα ότι έχετε τον λαό µαζί σας, είµαι σίγουρος ότι θα κάνατε
δηµοψήφισµα. Αν είχατε και την ελάχιστη ελπίδα ότι µπορεί να
πάρει ένα δηµοψήφισµα πάνω από 15%, από 20% θα το αποτολ-
µούσατε. Ξέρετε, όµως, τι θα συµβεί αν γίνει ένα δηµοψήφισµα.

Έρχεστε, λοιπόν και δηµιουργείτε ένα τραγελαφικό αφήγηµα
ότι πάνω σε παλαιές µειοδοσίες, µπορείτε να στήσετε µία λύση.
Και λέτε ότι είναι µία λύση οριστική. Μάλιστα, αντί του «Μακεδο-
νία» που θα έµενε µόνο, λέτε ότι τώρα θα έχουµε το «Βόρεια Μα-
κεδονία». Και το λέτε ως επωφελές για τη χώρα. Είναι επωφελές
αυτό.

Αποφύγατε να κάνετε σύσκεψη Αρχηγών. Αποφύγατε να φέ-
ρετε το ζήτηµα στη Βουλή πριν πάει ο Πρωθυπουργός στις Πρέ-
σπες. Προειδοποίησα τον κ. Καµµένο, λέγοντάς του: «Τώρα έχεις
δυνατότητα να αποσύρεις την εµπιστοσύνη από την Κυβέρνηση,
µετά έχεις απόλυτη συνενοχή».

Εκείνος περίµενε και µάλιστα είχαν κάνει και στο στρατόπεδο
του Καµµένου ένα αφήγηµα ότι δεν θα πάρει την έγκριση των
Σκοπίων η συµφωνία, γιατί έλεγαν, θα δείτε ότι κάπου θα σκον-
τάψει. Ακόµη και προ τριηµέρου ο κ. Καµµένος είπε: «Για να
δούµε, θα βρει τους τέσσερις Βουλευτές που χρειάζεται;». Γιατί
εδώ διέδιδαν ότι δυσκολεύεται η κυβέρνηση του Ζάεφ να βρει
τους τέσσερις βουλευτές. Και βγήκα εγώ και είπα: «Με Αµερικα-
νούς, µε Γερµανούς, µε όλο τον κόσµο από πάνω δεν θα βρει;»
Απορώ µε τον κ. Καµµένο, γιατί δεν τον θεωρώ και αφελή. Στα
αλήθεια πίστευε ότι θα σκοντάψει στα Σκόπια ο σχεδιασµός; Και
όταν ήρθε πια η ώρα, η παραµονή της µειοδοσίας, τότε παίρνει
τη βαλίτσα του ο κ. Καµµένος, αφού άφησε το 70% του κόµµατός
του στον κ. Τσίπρα.

Και εδώ θέλω να πω και την άλλη αχαριστία. Συνενώθηκαν δύο
κόµµατα να φτιάξουν µία κυβέρνηση και ο ένας κλέβει το 70%
των Βουλευτών του άλλου, που στοιχειώδης εντιµότητα θα επέ-
βαλε να απολύσει ο κ. Τσίπρας αµέσως και τους Βουλευτές που
είναι Υπουργοί του κ. Καµµένου. Αυτό θα επέβαλε η εντιµότητα.
Λέει «τον χρησιµοποίησε για τέσσερα χρόνια και τον πετάει σαν
λεµονόκουπα; Έτσι φερόµεθα;».

Αλλά και τι Κυβέρνηση θα είναι αυτή, κυρίες και κύριοι; Αυτή
η Κυβέρνηση τους εκατόν πενήντα έναν τους υπολογίζει και µε
µία Βουλευτή που εξελέγη µε την Ένωση Κεντρώων -το ξέρετε;-
µε λίστα, την προσµετρά στη δύναµή της. 

Και µου είχε πει εµένα ο κ. Τσίπρας κατ’ ιδίαν στου Μαξίµου
όταν έφυγε ο Βουλευτής Καρράς, που έτυχε αµέσως µετά να συ-
ναντηθούµε: «Σου παίρνουν τους Βουλευτές, ρε Λεβέντη, και δεν
είναι ωραίο». Αυτό µου είχε πει ο κ. Τσίπρας. Πάνω σε αυτό το
µη ωραίο, κύριε Τσίπρα, βασίζεις την εµπιστοσύνη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να µην έκανες τον γιο
σου Αντιπρόεδρο της Βουλής!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Μη µιλάτε! Ντροπή σου! Από τον λαό θα τιµωρηθείτε όταν έρθει
η ώρα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να µην έκανες τον γιο
σου Αντιπρόεδρο της Βουλής!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Μεγαλοοικο-
νόµου, σας παρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε Λεβέντη.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εσείς θα τιµωρηθείτε όταν θα έρθει η ώρα από τον λαό. Ο Τσί-
πρας δίνει εξετάσεις ηθικής. Για τον Τσίπρα µιλώ, όχι για εσάς.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να µην έκανες τον γιο
σου Αντιπρόεδρο της Βουλής!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Καλά εντάξει. Γιατί στον ΣΥΡΙΖΑ σας έκαναν Αντιπρόεδρο; Άσε
µας! Ντροπή σου! Αχαριστία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Λεβέντη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν γίνεται τώρα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ παρέδωσα την έδρα

µου.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ποια έδρα παρέδωσες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να χαίρεστε την 151η Βουλευτή σας!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Με χαίρονται.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας χαίρονται, δεν αµφιβάλλω. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εσείς να χαίρεστε τον γιο

σας που τον κάνατε Αντιπρόεδρο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας χαίρονται και γράφεται ιστορία άλλωστε τώρα. Δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπε και για άλλους
ο Πρόεδρος, όλους τους εκατόν πενήντα έναν τους επιµέρους.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ακούστε κάτι. Μίλησα για µειοδοσία. Θέλω να δώσω την έννοια
της µειοδοσίας για να µην παρεξηγηθώ. Ίσως στεναχωρήσω λίγο
και τους Βουλευτές εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλύτερα να µην την
χρησιµοποιήσετε καθόλου, κύριε Πρόεδρε. Για να µην χρειάζεται
να την επεξηγήσετε τη λέξη µειοδοσία, µην την χρησιµοποιείτε
καλύτερα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πώς να αποδώσω, όµως, κάτι το οποίο θίγει τη χώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βρείτε µια άλλη λέξη.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πώς να αποδώσω κάτι το οποίο παραχωρεί η χώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ,

βρείτε µια άλλη λέξη.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν είναι δική µου και δική σας η Μακεδονία, κύριε Βαρεµένε,
ούτε χύσατε εσείς το αίµα σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ούτε και εσείς. Πάµε
παρακάτω τώρα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ασφαλώς ούτε και εγώ. Πρέπει να το σεβόµαστε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κανείς δεν έχει
ανάγκη µετάγγισης εδώ µέσα. Σας παρακαλώ πολύ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, όταν πήγε και έκανε τις Συµφωνίες
της Ζυρίχης και του Λονδίνου, ήρθε εδώ σε αυτήν την Αίθουσα
και είπε ότι ελύθη το Κυπριακό. Και σηκώθηκε ο Γεώργιος Πα-
πανδρέου και είπε: «Φοβάµαι ότι δεν ελύθη, τώρα αρχίζουν οι πε-
ριπέτειες». 

Είχε συναίσθηση ότι µειοδοτεί ο Καραµανλής; Όχι. Είχε πάρει
απλά διαβεβαιώσεις από τους Αµερικανούς ότι θα κρατήσουν
την Τουρκία. Του είχαν πει «Υπόγραψε άφοβα και την Τουρκία
την αναλαµβάνουµε εµείς». Αυτό ήταν, αυτό κρυβόταν από πίσω.

Όταν ο Ιωαννίδης επέτρεψε στο Σαµψών να κάνει το πραξικό-
πηµα στην Κύπρο, πιστεύετε ότι ήταν συνειδητά προδότης ο
Ιωαννίδης; Όχι, βέβαια.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αφήστε µε να µιλήσω, κύριοι. Πολύ βιαστικοί είστε.
Εγώ πιστεύω ότι ό,τι κι αν ήταν ο Ιωαννίδης, βλάξ ήταν, προ-

δότης όχι. Είχε βασιστεί σε κουβέντες των Αµερικανών ότι κρα-
τούν τους Τούρκους, τους αναλαµβάνουν αυτοί. Και τον
προδώσαν και αυτόν οι Αµερικανοί. Το ίδιο θα πάθει και ο Τσί-
πρας. 

Ο Τσίπρας θεωρεί, λένε, ότι στα Βαλκάνια η Θεσσαλονίκη θα
έχει µεγάλη θέση, ορόσηµο, θα γίνει διαβαλκανικό κέντρο η Θεσ-
σαλονίκη, διεθνές κέντρο, όπου πάει όλη την ώρα εκεί και εγκαι-
νιάζει και κάνει διάφορα πράγµατα. Θα κάνουν τη δουλίτσα τους
οι Αµερικανοί και στο τέλος η υπογραφή Τσίπρα θα είναι αυτό
που θα µείνει. 

Και όταν οι κύριοι δροµολογήσουν τα σχέδιά τους για τη Μα-
κεδονία του Αιγαίου, θέλω να δω πού θα κρύβεστε εις την Αί-
θουσα αυτή όσοι ψηφίσετε. 

Δεν το λέω µε κακία και µάλιστα θα ευχόµουν να µην προφη-
τεύω σωστά και να γίνει το όλως αντίθετο, να έρθουνε πολύ
όµορφα τα πράγµατα στον κ. Τσίπρα και να αποδειχθεί ότι είναι
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επωφελής η Συνθήκη των Πρεσπών. Δεν θα είναι, όµως. Τα πράγ-
µατα είναι προδιαγεγραµµένα. Εξαπατούν άλλη µία φορά την Ελ-
λάδα Αµερικανοί και Γερµανοί. Άλλη µια φορά την εξαπατούν.

Και θα είναι αργά. Θα έχουµε προδώσει τη Μακεδονία. Θα
είναι πολύ αργά για την Ελλάδα. Θα έχουµε δείξει αχαριστία
προς µία περιοχή της Ελλάδας, όπως είναι η Μακεδονία, που
είναι ό,τι ιερότερο έχει αυτήν τη στιγµή η χώρα. Ό,τι ιερότερο
έχει αυτήν τη στιγµή η χώρα, είναι η Θεσσαλονίκη. Το ξέρετε
πολύ καλά. Είναι αχαριστία αυτό που κάνει η Αίθουσα αυτή, αν
τελικώς ψηφίσει.

Εγώ ζητώ από τους κατοίκους της Μακεδονίας να κάνουν υπο-
µονή. Μπόρα είναι και θα περάσει. Ζητώ, όµως, και από τη Νέα
Δηµοκρατία να εξηγηθεί αντρίκια –να το πω έτσι. Στο θέµα της
γλώσσας λέτε κάτι, στο θέµα της ταυτότητας λέτε κάτι. Στο θέµα
του ονόµατος τα µπερδεύετε πάρα πολύ. Πριν έρθω στην Αί-
θουσα, συνεργάτης µου µου έβαλε του γέρου Μητσοτάκη από-
σπασµα από συνέντευξη που έλεγε ότι δίνει το όνοµα. «Το όνοµα
δεν έχει καµµία σηµασία», έλεγε. Του Κυριάκου Μητσοτάκη η
απάντηση στην Έκθεση Θεσσαλονίκης έλεγε: Το όνοµα µικρή
σηµασία έχει. 

Σε συνάντηση προ διηµέρου στη Γλυφάδα, όπου παρίστατο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ζήτησα να εξηγηθεί τι θα
πράξουν για το όνοµα και είπε «για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία
εκείνα που έχουν σηµασία είναι η γλώσσα και η εθνικότητα. Το
όνοµα είναι απλά το όχηµα». Δεν κατάλαβα ειλικρινά. Να µην πω
ποια ήταν η Βουλευτής. Το όνοµα, λέει, είναι το όχηµα! Έστω.
Το όχηµα το δίνετε, ρε παιδιά; Ξεκαθαρίστε κάτι, ρε παλικάρια!
Κόµµα έχετε και θέλετε να κυβερνήσετε αύριο. Είναι ντροπή να
αφήνετε την Ελλάδα σε σύγχυση, να µην ξέρει τι στάση θα τη-
ρήσετε. Δεν είναι αυτά ωραία πράγµατα, κύριε Αθανασίου. Ξε-
καθαρίστε τι θα κάνετε µε το όνοµα. Να προστατεύσουµε το
όνοµα ζητά ο λαός στα συλλαλητήρια. Δεν ζητά τη γλώσσα από
τον Κυριάκο ή την εθνικότητα. Το όνοµα ζητάει, κύριε Αθανασίου.
Πείτε «ναι», «όχι». Πείτε κάτι. Δεσµευτείτε. Οδηγείτε τον λαό σε
νέο γύρο µειοδοσίας. Αυτό θέλετε; Να γλιτώσει από τη µια µει-
οδοσία και να πέσει στη δική σας, δεύτερη και µεγαλύτερη αυτήν
τη φορά µειοδοσία; Αυτό θέλετε;

Αυτή η Βουλή είναι καλό να τερµατίσει το συντοµότερο τον βίο
της, γιατί ο βίος της έχει συνδεθεί µε µεταγραφές, µε αλλαγές
κοµµάτων, µε υστερόβουλες δηµοσκοπήσεις. Έχει δύο κατάρες
αυτή η Βουλή: τον Τσίπρα που πλευρίζει Βουλευτές για να φτιά-
ξει το «εκατόν πενήντα ένα» και τον Μητσοτάκη που θέλει πεν-
τακοµµατική την επόµενη Βουλή και ποιο κόµµα θυσιάζει, κύριε
Λοβέρδο; Την Ένωση Κεντρώων. Δεν ξέρει τι αντοχή έχει το Κέν-
τρο. Το Κέντρο έκανε σαράντα χρόνια να µπει στη Βουλή και
τώρα δεν βγαίνει εύκολα από τη Βουλή, όση πίεση και αν υπο-
στούµε. Το ξέρετε καλά. Όση πίεση και αν υποστούµε, άλλα κόµ-
µατα µπορεί να αποθάνουν, η Ένωση Κεντρώων όχι, γιατί
εκφράζει τη σύγκρουση µε το χθες, την επανάσταση και τη δη-
µοκρατία. Ξέρει ο λαός ότι αν έλθει η Νέα Δηµοκρατία, όπως
προαλείφεται, χωρίς φρένο, χωρίς, δηλαδή, ένα κόµµα να στα-
µατήσει το ρουσφέτι, την υπερβολή της, τη διαφθορά της, αυτό
θα είναι επικίνδυνο. Αυτή η Νέα Δηµοκρατία θα είναι χειρότερη
από παλαιότερα. Η Ένωση Κεντρώων θα έχει στήριξη από την
κοινωνία γιατί είναι πολύ επικίνδυνη µία αυτοδύναµη Νέα Δηµο-
κρατία. Μόνο, λοιπόν, η Ένωση Κεντρώων µπορεί να παράσχει
αυτό το φρένο. Θα το συνειδητοποιήσει συν τω χρόνω πολύ καλά
ο κόσµος αυτό. 

Επίσης, υπάρχει και ένα άλλο θέµα. Γιατί βιάζεστε οι τρεις
µέρες να γίνουν δύο και αµέσως µετά σε δύο µέρες να ψηφι-
στούν και οι Πρέσπες; Γιατί θέλετε εντός τεσσάρων, πέντε ηµε-
ρών να τελειώνουν όλα; Γιατί έχετε πολλά νοµοσχέδια καλά να
περάσετε, όπως λέτε. Οι δύο µέρες είναι αυτές που σας κό-
φτουν; Γιατί δεν αφήνετε τη Βουλή να συνεδριάσει ήρεµα, µε
διάλογο, µε συνεννόηση; Γιατί δεν αφήνετε τον λαό; Είπε την
άλλη φορά ο Τσίπρας: Πάω στον λαό. Δεν χρειάζεται αστυνοµία.
Εγώ είδα πεντακόσιες κλούβες, δέκα χιλιάδες αστυνοµικούς. Ας
βαδίσει στην Τσιµισκή ο κ. Τσίπρας ή στην Εγνατία µε τους αστυ-
νοµικούς γύρω του. Πρωθυπουργός είναι αυτός; Σήµερα είπε:
Εγώ είµαι ο Πρωθυπουργός. Τώρα µιλάω εγώ. Μου θύµισε δι-
κτάτορες. Τι είναι αυτό; Είπε: Εγώ είµαι ο Πρωθυπουργός. Καθί-

στε κάτω. Όταν ένας Πρωθυπουργός χρειάζεται να κάτσει κά-
ποιος κάτω, είναι λίγο πριν το τέλος του, αγαπητοί συνάδελφοι!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Σία Αναγνωστοπούλου για επτά λεπτά το

ανώτερο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Με ανοχή, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, γιατί πρέπει να

µιλήσουν και οι υπόλοιποι.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Βασίζοµαι λίγο στην ανοχή σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Κοινοβούλιο σήµερα και

αύριο έχουµε δύο ιστορικές ηµέρες, γιατί σηµατοδοτούν το
τέλος ενός µεγάλου πολέµου, δεκαετούς πολέµου, που ξεκίνησε
µε την κρίση, χωρίς συµβατικά όπλα, αλλά πολύ σκληρού και κα-
ταλυτικού για την κοινωνία. Όπως σε κάθε πόλεµο, έτσι και σε
αυτόν που είχαµε επί δέκα χρόνια, αναδιατάσσονται πολιτικές
δυνάµεις, οι κοινωνικές δυνάµεις συνειδητοποιούν και τον εαυτό
τους και τους στόχους που έχουν βάλει, µέχρι να συγκροτηθούν
και να διαµορφωθούν τα τελικά πολιτικά πεδία. 

Τι έχουµε σήµερα στη µεταµνηµονιακή εποχή; Το µεγάλο ερώ-
τηµα στο οποίο πρέπει να απαντήσει ο πολιτικός κόσµος, αλλά
και η κοινωνία είναι τι έθνος θέλουµε, τι χώρα θέλουµε, τι κοινω-
νία θέλουµε. 

Αυτό το ερώτηµα το έφερε ο Πρωθυπουργός στη Βουλή,
όπως πρέπει να γίνεται πάντα. Ακούσαµε εδώ πάρα πολλά: για
πρόθυµους, για αποστάτες, για χίλια δυο, για συναλλαγές. Δεν
έχουν µάθει ή µάλλον έχουν ξεχάσει ότι σε αυτό το Κοινοβούλιο
παίζεται η πολιτική, παίζεται η δηµοκρατία και η δηµοκρατία είναι
σκληρό πράγµα, θέλει διαλεκτική σύγκρουση και εκεί -ειδικά στις
οριακές στιγµές- αναδιατάσσονται δυνάµεις. 

Θέλουν να εκφοβίσουν τον κόσµο και τους Βουλευτές, µε τα
µηνύµατα, µε όλα αυτά που είδαµε. Αυτή η οριακή στιγµή, λοι-
πόν, δίνει ένα σύνθηµα: Δεν φοβόµαστε! Η ψήφος εµπιστοσύνης
σε αυτήν την Κυβέρνηση το πρώτο που δείχνει είναι ότι δεν φο-
βόµαστε. 

Επίσης, είπα ότι σε έναν πόλεµο αναδιατάσσονται δυνάµεις.
Όπως σε όλους τους σηµαντικούς πολέµους, βλέπουµε κατά και-
ρούς διάσπαρτες πολιτικές και κοινωνικές δυνάµεις οι οποίες
συντάσσονται για να δώσουν αυτήν τη µία µάχη. Αυτό, όµως, που
διαµορφώνει το κεντρικό πολιτικό τοπίο και τα µέτωπα που συγ-
κρούονται φτάνει όταν έρθει η οριακή στιγµή.

Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µία τέτοια οριακή στιγµή. Και
δεν είναι οριακή στιγµή µόνο και µόνο επειδή πρόκειται για ένα
εθνικό θέµα. Είναι γιατί απαντάει στο ερώτηµα που έθεσα πριν,
τι έθνος, τι χώρα, τι κοινωνία θέλουµε, εάν θέλουµε ένα έθνος,
µία κοινωνία – σκαντζόχοιρο και προς τα έξω, αλλά και προς τα
µέσα ή αν θέλουµε µία κοινωνία η οποία µπορεί να οραµατιστεί
το µέλλον της, σεβόµενη το παρελθόν της, την ιστορία της, αλλά
να οραµατιστεί και να γράψει η ίδια την ιστορία στο µέλλον. 

Υπάρχουν δυνάµεις εδώ και φάνηκε σήµερα και θα φανεί τις
επόµενες µέρες -ήδη έχει αρχίσει να διαφαίνεται, ήδη φαινόταν
εδώ και καιρό- οι οποίες επιθυµούν αυτό το έθνος, αυτή η κοι-
νωνία να είναι περιχαρακωµένη, σκαντζόχοιρος. Κυνικά εντελώς
η Νέα Δηµοκρατία ήθελε να περάσει η Συµφωνία των Πρεσπών
από τη µια για να λυθεί ένα πρόβληµα που οι ίδιες αυτές κυβερ-
νήσεις δηµιούργησαν, ένα αδιέξοδο, να πετάξει τη ρετσινιά στην
Αριστερά ότι «να, δώσετε γλώσσα, εθνότητα» κ.λπ., που όταν θα
έλθει η συµφωνία θα τα συζητήσουµε.

Από την άλλη µεριά, όµως, αφού ξεµπέρδευε µε αυτό, ήθελε
να εφαρµόσει δικό της πολιτικό σχέδιο, που είναι ο σκαντζόχοι-
ρος στο εσωτερικό, ο φόβος της µιας κοινωνικής δύναµης, της
µιας κοινωνικής τάξης για την άλλη: το ιδιωτικό εναντίον του δη-
µοσίου, οι πλούσιοι εναντίον των φτωχών, οι άριστοι εναντίον των
µετρίων κ.λπ., µέτωπα συνέχεια. 

Αυτή η Αριστερά ήταν ξεκάθαρη πάντα. Η Αριστερά είναι αν-
τιεθνικιστική, υπέρ των κοινωνικών και ατοµικών δικαιωµάτων. Κι
αυτά είναι αλληλένδετα. Γι’ αυτό λέµε ότι δεν θέλουµε κοινωνία
και έθνος σκαντζόχοιρο. Η µάχη, λοιπόν, του αντιεθνικισµού,
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ενός άλλου πολιτισµού κοινωνικών και ατοµικών δικαιωµάτων
πρέπει να δοθεί στην µεταµνηµονιακή εποχή. Γι’ αυτό ζητάµε
ψήφο εµπιστοσύνης. Δεν ζητάµε για να κρατήσουµε τις καρέ-
κλες, τις οποίες άλλωστε δεν κουβαλάµε κληρονοµικώ δικαιώ-
µατι. Τις πήραµε, µας τις έδωσε ο ελληνικός λαός για
συγκεκριµένο λόγο. 

Θέλω, λοιπόν, να µείνω λίγο σ’ αυτήν την Αριστερά και για το
στίγµα της, γιατί αυτή η Αριστερά ήταν πάντα αντιεθνικιστική, µε
αυτόν τον αντιεθνικισµό γειωµένο στην κοινωνία, γιατί αντιεθνι-
κισµός γειωµένος στην κοινωνία, µε τα κοινωνικά και ατοµικά δι-
καιώµατα, σηµαίνει χειραφέτηση της κοινωνίας, σηµαίνει θάρρος
στην κοινωνία. Πάντα δώσαµε αυτές τις µάχες και πριν πάρουµε
την Κυβέρνηση. Και είναι λυπηρό ότι άνθρωποι, Πρωθυπουργοί
τους οποίους εµείς στηρίξαµε όταν τα στελέχη τους δεν βρισκόν-
τουσαν σ’ αυτές τις µάχες, δεν βγαίνουν τώρα να µιλήσουν. 

Να θυµηθώ το θέµα των ταυτοτήτων, το εάν θα αναγράφεται
η θρησκεία κ.λπ.; Ποιοι έδωσαν τη µάχη; Βλέπω τον Φίλη, θυµά-
µαι τον αείµνηστο Ελεφάντη και εµένα που γράφαµε συνεχώς.
Δεν είδα τον κ. Σηµίτη να βγει να υποστηρίξει αυτή τη γραµµή
που δίναµε τότε διάσπαρτες δυνάµεις. Θυµάµαι για το µακεδο-
νικό, το 1992, οι αείµνηστοι Ασδραχάς, Ηλιού, Ελεφάντης έκαναν
τη µεγάλη εκδήλωση στο Πάντειο, στηρίζοντας την πολιτική Μη-
τσοτάκη εναντίον του Σαµαρά. Κανένας δεν βγήκε από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Εδώ, όµως, τίθεται ένα µείζον ζήτηµα και τίθεται σ’ αυτή τη
Βουλή σήµερα και αύριο, όχι µεθαύριο: Η Νέα Δηµοκρατία µε
αυτά που είπε ο Αρχηγός της, µε αυτά που κάνουν στελέχη της,
µε αυτά που λέγονται για τη Συµφωνία των Πρεσπών, αλλά και
γι’ αυτά που λέγονται για την κοινωνία, για το δηµόσιο, για τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, για όλα αυτά, δείχνει ένα πράγµα, δηλαδή
ότι σπάει, διερρηγνύει -και αυτό φαίνεται τον τελευταίο καιρό
πεντακάθαρα, γι’ αυτό λέω δύο µέτωπα- το µεταπολιτευτικό con-
sensus και φαίνεται σαν η Δεξιά να κάνει ένα άλµα προς τα πίσω,
προς τη µετεµφυλιακή εποχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, λοιπόν, σήµερα προτείνουµε σ’ αυτή τη Βουλή ένα µε-

γάλο µέτωπο αντιεθνικιστικό, κοινωνικών και ατοµικών διεκδική-
σεων. Και σ’ αυτό το µέτωπο χωράνε όλοι όσοι δώσανε αυτές τις
µάχες κατά καιρούς και όσοι προτίθενται να τις δώσουν. Γιατί σ’
αυτήν την κοινωνία που άντεξε δέκα χρόνια θυσιών, αξίζουν τα
εξής:

Πρώτον, να µη φοβάται. 
Δεύτερον, να τολµάει, να µη φοβάται τους γείτονές της, να µη

φοβάται τους διπλανούς της, να µη φοβάται στο εσωτερικό τις
άλλες κοινωνικές δυνάµεις. 

Χαίροµαι που είµαι Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Χαίροµαι και τιµώ
όλους αυτούς, που συστρατεύονται εδώ µετά από συζήτηση,
µετά από πλήρη ανάλυση του πολιτικού διακυβεύµατος. Χαίρο-
µαι που συστρατεύονται µαζί µας. Η ψήφος εµπιστοσύνης σ’
αυτήν την Κυβέρνηση είναι ψήφος εµπιστοσύνης στην µεταµνη-
µονιακή εποχή για µια νέα Ελλάδα χωρίς φόβο, µε τόλµη και γεν-
ναιότητα και επειδή η χώρα µας θα είναι –εµείς µέσα από τη
χώρα µας µπορούµε να µιλήσουµε- ο προµαχώνας για να δώ-
σουµε τη µάχη στην Ευρώπη. Ήδη έχουν συγκροτηθεί τα δύο
µεγάλα µέτωπα, το δεξιό συντηρητικό µε κλείσιµο του µατιού στο
ακροδεξιό µέτωπο και το αριστερό δηµοκρατικό, προοδευτικό,
σοσιαλιστικό µέτωπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, σας ευχαρι-
στούµε πολύ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτή είναι η συζή-
τηση αυτές τις δυο µέρες στη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι ενοχλητικό το
κουδούνι, αλλά παρ’ όλα αυτά έχει εγκατασταθεί στη Βουλή, το
βρήκαµε, δεν το βάλαµε εµείς. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

επί προσωπικού τον λόγο για να απαντήσω στον κ. Λεβέντη. Δεν
µπορεί να µε προσβάλλει έτσι. Θα µου δώσετε τον λόγο. Εάν θέ-
λετε, ξαναφωνάξτε τον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ. Να τον
φωνάξω µέσα τώρα που δεν είναι εδώ; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα διαβάσω µόνο ένα
δελτίο Τύπου που έδωσα σε όλα τα µέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα µιλήσετε µετά τον
Αντιπρόεδρο, τον κ. Χατζηδάκη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ωραία, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, µας ζητάει, λοιπόν, η Κυβέρνηση να της ξα-
ναδώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης, να της ξαναδώσει η Βουλή
ψήφο εµπιστοσύνης. Γιατί άραγε θέλει η Κυβέρνηση ψήφο εµπι-
στοσύνης; 

Ας τα δούµε ένα-ένα: Επειδή κατέστησε την Ελλάδα πρωτα-
θλήτρια στην αύξηση φόρων σε όλες τις σαράντα περίπου χώρες
του ΟΟΣΑ; Επειδή έγιναν σχεδόν πέντε εκατοµµύρια κατασχέ-
σεις, ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας άνοιξαν µια µέρα τον λο-
γαριασµό τους και είδαν ότι το Υπουργείο Οικονοµικών επί
ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ τους έχει πάρει το λεφτά τους; Επειδή οι επεν-
δύσεις είναι στο 1/3 των επενδύσεων που είχαµε το 2007; Επειδή
οι δηµόσιες επενδύσεις έχουν κτυπήσει χαµηλό δεκαετίας µε
βάση τα επίσηµα στοιχεία του προϋπολογισµού; Επειδή οι τρά-
πεζες έχουν χάσει το 90% της µετοχικής τους αξίας σε σχέση µε
το 2015; Επειδή είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρώπη σύµφωνα µε
την Eurostat στην αντιµετώπιση της φτώχειας; Επειδή η ΔΕΗ
είναι στα πρόθυρα χρεοκοπίας; Επειδή στα πανεπιστήµια οι έµ-
ποροι ναρκωτικών κάνουν ανενόχλητοι τη δουλειά τους και ο
Υπουργός Παιδείας καλεί ένα υποτιθέµενο ρωµαλέο φοιτητικό
κίνηµα να τους αντιµετωπίσει; Επειδή ο «Ρουβίκωνας» αλωνίζει
στην Αθήνα και η Κυβέρνηση παριστάνει τον τροχονόµο; Επειδή
οι κακοποιοί δραπετεύουν από τις φυλακές, χωρίς κανείς να τους
πάρει πρέφα, ενώ οι καταδικασµένοι της «17 Νοέµβρη», ο Κου-
φοντίνας, κάνει περίπατο στο κέντρο της Αθήνας; Επειδή η εγ-
κληµατικότητα φουντώνει και το δόγµα της Κυβέρνησης
απέναντι στους ανήµπορους πολίτες είναι «να κάνετε ότι κοιµά-
στε»; Για όλους αυτούς τους λόγους, θέλετε να πάρετε την εµ-
πιστοσύνη της Βουλής;

Μήπως θέλετε να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης για την
περιβόητη και γνωστή σε όλους φιλαλήθειά σας; Για το ότι λέ-
γατε ότι θα σκίσετε τα µνηµόνια και θα τα καταργήσετε µε έναν
νόµο και ένα άρθρο; Μήπως δεν το λέγατε και σας αδικώ; Μήπως
για το ότι λέγατε ότι θα επαναφέρετε τη δέκατη τρίτη και τη δέ-
κατη τέταρτη σύνταξη και κάνατε δεκαεπτά περικοπές συντά-
ξεων; Θα τα λέµε όσο και αν σας ενοχλεί. Μήπως, γιατί ενώ
λέγατε ότι θα προστατεύσετε τους αδύναµους, έχετε κάνει εί-
κοσι εννέα αυξήσεις φόρων και η αναλογία άµεσοι-έµµεσοι
φόροι είναι η χειρότερη που υπήρξε ποτέ, δηλαδή υπέρ των έµ-
µεσων φόρων, που τους πληρώνει εξίσου ένας εφοπλιστής και
ένας συνταξιούχος, επί µιας κυβερνήσεως που υποτίθεται ότι
έχει κάνει σηµαία της την κοινωνική ευαισθησία; 

Πού σας αδικώ σε όλα αυτά; Ή µήπως σας αδικώ εάν πω ότι
θέλετε να πάρετε την ψήφο εµπιστοσύνης µε σηµαία σας την κοι-
νωνική πολιτική, όταν είστε η Κυβέρνηση που έχετε κόψει τε-
λείως το ΕΚΑΣ, που καταργήσατε την έκπτωση στις ιατρικές
δαπάνες, το επίδοµα των πολυτέκνων, που περιορίσατε σηµαν-
τικά το επίδοµα θέρµανσης;

Ναι, θέλω να βγει ένας από σας, που µορφάζετε αυτή την ώρα,
και να πει, «Εκεί είχες λάθος», διότι µιλάω µε στοιχεία. Μπορεί
να σας ενοχλούν τα στοιχεία, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα
από την οποία, όσα σόου και να κάνετε, δεν θα αποδράσετε.

Θέλετε, επίσης, να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης, επειδή
εκφράζετε το νέο ήθος, το καινούργιο, στην πολιτική ζωή του
τόπου. Πώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Με τη «γάτα των Ιµα-
λαΐων»; Με τον µεσάζοντα της Σαουδικής Αραβίας; Με τους δια-
γωνισµούς για τηλεοπτικές άδειες µε εγγυήσεις βοσκοτόπια; Δεν
ήσασταν εδώ όταν γινόντουσαν όλα αυτά τα πράγµατα; Με τις
καταγγελίες για τη διαχείριση των κονδυλίων στο µεταναστευ-
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τικό, που διερευνώνται αυτή την ώρα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση; Με την παρέµβαση της Κοµισιόν στο διαγωνισµό για το
για το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» ή µήπως για το σκάν-
δαλο ΔΕΠΑ-Λαυρεντιάδη, όπου είναι γύρω-γύρω όλοι οι Υπουρ-
γοί, ο κ. Παππάς και στη µέση ο Μανώλης, ο διαβόητος κ.
Πετσίτης;

Υπάρχει κάτι ανακριβές; Τα έχουµε εφεύρει όλα αυτά; Συνέ-
βησαν ή δεν συνέβησαν επί µιας κυβερνήσεως η οποία έχει το
θράσος σε αυτά τα θέµατα, ακόµα και σήµερα, να κουνάει το δά-
χτυλο; 

Μήπως πρέπει να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης για τη
Συµφωνία των Πρεσπών, η οποία είναι τόσο επωφελής για τη
χώρα µας; Πρόκειται για µία συµφωνία, που παραχωρεί µε δική
µας σφραγίδα, µε σφραγίδα της δικής σας Κυβέρνησης, τους
όρους «µακεδονική εθνότητα» και «µακεδονική γλώσσα». Ήταν
αυτό η εθνική θέση; Η εθνική ελληνική θέση ήταν ότι πρέπει να
τους δώσουµε τη µακεδονική εθνότητα και τη µακεδονική
γλώσσα; Να µας πείτε πότε ήταν!

Μήπως πρέπει να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης για το
θέµα των Σκοπίων, όταν το εργαλειοποιήσατε, προκειµένου να
διχάσετε την Αντιπολίτευση, χωρίς κανένα πνεύµα, πραγµατικά,
εθνικής συνεννόησης; Βεβαίως -λυπάµαι πολύ!- πήγατε για µαλλί
και βγήκατε κουρεµένοι. 

Μήπως πρέπει να σας δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης γι’ αυτή
τη συµφωνία, όταν στάθηκε η αφορµή να βαφτίσετε αφ’ υψηλού,
µε αλαζονεία, ως Μαρία Αντουανέτα, «εθνικιστή» οποιονδήποτε
ήταν απέναντί σας και «ετερόκλητο όχλο», ακόµα και τους ψη-
φοφόρους σας, οι οποίοι βγήκαν να διαµαρτυρηθούν απέναντι
αυτής της συµφωνίας;

Αλλά κι όλα αυτά να µην ίσχυαν, κύριε Πρόεδρε, ακόµα και ο
ίδιος ο χειρισµός γύρω από την ψήφο εµπιστοσύνης που ζούµε
τις τελευταίες µέρες, θα αρκούσε για να καταψηφίσει κάνεις την
Κυβέρνηση, γιατί είναι ένας κωµικοτραγικός χειρισµός µιας κω-
µικοτραγικής Κυβέρνησης. 

Τι έχει γίνει; Έχουµε µια υποτιθέµενη αποχώρηση του κ. Καµ-
µένου, αφού µετάλαβε ενώπιον των αχράντων µυστηρίων, απο-
χώρηση αλλά και παραµονή ταυτόχρονα του µισού του κόµµατος
στην Κυβέρνηση. Εντός, εκτός και επί τα αυτά. Ο κ. Καµµένος
έχει τέσσερις Βουλευτές, οι οποίοι του έχουν φύγει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, το κουδούνι αυτό θα το κρατήσετε για πάντα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χατζηδάκη,

υπήρξαν διαµαρτυρίες ότι χτυπάει επιλεκτικά το κουδούνι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εγώ θα τα πω για τον κ. Καµ-

µένο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάντως, ο πρώτος

που θα τηρήσει τον χρόνο θα πάρει εύφηµο µνεία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Λέω, λοιπόν, για τους κωµι-

κοτραγικούς χειρισµούς ότι είχαµε το εξής, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για να είναι σαφές: Έχουµε τέσσερις Βουλευτές του
κ. Καµµένου οι οποίοι φεύγουν από το κόµµα του. Οι δύο δια-
γράφονται. Οι άλλοι δύο δεν διαγράφονται, παρ’ ότι θα ψηφί-
σουν υπέρ της Κυβερνήσεως που καταγγέλλει ο κ. Καµµένος,
αλλά και υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Και θέλω να ρωτήσω εσάς -µεταξύ σας είναι και καθηγητές,
άνθρωποι οι οποίοι έχουν διαβάσει τη σύγχρονη ελληνική και διε-
θνή πολιτική ιστορία- πού έχουµε δει ένα φαινόµενο σαν κι αυτό,
που έχουµε σήµερα ενώπιον µας, αυτόν τον τραγέλαφο της κυ-
βερνώσας αντιπολιτεύσεως; Είναι µία αντιπολίτευση που είναι εν
µέρει στην κυβερνητική πλειοψηφία, εν µέρει στην αντιπολί-
τευση, µε Βουλευτές που εν µέρει διαγράφονται, εν µέρει δεν
διαγράφονται. Και όλα αυτά τα λέτε «σταθερά», κάνοντας τους
εισαγγελείς και κουνώντας το δάχτυλο.

Σε όλα υπάρχει ένα όριο. Στην αλαζονεία, στον κυνισµό υπάρ-
χει ένα όριο. Και στο κωµικό υπάρχει ένα όριο. Διότι, ξέρετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και στον χρόνο
υπήρχε ένα όριο, κύριε Χατζηδάκη, και το ξεπεράσαµε προ πολ-
λού το όριο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει η αντιπολίτευση που µπορούν να κάνουν τα κόµµατα

της Αντιπολίτευσης. Υπάρχει η αντιπολίτευση που κάνει η ίδια η
πραγµατικότητα. Αλλά υπάρχει και η αντιπολίτευση που κάνει η
ίδια η Κυβέρνηση στον εαυτό της, αυτογελοιοποιούµενη. Κι αυτή
είναι η κατάσταση, που βιώνουµε αυτές τις µέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστώ, κύριε
Χατζηδάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και ξέρετε, αν η Κυβέρνηση
αυτογελοιοποιείται, δεν µε νοιάζει και τόσο. Με νοιάζει ότι αυτό
εκτυλίσσεται ενώ η χώρα πρέπει να εκπλήξει ευχάριστα στην Ελ-
λάδα και στο εξωτερικό, να ανακτήσει τη χαµένη εµπιστοσύνη
στην οικονοµία, να προσελκύσει επενδύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τζάµπα πάει το «ευ-
χαριστώ» που είπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να σταµατήσει το brain
drain. Ε, µε αυτήν την Κυβέρνηση αυτό δεν πρόκειται να επιτευχ-
θεί, διότι είναι µία «καµένη κυβέρνηση». Ο κ. Καµµένος θεωρη-
τικά αποχώρησε, αλλά έχει αφήσει τη στάµπα στο ΣΥΡΙΖΑ, έχει
αφήσει τη στάµπα του στον ίδιο τον πολιτικό χαρακτήρα της Κυ-
βέρνησης. Είναι µία Κυβέρνηση τραγελαφική. Όσο νωρίτερα φύ-
γετε, τόσο το καλύτερο για τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μάλιστα. 
Ο καθένας που παίρνει τον λόγο, δεν είναι ο τελευταίος και

δεν υπάρχει κάποιος µετά. Υπάρχουν πολλοί µετά και τους κύ-
κλους τους έφτιαξαν τα κόµµατα.

Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. Δεν θα

σας καθυστερήσω πολύ. Απλώς θα σας διαβάσω το δελτίο
Τύπου που έδωσα στα ΜΜΕ στις 11 του µηνός, για να το ξέρει ο
κύριος Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων. Το έχει λάβει και εκεί-
νος. 

«Δελτίο Τύπου Θεοδώρας Μεγαλοοικονόµου, Βουλευτού Β’
Πειραιώς του ΣΥΡΙΖΑ: Αιτία για το παρόν είναι επανειληµµένες
πρόσφατες, αλλά και παλαιότερες δηλώσεις του Προέδρου της
Ένωσης Κεντρώων…» -µάλιστα τις έκανε και στην Ολοµέλεια- «…
κ. Λεβέντη σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπου ο τελευταίος
διαρκώς επιµένει να µε χαρακτηρίζει ως αποστάτρια και προδό-
τρια, επειδή αποχώρησα από την Ένωση Κεντρώων. Βεβαίως, η
αποχώρησή µου από την Ένωση Κεντρώων στις 10-7-2017 έγινε
κατόπιν της προσωπικής και µονοµερούς απόφασης του κ. Βα-
σίλη Λεβέντη να ορίσει ως Αντιπρόεδρο της Βουλής τον γιο του
κ. Μάριο Γεωργιάδη, χωρίς να ερωτηθεί ποτέ η Κοινοβουλευτική
Οµάδα γι’ αυτή του την απόφαση. Μάλιστα, ο ίδιος ο κ. Λεβέντης
είχε καταφερθεί πολλάκις δηµοσίως στην πολιτική της οικογενει-
οκρατίας…». 

Χωρίς, λοιπόν, να κάνουµε Κοινοβουλευτική Οµάδα, ο κ. Λε-
βέντης έκανε Αντιπρόεδρο τον γιο του. Εγώ αποχώρησα γιατί
πλέον δεν µε εκπροσωπούσε. Έµεινα επί έξι µήνες ανεξάρτητη
Βουλευτής. Παρακολούθησα τα τεκταινόµενα της Βουλής και
αποφάσισα που θα πάω. Μάλιστα, όταν έφυγα, θεώρησα σωστό
να παραδώσω την έδρα µου. Όµως, στις 29 Αυγούστου 2016 ο
κ. Καλλιάνος είχε φύγει από την Ένωση Κεντρώων και είχε προ-
σχωρήσει στη Νέα Δηµοκρατία. Οπότε ο επόµενος από εµένα
επιλαχών ήταν ο κ. Καλλιάνος, ο όποιος θα έπαιρνε την έδρα
µου.

Δεν έγινε καµµία Κοινοβουλευτική Οµάδα, δεν αποφάσισε κα-
νένας για τον Αντιπρόεδρο και µετά ανέφερε ο κ. Λεβέντης ότι
οι Βουλευτές δεν παρέδιδαν την έδρα του. Του απαντώ ότι είµα-
στε εννέα µε τον κύριο Πρόεδρο, οκτώ µε τον γιο του, τον κ.
Μάριο Γεωργιάδη. Οπότε, ας µας δώσει ονοµαστικά ποιος δεν
παρέδιδε την έδρα του. Κι αν ήθελε να δώσει το καλό παρά-
δειγµα, να παρέδιδε πρώτα ο κ. Γεωργιάδης την έδρα του. 

Λοιπόν, να σταµατήσει να ασχολείται µε εµένα και να σκεφτεί
τα λάθη του. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να είστε καλά. Κι

εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-

νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, ευχαριστώ. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγο ρωτούσε ο κ. Χα-
τζηδάκης αν επιθυµούµε να πάρουµε ψήφο εµπιστοσύνης από
τη Νέα Δηµοκρατία σε αυτή διαδικασία. Για να είναι ξεκάθαρο,
προφανώς δεν επιθυµούµε να πάρουµε ψήφο εµπιστοσύνης από
τη Νέα Δηµοκρατία. Θα µας ανησυχούσε πάρα πολύ αν παίρναµε
ψήφο εµπιστοσύνης από τη Νέα Δηµοκρατία σε αυτή τη διαδι-
κασία, γιατί η Νέα Δηµοκρατία έχει επιλέξει εδώ και πολύ καιρό
να δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Ευρώπη του Όρµπαν, στην Ευ-
ρώπη του Κουρτς, στην Ευρώπη που δεν σέβεται ούτε ανθρώ-
πινα ούτε εργασιακά δικαιώµατα. Αλλά σε αυτό θα έρθουµε σε
λίγο.

Θα µπορούσα να απαντήσω σε αυτά που είπε ο κ. Χατζηδάκης
στο ζήτηµα του Μακεδονικού. Θα µπορούσα να ξαναθυµίσω για
τη γλώσσα ότι είναι ζήτηµα ληγµένο από το 1977 µε τον πιο επί-
σηµο τρόπο, στον ΟΗΕ. Θα µπορούσα να ξαναθυµίσω για τα ζη-
τήµατα του πώς το Διεθνές Δίκαιο δεν αναγνωρίζει εθνότητες,
αλλά υπηκοότητες. Δεν έχει σηµασία όµως. 

Και δεν έχει σηµασία, γιατί ο κ. Χατζηδάκης και όσοι φιλελεύ-
θεροι έχουν αποµείνει στη Νέα Δηµοκρατία, αυτά που λένε, δεν
τα πιστεύουν. Και γιατί δεν τα πιστεύουν; Γιατί στις ευρωεκλογές
µε πολύ µεγάλη χαρά και ευκολία θα υποστηρίξουν για Πρόεδρο
της Κοµισιόν τον κ. Βέµπερ, που τη γειτονική χώρα τη λέει Μα-
κεδονία, τελεία. Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα από την πρώτη
στιγµή υποστηρίζει αυτήν τη συµφωνία. Και πολύ καλά κάνει και
υποστηρίζει αυτήν τη συµφωνία, γιατί είναι µία συµφωνία στρα-
τηγικής ήττας του εθνικισµού στα Βαλκάνια, είναι µία συµφωνία
για τη σταθερότητα και την ειρήνη. 

Αν η Νέα Δηµοκρατία πίστευε αυτά που λέει για τη συµφωνία,
θα έφευγε από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και θα πήγαινε στην
αγκαλιά του Σαλβίνι και της Λεπέν, σε αυτήν την ευρωοµάδα,
κάτι το οποίο είµαι σίγουρος ότι θα χαροποιούσε ιδιαίτερα τον
κ. Βορίδη, όχι, όµως, τον κ. Χατζηδάκη. Και σε αυτό θέλω να είµαι
ειλικρινής απέναντί του.

Ας συζητήσουµε, λοιπόν, τώρα για ποιους λόγους αυτή η Κυ-
βέρνηση πρέπει να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης. Από την πρώτη
στιγµή έχουµε τονίσει ότι το ζήτηµα της εργασίας είναι κεντρικό
για την ίδια την ποιότητα της δηµοκρατίας και στην Ευρώπη και
στη χώρα. Από την πρώτη στιγµή δώσαµε τη µάχη για την προ-
στασία της εργασίας. Και πού βρισκόµαστε σήµερα; 

Σήµερα, αυτή τη στιγµή, µπορούµε να πούµε ότι έχει µειωθεί
η ανεργία κατά 8%. Μάλιστα, η αναλογία στις νέες θέσεις εργα-
σίας είναι 70% πλήρης και 30% µερική. Δεν µιλάµε απλά για µεί-
ωση της ανεργίας, αλλά για το ότι τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες
περισσότεροι εργαζόµενοι σε σύγκριση µε το 2014 αυτήν τη
στιγµή εργάζονται σε αυτήν τη χώρα. Και αυτός είναι ένας λόγος
για να στηριχθεί αυτή η Κυβέρνηση. 

Δεν πανηγυρίζουµε, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι το 18% είναι
πολύ µεγάλο ποσοστό. Και ξέρουµε πολύ καλά ότι ο άνθρωπος
που είναι άνεργος, είναι 100% άνεργος και δεν τον ενδιαφέρει
εάν η ανεργία έχει µειωθεί 8% και αν θα έχει µειωθεί κοντά στο
10% µέχρι τον Οκτώβρη που θα γίνουν εκλογές. Σίγουρα, όµως,
δείχνει ότι κινούµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Να µιλήσουµε για την επαναφορά των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων, που δεν είναι αφηρηµένο και γενικό δικαίωµα. Μόνο
ένα παράδειγµα: Αυτήν τη στιγµή µε τη συλλογική σύµβαση στον
τουρισµό, που έχει εισαγωγικό µισθό τα 780 ευρώ, σηµαίνει ότι
ένα νέο παιδί είκοσι δύο χρόνων που δούλευε σεζόν σε ξενοδο-
χεία, αντί για 511 ευρώ παίρνει 780 ευρώ. Και αυτή η επαναφορά
των δικαιωµάτων είναι ένας λόγος για να στηριχθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση.

Να µιλήσουµε για την Επιθεώρηση Εργασίας, γιατί διαρκώς
ακούµε για άβατα και ανοµίες. Όταν, όµως, ο κ. Μητσοτάκης είχε
πάει στην Ένωση Τραπεζών, δεν βρήκε µισή κουβέντα να πει για
το γεγονός ότι βρισκόταν στο πραγµατικό άβατο για τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις για την εργατική νοµοθεσία. Δεν βρήκε
µισή κουβέντα να πει ότι βρισκόταν στο βασίλειο της ανοµίας
αυτών που όταν η επιθεώρηση πήγαινε για να κάνει επιθεωρή-
σεις, έβγαζαν τους ανθρώπους από τις σκάλες κινδύνου ή τους
κρύβανε κάτω από γραφεία. Δεν βρήκε µισή κουβέντα να πει για
το πώς όλοι αυτοί δεν σέβονται την εργατική νοµοθεσία, γιατί
θεωρούσαν ότι ήταν πάνω από τους νόµους, γιατί θεωρούσαν

ότι µπορούν να µιλάνε απευθείας µε την κυβέρνηση, όποια κι αν
είναι αυτή η κυβέρνηση και η Επιθεώρηση Εργασίας είναι ο τε-
λευταίος τροχός της αµάξης σε αυτήν τη χώρα.

Ευτυχώς για εµάς, µε περισσότερους από διακόσιους χιλιάδες
ελέγχους τα τελευταία χρόνια και την αδήλωτη εργασία έχουµε
µειώσει και την υποδηλωµένη εργασία, πλέον, έχουµε βάλει στο
στόχαστρο και περισσότερα από 45 εκατοµµύρια δεδουλευµένα
έχουν πληρωθεί στους εργαζόµενους, χωρίς να χρειαστεί να
πάνε στα δικαστήρια, αλλά µέσα ακριβώς από τις διαδικασίες
της Επιθεώρησης Εργασίας.

Όλα αυτά είναι ένας λόγος για να συνεχίσει τη δράση της αυτή
η Κυβέρνηση. 

Να µιλήσουµε για τα προγράµµατα για την ανεργία, όπου για
πρώτη φορά πλέον υλοποιούνται στοχευµένα προγράµµατα όχι
απλά για τον κόσµο που είναι µακροχρόνια άνεργος, αλλά και
για τους νέους επιστήµονες; Γιατί ήδη «τρέχουν» προγράµµατα
για εντεκάµισι χιλιάδες νέους επιστήµονες και στο δηµόσιο και
στον ιδιωτικό τοµέα, προγράµµατα τα οποία έχουν αυξηµένη επι-
δότηση, πολύ πάνω από τον βασικό µισθό και µπορούν να επιδο-
τούν µισθούς µέχρι και 1.600 ευρώ σε στοχευµένους
παραγωγικούς κλάδους της οικονοµίας, όπως η µεταποίηση, η
αγροδιατροφή, η βιοµηχανία. 

Να µιλήσουµε για το τι γινόταν επί ηµέρων συγκυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ στα ζητήµατα κατάρτισης, που ο κ.
Μητσοτάκης ανέφερε στον κ. Χατζηνικολάου;

Να σας δώσω ένα µικρό παράδειγµα. Εάν κάποιος δει τα κέν-
τρα κατάρτισης που υπάρχουν συνολικά στη Γερµανία, δεν ξε-
περνάνε τα τριακόσια κέντρα κατάρτισης σε όλη την επικράτεια
της χώρας. Με τους νόµους που η συγκυβέρνηση Νέας Δηµο-
κρατίας - ΠΑΣΟΚ έφερε το 2012 για τα κέντρα κατάρτισης, βρε-
θήκαµε µε περισσότερα από δύο χιλιάδες κέντρα κατάρτισης
που ο µοναδικός στόχος, που είχαν ήταν να «τρώνε» ευρωπαϊκά
κονδύλια και όχι να υποστηρίζουν τους ανέργους. 

Με αυτήν την έννοια, µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση που ο
κ. Μητσοτάκης είχε το θάρρος να µιλήσει για προγράµµατα κα-
τάρτισης τα οποία πρέπει να αλλάξουν. 

Όλες αυτές οι αλλαγές και στα ζητήµατα για τα προγράµµατα
για την ανεργία, είναι άλλος ένας λόγος για να υποστηριχθεί
αυτή Κυβέρνηση.

Και η τελευταία φράση για τα ζητήµατα της εργασίας: Αυτό
το οποίο έχουµε µπροστά µας τις επόµενες ηµέρες, δηλαδή επι-
τέλους η κατάργηση του υποκατώτατου µισθού και η αύξηση του
µισθού, είναι ένα ζήτηµα και κοινωνικής δικαιοσύνης, αλλά και
ένα ζήτηµα αναπτυξιακής στρατηγικής. Γιατί όλα τα νεοφιλελεύ-
θερα ιδεολογήµατα δοκιµάστηκαν στην Ελλάδα της κρίσης. Μει-
ώσατε σε ένα βράδυ 23% τον µισθό και 32% τον υποκατώτατο
και η ανεργία έφτασε στο 27%. Δεν µειώθηκε η ανεργία. Ό,τι
έχετε πει, είναι βγαλµένο µέσα από σκουριασµένα βιβλία, ιδεο-
λογικά, νεοφιλελεύθερων αποτυχηµένων συνταγών. Δοκιµάστη-
καν, αποτύχανε και εκεί θα µείνουν. Θα µείνουν στο κοµµάτι της
αποτυχίας.

Επιτρέψτε µου, όµως, να επιστρέψω και να κλείσω µε αυτό
που ξεκίνησα, δηλαδή ότι το ζήτηµα της εργασίας σήµερα είναι
και ζήτηµα δηµοκρατίας σε όλη την Ευρώπη. Και υπάρχουν ζη-
τήµατα δηµοκρατίας. 

Σήµερα στην Πολωνία γίνονται πολύ µεγάλες διαδηλώσεις
ενάντια στη δολοφονία του Δηµάρχου Πάβελ Αντάµοβιτς, που
δολοφονήθηκε γιατί ήταν ένας δήµαρχος που είχε υποστηρίξει
τους µετανάστες, είχε υποστηρίξει τα δικαιώµατα των ανθρώπων
µε διαφορετικό σεξουαλικό προσανατολισµό. Και όλη η ρητορική
του µίσους των ανθρώπων µε τους οποίους η Νέα Δηµοκρατία
συνοµιλεί και µέσα στη χώρα και στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα,
οδήγησε σε αυτήν τη δολοφονία. Γιατί το να είναι κάποιος πα-
τριώτης, σηµαίνει ότι αγαπάει έναν τόπο και σέβεται τους ανθρώ-
πους του. 

Δεν µπορείς να σέβεσαι έναν τόπο και τους ανθρώπους του,
εάν δεν σέβεσαι τα δικαιώµατα όλων, τα δικαιώµατα και αυτού
που είναι διαφορετικός. Δεν µπορείς να αγαπάς έναν τόπο και
τους ανθρώπους του αν, όπως ο Όρµπαν, πιστεύεις ότι οι εργα-
ζόµενοι πρέπει να δουλεύουν σαν σκλάβοι, τριακόσιες παρα-
πάνω ώρες υπερωρία και να πληρώνονται µέσα στην επόµενη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΕ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 2625



τριετία. Δεν µπορείς να αγαπάς έναν τόπο και τους ανθρώπους
του αν, όπως η Κυβέρνηση του Κουρτς, αµφισβητεί το οκτάωρο
και ξαναπηγαίνει στο δωδεκάωρο.

Κλείνω, λέγοντας τα εξής: Είπα τους λόγους για τους οποίους
πρέπει να στηριχθεί η Κυβέρνηση. Να σας δώσω και τρεις λό-
γους για τους οποίους δεν πρέπει να στηριχθεί αυτή η Κυβέρ-
νηση, για να κάνει ο καθένας τις επιλογές του.

Δεν πρέπει να στηριχθεί αυτή η Κυβέρνηση εάν θέλετε να κα-
ταργήσετε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Δεν πρέπει να
στηριχθεί αυτή η Κυβέρνηση εάν θέλετε να επιστρέψετε στη µνη-
µονιακή πειθαρχία του «µία πρόσληψη για κάθε πέντε αποχωρή-
σεις» και να διαλύσετε το δηµόσιο τοµέα. Δεν πρέπει να
στηριχθεί αυτή η Κυβέρνηση εάν θέλετε σε αυτήν τη χώρα µία
κυβέρνηση τύπου Όρµπαν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Ιγγλέζη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Την εύφηµο µνεία δεν του την δώσατε,

όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι. Ο κ. Ηλιόπουλος

είναι ο πρώτος που τήρησε τον χρόνο. Φαντάζοµαι να µην είναι
ο τελευταίος.

Ορίστε, κυρία Ιγγλέζη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί και κυρίες

Υπουργοί, τέσσερα χρόνια µετά από τον Γενάρη του 2015, που
η κοινωνία αποφάσισε πρώτη φορά να δώσει τη διακυβέρνηση
της χώρας στην Αριστερά. Τέσσερα χρόνια µετά, έχοντας περά-
σει από συµπληγάδες, αλλά µε την κοινωνία όρθια, έρχεται σή-
µερα η Κυβέρνηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο ζητώντας ψήφο
εµπιστοσύνης. 

Πρόκειται για µια κοινοβουλευτική διαδικασία µεγάλης σηµα-
σίας. Όµως, είµαστε σίγουροι για το αποτέλεσµά της, γιατί η κοι-
νωνία µας έχει δώσει ήδη ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί εµείς δεν
πορευτήκαµε ούτε µια στιγµή µακριά από την κοινωνία και τον
λαό. 

Πρώτος µας στόχος ήταν η έξοδος από τα µνηµόνια. Αυτός ο
στόχος επιτεύχθηκε µε θυσίες, βέβαια, αλλά -θα το επαναλάβω
και πάλι- µε την κοινωνία όρθια. Δεν χρειάζεται να θυµίσω τι
ζούσε η χώρα και ο λαός µας µέχρι το 2015. Άλλωστε, κανένας
µας δεν µπορεί να ξεχάσει τα εκατοµµύρια των ανέργων και των
ανασφάλιστων, της νεολαίας που ξενιτεύτηκε, το όργιο βίας και
καταστολής το οποίο εµείς στη Χαλκιδική το ζήσαµε στο πετσί
µας.

Το 2015 χρειάστηκε να πάρουµε επώδυνες αποφάσεις. Κά-
ποιες από αυτές µας έφεραν σε σύγκρουση µε τον ίδιο µας τον
πυρήνα. Ωστόσο, πάνω από το κοµµατικό µας συµφέρον, την πο-
λιτική πελατεία, την ιδεολογική καθαρότητα βάλαµε την πατρίδα. 

Η σηµερινή πραγµατικότητα µας δικαίωσε. Η Ελλάδα από τον
Αύγουστο του 2018 είναι µια χώρα που κέρδισε πίσω την αξιο-
πρέπεια, το δικαίωµά της να χαράζει πολιτική και την αυτοπεποί-
θησή της. 

Έχουµε πετύχει πολλά σε όλο αυτό το διάστηµα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Επαναφέραµε τον πολιτικό στην καρδιά της
πολιτικής. Παραµένουµε µια πολιτική δύναµη που δεν διαπλέκε-
ται. Δεν στηριζόµαστε σε τζάκια για να διατηρούµαστε στην
εξουσία. Ενισχύουµε τη δηµοκρατία και τους θεσµούς. Εµβαθύ-
νουµε στα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Και όλα αυτά γίνονται, ενώ έχουµε δώσει µια τιτάνια µάχη
ώστε να µειωθούν οι ανασφάλιστοι και να έχουν όλοι το δικαίωµα
πρόσβασης στη δηµόσια υγεία, να επανέλθουν εργατικά δικαιώ-
µατα -τα είπε πριν πολύ αναλυτικά ο κ. Ηλιόπουλος-, τα οποία οι
προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν θυσιάσει.

Είχαµε δώσει µία τιτάνια µάχη να αντιµετωπιστεί η ακραία φτώ-
χεια, να προχωρήσουν σηµαντικά αναπτυξιακά έργα για τη χώρα,
όπως το Κτηµατολόγιο και οι δασικοί χάρτες, να προωθείται µια
αναπτυξιακή για τη χώρα πολιτική, η οποία, όµως, δεν λεηλατεί
τους φυσικούς της πόρους. 

Ακούµε όλες αυτές τις ηµέρες τους πατριώτες µε τις off shore,
τους πατριώτες της διαπλοκής, τους πατριώτες της φοροδιαφυ-

γής και της ρεµούλας να φωνάζουν για την πατρίδα. Αυτοί που
λεηλάτησαν την πατρίδα κλαψουρίζουν, τάχα, για την προδοσία
της.

Εµείς χωρίς κραυγές -όπως πάντα- χωρίς υπερβολές σταθή-
καµε απέναντι στο µακεδονικό ζήτηµα αφουγκραζόµενοι το κά-
λεσµα της ιστορίας και επιλέξαµε, αντί για τα φαντάσµατα που
επισείει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να κοιτάξουµε τα παιδιά
µας και το µέλλον. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν κλείνει απλώς ιστορικές εκκρε-
µότητες, ούτε µόνο θεραπεύει πληγές. Αυτή η συµφωνία κοιτάζει
προς το αύριο, κατοχυρώνοντας τα εθνικά µας δίκαια, υπηρε-
τώντας τα συµφέροντα του λαού µας, ωστόσο σεβόµενοι και τον
γειτονικό λαό. 

Σε µια περιοχή του κόσµου, που χαρακτηριζόταν πάντα ως
«µπαρουταποθήκη», η πατριδοκαπηλία έσπερνε ανέµους και θέ-
ριζε θύελλες. Εµείς επιλέξαµε τον δρόµο της ειρήνης, της συ-
νεργασίας, της συνύπαρξης, της προκοπής. Εσείς, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης, επιλέγετε να επαναφέρετε το εµφυ-
λιοπολεµικό κλίµα, ενισχύοντας αντιδηµοκρατικές πρακτικές. 

Έµαθα χθες βράδυ ότι κάποιοι µε επικήρυξαν και γέµισαν αφί-
σες µε το πρόσωπό µου τους τοίχους της Χαλκιδικής µε την ερώ-
τηση: «Θα προδώσεις τη Μακεδονία µας;».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αίσχος!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Έχετε διολισθήσει σε ακραίες και πα-

ρακρατικές πρακτικές που διακυβεύουν τη σταθερότητα της
χώρας και της περιοχής. Αντί να καταδικάζετε και να διαχωρίζε-
στε από αυτές, µε τη στάση σας τις ενισχύετε. 

Μπροστά στο κοµµατικό σας και όχι στο εθνικό, όπως διατεί-
νεστε, συµφέρον, θυσιάζετε το δηµοκρατικό και πατριωτικό
κόσµο της χώρας και τις θυσίες του. Εσείς, που αρνείστε να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας απέναντι στην ιστορία, καταφεύγετε σε
απειλές και τροµοκράτηση, θυµίζοντας σε όλους µας πόσο πολύ
πια έχουµε αποµακρυνθεί ως κοινωνία από κάποιες άλλες επο-
χές, από την εποχή του εµφυλίου, της πόλωσης και του αποµο-
νωτισµού. 

Σας απαντώ, λοιπόν, στην ερώτησή σας: Σαν Χαλκιδικιώτισσα,
σαν Μακεδονίτισσα, σαν Ελληνίδα και σαν Βαλκάνια, κυρίες και
κύριοι, είµαι υπερήφανη για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Εσείς
προδίδετε το µέλλον.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στηρίζω αυτή την Κυβέρνηση και
σας ζητώ να την στηρίξετε και εσείς. Είναι η µόνη Κυβέρνηση
των τελευταίων δεκαετιών που πέρα από το πολιτικό κόστος και
τη µικροπολιτική παλεύει πραγµατικά και κερδίζει το σήµερα και
το αύριο για όλους µας και γι’ αυτά που µέλλεται να έρθουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. Εδώ κι αν είναι για εύφηµο µνεία!

Ο κ. Μανιάτης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τα τελευταία εικοσιτετράωρα παρακο-

λουθούµε τις τελευταίες πράξεις µιας φαρσοκωµωδίας, ενός
στηµένου πολιτικού διαζυγίου ανάµεσα στον κ. Τσίπρα και τον κ.
Καµµένο, σκηνοθεσία και των δύο. Παραχώρησαν ο ένας στον
άλλον αυτό που χρειαζόταν για τη δουλειά τους. Παίζουν τα
ρέστα τους σε ένα αδυσώπητο παιχνίδι εξουσίας µε διακύβευµα
την πολιτική οµαλότητα, τα µείζονα εθνικά θέµατα και την πορεία
της χώρας.

Σήµερα είµαστε εδώ, στην παράσταση ενός άθλιου θιάσου,
που επιχειρεί µε κάθε δόλιο τρόπο να εξαπατήσει τους πολίτες
σε βάρος της κοινωνίας, σε βάρος της χώρας, αλλά σε όφελος
της πάρτης τους, σε όφελος του πελατειακού τους στρατού, για
να γίνουν από Κυβέρνηση εξουσία, για να γίνουν από Κυβέρνηση
καθεστώς. Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε εµείς σήµερα εδώ, για να
πούµε «τέλος» στην απάτη. Απόψε είναι η τελευταία πράξη ενός
δράµατος και ενός θιάσου που θα παραµείνει στην ιστορία της
χώρας ως ο χειρότερος ολετήρας που από τις πάνω και τις κάτω
πλατείες, µαζί µε τη Χρυσή Αυγή, µοίρασε µίσος, οργή, ψέµατα
και ύβρεις, µια Χρυσή Αυγή που για τέσσερα χρόνια δεν βρίσκε-
ται αίθουσα για να ολοκληρωθεί η δίκη της.

Ο Πρωθυπουργός µέχρι σήµερα πρωταγωνιστούσε µε κοµ-
πάρσο τον Πάνο Καµµένο στο ιπτάµενο τσίρκο των ΣΥΡΙΖΑ -
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ΑΝΕΛ. Τώρα επιχειρεί να το παίξει ιππότης δήθεν της κεντροα-
ριστεράς, µε τη συνδροµή κάποιων κοινωνικά ανύπαρκτων κοµ-
πάρσων που έχουν διακριθεί επαγγελµατικά στα συνεχή πολιτικά
δροµολόγια από το ένα κόµµα στο άλλο.

Σταµατήστε να στήνετε κολυµπήθρες του Σιλωάµ για να ξε-
πλυθούν οι αµαρτίες µιας συµµαχίας που δεν είναι παρά φύσιν,
αλλά κατά φύσιν, γιατί ένα πράγµα είναι πια καθαρό: Ο ΣΥΡΙΖΑ
και οι ΑΝΕΛ δεν είναι δύο διαφορετικά κόµµατα που συνεργά-
ζονται. Είναι ένα κόµµα, ένα ενιαίο και αδιαίρετο κόµµα µε αρ-
χηγό και υπαρχηγό. Ο αρχηγός είναι ο Πρωθυπουργός και ο
υπαρχηγός είναι ο Αρχηγός του άλλου κόµµατος.

Ψήφος εµπιστοσύνης σηµαίνει αυτόµατα παράταση σε έναν
άνευ όρων και άνευ ορίων εξευτελισµό της δηµοκρατίας και της
πολιτικής. Ψήφος εµπιστοσύνης σε αυτή την πικρή κωµωδία ση-
µαίνει αυτόµατα συνθηκολόγηση µε τον κυνισµό, τον θεατρινι-
σµό, τον µακιαβελισµό. 

Αντί του διαλόγου, οι σκευωρίες, αντί των επιχειρηµάτων, οι
συναλλαγές. Αντί της εθνικής ευθύνης, το προσωπικό πάθος για
την εξουσία. Έχουµε µια πλήρως απονοµιµοποιηµένη και παρα-
παίουσα Κυβέρνηση, µια σικέ σύγκρουση µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ για την επιζήµια Συµφωνία των Πρεσπών, µε ανταλλαγές
Βουλευτών που µετακινούνται όπως οι ποδοσφαιριστές από τη
µια οµάδα στην άλλη, δανεικοί µε option αγοράς ίσα-ίσα για να
βγει η σεζόν, µια συνολική εικόνα παρακµής. 

Δυσφηµεί κάθε έννοια προοδευτικότητας ο κ. Τσίπρας, ο χρυ-
σός χορηγός του νεοσυντηρητισµού. Η υπονόµευση της δηµο-
κρατίας δεν είναι προοδευτική πολιτική. Η εργαλειοποίηση των
θεσµικών εγγυήσεων του πολιτεύµατος δεν είναι προοδευτική
πολιτική. Η διαπραγµατευτική ανικανότητα δεν είναι προοδευτική
πολιτική. Η απόλυτη υποταγή στις εντολές των ξένων δεν είναι
προοδευτική πολιτική. Η καλλιέργεια του µίσους, του διχασµού
και του τυχοδιωκτισµού δεν είναι προοδευτική πολιτική.

Οι ανισότητες µεγάλωσαν. Το brain drain, η ανεργία, το δηµο-
γραφικό, η επερχόµενη νέα κρίση στο ασφαλιστικό, τις συντά-
ξεις, την υγεία και την παιδεία είναι εκρηκτικό µείγµα. Έχουν
µετατραπεί πια οι Έλληνες πολίτες σε επαίτες επιδοµάτων.
Έχουµε την πιο δυσώδη κατάσταση της Μεταπολίτευσης, ένα
παραδικαστικό κύκλωµα µε ενορχήστρωση από το Μέγαρο Μα-
ξίµου. Εκτελεστικός βραχίονας η τρίτη, η αφανής, η δεξιά συνι-
στώσα του καθεστώτος, ένα κύκλωµα που στήνει
οφθαλµοφανείς, προχειροφτιαγµένες σκευωρίες για να εµπλα-
κούν οι πολιτικοί αντίπαλοι της Κυβέρνησης, µια παρακµή που
ταιριάζει µε την έλλειψη ελπίδας, µε την παραίτηση από κάθε φι-
λοδοξία για ένα καλύτερο αύριο. 

Αυτή είναι µέχρι στιγµής η µεγαλύτερη νίκη του διδύµου Τσί-
πρα-Καµµένου: Μεγαλοµέτοχος πολιτικού αµοραλισµού στο
χρηµατιστήριο της αποστασίας ο κ. Τσίπρας. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής αποκαλύψαµε τα µεγάλα σκάν-
δαλα: Τα 600 εκατοµµύρια από το «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τη µείωση κατά 80% των ελέγχων για το λαθρεµπόριο καυσίµων,
το σκάνδαλο στο Θριάσιο, το σκάνδαλο των 120 εκατοµµυρίων
στη ΔΕΠΑ, το σκάνδαλο του ξεπουλήµατος της ΔΕΗ. 

Και σήµερα έχουµε ένα ακόµη πιο µεγάλο σκάνδαλο, ένα
εθνικό σκάνδαλο: Μόλις µάθαµε ότι τα δύο χιλιάδες τριακόσια
είκοσι εννέα µνηµεία και πολιτιστικά κτήρια της χώρας που δήθεν
κατά λάθος µεταβιβάσατε στο υπερταµείο, για αυτά τα ακίνητα
προσφεύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας υπέρ του Πρωθυ-
πουργού της Ελλάδας, υπέρ του Υπουργού Οικονοµικών, υπέρ
του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης και υπέρ του κύρους της
απόφασης του Υπουργού που µεταβιβάζει τα ακίνητα, το υπερ-
ταµείο.

Το υπερταµείο προσφεύγει κατά των ακινήτων και µνηµείων
της χώρας και υπέρ του Πρωθυπουργού, προκειµένου τα µνη-
µεία της χώρας να παραµείνουν στο υπερταµείο. Η µεγάλη σας
ντροπή.

Καταθέτω τη χθεσινή προσφυγή του υπερταµείου στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και φυσικά, εµείς δεν εθελοτυφλούµε για το αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας. Αν η συναλλαγή Τσίπρα - Καµµένου δεν είχε φέρει
τα επιδιωκόµενα αποτελέσµατα, εµείς απλά δεν θα ήµασταν εδώ.
Όµως, πρόκειται για µια πρόσκαιρη επιτυχία µιας παρέας που
κυβερνά κρυπτόµενη. Η Βουλή πια βρίσκεται σε πλήρη αναντι-
στοιχία µε τη λαϊκή βούληση και οι συναλλαγές του 1965, που
ξαναζωντάνεψαν σαν φαντάσµατα σ’ αυτό το κτήριο τις τελευ-
ταίες µέρες, θα κλειστούν οριστικά και τελεσίδικα στο ντουλάπι
της ιστορίας. Γιατί ο διχασµός και ο νέος κύκλος κρίσης µπορούν
να λυθούν µόνο µε έναν τρόπο: Με εκλογές και µε ένα ισχυρό
Κίνηµα Αλλαγής που πιστεύει βαθιά στην Ελλάδα την εθνικά
ασφαλή, τη θεσµικά ισχυρή, την πολιτικά δηµοκρατική, την οικο-
νοµικά εύρωστη και την κοινωνικά δίκαιη. Αυτό το Κίνηµα Αλλα-
γής θα επιλέξουν οι πολίτες στις επόµενες εκλογές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης  ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί τους, από το 2ο Γυµνάσιο Κορίνθου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γε-
ώργιος Σταθάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αν παρακολουθούσα
τη Νέα Δηµοκρατία σωστά, έχει ένα πολύ ισχυρό επιχείρηµα για
το γιατί δεν πρέπει να δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης σήµερα, ότι
η Κυβέρνηση δεν είναι καλή Κυβέρνηση, είναι κακή Κυβέρνηση.
Και αυτό το επιχείρηµα το επαναλαµβάνει όχι µόνο µια µέρα που
τίθεται θέµα εµπιστοσύνης στη Βουλή, το επαναλαµβάνει διαρ-
κώς και αδιαλείπτως, ζητώντας εκλογές πρακτικά συνεχώς.

Η δουλειά της Αντιπολίτευσης είναι να λέει ότι η Κυβέρνηση
είναι κακή. Δεν µπορεί η Αντιπολίτευση να χειροκροτεί την Κυ-
βέρνηση. Λογικό σε ένα κοινοβουλευτικό µας σύστηµα.

Από την άλλη πλευρά, όµως, είναι ταυτολογικό το επιχείρηµα.
Διότι η δηµοκρατία, όπως ξέρετε, δουλεύει µε τους δικούς της
κανόνες. Εκλέγεται µία κυβέρνηση για τέσσερα χρόνια. Για να
σταµατήσει να κυβερνάει για τέσσερα χρόνια, δεν συντρέχει
ένας αντιπολιτευτικός λόγος που να λέει «δεν είστε καλή κυβέρ-
νηση». Χρειάζεται κατιτίς παραπάνω, για να υπάρξει ένα επιχεί-
ρηµα µη ολοκλήρωσης της θητείας µιας κυβέρνησης.

Θα ήθελα να µπω στην ουσία των επιχειρηµάτων. Τα είπε ο κ.
Χατζηδάκης και µε απογοήτευσε, οµολογώ. Εξήρε τα προβλή-
µατα ασφάλειας στα δηµόσια πανεπιστήµια, αυτά τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια που είναι στα τριακόσια καλύτερα του κόσµου και
κάθε χρόνο ανεβαίνουν βαθµίδες. Γι’ αυτά τα δηµόσια πανεπι-
στήµια...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τι σχέση έχει αυτό που λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): …κουβέντα δεν ειπώθηκε γι’ αυτό, αλλά µόνο για το ότι
έχουν κάποια κρούσµατα ναρκωτικών, δεν θυµάµαι, κάπου σε
κάποιες αυλές κ.λπ.. 

Κουβέντα δεν ειπώθηκε για το θέµα της σταθεροποίησης του
τραπεζικού συστήµατος. Αιχµή το ότι στην ανακεφαλαιοποίηση
χάθηκαν κεφάλαια. Το ξέρουµε, αλλά αυτό ήταν το αναγκαίο
βήµα για να προχωρήσουµε.

Κουβέντα για το ότι η οικονοµία ανακάµπτει. Ειπώθηκε µόνο
ότι είναι λιγότερες οι επενδύσεις απ’ ό,τι ήταν πριν από πέντε
χρόνια κοκ.

Άρα, πέρα από το ταυτολογικό, το οποίο ως επιχείρηµα δεν
στέκει, έχουµε και το κατ’ εξοχήν ουσιαστικό επιχείρηµα, επί της
ουσίας δηλαδή, αν αυτή η Κυβέρνηση έχει σταθεροποιήσει την
οικονοµία και έχει δηµιουργήσει προϋποθέσεις βιώσιµης ανάκαµ-
ψης -µιας και η ανάκαµψη προέρχεται από τις εξαγωγές κοκ,
άρα, έχουµε ισχυρά δείγµατα, µείωση της ανεργίας και όλα αυτά
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που έχουν ειπωθεί- ή αν είναι όντως η οικονοµία στα πρόθυρα
ενός νέου κύκλου κατάρρευσης.

Ξεχάστηκε το τέταρτο µνηµόνιο. Έξι µήνες άκουγα ότι έρχεται
τέταρτο µνηµόνιο. Τώρα, απ’ ό,τι κατάλαβα, µόνο ένας πρώην
Πρωθυπουργός το ισχυρίζεται αυτό, ότι κάπου στη γωνία µέσα
στο έτος έρχεται άλλο ένα µνηµόνιο επειδή η οικονοµία καταρ-
ρέει.

Συνεπώς στο ουσιαστικό αντικείµενο –επαναλαµβάνω- δεν δια-
τυπώνεται κάτι περισσότερο από την πραγµατικότητα, η οποία
λέει ότι το επιχείρηµα περί µη ολοκλήρωσης της τετραετίας
επειδή η Κυβέρνηση δεν είναι καλή, από την πλευρά της Αντιπο-
λίτευσης είναι µια απλή ταυτολογία κενή περιεχοµένου.

Το δεύτερο θέµα, λοιπόν, που τίθεται -και αυτό είναι το διακύ-
βευµα της σηµερινής µας συζήτησης- είναι επί της ουσίας εάν η
παρούσα Κυβέρνηση έχει δικαίωµα να φέρει τη συµφωνία που
έχει κάνει στη Βουλή ή όχι και απέναντι σ’ αυτό το βασικό ερώ-
τηµα η απάντηση µπορεί να είναι όχι µόνο θετική, αλλά ότι επι-
βάλλεται να φέρει και να δοκιµάσει τη συµφωνία στο πλαίσιο
αυτής της Βουλής, διότι είναι αναπόσπαστο µέρος πολιτικών
πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης, µια µεγάλη ιστορική ευκαιρία.
Συζητήσαµε επ’ αυτού επί µακρόν. 

Η Ελλάδα µε αυτή τη συµφωνία κερδίζει και τα τρία σηµεία
αιχµής, τα οποία αποτελούσαν την πάγια εθνική γραµµή των ελ-
ληνικών κυβερνήσεων: κερδίζει τη διαγραφή της ιστορίας που
πατούσε πάνω στην αρχαία Ελλάδα, κερδίζει τη σύνθετη ονοµα-
σία, κερδίζει την άρση όλων των συνταγµατικών άρθρων που
υπονοούσαν ή άφηναν υπόνοια αλυτρωτισµού, άρα αίρεται κάθε
έννοια αλυτρωτισµού, και ταυτόχρονα και οι δύο διατυπώσεις
που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία και που δεν ήταν ποτέ στην
εθνική γραµµή διαπραγµάτευσης, είναι θέµατα τα οποία στην πα-
ρούσα συµφωνία ρυθµίζονται µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο. Ανα-
φέροµαι στη µακεδονική-σλαβική γλώσσα, αναγνωρισµένη από
το 1977, καθιερωµένη σε όλα τα παγκόσµια λεξικά ως διακριτή
από τη βουλγαρική -το υπογραµµίζω αυτό-, καθώς και στην ιδιό-
τητα του πολίτη, που είναι σαφώς διατυπωµένη ως «πολίτης της
Βόρειας Μακεδονίας», µε µακεδονική διατύπωση κάθετη διατυ-
πωµένη σε όλες τις γλώσσες των πολλών εθνοτήτων που έχει η
γειτονική χώρα.

Άρα στο δεύτερο επιχείρηµα, αν πρέπει αυτή η Κυβέρνηση να
ολοκληρώσει το σκέλος της συµφωνίας και να το θέσει στην
κρίση της Βουλής, αδιαπραγµάτευτα η απάντηση µπορεί να είναι
µόνο θετική. Οφείλει η Κυβέρνηση να έλθει και να ολοκληρώσει
αυτό το σηµαντικό βήµα και να κριθεί από το Κοινοβούλιο. 

Προσπαθώ να σκεφθώ το τρίτο επιχείρηµα, αν η ψήφος εµπι-
στοσύνης, που ζητάει σήµερα η Κυβέρνηση της δίνει τη δυνατό-
τητα και έχει το δικαίωµα να το κάνει, λειτουργώντας ένα βήµα
πριν από τις εξελίξεις ή αν θα έπρεπε να περιµένει τη Νέα Δηµο-
κρατία να φέρει πρόταση µοµφής στην Κυβέρνηση, χαµένη εκ
των πραγµάτων απ’ ό,τι φαίνεται και αν αυτή η επιλογή που κάνει
η Κυβέρνηση να δώσει ένα θετικό στίγµα στην ολοκλήρωση της
τετραετίας της αποτελεί ένα θετικό ή αρνητικό προηγούµενο για
την παρούσα Βουλή ή για τον κοινοβουλευτικό µας βίο. Και εδώ
η απάντηση µπορεί να είναι µόνο θετική. Η Κυβέρνηση δεν χρει-
αζόταν, θα συνέχιζε να κυβερνάει κανονικά µε βάση τις συνταγ-
µατικές επιταγές µέχρι το τέλος της τετραετίας.

Αντίθετα, και µε δεδοµένο ότι η πρόταση µοµφής δεν θα µπο-
ρούσε να διεκδικηθεί από την Αντιπολίτευση, η Κυβέρνηση έρχεται
µε έναν πολύ καθαρό τρόπο και λέει «και θέλω να ολοκληρώσω
τη συµφωνία θέτοντάς την στην κρίση του Κοινοβουλίου και θέλω
ένα θετικό µήνυµα για την ολοκλήρωση της τετραετίας µου από
την παρούσα Βουλή» επικαλούµενη µια σειρά από θέµατα τα
οποία καλείται να ολοκληρώσει και εν πάση περιπτώσει, ανατρέ-
χοντας στο ότι δεν υπάρχει ένα µείζον θέµα αυτή τη στιγµή που
να θέτει την Κυβέρνηση αναγκαστικά στο να σταµατήσει τη δια-
κυβέρνηση της χώρας πριν από το τέλος της τετραετίας.

Άρα η προσφυγή σήµερα σε ψήφο εµπιστοσύνης στη Βουλή
έρχεται να ενισχύσει τη θέση της Κυβέρνησης ότι τόσο το δια-
κύβευµα, το οποίο έτσι και αλλιώς οφείλει να έρθει στη Βουλή -
αναφέροµαι στη διεθνή συµφωνία της χώρας- όσο και η
ολοκλήρωση της θητείας της πρέπει να τεθούν και τα δύο στην
κρίση της Βουλής.

Δεν βλέπω ότι οποιαδήποτε άλλη κοινοβουλευτική ή συνταγ-
µατική τάξη θα µπορούσε να προσφέρει ένα καλύτερο επιχεί-
ρηµα από µία διαδικασία σαν αυτή την οποία επέλεξε η
Κυβέρνηση, καθαρή, λιτή, απόλυτα συµβατή µε τον κοινοβου-
λευτικό µας βίο και έτοιµη να δεχθεί τα αποτελέσµατα µιας κα-
θαρής κοινοβουλευτικής διαδικασίας, όπως επιβάλλουν οι
συνταγµατικοί κανόνες και οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες.

Συνεπώς τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης διατηρούν έναν
ισχυρό χαρακτήρα φυγής, µάλλον, αυτή τη στιγµή από την πραγ-
µατικότητα. Επαναλαµβάνω ότι επανέρχεται στο πόσο κακή Κυ-
βέρνηση είµαστε, επανέρχεται στο πόσο καταστροφικές είναι οι
αποφάσεις µας, επανέρχεται σε θέµατα εκφοβισµών, επανέρχε-
ται σε πρακτικές ξένες προς τα ήθη και τα έθιµα του κοινοβου-
λευτικού µας βίου, κάτι το οποίο µάλλον δεν διευκολύνει τη
συζήτηση.

Εντούτοις, αντικειµενικά πρέπει να αναγνωρίσουµε δύο πράγ-
µατα, ότι αυτή τη στιγµή οι διαχωριστικές γραµµές, όχι µε το
στοιχείο της πόλωσης και της διάσπασης του λαού µας, αλλά οι
διαχωριστικές γραµµές που διαµορφώνονται σε µια Ελλάδα, που
έκλεισε τον κύκλο των µνηµονίων, που έχει διαµορφώσει ένα
πλαίσιο, αυτές οι διαχωριστικές γραµµές αποκτούν όλο και πε-
ρισσότερη σηµασία, είναι υπαρκτές.

Η πρώτη διαχωριστική γραµµή είναι η γραµµή απέναντι στον
εθνικισµό. Είναι σαφές αυτό, ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µία δια-
χωριστική γραµµή στην ελληνική κοινωνία -το λέω πλήρως καλο-
προαίρετα-, µία σαφής διαχωριστική γραµµή γύρω από τα
θέµατα του εθνικισµού. Διότι ένα πολύ µεγάλο φάσµα δυνάµεων
πολιτών απαντάει απέναντι σε αυτό το δίληµµα µε έναν πολύ
συγκεκριµένο τρόπο. Πρέπει να προχωρήσουµε, πρέπει να αφή-
σουµε πίσω µία µακρά περίοδο εθνικιστικής προσέγγισης στα
θέµατα της διεθνούς πολιτικής, των γειτόνων µας και σε πολλούς
άλλους τοµείς. Αφορά και την εσωτερική διάσταση της πολιτικής
µας ζωής. 

Άρα, µία διαχωριστική γραµµή είναι υπαρκτή. Και αυτή η υπαρ-
κτή διαχωριστική γραµµή µάς θέτει προ των ευθυνών να προχω-
ρήσουµε σε διακριτές πολιτικές γύρω από το θέµα της
συµφωνίας που σήµερα κλιµακώνεται µε τη συµφωνία για το
σκοπιανό.

Η δεύτερη διαχωριστική γραµµή είναι επίσης σαφής. Αφορά
τα δικαιώµατα και την ενίσχυση των θεσµών και της ισότητας των
πολιτών απέναντι στους νόµους, στους κανόνες και στον τρόπο
θεσµικής αντιµετώπισης από το κράτος. Είναι µία πολύ σαφής
διαχωριστική γραµµή που διαµορφώθηκε εν µέσω των συνεχών
αλλαγών που έχουν γίνει στα δικαιωµατικά θέµατα, καθώς και
στα θέµατα, που άπτονται και ενισχύονται είτε από τη συνταγµα-
τική αναθεώρηση είτε από επιπρόσθετες θεσµικές πρωτοβουλίες
που έρχονται το επόµενο διάστηµα.

Η τρίτη διαχωριστική γραµµή είναι επίσης πολύ σαφής. Αφορά
την ελληνική οικονοµία και το µε τι τρόπο θα ανακάµψει την επό-
µενη µέρα. Θα είναι µία οικονοµία η οποία θα συµπεριλαµβάνει,
θα ενοποιεί ή θα αποκλείει και θα ενισχύει τις ανισότητες; 

Αυτό είναι το διακύβευµα και πάνω σε αυτή τη διαχωριστική
γραµµή νοµίζω µέρα µε τη µέρα αποτυπώνεται µε πολύ µεγάλη
σαφήνεια ο διαφορετικός τρόπος προσέγγισης της Νέας Δηµο-
κρατίας και της παρούσας Κυβέρνησης. Αυτό είναι και το επί-
µαχο θέµα της επόµενης µέρας. 

Και τέλος, στην καρδιά του προβλήµατος παραµένει η ίδια η
διαχωριστική γραµµή γύρω από το κοινωνικό κράτος. Δεν ανέ-
φερα καθόλου τυχαία το παράδειγµα της µόνιµης αντιπαράθε-
σης για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, το δηµόσιο σχολείο, που είναι
αυτό το οποίο βάζει τα παιδιά µας στα δηµόσια πανεπιστήµια,
που δηµιουργεί ένα εκπαιδευτικό σύστηµα µε λαµπρές επιδόσεις
διεθνώς, µε τεράστια διεθνή ακτινοβολία.  

Ενίσχυση, λοιπόν, του δηµόσιου κοινωνικού κράτους, ενίσχυση
της υγείας, του συστήµατος πρόνοιας, του συστήµατος προστα-
σίας για όσους πέφτουν κάτω από το όριο της φτώχειας και ούτω
καθεξής απέναντι σε µία πολιτική η οποία βρίσκει µονίµως στο
επίκεντρο αυτές τις λειτουργίες του κοινωνικού κράτους. 

Αυτές οι τέσσερις διαχωριστικές γραµµές είναι αυτές γύρω
από τις οποίες όχι µόνο διαµορφώνεται σήµερα, την επαύριο
ανάµεσά µας µια νέα διάταξη των πολιτικών µας δυνάµεων, αλλά
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είναι και αυτές οι οποίες µε την ολοκλήρωση της τετραετίας θα
κρίνουν τις επόµενες εκλογές και θα µπουν στην κρίση των Ελ-
λήνων πολιτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για να κάνω µια παρέµβαση, απευθυνόµενος στον Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον

λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Σταθάκη, δεν άκουσα τι είπε ο

κ. Χατζηδάκης, αλλά άκουσα εσάς. 
Επί του θέµατος έχω να κάνω µία διαπίστωση και να καταλήξω

σε ένα ερώτηµα, που µάλλον ρητορικό πρέπει να είναι µε βάση
αυτά που είπατε, αλλά σας δίνει µια ευκαιρία, αν σας παρεξή-
γησα, να το ξεκαθαρίσετε.

Αναφερόµενος σε ζητήµατα ασφάλειας και τάξης µέσα στα
πανεπιστήµια, τα χαρακτηρίσατε µε έναν τρόπο ωσάν να ήταν
περιθωριακά φαινόµενα και υπογραµµίσατε το ότι ορισµένα δικά
µας ιδρύµατα είναι στα πρώτα διακόσια του κόσµου και τα λοιπά. 

Ως πρώην Υπουργός Παιδείας είχα την ευκαιρία αυτά που λέτε
να τα διαπιστώσω στην πράξη, σε ό,τι αφορά τις επιτυχίες ορι-
σµένων πανεπιστηµίων µας. 

Όµως, θέλω να σας κάνω µία ερώτηση, η οποία αφορά και φω-
τογραφίζει µία περίπτωση αντί πολλών. Ένα από τα πανεπιστή-
µια τα οποία είναι πάρα πολύ καλά στη χώρα είναι η παλιά, όπως
τη λέγαµε, ΑΣΟΕΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα τι, του κάνετε,
λοιπόν, ερώτηση για να απαντήσει; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, ακούστε λίγο, θα καταλήξω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Διευκολύνετε τη συ-

ζήτηση, κύριε Λοβέρδο! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τη διευκολύνω απολύτως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν τη διευκολύνετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σταθάκη, κάνω την εξής µνεία: Η ΑΣΟΕΕ είναι ένα από

αυτά τα πανεπιστήµια που είναι καλά. Το Οικονοµικό Πανεπιστή-
µιο είναι ένα καλό πανεπιστήµιο. Η πρυτανεία του κ. Γάτσιου το
αποθέωσε. Δεν µου λέτε: Έχετε υπ’ όψιν σας για περιφερειακά
θέµατα ασφάλειας γύρω από την ΑΣΟΕΕ, γύρω από το Οικονο-
µικό Πανεπιστήµιο; Με ποιο δικαίωµα υποτιµάτε µία σειρά από
προβλήµατα που υπάρχουν και σχετίζονται µε την ασφάλεια; Με
ποιο δικαίωµα υποτιµάτε τον περιορισµό της ακαδηµαϊκής ελευ-
θερίας, που για πολλούς διδάσκοντες τα πανεπιστήµια είναι άβα-
τος χώρος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, να
γίνει µία εκδήλωση στα πανεπιστήµια να συζητηθούν αυτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να απευ-
θύνεστε µε τον τρόπο που απευθυνθήκατε. Και αν κάπου σας
έχει κάποιος παρεξηγήσει, να δώσετε µία εξήγηση. Είστε πανε-
πιστηµιακός. Είναι ανεπίτρεπτος ο τρόπος που µιλάτε για ένα
θέµα που ταλανίζει τα ελληνικά πανεπιστήµια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ξυδάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο κ. Σταθάκης, ο

συνάδελφος Βουλευτής, έκανε µία καλή εισαγωγή σε ό,τι θέλω
να αποτελειώσω εγώ. Με νηφαλιότητα και ακρίβεια έθεσε το
πλαίσιο και της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, της Κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για την οποία ζητείται ψήφος εµπιστοσύνης, αλλά και σε
αδρές γραµµές τη σηµασία της Συµφωνίας των Πρεσπών και των
προϋποθέσεων και των πολύ ισχνών -έως προσχηµατικών- αντιρ-
ρήσεων που προβάλλονται από την Αντιπολίτευση. 

Πριν από έναν χρόνο περίπου, που ξεκίνησε η ιστορία της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών, είχαµε πει Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µε
πρώτο τον Πρόεδρο της Βουλής, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.
Βούτση, ότι η Συµφωνία των Πρεσπών θα προκαλέσει τεκτονικές
µετακινήσεις στην πολιτική γεωγραφία και στη διάταξη των πο-
λιτικών δυνάµεων, θα επηρεάσει συνειδήσεις και στους πολίτες. 

Εν τέλει, είναι και αυτή η συµφωνία, µαζί µε την ιστορική περι-
πέτεια των µνηµονίων, ένας από τους παράγοντες που µας δεί-
χνουν την αλλαγή των πολιτικών υποκειµένων, εφόσον το
διαπιστώνουµε -και όποιος δεν το διαπιστώνει είναι ή τυφλός ή
υποκριτής- ότι αλλάζει η ίδια η κοινωνία.

Η κρίση, πολιτικά και πνευµατικά, ξεκίνησε πολύ πριν από τη
χρεοκοπία και η µεγάλη χρεοκοπία ήταν η αφορµή να φέρει µε
πόνο και βιαιότητα τις µεγάλες κοινωνικές ανακατατάξεις, να
αναδυθούν νέες ταξικότητες πολύ σκληρές και, δυστυχώς, το µε-
γαλύτερο µέρος του πολιτικού συστήµατος που κυβέρνησε από
τη Μεταπολίτευση δεν έχει βγάλει κανένα δίδαγµα.

Ένα δίδαγµα βγάζω εγώ ως συµπέρασµα από τις λυσσώδεις,
ανιστόρητες και υστερικές επιθέσεις της Αντιπολίτευσης, ιδίως
της συντηρητικής παρατάξεως που έχει µεταλλαχθεί και από το
ακραίο Κέντρο. Θα παραλλάξω µία λατινική φράση: «fiat im-
perium et pereat mundus», να γίνω γκουβέρνο και ας πέσει ο κό-
σµος. Πόσες φορές τα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησης δεν
ακούσαµε µεγαλοφώνως και µε ένταση στελέχη της Αντιπολίτευ-
σης να παρακαλούν, να εύχονται ένα εθνικό ατύχηµα -«Γερούν
γερά!», «Βάστα, Σόιµπλε!»-, να παρακαλούν εθνικά ατυχήµατα
στον ευαίσθητο χώρο του Αιγαίου, να παρακαλούν να µην υπάρ-
χει ηρεµία στη Βαλκανική, να παρακαλούν να µην υπάρχει ηρεµία
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. 

Θα θυµίσω, για να δούµε την υποκρισία και το µείγµα αδρά-
νειας και τοξικού διχασµού, ότι το καλοκαίρι του 2015 ένα επι-
φανές στέλεχος της συντηρητικής παρατάξεως, ο Παναγιώτης
Μπαλτάκος, αρθρογράφησε στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» υπέρ, µε το
επιχείρηµα της αρθρογραφίας του Γεωργίου Βλάχου του 1922,
το «Οίκαδε» και τους «Ποµερανούς». Υποστήριξε αυτό το δόγµα
της παλαιάς Δεξιάς, της σκληρής λαϊκής Δεξιάς του κωνσταντι-
νισµού και του Λαϊκού Κόµµατος: Ούτε ένας Έλληνας ούτε ένας
Ποµερανός δεν θα θυσιαστεί στα χώµατα της Ανατολής! Αυτό
είναι ένα δόγµα σεβαστό. 

Ποιος του απάντησε και ποιος αποκάλεσε το «Οίκαδε», το
οποίο το «µάζευε» ο ίδιος ο Γεώργιος Βλάχος επί είκοσι πέντε
και τριάντα χρόνια µέχρι τη δεκαετία του ’40 και µετάνιωνε οι-
κτρά για αυτήν την αρθρογραφία; Του απάντησαν την επόµενη
Κυριακή στην ίδια εφηµερίδα και του είπαν ότι είναι ένα τυπικό
παράδειγµα, άθλιο, παλαιοκοµµατισµού και παλαιοελλαδισµού.
Αυτός που του απάντησε µε αυτό τον τρόπο είναι ένας Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, ο Βουλευτής Λακωνίας Θανάσης Δα-
βάκης.

Δείτε, λοιπόν, ένας τυπικός συντηρητικός πώς απαντάει στο
δόγµα της εσωστρέφειας, της αδράνειας, του ανάδελφου
έθνους, της εσωστρέφειας, της κακοµοιριάς, του διχασµού, της
γεννήτριας διχασµού. Αυτή είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας σήµερα. Αυτή είναι η πολιτική των φιλελευθέρων της Νέας
Δηµοκρατίας. Αυτή είναι η βαθύτατη υποκρισία και η τεράστια
ιστορική αµηχανία. 

Έχουµε µία Ελλάδα της κόπωσης και της απαισιοδοξίας µετά
από δέκα χρόνια µακράς ύφεσης. Έχουµε µία Ελλάδα της αυ-
τοϋποτίµησης, της λοιδορίας από τα λαϊκά ταµπλόιντ της Ευρώ-
πης, µία Ελλάδα στην οποίαν τάζουν υπεραναπλήρωση,
µεµψιµοιρία και αναδελφοσύνη. Και είµαστε υποχρεωµένοι να
συνοµιλήσουµε µε τους συµπολίτες µας, µε τις νεότερες γενιές
που λαχταρούν να ακούσουν κάτι για την Ελλάδα της αυτοπε-
ποίθησης, της αυτογνωσίας, της χαράς, της χαρούµενης γνώ-
σης.

Το 2007 µε Κυβέρνηση Κώστα Καραµανλή µιλούσαµε σοβαρά
για τη γενιά των 700 ευρώ, τη G700. Είχαν κατέβει το καλοκαίρι
µε τις πυρκαγιές στην πλατεία Συντάγµατος µε µαύρα t-shirt. Από
τότε είχε αρχίσει η βαθιά κοινωνική και πνευµατική κρίση. 

Το 2019 η Κυβέρνηση της «αριστερής παρένθεσης» τις επό-
µενες µέρες θα καταργήσει, θα δώσει µία χαραµάδα ελπίδας στη
γενιά του υποκατώτατου. Αυτά έχουν ψυχική αξία, έχουν αξία
πάνω στους ανθρωπότυπους που φτιάχνουµε στην ελληνική κοι-
νωνία. Τον ορίζοντα χαµηλών προσδοκιών στα παιδιά του υπο-
κατώτατου και στα παιδιά που ξενιτεύονται δεν τον έδωσε η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ οραµατίζεται, υπόσχε-
ται και υλοποιεί ένα πρόγραµµα ισότητας και κοινωνικής δικαιο-
σύνης. Δεν υπόσχεται νεοφιλελεύθερη βαρβαρότητα, deal µε την
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ολιγαρχία και καλά ιδιωτικά σχολεία για τα παιδιά των πλουσίων
οικογενειών. Για δηµόσιο σχολείο, για δηµόσια υγεία και δηµόσιο
πανεπιστήµιο µίλησε πριν ο συνάδελφος Γιώργος Σταθάκης.

Ένα πράγµα έχουµε να πούµε στους νέους πολίτες οι οποίοι
µας ακούνε, ένα στίχο από ένα τραγούδι, που το τραγουδούν
από το 1996, του Σωκράτη Μάλαµα. Αυτό µας λένε τα παιδιά σή-
µερα: «Περπατώ σε έναν κόσµο που αλλάζει, όπως τα ρούχα µας
τα χθεσινά, βάζει κορδέλες και µε ταράζει, βάφεται άλλος και
προσπερνά.» Δεν θα αφήσουµε αυτό τον κόσµο να µας προσπε-
ράσει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε και για τον σεβασµό του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωστοποιώ στο Σώµα ότι ο κ.
Σπυρίδων Δανέλλης µε επιστολή του στον Πρόεδρο της Βουλής
κάνει γνωστό ότι από σήµερα, 15η Ιανουαρίου 2019, θα δραστη-
ριοποιείται στη Βουλή ως ανεξάρτητος Βουλευτής.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής: 



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΕ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 2631



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι µετά
τους λόγους των προλαλησάντων θεωρώ απαραίτητο να επιση-
µάνω το γεγονός ότι µας έχετε οδηγήσει για τα καλά σε µία νέα
εποχή, που, δυστυχώς, δεν θα κρατήσει για πολύ, γιατί είναι η
εποχή που κυριαρχείται από την νέα εξουσία της ηθοποιίας,
αυτής η οποία έχει µετατρέψει την πολιτική σε θέατρο και αυτής
που προσπαθεί, χωρίς να απαντά σε υπαρκτά ερωτήµατα, να
απαγγέλλει µονολόγους από το Βήµα της Βουλής, µόνο και µόνο
για να έχει τη χαρά να περνάει ο χρόνος και να κερδίζει χώρο,
απλώς και τίποτε άλλο, η Κυβέρνηση.

Όµως, θα µου επιτρέψετε, κύριοι Υπουργοί, σε εσάς που προ-
ηγουµένως λέγατε ότι δεν έχει επιχειρήµατα η Αντιπολίτευση να
σας θέσω εγώ κάποια ερωτήµατα και θα ήθελα µε την µεγάλη
άνεση που έχετε, αν µπορούσατε, ας απαντήσετε.

Σήµερα µιλάµε, λοιπόν, µετά από αίτηση του Πρωθυπουργού,
για παροχή εµπιστοσύνης της Βουλής στην Κυβέρνηση και το
θέµα που τίθεται ως ερώτηµα είναι σε ποια Κυβέρνηση και ποιο
είναι το περιεχόµενο της εµπιστοσύνης. Σε αυτά, βέβαια, κύριε
Σταθάκη, δεν ξέρω αν είστε σε θέση να απαντήσετε, γιατί πράγ-
µατι είχατε µία πολύ υψιπετή ενατένιση των ζητηµάτων του Κοι-
νοβουλευτισµού προηγουµένως. Όµως, θα µου επιτρέψετε να
σας πω το εξής:

Στις 5 Οκτωβρίου 2015 από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής ο
κύριος Αλέξιος Τσίπρας, έχων τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση και
την εντολή σχηµατισµού Κυβέρνησης, εµφανίστηκε στο Κοινο-
βούλιο και ζήτησε εµπιστοσύνη από τη Βουλή ως επικεφαλής
ενός συναινετικού σχήµατος, ενός συγκυβερνητικού σχήµατος,
που αποτελείται από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τους ΑΝΕΛ. Εάν είχατε
τουλάχιστον λίγο τη στοιχειώδη επιµέλεια να δείτε ποιες ήταν οι
προγραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού οι οποίες, προ-
φανώς, θα πρέπει να θεωρηθούν και για τη συγκεκριµένη συζή-
τηση ότι είναι ενεργές, ότι ισχύουν, θα µπαίνατε στον κόπο
τουλάχιστον να απαντήσετε σε ένα αυτονόητο ερώτηµα, στο αν
πράγµατι η Κυβέρνηση που ζητάει σήµερα την εµπιστοσύνη της
Βουλής έχει ανταποκριθεί σε αυτά τα συγκεκριµένα έργα που
έθεσε ως προγραµµατικά καθήκοντα στον εαυτό της. Και εγώ
απλώς θα σας θυµίσω τέσσερα, τα τέσσερα κυριότερα.

Έλεγε, λοιπόν, τότε ο Πρωθυπουργός: Θα έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε και να αναδειχθούµε νικητές σε τέσσερις µάχες.

Η πρώτη είναι τα κόκκινα δάνεια.
Αλήθεια, τι έχετε κάνει για τα κόκκινα δάνεια, κύριε Υπουργέ;

Και όχι µόνο να ρυθµιστούν τα κόκκινα δάνεια, αλλά και να υπάρ-
ξει νοµοθετική κατοχύρωση της πρώτης κατοικίας. Τι έχετε κάνει
για όλα αυτά;

Παράλληλα δε, δεσµευόταν ότι θα εµποδίσει τη µεταβίβαση
των δανείων των πολιτών στα λεγόµενα distress funds, όπως τα
λέτε εσείς οι αγγλοµαθείς. 

Τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ; Μας λέτε τι έχετε
κάνει σε µας της Αντιπολίτευσης που λέτε ότι δεν σας θέτουµε
ερωτήµατα;

Θα σας πω εγώ τι έχετε κάνει. Έχετε παραδοθεί σε ένα τρα-
πεζικό σύστηµα το οποίο απεδείχθη ανίκανο να αντιµετωπίσει την
κρίση, γιατί η Κυβέρνηση δεν του έθεσε πλαίσιο κανόνων. Αφή-
σατε το τραπεζικό σύστηµα σε ένα καθεστώς αυτονοµίας και αυ-
τορρύθµισης. Γι’ αυτό και σήµερα τέσσερα εκατοµµύρια
Έλληνες στενάζουν, όταν καλούνται από εταιρείες προειδοποί-
ησης και απειλών να πληρώνουν για καταναλωτικά δάνεια και για
δάνεια από πιστωτικές κάρτες τόκους που ανέρχονται σε 25%.
Κι εσείς κάθεστε και κάνετε τον τροχονόµο.

Δεύτερο θέµα: Είπατε και δεσµευτήκατε ότι θα διατηρήσετε
τον δηµόσιο χαρακτήρα της ενέργειας και της ΔΕΗ και των δι-
κτύων του ΑΔΜΗΕ. 

Τι κάνατε γι’ αυτά εσείς, κύριε Σταθάκη; Μα, δεν έπρεπε να
έρθετε σήµερα εδώ και να µας πείτε έστω µία λέξη γι’ αυτό που
αποτελεί κυβερνητικό καθήκον, που σας το έχει αναθέσει ο Πρω-
θυπουργός; Κάνατε κάτι; Μήπως κάνατε κάτι αντίθετο από αυτό
που δεσµευτήκατε να κάνετε;

Τρίτον, είπε και δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός ότι θα δηµιουρ-
γήσει και θα λειτουργήσει το Ταµείο Αξιοποίησης της Δηµόσιας
Ακίνητης Περιουσίας. 

Τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ; Αυτό που κατα-
φέρατε να κάνετε είναι πράγµατι να µην ξεπουλήσετε µε την έν-
νοια που θεωρούσατε εσείς –γιατί δεν κάνατε τίποτα- τα ακίνητα
του δηµοσίου, αλλά όπως ακούσατε προηγουµένως, αυτό που
πετύχατε είναι να µεταβιβάσετε ακόµα και τα µνηµεία της πολι-
τιστικής κληρονοµιάς, ώστε να είναι υπέγγυα στους δανειστές.
Αυτά κάνατε. 

Γιατί να σας δώσουµε σήµερα, λοιπόν, την εµπιστοσύνη; Για
να ολοκληρώσετε το έργο σας; Μέσα σε δύο, σε τρεις ή σε πέντε
µήνες νοµίζετε ότι µπορείτε να ανταποκριθείτε σ’ αυτά που δε-
σµευτήκατε ότι θα κάνετε; Προφανώς, όχι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Γι’ αυτό, λοιπόν, σήµερα παραπλανάτε αυτούς τους πλανόδι-
ους πραγµατικά –δεν θα τους πω γυρολόγους, θα τους πω ανέ-
στιους κοµµατικά- Βουλευτές, µε δέλεαρ την πολιτική τους
αυτοσυντήρηση, για να εξασφαλίσετε στην Κυβέρνησή σας την
ολοκλήρωση ενός προεκλογικού πελατειακού χαρακτήρα προ-
γράµµατος που δεν έχει καµία σχέση µε αυτά που είχατε δεσµευ-
τεί. Κυρίως, όµως, αυτό που θέλετε να κάνετε είναι να
εκµαυλίσετε το φρόνηµα του Έλληνα πολίτη ψηφοφόρου, όπως
ακριβώς κάνατε και τον Ιανουάριο και τον Σεπτέµβριο του 2015.

Τελείωσαν, όµως, αυτά. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αν θέλετε, µου δίνετε ανοχή ενός

λεπτού.
Το σπουδαιότερο, όµως, είναι το εξής: Δεν ξέρω αν έτυχε να

διαβάσετε ένα άρθρο έντεκα καθηγητών πανεπιστηµίου, συνα-
δέλφων σας –βέβαια, στην ιστορία- που δηµοσιεύθηκε σε µία
εφηµερίδα την Κυριακή. Εκεί, µε επιστηµονικά επιχειρήµατα όλοι
γνωρίζουµε ότι δεν είναι έντιµος συµβιβασµός η Συµφωνία των
Πρεσπών, αλλά είναι µία παραχώρηση που κανένας δεν διανοή-
θηκε ποτέ να κάνει σ’ αυτόν τον τόπο, γιατί µετά την αποκάλυψη
και του γεγονότος ότι από το 2006 οι Σκοπιανοί ζητούσαν µετ’
επιµονής να δοθεί όνοµα µακεδονική στη γλώσσα τους και όνοµα
Μακεδονία στην επικράτειά τους, εσείς το συµπεριλάβατε στο
άρθρο 7. Μ’ αυτήν την έννοια πετύχατε, τη στιγµή που το πρό-
βληµα ήταν η εξεύρεση από κοινού ονόµατος για το κράτος των
Σκοπίων, να αναγνωρίσετε έθνος µακεδονικό στην επικράτεια
του κράτους των Σκοπίων. Αυτό το λέτε ξεκάθαρα και αυτό, βε-
βαίως, το λέει και η τροποποίηση του άρθρου 36 του Συντάγµα-
τος των Σκοπίων, όπου εκεί απερίφραστα αναγνωρίζεται
οµογένεια Μακεδόνων σκοπιανής προέλευσης στη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν νοµίζω ότι έχετε το δικαίωµα να υπερη-
φανεύεστε. 

Γι’ αυτό και θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, µε τα λόγια του µε-
γάλου ποιητή Νίκου Γκάτσου προς τον Πρωθυπουργό: «Ήρθε ο
καιρός του έχε γεια. Τι να την κάνεις πια την περηφάνεια;»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Αλέκα Παπαρήγα για δώδεκα λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Όταν ο κύριος Πρωθυπουργός

βγήκε από το πρωθυπουργικό Μέγαρο του Μαξίµου µετά τη συ-
νάντηση που είχε µε τον κ. Καµµένο την Κυριακή το πρωί, έκανε
µία τοποθέτηση. Βέβαια, την επανέλαβε και εδώ, αλλά ήθελα να
σταθώ σ’ αυτήν την πρώτη τοποθέτηση. 

Κατ’ αρχάς, είχε τέσσερα-πέντε «εγώ». Δεν τα µέτρησα, αλλά
περίπου τόσα ήταν. Δίπλα σε κάθε «εγώ», «εγώ», ανέφερε ότι όλη
αυτή η πορεία που ακολούθησε ο «εγώ» ήταν µία πορεία τόλµης,
θάρρους, ανδρείας –δεν το είπε έτσι, αλλά κυρίως γενναιότητας-
ρίσκου, καθώς είπε «εγώ πήρα ρίσκο». Μάλιστα, τελείωσε µε το
«Εγώ δεν φοβάµαι το πολιτικό κόστος».

Είναι κανείς να αναρωτιέται για το εξής: Όταν, για παρά-
δειγµα, έχεις υπογράψει κι εσύ µνηµόνιο, όπως και οι προηγού-
µενοι, όταν κρατάς σε ισχύ τους χιλιάδες νόµους των µνηµονίων,
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όταν έχεις µετατρέψει την Ελλάδα σε ένα ορµητήριο µέσα στο
ναρκοπέδιο στρατιωτικών εκβιαστικών επιχειρήσεων και προετοι-
µασίας πιο γενικευµένων πολεµικών αναµετρήσεων στην ανατο-
λική Μεσόγειο, στη Μέση Ανατολή κ.λπ., αυτό δηλαδή είναι θέµα
τόλµης; 

Τουλάχιστον, εµείς ξέρουµε ότι οι κοµµουνιστές, οι αριστεροί,
οι προοδευτικοί ριζοσπάστες, ακόµα και οι πολίτες µε συντηρη-
τικές κοινωνικές και πολιτικές αντιλήψεις, όταν µιλάνε για τόλµη,
θάρρος, ανδρεία, ηρωισµό γυναικών –δεν είναι µόνο των αν-
δρών- το συνδέουν πάντα στο πεδίο της σύγκρουσης και της
αναµέτρησης µε έναν πάρα πολύ ισχυρό και επικίνδυνο αντί-
παλο. Μάλιστα, καµµιά φορά φθάνεις στη σύγκρουση χωρίς να
είσαι βέβαιος για το θετικό της αποτέλεσµα. Αν δεν δώσεις τη
µάχη, δεν µπορείς να διαπιστώσεις και ποιος είναι ο συσχετισµός
δυνάµεων.

Κοιτάξτε, για να κάνει αυτά που έκανε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ –και θα προσθέσω και ο Πρωθυπουργός, όχι ότι είναι
σωστό να προσωποποιούνται, αλλά το λέω λόγω των πολλών
«εγώ»- δεν χρειάζεται ούτε ηρωισµός ούτε θάρρος ούτε τίποτα.
Χρειάζονται κάποιες προϋποθέσεις και κάποιες ιδιότητες, τις
οποίες δεν θα τις αναλύσω, γιατί οµολογώ ότι θα πάρω κοσµία
διαγωγή στο Κοινοβούλιο. Όµως, ο νοών νοείτω.

Είπε το εξής πράγµα: «Εγώ έχω το θάρρος να πάρω το πολι-
τικό κόστος». Πού απευθυνόταν αυτό; Αυτό απευθυνόταν στον
λαό. Δεν νοµίζω να εννοούσε ότι όταν, παραδείγµατος χάριν,
συµφωνεί µε ό,τι του λέει ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων και
το µεγαλύτερο µέρος των επιχειρηµατιών, διότι καµµιά κυβέρ-
νηση δεν είχε το 100% των επιχειρηµατιών µαζί της, όταν συµ-
φωνεί µε τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή της κ.
Μέρκελ ή των Ηνωµένων Πολιτειών, έχει πολιτικό κόστος απέ-
ναντί τους. Το πολιτικό κόστος υπάρχει όσον αφορά τον λαό, είτε
µε τη µορφή δυσαρέσκειας είτε και ψήφου. Όταν, λέει, λοιπόν,
«Εγώ δεν φοβάµαι το πολιτικό κόστος», µε το δάχτυλό του απευ-
θύνεται στον λαό. Σηκώνει το χέρι του απέναντι στον λαό.

Εγώ δεν θα πω ότι τον απειλεί µόνο. Και αυτό. Άλλωστε, το εί-
δαµε µε τα ΜΑΤ κ.λπ. τις τελευταίες µέρες και όχι µόνο. Ξέρετε
τι του λέει; Του λέει «Άκουσε να δεις. Ναι, κινδυνεύω να έχω γε-
νικά πολιτικό κόστος και εκλογικό, αλλά εγώ έχω την ικανότητα
να σε κοροϊδεύω, να σε τουµπάρω, να σου µοιράζω αυταπάτες,
να σου βάζω τροµοκρατικά διλήµµατα. Μπορώ, εν πάση περι-
πτώσει, να σε κουµαντάρω». Άρα το πολιτικό κόστος δεν θα είναι
και τόσο µεγάλο.

Αυτά είπε ο Πρωθυπουργός. Δεν κάνω µετάφραση. Έτσι βγαί-
νει. Τι θα πει ότι δεν φοβάται το πολιτικό κόστος; Όταν παίρνεις
αντιλαϊκά µέτρα, καταρχήν, η συνείδησή σου δεν ξέρω πού πρέ-
πει να πάει. 

Ο κ. Τσακαλώτος είπε ότι έχουµε «υπερµαξιλάρι» 25 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Φυσικά το µεγαλύτερο µέρος θα πάει εκεί που
πρέπει να πάει, εκεί που έχει συµφωνηθεί. Και έχει συµφωνηθεί
και µε τις επόµενες αναδιαρθρώσεις και µε τις εποπτείες και µε
τη διαχείριση του βιώσιµου χρέους έως το 2060, αν και το 2060
οπωσδήποτε δεν θα είναι η κατάσταση που υπάρχει σήµερα,
αλλά αυτός είναι ο ορίζοντας. Έχουµε και ένα µαξιλάρι να πε-
τάµε ένα τυράκι. «Πόσα θέλεις εσύ; Θες 1.500, 2.000 ευρώ στις
περιοχές που έχει έξι µήνες χιόνι; Πάρε 300 ευρώ. Θέλεις 70
ευρώ επίδοµα ενοικίου; Πάρε». Έτσι, τον ελληνικό λαό θα τον
διαπαιδαγωγήσουµε -ένα µεγάλο µέρος, τους φτωχούς και τους
φτωχότερους- στον ηλεκτρονικό υπολογιστή να πατάνε τα κου-
τάκια, να επισηµαίνουν τα τεκµήρια φτώχειας, για να περιµένουν
το α’ ή το β’ επίδοµα. Δηλαδή, τι είπε ο κ. Τσακαλώτος; «Εγώ έχω
τώρα το πλεονέκτηµα -όχι ως πρόσωπο, αλλά η Κυβέρνηση- να
έχω κάποια δισεκατοµµύρια ευρώ όπου, αντί να πάρω µέσα σε
δύο χρόνια τα σκληρότερα µέτρα, να τα πάρω σε τέσσερα. Αφού
βγήκαµε από την κρίση, θα γίνει µία διάχυση των αντιδραστικών
µέτρων».

Επίσης, λέει η Κυβέρνηση: «Τώρα είχαµε κάνει έναν συµβιβα-
σµό µε την κεντροδεξιά των ΑΝΕΛ, έναν ιδεολογικό συµβιβα-
σµό». Οι ιδεολογικοί συµβιβασµοί έχουν σχέση µε την
καθηµερινότητα, δεν έχουν σχέση µε τη σφαίρα, γενικά, την
πνευµατική, αλλά εν πάση περιπτώσει. «Τώρα πάµε για την κεν-
τροαριστερά».

Εγώ θα σας βάλω ένα ερώτηµα, κύριε Σταθάκη. Όταν κάνεις
συνεργασία µε ένα κόµµα εθνικιστικό, ακροδεξιό, µε εξαιρετικά
παρωχηµένες, αντιδραστικές αντιλήψεις, µε το µέτρο -αν θέλετε-
και του 21ο αιώνα, αυτό δεν σηµαίνει ανοχή; Αυτό δεν σηµαίνει
βοήθεια –αντικειµενικά, πέρα από τις δικές σας θέσεις- στη διά-
δοση αυτών των απόψεων; Και δεν κρίνεται η ανοχή σε ακροδε-
ξιές απόψεις από το πόση είναι η κοινοβουλευτική δύναµη του
κόµµατος, ακόµα και όταν δεν υπάρχει πολιτικό µόρφωµα. Αυτό
δεν το υπολογίσατε; Αλλά το κάνατε για το καλό του τόπου!
Τώρα, αφού συνεργαστήκατε µε τον Καµµένο -µερικούς Καµµέ-
νους µε ανάλογες απόψεις βέβαια τους έχετε µέσα στην Κυβέρ-
νηση- θα κάνετε το αντι-ακροδεξιό µέτωπο στις ευρωεκλογές
κ.λπ.. Τώρα –λέει- πάµε για την κεντροαριστερά.

Δεν θέλω τώρα να σταθώ σε αυτά, γιατί το Κεντροδεξιά και το
Κεντροαριστερά δεν είναι τίποτε άλλο, παρά ένα πολιτικό σλόγ-
καν, το οποίο έχει την εξής αντικειµενική βάση: Θέλετε δύο πο-
λιτικά ρεύµατα, δύο πόλους, δύο µεγάλα κόµµατα. Έχουν
ορισµένες επιµέρους διαφορές διαχείρισης, αλλά κινούνται στην
ίδια στρατηγική και ας το αφήσουµε αυτό.

Πάµε τώρα στην Κεντροαριστερά. Από αριστερά θα πάτε τώρα
πού; Δεν ξέρω. Με άλλους αριστερούς ή κεντρώους; Θα µου
πείτε ότι έχουµε πάψει να αισθανόµαστε έκπληξη µε το τι µπορεί
να κάνουν τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά σε αυτήν την εκδήλωση
που κάνατε στο Μέγαρο Μουσικής -όπου υπήρχαν δηµοσιεύµατα
πολλές µέρες και στην Αυγή και σε όλες τις εφηµερίδες-, ανά-
µεσα στους οµιλητές και ενδεχοµένως στους πρωταγωνιστές για
αυτήν τη νέα συγκόλληση ή τον νέο µανδύα της Κεντροαριστε-
ράς ήταν ένας γνωστός καθηγητής πανεπιστηµίου. Ας µην πω το
όνοµά του. Έχετε διαβάσει τα βιβλία του; Είναι και καθηγητής
πανεπιστηµίου! Κοιτάξτε να δείτε, αν ήταν ένας απλός πολίτης,
δεν θα µε πείραζε. Τα βιβλία του τα έχετε διαβάσει; Δεν λέω, βε-
βαίως, ούτε να καούν τα βιβλία, ούτε να δικαστεί, ούτε να µπει
στο πυρ το εξώτερον. 

Αλλά δεν φέρνω στο Μέγαρο Μουσικής αυτόν που έχει γράψει
στα βιβλία του ότι δεν ήταν απαραίτητο να γίνει το ΕΑΜ και ο
ΕΛΑΣ, γιατί ήταν µεγάλες οι ελληνικές απώλειες, εξαιτίας της
δράσης του ΕΛΑΣ, που οδήγησαν σε γερµανικά αντίποινα, ή ότι
η ανατίναξη του Γοργοποτάµου ήταν ασήµαντη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη φωνάζετε τον καθηγητή σας. Ήταν οµιλητής στο Μέγαρο.

Δεν ξέρω σε ποια αίθουσα ήταν. 
«Οι ελληνικές απώλειες εξαιτίας της δράσης του ΕΛΑΣ οδήγη-

σαν σε γερµανικά αντίποινα. Οι Γερµανοί δεν υποχώρησαν λόγω
της Ελληνικής Αντίστασης, αλλά γιατί θα αποκόπτονταν από την
προέλαση των σοβιετικών. Αυτά που λέγονται για τον ρόλο της
Εθνικής Αντίστασης συνιστούν αγιογραφίες της ιστορίας». Έχει
κυκλοφορήσει βιβλίο και εµείς πριν δύο χρόνια εκδώσαµε απάν-
τηση σε αυτό το βιβλίο. Δεν τα λέµε τώρα. 

«Μάλιστα, το ΕΑΜ και ο ΕΛΑΣ δεν απέκτησαν νοµιµοποίηση
στο σύνολο του πληθυσµού. Οι σχέσεις ΕΑΜ - ΕΛΑΣ ήταν σχέ-
σεις έντασης µε τον λαό, ελέγχου και βίας. Βεβαίως, ταυτό-
χρονα, προκαλούσαν θαυµασµό σε νεότερες ηλικίες και πιο πολύ
στις πόλεις. Γενικά έπαιξε ρόλο σε ποια περιοχή ήταν ο ΕΛΑΣ Αν
ζούσες εκεί που ήταν ο ΕΛΑΣ, µπορούσες να γίνεις ΕΛΑΣίτης. Αν
ζούσες σε άλλη πλευρά µπορούσες να γίνεις οπαδός και µέρος
των Ταγµάτων Ασφαλείας.»

Και ολοκληρώνει µε ένα υποκεφάλαιο που έχει το εξής ερώ-
τηµα: «Τι ήταν ο δωσιλογισµός και ποιοι ήταν οι δωσίλογοι; Ο
δωσιλογισµός δεν ήταν άσχετος µε τη δράση της Αριστεράς. Θέ-
τουν το ερώτηµα: Ήταν ιδεολόγοι ή τυχοδιώκτες;». Και δεν λέει
µόνο αυτά. Λέει και άλλα.

Στην τοποθέτηση του Πρωθυπουργού -αλλά ακριβώς δεν θυ-
µάµαι τώρα αν το επανέλαβε στην εισήγηση του- είπε: «Επιδιώ-
κουµε η Ελλάδα να γίνει ηγετική δύναµη στα Βαλκάνια».

Και εγώ σας ρωτάω, αν βγει ο Ράµα και πει «επιδιώκουµε η Αλ-
βανία -ή η µεγάλη Αλβανία, που θέλουν να κάνουν µε την αλλαγή
των συνόρων- να γίνει ηγετική δύναµη στα Βαλκάνια» ή αν βγει
ο Βούτσιτς και πει «ηγετική δύναµη η Σερβία στα Βαλκάνια» και
βγει ο Βούλγαρος και πει τα ίδια, αυτή είναι η αριστερή έκφραση;
Παλαιότερα, οι αριστεροί προοδευτικοί έλεγαν: «Αµοιβαία επω-
φελείς συνεργασίες στην ισοτιµία των λαών κ.λπ.». Τι θα πει ηγε-
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τική δύναµη; Όπως είναι τώρα η Γερµανία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, να γίνουµε η Γερµανία των Βαλκανίων ή να γίνουµε Ηνωµέ-
νες Πολιτείες Αµερικής ενός µεγάλου µέρους της γης -και όχι
πια τώρα, παγκόσµια. Δηλαδή, να είµαστε το στρατιωτικό, το πο-
λιτικό, το οικονοµικό χερούλι –µεντεσέ µας είπε ο Πάιατ- στα
Βαλκάνια, για να γίνουµε ηγετική δύναµη. 

Τέλος, σας θυµίζω την πολυδιάστατη πολιτική συνεργασία, Ισ-
ραήλ-Αίγυπτος-Κύπρος και έχετε βάλει και την Ιορδανία. Τον δε
Νετανιάχου τον παίρνει αγκαλιά ο Πρωθυπουργός και τον φέρνει
µέχρι τα Βαλκάνια στις συναντήσεις των χωρών των Δυτικών
Βαλκανίων! Τον Νετανιάχου! Τώρα, θα µου πείτε ότι το Ισραήλ
παίρνει πια µέρος στο ποδόσφαιρο, στην Eurovision, παντού. Δεν
µε ενδιαφέρει αυτό. Τι ενδιαφέρει, όµως; Δεν έχω κρατήσει
αυτήν τη στιγµή τις ηµεροµηνίες, αλλά µία εβδοµάδα µετά τη συ-
νάντηση Ελλάδας-Ισραήλ-Κύπρου-Αιγύπτου -αυτή η µεγάλη συµ-
µαχία- ο Νετανιάχου -που βγήκαν αγκαλιά- ανακοίνωσε ότι
πρωτεύουσα του Ισραήλ είναι το Τελ Αβίβ. Την άλλη στιγµή έκανε
επιδροµή στην Παλαιστίνη.

Κοιτάξτε να δείτε, όχι, ηγετικό ρόλο της Ελλάδας -ούτε στα
Βαλκάνια ούτε σε όλον τον κόσµο- δεν τον θέλουµε. Αυτό αν δεί-
χνει ότι ο εθνικισµός και ο κοσµοπολιτισµός δεν έχουν κόκκινη
διαχωριστική γραµµή µεταξύ τους. 

Εµείς αυτό που θέλουµε είναι η Ελλάδα να είναι παράγοντας
πάλης κατά του εθνικισµού, κατά του ιµπεριαλισµού, κατά του
«διαίρει και βασίλευε», κατά όλων εκείνων που τσακώνονται για
το αν θα έχουµε τον βόρειο αγωγό ή το νότιο αγωγό κ.λπ.. 

Εσείς τι λέτε στον ελληνικό λαό; «Θέλεις να µείνει η ΕΑΒ»; Η
ΕΑΒ δεν έχει κανέναν άλλον ρόλο παρά να επισκευάζει, να βάφει,
-δεν ξέρω τι θα κάνει- µαζί και µε άλλους -βέβαια- ιδιώτες, φίλους
ή µη -δεν έχει σηµασία- τα αεροπλάνα των Αµερικανών τα οποία
θα µπορούν να κάνουν βοµβαρδισµό από εδώ και από εκεί, είτε
στο Ιράν είτε στη Συρία είτε στη Λιβύη κ.λπ.. 

«Θέλετε δουλειά; Πρέπει να ενισχυθεί, να διευρυνθεί η Σούδα.
Πρέπει να έρθουν πυρηνικά». Γιατί -αν θέλετε- έτσι είναι: Η στρα-
τιωτική, επιθετική βιοµηχανία -δεν µιλάµε για την αµυντική- δη-
µιουργεί θέσεις εργασίας. Και η προετοιµασία του πολέµου
δηµιουργεί ακόµα περισσότερες. Υπάρχουν χώρες που νίκησαν
την ανεργία µέσω της προετοιµασίας και της συµµετοχής σε
Παγκόσµιο Πόλεµο.

Εποµένως, αυτή η δίκαιη ανάπτυξη έχει και φθηνή εργατική
δύναµη και πολύ µπαρούτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον κ. Βίτσα, Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Στις 9 Φεβρουαρίου του 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ µε τίµησε και µου ανέ-
θεσε να είµαι ο αγορητής του στις πρώτες προγραµµατικές δη-
λώσεις. Τότε έκλεισα την οµιλία µου, εκφράζοντας θεωρώ όλον
τον ΣΥΡΙΖΑ, µε τα εξής: Η Κυβέρνηση κοινωνικής σωτηρίας, αλλά
και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ήρθε για να δώσει απλά µία µάχη, ήρθε για να
µείνει, για να µείνει η αξιοπρέπεια, η δηµοκρατία, η ανάπτυξη στη
βάση των κοινωνικών αναγκών, για να µείνει η κοινωνική συνοχή
και η ενότητα. Η ελπίδα είναι εδώ και το µέλλον δηλώνει την πα-
ρουσία του.

Τότε κάποιοι χαµογέλασαν από τη δεξιά πτέρυγα, αλλά τέσ-
σερα χρόνια µετά είµαστε εδώ, αφού περάσαµε µέσα από την
επαναβεβαίωση της εµπιστοσύνης από τις εκλογές του Σεπτέµ-
βρη του 2015, όταν ο λαός µας επέλεξε να περάσει τα δύσκολα
µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Διαλύσαµε κάθε σενάριο παρένθεσης, σβήσαµε
τα φώτα από το πάρτι της διαπλοκής, πετύχαµε εκεί όπου όλοι
οι άλλοι απέτυχαν, σταθεροποιήσαµε την οικονοµία, φροντίσαµε
τους πιο αδύνατους, µειώσαµε κατά εννιά µονάδες την ανεργία,
δώσαµε πρόσβαση στη δηµόσια υγεία σε εκατοµµύρια συµπολί-
τες µας, απέκτησε η Ελλάδα φωνή, ισχυρή φωνή στις ευρωπαϊ-
κές εξελίξεις και βέβαια βγάλαµε τη χώρα τη µαύρη µνηµονιακή
περίοδο. 

Και όχι µόνο αυτό, ήδη εφαρµόζουµε νέα σταθερά µέτρα βελ-
τίωσης της ζωής των πολιτών µας, βελτίωσης της δηµοκρατίας,
αναβάθµισης του κοινωνικού κράτους και σχεδιάζουµε το µέλλον
µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση, τη Συµφωνία µε την Εκκλησία,
τον νέο κατώτατο µισθό που συµπαρασύρει και την αύξηση της

κατώτατης σύνταξης, τη δοµή ενίσχυσης των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, την αναπτυξιακή τράπεζα και βέβαια τη Συµφωνία
των Πρεσπών, ένα µεγάλο βήµα για την ειρήνη, τη συνεργασία
και την αλληλεγγύη στα Βαλκάνια.

Την ίδια ώρα που εµείς σχεδιάζουµε το παρόν και το µέλλον,
εσείς από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση -και όχι µόνο- κάνετε τα
δικά σας σχέδια µε βάση τις δεξιότητες και τις ικανότητές σας.
Και οι δεξιότητές σας, οι ικανότητές σας είναι µοναδικές πραγ-
µατικά. Σχεδιάζετε την καταστροφή. Πρώτα και κύρια την κατα-
στροφή των αντιπάλων σας, πράγµα που κανένας δεν µπορεί να
σας πει να µην το κάνετε, αλλά δυστυχώς δεν έχετε κανέναν εν-
δοιασµό να χτυπήσετε για αυτόν τον σκοπό την ίδια τη χώρα,
την ίδια την κοινωνία. Ως Κασσάνδρες, όµως, έχετε αποτύχει
πλήρως και ο ελληνικός λαός δεν θα σας καλέσει για επανεξέ-
ταση. Οι αξιολογήσεις πέτυχαν, ο κόφτης δεν δροµολογήθηκε
ποτέ, η έξοδος ήταν πεντακάθαρη και το οικονοµικό απόθεµα
είναι ισχυρό. 

Αυτό, όµως, που δεν θέλετε να καταλάβετε είναι πως κάθε
πράξη µας, κάθε προσπάθειά µας, ναι, µε δυσκολίες, µε αστο-
χίες, αλλά και πολλές επιτυχίες, είναι συγχρόνως και ένα βαρύ
κατηγορώ στον τρόπο που διοικήσατε τη χώρα, ένα κατηγορώ
στο σύστηµα που οικοδοµήσατε και υπηρετείτε, ένα κατηγορώ
για ένα δηµόσιο υποτελή και υπάλληλο µεγάλων οικονοµικών
συµφερόντων, ένα κατηγορώ ενάντια σε µία εξουσία που, αντί
να φροντίζει την πατρίδα και την κοινωνία, βάζει σαν πρώτο και
κύριο καθήκον στον εαυτό της να αυτοαναπαραχθεί.

Ας είµαστε καθαροί. Κατηγορείστε για τον υπερδανεισµό της
χώρας, για τη διάλυση του παραγωγικού της ιστού, για τη δηµι-
ουργία µιας κουλτούρας κοινωνικού ανταγωνισµού µε όλα τα
µέσα, για τη διάλυση της ιδέας της συλλογικότητας και της κοι-
νωνικής προσφοράς και στο τέλος - τέλος για τη λογική του ωχα-
δερφισµού.

Πάνω σε αυτήν την κατηγορία ανακαλούµε συνεχώς το σύν-
θηµα στη µνήµη µας, αλλά και στην πράξη µας: Ή εµείς, η κοι-
νωνία και οι ανάγκες της µε σταθερό προσανατολισµό και µε
βάση το εφικτό ή αυτοί µε τις πρακτικές του παρελθόντος και τα
µεγάλα αντικοινωνικά συµφέροντα.

Σήµερα κανείς δεν αµφιβάλλει, ούτε εσείς. Σήµερα τα πράγ-
µατα είναι καλύτερα και είναι σίγουρο ότι θα πάνε καλύτερα. Το
δείχνει η ίδια η ζωή, το δείχνει ακόµα και ο τρόπος και το γιατί
συζητάµε σήµερα. Ακούστε τις οµιλίες σας. Ακούστε τα ζητή-
µατα τα οποία βάζετε. Έχουν καµµία σχέση µε ό,τι γινόταν στην
Ελλάδα από το 2009 µέχρι το 2014; Έχει καµµία σχέση µε αυτά
που συζητούσαµε τότε; Βεβαίως, όχι. Στην πλάτη µας συζητάµε
όλοι από καλύτερη θέση και από καλύτερη κοινωνική θέση.

Τα τριάµισι τελευταία χρόνια ο Πρωθυπουργός και ο ΣΥΡΙΖΑ
µε τίµησε αναθέτοντας µου καθήκοντα σε δύο Υπουργεία. Σας
πληροφορώ πως κοιµάµαι ήσυχος και συνεχώς ψάχνω ένα νέο
επίπεδο επάρκειας, αισθανόµενος ότι κάτι ακόµα µπορεί να γίνει,
κάτι ακόµα περισσότερο µπορούµε να κάνουµε.

Στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας καταφέραµε, σε πείσµα των
δυσκολιών, να διατηρήσουµε και να αυξήσουµε το αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων µε λίγα χρήµατα ή ακόµα και µε καθόλου
χρήµατα. Αναβαθµίσαµε και συντηρήσαµε τα οπλικά µας συστή-
µατα µε 500 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο.

Και επιτέλους, θέλοντας να απευθυνθώ στον κ. Κουτσούµπα,
σταµατήστε να παίρνετε και να αξιοποιείτε στοιχεία από το
ΝΑΤΟ, γιατί µόνο το ΝΑΤΟ λέει ότι χαλάµε 4,5 δισεκατοµµύρια,
προσθέτοντας τις συντάξεις στα 3,2 δισεκατοµµύρια του προ-
ϋπολογισµού στην Εθνική Άµυνα. Τα 500 εκατοµµύρια είναι για
συντήρηση, αγορές κ.λπ. του εξοπλισµού. Τα 3,5 δισεκατοµµύ-
ρια είναι οι µισθοί, οι συντάξεις και 600 εκατοµµύρια από αυτά
είναι λειτουργικά έξοδα των Ενόπλων Δυνάµεων.

Τι να κάνουµε, δηλαδή; Τι προτείνετε; Δεν είναι δυνατόν να
προτείνετε να µη δίνουµε µισθούς και συντάξεις ή να κόψουµε
το φως και το νερό από τα στρατόπεδα και τα φυλάκια. Το
έχουµε πει εκατό χιλιάδες φορές. Επιµένετε σε αυτό το πράγµα.

Συγχρόνως, εµείς στηριχθήκαµε στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και αυτά το ανταπέδωσαν µε τον υψηλό επαγγελµατι-
σµό τους και το φρόνηµά τους στην πατρίδα και στον λαό µας.
Και όλα αυτά τα έγιναν µε φροντίδα. Νοιαστήκαµε για αυτούς
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που νοιάζονται για όλους, δηµιουργήσαµε εκατοντάδες στρατιω-
τικές κατοικίες, δηµιουργήσαµε νέες κλινικές και υπηρεσίες στα
στρατιωτικά νοσοκοµεία, πλουτίσαµε την κοινωνική προσφορά
σε κάθε έκτακτη ανάγκη, παλέψαµε και πετύχαµε ένα ικανοποι-
ητικό νέο ειδικό µισθολόγιο και βέβαια, ως γνωστόν, πληρώσαµε
όλα τα αναδροµικά.

Βεβαίως, στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας πήραµε και το µε-
γάλο πρακτικό βάρος στην προσφυγική και µεταναστευτική
κρίση. Η συµµετοχή και η προσφορά σε αυτά και άλλα του
Πάνου του Καµµένου, παρά τις τεράστιες ιδεολογικές διαφορές,
του µέχρι χθες Α/ΓΕΕΘΑ και σήµερα Υπουργού Άµυνας, Ναυάρ-
χου Αποστολάκη, ήταν πολύ µεγάλη. Πολύ µεγάλη, όµως, ήταν
και η συµµετοχή του Κώστα του Ήσυχου, του Νίκου του Τόσκα,
του Πάνου του Ρήγα, της Μαρίας της Κόλλια. Είναι αναµφισβή-
τητη η συµµετοχή σε αυτά, όπως και όλων των αρχηγών και στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Γιατί ανέφερα αυτά τα ονόµατα; Γιατί οι Ένοπλες Δυνάµεις, η
διαδικασία της Άµυνας ως µία διαδικασία κοινωνική δεν είναι
ξένη από την Αριστερά. Η Αριστερά µπορεί να τη διαχειριστεί µε
βαθµό λίαν καλώς.

Τον τελευταίο χρόνο η ζωή και η επιλογή του Πρωθυπουργού
µού ανέθεσε το βαρύ καθήκον του Υπουργού Μεταναστευτικής
Πολιτικής. Η Τασία Χριστοδουλοπούλου, ο Γιάννης ο Μουζάλας
και εγώ είχαµε την πολύ µεγάλη τιµή να προσωποποιούµε στο
εξωτερικό την προσπάθεια, τη φιλοξενία, την αλληλεγγύη ενός
λαού, ενός λαού που η δηµοκρατικότητά του και η ιστορία του
έσωσε και σώζει την τιµή της Ευρώπης και του δυτικού πολιτι-
σµού.

Ενάµιση εκατοµµύριο άνθρωποι πέρασαν από αυτήν τη χώρα
και βρήκαν φροντίδα και προσπάθεια. Σήµερα είκοσι πέντε χιλιά-
δες άνθρωποι µένουν σε διαµερίσµατα, είκοσι χιλιάδες πρόσφυ-
γες και µετανάστες σε κέντρα φιλοξενίας, επτά χιλιάδες
άνθρωποι σε τουριστικά καταλύµατα και έντεκα χιλιάδες πεντα-
κόσιοι σε κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης στα νησιά.

Ναι, υπάρχουν προβλήµατα, ειδικά αυτήν τη στιγµή στη Σάµο.
Ναι, δουλεύουµε νυχθηµερόν για να τα λύσουµε, όπως επιλύ-
σαµε τα αντίστοιχα προβλήµατα στην Ειδοµένη, τον Πειραιά, το
Ελληνικό, την Πάτρα και ίσως βρεθούµε αύριο, αφού λύσουµε
και το πρόβληµα της Σάµου, µπροστά και σε άλλα.

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να είστε υπερήφανοι, γιατί
συµµετέχετε ενεργά σε κάτι πανανθρώπινο που αφορά και το
διεθνές δίκαιο και την αλληλεγγύη, αλλά και σήµερα και τη δη-
µοκρατία στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Δεν φοβόµαστε, δεν λιποψυχούµε, δεν υποχωρούµε. Δεν υπο-
χωρούµε, κύριε Μητσοτάκη. Ακούγοντας την οµιλία σας, µου
ήρθε στο µυαλό ένα παλιό σύνθηµα του ΠΑΣΟΚ: «Ο λαός δεν
ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά!». Το πρόβληµα δεν είναι αυτό. Το πρό-
βληµα είναι πως η Δεξιά δεν ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά και όποτε
στριµώχνεται, γυρίζει πίσω στις πρακτικές και τις ρίζες της.

Γιατί άραγε, κύριε Πρωθυπουργέ -δεν είστε εδώ αυτήν τη
στιγµή- κατηγορείτε στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας ότι πιέζουν
και προσπαθούν να τροµοκρατήσουν Βουλευτές µε µηνύµατα,
τηλεφωνήµατα, αφίσες στους δρόµους; Γιατί τους κατηγορείτε;
Το έκανε σήµερα ο ίδιος -και µάλιστα σε πανελλήνια µετάδοση-
ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας. Έδειχνε µε το δάχτυλο. Ονο-
µάτιζε χωρίς ντροπή και έκανε και τη µέγιστη ύβρι απέναντι στον
κ. Αποστολάκη, ο οποίος σήµερα µπορεί να είναι πολιτικός του
αντίπαλος, αλλά θα πρέπει να συγκρατηθεί ο κ. Μητσοτάκης και
να αποδώσει την οφειλόµενη τιµή στον ναύτη, που πάνω του στη-
ρίζουµε εν πολλοίς τα σύνορά µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έγινε και ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αποστο-
λάκης;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Έχετε εσείς, κύριε Τζαβάρα, κάποιο απαγορευτικό, ότι κά-
ποιοι άνθρωποι µπορεί να γίνουν το ένα ή το άλλο; Θα τα πούµε
αµέσως µετά γιατί είστε από εκείνο το κοµµάτι της Νέας Δηµο-
κρατίας, εσείς ο ίδιος, ο κ. Τζαβάρας, που δεν νοµίζω ότι µπορεί
κανείς να σας χαρακτηρίσει ως ακραία συντηρητικό. Εγώ τουλά-
χιστον θα σας ενέτασσα στην Κεντροδεξιά, οπότε ακούστε το
παρακάτω. 

Όσον αφορά τα περί Μακεδονίας και βόρειας Μακεδονίας -

όπως θέλετε πείτε την- µπορεί να συζητώ µε όσους πολίτες από
ευαισθησία επιµένουν ή φοβούνται -ποιον άραγε φοβούνται;- για
το όνοµα, τους προτρέπω όµως πρώτα απ’ όλα να κοιτάξουν το
παρελθόν σας. Όταν το 1948 η Λαϊκή Δηµοκρατία της Γιουγκοσ-
λαβίας ονόµαζε ένα από τα κράτη Μακεδονία, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κυ-
βέρνηση; Όταν το 1963 η Οµοσπονδία Σοσιαλιστικών
Δηµοκρατιών της Γιουγκοσλαβίας, µιας χώρας που διαλύθηκε,
όπως διαλύθηκε, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν κυβέρνηση; Και δεν καταλαβαί-
νετε ότι από τη διάλυση αυτής της χώρας όπως έγινε -και έχω
πολλά να κρίνω πάνω σε αυτό- έξι από τις επτά χώρες διατηρούν
το όνοµά τους. Η Κροατία λέγεται Κροατία, η Βοσνία – Ερζεγο-
βίνη λέγεται Βοσνία – Ερζεγοβίνη κ.λπ. και µία χώρα κάτω από
µία συζήτηση και µία ιστορική συµφωνία αλλάζει το όνοµά της
και αποδέχεται όνοµα µε γεωγραφικό προσδιορισµό, συµφωνεί
πως η ιστορία και ο πολιτισµός της αρχαίας Μακεδονίας είναι ελ-
ληνικός και ανοίγει τολµηρά µαζί µας τον δρόµο της συνεργα-
σίας. 

Εδώ έχω ένα ερώτηµα, µια και όπως είπε προηγουµένως ο κ.
Τζαβάρας είναι ένα ζήτηµα αν η Αντιπολίτευση έχει επιχειρή-
µατα, αλλά έχει ερωτήµατα. Ας πούµε, λοιπόν, ότι και η Συµπο-
λίτευση έχει ερωτήµατα. 

Ποιοι είναι αποστάτες πραγµατικά; Όσοι αλλάζουν θέση και
στάση γιατί νοµίζουν πως θα έχουν µικροκοµµατικά οφέλη ή
αυτοί οι οποίοι µένουν και επιµένουν ότι εθνικό είναι ό,τι είναι
αληθινό και αναγνωρίζουν ότι σήµερα πρέπει να πάµε µε τη δι-
πλωµατία του εδάφους και όχι µε τη διπλωµατία του αίµατος και
κρύβονται;

Άκουσα προχθές κάτι ωραίο και θέλω να το µεταφέρω. Αν σας
ρωτήσω αν βλέπετε τον ελέφαντα που κυκλοφορεί αυτήν τη
στιγµή µέσα στη Βουλή και µου πείτε «όχι» και σας πω «είδατε τι
καλά που κρύβεται;», έτσι µπαίνει και το άλλο ζήτηµα. Αν σας πω:
Πάρτε τη συµφωνία και δείτε σε ποιες διαδικασίες ευνοεί τον
αλυτρωτισµό. Ευνοεί το γεγονός ότι θα λέγονται εθνότητα Μα-
κεδόνων; Και οι Αλβανοί που λένε ότι είναι Αλβανοί, θα είναι εθνό-
τητα Μακεδόνων Αλβανών κ.λπ..; Και αν όλοι πουν «όχι, δεν
γράφει κάτι τέτοιο η συµφωνία», θα µου πείτε «είδατε τι καλά
που το κρύβουν αυτό από τη συµφωνία;».

Εδώ έχουµε να κάνουµε µε την περίπτωση που τίθεται το κοµ-
µατικό όφελος πάνω από πατριωτικό και θλίβοµαι πραγµατικά
που σε αυτήν τη στάση προσχωρούν και αριστερά κόµµατα. Από
πότε η διεθνιστική αλληλεγγύη και η ταξική πάλη επιβάλλουν να
αξιοποιούµε ακόµα και ζητήµατα που ξεπερνούν το εθνικό -δεν
θέλω να πω την επόµενη θέση- για να απαγορεύσουµε σε έναν
άλλο λαό να επιλέξει κάτι διαφορετικό στο οποίο δεν συµφω-
νούµε; Αν οι αριστεροί στη βόρεια Μακεδονία δεν θέλουν τη
χώρα τους στο ΝΑΤΟ ή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τότε να τους
δώσετε βοήθεια, αλλά όχι µε κόλπο, από άλλη χώρα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η εµπειρία σας πρέ-
πει να σας έχει διδάξει πως αυτοί οι Συριζαίοι, άνδρες και γυναί-
κες, αυτοί οι αριστεροί, άνδρες και γυναίκες, είµαστε σκληρά
«καρύδια». Είναι σίγουρο ότι οι εκλογές θα γίνουν το 2019, στη
συνταγµατική τους ώρα. Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στον ελλη-
νικό λαό και ο ελληνικός λαός που αναγνωρίζει και συµµετέχει
στην προσπάθειά µας για ένα µέλλον που του αξίζει, θα ακουµ-
πήσει για άλλη µία φορά µε εµπιστοσύνη στον ΣΥΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Ελλάδα κατηγορείται από «συµµά-
χους» της -κυρίως εξ ανατολών- ότι από τα χρήµατα τα οποία ο
προϋπολογισµός της δίνει ετησίως για την άµυνα, τα πιο πολλά
πηγαίνουν για µισθούς και συντάξεις και δεν εκπληρώνει έτσι την
υποχρέωσή της, 20% τουλάχιστον εξ αυτών να πηγαίνουν στην
έρευνα και στους εξοπλισµούς. 

Όλοι όσοι συµµετέχουµε σε διεθνή fora δίνουµε αγώνα, τρο-
φοδοτούµενοι µε στοιχεία από το δικό σας Υπουργείο, από τους
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δικούς σας Υπουργούς, από τον δικό σας -εννοώ επί των ηµερών
σας- ΑΓΕΕΘΑ να αποδείξουµε ότι ανταποκρινόµαστε στα στοι-
χεία αυτά. Και έρχεται, τώρα, εδώ, πρώην Υπουργός Άµυνας για
να απαντήσει στο Κοµµουνιστικό Κόµµα, για να απαντήσει, δη-
λαδή, σε επιχειρήµατα που έρχονται από τα αριστερά, να αλλοι-
ώσει αριθµούς που όλη η Εθνική Αντιπροσωπεία δίνει παντού, σε
όλον τον πλανήτη για να αποδείξει ότι ό,τι υπογράφουµε το τη-
ρούµε. Αυτό είναι ατόπηµα, αν δεν έγινε ασυνείδητα. Να δοθεί
απολύτως ακριβής εξήγηση από αρµόδιο Υπουργό, όχι από
αναρµόδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Κορίνθου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κατ’ αρχάς, κύριε Λοβέρδο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας δεν χρειάζεται συνήγορο. Μπορεί να απαντήσει σε εµένα,
αν και εγώ δεν το κατηγόρησα. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο που πρέπει να σας θυµίσω είναι αυτό που ξέρει
όλος ο κόσµος και εσείς, δηλαδή ότι ο προϋπολογισµός της
χώρας δηµοσιεύεται, είναι δηµόσιος και τον ξέρουν όλοι. Σ’
αυτόν, λοιπόν, τον προϋπολογισµό της χώρας, όσον αφορά το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας -και δεν χρειάζεται να είναι κάποιος
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για να το ξέρει, εσείς για παρά-
δειγµα δεν νοµίζω ότι υπήρξατε ποτέ εκεί, δεν θυµάµαι τουλάχι-
στον- ο προϋπολογισµός είναι 3,2 δισεκατοµµύρια εκ των οποίων
τα 600 εκατοµµύρια είναι λειτουργικά έξοδα, 500 εκατοµµύρια
αφορούν τα εξοπλιστικά προγράµµατα και από εκεί και πέρα
είναι µισθοί και άλλα έξοδα, ταξίδια κ.λπ.. Αυτό είναι γνωστό. 

Μην µου λέτε, λοιπόν -γιατί αυτό λέτε- ότι προδίδω εγώ κάποια
omerta της Βουλής προς τους έξω µηχανισµούς. Δείχνετε ότι
είστε χριστιανός καλός, αλλά κάνετε τραγικό λάθος. Τα έχουµε
πει εκατό χιλιάδες φορές και εδώ και στην Επιτροπή Εξοπλι-
σµών. Και το ΝΑΤΟ αυτό που λέει είναι ότι η Ελλάδα ξεπερνάει
–και πάνω σ’ αυτό στηρίχθηκε και ο κ. Κουτσούµπας- το 2%, το
οποίο θα πρέπει να αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Και
ξέρετε ότι είµαστε στο 2,2%, είµαστε, –δυστυχώς, θα έλεγα εγώ-
η δεύτερη χώρα, αλλά έχουµε συγκεκριµένη απειλή, µετά τις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µην κάνουµε

διαλογική συζήτηση, κύριε Λοβέρδο, σας παρακαλώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να γίνει απο-

λύτως κατανοητό, όχι για εµένα, δεν έχω κανένα πρόβληµα προ-
σωπικό.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχω πρόβληµα να πάρω τον λόγο για να
υπερασπιστώ το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ούτε διάθεση έχω, ούτε
ανάγκη µε έχουν, αλλά αφορά την πατρίδα µου αυτό που λέτε
και τη δική σας πατρίδα. Πράγµατι, έχουµε δαπάνες εξοπλισµών
άνω του 2%, 2,29% για την ακρίβεια. Και ενώ απέναντι στους
συµµάχους µας έχουµε επιχείρηµα ότι παρ’ όλη την κρίση η Ελ-
λάδα είναι εντάξει στις υποχρεώσεις της, µας αντιτείνουν, µε
πρωτοβουλία που έρχεται από τα ανατολικά µας, ότι οι Έλληνες
τα λένε αυτά, αλλά τα λεφτά τα δίνουν για µισθούς και συντάξεις,
δεν τα δίνουν για τις υποχρεώσεις τους και άρα, η ταξινόµηση
του προϋπολογισµού υφίσταται αλλοιώσεις κατά την ερµηνεία
της. Και την υπεράσπιση της χώρας µας την έχουµε όλοι µας,
δεν την έχετε µόνο εσείς ή οι εκάστοτε κυβερνώντες. 

Ο τρόπος που τοποθετηθήκατε αλλοιώνει τους δικούς σας
αριθµούς, γι’ αυτό έκανα την παρέµβαση. Ούτε αυτό, όµως, κα-
ταλάβατε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν γίνεται να
γίνει διάλογος, κύριε Υπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά ο κ. Λοβέρδος µε κα-
τηγορεί ότι αποκαλύπτω µυστικά της χώρας. Δεν το
καταλαβαίνετε αυτό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λάθος κάνετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Εγώ κάνω λάθος; Τέλος πάντων, σας απάντησα ό,τι σας
απάντησα. Κρατήστε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Ουρσουζίδη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα θέλω να δώσω συγχαρητήρια στον Σπύρο τον

Δανέλλη για την ευθυκρισία του ως προς την αξιολόγηση της
αλήθειας της συγκεκριµένης συγκυρίας. 

Η σηµερινή συζήτηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση διεξάγεται µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού µας,
του Αλέξη Τσίπρα, προκειµένου να ολοκληρώσει το έργο του, σε
µια σειρά από ζητήµατα που αφορούν στην σκληρή προσπάθεια
που κατέβαλε ο ελληνικός λαός τα τελευταία τέσσερα χρόνια,
γιατί ήρθε η ώρα να υλοποιηθούν µέτρα που προφανώς θα ελα-
φρύνουν και θα βελτιώσουν την καθηµερινότητά του. 

Όµως, για να είµαστε ειλικρινείς, η αφορµή είναι η επικείµενη
κύρωση της συµφωνίας συνεννόησης και συνεργασίας µεταξύ
του λαού µας και των βορείων γειτόνων µας. Αρκετά κράτησε η
υποκρισία, η υστεροβουλία και η πολιτική σκοπιµότητα. Όλοι
ενώπιον των ευθυνών µας. Από την αρχή θέλω να ξεκαθαρίσω
ότι θεωρώ ότι η Συµφωνία των Πρεσπών, κορυφαία πολιτική
πράξη ευθύνης απέναντι στους Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα σε
όσους µου εµπιστεύτηκαν την απολύτως τιµητική θέση στη
Βουλή των Ελλήνων. 

Στο χρέος να χυθεί άπλετο φως σε κάθε πλευρά που αφορά
στο Μακεδονικό ζήτηµα, ψάχνοντας για αξιόπιστη απάντηση στο
βασανιστικό και αδυσώπητο ερώτηµα γιατί το µακεδονικό να ερί-
ζει τον ελληνικό λαό µε τόση ένταση, για τόσα πολλά χρόνια, δύο
είναι οι πηγές που επικαλούµαι:

Η πρώτη αφορά στη µαρτυρία ενός πολύ σηµαντικού πολιτι-
κού άνδρα που έζησε τα πράγµατα από πρώτο χέρι και τα περιέ-
γραψε µε σαφήνεια, ευθυκρισία. Αναφέροµαι στον Λεωνίδα τον
Κύρκο και στο πόνηµά του «Το αδιέξοδο βήµα του εθνικισµού»,
γραµµένο το 1994, στην καρδιά των γεγονότων. Διαβάζω το κεί-
µενο, που ο ίδιος επέλεξε να διαβάζουµε πρώτα: 

Επί ενάµιση χρόνο το θέµα της αναγνώρισης των Σκοπίων κυ-
ριάρχησε στην εθνική µας ζωή. Το ίδιο διάστηµα στα Βαλκάνια
συντελούνταν βαθιές αλλαγές και η Ελλάδα διέθετε όλες τις
προϋποθέσεις να διαδραµατίσει εξέχοντα ρόλο. Επρόκειτο για
µία ιστορική ευκαιρία, που εάν την άρπαζε η χώρα µας, θα µπο-
ρούσε να αναβαθµίσει τη διεθνή της θέση για δεκαετίες. Αντί γι’
αυτό, οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν έµειναν σε ένα και
µόνο, να µην αναγνωριστεί η γειτονική δηµοκρατία µε όνοµα Μα-
κεδονία ή οποιοδήποτε παράγωγό του. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βαδίζοντας βήµα-βήµα
οδήγησε την χώρα σε ασφυκτική αποµόνωση και επέτρεψε στην
Άγκυρα να εγκαταστήσει τον βόρειο βραχίονα του ισλαµικού
τόξου κατά µήκος των συνόρων µας από την Αλβανία έως τη
Βουλγαρία. Στην εθνικιστική έξαρση που κατηύθυνε τα βήµατα,
µετείχε και το ΠΑΣΟΚ µε την ασυλλόγιστη πλειοδοσία στην απο-
λυτοποίηση του ονόµατος. Καµµία εθνική προσπάθεια δεν θα
µπορούσε να κάνει τόση ζηµιά, όσο η παρορµητική και λαθεµένη
πολιτική που εφαρµόστηκε. Μέσα σε συνθήκες γενικής κρίσης
και γενικευµένης αναξιοπιστίας ο λαός έδωσε στην υπόθεση την
ψυχή του και συµµετείχε στις µεγάλες κινητοποιήσεις, για να πει-
σθούν οι ξένοι, όσοι δεν είχαν επαρκώς ενηµερωθεί. 

Στην πραγµατικότητα ο µόνος µη ενηµερωµένος και παραπλη-
ροφορηµένος ήταν εκείνος, γιατί η ηγεσία του αποδείχθηκε απί-
στευτα κατώτερη από την αλήθεια της στιγµής. Αυτός ο λαός
δεν πρέπει να βγει από τη δοκιµασία µε το αίσθηµα της ήττας.
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Δεν θα πρόκειται για ήττα του έθνους, αλλά για ήττα µιας συγ-
κεκριµένης αδιέξοδης πολιτικής που θυσίασε πάρα πολλά στο
βωµό κοµµατικών ανταγωνισµών, εύκολης δηµαγωγίας και εκλο-
γικών υπολογισµών. Όταν περάσει η σηµερινή παραζάλη, αυτό
δεν θα πρέπει να το ξεχάσει κανείς.

Δυστυχώς, η ιστορία επαναλαµβάνεται σαν κακόγουστη
φάρσα. Μετά από ένα τέταρτο του αιώνα επιχειρεί και πάλι να
µας ξεγελάσει, επιχειρεί και πάλι µε δηµαγωγία και εκλογικά τερ-
τίπια να µας στείλει άλλο µισό αιώνα πίσω στη διχόνοια και τις
έριδες. Ε, όχι, αυτό δεν πρέπει να το επιτρέψουµε. Εξάλλου
έχουµε πάρει πλέον όλοι το µάθηµά µας. 

Η δεύτερη πηγή αφορά στο Υπουργείο Εξωτερικών στην ηµε-
ρίδα που διοργάνωσε µε θέµα «Τις νοµικές πτυχές της Συµφω-
νίας των Πρεσπών». Κλήθηκαν ειδικές επιστήµονες µε
διαφορετικές προσεγγίσεις πάνω στο ζήτηµα να καταθέσουν ισό-
τιµα τις απόψεις τους, προκειµένου να γίνει κατανοητό το περιε-
χόµενο της συµφωνίας και οι συνέπειες που παράγει για τους
δυο λαούς και όχι µόνο. 

«Εάν δεν ξέρεις τα ιστορικά γεγονότα, δεν είναι εύκολο να κα-
ταλάβεις», ανέφερε στην ηµερίδα ο έµπειρος ιστορικός σλαβο-
λόγος του ΑΠΘ, Σπύρος Σφέτας που παρακολουθεί το ζήτηµα
για πάνω από τριάντα χρόνια και δηλώνει ότι η συµφωνία είναι η
καλύτερη που θα µπορούσε να επιτευχθεί. Τα αρνητικά της συµ-
φωνίας δεν είναι τόσο επώδυνα που να εγκυµονούν εθνικούς κιν-
δύνους, ενώ καλύφθηκαν οι βασικές γραµµές που είχαµε στο
θέµα. 

Ο όρος «Μακεδών» λόγω της αρχαιότητας είναι συνυφασµέ-
νος µε τον ελληνισµό. Επιθυµούµε οριοθέτηση ταυτοτήτων µε-
ταξύ ελληνισµού και σλαβισµού, χωρίς να αναγνωρίζουµε
µακεδονικό έθνος. Αυτή η οριοθέτηση του προσωνυµίου «Μακε-
δονία» είναι το πνεύµα που διαχέεται σε όλη τη Συµφωνία». Άλλο
η αρχαία Μακεδονία, εννοείται ότι εκεί όλα συνδέονται µε τον ελ-
ληνισµό και άλλο ο 19ος και ο 20ος αιώνας. 

Ως προς τη γλώσσα, η γλώσσα τους επίσηµα, στην επιστήµη
της σλαβολογίας, χαρακτηρίζεται «µακεδονική» και είναι αυτο-
νόητο ότι είναι σλάβικη. Γι’ αυτόν τον λόγο, η συµφωνία στη συγ-
κεκριµένη διατύπωση αναφέρει ότι ανήκει στην οικογένεια των
νότιων σλαβικών γλωσσών, άρθρο 7 παράγραφος 4. Συνεπώς, η
γλώσσα των βορείων γειτόνων δεν έχει καµµία σχέση µε την αρ-
χαία γλώσσα των Μακεδόνων, είναι σλάβικη και ανήκει στην οι-
κογένεια που προανέφερα. 

Ως προς την ταυτότητα, δεν συζητάµε για αλλαγή ταυτότητας
σε εξάλειψη, αλλά οριοθέτηση µεταξύ ελληνισµού και σλαβι-
σµού. Νοµίζω ότι αυτό είναι το πνεύµα της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, η διάκριση του ενός από του άλλου. Οριοθέτηση
γεωγραφική και οριοθέτηση ταυτοτήτων. Δεν αναγνωρίζουµε
εθνότητα, οριοθετούµε τη σλαβική τους ταυτότητα από τον ελ-
ληνισµό. Για εµάς δεν αλλάζει τίποτα. Μακεδόνες θα συνεχί-
σουµε να αυτοαποκαλούµαστε. Ούτε το αεροδρόµιο της
Μακεδονίας, ούτε το Πανεπιστήµιο Μακεδονία θα αλλάξει όνοµα. 

Όσον αφορά στον όρο «ιθαγένεια», οι ίδιοι στη µετάφραση της
Συµφωνίας των Πρεσπών στη δική τους γλώσσα την αποδίδουν
ξεκάθαρα µε τη λέξη «Drzavjanstvo», που στα ελληνικά αποδίδε-
ται µε τη λέξη «ιθαγένεια», υπηκοότητα, ενώ στα αγγλικά µε τη
λέξη «citizenship». Δεν χρησιµοποιούν τον όρο «nationality» που
θα µπορούσαν, το αποφεύγουν, γιατί άραγε; 

Μετά τη σχετική τροπολογία που κατατέθηκε στη διαδικασία
Αναθεώρησης του Συντάγµατος από τους επτά Βουλευτές της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, γίνεται
απολύτως ξεκάθαρο η ιθαγένεια δεν προκαταβάλει τον εθνοτικό
προσδιορισµό των πολιτών της βορείου γείτονος και εποµένως
εθνότητα και ιθαγένεια διαχωρίζονται πλήρως, χωρίς καµµία αµ-
φιβολία και µάλιστα µε συνταγµατική κατοχύρωση. 

Πλέον µόνο όσοι δεν θέλουν, δεν καταλαβαίνουν. 
Υπάρχει, όµως, µία θλιβερή, ιδιαίτερα επικίνδυνη κατηγορία

πολιτικών, που ενώ άσκησαν εξουσία από θέσεις ευθύνης στην
πατρίδα µας -µιλώ για Πρωθυπουργούς, Υπουργούς Εξωτερι-
κών, Αναπληρωτές Υπουργούς Εξωτερικών- συνεχίζουν να προ-
τάσσουν το κοµµατικό, το προσωπικό συµφέρον απέναντι σε
αυτό που υποτίθεται υπηρετούν, το εθνικό.

Η συµφωνία είναι ισορροπηµένη. Οριοθετούνται τα ζητήµατα

ταυτότητας και δεν υπάρχουν εθνικοί κίνδυνοι. Βάζει τέλος στην
παραχάραξη της ιστορίας. Η συµφωνία πατάσσει τον αλυτρωτι-
σµό και εγγυάται τα σύνορα ανάµεσα στις δύο χώρες. Γίναµε
από µέρος του βαλκανικού προβλήµατος, µέρος της λύσης.

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης
είχαν εστιάσει σε τρία ζητήµατα. Το ένα είναι το όνοµα. Το όνοµα
άλλαξε, έγινε γεωγραφικός προσδιορισµός «Βόρεια Μακεδονία»,
µε κατοίκους Σλάβους που κατοικούν στη Βόρεια Μακεδονία. 

Το δεύτερο είναι το απαραβίαστο συνόρων. Η συµφωνία έχει
ένα ολόκληρο κεφάλαιο για το απαραβίαστο των συνόρων. 

Το τρίτο είναι η υπόθεση της ύπαρξης ή µη µειονότητας στην
Ελλάδα. Γίνεται ξεκάθαρο και ήδη έχει περάσει στο Σύνταγµά
τους ότι αλλάζει το άρθρο 41 και ουσιαστικά λέει τα ίδια πράγ-
µατα που λέει το αντίστοιχο άρθρο 118 του Ελληνικού Συντάγ-
µατος, που αφορά στον απόδηµο ελληνισµό. Δηλαδή δεν
υπάρχουν πια µειονότητες, τις κατήργησαν. 

Τέλος, στο εξωτερικό αντιλαµβάνονται πλέον ότι η Πρώην Γι-
ουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας και η αρχαία Μακε-
δονία είναι δύο τελείως διαφορετικά πράγµατα. Οι προηγηθείσες
αναγνωρίσεις των εκατόν σαράντα κρατών της βόρειας γείτονος
µε το όνοµα «Μακεδονία», εφόσον η συµφωνία τεθεί σε ισχύ, θα
ανήκουν στην ιστορία. 

Κλείνοντας, θέλω να ευχαριστήσω όλους τους ειδικούς επι-
στήµονες που δούλεψαν µε υπευθυνότητα και ευθυκρισία, προ-
κειµένου να φέρουν τους δύο λαούς σε συµφωνία
αλληλοκατανόησης και ευηµερίας, ιδιαίτερα τον καθηγητή Αρ-
χαιολογίας και Ιστορίας κ. Μιχαηλίδη και τον κ. Μιλτιάδη Σαρη-
γιαννίδη για την παρουσία τους, προκειµένου να πουν ακριβώς
τα ίδια πράγµατα ενώπιον δύο εντελώς διαφορετικών ακροατη-
ρίων, αυτού της ηµερίδας των ΥΠΕΞ και της ηµερίδας της Εται-
ρείας Μακεδονικών Σπουδών στη Θεσσαλονίκη. Συγχαρητήρια!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Κασιδιάρη.

Ορίστε, κύριε Κασιδιάρη.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Βιώνουµε στιγµές εθνικά κρίσιµες. Βρι-

σκόµαστε σε µία ιστορική καµπή εξίσου κρίσιµη µε αυτή που βρέ-
θηκαν οι Έλληνες τον Οκτώβριο του 1912, όταν ο στρατηλάτης
Βασιλέας Κωνσταντίνος βρέθηκε προ ενός πολύ µεγάλου διλήµ-
µατος. Ο ελληνικός στρατός είχε συντρίψει τα οχυρά των Τούρ-
κων στο Σαραντάπορο, είχε προελάσει, είχε συντρίψει είκοσι
πέντε χιλιάδες Τούρκους στην πόλη των Γιαννιτσών, ο τουρκικός
στρατός αποχωρούσε τρέχοντας προς τη Θεσσαλονίκη και τότε
τέθηκε ένα τεράστιο δίληµµα στον Κωνσταντίνο: Αν θα προελά-
σει ανατολικά, για να καταλάβει το µεγαλύτερο γεωπολιτικά κέν-
τρο του βορρά, την πόλη της Θεσσαλονίκης, ή αν θα στραφεί
προς το ελληνικό Μοναστήρι. Και λέω ελληνικό Μοναστήρι, γιατί
το Μοναστήρι και όλη η επαρχία του, ήταν βαθιά ελληνική. Μι-
λούσαν µόνο την ελληνική γλώσσα οι κάτοικοι του. Στις επίσηµες
τουρκικές απογραφές υπήρχαν διακόσιες εξήντα χιλιάδες Έλ-
ληνες στην επαρχία Μοναστηριού, οι οποίοι στην πραγµατικό-
τητα ήταν πάνω από τριακόσιες δέκα χιλιάδες το 1912.

Και ερωτά κανείς σήµερα πού είναι αυτοί οι Έλληνες. Οι Έλ-
ληνες αυτοί παραµένουν στη σκλαβωµένη Μακεδονία, στο βό-
ρειο τµήµα της Μακεδονίας, το οποίο σήµερα κατέχεται από
ξένη δύναµη και έχουν υποστεί προπαγάνδα, έχουν υποστεί
διωγµούς. Αλλά οι Έλληνες αυτοί δεν έχουν χάσει την εθνική
τους ταυτότητα και είναι εγκληµατικό και προδοτικό να λέγεται
στη Βουλή των Ελλήνων πως δεν υπάρχουν Έλληνες στην πε-
ριοχή των Σκοπίων.

Εξίσου κρίσιµη ιστορική καµπή µε αυτή που προανέφερα,
βίωσε το έθνος και το 1991, όταν είχαµε µία δεύτερη ευκαιρία
να καταλάβουµε αυτά τα προαιώνια ελληνικά εδάφη, όταν ο ίδιος
ο Μιλόσεβιτς, ως Πρόεδρος της ακόµα ενωµένης Γιουγκοσλα-
βίας, είχε προτείνει στις τότε ελληνικές κυβερνήσεις, σε Μητσο-
τάκη αλλά και Παπανδρέου, να διαµελιστούν τα Σκόπια και να τα
µοιραστούν από κοινού Ελλάς και Σερβία. Και τότε είχαµε µία
εξίσου προδοτική ηγεσία, όπως έχουµε και σήµερα.

Ο ελληνικός λαός φαίνεται ότι δεν µαθαίνει ποτέ, διότι και τότε
ένας Μητσοτάκης ήταν στα πράγµατα, όπως και σήµερα ένας
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Μητσοτάκης προαλείφεται να είναι στα πράγµατα. Τότε ήταν
Πρωθυπουργός ένας Παπανδρέου. Σήµερα ένα κακέκτυπο του
Παπανδρέου, ο Αλέξης Τσίπρας, έχουµε την ατυχία να διοικεί τη
χώρα –µε συγχωρείτε.

Έχουµε, λοιπόν, µία προδοτική συµφωνία, η οποία δεν εκχωρεί
µόνο το όνοµα, εκχωρεί το όνοµα µιας περιφέρειας της ελληνι-
κής επικράτειας, δίνοντας έτσι το δικαίωµα στους Σκοπιανούς
στην πορεία να έχουν άλλες αιτιάσεις στον αλυτρωτισµό τους.

Όταν εκχωρείται όνοµα µιας ελληνικής περιφέρειας, µιας πε-
ριφέρειας της ελληνικής επικράτειας είστε ένα βήµα προς της
εκχωρήσεως ελληνικού εδάφους. Γι’ αυτό, αυτή η προδοτική
συµφωνία είναι παράνοµη, είναι ενάντια στο Σύνταγµα των Ελ-
λήνων, ακόµα και αν την ψηφίσουν εκατόν πενήντα ένας, ακόµα
και αν την ψηφίσουν εκατόν ογδόντα, ακόµα και αν την ψηφίσουν
διακόσιοι ογδόντα ή τριακόσιοι Βουλευτές. Η συµφωνία αυτή
είναι παράνοµη, ιστορικά απαράδεκτη, αντισυνταγµατική και
ενάντια στα ελληνικά συµφέροντα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ αναζητά εναγωνίως εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές
για να δώσουν σήµερα µία ψήφο εµπιστοσύνης, για να δώσουν
αύριο µία ψήφο για την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών. Οι
Βουλευτές αυτοί που θα πράξουν αυτό το εθνικό έγκληµα θα
γραφτούν στις πιο µαύρες σελίδες της ελληνικής ιστορίας ως
προδότες του ελληνικού έθνους.

Και θα απευθυνθώ στον Τσίπρα και θα του πω αυτό που λέει
σήµερα σύσσωµος ο λαός: Είσαι ένας προδότης, ένας ολετήρας,
ένας εκµαυλιστής του ελληνικού έθνους. Αυτό το άθλιο και προ-
δοτικό Σύµφωνο των Πρεσπών µπορεί να συγκριθεί µόνο µε αυτά
τα εγκλήµατα που έκαναν οι πολιτικοί σας πρόγονοι, οι κοµµου-
νιστές και συµµορίτες το 1949, όταν και πάλι σε συνεργασία µε
τους Σλάβους των Σκοπίων πολέµησαν, σήκωσαν τα όπλα σε
βάρος του ελληνικού έθνους για να αποσχιστεί από την ελληνική
επικράτεια η Μακεδονία. Και τότε, όπως θυµάστε πολύ καλά, ο
ελληνικός στρατός, ο εθνικός στρατός τους συνέτριψε και τους
έθαψε στο Γράµµο και στο Βίτσι.

Δεν θα κάνω καµµία ιδιαίτερη αναφορά στον Καµµένο. Αυτός
ο άνθρωπος θα ήταν απλά ένας ευτραφής, ένας φαιδρός γελω-
τοποιός. Ήταν και αυτός ένας αισχρός προδότης, ο οποίος µε
τη στάση του έδωσε ανάσα σε αυτό το ανθελληνικό, σε αυτό το
εθνοµηδενιστικό µόρφωµα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ που διέ-
λυσε την Ελλάδα τα τελευταία τέσσερα χρόνια. 

Οφείλω, όµως, να µιλήσω για την πολιτική απάτη της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θα πω τα λόγια που έχουν πει οι εκπρόσωποι της
Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι τηρούν την ίδια ακριβώς προδοτική
στάση για το ζήτηµα της Μακεδονίας µε τους έτερους εθνοπρο-
δότες τους, του ΣΥΡΙΖΑ και του Καµµένου. 

Η Ντόρα Μπακογιάννη, λοιπόν, δήλωσε πρόσφατα: «Δεν έχω
αλλάξει θέση στο σκοπιανό από το 2000. Λέω «ναι» στο Βόρεια
Μακεδονία». Αυτό δήλωσε στον ραδιοφωνικό σταθµό του ΣΥΡΙΖΑ
στις 24 Ιουλίου. 

Οµοίως, δήλωσε και ο Δένδιας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος σήµερα, επίσηµη γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας: «Θέση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι σύνθετη ονοµασία µε τον όρο «Μακεδο-
νία»». Αυτά για να ξεκαθαρίσει στην Αίθουσα της Εθνικής Αντι-
προσωπείας, ποιοι είναι οι πατριώτες και ποιοι είναι οι προδότες,
ποιοι έχουν δικαίωµα να µιλάνε για τα εθνικά δίκαια και ποιοι πρέ-
πει να σωπαίνουν.

Βρισκόµαστε στον πυρήνα µιας σφοδρής γεωπολιτικής διαµά-
χης. Όλες οι µεγάλες δυνάµεις ερίζουν, τα συµφέροντά τους
συγκρούονται στην περιοχή του Αίµου. Στην Ελλάδα, λοιπόν,
απαιτείται µία εθνική ηγεσία, γιατί το σκοπιανό είναι ένα τεράστιο
εθνικό θέµα. Μόνο µία εθνική ηγεσία της Χρυσής Αυγής θα µπο-
ρούσε να λύσει µε τρόπο που έχω επεξηγήσει λεπτοµερώς σε
αυτήν την Αίθουσα, αφήνοντας τα Σκόπια να διαλυθούν, αφήνον-
τας τη διαµάχη Σλάβων και Αλβανών να επεκταθεί. Αυτό θα γι-
νόταν εάν θέτοντας το δικαίωµά µας στην αρνησικυρία για την
είσοδο των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µπλοκάραµε όλες τις ενταξιακές διαπραγµατεύσεις και οδηγού-
σαµε τα Σκόπια σε µία διαµάχη που σίγουρα θα µας ξαναπήγαινε
πίσω σε αυτό που ανέφερα, στο ’91, όταν θα ήταν ευκαιρία για
την Ελλάδα να µπει ακόµα και µε στρατιωτικές δυνάµεις στα Σκό-
πια ως δύναµη ειρηνευτική και να κάνει ξανά ελληνικά αυτά τα

εδάφη που µας ανήκουν εδώ και αιώνες. 
Υπάρχει µία προφητεία –γιατί οι προφητείες είναι αυτές που

µιλάνε στην ψυχή του λαού και όχι τα κούφια λόγια των πολιτι-
κών- του Πατροκοσµά που λέει: «Θα έρθει πρώτα ένα ψευτορω-
µαίικο. Να µην το πιστέψετε. Θα φύγει πίσω». Αυτό το
ψευτορωµαίικο είναι αυτές οι άθλιες µνηµονιακές, εθνοµηδενι-
στικές κυβερνήσεις των τελευταίων ετών. 

Θα φύγει πίσω το ψευτορωµαίικο και θα έρθει µία πραγµατικά
εθνική ηγεσία της Χρυσής Αυγής στην Ελλάδα, η οποία θα ανα-
τρέψει -και το τονίζω αυτό, γιατί είναι πολλά τα ψέµατα που
ακούει ο ελληνικός λαός από συγκυβέρνηση και από δήθεν Αντι-
πολίτευση, ότι λέει δεν ανατρέπεται το προδοτικό Σύµφωνο των
Πρεσπών- αυτό το προδοτικό σύµφωνο, θα κάνει κουρελόπανο
αυτό το προδοτικό σύµφωνο µε έναν νόµο. Θα σταµατήσει το ελ-
ληνικό κράτος να αναγνωρίζει το δικαίωµα στο κρατίδιο των Σκο-
πίων να χρησιµοποιεί τον όρο «Μακεδονία». Και µε βάση το
έγγραφο, το οποίο έχει αποστείλει ο Γενικός Γραµµατέας του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή στον Οργανισµό Ηνωµένων
Εθνών, στο ΝΑΤΟ, αλλά και στα Σκόπια, θα πάψει να ισχύει µο-
νοµερώς το Σύµφωνο των Πρεσπών. Από εκεί και πέρα, ο χρόνος
θα είναι δικός µας και θα θέσουµε βέτο, θα θέσουµε το δικαίωµα
της αρνησικυρίας σε κάθε στάδιο ενταξιακών διαπραγµατεύσεων
των Σκοπίων µε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να πέσει. Ασφαλώς, και η Χρυσή Αυγή θα κα-
ταψηφίσει την πρόταση εµπιστοσύνης αυτής της άθλιας συγκυ-
βέρνησης. Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να πέσει, γιατί είναι η αιτία της
καταστροφής του έθνους, γιατί µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, για
να είµαστε ειλικρινείς, ψήφισε όλα τα εθνοµηδενιστικά νοµοσχέ-
δια, το τρίτο µνηµόνιο, την ισλαµοποίηση της Ελλάδος µέσω της
δηµιουργίας ισλαµικού τεµένους, τα hot spots για τους λαθρο-
µετανάστες και παρέδωσε τη χώρα στην αναρχία και στην τρο-
µοκρατία.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, πρέπει να πέσει και να ανατείλει µία νέα
Χρυσή Αυγή του ελληνισµού. Διότι µόνο έτσι θα διαφυλάξουµε
τα ιερά και τα όσια της Ελλάδος, θα διασώσουµε το όνοµα της
Μακεδονίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα να λάβω τον λόγο για µία παρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος Βούτσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν είναι δυ-
νατόν σε αυτή την Αίθουσα να ακούγεται αυτό το παραλήρηµα
περί προδοσίας και περί προδοτών, όταν µάλιστα -και ήταν πολύ
επεξηγηµατικός ο οµιλητής- αυτό εδράζεται όχι σε µία ρητορική
ακραίου διχασµού ή απόψεων ή οτιδήποτε άλλο, αλλά σε µία λο-
γική έγκλησης για αλυτρωτική από µέρους µας πλέον, αντίληψη,
διαχρονική µάλιστα, ιστορική, σε τρεις φάσεις, όπως µας αναλύ-
θηκε προηγούµενα και για παρέµβαση, προφανώς στρατιωτική
και στις τρεις αυτές φάσεις που παρενέβη για να διαλυθεί η γεί-
τονα χώρα. Πρόκειται περί πρόκλησης δεν θα έλεγα άνευ προ-
ηγουµένου. Διότι τουλάχιστον υπάρχουν προηγούµενα από αυτή
την πλευρά ως προς αυτό το ζήτηµα. 

Επειδή, όµως, είναι ένα θέµα, το οποίο οµολογηµένα από ορι-
σµένες πλευρές στο παρελθόν, στο �91 και άλλου, ανοµολόγητα
και από άλλες πλευρές που δεν έχουν το θράσος, το θάρρος το
οτιδήποτε -δεν µε ενδιαφέρει- του κ. Κασιδιάρη να το θέτει εδώ
µέσα, δηλαδή το ζήτηµα ενός ελληνικού αλυτρωτισµού για στρα-
τιωτικές επεµβάσεις και για στρατιωτικές περιπέτειες στην πε-
ριοχή µας, το αναφέρω.

Θεωρώ ότι αυτό αποτελεί ακραία πρόκληση. Σας επαναλαµ-
βάνω, δεν είναι τόσο οι χαρακτηρισµοί περί προδοσίας, προδο-
τών και τα λοιπά, τα οποία τα ακούµε τόσο καιρό και τα έχει
αποτιµήσει ο ελληνικός λαός και θα τα ξανακούσουµε. Αυτά χα-
ρακτηρίζουν αυτούς που τα λένε. Κυρίως, όµως, είναι η επέν-
δυση η ιστορική, η φιλοσοφική, η γεωστρατηγική και η πολιτική,
η οποία µας ανελύθη για πρώτη φορά τόσο ενεργά µέσα σε αυτή
την Αίθουσα και η οποία αποτελεί ανοιχτή πρόκληση.

Όλοι είµαστε –νοµίζω- νοήµονες εδώ µέσα. Το µεσηµέρι ακού-
σαµε τον Αρχηγό του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσής Αυγής. Θέλω
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να πω ότι είναι η δεύτερη, τρίτη φορά που κρατιούνται κάποια
προσχήµατα µεν στο επίπεδο της συζήτησης, όταν είναι σε επί-
πεδο αρχηγών. Ύστερα, όµως, αµέσως, ένας εκπρόσωπος
αυτού του κόµµατος λέει το 100% της άποψης του, το οποίο εν
προκειµένω, είναι άκρως επικίνδυνο, διχαστικό, αντιλαϊκό για όλη
την περιοχή µας, ανιστόρητο και εξαιρετικά επικίνδυνο και για
τις διεθνείς σχέσεις της χώρας. Είµαι υποχρεωµένος να κάνω
αυτή τη δήλωση µε βάση τις απόψεις που ακούστηκαν.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κασιδιάρη,

πολιτικά ανέλυσε ο Πρόεδρος. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αναφέρθηκε το

όνοµά µου και βάσει Κανονισµού δικαιούµαι τον λόγο για ένα
λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σύµφωνοι. Δεν
είπε κάτι για εσάς. Εγώ δεν κατάλαβα. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Πολύ ήπια θα απαντήσω και σε επίπεδο
ιστορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να σας παρακα-
λέσω να µην αρχίσει αντίλογος. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν θα κάνω καµµία αντιπαράθεση. Ιστο-
ρικά, όµως, οφείλω µία απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Κα-
σιδιάρη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αναφέρθηκε το όνοµά µου και γνωρίζω
ότι µε βάση τον Κανονισµό δικαιούµαι τον λόγο.

Λοιπόν, δύο τινά συµβαίνουν: Ή ο Πρόεδρος της Βουλής δεν
παρακολούθησε τα λεγόµενά µου ή δεν είναι γνώστης της ελλη-
νικής ιστορίας και της ελληνικής γλώσσας.

Μίλησε, κατ’ αρχάς, για χρήση του στρατού. Ως γνωστόν, το
1912, περίοδος που αναφέρθηκα, την περίοδο των Βαλκανικών
Πολέµων, η Ελλάς επεκτάθηκε. Απελευθερώθηκε η Ήπειρος, η
Μακεδονία, η Θράκη, τα νησιά του Αιγαίου µε τη χρήση των
όπλων. Ο ελληνικός στρατός απελευθέρωσε αυτά τα εδάφη που
είναι σήµερα ελεύθερα και ελληνικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Και υπεγρά-
φησαν συµφωνίες.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Θα
έχετε τον χρόνο να απαντήσετε µετά. Επιτρέψτε µου, όµως. Δεν
είναι πρέπον να διακόπτετε έναν Βουλευτή, ένα µέλος της εθνι-
κής αντιπροσωπείας την ώρα που αγορεύει.

Το 1991 υπήρξε πρόταση του Μιλόσεβιτς να γίνει διαµελισµός
του κρατιδίου των Σκοπίων και να µοιραστούν τα δύο κοµµάτια,
το ένα στη Σερβία και το άλλο στην Ελλάδα. Αυτό είναι ένα ιστο-
ρικό γεγονός, που δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Και
εγώ δεν παίρνω καµµία θέση.

Από κει και πέρα, εις ό,τι αφορά την αναφορά µου στο σήµερα,
πράγµατι τα Σκόπια θα οδηγούνταν σε εµφύλια διαµάχη, εάν δεν
υπήρχε η παρέµβαση αυτή προς ένταξή τους στο ΝΑΤΟ. Και τότε
είπα -πρόσεξε µε- ότι η Ελλάς θα µπορούσε να παρέµβει ως ει-
ρηνευτική δύναµη. Ακούσατε τα λεγόµενά µου. Έχουν καταγρα-
φεί στα Πρακτικά της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κασιδιάρη,
µε συγχωρείτε. Είναι πολιτική ανάλυση αυτό. Δεν είναι προσω-
πικό. Παρακαλώ, ολοκληρώνετε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Οµιλώ για την παρέµβαση της Ελλάδος
ως ειρηνευτικής δύναµης και εσείς λέτε ότι είµαι πολεµοχαρής.

Δεν έχω να απαντήσω τίποτε άλλο, κύριε Πρόεδρε. Στην κρίση
του ελληνικού λαού τα λεγόµενα και οι πράξεις όλων µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητήσατε τον

λόγο επί προσωπικού. Ήταν πολιτική ανάλυση αυτό που κάνατε.
Να έχετε παρακαλώ τις απόψεις σας, οι οποίες κρίνονται από τον
κόσµο.

Προχωρούµε τώρα στον κ. Αµανατίδη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Αµανατίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.

Η προδοσία του φασισµού και του ναζισµού είναι η προδοσία
απέναντι στον άνθρωπο, είναι η προδοσία απέναντι στις ανθρώ-
πινες αξίες. Και δυστυχώς, ακούστηκαν αυτά σε µία ηµέρα όπου
εκοιµήθη ο Μακαριστός Παύλος πλέον, ο οποίος µε τον λόγο του
στάθηκε ανάχωµα σε αυτό που ακριβώς προηγουµένως ακού-
σαµε από την Χρυσή Αυγή.

Κύριε πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, είχα την τιµή να υπηρετήσω
επί τρία χρόνια στο Υπουργείο Εξωτερικών, ασκώντας αυτό που
ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νίκος Κοτζιάς, και ο πρωθυπουργός
κ. Αλέξης Τσίπρας, έθεσαν από την αρχή: ενεργητική, πολυδιά-
στατη, ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική.

Κύριε πρόεδρε, θα προσπαθήσω να µιλήσω για θέµατα, τα
οποία δεν έχουν ακουστεί µέχρι τώρα.

Η εκτίµησή µου είναι η εξής: Η Νέα Δηµοκρατία κυριαρχείται
αυτή τη στιγµή –και έχει ειπωθεί από πολλούς οµιλητές- από την
ακροδεξιά πτέρυγα και συνισταµένη της. Αυτό, όµως, που συµ-
βαίνει στη Νέα Δηµοκρατία, συνειδητά προσπαθεί να το οδηγή-
σει και να επικρατήσει στη χώρα. Οδηγεί συνειδητά τη χώρα στα
άκρα. Έχει µάλιστα ανθρώπους στον κόλπο της που δεν απολο-
γήθηκαν. Απλώς τότε δικαιολογήθηκαν ότι ήταν ακτιβιστές της
Δεξιάς και ότι εκείνη η περίοδος ήταν περίοδος µε φασαρίες. 

Η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης εγκάλεσε τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας ότι υπέγραψε εκεί που άλλοι έξι Πρωθυπουρ-
γοί δεν υπέγραψαν. Η απάντηση είναι απλή. Δεν υπέγραψαν οι
άλλοι έξι Πρωθυπουργοί, γιατί ακριβώς δεν κατάφεραν τους
εθνικούς στόχους και την εθνική γραµµή, γιατί τους την αρνιόν-
τουσαν και ποτέ δεν την δέχτηκαν, ποτέ δεν είχαν αυτή την επι-
τυχία. Ή µήπως δεν υπήρχε εθνική θέση, αυτό που τώρα
προσπαθεί να αποφύγει ο κ. Μητσοτάκης;

Στις 11-7-2017 σε επίκαιρη ερώτηση εδώ στο Κοινοβούλιο ο κ.
Μητσοτάκης –ήταν µπροστά και όλη η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών και ο Πρωθυπουργός και µπορείτε να
ανατρέξετε στο βίντεο- αναρωτήθηκε και απάντησε απέναντι
στον κ. Λεβέντη, λέγοντας ότι η Βουλή έχει εθνική θέση. Δύο
φορές διατυπώθηκε. Πρώτα απ’ όλα στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας του 2007. Ανατρέξτε στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου Εξωτερικών. Στις 30 Οκτωβρίου του 2007
στις προγραµµατικές θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυ-
πουργό τον κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή και Υπουργό Εξωτερικών
την κ. Ντόρα Μπακογιάννη υπήρχε η εξής διατύπωση: αµοιβαία
αποδεκτή λύση στη βάση της σύνθετης ονοµασίας.

Να µην ανατρέξουµε στον πατέρα Κωνσταντίνο Μητσοτάκη.
Στα βίντεο που κυκλοφορούν λέει: «Ναι στη σύνθετη ονοµασία,
αλλιώς θα πάµε στο σκέτο Μακεδονία».

Το 1995 µε κυβέρνηση Παπανδρέου έγινε η Ενδιάµεση Συµ-
φωνία µε την υπογραφή του Κάρολου Παπούλια. Ήταν µία συµ-
φωνία, η οποία ποτέ δεν ήρθε από το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης κάνει ότι δεν γνωρίζει πως υπάρχει
εθνική θέση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Δένδια, είναι πολύ εύκολο να µπορείτε να αστειεύεστε

µε τέτοια θέµατα. Αλλά όταν πάτε να διχάσετε τον ελληνικό λαό
σε εθνικά θέµατα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχετε παραφρονήσει; Εάν
πάσχετε από βαρηκοΐα, δεν φταίω εγώ. Εγώ έκανα ένα αστείο
στη συνάδελφο, κ. Βάκη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Με συγχωρείτε πολύ.
Στις 09-01-2018 ο Κυριάκος Μητσοτάκης έλεγε ότι η χώρα έχει

εθνική γραµµή το Βουκουρέστι του 2008, που είναι κεκτηµένο
στο σύνολό του. Στις 4-4-2008 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
απάντησε σε ερώτηση του δηµοσιογράφου, Νίκου Μελέτη. Η
ερώτηση ήταν: «Άλλαξε κάτι για τη γεωγραφική ονοµασία και για
το erga omnes;». Και η απάντηση: «Μιλάµε για µία καθαρή, σύν-
θετη ονοµασία».

Ήταν και η περίοδος όπου Πρωθυπουργός ήταν ο κ. Αντώνης
Σαµαράς, και Αντιπρόεδρος και Υπουργός Εξωτερικών ο κ. Ευάγ-
γελος Βενιζέλος. Στις 28-09-2014 στην 69η Γενική Συνέλευση του
ΟΗΕ ο κ. Βενιζέλος απευθυνόµενος από το Βήµα της Γενικής Συ-
νέλευσης του ΟΗΕ έλεγε ότι η ελληνική θέση είναι σύνθετη γε-
ωγραφική ονοµασία.

Γιατί, λοιπόν, δεν υπογράψατε; Γιατί ακριβώς ποτέ δεν είχατε
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την επιτυχία που είχε η συµφωνία αυτή, δηλαδή σύνθετη γεω-
γραφική ονοµασία, erga omnes, µε συνταγµατικές αλλαγές -που
προσθέσαµε- για κατάλυση του αλυτρωτισµού και για όλες τις
χρήσεις. Και µη µου πείτε ότι οι διαπραγµατεύσεις γίνονταν τότε
από τους Πρωθυπουργούς, Υπουργούς Εξωτερικών έτσι για
πλάκα και ότι αν αύριο ή µεθαύριο τους έλεγαν τότε ότι δεχόµα-
στε τη σύνθετη γεωγραφική ονοµασία, δεν θα υπέγραφαν. Απο-
τύχατε και σε αυτό, λοιπόν, το θέµα.

Στις 11-06-2018 µας κατηγορήσατε για µυστική διπλωµατία.
Στις 2-10-2018 η κ. Σπυράκη συναντιόταν µε τον κ. Ζάεφ. Η συµ-
φωνία ανατρέπει τα αρνητικά δεδοµένα, τα οποία είχαν διαµορ-
φωθεί για τη χώρα µας όλο αυτό το προηγούµενο διάστηµα.
Θέλω να καλέσω και απ’ αυτό το Βήµα τους φορείς αλλά και
όλους εκείνους που καλόπιστα αντιδρούν να µην ενδώσουν και
να µην πέσουν στην παγίδα του εθνικισµού, η οποία οδηγεί σε
επικίνδυνους ατραπούς.

Όσον αφορά το εκκλησιαστικό τώρα. Στις 30-04-2018 µε ανα-
κοίνωση του Οικουµενικού Πατριαρχείου, ο Πρωθυπουργός κ.
Ζάεφ και δέκα επίσκοποι της γειτονικής χώρας καταθέτουν αίτηµα
στο Οικουµενικό Πατριαρχείο µε το οποίο ζητούν αυτονοµία ή αυ-
τοκεφαλία µε το όνοµα: «Αρχιεπισκοπή Αχριδών και πάσης Ιουστι-
νιάνης» Αυτό αποκρύβεται εσκεµµένα. Και αποκρύβεται µάλιστα
και από κληρικούς, οι οποίοι γνωρίζουν ακριβώς το τι υπάρχει. Δεν
θα πρέπει, λοιπόν, να πέφτουνε καλόπιστα σε αυτό που προσπα-
θούν να κρύψουν. Είναι η ελπίδα απέναντι στο φόβο.

Προσπαθούν να φοβίσουν και να πουν ότι δεν θα υπάρχουν
πλέον ο Παύλος Μελάς, ο Μακεδονικός Αγώνας, οι Βαλκανικοί
Πόλεµοι. Να µη Στεναχωριούνται. Ήδη στους χάρτες έχει αλλά-
ξει. Το «BBC» επάνω είχε το «North Macedonia» και κάτω  τη δική
µας περιοχή ως Μακεδονία. Θα εξακολουθεί να γιορτάζεται ο
Μακεδονικός Αγώνας, γιατί είναι ο αγώνας τον οποίο δώσαµε για
την απελευθέρωση από τη Οθωµανική αυτοκρατορία και αυτό
θα συνεχιστεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν ασφαλιστικές δικλείδες; Πρώτ’ απ’ όλα είναι η συν-

ταγµατική Αναθεώρηση. Έχει τεθεί σε ισχύ η τροπολογία 33 και
ο συνταγµατικός νόµος, ο οποίος έχει δηµοσιευτεί στις 12 Ια-
νουαρίου στην εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της γειτονικής
χώρας, όπου λέει ότι από την ηµέρα που θα τεθεί -και έχει τεθεί-
σε ισχύ η τροπολογία 33, η υπηκοότητα θα είναι µακεδονική-πο-
λίτης της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας, το οποίο δεν
τους προσδιορίζει, ούτε προκαθορίζει την εθνότητα στην οποία
ανήκουν οι πολίτες. Είναι συνταγµατικός νόµος πλέον της γειτο-
νικής χώρας. Έχει κανείς να πει τίποτα επ’ αυτού; Ποιες είναι οι
ασφαλιστικές δικλείδες της χώρας µας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω τους ανθρώπους
που καλόπιστα φοβούνται ότι αυτό δεν θα το εφαρµόσουν. Είναι
άλλο η κριτική επάνω στην ίδια τη συµφωνία και άλλο στο εάν θα
την εφαρµόσουν ή όχι, όπως έκαναν µε την ενδιάµεση συµφωνία.
Υπάρχουν ασφαλιστικές δικλείδες; Ναι. Πρώτ’ απ’ όλα είναι η ίδια
η συµφωνία. Δεν επιτρέπει να αλλάξουν τα άρθρα τα οποία µι-
λούν για την ονοµασία. Δεύτερον, ορίζει τη διαφορά το Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης. Τρίτον, και κυριότερο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η πορεία της χώρας αυτής για την ένταξή της στην
Ευρωπαϊκή Ένωση περνάει από την Ελλάδα.

Ποιες άλλες ασφαλιστικές δικλείδες θέλετε συν τις συνταγµα-
τικές αλλαγές;

Και το δεύτερο που θέλω να µοιραστώ µαζί σας, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- είναι το εξής: Σκε-
φτόµουν και έλεγα αν είναι δυνατόν ο κ. Μητσοτάκης, που είναι
ο µόνος σε όλον τον κόσµο που λέει ότι δεν βγήκαµε από τα προ-
γράµµατα, που καταστροφολογεί, να µην το βλέπει. Νοµίζω ότι
ο κ. Μητσοτάκης το βλέπει. Δεν θέλει µόνο να µειώσει την επιτυ-
χία της Κυβέρνησης, αλλά χτίζει και για το µέλλον, γιατί θέλει να
δικαιολογήσει και το πρόγραµµά του που βγάζει µε περιοριστι-
κές πολιτικές, αλλά και να πει πλέον ότι η κρίση δεν τελείωσε και,
άρα, κοινωνικά δικαιώµατα και κοινωνικά αγαθά θα περικοπούν,
όπως ατυχώς, ανεπιτυχώς προσπάθησε να κρύψει και στην τε-
λευταία του συνάντηση. Υπάρχει, όµως, ένα εµπόδιο και αυτό

δεν παύει να είναι ο ελληνικός λαός.
Όσο και να βαφτίζετε «τελευταία ρουσφέτια» την αναθεώρηση

του Συντάγµατος, τις εκατόν είκοσι δόσεις, την αύξηση του κα-
τώτατου µισθού και την κατάργηση του υποκατώτατου, τα µέτρα
για την πρώτη κατοικία, δεν πρόκειται να πτοήσετε κανέναν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµανατίδη,
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω
να πω το εξής για την πρεµούρα σας αυτή να πέσει αυτή η Κυ-
βέρνηση εδώ και τρία χρόνια: Όσο θα υλοποιούνται θετικά
µέτρα, που θα έχουν αποτελέσµατα θετικά στην κοινωνία και δεν
θα έχετε αντιπρόταση µε επιχειρήµατα στη νέα Ελλάδα το πώς
πρέπει να προχωρήσει, τόσο εσείς θα µειώνεστε. Γι’ αυτό και
ακριβώς θέλετε πάση θυσία να πέσει η Κυβέρνηση. Εκπροσω-
πείτε το παλιό και τους λίγους. Εκπροσωπούµε το νέο και τους
πολλούς. Κριτής όλων µας ο λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρας έχει τον λόγο

για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θέλω να κάνω µία
αναφορά στη µνήµη του Δηµήτρη Σιούφα όχι µόνο γιατί υπήρ-
ξαµε συµπολίτες, αλλά γιατί ήταν µια από τις πλέον εµβληµατι-
κές προσωπικότητες της ελληνικής πολιτικής σκηνής, αλλά
βεβαίως και του ελληνικού Κοινοβουλίου από τη Μεταπολίτευση
και µετά.

Ξεκινώντας θα προσχωρήσω στα γνωστά -θα σας έλεγα οι-
κεία- ύδατα των συναδέλφων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο Μαξ Βέµπερ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο δοκίµιό του
για τη σχέση ανάµεσα στην Πολιτική και την Ηθική είχε θέσει το
ακόλουθο ερώτηµα: Πότε και µέχρι ποιου βαθµού οι ηθικά αγα-
θοί σκοποί µπορούν να αγιάζουν τα ηθικώς επικίνδυνα µέσα και
τις παρενέργειες;

Ακριβώς µπροστά σε αυτό το δίληµµα βρίσκεται σήµερα το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο µε τη συζήτηση της πρότασης ψήφου εµπι-
στοσύνης που προκάλεσε ο Πρωθυπουργός, διότι σήµερα στο
πολιτικό τοπίο βρίσκεται ένας υπό προθεσµία Πρωθυπουργός, ο
οποίος επιζητά διακαώς λίγο ακόµα χρόνο για την καταρρέουσα
Κυβέρνησή του. Με ποια µέσα, όµως, και µε ποιον τρόπο; Μέσω
µιας κακοστηµένης φαρσοκωµωδίας, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ που προσπαθεί να ξεγελάσει τους πολίτες, δηµιουργών-
τας για άλλη µία φορά διπλές πλειοψηφίες. 

Ας µη γελιόµαστε. Αποκλειστικός στόχος των κυρίων Τσίπρα
και Καµµένου δεν είναι να ξεκαθαρίσουν τους λογαριασµούς
τους, αλλά να συνεχίσουν να συγκυβερνούν µε δανεικούς Βου-
λευτές ενός πολιτικού «αλληλόχρεου» λογαριασµού. Έτσι ο µεν
πρώτος, ο κ Τσίπρας, θα µπορέσει να συνεχίσει να παριστάνει
τον Πρωθυπουργό µιας ευκαιριακής κοινοβουλευτικής Πλειοψη-
φίας, ενώ ο δεύτερος, ο κ. Καµµένος, θα συνεχίσει να παριστάνει
τον Πρόεδρο κοινοβουλευτικού κόµµατος απολαµβάνοντας, µά-
λιστα, τα προνόµια που του παρέχει ο Κανονισµός της Βουλής
και η ελληνική πολιτεία.

Για τον ηθικό κώδικα της ριζοσπαστικής Αριστεράς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η επικείµενη ψήφος εµπιστοσύ-
νης της συγκυβέρνησης από τους «πρόθυµους έξι» -ακούσαµε
τον φοβερό συλλογισµό από τον Πρωθυπουργό- δεν λογίζεται
ως αποστασία, δεν αποτελεί προϊόν συναλλαγής κάτω από το
τραπέζι, δεν έχει ανταλλάγµατα και αργυρώνει τους Βουλευτές,
δεν υποκρύπτει ελαστικές συνειδήσεις και ανήθικες πολιτικές
εξαγοράς Βουλευτών, γιατί βεβαίως η παροχή ψήφου εµπιστο-
σύνης σ’ αυτήν την Κυβέρνηση δεν διεξάγεται -και µιλάω πάντα
για σας, για τη δική σας αντίληψη- στο ίδιο νοσηρό κλίµα του Δε-
κεµβρίου του 2014, όταν τότε προσπαθούσαµε να πετύχουµε συ-
ναινετικά την εκλογή νέου Προέδρου της Δηµοκρατίας,
προκειµένου να διατηρηθεί η σταθερή πορεία ανόρθωσης της
πατρίδας µας. Για τους µετέπειτα συγκυβερνήτες, για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και για τους ΑΝΕΛ, εκείνη την περίοδο αναβιώναµε το 1965
και τις βρώµικες πρακτικές του παρακράτους.
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Σήµερα, όµως, στις µέρες της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ οι πρό-
θυµοι σπεύδουν να διασώσουν την «πετυχηµένη» αριστερή Κυ-
βέρνηση και τον Πρωθυπουργό της από την ηθική υποχρέωση,
προφανώς, απέναντι στα επιτεύγµατά του. Ορθώνουν το πολι-
τικό τους ανάστηµα µε αίσθηµα ευθύνης κόντρα σε όλους αυ-
τούς που απεργάζονται δήθεν την αποσταθεροποίηση της
χώρας. Δεν ξέρουµε απλώς ποιοι είναι αυτοί.

Τελικά, αποδεικνύεται ότι από «πολιτικό έρωτα» για τα αποτε-
λέσµατα της διακυβέρνησης του κ. Τσίπρα συνάπτεται αυτός ο
γάµος όχι φυσικά από προξενιά µε πανωπροίκι, τα οποία είναι τα
υπουργεία και οι θέσεις στα ψηφοδέλτια. Όµως, όλα αυτά θα τα
δούµε αµέσως µετά.

Αυτά κι άλλα παροιµιώδη πολλά ακούµε από τα κυβερνητικά
στελέχη, προκειµένου να δικαιολογήσουν αυτό το µικροπολιτικό
παζάρι, µε το οποίο επιχειρούν να διασώσουν τις καρέκλες τους.

Όποιο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αν είναι το
αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας δεν χωρά αµφιβολία πως η
νοµιµοποίηση αυτής της Κυβέρνησης έχει τρωθεί ανεπανόρ-
θωτα. 

Στο ίδιο παραπάνω δοκίµιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
Βέµπερ σηµειώνει πως: «Η τιµή και η αξιοπιστία του πολιτικού
έγκειται ακριβώς στην προσωπική του ευθύνη για ό,τι κάνει, µια
ευθύνη που δεν µπορεί και δεν πρέπει να αποσείσει ή να µετα-
τοπίσει.» Και σήµερα όλοι µας βρισκόµαστε προ των ευθυνών
µας απέναντι στους πολίτες και πάνω απ’ όλα απέναντι στην πα-
τρίδα.

Σας καλώ, λοιπόν, να µη δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης στον κ
Τσίπρα. Σας ζητώ να καταψηφίσετε τον κ. Τσίπρα για όλα τα ψέ-
µατα που είπε, για τη βαθιά του περιφρόνηση στους δηµοκρατι-
κούς θεσµούς του Κοινοβουλίου και της δικαιοσύνης, για την
αναβίωση του κοµµατικού και του πελατειακού κράτους και της
ευνοιοκρατίας, για τη συντήρηση µιας διχαστικής ρητορείας
άλλων εποχών, για την υπογραφή της Συµφωνίας των Πρεσπών.

Σας ζητώ να καταψηφίσετε τον κ. Τσίπρα, γιατί υπήρξε ένας
ανειλικρινής, αµετροεπής και οπορτουνιστής Πρωθυπουργός.

Σας καλώ να αρνηθείτε την ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί πλέον η
δυσαρµονία -το είπε και ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας νω-
ρίτερα, ο κ Μητσοτάκης- ανάµεσα στο λαϊκό αίσθηµα και τους
σηµερινούς κοινοβουλευτικούς συσχετισµούς είναι προφανής. 

Εκλογές τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να δώσουν
την απάντηση για όλα τα ανοιχτά ζητήµατα από την οικονοµία
µέχρι και τα εθνικά θέµατα, κυρίως για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, οι ίδιοι οι πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βερναρδάκης έχει τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές Βουλεύτριες και αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές,

η Κυβέρνηση ζητά µία καθαρή εντολή, µία καθαρή ψήφο εµπι-
στοσύνης, µία ουσιαστική ψήφο εµπιστοσύνης και είναι µία ευ-
καιρία να πάρουµε µερικά πράγµατα από την αρχή.

Η επιβολή των µνηµονίων σε µία σειρά ευρωπαϊκών χωρών
έγινε, όπως όλοι γνωρίζουµε, σε συνθήκες οξείας κρίσης του νε-
οφιλελεύθερου υποδείγµατος, κρίσης που εκφράστηκε µε κρίση
του δηµόσιου χρέους στην Ευρωζώνη και εγκυµονούσε κινδύ-
νους για τα ευρωπαϊκά χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα. Ήταν από-
τοκος της κρίσης υπερσυσσώρευσης που κλόνισε τις
παγκόσµιες αγορές και έλαβε χρηµατοπιστωτική µορφή µε τις
περίφηµες «φούσκες» των διαφόρων αγορών.

Οι µνηµονιακές πολιτικές υλοποιήθηκαν µε την εφαρµογή
ακραίων οικονοµικών πολιτικών εσωτερικής υποτίµησης της ερ-
γασίας και κουρέµατος του κοινωνικού κράτους και των οικονο-
µικών συµφερόντων των εργαζοµένων.

Στην Ελλάδα, επειδή τα µνηµόνια που επιβλήθηκαν από τις κυ-
βερνώσες πολιτικές δυνάµεις θεωρήθηκαν -και ήταν στην πραγ-
µατικότητα- µία διάρρηξη του ισχύοντος µεταπολιτευτικού
κοινωνικού συµβολαίου, διέλυσαν κυριολεκτικά το πολιτικό σύ-
στηµα.

Διέλυσαν ένα πολιτικό σύστηµα πολύµορφων πελατειακών

σχέσεων, πολύπλοκων διαδροµών ιδιοποίησης των δηµόσιων
πόρων και διανοµής των πόρων των ευρωπαϊκών προγραµµάτων.
Να θυµηθούµε µόνο τα τρία Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης παλιό-
τερα και ένα τουλάχιστον ΕΣΠΑ, αυτό που τρέχει από το 2007
έως το 2013.

Στις µνηµονιακές συνθήκες βίαιης µείωσης του εισοδήµατος
των ασθενέστερων λαϊκών στρωµάτων, µισθωτών και συνταξιού-
χων, και συµπίεσης των µεσαίων στρωµάτων οι αντιστάσεις ήταν
καθοριστικές για τη συνοχή και τη µοίρα των πολιτικών δυνά-
µεων.

Το κυβερνών ΠΑΣΟΚ κατέρρευσε κυριολεκτικά όχι µόνο ως
προς τα ποσοστά του, αλλά και ως µορφή πολιτικής διαµεσολά-
βησης, ως κουλτούρα διαχείρισης και ως ανθρωπολογική προ-
σέγγιση της πολιτικής, µετά από τριάντα χρόνια σχεδόν
ηγεµονικής παρουσίας στην ελληνική κοινωνία.

Η Νέα Δηµοκρατία κατάφερε, σε πρώτο στάδιο, να διαφύγει
χωρίς ιδιαίτερες συνέπειες, επειδή επέδειξε εύστοχο καιροσκο-
πισµό, για να καταλήξει βέβαια στο «ουδείς αναµάρτητος» ενώ-
πιον της Άγκελα Μέρκελ, αναδεικνύοντας τη διγλωσσία σε
δοµικό συστατικό της πολιτικής παρουσίας του κόµµατος αυτού
µέχρι σήµερα.

Όµως, υπήρξαν συνέπειες αυτής της µετεξέλιξης. Κατά τη
µνηµονιακή περίοδο η Νέα Δηµοκρατία ενίσχυσε και νοµιµοποί-
ησε την κυβερνητική παρουσία αρχικά του γνωστού ακροδεξιού
µορφώµατος, του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, δεδοµένου
ότι αναζήτησε συµµαχίες και προς τα δεξιά της, στο χώρο που
κυριαρχούσαν συνθήµατα και συµπεριφορές εθνικιστικής και
ακροδεξιάς κριτικής των µνηµονίων. Στην πραγµατικότητα εκείνη
τη στιγµή η νέα ριζοσπαστική Δεξιά, που φλερτάρει ή ακόµα και
συµφύεται µε µορφές του φασισµού, ευδοκιµεί στη γόνιµη κο-
πριά του κήπου της νεοφιλελεύθερης οικονοµικής πολιτικής.

Βεβαίως, ήρθε η κατάπτωση του ΛΑΟΣ, εξαιτίας του οπορτου-
νισµού της ηγεσίας του, αλλά επέφερε µία µεγάλη συνέπεια, την
παράλληλη άνοδο του ναζιστικού µορφώµατος της Χρυσής
Αυγής και έφερε στο προσκήνιο αυτό που όλοι σήµερα γνωρί-
ζουµε στην Ελλάδα -βεβαίως είναι και ένα ευρύτερο ευρωπαϊκό
φαινόµενο-, τη φασιστική απειλή. Το γεγονός αυτό αποτελεί µία
από τις σηµαντικότερες επιπτώσεις του µνηµονιακού µοντέλου
διακυβέρνησης.

Η βίαιη αλλαγή των όρων του κοινωνικού συµβολαίου της Με-
ταπολίτευσης µε την ακραία λιτότητα και τη µαζική φτωχοποίηση
είχε ως προϋπόθεση την απόλυτη καταστολή των δηµοκρατικών
και των εργασιακών δικαιωµάτων και την απόλυτη νοµιµοποίηση
στη δηµόσια σφαίρα του ρατσισµού, της κοινωνικής µισαλλοδο-
ξίας, του σεξισµού, του ιστορικού αναλφαβητισµού. Η Χρυσή
Αυγή κατέστη προνοµιακός συνοµιλητής µερίδων της κοινωνίας,
αφού πρώτα όµως ο πολιτικός της λόγος νοµιµοποιήθηκε και
έγινε αποδεκτός από ευρύτερα, περιθωριακά πια, κοινωνικά
στρώµατα.

Η προσχώρηση της Νέας Δηµοκρατίας στο µνηµονιακό µπλοκ
και η συγκυβέρνηση µε το ΠΑΣΟΚ και το ΛΑΟΣ αρχικά, ή αργό-
τερα µε τη ΔΗΜΑΡ, η εξωπολιτική διακυβέρνηση Παπαδήµου, ο
ακραίος οικονοµικός, πολιτικός και κοινωνικός αυταρχισµός, η
αδυσώπητη καταστολή επέτειναν την αντίληψη περί εκπτώσεις
και απαξίωσης του πολιτικού προσωπικού, αναξιοπιστίας των
ηγετικών ελίτ και καταρράκωσης της εµπιστοσύνης σε θεσµούς,
σε Τύπο κ.ο.κ.. Τεράστιο πλήγµα υπέστη και η δικαιοσύνη µε τις
αποφάσεις των ανωτάτων οργάνων της περί της συνταγµατικό-
τητας των µνηµονίων και των µειώσεων των µισθών, ενώ απέ-
κρουσαν µε σθένος τις προσπάθειες µείωσης των δικών τους
αποδοχών. 

Το όλο σύστηµα βυθίζονταν στην απόλυτη απαξία, εξαιτίας
της υψηλής διαφθοράς των σκανδάλων και των εγκληµάτων
«λευκού κολλάρου». Το σύστηµα διακυβέρνησης από τα κόµ-
µατα που εφάρµοσαν τις πολιτικές των πρώτων µνηµονίων οδή-
γησαν τη χώρα στο χείλος της χρεοκοπίας.

Αυτή την κατάσταση παρέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν νίκησε στις
εκλογές του 2015. Σε αυτό το σκηνικό αµφισβήτησης και κρίσης
τόσο της πολιτικής διαµεσολάβησης, όσο και της κοινωνικής εκ-
προσώπησης των πολιτικών κοµµάτων, ο ΣΥΡΙΖΑ διεκδίκησε και
πέτυχε ως ένα βαθµό µία πολιτική ηγεµονία.
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Ένα γεγονός µείζονος σηµασίας, το οποίο θα πρέπει να το συ-
ζητήσουµε κάποτε µε τους όρους µιας σοβαρής δηµόσιας συζή-
τησης, ένα γεγονός σηµασίας για την πολιτική ζωή της χώρας
και την ανάδειξη του ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση ήταν η απόσχιση
τµήµατος της Νέας Δηµοκρατίας και ο σχηµατισµός του κόµµα-
τος των Ανεξάρτητων Ελλήνων που εξέφραζε µία τάση της αντι-
µνηµονιακής Δεξιάς. Το κόµµα αυτό αποτέλεσε ένα υβριδικό
µόρφωµα της λαϊκής Δεξιάς µε αντιµνηµονιακό πρόσηµο, µε ταυ-
τόχρονη συνύπαρξη αντιφατικών ιδεολογικών απόψεων που εκ-
κινούσαν από τον καραµανλικό ριζοσπαστικό φιλελευθερισµό και
έφταναν σε παρωχηµένες και ορισµένες φορές υπερσυντηρητι-
κές απόψεις και εθνικιστικές ιδεοληψίες, έχοντας όµως και µία
αταλάντευτη πρόθεση για κάθαρση του πολιτικού συστήµατος.

Για την οικοδόµηση ηγεµονικής παρέµβασης της Αριστεράς
σε συνθήκες κρίσης του πολιτικού συστήµατος προέκυψε η
ανάγκη για την επίτευξη συµµαχιών. Οι δυνάµεις του παλαιού
πολιτικού συστήµατος δεν θα µπορούσαν να συναινέσουν και
δεν θα µπορούσε και ο ΣΥΡΙΖΑ να δεχτεί µία τέτοια εξέλιξη, δε-
δοµένων των δεσµών τους ή τουλάχιστον µεγάλου µέρους τους,
µε το σύστηµα της διαπλοκής και της κλεπτοκρατίας που είχε
διαµορφωθεί στη χώρα. Υπό τους όρους αυτούς η λύση µιας
συµµαχικής κυβέρνησης µε τους ΑΝΕΛ κατέστη µονόδροµος. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ υπήρξε αντικείµενο σφοδρής αν-
τιπαράθεσης και κριτικής από το παλιό δικοµµατικό σύστηµα
εξουσίας, όχι τόσο για την αποτελεσµατικότητα ή αναποτελε-
σµατικότητα του κυβερνητικού έργου, όσο για τη διαφορετική
πολιτική και ιδεολογική ταυτότητα των συνιστωσών της. Αυτό
που ενοχλούσε, βέβαια, το σύστηµα δεν ήταν η ιδεολογική ασυµ-
βατότητα των εταίρων του σχήµατος, όσο το γεγονός ότι µε τη
συµµαχία αυτή κατέστη δυνατή η διακυβέρνηση της χώρας και
η επίτευξη της εξόδου από τα µνηµόνια µε την κοινωνία όρθια.
Το παλιό σύστηµα και στις δύο εκλογικές αναµετρήσεις προσ-
δοκούσε να παίξει µε τη διαδικασία των εντολών και το διαφαι-
νόµενο και επιθυµητό αδιέξοδο, ώστε να καταστεί ρυθµιστής της
κατάστασης και να σύρει τον ΣΥΡΙΖΑ σε ακραίες αντιλαϊκές πο-
λιτικές επιλογές.

Η Νέα Δηµοκρατία και όλο το παραδοσιακό πολιτικό σκηνικό
επένδυσε στην πολιτική της αριστερής παρένθεσης, στην υλο-
ποίηση του οποίου συµµετείχαν και τµήµατα του κρατικού µηχα-
νισµού, η συνδικαλιστική γραφειοκρατία, Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, επιχειρηµατικά συµφέροντα και αρραγές όλο το
παλιό πολιτικό σύστηµα του βαθέως κράτους. 

Η πολιτική αυτή σε όλες τις µορφές της απέτυχε και η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ήτανε µέχρι σήµερα η µακροβιότερη Κυ-
βέρνηση από το 2010 και µετά. Για αυτό και η µόνιµη επωδός -
δικαιολογία για µη σύµπραξη πολιτικών δυνάµεων -όµορων µε
το ΣΥΡΙΖΑ- στην Κυβέρνηση, ακόµα και αντικείµενο χλευασµού,
ήταν καθ’ όλη τη διάρκεια της τετραετίας αυτή η –εντός εισαγω-
γικών- «ανάρµοστη» σύµπραξη. 

Αν πάρουµε υπ’ όψιν µας, όµως, χάριν παιδιάς, τη φροϋδική
προσέγγιση περί του ναρκισσισµού των µικρών διαφορών και
των συνεπειών του, θα µπορούσαµε να ισχυριστούµε ότι όσο πιο
εµφανείς και εξόφθαλµα ασύµβατες είναι οι διαφορές, τόσο πιο
σταθερό είναι ένα συνεργατικό σχήµα.

Συνεπώς η κυβερνητική αυτή συµµαχία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ήταν
µία εξαιρετικά ορθή πολιτική επιλογή. Αποτέλεσε στο διαµορφω-
µένο πολιτικό πλαίσιο την πιο αξιόπιστη λύση τόσο στο εσωτε-
ρικό, όσο και στο εξωτερικό. Διαπραγµατεύτηκε µε αξιοπρέπεια
και συνέπεια µε τους δανειστές. Πέτυχε σε υπολογίσιµο βαθµό
την προστασία των πιο αδύνατων στρωµάτων παρά τις δυσκο-
λίες, τα πισωγυρίσµατα και τις εντάσεις, παρήγαγε έργο και ως
Κυβέρνηση έβγαλε τη χώρα από το θανάσιµο σπιράλ των µνη-
µονιακών πολιτικών της περιόδου, όπως εξάλλου είχε δεσµευτεί. 

Αυτή η αντιφατική ιδεολογικά Κυβέρνηση παρήγαγε τα πιο δι-
καιωµατικά νοµοσχέδια που έχει ψηφίσει ποτέ η ελληνική Βουλή.
Για όσους και όσες βλέπουν την πολιτική διαδικασία ως διαδικα-
σία δηµοκρατική, ενεργητική, συµµετοχική, ξέρουν πολύ καλά
ότι για τον ΣΥΡΙΖΑ και τις δυνάµεις της Αριστεράς, η συγκυβέρ-
νηση αυτή ήταν µία άσκηση του γκραµσιανού υποδείγµατος της
διεκδίκησης της ιδεολογικής ηγεµονίας. 

Τα µνηµόνια και οι πολιτικές λιτότητας απελευθέρωναν δυνά-

µεις που ιστορικά εκφράζονταν από τη Δεξιά, την Κεντροδεξιά
και τον πολιτικό φιλελευθερισµό. Οι δυνάµεις αυτές ήταν διαθέ-
σιµες εκείνη την εποχή για ένα άλλο υπόδειγµα άσκησης πολιτι-
κής και η Αριστερά αδογµάτιστα και µε σεβασµό στις πολιτικές
καταγωγές του καθενός και της καθεµιάς, έπρεπε να συνοµιλή-
σει µε αυτούς τους χιλιάδες ανθρώπους και αυτό έκανε.

Η έξοδος από τα µνηµόνια υπήρξε εξίσου καταλυτική πρό-
κληση για τα παλιά κόµµατα και το πολιτικό προσωπικό τους.
Κόµµατα όπως το ΠΑΣΟΚ, το ΛΑΟΣ, η ΔΗΜΑΡ, που εισηγήθηκαν
και υλοποίησαν µνηµονιακές πολιτικές, έφτασαν στα όρια της
συρρίκνωσης ή και της διάλυσης.

Η Νέα Δηµοκρατία κατέγραψε τα χαµηλότερα εκλογικά της
ποσοστά. Για την ανάσχεση των διαλυτικών της τάσεων, η Νέα
Δηµοκρατία προχώρησε σε ολίσθηση προς την Ακροδεξιά, υιο-
θετώντας πολιτικές και ιδεολογικές πρακτικές της, καθιστώντας
τη διγλωσσία πολιτικό εργαλείο χειραγώγησης και το ψεύδος
όπλο στην κήρυξη ενός εσωτερικού πολέµου ως µορφή αντιπο-
λίτευσης.

Η Νέα Δηµοκρατία και µε τη σηµερινή της τακτική προσβλέπει
στις ψήφους που θα αποσπάσει από τη Χρυσή Αυγή, αλλά µε τον
τρόπο αυτό µπήκε σε διαδικασίες µετασχηµατισµού της, από ευ-
ρωπαϊκό κόµµα της λαϊκής Δεξιάς µε κεντροδεξιές αναφορές και
φιλελεύθερο πρόσηµο, σε κόµµα µε σαφείς ακροδεξιές αναφο-
ρές και πρακτικές. 

Κατέδειξε πως η αντίληψη για το πολίτευµα δεν είναι για το
κόµµα αυτό παρά µία ολιγαρχική δηµοκρατία, µια δηµοκρατία
κέλυφος, όπου η φασιστική επιλογή δεν φαντάζει αδιανόητη. Το
κόµµα του Καραµανλή µεταλλάσσεται από τον ακροδεξιό Σα-
µαρά και τον νεοφιλελεύθερο Μητσοτάκη σε ένα είδος «σοβαρής
Χρυσής Αυγής», σε ένα εκκολαπτήριο των διαφόρων επίδοξων
Σαλβίνι.

Όσον αφορά στο ΚΙΝΑΛ, η αποτυχία του εγχειρήµατος οφεί-
λεται στην υιοθέτηση των πολιτικών ταύτισης µε τη Δεξιά, τις νε-
οφιλελεύθερες επιλογές, την τυφλή αντιπολίτευση στην
Κυβέρνηση, την έλλειψη συνεκτικού πολιτικού σχεδίου και την
αυταρχική συµπεριφορά ακόµα και προς τους συµπράττοντες
πολιτικούς φορείς και κόµµατα.

Η έξοδος από τα µνηµόνια θεωρήθηκε αρχικά ως πλασµατική.
Λοιδορήθηκε από τα πρώην µεγάλα κόµµατα του κλασικού δι-
κοµµατισµού, γιατί οι µνηµονιακές πολιτικές αποτελούν στην
ουσία τις µόνες πολιτικές προτάσεις και επιλογές των κοµµάτων
αυτών. Είναι προφανές ότι, αν επικρατούσαν εκλογικά, θα εφάρ-
µοζαν χωρίς ενδοιασµό αυτές τις πολιτικές. Άλλωστε το έχουν
δείξει άπειρες φορές, ακόµα και στην τελευταία περίοδο µε τη
µη περικοπή των συντάξεων. Παράλληλα, τα αποκαλυπτόµενα
σκάνδαλα θεωρήθηκαν ως σκευωρίες κατά του εµπλεκόµενου
πολιτικού προσωπικού και καταβάλλονται βέβαια προσπάθειες
συγκάλυψης.

Και φτάσαµε στη Συµφωνία των Πρεσπών. Η επίτευξη αυτής
της συµφωνίας αποτελεί σήµερα τη νέα διαιρετική τοµή για την
ελληνική πολιτική σκηνή και καταλύτη για τη διαµόρφωση ενός
νέου πολιτικού σκηνικού. Κλονίζει εκ θεµελίων ξανά τα κόµµατα
του κλασικού παλιού δικοµµατισµού, µε την έννοια ότι η συµφω-
νία ιχνογράφησε τη διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στην εθνική
εξωστρέφεια και την ενεργητική πολιτική προσέγγιση από τη µία
και την αναδίπλωση, τον αποµονωτισµό και την πολιτική αδρά-
νεια σε όλα τα πεδία από την άλλη, στην οικονοµία και τις επεν-
δύσεις, στις ανταλλαγές και το εξωτερικό εµπόριο, στην πολιτική
ακτινοβολία και την επιρροή στα Βαλκάνια, στον πολιτισµό, τον
τουρισµό. Η Συµφωνία των Πρεσπών καθίσταται δοµικό στοιχείο
της παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.

Το οξύµωρο είναι ότι, ενώ τα δύο παλιά πολιτικά κόµµατα του
δικοµµατισµού συνδιαµόρφωσαν αυτή τη λεγόµενη εθνική
γραµµή, το µεν ΠΑΣΟΚ δεν έχει καν τη δυνατότητα να την ανα-
δείξει ως δική του πολιτική επιτυχία, η δε Νέα Δηµοκρατία στο-
χεύοντας και κρυφοβλέποντας προς την άκρα Δεξιά και
ενσωµατώνοντας τους γνωστούς µακεδονοµάχους, διαµηνύει σε
όλους τους τόνους την αντίθεσή της µε αυτήν.

Υπό την έννοια αυτή -και επειδή η δηµοκρατία δεν είναι µία τυ-
πική υπόθεση, αλλά µία διαδικασία που κρίνεται από τη σοβαρό-
τητα του δηµόσιου διαλόγου και την πολιτική ευθύνη όλων- µε
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όλο τον σεβασµό που έχω στα πρόσωπα αυτά, δεν αντιλαµβά-
νοµαι γιατί πρώην Πρωθυπουργοί που διαχειρίστηκαν το ζήτηµα
αυτό, που διαµόρφωσαν στρατηγική, που διαµόρφωσαν διπλω-
µατικό κεφάλαιο, που παρήγαγαν έγγραφα, που κατανάλωσαν
χρόνο, σιωπούν και δεν τοποθετούνται δηµοσίως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα και τελείωσα.
Η έξοδος από τα µνηµόνια και η δυναµική εξωτερική πολιτική

που απέδωσε καρπούς είναι απαραίτητοι όροι τόσο για την πα-
ραγωγική, όσο και για την κοινωνική ανασυγκρότηση και την ανα-
διάταξη του πολιτικού κοµµατικού συστήµατος. Σήµερα
δηµιουργούνται συνθήκες για τη διαµόρφωση ενός νέου πολιτι-
κού δίπολου. Τις άκρες αυτού του δίπολου θα καταλαµβάνουν
αφ’ ενός οι προοδευτικές δυνάµεις της ελληνικής κοινωνίας, µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, µε συλλογικότητες της Αριστεράς, µε σοσιαλδηµο-
κράτες και σοσιαλιστές, µε προοδευτικούς δηµοκράτες, µε όλη
την Αριστερά, ακόµα και µε συντηρητικούς πολίτες που δεν θα
µπορούν να ταυτιστούν πολιτικά µε τις ακροδεξιές επιλογές του
χώρου πολιτικής τους προέλευσης.

Στο άλλο άκρο θα συσπειρώνονται δυνάµεις της αντίδρασης,
µε κορµό µία µεταλλαγµένη Νέα Δηµοκρατία, που θα έχει απεµ-
πολήσει τον όποιο χαρακτήρα της λαϊκής φιλελεύθερης Δεξιάς
και από συντηρητική παράταξη θα διολισθαίνει ολοένα και πε-
ρισσότερο προς τα άκρα.

Οι συνθήκες έχουν ωριµάσει για τη σύµπτυξη ενός προοδευ-
τικού µετώπου και τα διακυβεύµατα τίθενται πλέον καθαρά ως
επιτακτικά διλήµµατα. Θα υπάρξει κοινωνική προστασία και πο-
λιτική ή θα αφεθούν οι ασθενέστεροι στην άθλια µοίρα που τους
επιφυλάσσουν οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές; 

Θα τύχουν υπεράσπισης οι µισθοί και το βιοτικό επίπεδο των
εργαζοµένων ή θα καθιερωθούν για όλες τις υποτελείς τάξεις µι-
σθοί πείνας; Θα προστατευτεί η εργασία από την εργοδοτική αυ-
θαιρεσία µε την πλήρη επαναφορά, παγίωση και διεύρυνση των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας ή θα ριχτεί βορά στην εκµε-
τάλλευση; 

Θα έχουµε αξιοπρεπές δηµόσιο σύστηµα υγείας, δηµόσιο σύ-
στηµα παιδείας ή θα αφήσουµε την παραπαιδεία, τις ακριβές
σπουδές στο εξωτερικό και τα ιδιωτικά πανεπιστήµια για τους
ευγενείς γόνους και τα άθλια υποβαθµισµένα δηµόσια ιδρύµατα
για τα παιδιά του λαού; 

Το κράτος θα γίνει εργαλείο ανάπτυξης και κοινωνικής προ-
στασίας ή κατασταλτικός µηχανισµός στα χέρια των νεοφιλελεύ-
θερων ελίτ; Τα οφέλη της οικονοµικής ανάπτυξης θα διανέµονται
δίκαια σε όλους όσοι µόχθησαν γι’ αυτά ή θα τα ιδιοποιούνται
αποκλειστικά οι κρατικοδίαιτες ελίτ που χρεοκόπησαν τη χώρα;

Τελικά, θα οικοδοµήσουµε µία πατρίδα µε ανοιχτή εξωτερική
πολιτική φιλίας, συνεργασίας και ελευθερίας ή θα περιχαρακω-
θούµε στον επαρχιωτισµό της αποµόνωσης, στον αγοραίο εθνι-
κισµό των αχρείων λαθρεµπόρων πατριδοκάπηλων, στην αρπαγή
του πλούτου από τους επιτήδειους ολίγους;

Εµείς θα είµαστε µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας και γι’
αυτόν τον λόγο ζητούµε και τη σηµερινή ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Προχωρούµε µε τον κ. Καραθανασόπουλο, Βουλευτή του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το παζάρι ανάµεσα στους δύο µετόχους της Κυβέρνησης,

στον ΣΥΡΙΖΑ και στους ΑΝΕΛ, κατέληξε σε ένα συναινετικό δια-
ζύγιο, που διευκολύνει το αφήγηµα και των δυο. Διευκολύνει και
τους ΑΝΕΛ να παρουσιαστούν ότι είναι πατριωτικό κόµµα, τη
στιγµή που ο κ. Καµµένος, ως Υπουργός Άµυνας, παρέδωσε γη
και ύδωρ στους Αµερικανούς και στο ΝΑΤΟ. Τι σχέση έχει ο πα-
τριωτισµός µε την ισχυροποίηση των Αµερικανο-νατοϊκών ιµπε-
ριαλιστών; 

Δεύτερον, διευκολύνει την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να παρου-
σιάσει σήµερα το νέο αφήγηµά της. Ποιο δηλαδή; Το επανέλαβε

ο Πρωθυπουργός: Καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια µε την κοι-
νωνία όρθια και απόδειξη –είπε- είναι ότι ο κρατικός προϋπολο-
γισµός είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός που
λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες της κοινωνίας και είναι και δηµο-
σιονοµικά επεκτατικός.

Η ουσία ποια είναι, όµως; Ότι αυτό το αφήγηµα συντρίβεται
στην πραγµατικότητα. Πρώτον, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και
ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα νοµιµοποίησε όχι µόνον το δικό του µνηµόνιο,
που το ψήφισε από κοινού µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ,
αλλά και τα δύο προηγούµενα µνηµόνια, από τη στιγµή που
άφησε άθικτο το σύνολο των µνηµονιακών νόµων που ψηφίστη-
καν όλα τα προηγούµενα χρόνια και µάλιστα προστέθηκαν και
νέοι.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης ότι
προσπαθούµε να ανακτήσουµε την εργασία, είναι ακριβώς ένα
ψέµα. Γιατί είναι ψέµα; Γιατί ακριβώς έκανε δικούς της τους νό-
µους της Νέας Δηµοκρατίας και ιδιαίτερα τον νόµο Βρούτση όσον
αφορά τον κατώτατο µισθό. Και αυτό γιατί ακριβώς υποτάσσει τις
ανάγκες των εργαζοµένων στη λογική της ανταγωνιστικότητας και
της αντοχής της οικονοµίας και των καπιταλιστικών επιχειρήσεων. 

Άρα, όπως θα δώσει τώρα κάποια ψίχουλα ως αύξηση του κα-
τώτατου µισθού, αύριο, αν αλλάξουν οι συνθήκες και υπονοµευ-
θεί η ανταγωνιστικότητα και η αντοχή της οικονοµίας, τότε
µπορεί να έχουµε και νέα µείωση του κατώτερου µισθού. Επί της
ουσίας η υπόθεση κατώτερος µισθός είναι υπόθεση της Κυβέρ-
νησης, της αστικής Κυβέρνησης και όχι της ταξικής διαπάλης
ανάµεσα στους εργαζόµενους και στους εργοδότες που κατα-
λήγει σε µία συλλογική σύµβαση. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα το 25% των εργαζοµένων να αµεί-
βονται µε µέχρι 500 ευρώ και πάνω από τις µισές –έστω το 52%-
των νέων θέσεων απασχόλησης να είναι µόνιµης και εκ περιτρο-
πής εργασία. Οι δε εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια, από το
2007, πριν από την κρίση, µέχρι το 2017, χάνουν σε ετήσια βάση
το 3,1% του πραγµατικού τους εισοδήµατος. Να, λοιπόν, γιατί η
µία Κυβέρνηση παραδίδει τη σκυτάλη της αντιλαϊκής και αντερ-
γατικής πολιτικής στην άλλη.

Δεύτερον, έχουν αποδεχθεί τα µατωµένα πρωτογενή πλεονά-
σµατα µέχρι το 2060 και τρίτον τη µόνιµη και ενισχυµένη επο-
πτεία.

Στις 21 του µήνα θα έρθουν τα κλιµάκια για να εποπτεύσουν
την πρόοδο της ελληνικής οικονοµίας και να βγάλουν και έκθεση
και µε βάση αυτή την έκθεση, αν έχουν προχωρήσει οι αντιλαϊκές
µεταρρυθµίσεις, θα επιστραφεί µια δόση των παρακρατούµενων
χρηµάτων των ελληνικών οµολόγων από τις κεντρικές τράπεζες.

Τέταρτον, ο προϋπολογισµός του 2019 είναι αντιλαϊκός και τα-
ξικός. Έχουµε αύξηση των φορολογικών εσόδων κατά 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ, που θα πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα, τη
στιγµή που νοµοθετείτε τη µείωση του φόρου για τις επιχειρή-
σεις και τη µείωση της φορολογίας για τα διανεµόµενα κέρδη,
δηλαδή για τους πλουτοκράτες. Για τον λαό νέα φορολογικά
βάρη. Αυτή η φοροεπιδροµή οδήγησε και σε αύξηση αυτών που
χρωστούν στις εφορίες και δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.

Έχουµε µείωση της συνολικής δαπάνης για τους εργαζόµε-
νους στον δηµόσιο τοµέα µε τον προϋπολογισµό- ούτε καν αύ-
ξηση, έστω µερική, σχετική, για να δείξετε κάτι διαφορετικό-
µείωση της συνολικής δαπάνης για τις συντάξεις στον προϋπο-
λογισµό του 2019, µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης για τα
νοσοκοµεία, τη στιγµή που αυξάνονται οι ίδιοι οι πόροι των νο-
σοκοµείων από τα απογευµατινά ιατρεία, άρα, η εµπορευµατο-
ποίηση της υγείας και που, βεβαίως, τα νοσοκοµεία βρίσκονται
σε συνθήκες κατάρρευσης. Έχουµε µείωση των δαπανών για τη
χρηµατοδότηση των δήµων και των περιφερειών για να αυξη-
θούν οι ανταποδοτικοί πόροι, δηλαδή η τοπική φορολογία στα
λαϊκά στρώµατα.

Βεβαίως, για την παιδεία άκουσα και τον προηγούµενο
Υπουργό να λέει ότι εσείς είστε µε τη δηµόσια παιδεία, για τα
παιδιά των λαϊκών στρωµάτων. Αυτό το οποίο κάνετε στην παι-
δεία είναι εξόχως αποκαλυπτικό. Τι; Προσδένετε ακόµα περισ-
σότερο την ανώτατη εκπαίδευση µε τις ανάγκες των
επιχειρήσεων, την πολιτική λοιπόν της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Δεύτερον, οδηγείτε σε κατηγοριοποίηση των πτυχίων. Ούτε η
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Νέα Δηµοκρατία δεν τόλµησε να το κάνει. Έχουµε τώρα πτυχία
δύο χρόνων, τριών χρόνων, τεσσάρων χρόνων, πέντε χρόνων
στην ανώτατη εκπαίδευση. Εκτός όλων αυτών, έχουµε υποβάθ-
µιση επί της ουσίας του πτυχίου και των επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων τα οποία παρέχει.

Η υποχρηµατοδότηση της παιδείας συνεχίζεται µε τεράστια
κενά όσον αφορά στο εκπαιδευτικό προσωπικό. Το παλιό
ΠΑΣΟΚ, όπως το κατηγορήσατε εσείς, κατήργησε την επετηρίδα
στο όνοµα του να δοθούν νέες ευκαιρίες για τους νέους επιστή-
µονες και εσείς σήµερα, ο Υπουργός Παιδείας καταργεί την προ-
ϋπηρεσία για να δοθούν ευκαιρίες στους νέους επιστήµονες µε
το ίδιο επιχείρηµα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δώ-
δεκα χρόνια…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Με το ίδιο ακριβώς επι-
χείρηµα, αυτό που χρησιµοποίησε και το παλιό πολιτικό σύ-
στηµα. Αυτό το επιχείρηµα χρησιµοποιείτε και εσείς για να
προχωρήσετε σε περαιτέρω ανατροπές.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Από αυτή την άποψη, λοιπόν, δεν είναι µόνο αυτό, αλλά επί της

ουσίας τι κάνετε; Αναδιανοµή της φτώχειας κάνετε -αυτό είναι
το χαρακτηριστικό- τη στιγµή που όχι µόνο θωρακίζετε, αλλά και
διευρύνετε τα προνόµια στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Παίρ-
νετε δέκα και δίνετε ένα. Τα νέα µέτρα τα οποία ισχυρίζεστε τι
είναι; Είναι οι ανατροπές στον νόµο Κατσέλη, αυτή η περιορι-
σµένη προστασία που µπήκε, για να αυξηθούν οι πλειστηριασµοί.

Η διευκόλυνση που λέτε για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές δεν
είναι τίποτα άλλο παρά ακριβώς να αναγκάσετε τον κόσµο, που
εξαιτίας της φοροεπιδροµής, δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα, να
πληρώσει και τρίτον, το λεγόµενο «στεγαστικό επίδοµα», που
είπε ο κύριος Πρωθυπουργός για την πρώτη κατοικία, είναι αυτό
το οποίο έχει νοµοθετηθεί από το 2016 από τον νόµο Σταθάκη
και που µέχρι σήµερα ρωτάµε αν έχει δοθεί έστω και ένα ευρώ
για αυτό το στεγαστικό επίδοµα, που το θυµηθήκατε το 2019.

Έτσι, λοιπόν, επί της ουσίας τι κάνετε; Όχι µόνο, λοιπόν, συ-
νεχίζετε την ταξική πολιτική, αλλά βεβαίως συµβάλλετε και σε
αυτό. Σε ποιο; Στην αναβάθµιση του ρόλου και της παρουσίας
της Ελλάδας στα Βαλκάνια, ενταγµένη στον ευρωνατοϊκό σχε-
διασµό, δηλαδή στην ισχυροποίηση της παρουσίας των ΗΠΑ και
του ΝΑΤΟ στα δυτικά Βαλκάνια, που αποτελούν τον παράγοντα
αποσταθεροποίησης. Δηµιουργείται, δηλαδή, µια διαρκής πηγή
αποσταθεροποίησης και αλλαγής συνόρων στην περιοχή στη λο-
γική του «διαίρει και βασίλευε», µετατρέποντας την Ελλάδα σε
προκεχωρηµένη βάση των αµερικανονατοϊκών συµφερόντων και
αυτό µε τι ως αντάλλαγµα; Την ισχυροποίηση της παρουσίας και
του ρόλου των ελληνικών επιχειρήσεων στα Βαλκάνια.

Αυτό το έργο το έχουµε ξαναδεί, κύριε Υπουργέ. Μετά την
ανατροπή των σοσιαλιστικών χωρών, τότε που άρχισε ο διαµελι-
σµός της Γιουγκοσλαβίας από τους ιµπεριαλιστές, οι Έλληνες
επιχειρηµατίες µετέφεραν τις επιχειρήσεις τους στα Βαλκάνια.
Πού οδήγησε αυτό; Βεβαίως, στην ισχυροποίηση των ελληνικών
επιχειρηµατικών οµίλων, αλλά οδήγησε σε ανεργία, οδήγησε στη
συρρίκνωση της παραγωγικής βάσης και οδήγησε βεβαίως και
στη συρρίκνωση των µισθολογικών δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ποιο ζήτηµα; Ότι
έχετε λάβει ως Κυβέρνηση την εµπιστοσύνη του ΝΑΤΟ, των Αµε-
ρικάνων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι δηλώσεις Πάιατ ή της
Μέρκελ πρόσφατα επιβεβαιώνουν του λόγου το αληθές.

Μόνο και µόνο για αυτόν τον λόγο, ότι έχετε λάβει την εµπι-
στοσύνη των ιµπεριαλιστών, ο λαός πρέπει να σας καταδικάσει
ως Κυβέρνηση, αλλά και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που
έχετε ακριβώς τις ίδιες κοινές στρατηγικές. Συγκλίνετε στις κοµ-
βικές επιλογές τα κόµµατα αυτά, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ και οι υπόλοιποι δορυφόροι, τα µικρότερα κόµµατα
και τη στιγµή που συγκλίνετε όλο και περισσότερο σε αυτές τις
κοµβικές επιλογές, προσπαθείτε να νεκραναστήσετε έναν ψεύ-
τικο διπολισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη, εξαιτίας του ότι έχουν µικρύνει
οι διαφορές σας ανάµεσα στα κόµµατά σας, αυτή η σµίκρυνση
των διαφορών επιτρέπει τη µεταπήδηση του πολιτικού προσωπι-
κού από το ένα κόµµα στο άλλο, χωρίς ηµεροµηνία λήξης.

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο το ΚΚΕ καταψηφίζει τη σηµερινή
Κυβέρνηση ως αντιλαϊκή Κυβέρνηση και ζητά από τον λαό να
ισχυροποιήσει το ΚΚΕ για να γίνει πιο δυνατός ο λαϊκός παρά-
γοντας, να ισχυροποιήσει τη θέση του ο λαός, να µπορέσει µέσα
από την πάλη και την οργάνωση από καλύτερες θέσεις των αγώ-
νων να βάλει φραγµό στην κλιµάκωση της αντιλαϊκής πολιτικής,
αλλά και να ανοίξει τον δρόµο στην πραγµατική διέξοδο, αυτή
που µπορεί να ικανοποιήσει τις σύγχρονες και διευρυµένες λαϊ-
κές ανάγκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο
Καρδίτσας.

Παιδιά, η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κόλλια - Τσαρουχά
έχει τον λόγο για επτά λεπτά. Θα παρακαλέσω να τηρείται ο χρό-
νος γιατί αντιλαµβάνεστε ότι θα αναγκαστούµε να ελαττώσουµε
το χρόνο από τους υπόλοιπους συναδέλφους.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, θα
προσπαθήσω να είµαι συνεπής στον χρόνο.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και αγαπητά παι-
διά που επισκέπτεστε τη Βουλή µε τους συνοδούς καθηγητές
σας, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θέλω να σας δηλώσω ότι βρί-
σκοµαι σήµερα ενώπιον σας µε εκείνη την περηφάνια που χαρίζει
ο θεός σε εκείνους που τόλµησαν να λάβουν δύσκολες αποφά-
σεις, που κατάφεραν να φέρουν σε πέρας την αποστολή τους
και τώρα στέκονται απέναντι σε ανθρώπους και στον θεό καθα-
ροί και µε ψηλά το κεφάλι, πιστεύοντας ότι έπραξαν το σωστό
και το πατριωτικό.

Το καλοκαίρι δώσαµε την εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση,
επειδή ήταν µπροστά µας η έξοδος από τα µνηµόνια, η έξοδος
που θα επέτρεπε να αρχίσουµε να σηκώνουµε από τις πλάτες
των Ελλήνων τα βάρη µιας δεκαετίας. Δείξαµε εµπιστοσύνη,
επειδή δεν είχαν γίνει ακόµα όσα έπρεπε να γίνουν, για να συνε-
χίσει η δικαιοσύνη να βαδίζει τον δρόµο ενάντια στη διαπλοκή.
Και την καλώ να κινηθεί πιο γρήγορα για να έχουµε γρήγορα
αποτελέσµατα και να πάνε στις αίθουσες των δικαστηρίων οι
υπαίτιοι.

Εκείνο το διάστηµα που υπήρχαν τόσα πολλά, που έπρεπε να
γίνουν ακόµα πάρα πολλά, επέλεξε ο τότε Υπουργός Εξωτερι-
κών, ο κ. Κοτζιάς, να προσυµφωνήσει εκβιαστικά στις Πρέσπες
µε τα Σκόπια. Μέχρι τότε µας διαβεβαίωνε ότι θα έφερνε µια συµ-
φωνία που θα αποδεχόταν ο ελληνικός λαός.

Το προσύµφωνο των Πρεσπών, πέρα από τα σηµαντικά του
προβλήµατα, έγραφε στα παλαιότερα των υποδηµάτων του κ.
Κοτζιά τις ιδρυτικές αρχές του κυβερνητικού εταίρου, του κινή-
µατός µας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και δυστυχώς, του µεγα-
λύτερου µέρους του ελληνικού λαού. Δυστυχώς, ο κ. Κοτζιάς όχι
µόνο δεν µας έφερε ένα αµετάφραστο και ξενικό όνοµα, αλλά
µας έφερε και ως συµφωνία εκβιαστικά τις µέρες εκείνες που
προσπαθούσαµε να βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια να δώ-
σουµε συντάξεις, ένα όνοµα που αποτελεί «κόκκινη γραµµή» για
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, µια ονοµασία που περιέχει τον όρο
«Μακεδονία».

Έδωσε έτσι την ευκαιρία στη Νέα Δηµοκρατία του κ. Σαµαρά
και του κ. Μητσοτάκη και στο ΠΑΣΟΚ που ακόµα λειτουργεί υπό
τη σκιά του κ. Σηµίτη να αλλάξουν τη συζήτηση για αντί να συζη-
τάµε σήµερα για το πώς η Ελλάδα θα κάνει τα επόµενα βήµατα
µακριά από την κρίση και από τη σκιά της διαπλοκής να κρύβον-
ται πίσω από το δάκτυλό τους, παραβλέποντας τα λάθη του πα-
ρελθόντος που µας οδήγησαν στην παρούσα κατάσταση.
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Όµως, εγώ και οι συναγωνιστές µου στους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες δεν φοβηθήκαµε, δεν κάναµε πίσω. Επιτρέψαµε να δοθούν
πίσω στους Έλληνες κάποια από εκείνα που τους στέρησαν τόσα
χρόνια εκείνοι που ζηµίωσαν τη χώρα, όπως τα αναδροµικά των
ενστόλων, ένα τρανταχτό παράδειγµα, όπως και να εφαρµο-
στούν τα µέτρα ανακούφισης της ελληνικής κοινωνίας. Οι ίδιοι
που σήµερα εξαιτίας της συµφωνίας υποδύονται τους πατριώ-
τες, ξεχνούν τις απαιτήσεις του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος
ή του Σοσιαλιστικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχτηκα να µε βρίζουν κάποιοι
εγκάθετοι πολιτικών γραφείων στην πόλη µου, όταν κατέθετα
στεφάνι για να τιµήσω τους νεκρούς της 28ης Οκτωβρίου, του πο-
λέµου του ’40 ή όταν κάτω από το γραφείο φώναζαν εκφράσεις
που θίγουν και µια γυναίκα και µια πατριώτισσα. Ακόµα και τότε
κράτησα ψηλά το κεφάλι, γιατί, όπως είχα δηλώσει από την
πρώτη στιγµή, αυτό ήταν το ελάχιστο τίµηµα για να κάνω το
σωστό για την πατρίδα µου. 

Η Αντιπολίτευση εξαπέλυσε ολόκληρο τον επικοινωνιακό της
µηχανισµό, τα κανάλια και τον στρατό των δηµοσιογράφων της
για να λέει µέχρι σήµερα το ψέµα ότι δήθεν η Συµφωνία των Πρε-
σπών δεν παίρνεται πίσω. Αυτό είναι το µεγαλύτερο ψέµα, γιατί
αν σήµερα έπεφτε η Κυβέρνηση αυτή, η συµφωνία θα τελείωνε
εδώ. Αν η Βουλή δεν την επικυρώσει -µεθαύριο θα τη φέρει,
όπως φαίνεται, ο κ. Τσίπρας, αν πάρει την ψήφο εµπιστοσύνης-
πάλι η συµφωνία είναι άκυρη. Αν δεν ήταν έτσι, τι ψηφίζουµε σή-
µερα, κύριοι συνάδελφοι; Σας ερωτώ. 

Η Αντιπολίτευση, όµως, σήµερα δεν τολµάει να κάνει αυτά που
έλεγε µέχρι χθες. Γιατί σιωπάτε, κύριοι; Ο Πρόεδρός µας, ο
Πάνος Καµµένος, πρόσφατα σάς το ξεκαθάρισε. Δεσµευθείτε ότι
δεν θα παραχωρήσετε το όνοµα «Μακεδονία» και υπογράφουµε
αµέσως και µαζί σας την πρόταση µοµφής που θα καταθέσετε.
Σήµερα άκουσα τον κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν άκουσα καµµία ανα-
φορά στο συγκεκριµένο θέµα, ενώ προσκλήθηκε και προκλήθηκε
από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Ξέρετε πολύ καλά, κύριοι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι δεν θα είµαστε µόνο εµείς
που θα στηρίξουµε. Θα είναι πολλοί εκείνοι που θα µας ακολου-
θήσουν. Η συµφωνία δεν θα περάσει έτσι. Γιατί δεν το κάνετε;
Μη µας φέρνετε µια ύπουλη πιθανά στο µέλλον και ασαφή πρό-
ταση µοµφής, µε σκοπό αύριο να κάνετε εσείς εκείνο που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει αποφασίσει να κάνει. Εκεί δεν θα σας ακολουθήσουµε,
γιατί µε τον µέχρι χθες εταίρο µας διαφωνούµε σε πολλά. Ήδη
ο καθηγητής που κατήλθε του Βήµατος, ο Υπουργός, είπε ως θε-
ωρητικός και πράγµατα αληθινά, τα οποία εγώ δέχοµαι, γιατί µε
τον µέχρι χθες εταίρο µας εµείς µπορεί να διαφωνούµε, όµως
δεν είναι «λερωµένος». Δεν χρωστάει γραµµάτια σε συµφέροντα,
όπως εσείς, δεν χρωστάει εκατοµµύρια στο ελληνικό δηµόσιο,
δεν τον βαραίνουν σκάνδαλα. 

Έτσι, λοιπόν, δεν θα δώσουµε την ευκαιρία να ρίξετε µια Κυ-
βέρνηση όταν εσείς το θέλετε, για να κάνετε το δικό σας παιχνίδι.
Περιµένουµε. Καταθέστε την πρόταση µοµφής κι εµείς εδώ εί-
µαστε, για να ακυρωθεί πλήρως η Συµφωνία των Πρεσπών.

Περιµένω δηλώσεις στον ελληνικό λαό ότι δεν θα επικυρώσετε
τη συµφωνία που δίνει το όνοµα «Μακεδονία», αν και όταν ανα-
λάβετε τη διακυβέρνηση της χώρας. Κατά βάθος επιθυµείτε –το
ξέρω και το καταλαβαίνω- να περάσει η συµφωνία, για να µην
αναγκαστείτε να την περάσετε εσείς αύριο. Γι’ αυτό υπάρχουµε
εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, γιατί µόνο εµείς είµαστε η εγ-
γύηση προς τον ελληνικό λαό ότι θα γίνει ό,τι είναι δυνατόν για
να µην περάσει η συµφωνία.

Επιµένουµε, κυρίες και κύριοι, τόσο πολύ στο όνοµα της Μα-
κεδονίας, γιατί αποτελεί βασικό στοιχείο της ιστορίας και της
κληρονοµιάς µας. Η χρήση του από άλλους, πέρα από τους
πραγµατικούς ιδιοκτήτες του, δηλαδή εµάς τους Έλληνες, ενέχει
στοιχεία αλυτρωτισµού και επεκτατικών βλέψεων, στοιχεία πα-
ραχάραξης της ιστορίας και ξεκάθαρης αγνόησης των αγώνων
που έδωσαν οι κοντινοί µας πρόγονοι για τα χώµατα της Μακε-
δονίας, για την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρειαστώ δύο λεπτά.
Είναι, λοιπόν, άκυρο αυτό που κάνει ο κ. Μητσοτάκης, το ότι

υποτιµά την παραχώρηση του ονόµατος, µεταφέροντας το
βάρος στη γλώσσα και στην εθνότητα, κάτι που δεν υπάρχει. Ο
σκοπός του είναι βέβαια γνωστός. Δεν θα είχε πρόβληµα να πα-
ραχωρήσει το όνοµα όταν και αν γίνει κάποτε Πρωθυπουργός
και τον προκαλώ να µε διαψεύσει.

Όµως, όπως µπορεί ο καθένας µας να αντιληφθεί, αν η δι-
πλανή χώρα λέγεται «Μακεδονία» µε οποιονδήποτε προσδιορι-
σµό µπροστά, όπως το φέρει αυτό το προσύµφωνο της
Συµφωνίας των Πρεσπών, όλα τα άλλα χαρακτηριστικά της θα
ονοµάζονται µακεδονικά. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν έχουµε τον απαιτούµενο αριθµό
Βουλευτών για να σταµατήσουµε τη συµφωνία στο Κοινοβούλιο,
ειδικά αν αναλογιστεί κανείς την κλοπή των στελεχών µας. Θα
κάνουµε, όµως, ό,τι είναι δυνατόν για να την ακυρώσουµε σε
όποιο επίπεδο είναι δυνατό. Στελέχη µας από τη Μακεδονία και
τη Θράκη, όπως και νοµικές οµάδες, ήδη έχουν καταθέσει εµπε-
ριστατωµένες θέσεις που παραθέτουν τα νοµικά προβλήµατα
που απορρέουν από τη συµφωνία, τον αντισυνταγµατικό της χα-
ρακτήρα, καθώς πρόκειται για εθνικό θέµα. Καταθέτω σχετικό
έγγραφο στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα εθνικά θέµατα έχουν άµεση σχέση µε τη λαϊκή βούληση.
Τα κείµενα αυτά εντοπίζουν ότι η συµφωνία είναι αντισυνταγµα-
τική σε πολλά σηµεία. Υφίσταται επίσης κεκαλυµµένη εκχώρηση
εθνικής κυριαρχίας, υπάρχουν ξεκάθαρα αλυτρωτικές επιδιώξεις
και µηνύµατα. Κρατώ κάποια στοιχεία, τα οποία θα αναφέρουµε
αν και όταν έρθει προς ψήφιση και προς συζήτηση στη Βουλή η
κύρωση αυτής της Συµφωνίας.

Είναι υποχρέωσή µας, λοιπόν, καθώς ισχύουν όλα αυτά και
καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ επιµένει για την κύρωση αυτής της συµφωνίας,
να αρνηθούµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης. Εµείς ως Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες θα χρησιµοποιήσουµε κάθε νόµιµη µέθοδο και
κάθε τρόπο που έχουµε στη διάθεσή µας και καλούµε κάθε υγιή
δηµοκρατική και πατριωτική δύναµη να µας στηρίξει σε αυτήν
µας την προσπάθεια.

Κλείνω λέγοντας ότι οι µόνοι που έχουν το δικαίωµα να απο-
φασίσουν είναι οι Έλληνες µέσω δηµοψηφίσµατος ή µέσω εθνι-
κών εκλογών. Η εφαρµογή της Συµφωνίας των Πρεσπών
πρόκειται για εθνικό θέµα εξαιρετικής σηµασίας. Το ότι δεν ερω-
τάται γι’ αυτό ο ελληνικός λαός, το ότι βαφτίζονται ακραίοι τα
εκατοµµύρια Μακεδόνων που αγωνιούν, εγείρει ζήτηµα δηµο-
κρατίας. Είναι δίκαιη η απαίτηση του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα κάνουµε τα πάντα, ό,τι περ-

νάει από το χέρι µας για να τιµήσουµε τον ρόλο και την ευθύνη
που µας έχει αναθέσει ο ελληνικός λαός. Η βάση των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων παραµένει ισχυρή και να είστε σίγουροι ότι θα στα-
θεί δίπλα µας.

Θέλω να παραθέσω και την κατ’ εµέ πλέον αδιαµφισβήτητη
απόδειξη της ελληνικότητας της Μακεδονίας. Στη γραµµένη από
τον Ηρόδοτο ιστορία που περιγράφει τη µάχη των Πλαταιών το
479 π.Χ., ο τότε βασιλιάς της Μακεδονίας και πρόγονος του Με-
γάλου Αλεξάνδρου, ο Αλέξανδρος ο Α’, απευθύνθηκε προς τους
Αθηναίους µε τα ακόλουθα λόγια: «Είµαι κι εγώ Έλληνας από
παλιά γενιά και δεν θέλω να βλέπω την Ελλάδα δούλη και ανε-
λεύθερη».

Θα κλείσω λέγοντας αυτό που έλεγα από την αρχή και ως Υφυ-
πουργός Μακεδονίας – Θράκης και ως Υφυπουργός Εθνικής
Άµυνας, δύο στοιχεία για τα οποία θα ήθελα να ευχαριστήσω και
δηµόσια τον Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα. Θέλω, λοιπόν, να σας πω
κάτι που πιστεύω ακράδαντα: Η Μακεδονία είναι µία και είναι ελ-
ληνική.

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη για τον χρόνο που πήρα από
τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.
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Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς, Βουλευτής από το Ποτάµι. Πα-
ρακαλώ, ει δυνατόν, να τηρηθεί ο χρόνος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω
να µε φτάσει το επτάλεπτο.

Το αίτηµα του Πρωθυπουργού για ψήφο εµπιστοσύνης δίνει
στο Ποτάµι τη δυνατότητα να απαντήσει και να διαψεύσει αυτούς
που τον κατηγορούν ότι τάχα µε τη στήριξη στη Συµφωνία των
Πρεσπών στηρίζει και την Κυβέρνηση, δηλαδή ότι στηρίζοντας
τη συµφωνία, δίνει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Έτσι,
διαχωρίζοντας τις δύο διαδικασίες, µάς δίνεται η δυνατότητα να
δείξουµε ότι καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση ανεξάρτητα από τη
θέση µας στη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Εξάλλου, θα ήθελα να σηµειώσουµε εδώ ότι το αίτηµα για
ψήφο εµπιστοσύνης µε βάση το Σύνταγµα δεν έχει κάποιο συγ-
κεκριµένο θέµα, όπως γίνεται στην πρόταση µοµφής. Η ψήφος
εµπιστοσύνης είναι για το σύνολο του έργου της κυβέρνησης και
για το αν την εµπιστευόµαστε για να συνεχίσει. Η Συµφωνία των
Πρεσπών είναι όντως ένα σηµαντικό θέµα, αλλά δεν µπορεί η Κυ-
βέρνηση να εκµαιεύσει συνολικά ψήφο εµπιστοσύνης µε αφορµή
το συγκεκριµένο. 

Έχω ακούσει τον πρώην πλέον Βουλευτή µας κ. Δανέλλη,
αλλά και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να λένε ότι η ψήφος εµπιστο-
σύνης είναι για τη Συµφωνία των Πρεσπών ως προϋπόθεση.
Τότε, αν γινότανε αυτό, θα έπρεπε η σειρά να ήταν πρώτα η
ψήφος εµπιστοσύνης, µετά η Συµφωνία των Πρεσπών και µετά
εκλογές, αφού πρόκειται για ψήφο εµπιστοσύνης µιας χρήσης.
Το αστείο είναι όµως, ότι για τους Βουλευτές των ΑΝΕΛ που δί-
νουν ψήφο εµπιστοσύνης, αλλά δεν ψηφίζουν τη Συµφωνία των
Πρεσπών, το επιχείρηµα αντιστρέφεται. «Δώστε ψήφο εµπιστο-
σύνης…», τους λέτε, «…και αυτό δεν έχει σχέση µε τη συµφωνία,
αλλά µε το έργο της Κυβέρνησης». Ερµηνεία λοιπόν της ψήφου
εµπιστοσύνης αλά καρτ, ανάλογα µε το κοινό. Όµως, η ψήφος
εµπιστοσύνης δεν µπορεί να είναι «κολυµβήθρα του Σιλωάµ» ό,τι
κι αν ακολουθεί. Με την ψήφο εµπιστοσύνης δίνετε ουσιαστικά
µία λευκή επιταγή το αργότερο ως τον Οκτώβριο. 

Και πώς θα µπορούσαµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, όταν σε όλα σχεδόν τα θέµατα είµαστε απέναντι; 

Πώς θα µπορούσαµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, όταν θεωρούµε το έργο της καταστροφικό και δια-
βρωτικό για την παιδεία, τα αποτελέσµατα του οποίου θα θέλουν
καιρό για να διορθωθούν; Η παιδεία του ελάχιστου κοινού παρο-
νοµαστή, των διευθετήσεων και των ψηφοθηρικών πρακτικών. 

Πώς θα µπορούσαµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, που στη δηµόσια διοίκηση συνεχίζει τις πελατειακές
πρακτικές του παρελθόντος, µε πλήθος φωτογραφικών διατά-
ξεων και προκηρύξεων; 

Πώς θα µπορούσαµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε µία
κυβέρνηση που στην οικονοµία την ενδιαφέρει να παράγει µόνο
υπερπλεονάσµατα από υπερφορολόγηση και περνάει πολύ κάτω
από τον πήχη της ανάπτυξης και των επενδύσεων; Όπως είπαµε
και στη συζήτηση του προϋπολογισµού, η αύξηση των επενδύ-
σεων για παράδειγµα, για το 2018 προβλεπόταν 11,4%, δηλαδή
ο δείκτης του ακαθάριστου σχηµατισµού παγίου κεφαλαίου και
τελικά είχαµε 0,8% αύξηση για το 2018, δηλαδή δεκατέσσερις
φορές κάτω. 

Πώς θα µπορούσαµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε µια
Κυβέρνηση που έχει γονατίσει τη µεσαία τάξη, τη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα, που οι επιχειρηµατίες δουλεύουν ουσια-
στικά για να πληρώνουν φόρους και ασφαλιστικές εισφορές, έτσι
ώστε να µην έχουν κίνητρο να παράξουν παραπάνω; 

Λέτε όµως «Μα, πώς δεν δίνετε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση που φέρνει τη Συµφωνία των Πρεσπών, µε την οποία
συµφωνείτε;». Θεωρούµε, και θα το συζητήσουµε τις επόµενες
µέρες εφόσον έρθει στη Βουλή, ότι η Συµφωνία των Πρεσπών
είναι το αποτέλεσµα µιας διαπραγµάτευσης µε περισσότερα θε-
τικά από ό,τι αρνητικά για τη χώρα µας και γι’ αυτό τη στηρίζουµε,
για να αλλάξουµε επιτέλους σελίδα ανατρέποντας ένα de facto τε-
τελεσµένο. Ποιο είναι αυτό; Το µονοπώλιο του ονόµατος «Μακε-
δονία» από την «πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της
Μακεδονίας» και µάλιστα αναγκάζοντάς τους να αλλάξουν και το
Σύνταγµα.

Πρέπει να δούµε το µέλλον µε εθνική αυτοπεποίθηση, χωρίς
αδικαιολόγητες φοβίες, ώστε να παίξουµε το ρόλο της ηγέτιδας
δύναµης και του πυλώνα σταθερότητας στην περιοχή. Το πιο αρ-
νητικό, όµως, κοµµάτι της συµφωνίας είναι η εργαλειοποίηση
της, που έγινε στο εσωτερικό πολιτικό σκηνικό. Στην αρχή από
την Κυβέρνηση για να διεµβολίσει την Αντιπολίτευση, και στη συ-
νέχεια από την Αντιπολίτευση για να µη διαρραγεί η ενότητα της.
Έτσι χάθηκαν τα επιχειρήµατα µέσα στα αναθέµατα, χάθηκε ο
διάλογος µέσα στο bullying. Η γνωστή ασπρόµαυρη Ελλάδα. Επί-
σης, σε µεγάλο βαθµό η συµφωνία είναι και αποτέλεσµα της διε-
θνούς συγκυρίας που είναι δύσκολο να βρεθεί στο µέλλον.
Συµπερασµατικά, λοιπόν, η Συµφωνία των Πρεσπών δεν είναι αρ-
κετή για να µπει ως µακιγιάζ, να µπει ως φερετζές στις τραγικές
ανεπάρκειες της Κυβέρνησης.

Και να πάµε και στα τρέχοντα: η αποσκίρτηση του κ. Δανέλλη
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα µας δίνει δυστυχώς τροφή σε
όσους θέλουν να πλάθουν σενάρια περί δανεισµού Βουλευτών.
Το Ποτάµι σε καµµία περίπτωση δεν θα αφήσει υπόνοιες ότι γί-
νεται Καµµένος στη θέση του Καµµένου ή ότι συµµετέχει σε κοι-
νοβουλευτική κοπτοραπτική, αν και στο συγκεκριµένο
Κοινοβούλιο, και µε ευθύνη κυρίως των µεγάλων κοµµάτων,
έχουµε πάθει µιθριδατισµό από τις αποχωρήσεις και τις µετα-
γραφές των Βουλευτών.

Και κάτι άλλο: η ψήφος εµπιστοσύνης περνάει και µε σχετική
πλειοψηφία και µε κάτω από εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές. Το
εκατόν πενήντα ένα δεν ήταν απαραίτητο αν ο λόγος που επικα-
λείστε ήταν όντως η Συµφωνία των Πρεσπών. Γι’ αυτό θεωρούµε
ως «χτύπηµα κάτω από τη ζώνη» προς το Ποτάµι, ένα κόµµα που
έχει «βάλει πλάτη» στη στήριξη της Συµφωνίας των Πρεσπών και
στο οποίο αποβλέπει η Κυβέρνηση για την ψήφιση της, το γεγο-
νός ότι η Κυβέρνηση υφαρπάζει ουσιαστικά έναν Βουλευτή του
για να πάει στο νούµερο εκατόν πενήντα ένα, που κατά τα λεγό-
µενά του Πρωθυπουργού θα του δώσει αέρα να κυβερνήσει έως
τον Οκτώβριο ως απώτατο όριο.

Δυστυχώς, από το «θα σας ταράξουµε στη νοµιµότητα» έχετε
πάει στο «θα σας ταράξουµε στη σκοπιµότητα». Η γνώµη µας ως
Ποτάµι για την ίδια τη Συµφωνία των Πρεσπών δεν αλλάζει. Αυτό
που αλλάζει πλέον είναι το πολιτικό πλαίσιο στο οποίο έρχεται.
Αλλάζει αυτό τη στάση µας ; Η γνώµη µου είναι ότι σε αυτήν
την εξίσωση πρέπει σίγουρα να πρυτανεύσει το εθνικό συµφέ-
ρον, λαµβάνοντας υπόψιν βέβαια και το γενικότερο πολιτικό
κλίµα και θα βρούµε τον τρόπο αυτό να εκφραστεί µε τον κατάλ-
ληλο τρόπο. 

Εν κατακλείδι, το Ποτάµι σύσσωµο πια, δεν θα δώσει ψήφο εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση, θα την καταψηφίσει γιατί θεωρεί
επιζήµια τη θητεία της στο παρελθόν και, δυστυχώς, δεν διαφαί-
νεται κάποια βελτίωση στο βραχύ µέλλον της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Μαυρωτά, ιδιαίτερα για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Νικολόπουλος για

επτά λεπτά. Παράκληση, κύριε Νικολόπουλε, να είστε µέσα στον
χρόνο, γιατί θα αναγκαστούµε να ελαττώσουµε τον χρόνο για
τους υπόλοιπους Βουλευτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορώ να αποφύγω τον
πειρασµό. «Εθνική στάση και υπεύθυνη», συµφωνεί το Ποτάµι,
λέει, µε τη συµφωνία, αλλά επειδή του έκανε ζαβολιά ο κ. Τσί-
πρας, θα το σκεφτεί αν το ψηφίσει. Τι να πω; Όπως ότι βλέπω
τον Πρόεδρο από την πρώτη στιγµή µέχρι και αυτή να είναι εδώ,
στα έδρανα της Βουλής. Και έτσι, ένας από τους παλιούς κοινο-
βουλευτικούς, που χάρη στον λαό είµαι εδώ από το 1989, τον ευ-
χαριστώ ιδιαιτέρως και λυπούµαι όµως, γιατί οι περισσότεροι
βρίσκονται έξω και πολύ λιγότεροι είµαστε µέσα γι’ αυτό το µεί-
ζον θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είπα βρίσκοµαι από
το 1989 στα κοινοβουλευτικά έδρανα και σας οµολογώ ότι υπήρ-
ξαν αρκετές φορές όλα αυτά τα χρόνια που αναρωτήθηκα εάν
όλοι αναγνωρίζουµε ουσιαστικά τη λαϊκή κυριαρχία.

Επίσης, πολλές φορές αναρωτήθηκα µέχρι ποιου σηµείου
µπορούµε µόνοι µας να κουβαλήσουµε την ευθύνη και από ποιο
σηµείο και πέρα οφείλουµε να την αναθέτουµε ή έστω να τη µοι-
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ραζόµαστε µε τον ελληνικό λαό. Και σήµερα τα ερωτηµατικά αυτά
είναι σχετικά, είναι παρόµοια, είναι βασανιστικά. Πιστεύει πραγµα-
τικά η Κυβέρνηση ότι µπορεί να κουβαλήσει την ευθύνη ψήφισης
της Συµφωνίας των Πρεσπών, ακόµα και µετά την αποχώρηση από
την κυβερνητική Συµπολίτευση των ΑΝΕΛ; Η απάντηση που προ-
σωπικά δίνω είναι ότι προφανώς έχει έρθει η ώρα που πρέπει να
εκφραστεί και να αποφασίσει ο ελληνικός λαός. Η γνώµη µου είναι
ότι προφανώς φτάσαµε στο τέλος ενός ιστορικού κύκλου, του
οποίου ο απολογισµός δεν είναι της παρούσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ώρες και οι µέρες που ζούµε
δεν προσφέρονται για λεκτικές κορώνες, αλλά για σοβαρή περί-
σκεψη µε αίσθηµα εθνικής και κοινωνικής ευθύνης. Επιτρέψτε
µου, λοιπόν, να αναφερθώ σε αυτήν την ευθύνη της συµµετοχής
µου στις συνεργασίες που υπήρξαν τον Ιανουάριο του 2015 κατ’
αρχάς και αργότερα το Σεπτέµβριο του 2015, όπου µε την ψήφο
του ελληνικού λαού δηµιουργήθηκε µία συγκυβέρνηση που στη-
ρίχθηκε στη συµπολίτευση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, από την οποία προ-
σωπικά βρέθηκα εκτός τα µεσάνυχτα της 19ης Νοεµβρίου του
2015, όταν καταψήφισα τα γνωστά µνηµονιακά προαπαιτούµενα
και αµέσως µετά τη ψηφοφορία διεγράφην εγώ και ο Στάθης Πα-
ναγούλης µε το ίδιο σκεπτικό, µε τις ίδιες λέξεις κατά κυριολεξία.
Άλλαζε µόνο η υπογραφή. Έπραξα, όµως ακριβώς το ίδιο όπως
και τότε, στις 17 Ιουλίου του 2012, όταν παραιτήθηκα από Υφυ-
πουργός Εργασίας της Κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Ακρι-
βώς για τους ίδιους λόγους. Όµως όπως προείπα, ο καθένας
µπορεί να βρει θετικά και αρνητικά, αλλά η ουσία είναι πως αυτή
η συγκυβέρνηση έφτασε στο τέλος της. Και όπως µε δανεικά δεν
δοµούνται οι σταθερές οικονοµίες, έτσι δεν µπορούν να δοµη-
θούν και σταθερές κυβερνήσεις µε δανεικές δυνάµεις.

Η Κυβέρνηση ακόµα κι αν πάρει εκατόν πενήντα ένα ψήφους,
θα παραµείνει ασταθής και µε πολύ κοντό τον ορίζοντα µπροστά
της. 

Τα επερχόµενα γεγονότα, βεβαίως, θα επιδράσουν καταλυ-
τικά. Η διάτρητη Συµφωνία των Πρεσπών, η συνταγµατική Ανα-
θεώρηση, ο επιδιωκόµενος διαχωρισµός Εκκλησίας - Κράτους
και οι πολλαπλές κάλπες του Μαΐου συνθέτουν το πολιτικό τοπίο
των επόµενων µηνών.

Ποιος ο λόγος, λοιπόν, να µην στραφεί ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός προς τον λαό και να ζητήσει από αυτόν, και το συντοµότερο
δυνατό, την κρίση του, την επιβράβευσή του ή την καταδίκη της
πολιτικής του; Και γιατί να µη συµβεί αυτό ειδικά τώρα που όλοι
ξέρουµε ότι η παρούσα κυβερνητική κρίση πηγάζει από ένα µεί-
ζον εθνικό θέµα, όπως είναι η συµφωνία µε τα Σκόπια. Μέσω της
κάλπης, λοιπόν, θα µπορούσε να γίνει ένα έµµεσο έστω δηµοψή-
φισµα για τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Οφείλω από του Βήµατος της Βουλής να δηλώσω ξεκάθαρα
ότι τη Συµφωνία των Πρεσπών τη θεωρώ επαίσχυντη και επιζή-
µια. Δεν θα στηρίξω µε την ψήφο µου την Κυβέρνηση και δεν θα
παραδώσω τη Μακεδονία βάζοντας την υπογραφή µου στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, για να έχω ήσυχη τη συνείδησή µου. Είµαι
απόλυτα βέβαιος ότι διερµηνεύω τη βούληση της συντριπτικής
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. Και το λέω αυτό µετά λόγου
γνώσεως, γιατί πήγα στα συλλαλητήρια της Αθήνας, της Θεσσα-
λονίκης, έφτασα ακόµα και στη συγκέντρωση διαµαρτυρίας που
έγινε εκεί στις Πρέσπες, τη µέρα και την ώρα που έπεφταν οι
υπογραφές, λίγα µέτρα πιο πέρα. 

Και για τούτο γνωρίζω ότι η ψήφος µου είναι µια δηµοψηφι-
σµατική ψήφος δέκα εκατοµµυρίων Ελλήνων και των απανταχού
γης οµογενών µας. Η Μακεδονία µας, η καρδιά της Ελλάδας,
οφείλουµε να αντιληφθούµε, έστω και αυτή την ύστατη ώρα, ότι
δεν είναι ένα συµβατό µόσχευµα µε το οποίο θα µπορούσε να
ζήσει και να πάει µπροστά το γειτονικό κράτος των Σκοπίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η Κυβέρνηση, όπως
όλα δείχνουν, διαθέτει την απαιτούµενη κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία για να κυρώσει αυτή την κακή Συµφωνία. Με αυτό ως δε-
δοµένο, κλείνοντας, νιώθω ότι έχω υποχρέωση, µα και καθήκον
να αναφέρω ότι το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα Ελλάδος, το
οποίο εκπροσωπώ, από τον Ιούλιο δηµοσιοποίησε επιστολή που
έστειλε στην ηγεσία της Αντιπολίτευσης και πρότεινε τη µία και
µοναδική δυνατότητα η οποία µπορεί να αποτρέψει την ψήφιση
της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Η δυνατότητα που έχουµε όλοι εµείς που διαφωνούµε είναι να
αποφασίσουµε και µε συνεννόηση να παραιτηθούµε όλοι εµείς
οι Βουλευτές που θα καταψηφίσουµε και ακολούθως οι αναπλη-
ρωµατικοί µας. Τότε στη Βουλή οι εναποµείναντες Βουλευτές θα
είναι λιγότεροι από διακόσιοι και σύµφωνα µε το άρθρο 51 πα-
ράγραφος 1 του Συντάγµατος, η Βουλή δεν θα µπορεί να λει-
τουργήσει. Το άρθρο αυτό ορίζει ότι η Βουλή δεν µπορεί να έχει
λιγότερους από διακόσιους Βουλευτές. Έτσι, θέλει δεν θέλει η
Συµπολίτευση, θα γίνουν αµέσως εκλογές, οι οποίες θα πάρουν
τη µορφή δηµοψηφίσµατος κατά της συµφωνίας. 

Υπάρχει, λοιπόν, η λύση: η παραίτηση και εν συνεχεία η προ-
σφυγή στο λαό. Γιατί, όπως είπαµε κι όπως ξέρετε και όπως όλοι
διαλαλούµε, µόνον αυτός δίνει τα αξιώµατα και τις καρέκλες.
Μόνον αυτός πρέπει να ελέγχει τη µοίρα του και τη µοίρα του
τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Νικολόπουλε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, για δε-

καπέντε λεπτά. 
Θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να µην κάνετε προσω-

πικές αναφορές, διότι ζητάνε µετά τον λόγο και διαιωνίζεται η
συζήτηση. Καταλάβατε;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ποτέ
δεν το έχω κάνει αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν καταλαβαίνω καλά, οι εκλο-
γές έπρεπε να είχαν γίνει στις 29 Μαρτίου του 2016. Ήταν η
πρώτη φορά, µετά από εβδοµήντα εννιά µέρες που ανέλαβε ο κ.
Μητσοτάκης αρχηγός του κόµµατος και ζήτησε να γίνουν εκλο-
γές. Ήταν η πρώτη φορά, αλλά βεβαίως όχι η τελευταία φορά.

Από εκεί και πέρα, αντί το κόµµα της Αντιπολίτευσης να σκέ-
φτεται το σχέδιο και τη στρατηγική που θα έχει αν έρθει ξανά
στην εξουσία, ασχολήθηκε σχεδόν αποκλειστικά µε το πώς να
µας ρίξει, γιατί δεν θα τελειώναµε τις αξιολογήσεις, γιατί δεν θα
τελείωνε το πρόγραµµα, για τις τράπεζες και βέβαια σήµερα για
το µακεδονικό. Μόνο που δεν έχουµε πέσει. Μόνο που αυτή η
στρατηγική της καταστροφολογίας δεν έχει ευοδωθεί.  

Όλη η στρατηγική της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει πάει µπρο-
στά. Τέτοια στρατηγική επιτυχηµένη έχουµε να δούµε, για να θυ-
µίσω λίγο τη «Μαύρη Οχιά» από την φηµισµένη βρετανική κωµική
σειρά, από τότε που ο Όλαφ ο Μαλλιαρός, ο βασιλιάς των Vi-
kings, παρήγγειλε ογδόντα χιλιάδες πολεµικά κράνη, αλλά δυ-
στυχώς µε το κέρατο από τη µέσα µεριά του κράνους. Τόσο
επιτυχηµένη είναι η στρατηγική η δική σας. Απέτυχε γιατί δεν ξέ-
ρατε πώς να αντιδράσετε στην κρίση. Δεν σκεφτήκατε πώς φτά-
σαµε σε αυτή την κρίση, τι ευθύνη είχατε εσείς, αλλά τι ευθύνη
είχε και το σύστηµα ιδεών το δικό σας. Δεν κάνατε ποτέ τον κόπο
να σκεφτείτε γιατί φτάσαµε σε αυτό που φτάσαµε.

Για εµάς, το κυρίαρχο για να κατανοήσεις αυτή την κρίση είναι
να καταλάβουµε ποια είναι η οικουµενική τάξη. Οικουµενική τάξη
σηµαίνει αυτή η τάξη που τα δικά της συµφέροντα αντιπροσω-
πεύουν τα συµφέροντα όλης της κοινωνίας. 

Για εσάς και τους οµοϊδεάτες σας, η οικουµενική τάξη είναι οι
επιχειρηµατίες, είναι η ελίτ, είναι οι τραπεζίτες. Και γι’ αυτό, για
τριάντα χρόνια πριν από την κρίση λέγατε ότι µε τη µείωση των
φόρων, µε τη φιλελευθεροποίηση, θα δηµιουργηθούν οι συνθή-
κες για να βοηθηθεί όλη η κοινωνία. 

Εµείς, αντιθέτως, λέγαµε και λέµε ότι η οικουµενική τάξη είναι
ο κόσµος της εργασίας. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι οι συλλογικές
συµβάσεις είναι ωφέλιµες για το σύνολο της κοινωνίας, αλλά και
για την οικονοµία. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι η αύξηση του κατώ-
τατου µισθού είναι ωφέλιµη για το σύνολο της κοινωνίας και για
την οικονοµία. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι το κοινωνικό κράτος είναι
ωφέλιµο για το σύνολο της κοινωνίας και για την οικονοµία. Γι’
αυτό πιστεύουµε ότι το δηµόσιο σύστηµα ασφάλισης είναι ωφέ-
λιµο για το σύνολο της κοινωνίας και της οικονοµίας. Γι’ αυτό
εµείς θέλουµε να έχουµε στο κέντρο των πολιτικών µας τον
κόσµο της εργασίας. 

Επιτρέψτε µου να αρχίσω µε τη Δεξιά και γι’ αυτά τα τριάντα
χρόνια που η οικουµενική τάξη υποτίθεται ότι ήταν οι επιχειρή-
σεις, οι επιχειρηµατίες, οι τραπεζίτες. Για τριάντα χρόνια το πι-
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στέψατε εσείς και δυστυχώς το πίστεψε κι ένα µεγάλο κοµµάτι
της Κεντροαριστεράς. Μόνο που αυτό δεν βοήθησε ούτε την
παγκόσµια οικονοµία ούτε την κοινωνία. Γιατί σε αυτά τα τριάντα
χρόνια η ανάπτυξη ήταν χαµηλότερη από ό,τι ήταν τη δεκαετία
του 1950 και του 1960, ο ρυθµός αύξησης της παραγωγικότητας
ήταν µικρότερος από τη δεκαετία του 1950 και 1960, παρ’ όλες
τις σηµαντικές τεχνολογικές εξελίξεις. Υπήρχαν, όµως, αποτελέ-
σµατα. Υπήρχαν αποτελέσµατα στην αύξηση της ανισότητας,
υπήρχε αποτέλεσµα στο επίπεδο των θέσεων εργασίας, υπήρχε
αποτέλεσµα στην αύξηση των περιφερειακών ανισοτήτων. 

Δεν ξέρω αν το σκέφτεστε ποτέ αυτό, αν η λέξη ανισότητα σας
επηρεάζει. Έχετε καταλάβει πόσο έχει αλλάξει ο καπιταλισµός
τα τελευταία τριάντα χρόνια, απλώς αµφιβάλλω αν το έχετε σκε-
φτεί ποτέ. Γιατί ο Αρχηγός σας λέει ότι η ανισότητα είναι µέσα
στα γονίδιά µας. Άρα, αφού είναι µέσα στα γονίδιά µας, δεν χρει-
αζόµαστε καν να το σκεφτούµε. Και άρα, συνεχίζετε µε αυτή την
ίδια πολιτική, όπου η µείωση των φόρων είναι σχεδόν η µόνη πο-
λιτική που λέτε. 

Ο κ. Χουλιαράκης σε µια εξαιρετική οµιλία κατά την άποψή µου
στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό κοστολόγησε το πρό-
γραµµά σας για το 2019 στα 4,7 δισεκατοµµύρια. Είπε ότι µε τη
δική του ανάλυση συσσωρευτικά αυτό το κόστος φτάνει στα 9,7
δισεκατοµµύρια µέχρι το 2022. 

Είπε ο κ. Χουλιαράκης ότι υπάρχουν τρία ενδεχόµενα. Το
πρώτο είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι ειλικρινής και πρό-
σθεσε ότι αυτό είναι κάτι που δεν πιστεύει ο ίδιος. Μάλλον είναι
καλύτερος άνθρωπος ο κ. Χουλιαράκης από µένα και µάλλον
είναι και πιο ευγενικός. Την πρώτη εκδοχή δεν την σχολιάζω πα-
ραπέρα. 

Η δεύτερη εκδοχή είναι ότι θα µειώσετε τις κοινωνικές δαπά-
νες, τους µισθούς και τις συντάξεις και σας υπενθύµισε ότι το
20% του προϋπολογισµού είναι µισθοί και το 40% είναι συντά-
ξεις. 

Το τρίτο είναι ότι πιστεύετε πως η επιθετική µείωση φόρων
είναι αυτοχρηµατοδοτούµενη. Δηλαδή θα µειώσετε τους φόρους
αλλά θα έχετε  περισσότερα έσοδα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα ο Α’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Μετά την οµιλία του κ. Χουλιαράκη ανέβηκε ο κ. Μητσοτάκης
και δεν έδωσε καµµία απάντηση σ’ αυτά τα ερωτήµατα. Το µόνο
που είπε ήταν ότι ο κ. Χουλιαράκης έπρεπε να ξέρει καλύτερα
γιατί ήταν Υπουργός τον Γενάρη του 2015. Πρώτον, δεν ήταν
αλήθεια και δεύτερον ήταν άσχετο µε το θέµα. Δεν απάντησε
όµως στα ερωτήµατα. Δεν απάντησε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ήταν στην οµάδα διαπραγµάτευ-
σης. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπε
βέβαια ο κ. Μητσοτάκης κάτι που είναι στο πρόγραµµά σας, το
οποίο καταθέτω στα Πρακτικά και το οποίο λέει ότι υπάρχουν 2
δισεκατοµµύρια, άρα µπορείτε να χρηµατοδοτήσετε το δικό σας
το πρόγραµµα από την αύξηση στο µισθολόγιο του κράτους από
το 2015 µέχρι το 2018. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θεωρώ ότι έχετε σοβαρούς βοηθούς οικονοµολόγους και
πήγα να το εξετάσω. Και όταν πήγα να το εξετάσω από τα στοι-
χεία ΕΛΣΤΑΤ και από το ΓΛΚ, πρώτον, έµαθα ότι δεν είναι 2 δισε-
κατοµµύρια η αύξηση του µισθολογικού κόστους του δηµοσίου
από το 2015 µέχρι το 2018, αλλά είναι 1,061 δισεκατοµµύρια.
Είναι λάθος περίπου 100%. Δεν είναι µεγάλο, αλλά είναι 100%
λάθος. 

Όµως, δεν είναι αυτό το σηµαντικότερο, κύριε Δένδια. Δεν
είναι αυτό. Το σηµαντικότερο είναι ότι 680 εκατοµµύρια απ’ αυτό
το 1,06 δισεκατοµµύριο είναι από ενδοκυβερνητικές µεταβιβά-
σεις που δίνουµε τώρα στο ΕΦΚΑ και άρα δεν µετράει σε τίποτα.
Δεν είναι καινούργια δαπάνη, απλώς είναι ένα καινούργιο σύ-
στηµα που αποκτήσαµε γιατί έχει µεγαλύτερη διαφάνεια και έχει
λογιστική πρακτική. Τα ξεχνάµε αυτά τα 680. Ένα δεύτερο κοµ-
µάτι είναι το ενιαίο µισθολόγιο που αυξήθηκε 225 εκατοµµύρια.

Ένα άλλο κοµµάτι 80 εκατοµµυρίων είναι από την τριετία –που
δεν ξέρω αν δεν θέλετε καµµία αύξηση µε τον χρόνο- και 50 εκα-
τοµµύρια –που είµαι σίγουρος ότι θέλετε- που είναι για κίνητρα
στο δηµόσιο. 

Όµως, δεν είναι όλα κακά νέα. Σας µένουν 26 εκατοµµύρια
από τα 2 δισεκατοµµύρια µε τα οποία νοµίζω ότι µπορείτε να
χρηµατοδοτήσετε µε απλόχερο τρόπο τους φορολογούµενους.
Είκοσι έξι εκατοµµύρια από τα 2 δισεκατοµµύρια. Αυτό νοµίζω
ότι είναι λίγο µεγαλύτερο από 100% λάθος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε όµως στη διεθνή πρόσφατη εµπειρία. Να µην σας πάω

στο 1950, στο 1960 και στο 1970. Η διεθνής εµπειρία λέει ότι µει-
ώνοντας τους φόρους στους επιχειρηµατίες όλοι κερδίζουµε
γιατί αυξάνονται τα έσοδα, γιατί γίνονται πιο δυναµικοί κ.λπ. 

Η Τζίλιαν Τετ είναι αρθρογράφος των «FINANCIAL TIMES». Δεν
είναι οικονοµολόγος, είναι ανθρωπολόγος. Και επειδή είναι αν-
θρωπολόγος λέει σηµαντικά και ενδιαφέροντα πράγµατα. Σας
συνιστώ να τη διαβάζετε. Πολλές φορές διαφωνώ µαζί της, αλλά
λέει πολλά σηµαντικά πράγµατα. Πήρε τους πρώτους εννιά
µήνες του 2017 και τους σύγκρινε µε τους πρώτους εννιά µήνες
του 2018 για να εξετάσει τον ισχυρισµό του Τραµπ ότι µειώνον-
τας τον φόρο στις επιχειρήσεις θα πάρουµε περισσότερα έσοδα.
Αυτό είναι το δικό σας επιχείρηµα. Αυτό είναι και το επιχείρηµα
του κ. Τραµπ. 

Πριν από τη µείωση των φόρων στους πλούσιους του Τραµπ,
το 2017 ήταν 265 δισεκατοµµύρια οι φόροι που πήραν από τις
επιχειρήσεις και το 2018 ήταν 223 δισεκατοµµύρια, δηλαδή µια
µείωση 16%, παρ’ όλο που ήταν εποχή µε υψηλούς ρυθµούς ανά-
πτυξης, άρα θα περίµενε κανείς περισσότερα έσοδα και παρ’ όλο
που τα κέρδη αυξήθηκαν 13%. Άρα, πάλι δεν είναι όλα κακά νέα.
Αυτή είναι η µόνη στρατηγική στην οποία στηρίζεστε. Μέχρι να
ακούσουµε νεότερα, ότι αυξάνονται τα κέρδη, µειώνονται τα
έσοδα. 

Στην Αµερική τώρα φτάνουµε σε ένα έλλειµµα του δηµοσίου,
το οποίο θα φτάσει το 1 τρισεκατοµµύριο. Το χρέος αυξάνεται.
Ξέρουµε τι θα γίνει µετά. Θα µας πουν τώρα που έχουµε χρέος
και έλλειµµα πως θα χρηµατοδοτήσουµε το κοινωνικό κράτος.
Ξέρουµε ότι είναι πολύ πιο σηµαντική η επιδότηση στις επιχειρή-
σεις από τις παροχές στον φτωχό κόσµος και σ’ αυτόν που τον
χρειάζεται. Το είχε πει ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ σας είχα ενηµε-
ρώσει µια φορά, ότι ό,τι δίνουµε στους φτωχούς το λέµε παροχή,
κάτι απαξιωτικό, ενώ ό,τι δίνουµε στους πλουσίους το λέµε επι-
δότηση για την οικονοµία. 

Πιστεύω, όµως, ότι δεν έχετε µάθει κανένα µάθηµα, ότι δη-
λαδή ακριβώς αυτές οι οικονοµικές πολιτικές που είχατε παλιά
είναι αυτές που συνεχίζετε και πιστεύετε ότι θα πάτε καλά. Μόνο
που βλέπω πολύ µεγάλη σύγχυση, πολύ µεγάλη αγωνία και πολύ
µεγάλο άγχος και από εσάς αλλά και από τους υποστηρικτές
σας, οι οποίοι βέβαια περιµένουν περισσότερες επιδοτήσεις και
λιγότερες παροχές. 

Ωστόσο, θέλω να σας πω ότι θα πολεµήσουµε µε ό,τι έχουµε
να µην υπάρχει αυτή η παλινόρθωση, να µην υπάρχει επιστροφή,
τότε που µειώναµε τους φόρους µόνο για τους δικούς µας και
να µην υπάρχει παλινόρθωση για το πελατειακό κράτος. 

Γιατί ζητάµε ψήφο εµπιστοσύνης, αγαπητοί συνάδελφοι και
συναδέλφισσες; Γιατί αυτή η Κυβέρνηση ψάχνει να βρει τον
δρόµο, να βρει την απάντηση στα αιτήµατα, στις προσδοκίες,
στα οράµατα του κόσµου της εργασίας, στην οικουµενική τάξη.
Με δυσκολίες, µε λάθη, µε ανάγκη βοήθειας από άλλες δυνάµεις
γιατί ποτέ δεν είπαµε εµείς ότι έχουµε το µονοπώλιο της αλή-
θειας. 

Η δική µας παράδοση προέρχεται από την ηθική των αρετών
του Αριστοτέλη. Περνάει από τον Χέιγκελ που ισχυριζόταν ότι
µια δίκαιη πολιτική τάξη είναι µόνο όταν η αυτοπραγµάτωση η
δική µου περνάει από την αυτοπραγµάτωση των άλλων. Αυτό
που έλεγε ο Μαρξ και ο Ένγκελς αργότερα ότι η ελεύθερη ανά-
πτυξη του καθενός είναι προϋπόθεση για την ελεύθερη ανάπτυξη
όλων. 

Εµείς καταλαβαίνουµε ότι το αντίθετο της αλληλεγγύης –η χρι-
στιανική παράδοση θα το έλεγε αγάπη- δεν είναι το µίσος αλλά
ο φόβος. Μίσος υπάρχει. Έδωσε ο Πρωθυπουργός την ευκαιρία
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στον κ. Μητσοτάκη να καταγγείλει όλες αυτές τις αφίσες που εί-
δαµε και δεν το έκανε. Μήπως πρέπει το σύνθηµα «καταγγέλ-
λουµε τη βία απ’ όπου κι αν προέρχεται» να το αλλάξετε σε
«καταγγέλλουµε τη βία όταν στοχεύει τους δικούς µας»; Μήπως
αυτή είναι η αντιµετώπισή σας για το µίσος; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν υπάρχει µίσος. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Γιατί

είχε την ευκαιρία ο κ. Μητσοτάκης και δεν την πήρε. Αλλά δεν
είναι το µίσος για το οποίο θέλω να µιλήσω. Δεν είναι το µίσος.
Το ανάποδο της αλληλεγγύης είναι ο φόβος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Είναι ο φόβος του ξένου. Και ο ξένος µπορεί να είναι ένα Σύ-
ριος αλλά µπορεί να είναι και κάποιος από το FYROM του οποίου
την ιστορία και τον πολιτισµό δεν προσπαθούµε να καταλάβουµε,
να βρούµε έναν συµβιβασµό, ένας φόβος, που κλεινόµαστε µέσα
στο καβούκι µας και δεν κοιτάµε πιο πέρα. 

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι πατριωτισµός είναι πρώτα-
πρώτα να αγαπάς την πατρίδα σου, όχι να µισείς τους άλλους.
Εγώ πάω ένα βήµα παραπέρα. Ο πατριωτισµός είναι γνήσιος,
µόνο όταν καταλαβαίνει τον άλλο, όταν έχει µια ενσυναίσθηση,
όταν µπαίνει στα παπούτσια του και προσπαθεί να βρει κοινές
λύσεις για τη χώρα του και την άλλη χώρα και τη συνανάπτυξη. 

Αυτός ο φόβος είναι που πολεµάµε, αλλά είναι και ο φόβος,
όχι µόνο του ξένου, του άλλου, αλλά και του γείτονα, του διπλα-
νού. Γιατί πίσω απ’ αυτόν τον φόβο, του διπλανού, του γείτονα,
είναι ο φόβος της ανεργίας, ο φόβος της δουλειάς µε χαµηλό
µισθό, χωρίς δικαιώµατα, χωρίς προοπτική. Είναι ο φόβος των
µεσαίων τάξεων ότι θα βρεθούν σε χειρότερη θέση αυτοί και τα
παιδιά τους απ’ ό,τι είναι τώρα. Αυτόν τον φόβο είναι, που µια
ψήφος εµπιστοσύνης σε εµάς δίνει τη δυνατότητα να τον πολε-
µήσουµε. Γιατί ο φόβος δεν επιτρέπει την αλληλεγγύη. Ο φόβος
δεν επιτρέπει µια οικονοµική πολιτική που είναι δίκαιη. Ο φόβος
δηµιουργεί µια αίσθηση ότι είµαστε όλοι εναντίον όλων. Γι’ αυτό
πρέπει να έχουµε την ψήφο εµπιστοσύνης.

Γι’ αυτό, εµείς λέµε ότι η αλληλεγγύη δεν είναι ένα αίσθηµα
που έχουµε για να αισθανόµαστε καλύτερα, είναι µια ζωντανή
πρακτική, που οι αριστεροί την ζουν κάθε µέρα, που την πα-
λεύουν κάθε µέρα. Δεν είναι µόνο διαπροσωπική σχέση, είναι και
αυτό που στηρίζει την ίδια µας την πολιτική και επιτάσσει την
ελευθερία και την αυτονοµία. Γι’ αυτό περάσαµε τα νοµοσχέδια
για τους LGBTQI, τα νοµοσχέδια για την ιθαγένεια, γιατί δεν µπο-
ρεί να υπάρχει αλληλεγγύη, εάν δεν υπάρχουν ελευθερία και αυ-
τονοµία και για τις µειονότητες. Επιτάσσει, όµως, συγχρόνως και
την ισότητα, αυτή τη λέξη στην οποία ποτέ δεν αναφέρεστε, αυτή
τη λέξη, στην οποία έχετε µια απέχθεια, γιατί καταλαβαίνετε ότι
συντρίβει αυτή η λέξη όλα τα οράµατά σας, τα οράµατα σας για
µια κοινωνία, για την οποία η αγγλική έκφραση είναι «dog eats
dog», όλοι εναντίον όλων, χωρίς προοπτική, χωρίς αλληλεγγύη.

Η Κυβέρνησή µας έχει διαφορετική οικονοµική πολιτική. Έχει
µια πολιτική, που ακόµα και στην αναπτυξιακή της πολιτική ο κό-
σµος της εργασίας και των δικαιωµάτων είναι στον πυρήνα αυτής
της αναπτυξιακής πολιτικής. Είναι, όµως, µια οικονοµική πολι-
τική, που στηρίζεται σε βαθιές αριστερές ιδέες και αξίες, ότι δεν
µπορείς να πας πουθενά χωρίς την κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελευταία µου φράση, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτό που θα κριθεί στις εθνικές εκλογές, όταν θα έρθουν

τον Οκτώβρη, στις ευρωεκλογές και στις τοπικές εκλογές είναι
εάν έχουµε την ικανότητα να φτιάξουµε και να συνεχίζουµε να
προωθούµε θεσµούς που στηρίζονται σ’ αυτές τις αξίες και αν-
τιµετωπίζουν τον Ορµπάν, τον Σαλβίνι και το Brexit, που µε µε-
γάλη και ελαφριά καρδιά δεν το σκέφτεστε, πού οδηγείτε
δηλαδή τη χώρα µε τις πράξεις και την πολιτική σας τον τελευ-
ταίο χρόνο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα έξι µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Πρέβεζας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Επίτηδες το έκανες; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν

ήταν στηµένο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ήταν συνεννοη-

µένο, όπως καταλάβατε. Είναι σίγουρο!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

Προχωρούµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον κ. Δένδια.

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πράγµατι δεν ξέραµε ότι ο Υπουργός των Οικονοµικών έχει
καταγωγή από την Πρέβεζα. Φαντάζοµαι ότι δεν θα το ήξερε και
ο Καρυωτάκης, διότι εάν το ήξερε, θα τον είχε συναντήσει αυτόν
ή τους προγόνους του, οι οποίοι θα ήταν το ίδιο ενδιαφέροντες
άνθρωποι και θα είχε αποφευχθεί αυτό το οποίο συνέβη, το
απευκταίο, που χάσαµε και έναν σπουδαίο ποιητή. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μόλις
χάσατε πεντακόσιες ψήφους στην Πρέβεζα µε αυτό που είπατε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πάντα ευχάριστο να ακούει κανείς τον Υπουργό των
Οικονοµικών, ο οποίος µάλιστα, εν αντιθέσει µε τον κ. Σταθάκη,
ο οποίος κάθεται ακριβώς δίπλα του, διατηρεί µετά από τέσσερα
έτη κυβερνητικής θητείας, έναν ιεραποστολικό ζήλο, µια από-
λυτη αντίληψη ότι εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα αυτός και ο ΣΥΡΙΖΑ
εκπροσωπούν το δίκαιο, το αγνό, το καθαρό το συµφέρον του
φτωχού, του αδικηµένου και ότι απέναντί του είναι ποιος; Ο
κακός δράκος, οι κακοί άνθρωποι, τα εργαλεία των πλουσίων,
που µάχονται αυτούς τους καλούς ανθρώπους, που υποστηρίζει
εδώ µε την αυξηµένη δυνατότητα λόγου που έχει ο κύριος
Υπουργός των Οικονοµικών. 

Ξέρετε, µας αναφέρει διάφορα παραδείγµατα. Το τελευταίο
που επέλεξε σήµερα είναι µια παρωδία του Ρόουαν Άτκινσον -
καλά το κατάλαβα;- µη αντιλαµβανόµενος ότι στην πραγµατικό-
τητα συµµετέχει ο ίδιος σε µια παρωδία. Είναι ήρωας µιας
παρωδίας. Γιατί µια παρωδία αποτελεί αυτή η Κυβέρνηση. Έρ-
χεται και µας λέει για το πόσο απαράδεκτο είναι η Νέα Δηµοκρα-
τία να θέλει να µειώσει φόρους, όταν ο ίδιος εισηγείται µείωση
φόρων. Έρχεται και µας λέει πως ο ίδιος είναι διατεθειµένος να
πολεµήσει και να πατάξει τη διαπλοκή, όταν επί των ηµερών του
πέρασαν διατάξεις, µε τις οποίες οι offshore εταιρείες που δεν
είχαν καταθέσει τα απαραίτητα δικαιολογητικά για την αποφυγή
του φόρου 15%, απηλλάγησαν, όταν επί των ηµερών αυτής της
Κυβέρνησης όλη η διαπλοκή, η οποία είναι συλληφθεί στα δηµό-
σια έργα, απηλλάγη. Ή µήπως δεν θυµάµαι καλά και τα νοµοθε-
τήµατα δεν ήταν αυτής Κυβέρνησης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ αυτό που έχω να σας πω,
µιας και αρέσουν στον κύριο Υπουργό των Οικονοµικών και αρέ-
σουν και σε εµένα να τα ακούω –διδάσκοµαι, πρέπει να σας πω-
τα παραδείγµατα από την αγγλική ιστορία, αυτό που νοµίζω ότι
θα συµβεί, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Θυµάστε, ίσως, τον µε-
τέπειτα Εδουάρδο τον Β’, πρίγκηπα της Ουαλίας, όταν µε έναν
τεράστιο στρατό, µε πολλά φλάµπουρα, µε µεγάλες υποσχέσεις
και µε µεγάλα λόγια ανέβηκε, για να υποτάξει τη Σκωτία; Θυµά-
στε που έγινε µια µάχη σ’ ένα µέρος που λεγόταν Λούντον Χιλ
και εκεί βρήκε κάποιον, ο οποίος λεγόταν Ρόµπερτ ντε Μπρους,
ο βασιλιάς της Σκωτίας και τον γύρισε δαρµένο και κλαµένο
πίσω; Αυτό σας περιµένει στις εκλογές και τίποτε άλλο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο
Εδουάρδος ο Α’ ήταν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάµε τώρα στα σχετικά µε
τη σηµερινή συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβω, γιατί η κυβερ-
νητική Πλειοψηφία δεν µας το εξήγησε, γιατί πρέπει η συζήτηση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΕ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 2649



για την ψήφο εµπιστοσύνης να ολοκληρωθεί µόνο σε µιάµιση
ηµέρα; Γιατί πρέπει πάρα πολλοί συνάδελφοι εδώ να στερηθούν
το δικαίωµα λόγου στην κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία;
Τι είναι αυτό το οποίο επιβάλει να γίνεται αυτό; Γιατί ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας διατηρεί και κενές τέσσερις θέσεις Υφυ-
πουργών, πριν πάρει ψήφο εµπιστοσύνης; Τι υπονοεί αυτό το
κενό για τον καλής πίστεως άνθρωπο που παρακολουθεί αυτήν
την Κυβέρνηση; 

Θυµίζω αυτό που είπα το πρωί, ότι κατά το άρθρο 141 του Κα-
νονισµού της Βουλής την πρόταση την υποβάλει η κυβέρνηση,
όχι ο Πρωθυπουργός, που σηµαίνει ότι η κυβέρνηση πρέπει να
έχει διαµορφωθεί, για να υποβληθεί η πρόταση για την εµπιστο-
σύνη της Βουλής. Όταν ο Πρωθυπουργός κρατά κλειστά τα χαρ-
τιά του, δεν συνιστά αυτό εµµέσως υπόσχεση µελλοντικής
υπουργοποίησης σε κάποιους, για να παράσχουν ψήφο; Για τους
κακόπιστους, δεν λέω για τους καλόπιστους, αλλά και αυτούς
δεν πρέπει να τους αποστοµώσουµε, κύριε Τσακαλώτε, αφού µα-
χόµεθα εν ονόµατι της ηθικής και του φωτός; Και εάν αύριο το
πρωί κάποιους απ’ αυτούς που έχουν παράσχει ψήφο στην Κυ-
βέρνηση, τους δούµε να αποκτούν υπουργικό θώκο, πού θα κα-
ταλήξουµε, κύριε Τσακαλώτε, για το δίκαιο, το ορθό, το
παράδειγµα και την ηθική, την οποία κατά την άποψή σας φαίνε-
ται ότι µόνο η Αριστερά εκπροσωπεί σ’ αυτόν τον πλανήτη; Ως
νέος Σαούλ, φαντάζοµαι, έχετε δει αυτό το φως. Δεν ξέρω σε
ποια ηλικία το είδατε, το έχετε αγκαλιάσει έκτοτε και πορεύεσθε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβω, επί ποιου ζη-
τήµατος θα πρέπει να επαινεθεί αυτή η Κυβέρνηση µε την πα-
ροχή ψήφου εµπιστοσύνης; Μας είπε πάλι ο κύριος Υπουργός
των Οικονοµικών -αναφέροµαι σε αυτόν διότι κατ’ αρχάς είναι ο
κορυφαίος Υπουργός και ο µόλις προλαλήσας- για τα µεγάλα αι-
σθήµατα απέναντι στον ξένο, στον διαφορετικό. 

Να τα συνυπογράψουµε τα αισθήµατα απέναντι στον ξένο και
στον διαφορετικό. Άλλωστε, ο Χριστιανισµός, η Ορθοδοξία, η συ-
νολική µας κουλτούρα, γιατί µέσα σε αυτό το πλαίσιο µεγαλώ-
σαµε, µας το επιβάλλει. Όµως, για να καταλάβω, αυτό το
γενικόλογο και το λαµπρό πώς υλοποιείται µέσα από συνθήκες
διαβίωσης όπως αυτές που η δική του Κυβέρνηση έχει εξασφα-
λίσει στη Μόρια; Μπορεί να µας εξηγήσει πώς αυτά τα αισθή-
µατα εκδηλώνονται από τη δική του Κυβέρνηση απέναντι στον
ξένο που πέρασε τη θάλασσα και ήρθε στον τόπο µας; Πώς εκ-
δηλώνονται απέναντι στην OLAF, που µας διερευνά για τη δια-
σπατάληση -και λέω για την καλύτερη περίπτωση, δεν πάω στην
υπεξαίρεση ή σε άλλα- των κοινοτικών κονδυλίων για τους µετα-
νάστες; Είναι και αυτό δείγµα της αδελφικής µας αγάπης στον
συνάνθρωπο, κύριε Υπουργέ; 

Αλλά ας τα αφήσουµε αυτά. Πάµε στην οικονοµία που είναι το
δυνατό του σηµείο και µας έκανε διάφορους λογαριασµούς.
Μπέρδεψε λίγο τα ποσοστά, βέβαια. Πονηρό ήταν, δεν το έκανε
κατά λάθος ο κ. Τσακαλώτος. Όταν από τα δύο εκατοµµύρια κα-
τεβαίνεις στο ένα εκατοµµύριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
χάνεις το 50%. Όταν από το ένα εκατοµµύριο ανεβαίνεις στα
δύο, είναι 100%. Αυτά είναι απλά µαθηµατικά, έτσι για να µην ξε-
χνιόµαστε. Δεν πειράζει, όµως. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας
έχω πει να µιλάτε σαν δικηγόρος και όχι σαν µαθηµατικός. Δεν
το έχετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Η οικονοµία, λοιπόν, για
να καταλάβω, η ζηµιά των δισεκατοµµυρίων του 2015 συνέβη ή
δεν συνέβη; Δεν λέω ποσό, για να µην έχουµε διάφορες σε αυτό.
Η «εξαέρωση» του τραπεζικού συστήµατος και των µετοχών του
ελληνικού δηµοσίου στο τραπεζικό σύστηµα συνέβη ή δεν συ-
νέβη επί των ηµερών της Κυβέρνησής σας, κύριε Υπουργέ; 

Η διαρκής µεταµνηµονιακή εποπτεία επί των ηµερών σας θε-
σµοθετήθηκε, ναι ή όχι, κύριε Υπουργέ; Η ενυποθήκευση του συ-
νόλου της περιουσίας του ελληνικού λαού και της ελληνικής
κοινωνίας για διάστηµα στο οποίο κανένας σε αυτή την Αίθουσα
δεν θα ζει -λυπάµαι που το λέω, µε περιλαµβάνει, αλλά δυστυχώς
κανείς µας δεν πρόκειται να ζήσει εδώ φαντάζοµαι άλλα εκατό
χρόνια- επί των ηµερών σας δεν έγινε, κύριε Υπουργέ; Η υπερ-
φορολόγηση, όχι των πλουσίων, των ευπόρων, των εχόντων και
των κατεχόντων αλλά των πάντων -των πάντων!- επί των ηµερών

σας δεν έγινε, κύριε Υπουργέ; Εσείς δεν είπατε ότι το έχετε πα-
ρακάνει και πρέπει να αρχίσετε να τα µειώνετε; Για να καταλά-
βουµε για τι µιλάµε. 

Όµως, να αφήσουµε την οικονοµία και να πάµε λίγο στα θε-
σµικά θέµατα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή
έχει ή δεν έχει δείξει κορυφαία αδιαφορία για τους θεσµούς; Κο-
ρυφαία αδιαφορία! Εξηγείται αυτό. Θα σας εξηγήσω αµέσως
µετά γιατί συµβαίνει. 

Πείτε µου σας παρακαλώ -δεν θα χρησιµοποιήσω ονόµατα,
διότι στερούνται σηµασίας, σηµασία έχουν οι πράξεις και η αντί-
ληψη- όταν ο επικεφαλής ανωτάτου δικαστηρίου µετακινείται
από το ανώτατο δικαστήριο στο Νοµικό Γραφείο του Πρωθυ-
πουργού ενδυόµενος την πολιτική τήβεννο και µετά απεκδύεται
την κοµµατική πολιτική τήβεννο και µε τη βοήθεια της Κυβέρνη-
σης µετατρέπεται σε επικεφαλής ανεξάρτητης αρχής, αυτό συ-
νιστά σεβασµό ή ασέβεια στους θεσµούς; Για να µπορούµε να
συνεννοηθούµε.

Τέθηκε θέµα από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
για την υπουργοποίηση του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ, µε τον οποίο έχω
συνυπηρετήσει. Υπήρξα Υπουργός, είχα και διατηρώ µια πολύ
καλή σχέση µε τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ. Το θέµα δεν αφορά τον Αρ-
χηγό ΓΕΕΘΑ, ως το συγκεκριµένο πρόσωπο. Μας είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι αυτό συνιστά σεβασµό, διότι αντιµετωπίζει η χώρα
απειλή. Να το δεχθώ. 

Σε αυτή την περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα
έβλαπτε ο Πρωθυπουργός της χώρας να έχει συγκαλέσει, µε
κλειστή την πόρτα, ιεροκρυφίως αν χρειαζόταν, τους πολιτικούς
Αρχηγούς να τους εξηγούσε την ανάγκη και να συµφωνούσαµε
όλοι σε κάτι τέτοιο; Νοµίζω πως συµφωνείτε όλοι ότι αποτελεί
διακοπή του να υπάρχει κάθετη διαφορά µεταξύ των στρατιωτι-
κών και της πολιτικής εξουσίας του Υπουργείου. Αν το εθνικό
συµφέρον επέτασσε να πάψει αυτή η παράδοση, υπάρχει οποι-
οσδήποτε σε αυτή την Αίθουσα ο οποίος θα αρνιόταν τη συνη-
γορία του στην Κυβέρνηση; Όµως, ο Πρωθυπουργός δεν το
έκανε γι’ αυτό, όπως τα περισσότερα, όπως και το θέµα των Πρε-
σπών, για το µικροκοµµατικό σας όφελος το έκανε. 

Μας είπε πάλι ο Υπουργός ότι πρέπει να τείνουµε ευήκοον
ους, να καταλάβουµε τη σκοπιανή κοινωνία και να αντιληφθούµε
το διαφορετικό. Υπάρχει κανείς εδώ -υπάρχει κάποιος εκεί που
λείπει, εντάξει, µιλάω για το δηµοκρατικό τόξο- που να έχει αν-
τίρρηση να αντιληφθεί το διαφορετικό; 

Εάν ο Πρωθυπουργός έβλεπε µε αυτόν τον τρόπο τα πράγ-
µατα, όταν διαπραγµατευόταν για τα µείζονα εθνικά θέµατα, δεν
θα έπρεπε στοιχειωδώς να έχει ζητήσει -όπου µπορούσαµε και
όσο µπορούσαµε- τη βοήθεια της Αντιπολίτευσης, µε ένα µεγάλο
κοµµάτι από την οποία ήξερε και ξέρει πολύ καλά ότι θα µπο-
ρούσε, αν είχε σοβαρότητα στην προσέγγιση του, να βρει κοινό
τόπο; 

Και είστε βέβαιοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή η
συµφωνία την οποία φέρνετε µε τα ελαττώµατα που έχει δεν θα
ήταν µια καλύτερη συµφωνία, αν στη διαπραγµάτευση δεν µε-
τείχε ένα κόµµα και κρυφίως ένας Πρωθυπουργός και ένας
Υπουργός -διότι φαντάζοµαι ότι ούτε την Κυβέρνηση δεν είχε
ενηµερώσει-, αλλά σύµπασα η πολιτική τάξη στην Ελλάδα ήταν
συντεταγµένη υπέρ του εθνικού συµφέροντος; Δεν θα είχαµε µια
καλύτερη συµφωνία την οποία ίσως θα µπορούσαµε όλοι να ψη-
φίσουµε; Γιατί θυσιάζονται εν ονόµατι του µικροκοµµατικού σας
οφέλους όλα αυτά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να καταναλώσω τον
χρόνο. Υπάρχουν άλλα θέµατα για τα οποία δεν αντέχει καν στην
οποιαδήποτε κριτική το κυβερνητικό έργο. Η δηµόσια ασφάλεια
είναι ένα από αυτά, η ασφάλεια του πολίτη, το δηµοκρατικό του
-το απόλυτα δηµοκρατικό του- δικαίωµα να κυκλοφορεί ελεύθε-
ρος, να µην απειλείται η ζωή του, η περιουσία του, το δικαίωµα
στην προσωπικότητά του. Όλα αυτά αυτή η Κυβέρνηση τα έχει
παραγνωρίσει επ’ ονόµατι των «δικαιωµάτων» κάποιων ολίγων,
που µπορούν να διαδηλώνουν, να σπάνε, να φέρονται µε όποιον
τρόπο θέλουν, µε όποιον τρόπο κρίνουν και να βεβηλώνουν
ακόµα και τη µνήµη των θυµάτων τους. Επ’ ονόµατι των «δικαιω-
µάτων» αυτών η Κυβέρνηση αυτή έχει θυσιάσει τα δηµοκρατικά
δικαιώµατα των πολλών.
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Αυτό γιατί γίνεται; Γιατί υπάρχει αυτή η θεσµική αυθαιρεσία;
Θα σας απαντήσω. Νοµίζω είναι σαφές. Φαίνεται, όταν µιλάει ο
Πρωθυπουργός. Η εντύπωση που έχει η Κυβέρνηση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η εντύπωση που ίσως έχει ένα κοµµάτι του
ΣΥΡΙΖΑ -όχι µικρό τολµώ να πω- είναι ότι συνοµιλεί κατευθείαν
µε τον λαό, εκπροσωπεί τον λαό µε µια σχέση ευθεία, η οποία
δεν περνάει µέσα από τη βάσανο των ισορροπιών και των θε-
σµών µιας σύγχρονης αστικής δηµοκρατίας. 

Όταν κάποτε ελέχθη, εδώ και περίπου ένα χρόνο, από υπό ευ-
ρεία έννοια στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ ότι «έχουµε την Κυβέρνηση
αλλά δεν έχουµε την εξουσία και το κράτος» εννοούσε ακριβώς
αυτό το πράγµα: µια αντίληψη εργαλειοποίησης του θεσµικού
πλαισίου της δηµοκρατίας επ’ ονόµατι των δήθεν συµφερόντων
του λαού, του λαού ως αόριστης ποσότητας και όχι ως συγκε-
κριµένων ανθρώπων, του καθενός µε τα δικαιώµατα του, τις υπο-
χρεώσεις του και τις ιδιαιτερότητές του, που εκπροσωπούνται
σε αυτή την Αίθουσα µόνον από τον ΣΥΡΙΖΑ και έχουν ως «Από-
στολο Παύλο» αυτής της επιφοίτησης τον Πρωθυπουργό και την
Κυβέρνησή του. 

Σε µια τέτοια Κυβέρνηση, η οποία όπως είπαµε και τις προάλ-
λες µε τον κ. Φίλη επικαλείται την Επιφάνεια και δεν δέχεται τον
δηµοκρατικό διάλογο, δεν αντιλαµβάνεται τα υπόλοιπα κόµµατα
ως συνοµιλητές και συνοδοιπόρους, µέσα από αντιπαλότητες
αλλά και διάλογο, σε µια πορεία για το εθνικό συµφέρον και την
αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οφείλουµε να είµα-
στε απέναντι, διότι το συµφέρον του τόπου είναι απέναντι.

Και πιστεύω ότι η ελληνική κοινωνία, στην οποία θα τεθεί το
ερώτηµα, στον απόλυτο κριτή µας δηλαδή, στον ελληνικό λαό,
µετά από λίγες µέρες -θέλετε να είναι εκατό µέρες, κύριοι
Υπουργοί, θέλετε να είναι εκατόν δέκα, εκατόν είκοσι µέρες, για
αυτό µετράµε ανάποδα- η ελληνική κοινωνία θα δώσει τη δέουσα
απάντηση και θα οδηγήσει τον ΣΥΡΙΖΑ εκεί που του πρέπει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαο
Δένδια. 

Ακολουθεί η κ. Φωτεινή Βάκη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµπληρώνονται σήµερα τέσ-

σερα χρόνια παρά δέκα µέρες από τότε που αναλάβαµε την ιστο-
ρική ευθύνη διακυβέρνησης της χώρας. Η Αριστερά επιβίωσε,
ακυρώνοντας το πολυπόθητο σενάριο της αριστερής παρένθε-
σης και βάζοντας εντός παρενθέσεως την ανθρωπιστική κρίση
που παραλάβαµε. 

Διότι αυτό που µας κληρονόµησατε ήταν µία χώρα χρεοκοπη-
µένη και έναν λαό καθηµαγµένο και απελπισµένο. Με λάθη που
κάναµε και σκληρά µαθήµατα που πήραµε, µε συµβιβασµούς και
παραλείψεις, αλλά διατηρώντας τις αρχές και τα οράµατά µας
καταφέραµε να επιτύχουµε τους στόχους της χώρας: Να βγούµε
από το καθεστώς των µνηµονίων, να εξυγιάνουµε τον δηµόσιο
βίο και να ανακτήσουµε την αξιοπιστία και το κύρος µας διεθνώς,
κλείνοντας πληγές χρόνιες, όπως το µακεδονικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
εµείς οι «συµµορίτες», οι επικίνδυνοι σκευωροί, οι λαϊκιστές οπα-
δοί του Μαδούρο, η Αριστερά µε τις ελαττωµατικές ιδέες, η χει-
ρότερη Κυβέρνηση από την ίδρυση του ελληνικού κράτους, για
να ανακαλέσω µερικά δείγµατα λεκτικού κανιβαλισµού και τοξικό-
τητας που µετέρχεστε, εσείς που πριν από λίγο µας εγκαλούσατε
για θεσµική ασέβεια, ιοβόλου λόγου που µειώνει τα κοινοβουλευ-
τικά ήθη και τη δηµοκρατία, επιβιώσαµε. Και επιβιώσαµε, γιατί στη
ζυγαριά της Ιστορίας, η Αριστερά των δικαιωµάτων, η Αριστερά
που δίνει φωνή, αξιοπρέπεια και την υπόσταση του πολίτη στους
µη έχοντες, αυτή η Αριστερά στα πέτρινα χρόνια των µνηµονίων
και της φασιστικής απειλής είναι το µοναδικό καταφύγιο των ητ-
τηµένων της κρίσης. Διότι εµείς αφουγκραστήκαµε τα δίκαια της
κοινωνίας και όχι τη λογική της αγοράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δηµοσκοπικές ψαλίδες εσχά-
τως κλείνουν, ανοίγουν. Υπάρχει, όµως, µία ψαλίδα που ανοίγει
διάπλατα: αυτή µεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς. Ήρθε η ώρα να
αναµετρηθούµε µε πεπραγµένα και προγράµµατα. Ήρθε η ώρα

να αναµετρηθούµε µε οράµατα και αξίες. 
Όταν, λοιπόν, δινόταν η µάχη στην Ευρώπη για την ακύρωση

της περικοπής των συντάξεων και οι Ευρωπαίοι άφηναν µια µικρή
χαραµάδα ελπίδας, σπεύδατε να τους εγκαλέσετε για επιείκεια
και ελαστικότητα. Δεν διστάσατε, τυφλωµένοι από το αντι-ΣΥ-
ΡΙΖΑ µένος και µίσος σας, να µας εγκαλείτε για ανταλλαγή των
συντάξεων έναντι του µακεδονικού, διαιρώντας τους Έλληνες,
για να µη δυσαρεστήσετε ή διχάσετε την ακροδεξιά απόληξη της
παράταξής σας, σε προδότες και πατριώτες, ανοίγοντας το κουτί
της Πανδώρας στα νεοναζιστικά µορφώµατα που δηλητηριάζουν
εφηβικά µυαλά και οπλίζουν καραµπίνες.

Βγήκαµε από τα µνηµόνια, στα οποία οι παρατάξεις σας µας
καταδίκασαν και δεν χάνετε ευκαιρία να κινδυνολογείτε, αναφε-
ρόµενοι στον εκτροχιασµό της χώρας, σε κίνδυνο νέου µνηµο-
νίου και ανάγκη πιστοληπτικής γραµµής. Δεν ζηλέψατε φαίνεται
µόνο τη δόξα Τόµσεν στις απολύσεις, αλλά και του Μάκρι στην
Αργεντινή που επανέφερε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Ταυτίζετε την ασφάλεια του πολίτη µε την άκρατη αστυνοµο-
κρατία και την επιστροφή των κελιών της απόλυτης αποµόνωσης
στις φυλακές, αλλά για µία άλλη ασφάλεια, αυτή της εργασίας
και της κοινωνικής ασφάλισης. Νοσταλγείτε τον Πινοσέτ, την κα-
τάργηση του οκτάωρου και την επιστροφή στο ένα προς πέντε
στον λόγο προσλήψεων- απολύσεων από το δηµόσιο.

Για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια αδιοριστίας, αναγγέλ-
θηκαν δεκαπέντε χιλιάδες διορισµοί στην εκπαίδευση. Εσείς οι
απηνείς διώκτες κάθε έννοιας δηµόσιου αγαθού τους κατακε-
ραυνώνετε ως παροχολογία και προεκλογικό επικοινωνιακό πυ-
ροτέχνηµα, εσείς που θέσατε σε διαθεσιµότητα δυόµισι χιλιάδες
εκπαιδευτικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µας είχε καταλάβει ο πόθος
για την καρέκλα κατά την προσφιλή σας επωδό, θα είχαµε οχυ-
ρωθεί στη συνταγµατική νοµιµότητα που επιτρέπει κυβερνήσεις
ανοχής και µειοψηφίας. Οι κανόνες της δηµοκρατίας, όµως,
αλλά και η ηθική της Αριστεράς δεν εξαντλούν την πολιτική νο-
µιµοποίηση στη νοµιµότητα. Το αίτηµα ψήφου εµπιστοσύνης
είναι µία πράξη πολιτικής γενναιότητας και δηµοκρατικής ευθύ-
νης. Ζητούµε ψήφο εµπιστοσύνης για να συνεχίσουµε την πολι-
τική που φέρει το δικό µας πρόσηµο, εγγράφει τις δικές µας
αξίες, αφής στιγµής, βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια. 

Ζητούµε ψήφο εµπιστοσύνης για να νοµοθετήσουµε την αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού και την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας, τη θωράκιση της εργασίας, αλλά και της δηµοκρατίας
µέσω της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Ζητούµε ψήφο εµπιστο-
σύνης για να αποκαταστήσουµε αδικίες και να δώσουµε ελπίδα
και προοπτική στους χαµένους του παιχνιδιού, στους αόρατους
και απέλπιδες. Ζητούµε ψήφο εµπιστοσύνης, τέλος, για να δοθεί
ένα αίσιο τέλος σε ένα παραµύθι χωρίς όνοµα, µία ιστορική εκ-
κρεµότητα τριάντα ετών. 

Και προς τους όψιµους µακεδονοµάχους που στο εσωτερικό
της χώρας ενδύονται τη λεοντή του εθνικιστικού παροξυσµού,
ενώ στο εξωτερικό διαβεβαιώνουν τους ανησυχούντες φίλους
τους του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος ότι θα σεβαστούν και θα
τηρήσουν τη Συµφωνία των Πρεσπών, θα ήθελα να πω ότι ο µε-
γάλος ηττηµένος αυτής της συµφωνίας δεν είναι το έθνος µας,
ούτε εχθρός µας είναι ο γείτονάς µας. Ο µεγάλος ηττηµένος θα
είναι ο εθνικισµός, ο ρατσισµός και η µισαλλοδοξία που γεννούν
ακροδεξιά τέρατα που απειλούν αφανίσουν την Ευρώπη.

Η αγάπη για την πατρίδα δεν είναι το µίσος στον γείτονα, δεν
είναι τα φαντάσµατα εχθρών και διεθνείς συνωµοσίες που κατα-
τρύχουν και επιβουλεύονται περιούσιους λαός. Ο πατριωτισµός
είναι γέφυρες ειρήνης και αλληλεγγύης, συνανάπτυξης µε τους
γείτονές µας.

Η Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
µία άσκηση δηµοκρατίας που θα ξορκίσει τα φαντάσµατα της
ιστορίας και θα οριοθετήσει δύο διαµετρικά αντίθετους κόσµους,
το δηµοκρατικό και προοδευτικό που δεν επικαλείται την Ευ-
ρώπη για τους άτεγκτους δηµοσιονοµικούς κανόνες της Ευρω-
ζώνης, αλλά για τη σκευή του διαφωτισµού και του κλασικού
φιλελευθερισµού, τον δηµοκρατικό κόσµο που ονειρεύεται τα
Βαλκάνια του Ρήγα Φεραίου, της συναδέλφωσης, της γέφυρας
και της επικοινωνίας κι έναν άλλο κόσµο, τον κόσµο που παρα-
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φράζοντας ελαφρώς τον ποιητή Καβάφη «χωρίς περίσκεψιν,
χωρίς λύπη, χωρίς αιδώ, µεγάλα και υψηλά τριγύρω του έκτισε
τείχη». Και αυτά τα τείχη του επαρχιώτικου αποµονωτισµού, µαζί
µε τα τείχη του µοναδικού στην Ευρώπη πολέµιου των Πρεσπών,
του φίλου σας του Όρµπαν που κλείνουν εκτός τον µιαρό ξένο
για να µη µολύνει το λευκό χριστιανικό έθνος που επαγγέλλεται,
ανεπαισθήτως σας κλείνουν από τον κόσµο έξω. 

Ας µείνετε, λοιπόν, µε την περικεφαλαία και τη χλαµύδα, την
Ακροδεξιά του Κυρίου και τα στελέχη των νοµαρχιακών σας που
εκφοβίζουν και στέλνουν απειλητικά µηνύµατα σε Βουλευτές που
στηρίζουν την Κυβέρνηση και που δεν προέβητε, έστω σε µία
προσχηµατική καταδίκη. Είναι δικαίωµά σας. Μαθήµατα, όµως,
πατριωτισµού στην Αριστερά που αντιστάθηκε και πολέµησε τον
φασισµό δεν δικαιούστε να δίνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στη µάχη κατά του εθνι-
κισµού και της πατριδοκαπηλίας, τη µάχη κατά µίας µπαγιάτικης
εθνικοφροσύνης και του ιστορικού αναθεωρητισµού θα τη δώ-
σουµε. Την οφείλουµε στις επόµενες γενεές. Την οφείλουµε,
όµως και στην ιστορική µας µνήµη. Την οφείλουµε στους χιλιά-
δες αγωνιστές µας που έγιναν τα βαριά λίτρα που κατέβαλε η
ιστορία στη δηµοκρατία, καύσιµη ύλη της ιστορίας και το λίπα-
σµα της ελευθερίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Φωτεινή Βάκη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Ανδρέας Λοβέρδος για δώδεκα λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν µπω στο θέµα της σηµερι-

νής συζήτησης, αισθάνοµαι επιτακτικό ηθικό καθήκον να ανα-
φερθώ στον εκλιπόντα Δηµήτρη Σιούφα, έναν άνθρωπο, ο
οποίος µε την πολιτική του διαδροµή, αλλά και ως Πρόεδρος της
Βουλής συνέβαλε στην αναβάθµιση της κοινοβουλευτικής δηµο-
κρατίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το αίτηµα που
υπέβαλε ο Πρωθυπουργός για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης.
Γιατί την υπέβαλε; Διότι δεν είχε τη δεδηλωµένη πλέον. Η δεδη-
λωµένη είναι διεκδικήσιµη σήµερα. Αυτή είναι η νοµική, πολιτει-
ακή φύση της συγκεκριµένης λειτουργίας. Απωλέσθηκε η
δεδηλωµένη και αναζητείται. Αυτή ήταν η κίνηση του Πρωθυ-
πουργού. Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, σταµατά το νο-
µοθετικό της έργο η Βουλή. Διότι δεν είναι µία απλή ανανέωση
εµπιστοσύνης από Κυβέρνηση που δεν έχει απωλέσει την πλει-
οψηφία, αλλά ακριβώς το αντίθετο. 

Και για να µιλήσουµε και λίγο πρακτικά. Με τη δεδηλωµένη
στην κατάσταση που ακόµη σήµερα βρίσκεται, εάν είχαµε νοµο-
θετικό έργο στην ολοµέλεια, θα έπρεπε να ψηφίζουµε άρθρο µε
άρθρο. Διότι, η δεδηλωµένη δεν τεκµαίρεται. Και θα έπρεπε να
αποδεικνύεται µε ψηφοφορία για κάθε διάταξη.

Και θέλω να πω κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Βουλευτές,
που προέρχεται από τις πρωινές οµιλίες. Είπε, ο Πρωθυπουργός,
πώς δεν ήταν υποχρεωµένος –το επανέλαβε και η προηγούµενη
αγορήτρια- να ζητήσει ψήφο εµπιστοσύνης. Αυστηρά, τυπικά, ναι
έτσι είναι. Το γράµµα του συνταγµατικού κειµένου αυτό ορίζει.
Αλλά έχει διαµορφωθεί και µια συνθήκη του πολιτεύµατος από τα
τέλη του 19ου αιώνα. Η συνθήκη του πολιτεύµατος δεν έχει νοµική
ισχύ. Αλλά συγκροτεί µία πολιτική δεοντολογία. Δεν είναι έθιµο
συνταγµατικό, αλλά συγκροτεί -επαναλαµβάνω- µία πολιτική δε-
οντολογία, την οποία παρακολούθησαν όλοι οι πρωθυπουργοί.

Να θυµηθώ, το παράδειγµα του Κώστα Μητσοτάκη, που πα-
ραιτήθηκε και οδήγησε τη χώρα σε εκλογές, επειδή ήταν µε 150
Βουλευτές; Ούτε πρόταση µοµφής έγινε εναντίον του, ούτε σχέ-
διο νόµου του καταψηφίστηκε. Τίποτε! Η χώρα, όµως, πήγε σε
εκλογές, γιατί υπήρξε σεβασµός επί έναν αιώνα και πλέον σε
αυτή τη συνθήκη του πολιτεύµατος. Ζητάει, λοιπόν, νέα εµπιστο-
σύνη κάποιος που χάνει τη δεδηλωµένη ή δροµολογεί εκλογικές
εξελίξεις.

Γι’ αυτό σας είπα το πρωί -επειδή αυτά δεν τα καταλαβαίνετε,
παρ’ ότι ορισµένοι από εσάς έχουν πολλά χρόνια στην πολιτική
και οι νεότεροι από σας έχουν τουλάχιστον 3 ή 4 χρόνια εδώ και

αυτά έπρεπε να τα παίζουν στα δάχτυλα- ότι η σχέση σας µε τη
δηµοκρατική αρχή είναι ασθενής ή και ανύπαρκτη. Αυτό είπα το
πρωί.

Μένω, όµως, στον Πρωθυπουργό, γιατί τον θυµάµαι να επιτί-
θεται καταγγέλλοντας επαίσχυντες αποστασίες. Θυµόµαστε
πολύ καλά τι έλεγε ο ίδιος και τα στελέχη του, όταν κάποιοι ψή-
φιζαν από τον χώρο των ανεξάρτητων Βουλευτών τον Σταύρο
Δήµα για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Μας αποδεικνύει -ακόµη
και τώρα που τελειώνει πολιτικά- µε τη µεταστροφή του πολιτι-
κού του λόγου πως δεν ορρωδεί προ ουδενός, προκειµένου να
διατηρηθεί ο ίδιος και το κόµµα του στην εξουσία.

Στην προκειµένη, όµως, περίπτωση έχουµε συνθήκες επιβα-
ρυντικότερες από άλλες περιπτώσεις, γιατί εδώ έχουµε– ο όρος
είναι ευθύς, σαφής και τον υιοθετώ- συνθήκες εξανδραποδισµού
πολιτικών στελεχών, η οποία εφαρµόστηκε απροκάλυπτα, ανοι-
χτά και ενώπιον του πανελληνίου, σε βάρος µέχρι τώρα του πο-
λιτικού του εταίρου, του οποίου την παράταξη λεηλάτησε µε
περισσή οµολογουµένως αποτελεσµατικότητα και ταυτόχρονα
τον χαρακτήρισε αναντικατάστατο και σηµαντικό συνεργάτη, τα
µάλα συµβάλλοντα στο κατ’ αυτόν ευεργετικό κυβερνητικό έργο.

Κυρίες και κύριοι, για φανταστείτε να µην τον εκτιµούσε ο
Πρωθυπουργός, τι θα του έκανε, αφού εκτιµώντας τον και ανα-
γνωρίζοντας τη συµβολή του, του έκανε όσα του έκανε µπροστά
στα µάτια µας.

Εν πάση περιπτώσει, ένα είναι γεγονός. Ο Πρωθυπουργός
προσπαθεί να δηµιουργήσει µία πλασµατική κοινοβουλευτική
πλειοψηφία και να παρατείνει µέσω αυτής τη βιωσιµότητα µιας
καταρρέουσας Κυβέρνησης. Και για να το πετύχει, προέβη σε
µία πρωτοφανή πολιτική συναλλαγή, περί της οποίας καµία αµ-
φιβολία, καµιά αµφισβήτηση δεν υφίσταται.

Έγιναν, δηλαδή, ανταλλαγές ανάµεσα σε ψήφους και υπουρ-
γικές και υφυπουργικές ιδιότητες. Και παράλληλα, τόλµησε να
πει ότι το θάρρος δεν του λείπει για να πάρει κρίσιµες αποφά-
σεις, για να κάνει κρίσιµες επιλογές και δεν δειλιάζει. Αν, όµως,
κάποιος πολιτικός σε αυτή τη συγκυρία δεν δειλιάζει -αν τολµά-
κάνει εκλογές. Κάνει ό,τι έκαναν όλοι οι προκάτοχοί του, που δεν
επέλεξαν ως µέθοδο να µαζεύουν υπολείµµατα κοµµάτων για να
συγκροτήσουν µία κοινοβουλευτική πλειοψηφία, που θα τους
διατηρήσει στις υπουργικές τους καρέκλες και στο πρωθυπουρ-
γικό αξίωµα.

Εµείς, ζητάµε τις εκλογές, γιατί είµαστε κόµµα της Αντιπολί-
τευσης. Πρέπει κάτι να καταλάβουµε για να συνεννοηθούµε. Και
στις δύο εκλογές του 2015, υπήρξε ο πολιτικός λόγος της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης. Τον Σεπτέµβριο ήταν αντιπολιτευτικός
µε βάση αυτό που είχαµε ζήσει και τον Ιανουάριο προειδοποι-
ητικός και πολέµιος αυτού που ερχόταν. 

Ήµασταν καθαροί. Πήραµε µικρά ποσοστά. Τα βελτιώσαµε τον
Σεπτέµβριο. Αλλά κανένας πολίτης δεν περίµενε από µας στή-
ριξη της Κυβέρνησης. Πήραµε καθαρή αντιπολιτευτική εντολή,
την οποία και σεβόµαστε και τη σεβόµαστε και σήµερα. Γι’ αυτό
και σας καταψηφίζουµε µε τρόπο άµεσο, σαφή, χωρίς περικο-
κλάδες και µεσολαβήσεις. Είµαστε κόµµα της Αντιπολίτευσης και
ως εκ τούτου καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση. Δεν δεχόµαστε να
τη στηρίξουµε. Καθαρά πράγµατα, καθαροί όροι, όχι όµως για
όλους και όλες στην Αίθουσα αυτή. Γιατί µίλησα για συναλλαγή,
η οποία έχει αποδειχθεί. Δεν λέω για κάτι, το οποίο θα το δούµε
να γίνεται. Έχει ήδη συντελεστεί.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν και άλλα
πράγµατα. Υπάρχει η οικονοµία. Η οµίχλη που υπάρχει στο ευ-
ρωπαϊκό περιβάλλον, δεν επιτρέπει παρατεταµένες προεκλογι-
κές περιόδους, όπως αυτή που ζούµε από το Νοέµβριο µέχρι
σήµερα και που θα ζήσουµε για όσο χρόνο ακόµη κρατήσει η Κυ-
βέρνηση την Ελλάδα σε εκκρεµότητα. 

Έχουµε ανάγκη τις αγορές. Έχουµε µιλήσει επανειληµµένα,
και επί της ευκαιρίας του προϋπολογισµού, αναλυτικά για το ότι
η χώρα πρέπει να βγει στις αγορές. Έχουµε µια κατάσταση στην
ελληνική οικονοµία, που δεν προκύπτει µόνο από τους αριθµούς
της, αλλά προκύπτει και από αυτό που αντιλαµβάνονται οι αγο-
ρές για το τι συµβαίνει στην Ελλάδα σήµερα. Αυτά που γράφον-
ται, διαβάζονται και επειδή αναγιγνώσκουν κάποιοι την ελληνική
πραγµατικότητα, αντιδρούν. 
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Δεν είναι ευχάριστο το ευρωπαϊκό και διεθνές οικονοµικό πε-
ριβάλλον για την Ελλάδα. Η αγορά των δηµοσίων οµολόγων δεν
µας βλέπει θετικά. Άρα, δεν επιτρέπονται όλα αυτά που γίνονται
και λέγονται σήµερα στη χώρα.  Όποιος είναι πατριώτης, αυτό
πρέπει να το έχει δει, να το έχει αναγνωρίσει και να πει ότι δεν
πρέπει να συνεχιστεί αυτή η ακαταστασία. Δυστυχώς, όµως, η
Κυβέρνηση θα τη συνεχίσει.

Χρειάζονται κάλπες τώρα, γιατί οι πολίτες δεν µπορούν να ση-
κώσουν στις πλάτες τους και νέα βάρη που θα προκύψουν απ’
αυτή την ακαταστασία στο πλαίσιο µάλιστα -και θέλω να είµαι
απόλυτος ευθύς εδώ, δεν ξέρω πόσοι και πόσες θα µε καταλά-
βουν- µιας οικονοµικής ζωής που είναι απολύτως ποινικοποι-
ηµένη, µε τρόπο πρωτοφανή σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη.
Επαναλαµβάνω ότι η οικονοµική ζωή είναι ποινικοποιηµένη και οι
νοµικοί εξ ηµών νοµίζω ότι µε καταλαβαίνουν. 

Χρειαζόµαστε σοκαριστικούς ρυθµούς ανάπτυξης και εµείς θα
πορευτούµε µε χαµηλούς και αβέβαιους ρυθµούς ανάπτυξης.
Χρειαζόµαστε µία θετικά επιθετική πολιτική στην παιδεία και
ακούσαµε τον Υπουργό Περιβάλλοντος πριν από λίγες ώρες εδώ
στη Βουλή να λέει: «Δεν έχουν πρόβληµα ανοµίας τα πανεπιστή-
µια, µια χαρά είναι τα πανεπιστήµια, ορισµένα µάλιστα διαπρέ-
πουν. Είναι στα διακόσια πρώτα στην παγκόσµια κατάταξη»! Και
του είπα παίρνοντας το λόγο: «Ναι, προφανώς. Αλλά το ότι κά-
ποιο πανεπιστήµιο είναι στα πρώτα διακόσια των πανεπιστηµίων
του πλανήτη, δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν και προβλήµατα
ανοµίας». Και του φωτογράφισα το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο,
την ΑΣΟΕΕ. Μα είναι δυνατόν να µην βλέπει ούτε αυτό, ένας
Υπουργός, που είναι και καθηγητής πανεπιστηµίου; 

Η παιδεία, όµως, έχει πρόβληµα. Το λύκειο έχει διαλυθεί. Θα
τα πούµε αυτά, εάν υπάρξει σχετικό νοµοθετικό έργο την Πέµ-
πτη. Διαλύσατε το λύκειο από πάνω µέχρι κάτω. Τα παιδιά ασχο-
λούνται µόνο µε τέσσερα µαθήµατα. Δεν υπάρχει λύκειο. Δεν
υπάρχει Α’ και Β’ λυκείου. Η Γ’ Λυκείου είχε ούτως ή άλλως πάρα
πολλά προβλήµατα. 

Για την υγεία δεν θέλω να κάνω πολλές αναφορές, παρά µία
µόνο σηµερινή. Διάβασα µία ανακοίνωση για το τι γίνεται στο
«Αττικό Νοσοκοµείο». Τα ράντσα του πια είναι γεµάτα και δεν λει-
τουργεί το αιµοδυναµικό. Αυτή είναι η ενηµέρωση που πήρα
τώρα πριν από λίγα λεπτά.

Η οικονοµία, η παιδεία, η υγεία, η ανάπτυξη -είναι πάρα πολλά
τα προβλήµατα- επιβάλλουν εκλογές επιβάλλοντε εκλογές, γιατί
διαπιστώνεται από πολλούς, από πολλές, από τη συντριπτική
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών ότι η παρούσα σύνθεση της
Βουλής βρίσκεται σε δυσαρµονία σε σχέση µε τη βούληση του
εκλογικού σώµατος των πολιτών, του λαού.

Είναι καταφάνερο ότι σε φάση δυσαρµονίας αναζητείται
ψήφος εµπιστοσύνης από υπολείµµατα κοµµάτων και µέσω συ-
ναλλαγών. Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ προβληµατικό θεσµικά,
πολιτικά, οικονοµικά, κοινωνικά αυτό που γίνεται τις µέρες αυτές
στη Βουλή των Ελλήνων και γενικότερα στα πλαίσια του ελληνι-
κού πολιτικού συστήµατος.

Όµως, επειδή στις συναλλαγές χρειάζονται δύο, εδώ έχουµε
τανγκό. Υπάρχει κι άλλος που χορεύει. Δεν χορεύει µόνο η πλει-
οψηφία, αλλά και οι σπουδαίοι µακεδονοµάχοι που δίνουν τη
µάχη για τη Μακεδονία αφού αυτή τελείωσε, οι κατόπιν εορτής
µακεδονοµάχοι. «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική», µας έλε-
γαν από εδώ.

Εγώ είµαι στέλεχος κόµµατος που δεν αγαπάει τον εθνικισµό,
που δεν αγαπάει τον λαϊκισµό, που δεν κατεβαίνει στις διαδηλώ-
σεις. Όµως, αυτόν που επέτρεψε στον κ. Κοτζιά να υπογράψει,
δεν µπορώ να τον βλέπω µε άνεση να έρχεται εδώ και να µου
λέει: «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική».

Παρακαλώ πάρα πολύ να έχουµε και λίγη σοβαρότητα στην
Αίθουσα αυτή.

Επιβεβαιώνει αυτό το κόµµα, αυτό που έλεγαν κάποτε παλαι-
ότεροι και εµπειρότεροι: Όσο πιο πολύ εθνικιστικά ακούς κά-
ποιον να µιλάει, τόσο πιο πολύ να περιµένεις από αυτόν
εκπλήξεις για το τι θα κάνει σε σχέση µε τη χώρα και τα θέµατά
της.

Υπάρχει και κάτι ακόµη πάρα πολύ σοβαρό. Άκουσα τον
Υπουργό Οικονοµικών πριν από λίγο -δεν θυµάµαι σε ποιον Βου-

λευτή απευθύνθηκε- να µιλάει για το µίσος που καλλιεργούν κά-
ποιοι. Αυτούς που καλλιεργούν µίσος τους καταγγέλλουµε,
όποιοι και αν είναι, όπου και αν βρίσκονται. Υπό την έννοια αυτή,
συµπλέουµε σε αυτήν την καταγγελία.

Όµως, ποιος τα λέει αυτά; Δεν θυµάστε ότι ανάµεσά σας υπήρ-
ξαν οι σύγχρονοι Κοτζαµάνηδες µε τρίκυκλα; Δεν θυµάστε τα ρό-
παλα της δήθεν Αριστεράς, που στρέφονταν ενάντια στα κεφάλια
µας; Δεν θυµάστε τους προπηλακισµούς; Ποιοι καλλιέργησαν το
µίσος κυρίως; Ποιοι ήταν οι πρωταθλητές; Ποιοι αναδείχθηκαν
πρωταθλητές του µίσους, όταν προσπαθούσαν πολιτικοί και στε-
λέχη κοµµάτων και κόµµατα και κυβερνήσεις να κρατήσουν τη
χώρα όρθια; Με ποιο δικαίωµα µπορεί κάποιος από εσάς σήµερα
να µιλάει εναντίον εκείνων που καλλιεργούν το µίσος;

Εµείς το έχουµε αυτό το δικαίωµα. Εσείς το έχετε χαµένο.
Εµείς το έχουµε, γιατί και σήµερα σε αυτόν που θα πει εναντίον
σας λέξεις, όπως προδότης, όπως οτιδήποτε άλλο σχετικό, περ-
νάµε απέναντι. Δεν συνηγορούµε. Δεν χαιρόµαστε για αυτού του
είδους τις δυσκολίες που περνάτε. 

Εσείς, όµως, είσαστε αυτοί που καλλιεργήσατε το µίσος και
τον προπηλακισµό µας τον µεταφράζατε σε λαϊκή αγανάκτηση,
σε λαϊκή διαµαρτυρία. Αυτά κάνατε και δεν θα τα ξεχάσουµε
ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να είµαστε απολύτως
συνεννοηµένοι, όσοι σήµερα επιλέξουν να στηρίξουν αυτή την
Κυβέρνηση, κάνουν σαν να µην ξέρουν τι έχει γίνει οκτώ χρόνια
στην Ελλάδα, κάνουν σαν µη βλέπουν τις παρούσες θεσµικές
εκτροπές, κάνουν ότι ξεχνούν ότι κάποιοι παραβίασαν το κράτος
δικαίου µπροστά στα µάτια µας. Προσποιούνται ότι δεν καταλα-
βαίνουν περί τίνος πρόκειται. Όµως για την κύρωση της Συµφω-
νίας των Πρεσπών δίνουν το είναι τους, το πολιτικό τους παρόν
και το µέλλον για να στηρίξουν µια εθνική υπόθεση.

Αυτά είναι ψέµατα. Αυτά είναι υποκρισίες. Η αλήθεια είναι πεν-
τακάθαρη. Όποιος σήµερα λέει «ναι» εδώ, επιχειρεί να δώσει φιλί
της ζωής σε ένα κυβερνητικό πτώµα και να κάνει ότι δεν τον ενο-
χλεί η αποκρουστική αποφορά της αποσύνθεσης και δεν κατα-
λαβαίνει, τάχα µου, ότι στηρίζει µια Κυβέρνηση µε µπαλώµατα,
µε υπολείµµατα, µια Κυβέρνηση που είναι η φωτογραφία του
οπορτουνισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
κ. Ανδρέα Λοβέρδο.

Προχωρούµε στον κατάλογο µε τον κ. Γιώργο Γεωργαντά,
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της αναξιοπιστίας, των αυτα-

πατών, των απατών, της κωλοτούµπας όπως καταγράφηκε και κα-
τοχυρώθηκε διεθνώς ο όρος, έρχεται να ζητήσει ψήφο
εµπιστοσύνης. Από ποιους έρχεται να ζητήσει ψήφο εµπιστοσύ-
νης; Από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και από έξι ακόµα Βουλευ-
τές - Υπουργούς. Οι τρεις από αυτούς δεν µας έκαναν την τιµή να
βρίσκονται σήµερα εδώ -δεν ξέρω αν θα βρεθούν αύριο- και φυ-
σικά δεν µπήκαν στον κόπο οι περισσότεροι εξ αυτών, να αιτιολο-
γήσουν και να εξηγήσουν στον ελληνικό λαό αλλά και στους
ψηφοφόρους τους, τους λόγους για τους οποίους θα στηρίξουν
αυτή την Κυβέρνηση και, βεβαίως, δεν µπήκαν σε κανέναν κόπο,
να εξηγήσουν για ποιον λόγο ευλόγως όλοι µιλάµε για µια πολιτική
συναλλαγή, η οποία οδηγεί σε συγκεκριµένους υπουργικούς θώ-
κους. 

Σίγουρα δεν περιµέναµε κάτι καλύτερο, µια προσπάθεια αυτής
της Κυβέρνησης η οποία τα τέσσερα αυτά χρόνια νοµοθέτησε
µε έναν συγκεκριµένο τρόπο. Αν δείτε τις διατάξεις που έχει
φέρει και τις τροπολογίες, οι περισσότερες εξ αυτών ξεκινάνε µε
µια φράση: «Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάτα-
ξης». Έτσι νοµοθέτησε αυτή η Κυβέρνηση, η οποία έλεγε ότι θα
αποτελεί την κάθε λέξη του Συντάγµατος.
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Αυτή, λοιπόν, η κατά παρέκκλιση νοµοθέτηση οδηγεί σήµερα
σε µια Κυβέρνηση αναξιοπιστίας, σε µια Κυβέρνηση πολιτικής
συναλλαγής, η οποία γίνεται στα µάτια όλου του ελληνικού λαού
µε µια αιτιολόγηση, όπως είπε ο Πρωθυπουργός σήµερα: «Εµείς
βάζαµε πρώτα πάντα το εθνικό συµφέρον και δεν µετρούσαµε
το πολιτικό κόστος». Αυτή την κουβέντα, τη λέξη «εθνικός», την
είπε σήµερα, αν και γενικώς την αποφεύγει, για να αιτιολογήσει
τη στάση του στο θέµα των Πρεσπών και απευθυνόταν προς τη
Νέα Δηµοκρατία.

Αν η Νέα Δηµοκρατία και οι υπόλοιπες δυνάµεις της Αντιπολί-
τευσης τον Αύγουστο του 2015 δεν είχαν την υπεύθυνη και ηθική
στάση που επέδειξαν, τότε σήµερα δεν θα υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ, για
να λέει ότι «σε λίγους µήνες έχω τέσσερα χρόνια διακυβέρνη-
σης».

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, την εθνική ευθύνη, το εθνικό χρέος
το επέδειξε χωρίς να της το ζητήσει κανείς τον Αύγουστο του
2015, όταν αντιθέτως ο Πρωθυπουργός είχε πει τη φράση την
αγαπηµένη: «Ή εµείς ή αυτοί». Τώρα το πόσο «ή εµείς ή αυτοί»
υπηρετεί το εθνικό συµφέρον, το αφήνω στην κρίση του καθε-
νός.

Και ήρθε η ώρα και προετοιµάζεται το έδαφος για τη µεγάλη
πολιτική, να το πω εγώ, πράξη του Τσίπρα που είναι η Συµφωνία
των Πρεσπών, µια συµφωνία η οποία δεν εξυπηρετεί µόνο τις
όποιες ιδεοληψίες, τις όποιες εµµονές έρχονται από το παρελ-
θόν, αλλά είναι αυτή η συµφωνία µια διευκόλυνση στον ξένο πα-
ράγοντα, διευκόλυνση σε αυτούς που τόσα χρόνια πίεζαν τις
κυβερνήσεις της χώρας για λύση, η οποία τελικά έδωσε τον
χώρο που χρειαζόταν ο Πρωθυπουργός και η παρούσα Κυβέρ-
νηση, για τις αντιµεταρρυθµίσεις που βλέπουµε το τελευταίο διά-
στηµα.

Κανείς δεν πιέζει για τις επενδύσεις. Κανείς δεν πιέζει για τις
µεταρρυθµίσεις. Κανείς δεν κάνει καµµία παρατήρηση για το δη-
µόσιο, το οποίο διογκώνεται. Κανείς δεν παρεµβαίνει και δεν
κάνει µια παρατήρηση από τους θεσµούς, για όποιες θεσµικές
εκτροπές έχουµε. Γιατί; Γιατί γίνεται µια µεγάλη εξυπηρέτηση.
Αυτό που αρνήθηκαν όλοι τόσα χρόνια, όλοι οι Πρωθυπουργοί
της χώρας έρχεται να το λύσει. Πώς το λύνει; Το λύνει ξεπερ-
νώντας, καταπατώντας, παραβιάζοντας δεδοµένα που κάνουν
αυτή τη συµφωνία βλαπτικότατη για τη χώρα µας.

Πρώτον είναι µια λύση, η οποία είναι κόντρα στη βούληση του
ελληνικού λαού, όπως έχει εκφραστεί µε κάθε τρόπο. 

Με ποιο βάρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κόµµατα που
µετά από λίγους µήνες µπορεί να µην είναι µέσα στη Βουλή µε
την ψήφο του ελληνικού λαού, Βουλευτές που µετά από µερικές
εβδοµάδες µπορεί να µην έχουν τη βουλευτική ιδιότητα, θα έλ-
θουν να δεσµεύσουν τις επόµενες γενιές; Ρώτησαν τους ψηφο-
φόρους τους; Ρώτησαν τον ελληνικό λαό γι’ αυτό; Ήταν ένα από
τα διακυβεύµατα, ένα από τα ερωτήµατα της πολιτικής επιλογής
του ελληνικού λαού στις προηγούµενες εκλογές το θέµα των
Πρεσπών; Δεν βλέπουν τις αντιδράσεις; Δεν βλέπουν τον κόσµο,
ο οποίος δεν µπορεί να αποδεχθεί µια λύση, η οποία είναι κόντρα
στο φρόνηµά του, στο συµφέρον του και στην ιστορία; 

Ποιος τους δίνει την πολιτική νοµιµοποίηση για να το κάνουν
αυτό; Πόσοι άνθρωποι οι οποίοι συναλλάσουν υπουργικούς θώ-
κους, θα έλθουν αύριο να στηρίξουν µια τέτοια επιλογή, µια επι-
λογή η οποία δεν είναι απλά κόντρα στο φρόνηµα του ελληνικού
λαού, αλλά είναι και, βεβαίως, κόντρα στα συµφέροντά του;

«Δεν λύνουµε κανένα ζήτηµα, τα ανοίγουµε όλα», λένε µερικοί.
«Μα µέχρι τώρα κάποιοι τους έλεγαν Μακεδόνες. Τώρα δεν θα
τους λένε πια Μακεδόνες, θα τους λένε πολίτες της Βόρειας Μα-
κεδονίας». Λένε: «Δεν είναι καλύτερο από το προηγούµενο;»

Όχι δεν είναι καλύτερο και ξέρετε γιατί δεν είναι καλύτερο;
Γιατί αυτή η δεύτερη λύση έχει και την υπογραφή µας, έχει τη
συναίνεσή µας, έχει την έγκρισή µας.

Μέχρι τώρα ακόµα και αυτοί που τους αποκαλούσαν «Μακε-
δόνες», έδειχναν προς την Ελλάδα ως τη λύση για το πρόβληµα.
Η Ελλάδα, λοιπόν, που ήταν η λύση, που είχε το κλειδί, αυτό το
κλειδί το παρέδωσε, το παραδίδει. Όταν µετά από λίγο καιρό
αυτή η συµφωνία επικυρωθεί -αν επικυρωθεί, που µακάρι τελικά
την τελευταία στιγµή έστω κάποιοι να αισθανθούν το βάρος της
ευθύνης και να µην την επικυρώσουν- θα έχει την ευκαιρία ο κα-

θένας να έρχεται στη χώρα µας, να δηµιουργεί µία στέγη προ-
στασίας της «µακεδονικής γλώσσας, έναν σύλλογο, ένα φροντι-
στήριο και την επίσηµη «µακεδονική» γλώσσα όπως θα την
έχουµε συνυπογράψει, όπως θα την έχουµε επικυρώσει, όπως
θα την έχουµε δεχτεί εµείς, θα θέλει να τη διαδώσει στη χώρα.
Ελάτε να µου πείτε πώς αυτό το πράγµα εσείς θα το ακυρώσετε.

Ξέρετε ποιο είναι το βάρος της ευθύνης σε αυτή την ιστορία;
Πολλές φορές η Βουλή µπορεί να ψήφισε δύσκολα µέτρα, αλλά
πάντα υπήρχε η δυνατότητα της ακύρωσης, της ανάκλησής τους
είτε από την ίδια τη Βουλή είτε από µια επόµενη. Εδώ δεν θα
υπάρχει η δυνατότητα ακύρωσης και ανάκλησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όλες οι επόµενες γενιές, όλες τις επόµενες δεκαετίες θα

ζούµε µε τις συνέπειες από αυτόν τον αλυτρωτισµό στα βόρεια
σύνορά µας, ο οποίος µπορεί να χρησιµοποιηθεί πολύ σοβαρά
σε βάρος της χώρας µας, καθώς δεν πρέπει να απαξιώνουµε ότι
σε αυτή τη µικρή χώρα που λένε µερικοί ότι δεν αποτελεί κίν-
δυνο, υπάρχουν δυνάµεις οι οποίες επηρεάζουν πράγµατα και
καταστάσεις, δυνάµεις οι οποίες δεν θέλουν το καλό της χώρας
µας, και εµείς δεν διασφαλίσαµε τίποτα µε αυτή τη συµφωνία,
για να προφυλάξουµε τη χώρα από όλα αυτά στο µέλλον.

Οι δηµοκράτες δεν φοβούνται την προσφυγή στον λαό. Αυτή
είναι η αρχή της δηµοκρατίας. Ο λαός πρέπει να αποφασίσει για
ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα, το οποίο ξεπερνάει µια απλή κυβερ-
νητική θητεία, το οποίο αφορά τα παιδιά µας, το οποίο αφορά
τις επόµενες γενιές.

Ελπίζω στην αναµέτρηση του καθενός από εµάς µε τη συνεί-
δησή του και την ιστορία για να αντιληφθεί το βάρος αυτό και
ελπίζω τελικώς αυτή η συµφωνία, η τόσο καταστροφική για όλη
την Ελλάδα, να µην περάσει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεώργιο Γεωργαντά, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Η κ. Γεωργία Γεννιά, Βουλεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο
για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρ-

νηση της χώρας στην πιο δύσκολη χρονική συγκυρία της τα τε-
λευταία σαράντα χρόνια, σε µία χρονική στιγµή κατά την οποία
η Ελλάδα βρισκόταν κυριολεκτικά στο χείλος του γκρεµού, στα
πρόθυρα της χρεωκοπίας, στην τελευταία θέση µεταξύ των ευ-
ρωπαϊκών κρατών, στο περιθώριο των εξελίξεων και των σηµαν-
τικών ζυµώσεων, ουραγός, φτωχός συγγενής.

Σήµερα, όµως, τέσσερα χρόνια µετά αφού ανέλαβε την Κυ-
βέρνηση η Αριστερά, ο ΣΥΡΙΖΑ σε συνεργασία µε τους ΑΝΕΛ, η
χώρα µας όχι µόνο κατάφερε να ξεφύγει τον κίνδυνο αλλά βρί-
σκεται σε σηµαντικά θετικό σηµείο. Έχει αποτινάξει όλα τα µνη-
µόνια, ανεξάρτητη πλέον και ελεύθερη αποφασίζει για τη
δηµοσιονοµική και κοινωνική πολιτική που θα εφαρµόζει, υπολο-
γίσιµη πια δύναµη στην Ευρώπη, καθοριστικός παράγοντας στα
Βαλκάνια και στην ευρύτερη περιοχή. 

Έχει ανακτήσει τον σεβασµό και την εκτίµηση των εταίρων και
των διεθνών συνοµιλητών της, έχει κερδίσει εκ νέου την αξιοπι-
στία της. Μπορεί να ατενίζει µε ελπίδα και αισιοδοξία το µέλλον
και είναι σε θέση να προσφέρει µία καλύτερη ζωή στα παιδιά της.

Για να γίνει και να ολοκληρωθεί αυτό, επιβάλλεται τώρα περισ-
σότερο από ποτέ να στηριχθεί η σηµερινή Κυβέρνηση και ο Πρω-
θυπουργός, για να εξασφαλιστεί η συνέχεια των σηµαντικών
µεταρρυθµίσεων που ήδη έχουν αρχίσει, µεταρρυθµίσεις αυτή
τη φορά όµως µε θετικό πρόσηµο για τους πολίτες, που συµβάλ-
λουν στην εµπέδωση της κοινωνικής δικαιοσύνης, στην προ-
άσπιση των ατοµικών ελευθεριών, στην εξασφάλιση των
κοινωνικών δικαιωµάτων, στο κοινό καλό και το συµφέρον των
πολλών.

Με τους ΑΝΕΛ µετά από µία έντιµη και επιτυχή συνεργασία,
χάρη στην οποία καταφέραµε να βγάλουµε τη χώρα από τα µνη-
µόνια, οι δρόµοι µας χωρίζουν.

Η Συµφωνία των Πρεσπών αποτελεί µία ξεκάθαρη και επω-
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φελή λύση για τα εθνικά µας συµφέροντα και τον ρόλο της Ελ-
λάδας στην περιοχή. Αυτή την κατάσταση και ονοµασία που χρό-
νια τώρα είχαν αποδεχτεί οι προηγούµενες κυβερνήσεις, κυρίως
της Νέας Δηµοκρατίας, ως de facto και οπωσδήποτε επιζήµια για
τα εθνικά µας συµφέροντα, εµείς καταφέραµε να την τροποποι-
ήσουµε και να µεταβάλλουµε την κατάσταση υπέρ µας µε την
προσθήκη ενός γεωγραφικού προσδιορισµού, το οποίο αποτε-
λούσε χρόνια επιδίωξη και κυρίως µε την εξασφάλιση της δέ-
σµευσης παραίτησης και απαλοιφής των αλυτρωτικών βλέψεων
της γείτονος χώρας. 

Η συµφωνία αυτή θα υποστηριχθεί από την απόλυτη πλειοψη-
φία -και παραπάνω- της Εθνικής µας Αντιπροσωπείας. Αυτό το
γνωρίζουν όλοι. Η Κυβέρνηση εξακολουθεί να έχει τη δεδηλω-
µένη. Όµως ο Πρωθυπουργός αναλαµβάνοντας για ακόµη µία
φορά πλήρως την ευθύνη για ξεκάθαρες λύσεις, προτίµησε να
προσφύγει στην επιβεβαίωση της εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση
αυτή τη φορά αποκλειστικά από προοδευτικές και υπεύθυνες δυ-
νάµεις. 

Προτίµησε, επιδεικνύοντας απόλυτα υπεύθυνη στάση, να
απαλλάξει τον κ. Μητσοτάκη από τη διαρκή του ανευθυνότητα
και δήθεν αµφιβολία για το αν η Κυβέρνηση διαθέτει την πλει-
οψηφία, χωρίς, βέβαια, ποτέ να καταφεύγει στη δυνατότητα που
του παρέχει το Σύνταγµα για πρόταση δυσπιστίας, καθώς γνω-
ρίζει καλά ότι µία τέτοια πρόταση θα στεφόταν µε απόλυτη απο-
τυχία και φυσικά παίρνοντας από πάνω του το βάρος να
επικυρώσει ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης τη Συµφωνία των Πρεσπών,
ο οποίος είναι αυτός που επιθυµεί περισσότερο από όλους, από
τον καθένα µας, την επικύρωσή της, διότι σε διαφορετική περί-
πτωση θα εκτεθεί ανεπανόρθωτα.

Τώρα, λοιπόν, που υπάρχει µία αµιγώς προοδευτική δηµοκρα-
τική Κυβέρνηση, που ανήκει και εκφράζει πλήρως τις δυνάµεις
της Αριστεράς και της ευρύτερης κεντροαριστεράς, της οικολο-
γίας, της σοσιαλδηµοκρατίας, ουδείς που θέλει να αυτοπροσδιο-
ρίζεται ως αριστερός, προοδευτικός ή δηµοκράτης, δεν µπορεί
παρά να στηρίξει αυτή την Κυβέρνηση και να παράσχει ψήφο εµ-
πιστοσύνης, για να τεθούν ξεκάθαρα οι βάσεις για ένα πιο κοι-
νωνικό κράτος, ένα κράτος δικαίου, για να δηµιουργηθεί ένα
αρραγές µέτωπο απέναντι στις δυνάµεις της ακροδεξιάς, του
συντηρητισµού, του εθνικισµού και της µισαλλοδοξίας, απέναντι
στο νεοφιλελεύθερο µοντέλο διακυβέρνησης και διαρκούς λιτό-
τητας που θέλει να εφαρµόσει και να επιβάλει ο κ. Μητσοτάκης,
συνθλίβοντας τη µεσαία τάξη και τα φτωχά στρώµατα των Ελλή-
νων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει πλέον ουδεµία δι-
καιολογία, να µη στηρίξετε τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
νηση στην ολοκλήρωση του έργου προς όφελος των
χειµαζόµενων συµπολιτών µας. Δεν έχετε καµµία δικαιολογία, να
µην στηρίξετε την πρόοδο έναντι της οπισθοδρόµησης, την προ-
οδευτικότητα έναντι της συντήρησης, την κοινωνική δικαιοσύνη
έναντι της εξασφάλισης του πλούτου των ολίγων, τη δηµοκρατία
και την ισονοµία έναντι της µισαλλοδοξίας και του νεοφιλελευ-
θερισµού. Αν δεν το πράξετε, στηρίζετε ξεκάθαρα τις επιδιώξεις
του κ. Μητσοτάκη και των υπολοίπων ακροδεξιών στοιχείων
στους κόλπους της δεξιάς παράταξης.

Όλοι οι συνάδελφοι στεκόµαστε µπροστά στην ιστορική
στιγµή και στις ευθύνες µας. Είναι η ώρα τώρα να τις αναλάβετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Γεωργία Γεννιά, Βουλεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές καθώς και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πεύκων Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στον κατάλογο µε την κ. Παρασκευή Χριστοφι-
λοπούλου, Βουλευτίνα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ξέρετε, κύριοι συ-

νάδελφοι, χρησιµοποιώ τον τίτλο που θα ήθελε ο οµιλητής. Το
εικάζω, γι’ αυτό δεν είπα Βουλεύτρια και είπα Βουλευτίνα, για να
είµαι και σύµφωνα µε το πνεύµα του οµιλούντος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μπορείτε να πείτε και
Βουλευτής νοµίζω. Υπάρχει και η εκδοχή «ο,η Βουλευτής. Δεν
έχει σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σωστό, σωστό.
Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, εδώ και πάρα πολλές µέρες παρακολουθούµε µία εικόνα
αλληλοεκβιασµών θα έλεγα, δυστυχώς, και αλληλογελοιοποί-
ησης των κυβερνητικών εταίρων, οι οποίοι αφού τα βρήκαν µε-
ταξύ τους, µας οδηγούν στη σηµερινή κακοστηµένη και ανούσια
παράσταση, διότι δεν υπάρχει -για να απαντήσω στη συνάδελφο
που µόλις κατέβηκε- αµιγώς προοδευτική Κυβέρνηση. Πού είναι,
για να τη βρούµε; Ο Καµµένος έφυγε, αλλά οι «καµένοι» παρα-
µένουν και αναλαµβάνουν στη συνέχεια την ψήφιση της επιζή-
µιας εθνικά Συµφωνίας των Πρεσπών, γι’ αυτό και παραµένουν
άλλωστε.

Και ο ίδιος ο κ. Καµµένος προσπαθώντας να διασώσει ό,τι µπο-
ρεί πια -αν µπορεί πια, γιατί µάταιες είναι αυτές οι προσπάθειες-
θα διατηρήσει ελέω του κ. Τσίπρα και µόνο για τους τύπους την
Κοινοβουλευτική του Οµάδα, αναλαµβάνοντας κατόπιν εορτής
τον ρόλο του µεγάλου Μακεδονοµάχου. Ποιος τον πιστεύει; Πα-
ράλληλα, βέβαια, θα συνεχίσει κατ’ ουσία ο κ. Καµµένος, να στη-
ρίζει την Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα. 

Είναι ο ορισµός της συµπαιγνίας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Πρόκειται για κακοστηµένη παράσταση, όπως είπα ήδη. Από
την πλευρά του ο κ. Τσίπρας προκειµένου να κρατηθεί στην
εξουσία, δεν διστάζει να διαλύσει -µέσω εξαγορών- και ένα και
δύο και τρία κόµµατα και στη συνέχεια να επιχειρήσει να εµφα-
νιστεί ως δήθεν αυτοκαθαρµένος από το µίασµα των ΑΝΕΛ, που
το έχει µέσα στους κόλπους του, ως ο εκφραστής της κεντροα-
ριστεράς στον τόπο, προσφέροντας υπουργικές καρέκλες σε
γνωστούς γυρολόγους, σε ρετάλια της κεντροαριστεράς, που
υποτάσσουν τα πάντα στην προσωπική προβολή και στην ικανο-
ποίηση των φιλοδοξιών τους, την οποία θα νιώσουν έστω για λί-
γους µήνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να χαρακτηρίσουµε αυτές
τις συµπεριφορές, πρέπει να θυµηθούµε τον Γεώργιο Παπαν-
δρέου, που είχε πει κάποτε ότι η Κίρκη µε το δέλεαρ της εξου-
σίας, εξευτελίζει τους ανθρώπους. Θα έχουν και αυτοί οι
γυρολόγοι την τύχη της στυµµένης λεµονόκουπας, αυτής που
επιφυλάσσει ο κ. Τσίπρας για όλους τους περιστασιακούς πρό-
θυµους που χρησιµοποιεί.

Ό,τι κι αν κάνει, όµως, το στίγµα της συνεργασίας µε τους
ακροδεξιούς ΑΝΕΛ δεν ξεπλένεται. Οι συντηρητικές και καθε-
στωτικές πολιτικές που εφάρµοσαν, δεν θα ξεχαστούν. Δεν ξε-
χνιούνται και δεν θα ξεχαστούν.

Ο κ. Τσίπρας ούτε ήταν ούτε είναι ούτε θα γίνει κεντροαριστε-
ρός. Με την πολιτική του διασύρει την ίδια την έννοια της Αρι-
στεράς. Αποτελεί βαρίδι για την Αριστερά. Αποτελεί τον
καλύτερο χορηγό της δεξιάς παλινόρθωσης που επιχειρεί ο κ.
Μητσοτάκης. Δεν είναι παρά ένας αδίστακτος και κυνικός καβα-
λάρης της εξουσίας χωρίς αρχές και αξίες, έτοιµος να κάνει τα
πάντα για να διατηρηθεί σε αυτή την εξουσία για λίγους ακόµα
µήνες. Η δήθεν νέα Κυβέρνηση θα είναι Κυβέρνηση παρακµής,
αδυναµίας και αδιεξόδου. Εποµένως η µόνη διέξοδος για τη
χώρα δεν είναι παρά οι εκλογές.

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, ζητάτε εµπιστοσύνη για
τον χειρισµό των εθνικών µας θεµάτων, όταν η Συµφωνία των
Πρεσπών όχι µόνο δεν λύνει τα προβλήµατα αλλά τα µεγεθύνει
και δηµιουργεί νέους κινδύνους αλυτρωτισµών για το µέλλον;
Δυστυχώ, δεν είναι έτσι όπως µας τα είπατε και όπως µας τα
λένε. Καµµία κυβέρνηση µέχρι τώρα δεν είχε δεχτεί «µακεδονική»
εθνότητα και «µακεδονική» γλώσσα.

Μας ζητάτε εµπιστοσύνη για την έξοδο της Ελλάδας από την
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κρίση, όταν έχετε εγκλωβίσει µε τη συµφωνία σας τη χώρα στα
υπερπλεονάσµατα, στην εξοντωτική φορολογία που υπονοµεύει
την ανάπτυξη, όταν εσείς οι ίδιοι φτωχοποιήσατε τη µεσαία τάξη,
όταν οδηγήσατε νοικοκυριά και επιχειρήσεις στην απόγνωση; 

Δεν µπορείτε να εξασφαλίσετε επενδύσεις, να βγείτε αξιόπι-
στα στις αγορές. Έχετε εκχωρήσει µε αποικιακούς όρους, που
ποτέ δεν είχε δεχθεί καµµία κυβέρνηση πριν, την εθνική περιου-
σία σε υπερταµείο, που για πρώτη φορά η Αριστερά το έκανε να
είναι ελεγχόµενο από ξένους.

Επιπλέον η δηµοκρατία κινδυνεύει µε τις διαρκείς µεθοδεύσεις
σας για τον έλεγχο της δικαιοσύνης, µεθοδεύσεις που φτάνουν
τα όρια της θεσµικής εκτροπής. Επιχειρείτε, µε άκρως καθεστω-
τικές λογικές, να ελέγξετε τους θεσµούς και τις ανεξάρτητες
αρχές και αν δεν τα καταφέρνετε ή όποτε δεν τα καταφέρνετε,
τους υπονοµεύετε και τους υπονοµεύετε αδίστακτα, γιατί το κά-
νετε αυτό, βέβαια, µε τη συνεργασία της καραµανλικής δεξιάς.
Είναι µέσα στην Κυβέρνησή σας, εξάλλου, και σε θέση-κλειδί. 

Δηµιουργείτε συνθήκες παρακράτους, γιατί αντιστρατεύεστε
ανοιχτά κάθε πράξη διαφάνειας, λογοδοσίας στην ίδια την ουσία
του κράτους δικαίου. Αυτοί είστε οι δήθεν Αριστεροί και δήθεν
προοδευτικοί του κ. Παπαγγελόπουλου και της κ. Παπακώστα.

Μας ζητάτε εµπιστοσύνη, λοιπόν, για την ανασφάλεια που νιώ-
θουν οι πολίτες για τη ζωή τους και για την περιουσία τους, όταν
ανέχεστε τους µπαχαλάκηδες και την ανάπτυξη µιας νέας γενιάς
τροµοκρατικών επιθέσεων στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό την ανοχή σας. 
Δεν θα ξεχάσουµε τον κυνισµό και την αδιαφορία σας στην κα-

ταστροφή στο Μάτι, όταν τόσοι άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους,
και εσείς παίζατε θέατρο µπροστά στις τηλεοράσεις.

Κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ νέας κοπής και των παν-
τός είδους προθύµων, δεν υπάρχει κανένας λόγος, εθνικός, οι-
κονοµικός, κοινωνικός, θεσµικός, που να καθιστά αναγκαία την
παραµονή σας στην εξουσία. Αντίθετα µόνο σε αδιέξοδα µπορεί
να οδηγήσει και σε νέα δεινά.

Σύντοµα, όµως, θα αποτελέσετε παρελθόν και στην προσπά-
θειά του ο κ. Τσίπρας να αποτρέψει την ήττα, δεν έχει διστάσει
να γίνει ο ίδιος ρακοσυλλέκτης χρεοκοπηµένων ηγετίσκων, εξου-
σιολάγνων και περιφερόµενων πανελιστών του χώρου, που δεν
είδαν τις προσωπικές τους φιλοδοξίες να ικανοποιούνται.

Για το τι καταφέρνει ο κ. Τσίπρας µε αυτά και σε ποιους απευ-
θύνεται, αρκεί κανείς να δει τους παρατεταγµένους Υπουργούς
του ΣΥΡΙΖΑ στην πρώτη γραµµή προχθές την Κυριακή, που από
κοινού µε τους ΑΝΕΛ όρθιοι χειροκροτούσαν. Αυτό ήταν το πε-
ρίφηµο κεντροαριστερό άνοιγµα του κ. Τσίπρα. 

Νοµίζει ο κ. Τσίπρας ότι µε αυτές τις άθλιες µεθοδεύσεις και
την προπαγάνδα θα πετύχει τη διάλυση της δηµοκρατικής πα-
ράταξης. Δεν τον απασχολεί ότι η πολιτική της Κυβέρνησής του,
αποτελεί ακριβές αντίγραφο της συντηρητικής Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θα ήθελα να πω
πως η χώρα χρειάζεται εθνική συνεννόηση, σχέδιο, ανάπτυξη,
επενδύσεις, κοινωνικό κράτος και κράτος δικαίου. Για να το πε-
τύχουµε αυτό, δεν µπορούµε να πηγαίνουµε στις διχαστικές πρα-
κτικές που χρησιµοποιεί ο ΣΥΡΙΖΑ και στις οποίες αρέσκεται και
παίζει το παιχνίδι η Νέα Δηµοκρατία.

Το Κίνηµα Αλλαγής προσφέρει ακριβώς τον ρόλο της προ-
οδευτικής παράταξης, που θα είναι ο καταλύτης των θετικών εξε-
λίξεων για το µέλλον αυτού του τόπου.

Καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση. Δεν έχει καµµία εµπιστοσύνη
και η µόνη διέξοδος για τη χώρα είναι οι εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου.

Προχωρούµε µε την κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Βου-
λεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρία Χριστοδουλοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η συζήτηση,

όπως έχει εξελιχθεί µέχρι στιγµής, µπορεί να χαρακτηριστεί από
τον πανικό της Νέας Δηµοκρατίας και της λοιπής Αντιπολίτευσης
απέναντι στο πολιτικό σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Πρωθυπουργός έχει την πρωτοβουλία των κινήσεων, και
όταν ένα κόµµα και µία Κυβέρνηση έχει την πρωτοβουλία των κι-
νήσεων, νοµίζω ότι κάθε συζήτηση που έχει να κάνει µε το ότι το
κόµµα αυτό θα ηττηθεί και θα συντριβεί, είναι, τουλάχιστον, ανε-
δαφική.

Θα έπρεπε, λοιπόν, κανονικά να µιλούσαµε, για το γιατί η Αν-
τιπολίτευση προσπαθεί να µετατρέψει τη συζήτηση για ψήφο εµ-
πιστοσύνης σε συζήτηση για πρόταση µοµφής κατά της
Κυβέρνησης. Αυτό είναι πρωτοφανές. Δεν τολµούν να κάνουν
πρόταση µοµφής, γιατί στην τελευταία που έκαναν τον Ιούνιο του
2018 πήραν εκατόν είκοσι εννέα ψήφους, ενώ αυτοί που δεν ψή-
φισαν την πρόταση µοµφής ήταν εκατόν πενήντα τρεις. 

Αυτό µην το ξεχνάτε. Μάλιστα, ο κ. Μητσοτάκης, είπε την ανα-
κρίβεια ότι αν ήθελαν οι ΑΝΕΛ να ρίξουν την Κυβέρνηση, µπο-
ρούσαν να είχαν ψηφίσει την πρόταση µοµφής, δηλαδή άλλες
επτά ή οκτώ ψήφους. Πάλι δεν γινόταν τίποτα για να ρίξετε την
Κυβέρνηση.

Ζείτε εδώ και δυόµισι χρόνια σε αυτή την ουτοπία ότι θα πέσει
η Κυβέρνηση, και ζητάτε συνεχώς εκλογές. Με έναν µονότονο,
πραγµατικά, πολιτικό τρόπο έχετε οδηγήσει σε χασµουρητό την
πολιτική ζωή του τόπου, γιατί έχουν καταλάβει όλοι ότι αυτά δεν
είναι σοβαρά πράγµατα.

Τώρα µε την πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού για τη συζή-
τηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση που θα
την κερδίσει, έχετε πανικοβληθεί. Γιατί έχετε πανικοβληθεί; Διότι
µε αυτή την πρωτοβουλία ο Πρωθυπουργός άλλαξε το πολιτικό
τοπίο, άλλαξε τους πολιτικούς συσχετισµούς και βρίσκεστε σε
πανικό. Έχετε φτάσει στο σηµείο, να λέτε ότι δήθεν ξέρετε ποια
θα είναι η αυριανή κυβέρνηση, που θα είναι η «κυβέρνηση-κου-
ρελού». Ταυτόχρονα µιλάτε για «γυρολόγους» που γυρίζουν τα
κόµµατα. Μήπως αυτό είναι µια οµολογία ότι θα χάσετε; Διότι
όταν διατείνεστε, και το υπερασπίζεστε, ότι θα κερδίσετε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε δέκα µονάδες διαφορά, τι σας ενδιαφέρει για τους «γυ-
ρολόγους» που πάνε µε τους ηττηµένους; Εσείς θα είστε νικητές.
Γιατί τόσος πανικός, λοιπόν;

Μήπως δεν έχετε καθόλου αυτοπεποίθηση; Μήπως η ανησυχία
σας και η ανασφάλειά σας κορυφώνονται, γιατί οι µήνες που περ-
νούν µεταστρέφουν το πολιτικό κλίµα; Εδώ είναι το ζήτηµα και
αυτό φάνηκε ανάγλυφα µε τη συζήτηση που έχει γίνει µέχρι
τώρα. Πρώτη φορά ακούω να θεωρούνται ήρωες και ανιδιοτελείς
αυτοί που πάνε µε τους, κατά τη γνώµη σας, νικητές και να θεω-
ρούνται «γυρολόγο»ι και «κουρελού» αυτοί που πάνε µε τους ητ-
τηµένους. Τέτοιο θρίαµβο του ανορθολογισµού δεν έχω
παρακολουθήσει ξανά. Δεν µπορείτε να έχετε µια συνοχή στη
σκέψη σας.

Μιλάτε, λοιπόν, για την ψήφο εµπιστοσύνης και πώς προσπα-
θείτε να την αντιµετωπίσετε; Με έναν νέο αφορισµό. Υπήρχε ο
γνωστός αφορισµός «δεν φεύγουν από τις καρέκλες». Βαρέθηκε
ο κόσµος να σας ακούει. Τώρα βρέθηκε νέος αφορισµός αναπό-
δεικτος, ότι, βεβαίως, το διαζύγιο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι σκηνοθε-
τηµένο. Έγινε µια σκηνοθεσία για να κερδίσουµε τι ακριβώς; Δεν
καταλάβαµε.

Παρ’ όλα αυτά επιµένετε σε αυτό. Γιατί επιµένετε; Διότι θέλετε
και έχετε βγάλει υπεραξία τόσα χρόνια µε την «ανίερη και ανάρ-
µοστη συµµαχία του ΣΥΡΙΖΑ µε τους ΑΝΕΛ». Τώρα πια δεν θα
έχετε τι να λέτε. Έτσι το ανατρέπετε αυτό και λέτε: «δεν χώρι-
σαν, δεν είναι διαζύγιο», το σκηνοθετούν για να είναι πάλι αυτοί
στην εξουσία.

Διακατέχεστε, λοιπόν, από έναν πανικό, από έναν φόβο και για
αυτό πραγµατικά υπάρχει ζήτηµα εδώ, για το πώς διεξάγεται η
συζήτηση. Ισχυρίζεστε, χωρίς να το λέτε ανοιχτά, ότι εµείς
έχουµε κρίση πολιτικής και κοινωνικής νοµιµοποίησης.

Ξέρετε τι πάει να πει κρίση πολιτικής και κοινωνικής νοµιµο-
ποίησης, για να χρησιµοποιήσετε αντίστοιχους όρους; Να σας
θυµίσω, λοιπόν, το περιστατικό από το πρόσφατο παρελθόν. Στις
13 Φεβρουαρίου του 2012, που ψηφίζονταν τα µνηµόνια, µια
σειρά από Βουλευτές, τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας Δηµο-
κρατίας, καταψήφισαν ή απείχαν από την ψηφοφορία. Τότε, λοι-
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πόν, τα δύο µεγάλα κόµµατα του δικοµµατισµού διέγραψαν, το
µεν ΠΑΣΟΚ είκοσι δύο Βουλευτές, η δε Νέα Δηµοκρατία είκοσι
έναν Βουλευτές, και έτσι εµφανίστηκε αυτό που λέµε κρίση του
συστήµατος, κρίση και διάλυση του δικοµµατισµού. Τότε δεν
ήταν µόνο το τι γινόταν στη Βουλή, γιατί πάντα αυτό συµβαδίζει
µε το τι γίνεται στους δρόµους και στην κοινωνία.

Την ίδια εποχή η κοινωνία, οι διαδηλωτές, οι αγωνιστές και οι
κοινωνικές µερίδες ήταν σε αναβρασµό, ζητούσαν να πέσει η
τότε κυβέρνηση, ακριβώς γιατί δεν ικανοποιούσε τις κοινωνικές
τους ανάγκες. Μπορείτε να βρείτε µια αντιστοίχιση µε τη σηµε-
ρινή κατάσταση, και να µας πείτε αν ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κρίση πολιτι-
κής και κοινωνικής νοµιµοποίησης; Εκτός αν στον πανικό
νοµίζετε ότι είστε ο λαός και αφού δεν θέλετε εσείς τον ΣΥΡΙΖΑ,
δεν τον θέλει και ο λαός. Μπορεί να έχετε και τέτοιου τύπου πα-
ραισθήσεις!

Το ζήτηµα, όµως, τώρα είναι ότι πραγµατικά βρισκόµαστε στη
φάση δύο επερχόµενων ψηφοφοριών τις οποίες θα κερδίσει ο
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει αυτό σαν πολιτικό γεγονός στη σύγχρονη
ιστορία, να θεωρείται ότι η Κυβέρνηση είναι σε αποδροµή και όχι
µόνο να διευρύνει τις συµµαχίες της, αλλά να σας υποχρεώνει
να γίνεστε και αντιδηµοκρατικοί. Διότι τι είναι αυτό που λέτε; Ότι
οργανώνεται αποστασία, ότι δίνουµε χρυσά ανταλλάγµατα.

Για εσάς τι ακριβώς είναι η Βουλή; Διότι για εµάς η Βουλή είναι
ένας ελεύθερος χώρος ανταλλαγής απόψεων, ανταλλαγής ιδεών
και ταυτόχρονα προσπάθεια σύνθεσης.

Αυτό κάναµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε όλη τη θητεία
µας. Τι κάναµε, δηλαδή; Θεωρούσατε ότι είχαµε συµµαχία µε
έναν ακροδεξιό. Μπήκε ο ακροδεξιός ποτέ τροχοπέδη στο πολι-
τικό µας σχέδιο; Ποτέ.

Τι κάναµε, λοιπόν; Όλα τα εµβληµατικά νοµοσχέδια τα φέραµε
προς ψήφιση. Ήταν η ιθαγένεια. Ήταν η ταυτότητα φύλου. Ήταν
η προστασία των µειονοτήτων, και άλλα. Με αποκορύφωµα τη
Συµφωνία των Πρέσπων µε την οποία διαφωνούσαν οι ΑΝΕΛ. Και
τι έγινε; Αναζητήσαµε συµµαχίες µέσα στη Βουλή. Ψηφίστηκαν
όλα όχι από τους ΑΝΕΛ οι οποίοι επέµεναν στην άποψή τους
αλλά από τα υπόλοιπα κόµµατα. Αποστασία ήταν τότε που ψή-
φισαν όλοι την ιθαγένεια; Γιατί δεν το είπατε τότε «αποστασία»
και το λέτε τώρα; Διότι ακριβώς δεν έχετε ειρµό στη σκέψη σας,
και νοµίζετε ότι ο κόσµος δεν καταλαβαίνει τις αντιφάσεις.

Είναι, λοιπόν, δεδοµένο. Θα συνεχίσουµε την ίδια παράδοση.
Θα προσπαθούµε, µέσα στον ελεύθερο χώρο της Βουλής, να
αναβαθµίσουµε το Κοινοβούλιο, να µην είναι πρακτορείο της κυ-
βέρνησης, αλλά να είναι ένας χώρος ζωντανός και εδώ θα κερ-
δίσουµε, φανερά, ξάστερα και µε διαφάνεια την πλειοψηφία και
για την Συµφωνία των Πρεσπών και για την ψήφο εµπιστοσύνης.
Αυτές οι µέθοδοι περί εκβιασµών Βουλευτών, περί χλευασµού
τους και όλα αυτά που κάνετε για να τους αποτρέψετε, να δώ-
σουν ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση νοµίζω ότι έχετε ήδη
καταλάβει ότι δεν επαρκούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε ενδιαφέροντες και-
ρούς. Για να αντιµετωπίσουµε αυτούς τους νέους καιρούς, χρει-
αζόµαστε νέα υλικά. Ο παλαιοκοµµατισµός δεν αρκεί για να
ζήσεις σε αυτούς τους ενδιαφέροντες καιρούς, και να είσαι
µέρος ή πρωταγωνιστής αυτών των εξελίξεων.

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι θα πρέπει να αναρωτηθείτε τι µπο-
ρείτε να κάνετε στην επόµενη περίοδο -που είναι και προεκλο-
γική- και καλό θα είναι πραγµατικά για το κύρος του
Κοινοβουλίου, να αναβαθµίσετε τον πολιτικό σας λόγο, να κατα-
θέσετε επιτέλους µια πολιτική πρόταση. Διότι αυτή είναι η κρίση
σας ότι δεν έχετε εναλλακτική λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Αντιπροέδρου)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, θα πρέπει όλοι να ανεβούµε λίγο ψηλότερα, για να ζή-

σουµε αυτή τη νέα εποχή και να κάνουµε αυτή τη µικρή χώρα
που -άλλοτε ως εξαίρεση και άλλοτε ως παράδειγµα- έχει γράψει
ιστορία, να συνεχίσει να γράφει ιστορία και όχι να κινείται µεταξύ
µιζέριας, εθνικισµού, συκοφαντίας και ελεεινότητας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου, Βουλεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ.
Προχωρούµε µε την κ. Νίκη Κεραµέως, Βουλευτίνα…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Νόµιζα ότι µε είπατε Βουλεύτρια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν το είπα.

Ξέρω ότι δεν θα σας άρεσε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, ούτε το Βουλευτίν»! Βου-

λευτής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βουλευτή, βεβαίως.
Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η επι-

δίωξη της εξουσίας γίνεται αυτοσκοπός, τότε αγγίζουµε τα όρια
της πολιτικής και ηθικής παρακµής. Όταν η επιδίωξη της εξου-
σίας γίνεται αυτοσκοπός, ο πολιτικός δεν µάχεται για το κοινό
καλό, δεν αγωνίζεται για τα πιστεύω του, αλλά υπηρετεί τις ιδιο-
τελείς του επιδιώξεις, στοχεύει αποκλειστικά στην πολιτική του
αυτοσυντήρηση. Ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ θέτουν ως αυτοσκοπό
την επιδίωξη της εξουσίας.

Κυρίες και κύριοι, παρακολουθούµε τις τελευταίες µέρες τον
κυβερνητικό σχηµατισµό, να δίνει µια κακοπαιγµένη παράσταση
σε πολλές πράξεις. Αφού ψηφίστηκε η αναθεώρηση των άρθρων
του συντάγµατος στη γειτονική χώρα, παρακολουθούµε τους
δύο πρωταγωνιστές της σύγχρονης τραγωδίας των Ελλήνων, να
µπαινοβγαίνουν στη σκηνή, εµπαίζοντας ολόκληρη την ελληνική
κοινωνία.

Δεν νοµίζω να πιστεύετε ότι οι πολίτες αγνοούν ότι η παρά-
σταση που δώσατε την Κυριακή, ήταν και αυτή µια προσυνεννοη-
µένη πράξη ανάµεσα στον κ. Τσίπρα και στον κ. Καµµένο, µια
προσυνεννοηµένη πράξη που βόλευε και τον κ. Τσίπρα και τον
κ. Καµµένο, µια προσυνεννοηµένη πράξη που εξασφάλιζε λίγο
ακόµα χρόνο και για τους δυο εταίρους στον θώκο της εξουσίας.

Θα ήθελα να αναφερθώ διακριτά στους δύο -άραγε τέως;-
συγκυβερνήτες και τις Κοινοβουλευτικές τους Οµάδες αρχικά
προς τον κ. Καµµένο και τους ΑΝΕΛ. 

Ο κ. Καµµένος που τις τελευταίες ηµέρες παριστάνει τον υπέρ-
µαχο των εθνικών συµφερόντων της χώρας, είχε την ευκαιρία να
αποτρέψει τη Συµφωνία των Πρεσπών, υπερψηφίζοντας την πρό-
ταση δυσπιστίας που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία τον Ιούνιο.
Υπενθυµίζω ότι τότε δεν το έκανε, µε το φαιδρό επιχείρηµα ότι η
συµφωνία αυτή τάχα δεν θα περνούσε από τη γείτονα χώρα. Αντ’
αυτού, λοιπόν, προτίµησε να συνταχθεί µε τον κ. Τσίπρα, δίνον-
τάς του το στυλό για να υπογράψει την εθνικά επιζήµια Συµφωνία
των Πρεσπών. Έκτοτε και µέχρι σήµερα ρίχνει κροκοδείλια δά-
κρυα πάνω στη συµφωνία που ο ίδιος επέλεξε να συνυπογράψει.
Στοιχήθηκε πίσω απ’ όλες τις επιλογές του κ. Τσίπρα, αν και γνώ-
ριζε πολύ καλά πως όσο µένει στην Κυβέρνηση, δηµιουργούνται
στα Σκόπια τετελεσµένα σε βάρος της χώρας µας. Έτσι πρώτα
επέτρεψε να γίνει το δηµοψήφισµα στα Σκόπια, στη συνέχεια
επέτρεψε να αρχίσει και η συνταγµατική αναθεώρηση και τέλος
να ολοκληρωθεί. Και τώρα έρχεται κατόπιν εορτής –προσέξτε
καλά- όχι για να ρίξει την Κυβέρνηση και να ανακόψει την πορεία
ψήφισης της Συµφωνίας των Πρεσπών, αλλά δεν θέτει καν το αυ-
τονόητο. Ποιο είναι το αυτονόητο; Να θέσει ζήτηµα κοµµατικής
πειθαρχίας των Βουλευτών του στην πρόταση εµπιστοσύνης του
κ. Τσίπρα. Αντιθέτως «δανείζει» Βουλευτές των ΑΝΕΛ στον κ. Τσί-
πρα, επιτρέποντάς του να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης και άρα τού
ανοίγει τον δρόµο διάπλατα για να ψηφιστεί και η Συµφωνία των
Πρεσπών. 

Γιατί τα κάνει όλα αυτά; Πολύ απλά για να διατηρήσει τα προ-
νόµια Αρχηγού κοινοβουλευτικού κόµµατος, γιατί πολύ απλά, κυ-
ρίες και κύριοι, αν διαγράψει και τους τέσσερις Βουλευτές του
που θέλουν να στηρίξουν την Κυβέρνηση, τότε δεν θα είναι πια
Αρχηγός κοινοβουλευτικού κόµµατος. 

Είναι ξεκάθαρο το πόσο ενδιαφέρεται ο κ. Καµµένος για τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Καθόλου δεν τον ενδιαφέρει, παρά το
γεγονός ότι στο 3ο Συνέδριο του κόµµατός του τον Νοέµβριο του
2016 εγκρίθηκε ψήφισµα, που αφορά την ονοµασία της γείτονος
χώρας, µε το συνέδριό του να µην αποδέχεται σε καµµία µορφή
και µε κανένα παράγωγο τη χρήση του όρου «Μακεδονία» στην
ονοµασία του «βόρειου µορφώµατος» όπως χαρακτηριστικά ανα-
φέρθηκε. 

Αλλά και τη στάση του κ. Τσίπρα, του Πρωθυπουργού σε απο-
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δροµή πώς τη χαρακτηρίζουµε; Παθητική, κυνική και απύθµενα
υποκριτική. Θα µπορούσε κάλλιστα να παραιτηθεί και να προχω-
ρήσει συντεταγµένα σε εκλογές, από τη στιγµή που χάνει την
κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Θα µπορούσε κάλλιστα να παραι-
τηθεί, όπως είχε το θάρρος και την τόλµη να κάνει ο αείµνηστος
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης όταν βρέθηκε µε εκατόν πενήντα ψή-
φους. 

Τι κάνει, όµως, ο κ. Τσίπρας σήµερα; Δέχεται σαν επαίτης την
ευκαιριακή, την οριακή στήριξη της Κυβέρνησής του –προσέξτε-
ακόµα και από Βουλευτές που έχουν προαναγγείλει ότι θα κατα-
ψηφίσουν ύστερα από λίγες µέρες τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Και όλα αυτά γιατί; Μα για λίγους ακόµα µήνες στην εξουσία.
Όλα για την καρέκλα.Ξέρετε, όµως, κυρίες και κύριοι, αυτή η Κυ-
βέρνηση ακόµα και αν δεν πέσει αύριο, θα πέσει πολύ σύντοµα
και θα πέσει µε πάταγο, γιατί οι εκατόν πενήντα ένας Βουλευτές
µπορεί να βρεθούν απ’ ό,τι φαίνεται κι έτσι να έχετε την εµπιστο-
σύνη της Βουλής. Αυτό, όµως, που έχετε προ πολλού απωλέσει
είναι η εµπιστοσύνη της κοινωνίας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να απευθυνθώ σ’ όλο το Σώµα των Βου-
λευτών, αλλά και σ’ όλους τους Έλληνες πολίτες. Μην έχετε καµ-
µία αµφιβολία. Όποιος δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση αύριο, υπογράφει ταυτόχρονα και τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Όποιος Βουλευτής στηρίξει τον κ. Τσίπρα αναλαµβά-
νει την ευθύνη του απέναντι στην ιστορία. 

Εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, όπως κάναµε
και µέχρι σήµερα, για να µην περάσει αυτή η εθνικά επιζήµια Συµ-
φωνία. Διαµηνύουµε σ’ όλους τους τόνους ότι δεν θα κυρώσουµε
αυτήν τη Συµφωνία ούτε τώρα που είναι Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ,
ούτε µετά, όταν ευελπιστούµε ότι θα είναι κυβέρνηση η Νέα Δη-
µοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει έρθει επιτέλους η ώρα να
πέσει η αυλαία αυτής της κακόγουστης και επιζήµιας παράστα-
σης. Η Ελλάδα δεν µπορεί να συνεχίσει να είναι όµηρος µιας πα-
ρέας εξουσιοµανών. Δεν µπορεί να κυβερνάται από ένα άτακτο
συνάθροισµα εξουσιολάγνων. 

Κυρίες και κύριοι, δεν θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σ’
αυτήν την Κυβέρνηση, γιατί είστε η Κυβέρνηση που διέλυσε την
οικονοµία, που έπνιξε τους πολίτες στους φόρους, η Κυβέρνηση
που επέβαλε δυσθεώρητα πρωτογενή πλεονάσµατα και capital
controls, η Κυβέρνηση που υποθήκευσε σχεδόν το σύνολο της
ελληνικής δηµόσιας περιουσίας για έναν αιώνα, η Κυβέρνηση
που αφήνει τους πολίτες στο έλεος του εγκλήµατος και της βίας,
η Κυβέρνηση που επιτρέπει στους πάσης φύσεως εγκληµατίες
να βρίσκουν καταφύγιο στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, η
Κυβέρνηση που χειραγωγεί τη δικαιοσύνη, η Κυβέρνηση που ευ-
τελίζει τους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Κυρίες και κύριοι, δεν θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης ή µάλ-
λον δεν θα δώσουµε ψήφο για την προσωπική πολιτική σας επι-
βίωση, διότι περί αυτής πρόκειται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Νίκη Κεραµέως, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Τσιρώνης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αντέχω να µην κάνω µια µικρή παρένθεση σ’ αυτά που

σκοπεύω να πω, για να θυµίσω ότι αν ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής ο πρεσβύτερος άκουγε την κοινή γνώµη τη δεκαετία του ’70,
δεν θα είχαµε ποτέ συµφιλιωθεί µε τον προαιώνιο εχθρό που
µόλις τριάντα χρόνια πριν από την εποχή εκείνη είχε καταλάβει
τη Μακεδονία και εννοώ τους Βούλγαρους, γιατί δεν πολεµή-
σαµε ποτέ ενάντια στους πολίτες της «Βόρειας Μακεδονίας».
Σύµµαχοί µας ήταν και στο αντάρτικο ενάντια στους ναζί και φυ-
σικά στους Βαλκανικούς Πολέµους. Εσείς, όµως, επινοείτε εχ-
θρούς. 

Θα θυµίσω, αντίθετα, ότι όταν µια κυβέρνηση υποτάχθηκε
στην κοινή γνώµη, µια παραπληροφορηµένη κοινή γνώµη όπως
τότε εσείς, και πήγε να πολεµήσει στον Σαγγάριο, καταστρέψαµε
και αυτό που είχαµε. Πάψτε να πουλάτε εθνικισµό και πατριδο-
καπηλία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το Κίτσεβο το γνωρίζεις;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Να ηρεµήσετε, παρακαλώ. Είστε εκνευ-

ρισµένος, το καταλαβαίνω. Είστε σε αδιέξοδο αλλά δεν θα σας
ξεσυνεριστώ, τι να κάνουµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αδιέξοδο; Δώδεκα χιλιάδες άφη-
σαν την ψυχή τους εκεί πέρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Εντάξει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι εντάξει; Ξεχάσατε τους Βαλκα-

νικούς Πολέµους; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ό,τι πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ησυχία, σας παρα-

καλώ. Κύριε Κυριαζίδη…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Διαρκώς µε διακόπτει. Παρακαλώ,

κύριε Πρόεδρε. Μου χαλάει τον ειρµό ο κύριος. Την αγωγή σας
πάλι δείχνετε, σας το έχω πει. Εγώ δεν έχω διακόψει ποτέ κανέ-
ναν.

Πριν από τέσσερα ακριβώς χρόνια, λοιπόν –ήταν Γενάρης του
’15- οι Οικολόγοι - Πράσινοι αποφασίσαµε να στηρίξουµε Κυβέρ-
νηση Αριστεράς, και βέβαια πάρα πολλοί σύντροφοι και συντρό-
φισσες τότε είχαν τις αµφιβολίες τους, αλλά ήταν αµφιβολίες για
απλό λόγο. Η κυβέρνηση Σαµαρά είχε προκηρύξει πρόωρες
εκλογές για να το σκάσει, και το «κανόνι» της άγριας κατάρρευ-
σης να έρθει στα χέρια της επόµενης κυβέρνησης. Ο κεντρικός
τραπεζίτης τον Δεκέµβριο συνιστούσε στους πολίτες να πάρουν
τα λεφτά από τις τράπεζες. 

Είπαν πολύ απλά οι συντρόφισσες και οι σύντροφοι των Οικο-
λόγων - Πράσινων: «Μα θα στηρίξουµε µια Κυβέρνηση που θα
είναι η κυβέρνηση της κατάρρευσης; Γιατί να είµαστε κι εµείς
µέσα;». Είχα απαντήσει τότε πάρα πολύ απλά ότι ακόµα και 1%
πιθανότητα να έχει αυτή η Κυβέρνηση να σώσει τη χώρα από την
κατάρρευση, κι εµείς οι Οικολόγοι - Πράσινοι αυτό το 1% να το
κάνουµε πιθανότητα 1,5%, είµαστε υποχρεωµένοι να προσπαθή-
σουµε να σώσουµε τη χώρα από την κατάρρευση, γιατί αν έρθει
η κατάρρευση της χώρας, η «αργεντινοποίηση», το τελευταίο
που θα µας ανησυχεί θα είναι η υστεροφηµία των Οικολόγων -
Πράσινων.

Λίγες µέρες µετά είχα πάει στις Βρυξέλλες να ζητήσω τη στή-
ριξη και των Ευρωπαίων Πράσινων, οι οποίοι ήταν επιφυλακτικοί
και µε ρώτησαν ευθέως: «Μήπως ο κ. Τσίπρας έχει κρυφή
ατζέντα να βγάλει τη χώρα από το ευρώ;». Τότε τους διαβεβαί-
ωσα ότι αυτό δεν ισχύει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Βορίδη, αν θέλετε, πηγαίνετε έξω και µιλήστε όσο θέ-

λετε. Σας παρακαλώ
Μόλις έξι µήνες µετά –και αξίζει να το θυµηθείτε αυτό- ο κ. Τσί-

πρας ως Πρωθυπουργός προτίµησε την ασφάλεια και την προ-
κοπή της χώρας στην Ευρωζώνη παρά την ενότητα του
κόµµατός του. Μακάρι να κάνατε κι εσείς σήµερα το ίδιο, να βά-
ζατε δηλαδή την Ελλάδα πάνω από το κόµµα σας κι εσείς και κά-
ποιοι άλλοι.

Σήµερα, λοιπόν, µετά από τέσσερα χρόνια εµείς οι Οικολόγοι
- Πράσινοι νιώθουµε περήφανοι που συµµετείχαµε στη σωτηρία
της χώρας, γιατί όπως ξέρετε, ένα µικρό κόµµα είναι πολύ εύ-
κολο να είναι στην Αντιπολίτευση και στην ασφάλεια, και αντίθετα
όταν είναι στην Κυβέρνηση ή µέσα στην κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία είναι πάρα πολύ δύσκολο να περάσει αυτά που θέλει. 

Πολύ λίγα, λοιπόν, πράγµατα περάσαµε οι Οικολόγοι, και εί-
µαστε πραγµατικά εκτός της λογικής της Κυβέρνησης, όσον
αφορά για παράδειγµα της εξόρυξης των υδρογονανθράκων.
Δεν είµαστε ίδιοι, είµαστε διαφορετικοί. Είµαστε οικολόγοι. Αλλά
ρωτάω πάρα πολύ απλά. Αν εµείς οι δύο πράσινοι Βουλευτές, ο
κ. Δηµαράς κι εγώ, δεν είχαµε στηρίξει τότε την Κυβέρνηση, θα
είχαµε σήµερα δασικούς χάρτες; Θα είχαµε νόµο για την κοινω-
νική και αλληλέγγυα οικονοµία; Θα είχαµε εθνικό σχέδιο διαχεί-
ρισης αποβλήτων συµβατό µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις
ευρωπαϊκές οδηγίες µε ανακύκλωση; Θα είχαµε νόµο για τις
ενεργειακές κοινότητες; Θα είχαµε ανοίξει την πόρτα στους µε-
λισσοκόµους, να συζητάµε µε συναινέσεις και να µην είναι µε
κλειστές πόρτες οι Υπουργοί και να µην τους βλέπει ποτέ κανέ-
νας; Το σπουδαιότερο: θα είχαµε σώσει χιλιάδες πρόσφυγες;
Πόσοι θα είχαν πνιγεί, αν δεν κυβερνούσε η δική µας Κυβέρνηση
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και κυβερνούσαν οι οµοϊδεάτες του Όρµπαν; Και θα πω. Θα εί-
χαµε τη συµφωνία των Πρεσπών, που εγώ τη θεωρώ εθνική επι-
τυχία, εθνικό θρίαµβο; Σε λίγες ηµέρες θα πω αναλυτικά τα
ψεύδη µε τα οποία παραπλανάτε τον ελληνικό λαό. 

Εδώ δεν αντιστέκοµαι. Μόνο ένα πράγµα θα καταθέσω. Πρώτα
από όλα γιατί ήµασταν βέβαιοι ότι θα καταρρεύσει η κυβέρνηση
Σαµαρά. Αυτό είναι για το 2015.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης θα καταθέσω κάτι που είναι αφιερωµένο στον κ. Μπαµ-
πινιώτη, και στο ότι ο ΟΗΕ δεν έχει αναγνωρίσει τη «µακεδονική
γλώσσα». Εδώ είναι η επίσηµη σελίδα του ΟΗΕ και τι λέει για την
πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Και εδώ
διαβάζω, λοιπόν, το εξής: «official languages: macedonian». Αυτό
για το τι έχει αναγνωρίσει ο ΟΗΕ και για το τι ψέµατα λέτε. Αυτή
είναι η γλώσσα των γειτόνων σήµερα χωρίς τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Καθρεφτιστείτε, λοιπόν, που λέγατε το ‘77 ότι δεν ανα-
γνώστηκε ποτέ η γλώσσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσιρώνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι πετύχαµε λοιπόν, µε τη συµφωνία; Ότι αυτή η γλώσσα δεν
είναι η γλώσσα του Μέγα Αλέξανδρου, ότι αυτοί οι οποίοι έρχον-
ται σήµερα στην Ελλάδα µε διαβατήρια που δήθεν δεν τα είχατε
αναγνωρίσει το ’95, δεν είναι «Μακεδόνες» όπως εµείς το εννο-
ούµε, αλλά πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας και πολλά άλλα που
θα σας τα πω σε µία εβδοµάδα. Και φυσικά το παραµύθι ότι το
ΝΑΤΟ ήταν το µεγάλο διπλωµατικό όπλο, ενώ αν οποιοσδήποτε
διαβάσει την ενδιάµεση συµφωνία, θα µπορούσαν κάλλιστα να
µπουν στο ΝΑΤΟ ως FYROM.

Με τη συµφωνία ανοίγει ο µεγάλος εµπορικός δρόµος που
είχε κλείσει µε τον πόλεµο στη Γιουγκοσλαβία από τη Θεσσαλο-
νίκη στην Κεντρική Ευρώπη και στην Ευρώπη συνολικά, και φυ-
σικά έχει µείνει σχετικά κλειστός και από την εχθρότητα που έχει
αναπτυχθεί διπλωµατικά ανάµεσα στις δύο χώρες. 

Εµείς, λοιπόν, στις επόµενες εκλογές τον Οκτώβριο παραδί-
δουµε µία Ελλάδα καλύτερη από αυτή που παραλάβαµε και αυτό
δεν το λέµε εµείς, το λένε εχθροί και φίλοι στην Ευρώπη σήµερα.
Παραλάβαµε µια Ελλάδα ερείπιο. Δεν θα παραδώσουµε µια Ελ-
λάδα παλάτι. Και γι’ αυτό όταν µε ρωτάνε φίλοι και γνωστοί αν
είµαι ικανοποιηµένος, λέω «όχι, δεν είµαι ικανοποιηµένος». Θα
παραδώσουµε µια Ελλάδα εργοτάξιο. Γιατί το εργοτάξιο ξέρω
ότι είναι δυσάρεστο. Είναι δύσκολο να ζεις µέσα σε ένα γιαπί. Η
Ελλάδα ανοικοδοµείται, είναι ένα εργοτάξιο. Σίγουρα θέλει πάρα
πολύ χρόνο, για να γίνει το παλάτι που της αξίζει. Εγώ όµως λέω
ότι προτιµώ να παραδώσω Ελλάδα-εργοτάξιο παρά Ελλάδα-πα-
ράγκα, που κοιτάγαµε µοιρολατρικά και θα έπεφτε πάνω στο κε-
φάλι µας. Άρα γι’ αυτόν το λόγο δίνω ψήφο εµπιστοσύνης και
τον δίνω ως Οικολόγος - Πράσινος µε όλη µου την καρδιά, παρά
το γεγονός ότι ξέρω ότι σε πάρα πολλά θέµατα διαφωνώ µε την
Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω µε µια βασική επισήµανση για τις δύο µεγάλες
όχθες. Ας µην κοροϊδευόµαστε, το κρύβουν πολλοί σε αυτή την
Αίθουσα. Μία είναι η µεγάλη πολιτική διαφορά το µεγάλο ρήγµα
στην Ευρώπη: Είσαι ή δεν είσαι µε τον παγκοσµιοποιηµένο νεο-
φιλελευθερισµό, το παγκοσµιοποιηµένο χρηµατοπιστωτικό κε-
φάλαιο που όλα τα κράτη, όλες οι επιχειρήσεις, οι αγρότες, τα
κίτρινα γιλέκα στη Γαλλία, όλοι οι άνθρωποι είναι όµηροι αυτού
του χρέους, και όποτε κάποιος κουνηθεί σε αυτό το χρέος, αυτοί
οι άνθρωποι παίρνουν τα λεφτά και τα πηγαίνουν κάπου αλλού
και στραγγαλίζουν οικονοµίες µεγάλες ακόµα και σαν τη Γαλλία.

Να σας θυµίσω, λοιπόν, και για την οµηρία για την οποία χύ-
νετε σήµερα κροκοδείλια δάκρυα για τους µικροµεσαίους και για
τη µεσαία τάξη, ότι η µεσαία τάξη συνθλίβεται από τον νεοφιλε-
λευθερισµό παγκοσµίως. Να σας θυµίσω, λοιπόν, ότι τα πλεονά-
σµατα που απαιτούν αυτοί οι δανειστές, εσείς τα είχατε

υπογράψει. Δεν λέω κι εσείς όµηροι ήσασταν στο 4,5%. Αυτά
απαιτούν. Κι αν δεν τα κάνεις, παίρνουν τα λεφτά τους. Αυτά έκα-
ναν στην Αργεντινή, αυτά κάνουν σε όλη την Ευρώπη και την
απειλούν σήµερα. 

Εδώ πέρα είναι πάρα πολύ απλό λοιπόν. Με ποια όχθη είστε;
Εσείς ξέρουµε πού είστε, το έχετε ξεκαθαρίσει τίµια και εκεί είναι
η διαφορά µας. Με όλο τον σεβασµό. Αυτά τα κόµµατα, όµως,
της ελάσσονος Αντιπολίτευσης που δηλώνουν στην κεντροαρι-
στερά, θα αποφασίσουν σε ποια όχθη είναι; 

Εµείς οι οικολόγοι έχουµε αποφασίσει όχθη, γι’ αυτό και συµ-
µετέχουµε πανευρωπαϊκά διακριτά στο κίνηµα ενάντια στον νεο-
φιλελευθερισµό. Αυτή είναι η γραµµή που θα πάµε στις επόµενες
εκλογές και στις ευρωεκλογές, αυτή είναι η ταυτότητά µας και
δεν θα αφήσουµε την Ευρώπη όµηρο αυτών των άθλιων, που
είναι παρασιτικά κεφάλαια και δεν παράγουν τίποτα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Τσιρώνη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Προχωρούµε µε τον κ. Χρήστο Χατζησάββα, Βουλευτή της
Χρυσής Αυγής. 

Ορίστε, κύριε Χατζησάββα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ποιους φίλους και εχθρούς ρω-

τάτε, κύριε Τσιρώνη; Μόνο φίλους έχετε στο εξωτερικό. Η Μέρ-
κελ είναι φίλη σας, το ΔΝΤ είναι φίλοι σας, δεν έχετε εχθρούς
πλέον να ρωτήσετε. Τους έχει ικανοποιήσει όλους.

Όσον αφορά την ψήφο εµπιστοσύνης, έλεγε κάποτε ο κ. Τσί-
πρας ότι η πιο νωπή ψήφος εµπιστοσύνης είναι να προσφεύγει
σε εκλογές και να στη δίνει ο λαός. Κάντε εκλογές τώρα, για να
προλάβει η ελληνική Βουλή αυτή που θα έρθει µετά την προδο-
σία. Θα δούµε, βέβαια, αν θα την προλάβει, γιατί και η Νέα Δη-
µοκρατία δεν λέει ξεκάθαρα ότι δεν θα περάσει αυτή η
συµφωνία. Λέει ότι θα διαπραγµατευτεί. Και αν λάβουµε υπ’ όψιν
µας τη θέση της σύνθετης ονοµασίας του πρότειναν παλαιότερα,
καταλαβαίνουµε τι διαπραγµάτευση θα γίνει. 

Όσον αφορά τώρα τη δήθεν ρήξη ανάµεσα στους κυβερνητι-
κούς εταίρους, αυτή δεν πείθει πλέον κανέναν. Γιατί όταν έπρεπε
ο Καµµένος να παραιτηθεί για να µην πέσουν οι υπογραφές στις
Πρέσπες δεν το έκανε και τώρα κάνει ένα σόου αποχώρησης, το
οποίο δεν επιφέρει κανένα ουσιαστικό αποτέλεσµα.

Τώρα από θαύµα, βέβαια, βγαίνουν και οι αριθµοί. Έχει και
εκατόν πενήντα έναν η Κυβέρνηση για να περάσει την ψήφο εµ-
πιστοσύνης αλλά και τη Συµφωνία των Πρεσπών αλλά και ο Καµ-
µένος έχει Κοινοβουλευτική Οµάδα. Βέβαια η Νέα Δηµοκρατία
λέει ότι ο Καµµένος δάνεισε Βουλευτές στον ΣΥΡΙΖΑ, για να µπο-
ρέσει να περάσει αυτά τα δύο. Όµως το ανεξήγητο της µη δια-
γραφής Παπαχριστόπουλου και Ζουράρι µαρτυράει το αντίθετο.
Ο Τσίπρας δάνεισε για λίγο δύο Βουλευτές στους ΑΝΕΛ, µέχρι
να καταφέρουν να ξαναφτιάξουν Κοινοβουλευτική Οµάδα. Έπει-
σαν ήδη έναν πρόθυµο. 

Είναι κατανοητό όµως ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει περισσότερο
άγχος από την Κυβέρνηση να περάσει τώρα η συµφωνία, γιατί
µετά η εντολή των επικυρίαρχων είναι πάγια, οπότε παραµένει
για µία λύση τέτοιου είδους. 

Τώρα για τον Δανέλλη που υπήρχε αµφιβολία για τη στήριξη
και είπε και ο κ. Θεοχάρης για συναλλαγές, δεν ξέρω τι λέει ο κ.
Θεοχάρης. Εγώ πάντως αυτό που ξέρω είναι ότι τον Μάρτιο του
2016 από αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Δανέλλης, αναφερόµενος σε
µία διένεξη µε κάποιον Υπουργό, είπε ότι φασαρία πολύ έγινε,
γιατί είπε τους «Μακεδόνες», «Μακεδόνες» ο κύριος Υπουργός,
εννοώντας τους Σκοπιανούς. Οπότε δεν καταλαβαίνω, γιατί
υπήρχε η παραµικρή υποψία ότι ο Δανέλλης δεν θα υποστηρίξει.

Υπήρχε όµως πραγµατικό ζήτηµα και ανάγκη για τον ελληνικό
λαό, να λυθεί µε αυτόν τον τρόπο εις βάρος µας το θέµα µε τα
Σκόπια; Τι σχέδια εξυπηρετούνται; Η στάση του ΣΥΡΙΖΑ και των
Βουλευτών του είναι περίεργη; Για µένα όχι. Έχει αλλάξει στάση
και θέση στο ζήτηµα από όταν ήταν αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ και
οι Βουλευτές του; Έχει παρεκκλίνει έστω και στο ελάχιστο από
τα εθνοµηδενιστικά του πιστεύω; Τα ίδια έλεγαν πάντα, τα ίδια
πίστευαν πάντα. Για έναν ΕΝΦΙΑ βέβαια, το εκλογικό σώµα, που
του έταξαν, έδωσε τη δύναµη στον ΣΥΡΙΖΑ, να κάνει πραγµατι-
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κότητα αυτά που πίστευε και δεν τα έκρυψε ποτέ. Έχει ιδεολο-
γική συνέπεια στην εκχώρηση του ονόµατος και της ιστορίας της
Μακεδονίας µας ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το 1995, στελέχη του πήγαν σε διαδήλωση υπέρ των Σκοπίων,
είδαν θετικά ακόµα και την πρόταση «Μακεδονία του Ίλιντεν».
Πιστεύετε ότι δεν ήξεραν τι είναι το ίλιντεν και το ΣΝΟΦ; Έτσι
τυχαία πήγε να τους κοροϊδέψει ο Ζάεφ; 

Με πολύχρονη µεθόδευση, λοιπόν, και µε το FYROM και µε τη
σύνθετη ονοµασία η Ελλάδα έχει υποστεί µια στρατηγική εθνική
ήττα. Λένε πως ό,τι χάνει µία χώρα µε όπλα, δεν το κερδίζει υπο-
τίθεται στα χαρτιά. Όµως το καταρρίψατε και αυτό. Και φαίνεται
ότι είναι δυνατόν, να µη µπορεί µια χώρα να τα κερδίσει στα χαρ-
τιά, αλλά µπορούν άνετα κάποιοι πρόθυµοι να τα χαρίσουν. 

Για τη διαφύλαξη της ελληνικότητας της Μακεδονίας µας έχυ-
σαν το αίµα τους σε πολέµους Έλληνες ήρωες, στον Μακεδονικό
Αγώνα που ξεκίνησε ο Παύλος Μελάς, στους Βαλκανικούς Πο-
λέµους, ενώ το 49’ οι Έλληνες πολέµησαν εναντίον σφετεριστών
µπολσεβίκων Ελλαδιτών, Βούλγαρων και Αλβανών. Τώρα µάθαµε
ότι ξαφνικά πολεµούσαν για τη Μακεδονία τότε. Ελάτε στο Κιλκίς
να το πείτε αυτό, που έχει επτάµισι χιλιάδες νεκρούς, επειδή υπε-
ρασπίστηκαν την πόλη και δεν παρέδωσαν τα όπλα και περίµεναν
να τα δώσουν υποτίθεται στους συµµάχους.

Έρχεστε τώρα µε έναν πολιτικό ρεβανσισµό -απέναντι σε αυτό
που πάθατε, βέβαια, στον Γράµµο και στο Βίτσι και σώθηκε η Ελ-
λάδα από την κοµµουνιστική απειλή- να επιβάλλετε τα σχέδια
των ηττηµένων, ιδεολογικών και φυσικών σας προγόνων. Δεν
ακούτε το αίµα των χιλιάδων ηρώων ούτε φυσικά τη συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού µε την ανοχή δεκαετιών, κυβερ-
νήσεων και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, και ειδικά κά-
ποιων Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ της εκεί περιοχής.

Και τώρα διαδίδετε ότι κάτι πάει να γίνει και αρχίζουν να ξε-
προβάλλουν κάποιοι από τις τρύπες τους. Γιατί; Γιατί δίδεται
υπόσταση σε έναν αλυτρωτικό «µακεδονισµό», µε αναγνώριση
χώρας µε όνοµα «Μακεδονία», µε γλώσσα «µακεδονική», µε
έθνος «µακεδονικό». Δώσατε πρώτη φορά υπόσταση σε έθνος
«µακεδονικό», και ο Ζάεφ µπορεί να λέει «εµείς οι Έλληνες» και
«αυτοί οι Μακεδόνες». Κάνατε τάχα διαχωρισµό σε Μακεδόνες
εθνικά, πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας. Οπότε, αυτόµατα,
υπάρχουν και Μακεδόνες εθνικά, πολίτες της Ελλάδας; 

Ας αφήσουµε, όµως, τι λέω εγώ, ο χρυσαυγίτης, κι ας πάµε να
δούµε τι λέει ο κατά δήλωσή του εκπρόσωπος της «Nova Zora»
και του «Ουρανίου Τόξου» τον Οκτώβριο του 2018, πριν µερικούς
µήνες, στον Άγιο Παντελεήµονα και στο Αµύνταιο, σε εκδήλωση
της δήθεν «Μακεδονικής Στέγης». Λέει, λοιπόν, αυτός ο προκλη-
τικός τύπος µετά τα κλάµατα γιατί δεν έγινε η εκδήλωση: «Επι-
τέλους να αναγνωριστεί σύλλογος που θα εκφράζει τον
µακεδονικό πολιτισµό, όπως εµείς θέλουµε να τον βιώνουµε»,
λέει. Πώς, δηλαδή, θέλω να τον βιώνουν αυτοί εκεί; Συνεχίζει
αυτός ο απαράδεκτος. Ακούστε τώρα τι λέει: «Είµαστε κάτοικοι-
πολίτες αυτής της χώρας…», δεν λέει καν Ελλάδα «…που είµα-
στε, όµως, εθνικά Μακεδόνες». Λέει ότι είναι Μακεδόνες εθνικά,
πολίτες της Ελλάδας, όχι Έλληνες. Σας θυµίζει κάτι αυτό που
έχει σχέση µε τη συµφωνία; 

Και συνεχίζει απειλητικά να λέει ότι «τα επόµενα χρόνια θα τρί-
βετε τα µάτια σας εδώ στην Ελλάδα από τη δυναµική –λέει- του
«Ουράνιου Τόξου», δηλαδή των εθνικά Μακεδόνων, όπως ισχυ-
ρίστηκε. Τα αλυτρωτικά τους σχέδια, βέβαια, τα ακυρώνει ο
λαός που αντιδρά όπως έγινε και σε εκείνη την περίπτωση, και
όταν χρειαστεί για ψευδοµακεδονικές στέγες και ψευδοµακεδο-
νικά λεξικά. 

Φυσικά κανένας δεν πιστεύει ότι αυτό το µόρφωµα των Σκο-
πίων που θα διαλύονταν -και πάλι δεν ξέρω αν θα έχει πολλά χρό-
νια ζωή- θα εισβάλει κάποια στιγµή στην Ελλάδα. Όµως κάτι
τέτοια κρατίδια που χρήζουν φροντίδας και προστασίας, γίνονται
εργαλεία κάποιες φορές στα χέρια µεγάλων δυνάµεων, οι οποίες
θα θέλουν το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, θα θέλουν έναν διαµελι-
σµό και θα θέλουν κάποια εδάφη εκεί στη βόρεια Ελλάδα να περ-
νάνε αγωγοί και σωλήνες. Μακροχρόνια θα βγουν πολλοί και
διάφοροι τέτοιοι, οι οποίοι θα έχουν ανάλογες διεκδικήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό ακόµα. 
Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, υπηρετεί τον ψευτοδιεθνισµό της Αριστεράς.

Ο Πρωθυπουργός λέει ότι ο πατριωτισµός δεν είναι να µισείς την
πατρίδα του άλλου. Εντάξει. Ποιος σας είπε, όµως, ότι ο διεθνι-
σµός είναι να µισείς το έθνος σου και την πατρίδα σου; Αν θέλετε
να το παίξετε µαχητές, διεθνιστές, σύντροφοι, αλληλέγγυοι, για
τα Σκόπια παραδείγµατος χάριν, να πάτε να πολεµήσετε µε τους
συντρόφους σας στο Τέτοβο, που πολεµάνε τη Μεγάλη Αλβανία
εδώ και δέκα χρόνια. Να πάτε στη Συρία, να πολεµήσετε τον ισ-
λαµικό φονταµενταλισµό. Να πάτε στην Υεµένη ενάντια στη γε-
νοκτονία που γίνεται εκε,ί και να µην προσπαθείτε να τους
πουλήσετε όπλα. Αφήστε την ψεύτικη αλληλεγγύη σας από τη
ζέστη των σπιτιών σας και τα ταµεία των ΜΚΟ. Δήθεν υπερασπί-
ζεστε άλλες χώρες και αποδοµείτε την πατρίδα µας.

Με τις τροπολογίες που πέρασαν οι Σκοπιανοί στο σύνταγµά
τους, αφήνουν περιθώρια ακόµη και για τουρκική µειονότητα.
Δηλαδή δίνουµε δικαίωµα και στην Τουρκία και στον Ερντογάν
αν γίνει κάτι να λέει «εγώ πρέπει να παρέµβω». Ελληνική µειονό-
τητα στα Σκόπια δεν υπάρχει;

Όλα τα παραπάνω, φυσικά, έγιναν µε την ανοχή του Καµµέ-
νου, που τα παπαγαλάκια το 2012 και το 2015 στις εκλογές έλε-
γαν, «ψηφίστε τον, είναι µεγάλος πατριώτης, µην ψηφίσετε
Χρυσή Αυγή». Είδατε τι έπαθαν όλοι αυτοί που ψήφισαν και τι
έπαθε και η Ελλάδα µε τον µεγάλο πατριώτη, τον Καµµένο. 

Επίσης, όµως, πρέπει να προσθέσουµε γάµους, τεκνοθεσίες
οµοφυλοφίλων, ιθαγένειες, τζαµιά, πληµµύρα λαθροµετανστών
και hotspot, τον Κουίκ, την Κουντουρά, τον Παπαχριστόπουλο,
τον Ζουράρι και τους λοιπούς. Όλους αυτούς τους χρωστάµε
στον δήθεν πατριώτη Καµµένο και σε όσους τον ψήφισαν. Αν ο
Καµµένος έδωσε, όµως, το στυλό για τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, η Νέα Δηµοκρατία έδωσε το χαρτί µε έτοιµη τη συµφωνία,
γιατί είχε ανοίξει ήδη θέµα για σύνθετη ονοµασία. Όλους τους
παραπάνω, λοιπόν, µαζί µε τον Καµµένο τους χρωστάµε στη Νέα
Δηµοκρατία που τους ανέδειξε. 

Πόσο µεγάλη κατάντια, πόσο µεγάλη ντροπή! Ο πατριώτης
Καµµένος ψηφίστηκε, έγινε συγκυβερνήτης και Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, και είχε την τύχη να έρθει το ζήτηµα των Σκοπίων
όταν ήταν αυτός Υπουργός και συγκυβερνήτης. Και τι έκανε ο
µεγάλος πατριώτης Καµµένος ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας;
Εναπόθεσε όλες τις ελπίδες του αλλά και του ελληνικού έθνους
στους Σκοπιανούς, ότι οι Σκοπιανοί δεν θα περάσουν τη Συµφω-
νία των Πρεσπών.

Γι’ αυτόν τον λόγο ερχόµαστε σήµερα εµείς, ως Χρυσή Αυγή,
να πούµε ότι πλέον ο ελληνικός λαός εναποθέτει όλες του τις ελ-
πίδες στη Χρυσή Αυγή, που είναι η µοναδική η οποία υπόσχεται
ότι θα καταργήσει την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

κ. Νικόλαο Κοτζιά, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Με µία ανοχή στον χρόνο, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με µία ανοχή, όπως

κάνουµε σε όλους. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Καθότι έχω βάλει και την υπογραφή

µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έτσι ακριβώς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν προλαβαίνω να απαντήσω σε όλα. Θα απαντήσω σε αυτά

που έχω συγκρατήσει. Κατ’ αρχάς, ας δούµε τι κάνει η Συµφωνία
των Πρεσπών, που φαίνεται ότι κανένας δεν το παίρνει υπ’ όψιν
του. Αναβαθµίζει τη χώρα τον ρόλο της στο παγκόσµιο γίγνεσθαι
και της δίνει ισχυρό γεωστρατηγικό ρόλο. Κάποιοι φαίνεται δεν
ενδιαφέρονται να αναβαθµιστεί χώρα µας.

Δεύτερον, συµβάλλει στην ασφάλεια της περιοχής. 
Και τρίτον, προωθεί µια θετική ατζέντα για την περιοχή. Το µε-

γαλύτερο τµήµα της Συµφωνίας για τις Πρέσπες αφορά τη συ-
νεργασία ανάµεσα στις κοινωνίες, τις οικονοµίες, τα
πανεπιστήµια κ. ο. κ., των δύο κρατών.

Δεν τα παίρνουν όλα αυτά υπ’ όψιν τους διότι φοβούνται.
Άκουσα σήµερα το πρωί ότι θα φτάσει µέχρι το Αιγαίο -λέει- η
FYROM. Και λέω: Τόσο φοβιτσιάρηδες είναι; Η Βόρεια Μακεδο-

2660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νία έχει σε αµυντική ισχύ µόλις το 1,8% της Ελλάδος. Αν µε 1,8%
ισχύ µάς πάρουν παραµάζωµα, τι να σας πω; Έχει µόνο το 6%
του ΑΕΠ της Ελλάδος και το 1/8 του πραγµατικού πληθυσµού.
Γιατί αυτός ο φόβος;

Θα σας απαντήσω µε τον Μιχάλη Παπακωνσταντίνου. Έχει ένα
µεγάλο ενδιαφέρον. Κάνοντας κριτική στη Νέα Δηµοκρατία λέει:
«Οι πολιτικοί που έχουµε, έχουν ταχθεί να υπερασπίζονται από
τον νόµο την πατρίδα µας και παριστάνουν ως η επιβίωσή τους
να οφείλεται σε αυτούς». Τι κάνουµε, λέει ο Παπακωνσταντίνου,
Υπουργός Εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας; «Θέλουµε να φο-
βάται ο κόσµος και εµείς να παριστάνουµε τους σωτήρες του».
Αυτή τη δουλειά κάνετε όλη την ώρα, να εκφοβίζετε τον κόσµο
ότι έρχονται τα τροµερά, τα στραβά και ανεπανάληπτα.

Δεύτερον, πέρα από τα γεωστρατηγικά κ. ο. κ., ξέρετε από τι
κινδυνεύει ο βοράς της Ελλάδας; Κινδυνεύει να µετατραπεί η
FYROM - Βόρεια Μακεδονία και η Αλβανία σε κοµµάτι µιας δαγ-
κάνας κάβουρα, που να προσπαθεί να µας περικυκλώσει από τας
Ανατολάς και τον Βορρά. Σας πειράζει να µην αφήσουµε να επη-
ρεάζει άλλο η Τουρκία αυτή την περιοχή;

Και τι άλλο; Διαβάστε τι λένε οι Αλβανοί της FYROM. Λένε «να
κόψουµε τα φτερά του αναδυόµενου ισλαµικού φονταµενταλι-
σµού». Δεν σας νοιάζουν αυτά; Δεν σας ενδιαφέρουν; Θέλετε να
έχει µεγαλύτερη επιρροή η Τουρκία, για να παριστάνετε ότι είστε
πατριώτες;

Επίσης τελειώσαµε µε τον αλυτρωτισµό. Τι ζήταγε ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και όλοι οι πρω-
θυπουργοί της χώρας; Ζητούσαν να µη βάζουν ζήτηµα
µειονότητας. Τελείωσε µε τη συνταγµατική αλλαγή. Το άρθρο 49
είναι αντίστοιχο του άρθρου 118. Ζητούσαν να µη διεκδικούν σύ-
νορα. Ολόκληρο κεφάλαιο έχει για την αναγνώριση των συνό-
ρων. Και ζητούσαν να µην έχουν σύµβολα εις βάρος µας.
Τελείωσαν κι αυτά. Τι έγινε, λοιπόν; Δέχθηκαν το Διεθνές Δίκαιο.
Σας ενοχλεί αυτό; 

Και απαντάνε µερικοί: «Ναι αλλά ξέρετε, κύριε Κοτζιά, η Μα-
κεδονία είναι µία και ελληνική». Το έχετε ακούσει; Εγώ θα αφήσω
τρία πράγµατα. Το ένα είναι το «Αλφαβητάρι του µακεδονικού
ζητήµατος», που το µοίρασε η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Ούτε ο «ΡΙΖΟ-
ΣΠΑΣΤΗΣ» ούτε η «ΑΥΓΗ» το µοίρασαν. Η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» το
µοίρασε. Το δεύτερο είναι οι Συµφωνίες του Βουκουρεστίου. Και
τρίτον, ο «Ελευθέριος Βενιζέλος ο άνθρωπος, ο ηγέτης», η πιο
καταπληκτική δίτοµη βιογραφία του.

Τι λέγεται εκεί; Λέγεται αυτό το ιστορικό, που έπρεπε να το ξέ-
ρετε όλοι σας όταν λέτε µία και µοναδική ελληνική Μακεδονία.
Ότι χάρις στον Ελευθέριο Βενιζέλο, µε τη Συνθήκη του Βουκου-
ρεστίου του 1913 πήραµε τη Μακεδονία µας, πήραµε την Κα-
βάλα µας! Και πώς τα πήραµε; Τα πήραµε ενάντια στη Συνθήκη
του Αγίου Στεφάνου το 1878, που υπό την επίδραση της Ρωσίας
πέρασε το µεγαλύτερο µέρος από το κοµµάτι που στην Οθωµα-
νική Αυτοκρατορία ονοµαζόταν Μακεδονία στην Ελλάδα –αυτή
είναι η Μακεδονία µας- που συµπίπτει µε την αρχαία ελληνική
Μακεδονία γεωγραφικά. Κράτησε ένα κοµµάτι η Βουλγαρία που
το ονοµάζει Μακεδονία του Πιρίν, και πήρε ένα κοµµάτι η Γιουγ-
κοσλαβία από την οποία ένα κοµµάτι αργότερα, όταν δηλαδή
έγινε η Γιουγκοσλαβία, πήρε το Μαυροβούνιο και από το Μαυ-
ροβούνιο κατέληξε ένα µικρό κοµµάτι στην Αλβανία. 

Δεν συζητάµε, λοιπόν, για τη Μακεδονία της αρχαιότητας,
γιατί τη Μακεδονία της αρχαιότητας την πήραµε εµείς. Στη συµ-
φωνία αναγνωρίζεται ότι είναι αποκλειστικά ελληνική, ιστορία και
πολιτιστική κληρονοµιά ελληνική, ότι δεν έχουν καµµία σχέση ως
λαός και ως γλώσσα µε την ελληνική κληρονοµιά. Πήραµε όµως
µε τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου το 1913 αυτό το κοµµάτι που
είναι η ελληνική Μακεδονία. 

Και ρωτώ τώρα: Αρνούνται οι φίλοι µας από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης την αναγνώριση της Συνθήκης του Βουκουρε-
στίου; Θέλουν να την αναθεωρήσουµε τη συνθήκη που µοίρασε
στα τρία τη µακεδονική γεωγραφία-το βιλαέτιο της Οθωµανικής
Αυτοκρατορίας, που πέρασε µε τον Άγιο Στέφανο στη Βουλγαρία
και µε τους Βαλκανικούς Πολέµους το πήραµε; Καλά έκανε ο Βε-
νιζέλος ή είστε ακόµα στο στρατηγείο του Βασιλέως, που αρνιό-
ταν να αποδώσει τιµές και να αποδεχθεί το µεγάλο έργο του
Ελευθέριου Βενιζέλου στο Βουκουρέστι; Αυτό είναι το ερώτηµα.

Δέχεστε το Διεθνές Δίκαιο ή παριστάνετε τους Τουρκολάγνους,
που θέλετε να αναθεωρηθούν οι διεθνείς συνθήκες και να µην
ισχύουν; 

Θυµηθείτε την Καβάλα µας και την Μακεδονία µας την πήραµε
απ’ αυτή τη συνθήκη. Αλλά σ’ αυτή τη συνθήκη η γεωγραφική
περιοχή της Μακεδονίας- όχι η ιστορία, όχι ο πολιτισµός, όχι η
κληρονοµιά της αρχαίας ελληνικής Μακεδονίας- µοιράστηκε µε
τον τρόπο που περιγράφεται σ’ αυτά που θα καταθέσω για τα
Πρακτικά.

Μερικοί µου λένε «είστε προδότες». Το ακούω από διάφορα
κόµµατα. Ακούστε να σας πω. Προδότες είναι αυτοί που παρέ-
δωσαν στον βουλγάρικο φασισµό στη διάρκεια του Β’ Παγκο-
σµίου Πολέµου την Καβάλα πίσω που είχαµε πάρει το 1913.
Προδότες είναι αυτοί που συνεργάστηκαν µε τον γερµανικό φα-
σισµό. Προδότες είναι αυτοί που παρέδωσαν την Κύπρο. Δεν θα
µου µιλάει εµένα η ελληνική ακροδεξιά περί προδοσίας, όταν
όπου µπορέσανε και όπου είχαν επιρροή έκαναν προδοσίες
πραγµατικές και όχι µεταφυσικές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας συστήνω να διαβάσετε τις δηλώσεις του Αντώνη Σαµαρά

την ηµέρα της αποποµπής του από τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη.
Λέει: «Φεύγω από το Υπουργείο Εξωτερικών, γιατί έχω διαφωνίες
µε τον Πρωθυπουργό». Και ποια είναι η βασική του διαφωνία
εκείνο το βράδυ; Εύκολο είναι να το βρείτε. Διότι λέει ο Πρωθυ-
πουργός Μητσοτάκης ότι αποδέχονται ότι αυτοί είναι Μακεδό-
νες, και δεν βάζει ζήτηµα για τον χαρακτηρισµό τους ως
ιθαγένεια ότι είναι Μακεδόνες. Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης
έβαλε πρώτος αυτό το ζήτηµα. Για να συνεννοούµαστε. 

Δεύτερον τι άλλο; Σε µια συνέντευξή του ο ίδιος τότε που ήταν
υποψήφιος, για να γίνει Πρωθυπουργός δήλωνε: «Θα µπορούσε
κανείς να διαπραγµατευθεί ένα σύνθετο όνοµα», είναι η µόνη
φορά που το έχει πει, «ως µια ακραία κόκκινη γραµµή. Αλλά θα
έπρεπε να είναι erga omnes η συµφωνία µε αλλαγή συντάγµα-
τος. Κι αυτό δεν πρόκειται να συµβεί ποτέ». Αυτή ήταν η µέγιστη
κόκκινη γραµµή σας το 2008 – 2012. Erga omnes και συνταγµα-
τικές αλλαγές που δεν θα γίνουν ποτέ! Και έγιναν. Και τώρα που
έγιναν, ανακαλύψατε ότι έχετε πρόβληµα µε τη γλώσσα και την
εθνότητα, την υπηκοότητα. 

Ακούστε να σας πω. Στη Βόρεια Μακεδονία έγινε µια συνταγ-
µατική αλλαγή η οποία ήταν συµφωνηµένη, και η οποία λέει ότι
η υπηκοότητα και η ιθαγένεια δεν είναι εθνότητα. Αλλά υπάρχει
και κάτι άλλο. Υπάρχει και λίγος ευρωπαϊσµός. Ας τον θυµηθείτε
λίγο επιτέλους. Ποιος είναι αυτός ο ευρωπαϊσµός; Ότι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση υπάρχει ευρωπαϊκή ιθαγένεια. Ελπίζω να το
έχετε ακούσει. Μίλησε ποτέ κανείς για ευρωπαϊκό έθνος αυτές
τις µέρες, επειδή υπάρχει υπηκοότητα και ιθαγένεια ευρωπαϊκή; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τι σχέση; Ότι δεν ταυτίζονται οι λέξεις!

Αν δεν µπορείτε να το καταλάβετε κι αυτό, κακώς σας δώσανε
απολυτήριο σχολείου διότι αυτό είναι του δηµοτικού!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ακούστε για να µάθετε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Πάµε παρακάτω. Δεν αντέχετε την αλή-

θεια και η ηµιµάθεια είναι κακό πράγµα, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όντως κακό πράγµα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δεν ταυτίζεται η ιθαγένεια µε την εθνό-

τητα. Το αποδεικνύει η συνταγµατική αλλαγή στα Σκόπια. Το
αποδεικνύει η ευρωπαϊκή ιθαγένεια στις Βρυξέλλες. Σε όποιο επί-
πεδο κι αν πάτε. Τοπικό, ενδιάµεσο, ευρωπαϊκό δεν βγαίνει.
Εξάλλου στο Διεθνές Δίκαιο δεν υπάρχει καν αυτή η έννοια της
εθνότητας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Δεν υπάρχει!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Αλλά τι να σας κάνω. Τόσα ξέρετε. Νο-

µίζετε ότι οι διεθνείς σχέσεις και το Διεθνές Δίκαιο είναι καλαµ-
πουράκια για να περνάµε την ώρα µας. Δεν είναι έτσι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Άρα τι χρειάζεται η ταυτότητα… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Πάµε στη γλώσσα. Στη γλώσσα όπως

είπε πολύ σωστά ο (…δεν ακούστηκε), το 1977, το φάγατε αυτό
το ζήτηµα µε κυβέρνηση Κωνσταντίνου Καραµανλή. Γράφει το
τηλεγράφηµα της εποχής: «Για τη γλώσσα θα πρέπει να λεχθεί
ότι το 1977 έγινε στην Αθήνα η διεθνής συνάντηση των Ηνωµέ-
νων Εθνών για τα γεωγραφικά ονόµατα». Βλέπετε αυτός γράφει
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τα γεγονότα ως διπλωµάτης. Δεν γράφει τον Μπαµπινιώτη, που
πάει να δικαιολογηθεί εκ των υστέρων. Ακούστε. «Τότε υπό την
πίεση της πρώην Γιουγκοσλαβίας δεχθήκαµε ότι στην εν λόγω
χώρα υπάρχουν δυο γλώσσες µε κυριλλική γραφή: η σερβική και
η macedonian». Η «Μακεδονία». Το δεχθήκατε το 1977. Το δια-
πραγµατευθήκαµε ως χώρα. Έπρεπε να το διαπραγµατευθούµε
το 1992 – 1994, και δεν είχαµε ούτε αντιπρόσωπο στη διαπραγ-
µάτευση του ISO. 

Για να πάµε στο πιο σηµαντικό από τη γλώσσα. Ποιος ενοχλεί-
ται από τη «µακεδονική» γλώσσα πιο πολύ απ’ όλους; Οι Βούλ-
γαροι εθνικιστές. Αυτοί έχουν πραγµατικά και πρακτικό
πρόβληµα. Γιατί έχουν πραγµατικά πρακτικό πρόβληµα; Διότι η
Συµφωνία των Πρεσπών που κάναµε, υπογραµµίζει ότι πρόκειται
για σλαβική γλώσσα. Κι αν είχα χρόνο, θα σας έδινα τόµους επί
τόµων διαπραγµάτευσής σας που δέχεστε τη σλαβοµακεδονική,
και να ονοµαστεί Σλαβοµακεδονία η FYROM, δηλαδή µε τη Μα-
κεδονία µέσα!

Γι’ αυτή τη γλώσσα εµείς τι κάναµε; Λέµε στο άρθρο 7 παρά-
γραφος 4 της συµφωνίας ότι είναι γλώσσα νοτιοσλαβική. Γιατί
να µας ενοχλεί εµάς ότι είναι νοτιοσλαβική γλώσσα και δεν έχει
καµµία σχέση µε το Μεγαλέξανδρο; Ενοχλεί άλλους γείτονές
µας. Κι όχι γενικά τους γείτονές µας. Τους ακροδεξιούς, τον
Υπουργό Άµυνας της Βουλγαρίας που λέει στον Ζάεφ: «σταµα-
τήστε να µιλάτε για µακεδονική γλώσσα». 

Να σας θυµίσω κάτι από την ιστορία. Οι άνθρωποι αυτοί πήραν
τον τίτλο «Μακεδόνες», Σλαβοµακεδόνες, Βορειοµακεδόνες
κ.λπ., γιατί ήθελαν να διαχωρίσουν τον εαυτό τους από τους
Βούλγαρους και από τους Σέρβους. Δεν ήθελαν να τον διαχωρί-
σουν από εµάς. Ο Παύλος Μελάς στον οποίον αναφέρθηκε προ-
ηγούµενα κάποιος, σε πόσα κοµµάτια των κειµένων του µιλάει
γι’ αυτή τη γλώσσα; Δεν τους τη δώσαµε. Όµως τους είχε δοθεί
από εσάς. Και τώρα παριστάνετε, σαν να άρχισε η ιστορία µόλις
αυτή τη στιγµή µόλις αυτόν τον τελευταίο καιρό. 

Να τελειώνω, λοιπόν. Δεν υπάρχει ούτε πρόβληµα ιθαγένειας
νοµικά, πολιτικά. Η γλώσσα είχε δοθεί σαράντα χρόνια πίσω. Οι
διπλωµάτες το έγραφαν και ο ΟΗΕ το έχει υπογραµµίσει. Δεν αλ-
λάζει αυτό. Κι αυτό που αλλάξαµε εµείς και δεν το είχε σκεφτεί
κανένας, είναι να αλλάξουµε τη διευκρίνιση ότι πρόκειται για
σλαβική γλώσσα και για σλάβους. Η χώρα µας αποκτά αναβαθ-
µισµένο ρόλο στην περιοχή και αντί να έχουµε τις βόρειες περιο-
χές εχθρούς µας και φίλους της Τουρκίας, θα τους έχουµε µαζί
µας για να λύσουµε από κοινού όλα τα ζητήµατα στην περιφέ-
ρειά µας. 

Σας ευχαριστώ. Θα τα πούµε όταν θα συζητάµε τη συµφωνία. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Νίκο Κοτζιά, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, έχει τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Μετά από τη διάλεξη του ακαδη-

µαϊκού κ. Κοτζιά µας έµειναν πολλές απορίες, η αλήθεια να λέ-
γεται, γιατί περιµέναµε τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών του
ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κοτζιά, να µας απαντήσει σε πιο σοβαρά ζητήµατα
απ’ αυτά που ανέλυσε. Περιµέναµε να µας πει, για παράδειγµα,
τι περιείχε η πολυσυζητηµένη επιστολή παραίτησής του, που πα-
ρέδωσε στον κ. Τσίπρα. Περιµέναµε, κύριε Κοτζιά, να µας πείτε
όλα αυτά που αφήσατε να αιωρούνται όλο αυτό το διάστηµα για
µέλη της Κυβέρνησης αλλά πολύ πιο συγκεκριµένα, για τον κ.
Καµµένο. Δεν το πράξατε, ενώ είχατε την ευκαιρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα όσα εκτυλίσσονται καθηµε-
ρινά πλέον µεταξύ του κ. Τσίπρα, του κ. Καµµένου, αλλά και του
κ. Κοτζιά λίγο πριν, αυτής της περίεργης σχέσης που έχει ανα-
πτυχθεί µεταξύ τους, δεν έχουν µονάχα αισθητικές επιπτώσεις.
Είναι η βαθιά κρίση νοµιµοποίησης της Κυβέρνησης και τα όσα
κάνει για να αποφύγει τις εκλογές, και κατ’ επέκταση την πτώση
της πιο αισθητικά, θεσµικά, αλλά και πολιτικά χυδαίας. Και αυτό
διότι τις τελευταίες ηµέρες εξελίσσεται µια εξαιρετικά κακοστη-

µένη παράσταση από τους κυρίους Τσίπρα, Καµµένο, αλλά και
Νίκο Κοτζιά. Ο µεν κ. Κοτζιάς παριστάνει τον πληγωµένο, που
του αφαίρεσαν τις αρµοδιότητες και που αµέσως µετά τα έκαναν
όλα χάλια οι άλλοι, ενώ εκείνος είχε για όλα άποψη και για όλα
γνώση.

Ο κ. Τσίπρας, βέβαια, παριστάνει τον πολιτικά υπεύθυνο. Ρίχνει
ζαριές στα θολά νερά του λαϊκισµού και της δηµαγωγίας και προ-
σπαθεί να στήσει παγίδες στην Αντιπολίτευση. Παριστάνει τον
υπεύθυνο ηγέτη, χτίζει επαφές στο εξωτερικό και φαντασιώνεται
ότι θα επηρεάσει έτσι, κατ’ αυτόν τον τρόπο, το εκλογικό του
αποτέλεσµα. Προφανώς δεν αντιλαµβάνεται ότι η τύχη του θα
είναι όµοια µε αυτή της στυµµένης λεµονόκουπας. 

Ο δε κ. Καµµένος, από την άλλη, αφού έπαιξε µε το προσφυ-
γικό, µε την ανοχή των ευαίσθητων αριστερών, αφού έκανε τα
ταξιδάκια του µε το αεροπλάνο που θα πουλούσε –το θυµόµαστε
όλοι- αφού τζόγαρε στο καζίνο, αφού έκανε τα ψώνια του στα
πολυτελή εµπορικά κέντρα του Λονδίνου, αφού πιάστηκε µε τη
γίδα στην πλάτη, προσπαθώντας να πουλήσει όπλα στη µαύρη
αγορά, αφού κατσάδιασε τους πυρόπληκτους, όταν τόλµησαν
να του κάνουν παράπονα και να του πουν τι έζησαν, αφού ανέχ-
θηκε τη χειρότερη συµφωνία που θα µπορούσε να υπάρξει για
το ονοµατολογικό, για το οποίο διαρρηγνύει τα ιµάτιά του σή-
µερα, πήδηξε µόλις προχθές από τη βάρκα, µπας και καταφέρει
να κάνει προεκλογική περίοδο.

Και το χειρότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ο κ.
Καµµένος απαιτεί από τον ελληνικό λαό, να καταπιεί αµάσητους
και τον κ. Καµµένο και τον εµπαιγµό του, και τους δυο µαζί τους,
πράγµα δύσκολο λόγω µεγέθους κοροϊδίας. Να καταπιεί αµά-
σητο το πιο «σικέ» διαζύγιο όλων των εποχών, έναν άνθρωπο που
σ’ ένα ρεσιτάλ υποκρισίας υποδύεται τον επαναστάτη, τον υπερ-
πατριώτη, αλλά κατά βάθος του ταιριάζει γάντι ότι «όποιος κο-
κορεύεται καταλήγει κότα». Διότι µόνο µια όρνιθα του µεγέθους
του κ. Καµµένου θα µπορούσε να σκηνοθετήσει όλο αυτό το
εξαιρετικό κακοπαιγµένο θέατρο, που προσβάλλει την πολιτική
αλλά φυσικά και τον κοινοβουλευτισµό. Αφού πήγε και κοινώ-
νησε µπροστά στις κάµερες, αφού θυµήθηκε –άκουσον, άκου-
σον!- τον Γράµµο, αφού µε ύφος βαρύ και σοβαρό πήγε έτοιµος
να πεθάνει ακόµα και για τη Μακεδονία, δίνει τέσσερις ψήφους
στον κ. Τσίπρα, για να βεβαιωθεί ότι παραµένει στην εξουσία και
φυσικά θα περάσει η Συµφωνία των Πρεσπών, και ύστερα µας
δήλωσε ηρωικώς ότι αποχωρεί, ότι διαγράφει τους δύο, για να
παραστήσει τον τάχα αυστηρό, και κρατά τους άλλους δύο Βου-
λευτές του, για να συνεχίσει να είναι Αρχηγός κόµµατος που δια-
τηρεί τα προνόµια του Αρχηγού κόµµατος µε Κοινοβουλευτική
Οµάδα. Εάν αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η απο-
κορύφωση της γελοιότητας, τότε τι είναι; 

Και ξέρετε, µας προκαλεί µεγάλη εντύπωση όλο αυτό που
συµβαίνει αυτές τις ηµέρες. Παραδείγµατος χάριν, είδα µια
υπερπροσπάθεια πολλών στελεχών, όπως και του κ. Κοτζιά λίγο
νωρίτερα, να µας πουν πως όλα πάνε εξαιρετικά, ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών, για παράδειγµα, αναβαθµίζει τη χώρα, δηµιουργεί
ασφάλεια, όπως είπε νωρίτερα, ισχυροποιεί τα σύνορα και άλλα
τέτοια. Αλήθεια ποιον νοµίζετε ότι δουλεύετε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ; Λυπάµαι, κύριε Κοτζιά, αλλά δεν πεί-
θετε ούτε τα µέλη του «ΠΡΑΤΤΩ».

Προκαλείτε τους Έλληνες. Βεβαίως προκαλεί πολύ µεγάλη εν-
τύπωση, πώς γίνεται µια Κυβέρνηση, που υποτίθεται ότι ήταν,
όπως έλεγε, κάθε λέξη του Συντάγµατος, πώς γίνεται µια Κυβέρ-
νηση που έδινε, όπως έλεγε, ιδιαίτερη σηµασία στη λαϊκή και πο-
λιτική νοµιµοποίηση, πώς γίνεται τελικά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να δέχεστε να κυβερνάτε µε µια παρ-
δαλή πλειοψηφία; Πώς δέχεστε να συµβαίνει αυτός ο κυβερνη-
τικός αλλά και κοινοβουλευτικός τραγέλαφος; Γιατί προχωρείτε
σ’ ένα σωρό τεχνάσµατα αποφυγής των εκλογών; 

Τι φοβάστε, αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι των ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ; Φοβάστε κάτι; Διότι φαίνεται ότι φοβάστε, και µαζί µε
τον Καµµένο είστε αντικείµενο ενός απόλυτου και ασφυκτικού
εκβιασµού από τον κ. Τσίπρα. Γιατί τέτοια πρεµούρα να περά-
σετε µε το «έτσι θέλω», µε Κυβέρνηση-κουρελού, µε παρδαλή
πλειοψηφία, την κάκιστη και εθνικά επικίνδυνη Συµφωνία των
Πρεσπών δεν έχει προηγούµενο. Γιατί δεν δίνετε στον ελληνικό
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λαό τη δυνατότητα να αποφασίσει, προχωρώντας άµεσα σε
εκλογές; Γιατί φοβάστε εν τέλει το λαϊκό αίσθηµα; Ή για να το
θέσουµε διαφορετικά, εάν δεν φοβάστε κάτι, τότε έχετε πάρει
ανταλλάγµατα. 

Τι ανταλλάγµατα έχουν πάρει οι πρόθυµοι Βουλευτές, για να
δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης σε µια Κυβέρνηση που καταρρέει;
Να εξηγήσουν τη στάση τους, και ελπίζουµε να τους δοθεί η δυ-
νατότητα να ανέβουν στο Βήµα, να απευθυνθούν στην Ολοµέ-
λεια αλλά και στους Έλληνες πολίτες και να πουν ξεκάθαρα µε
ποια επιχειρήµατα µερικούς µήνες πριν δεν εµπιστεύονταν την
Κυβέρνηση και µερικούς µήνες µετά πείστηκαν ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση τα πάει µια χαρά. Διότι όσοι πουν ναι στην ψήφο εµπι-
στοσύνης, λένε επί της ουσίας ναι και στη Συµφωνία των
Πρεσπών. 

Βέβαια είναι απολύτως εµφανές ότι όταν ο κ. Καµµένος έλεγε
ότι θα αποχωρήσουν οι ΑΝΕΛ από την Κυβέρνηση, εννοούσε
µόνο τον εαυτό του, διότι κόµµα δεν υπάρχει, είναι ένα κόµµα
πλέον. Οι Βουλευτές του έχουν απαχθεί και το κόµµα του έχει
«ξεδοντιαστεί» από τον κ. Τσίπρα, και εκείνος έχει αφιερωθεί
ολοκληρωτικά στο να κρατηθεί αυτή η Κυβέρνηση όρθια. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στάση του κ. Καµµένου
ακόµα και τώρα αποτελεί σιωπηρή συγκατάθεση και παρασκη-
νιακή στήριξη της Κυβέρνησης του κ. Τσίπρα και ας κάνει όσα
«tweets» θέλει, η αλήθεια είναι ότι δεν µπορεί πλέον να κοροϊδέ-
ψει κανέναν ούτε τους ελάχιστους οπαδούς που του έχουν απο-
µείνει. Εάν ο κ. Καµµένος ήθελε να ρίξει τον κ. Τσίπρα µε αφορµή
τη Συµφωνία των Πρεσπών, είχε το καλοκαίρι που µας πέρασε
την ευκαιρία, όταν έδωσε µε την ψήφο του το στυλό στον κ. Κο-
τζιά να υπογράψει αυτή τη κατάπτυστη συµφωνία. Σήµερα θα
µπορούσε να αποφύγει να του δανείσει Βουλευτές και όµως το
έκανε. Ο κ. Καµµένος παραµένει συνεταίρος, σιωπηλός συγκυ-
βερνήτης και φυσικά συνυπεύθυνος για την έκβαση της Συµφω-
νίας των Πρεσπών. Και οι δυο τους, εκτός από συνεταίροι, δεν
είναι τίποτα περισσότερο από Εφιάλτες για τη σύγχρονη Ελλάδα. 

Στην ψήφο εµπιστοσύνης αύριο θα αναµετρηθούµε όλοι µε
την ιστορία. Όσοι πουν ναι στην Κυβέρνηση, λένε ναι στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Και τα δύο είναι απέναντι στη λαϊκή βού-
ληση. Γι’ αυτό και άµεσα πρέπει να πάµε σε εκλογές και να
αποφασίσει ο ελληνικός λαός ποια πορεία θα ακολουθήσει η
χώρα µας και όχι οι δανεικοί Βουλευτές και, κυρίως, οι ψευτοπα-
τριώτες.

Οι πολίτες δεν αντέχουν άλλο αυτή τη παρακµή. Δεν θέλουν
στην εξουσία ένα κυβερνητικό συνονθύλευµα προθύµων, που ξε-
χνούν τις θέσεις τους µπροστά σε υποσχέσεις υπουργικών θέ-
σεων ως ανταλλάγµατα. 

Η χώρα δεν αντέχει άλλο ξεπούληµα, άλλη αβεβαιότητα, άλλη
αστάθεια και άλλη υποκρισία. Ούτε η καθηµαγµένη και κατακρε-
ουργηµένη οικονοµία µπορεί να αντέξει για πολύ ακόµα. Τα ση-
µάδια είναι ορατά και οι συνέπειες θα είναι µη αναστρέψιµες.
Όλοι σας κατά βάθος το γνωρίζετε και το γνωρίζουµε όλοι πολύ
καλά αυτό. Σας καλούµε να κάνετε τη σωστή επιλογή. Σας ζη-
τούµε να τελειώνουµε µε αυτή τη φαρσοκωµωδία, να καταψηφί-
σετε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και να πάµε άµεσα σε
εκλογές. Οι Έλληνες αξίζουµε καλύτερα και θα τα καταφέρουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ελευθέριο Αυγενάκη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 
Προχωρούµε µε τον κ. Χρήστο Κατσώτη, Βουλευτή του ΚΚΕ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τι επικαλείται ο κ. Τσίπρας, Υπουργοί, Βουλευτές και άλλα στε-

λέχη του ΣΥΡΙΖΑ, για να πάρουν σήµερα την ψήφο εµπιστοσύ-
νης; Τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Ακούσαµε εδώ και τον κ. Κοτζιά, να αναπτύσσει τη θέση του
για αυτή. Το ΚΚΕ λέει για µια ακόµη φορά ότι αυτή η συµφωνία
είναι επικίνδυνη για τους λαούς της χώρας µας και των γειτόνων
µας, γιατί ακριβώς έγινε για να εντάξει τη γείτονα χώρα στο
ΝΑΤΟ, και το ΝΑΤΟ δεν είναι δύναµη ασφάλειας και σταθερότη-
τας. Είναι δύναµη πολέµου, είναι δολοφονικός οργανισµός. Αυτό
το κρύβετε όλοι σας. Γι’ αυτό δεν µιλάει κανείς, γιατί όλοι σας
συµφωνείτε ιδιαίτερα µε αυτή την απόφαση µε αυτό τον σχεδια-
σµό του ΝΑΤΟ και των ιµπεριαλιστικών οργανισµών.

Επικαλούνται, επίσης, θετικά νοµοσχέδια, που όπως λένε
τώρα, µιας που τελείωσε το µνηµόνιο και η αυστηρή εποπτεία,
µπορούν να φέρουν. Όµως ποια είναι η αλήθεια; Είναι σε ισχύ
όλα τα µνηµόνια και όλα τα µέτρα, όλοι οι εφαρµοστικοί νόµοι
που έχουν υπάρξει µέχρι τώρα, που είναι πάνω από επτακόσιοι,
και η επιτροπεία βέβαια συνεχίζεται.

Μιλάω συγκεκριµένα για την αύξηση του κατώτερου µισθού.
Κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ότι το
2012 µε πράξη υπουργικού συµβουλίου µείωσαν τον κατώτατο
µισθό από 751 ευρώ σε 586 ευρώ και 511 ευρώ αντίστοιχα για
τους νέους κάτω των είκοσι πέντε ετών, µια µείωση, δηλαδή, 165
ευρώ και 200 ευρώ αντίστοιχα µηνιαίως. Ναι έτσι είναι. Αυτό
έκανε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ καθώς και το ΛΑΟΣ, που
σήµερα παρουσιάζονται διαφορετικοί.

Ο τότε ΣΥΡΙΖΑ έσκιζε τα ρούχα του. Τι έκανε µετά όταν έγινε
Κυβέρνηση; Διατήρησε για τέσσερα χρόνια τους µισθούς πείνας
και τον επαίσχυντο υποκατώτατο µισθό. Απέρριψε όπως και όλα
τα άλλα κόµµατα την πρόταση νόµου των πεντακοσίων δεκα-
τριών οργανώσεων, που κατέθεσε µόνο το ΚΚΕ, όπως, βέβαια,
απέρριψε και την τροπολογία που καταθέσαµε τελευταία, µε
αφορµή την τροπολογία Αχτσιόγλου, που έκανε ιδιοκτησία της
τον νόµο Βρούτση, ο οποίος προέβλεπε ότι ο κατώτερος µισθός
θα καθορίζεται µε υπουργική απόφαση. 

Όταν ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία τον νόµο Βρούτση, ο ΣΥΡΙΖΑ
δεσµευόταν απέναντι στους εργαζόµενους ότι θα επαναφέρει
τον κατώτατο µισθό στα 751 ευρώ, θα καταργήσει τον υποκατώ-
τατο µισθό και θα επαναφέρει τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας. Τι έκανε ως Κυβέρνηση; Είπαµε ότι έφερε την τροπολογία
Αχτσιόγλου, που ενεργοποιεί τον νόµο Βρούτση. 

Σε όλους εσάς που µας βλέπετε τώρα, λέµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και
η Νέα Δηµοκρατία καταργούν µόνιµα τις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις για τον κατώτατο µισθό. Η κάποια αύξηση σήµερα µπο-
ρεί να γίνει µείωση αύριο. Τα κριτήρια του νόµου διασφαλίζουν
τα συµφέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Ο κατώ-
τερος µισθός θα διαµορφώνεται τόσο όσο θα υποδεικνύουν οι
µηχανισµοί του αστικού κράτους και των ισχυρών εργοδοτικών
ενώσεων. 

Αυτό δεν είναι θετικό µέτρο. Είναι αντιδραστικό µέτρο, κύριοι
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, αλλά και όσων θα ψηφίσουν
αυτό το µέτρο. Βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση µε τις ανάγκες των
εργαζοµένων, µε την ίδια την ταξική διεκδίκηση, µε το ελάχιστο
δικαίωµα των εργαζοµένων να αγωνίζονται για αυξήσεις στους
µισθούς, για βελτίωση των όρων εργασίας. 

Η Κυβέρνηση διαρρέει πως η αύξηση του κατώτατου µισθού
θα είναι στο 7-8%, στα 630 ευρώ περίπου µικτά. Τι αποδεικνύει
αυτή η διαρροή; Ότι και σε αυτή την περίοδο τη µεταµνηµονιακή
όπως τη λέτε, ο κατώτατος µισθός θα παραµείνει µειωµένος
κατά 120 ευρώ τον µήνα σε σχέση µε τα 751 ευρώ που ήταν το
2012 και σε µια νύχτα έγιναν 586 ευρώ. 

Η Νέα Δηµοκρατία θέσπισε τον υποκατώτατο µισθό, τις ελα-
στικές µορφές απασχόλησης, τη δουλειά των νέων µε 300 ευρώ
χωρίς άλλα δικαιώµατα. Τι υποκρισία όµως. Ακούσαµε τον Πρό-
εδρο της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα, να χύνει κροκοδείλια δά-
κρυα για τη γενιά των 360 ευρώ. Είναι γέννηµα αυτή η γενιά της
ίδιας πολιτικής και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ.

Τι έκανε η Κυβέρνηση µε το αίσχος του υποκατώτατου µισθού
µε τη γενιά των 360 ευρώ; Διατήρησε επί τέσσερα χρόνια τον
υποκατώτατο µισθό και τώρα ισχυρίζεται ότι θα τον καταργήσει
αλλά ταυτόχρονα δεσµεύτηκε στους επιχειρηµατικούς οµίλους
ότι θα επιδοτήσει τις εργοδοτικές ασφαλιστικές εισφορές στο
50%. Έτσι η κατάργησή του υποκατώτατου µισθού θα επιβαρύ-
νει τον κρατικό προϋπολογισµό, αντί για τις επιχειρήσεις που
απασχολούν τους νέους εργαζόµενους. Θα το φορτωθούν πάλι
τα εργατικά λαϊκά νοικοκυριά µέσα από τη φοροληστεία. 

Ενηµερώνουµε τους εργαζόµενους ότι η όποια αύξηση κά-
ποιων ευρώ στον κατώτατο µισθό, θα εξανεµιστεί από την προ-
νοµοθετηµένη µείωση του αφορολόγητου το 2020, που από τα
8.636 ευρώ µειώνεται στα 5.681 ευρώ, µε επιβάρυνση 470 ευρώ
επιπλέον ετησίως. Θα εξανεµιστεί, επίσης, από την κλιµάκωση
της επίθεσης στο λαϊκό εισόδηµα µε τους κάθε είδους φόρους
και χαράτσια. Ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2019 προβλέ-
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πει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ παραπάνω φόρους. Θα εξαϋλωθεί η
όποια αύξηση από τις συνεχείς ανατιµήσεις σε βασικά αγαθά λαϊ-
κής κατανάλωσης. 

Πρέπει να πούµε ότι η επιτροπή εµπειρογνωµόνων, κατέθεσε
στο Υπουργείο Εργασίας το πόρισµα για τη διαµόρφωση του κα-
τώτατου µισθού. Σύµφωνα µε αυτό ακόµα και µια αύξηση του κα-
τώτατου µισθού κατά 10% θα οδηγήσει σε αύξηση του
µισθολογικού κόστους µόλις 2,86% στο σύνολο της οικονοµίας,
ενώ για τις µεγάλες επιχειρήσεις µε πάνω από πενήντα εργαζό-
µενους η επιβάρυνση στο µισθολογικό κόστος υπολογίζεται σε
µόλις 1%. 

Την ίδια στιγµή, για λογαριασµό των µονοπωλιακών οµίλων, η
Κυβέρνηση διατηρεί άθικτο όλο το αντεργατικό οπλοστάσιο, όλες
τις µορφές που αυξάνουν την κερδοφορία τους και την εκµετάλ-
λευση της εργατικής τάξης. Το ποσοστό των ευέλικτων µορφών
εργασίας από 10% στο σύνολο των εργαζοµένων το 2013 σήµερα
εκτινάχθηκε στο 22%. Το 2018, από τις νέες θέσεις εργασίας που
δηµιουργήθηκαν, το 61% ήταν µερικής απασχόλησης, εκ περιτρο-
πής εργασία, ωροµίσθιοι και άλλες τέτοιες µορφές.

Η Κυβέρνηση πλασάρει την αύξηση του κατώτατου µισθού ως
τη µεγάλη ανατροπή. Ισχυρίζεται ότι στηρίζει την εργασία, ότι
αρχίζει να επανέρχεται η κανονικότητα και ότι είναι φιλεργατική.
Η ίδια η επιτροπή εµπειρογνωµόνων όµως, τους διαψεύδει, αφού
όπως είπαµε η αύξηση του µισθολογικού κόστους είναι µόλις 1%,
στα όρια δηλαδή που υπέδειξαν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Είναι χαρακτηριστικό ότι ενώ το 2017 η συνολική απασχόληση
ήταν 27%, σε σχέση µε το 2011, η µισθολογική δαπάνη των επι-
χειρήσεων µειώθηκε κατά 6,3%. Σωρευτικά η πολιτική τόσο της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ όσο και του ΣΥΡΙΖΑ οδήγησε
σε τόσο χαµηλά επίπεδα τον κατώτατο µισθό και το ωροµίσθιο,
που όπως συµπεραίνεται στο πόρισµα των εµπειρογνωµόνων, σε
όρους αγοραστικής δύναµης βρίσκεται σήµερα στα ίδια επίπεδα
µε το 1980 και σε ποσοστό 4,2% κάτω από το επίπεδο του 1995. 

Ισχυρίζονται, βέβαια, ότι επαναφέρουν τις κρατικές συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας. Λένε ψέµατα. Μόνο δέκα κλαδικές συλ-
λογικές συµβάσεις επεκτάθηκαν στα χαρτιά. Και λέµε στα χαρτιά
γιατί εφαρµόζονται εκεί που οι εργαζόµενοι οργανώνονται στα
σωµατεία τους, εκεί που διεκδικούν µε όλες τις συνέπειες, µε
τροµοκρατία, µε απειλές, µε απολύσεις. 

Το 90% των εργαζοµένων είναι χωρίς καµµία συλλογική σύµ-
βαση, γιατί οι εργοδότες δεν προσέρχονται όταν τους καλούν οι
συνδικαλιστικές οργανώσεις, και έχουν την πλήρη ελευθερία
µέσα από την ανατροπή του νόµου που προβλέπει τις συλλογι-
κές διαπραγµατεύσεις. Με αυτό το αντεργατικό οπλοστάσιο οι
επιχειρήσεις επιβάλλουν την εργασιακή ζούγκλα και τη διαρκή
καθήλωση των µισθών. 

Αυτό είναι το επίτευγµά σας. Αυτό το ρίσκο παίρνετε, το διαρ-
κές τσάκισµα της εργατικής, λαϊκής οικογένειας, την πολιτική
διατήρησης της φτώχειας, της αβεβαιότητας της ανασφάλειας,
ιδιαίτερα των νέων παιδιών. Δεν µπορείτε να ξεγελάσετε την ερ-
γατική, λαϊκή οικογένεια µε γλειφιτζούρια, µε ανακατανοµή της
ανεργίας και της φτώχειας. 

Αυτές τις ταξικές αντεργατικές πολιτικές, τις αξιώσεις των µο-
νοπωλιακών οµίλων, των ιµπεριαλιστικών χωρών εφαρµόζει στη
µεταµνηµονιακή περίοδο η Κυβέρνηση, χρησιµοποιώντας την κα-
ταστολή, την τροµοκρατία και τη χρήση κάθε άλλου µέσου για
την υποταγή των εργαζοµένων και του λαού για την παρεµπό-
διση της συµµετοχής τους στους αγώνες. Γι’ αυτό νοµοθέτησε
η Κυβέρνηση τον νόµο για τις απεργίες που καταργεί ουσιαστικά
αυτό το δικαίωµα. 

Τέλος, δεν διστάζει να παρουσιάζεται µε τη µάσκα του Αριστε-
ρού, να επικαλείται τους αλύγιστους της αστικής πάλης τους,
τους νεκρούς κοµµουνιστές από το αστικό κράτος, το κεφάλαιο,
τις κυβερνήσεις τους για να δηµιουργήσει συγχύσεις στον λαό. 

Έχετε την εµπιστοσύνη των επιχειρηµατικών οµίλων, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ, όπως πριν είχε η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Το ΚΚΕ ψήφο εµπιστοσύνης δεν δίνει
και καλεί τον λαό σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ. Διότι χωρίς δυνατό
ΚΚΕ οι εργαζόµενοι δεν θα έχουν δύναµη στον αγώνα για την κά-

λυψη των απωλειών τους, για τη διεκδίκηση των σύγχρονων
αναγκών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αριστείδης Φωκάς. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πήρα τη γενναία απόφαση να

συνταχθώ µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες, και στο κάλεσµα του
Πάνου Καµµένου να είµαι παρών. Σήµερα δεν συζητάµε για τη
φορολογία στις επιχειρήσεις που είναι 29%, για τη νέα φορολο-
γική επιβάρυνση 27% που ήρθε σε επιχειρήσεις µέσω των ασφα-
λιστικών εισφορών, για την προκαταβολή φόρου από 50% που
πήγε σταδιακά στο 100% σε επιχειρήσεις, και σήµερα η φορο-
λογία ξεπερνάει το 70% επί των κερδών στις εταιρείες.

Σε σύγκριση µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
είναι η Ουγγαρία, η φορολογία είναι 9% στις επιχειρήσεις. Η
ανεργία τους είναι 3,5%. Η ανεργία στους νέους είναι 9,5%. Εκεί,
ο λαός και η κυβέρνηση της Ουγγαρίας είχαν το σθένος να υπε-
ρασπιστούν και να ελέγξουν το νόµισµα τους, την κεντρική τρά-
πεζα και τα σύνορά τους. Είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ. Εµείς από που έχουµε δεχθεί πιέσεις να παραδώσουµε
το όνοµα Μακεδονία και χωρίς κανένα αντάλλαγµα; 

Σήµερα δεν συζητάµε ούτε για τη λήξη του τρίτου προγράµ-
µατος, όπου περίσσεψαν 24 δισεκατοµµύρια ευρώ και αν θα γίνει
κάποια στιγµή κάποιο ταµείο σωτηρίας για τους δανειολήπτες.
Να υπενθυµίσω ότι ο κ. Ντράγκι είπε ότι είναι απόφαση της Ελ-
λάδας πώς θα διαχειριστεί τα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σήµερα είµαστε εδώ, για να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση για κάποιο νοµοσχέδιο που θα έρθει στο µέλ-
λον; Όχι. Μπορεί να έρθουν σωστά νοµοσχέδια στο µέλλον,
όπως έχει εξαγγείλει η κ. Αχτσιόγλου, όπως είναι το νοµοσχέδιο
που αφορά τις οφειλές των ελεύθερων επαγγελµατιών προς το
ταµείο τους όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης από το 2010 µέχρι
το Δεκέµβριο του 2016, ότι όλες αυτές οι οφειλές θα επαναπροσ-
διοριστούν και θα αφαιρεθούν τόκοι και προσαυξήσεις, και ό,τι
µείνει από αυτό το ποσό θα πάει σε εκατόν είκοσι δόσεις. Δεν µι-
λάµε για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, το οποίο θα το χειροκροτή-
σουµε, θα το ψηφίσουµε.

Σήµερα, η Κυβέρνηση ζητά ψήφο εµπιστοσύνης, για τον λόγο
ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και ο Πάνος Καµµένος αποφάσισαν
να µην εµπιστευτούν άλλο αυτή την Κυβέρνηση, στο µεγάλο
εθνικό θέµα που είναι η παράδοση του ονόµατος Μακεδονία, της
εθνικής ταυτότητας και της «µακεδονικής» γλώσσας στη χώρα
των Σκοπίων. Η µάχη για να σταµατήσει η Συµφωνία των Πρε-
σπών ξεκινάει σήµερα στη Βουλή. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, µε πρώτο και καλύτερο τον Πάνο
Καµµένο, αποδεικνύουν ότι δεν υπολογίζουν κανέναν και τίποτα,
µπροστά στο θέµα της ψήφισης της Συµφωνίας των Πρεσπών
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Απέσυραν οι Ανεξάρτητοι Έλληνες τη
στήριξή τους στην Κυβέρνηση, µε µοναδικό στόχο να σταµατή-
σουµε αυτή τη συµφωνία. Γι’ αυτό είµαστε σήµερα εδώ. 

Δεν χρειάζεται να αναλύσουµε πολύ τη συµφωνία των Πρε-
σπών. Το άρθρο 36 του Συντάγµατος των Σκοπίων αναφέρεται
σε δήθεν Μακεδονία και δήθεν µακεδονικό λαό, για δήθεν αυτο-
διάθεση µακεδονικού έθνους, για δήθεν αυτοδιάθεση µακεδονι-
κού λαού, για κατάργηση των συνόρων, για ενοποίηση των
«Μακεδόνων» µε τους Μακεδόνες. 

Η συµφωνία αυτή προβλέπει ότι το κράτος αυτό θα ονοµάζεται
«Βόρεια Μακεδονία», η ιθαγένεια θα είναι σκέτο «µακεδονική»
και αφορά όλους τους πολίτες της χώρας. Η ιθαγένεια ξέρουµε
ότι δηµιουργεί ταυτότητα, άρα αναγνωρίζει εθνότητα. Η γλώσσα
θα ονοµάζεται σκέτο «µακεδονική». Τα διεθνή σύµβολα θα είναι
«MK», δηλαδή σκέτο «Μακεδονία». Τα εµπορεύµατά τους θα
είναι µακεδονικά. Γι’ αυτούς, το «Μακεδονία» θα είναι µέρος ονό-
µατος µιας πολιτικής οντότητας, ενώ για εµάς θα είναι απλώς
µία περιφέρεια της Ελλάδας.

Δεν χρειάζεται να αναλύσουµε παραπάνω τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Αρκεί να ακούσουµε προσεκτικά τους εκατοντάδες
ακαδηµαϊκούς, που µας έχουν εξηγήσει τι έχει συµβεί. Υπάρχουν
ιστορικοί αρχαιολόγοι. Υπάρχει έστω µία ένδειξη ότι η χώρα των
Σκοπίων είναι Μακεδονία; Καµµιά. Έχουν οργώσει όλη τη χώρα
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τους, όλα τα Σκόπια είναι οργωµένα και δεν βρέθηκε ούτε ένα
αρχαίο εύρηµα µακεδονικό, ενώ έχουν βρεθεί και µακεδονικοί
τάφοι µέχρι στην Ινδία καιστην Αίγυπτο. Δεν έχουν καµία σχέση
µε τη Μακεδονία µας. Η χώρα των Σκοπίων, που είναι και χθεσινή
στην παγκόσµια ιστορία, πέρασε τη Συµφωνία των Πρεσπών µε
αυξηµένη αναλογία από τη Βουλή τους. Εµείς, που είµαστε ιστο-
ρικά η χώρα που γέννησε τη Δηµοκρατία, γιατί δεν θέλουµε αυ-
ξηµένη πλειοψηφία εκατόν ογδόντα Βουλευτών; 

Γι’ αυτούς και για πολλούς ακόµα λόγους, καλώ όλους τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και πολύ περισσότερο τους Βουλευτές
ΣΥΡΙΖΑ Μακεδονίας να µην ακούν αυτά που ακούσαµε πριν λίγο
από τον κ. Κοτζιά, τις ιστορικές ασάφειες του, ότι δήθεν µόνο οι
Βούλγαροι ενοχλούνται από τη µακεδονική γλώσσα που παρα-
χωρούµε στους Σκοπιανούς και όχι εµείς. Είπε ότι η µακεδονική
εθνότητα δεν είναι και τίποτα, δεν έχει καµµία έννοια πουθενά.
Εγώ του απαντώ: Η Ελλάδα είναι Μακεδονία και η Μακεδονία
είναι Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Στάθης Παναγούλης.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο ιστορικός του

µέλλοντος θα καταγράψει την περίοδο, που διανύουµε σαν µια
περίοδο απόλυτης σήψης και παρακµής και θα χαρακτηρίσει τη
σηµερινή Κυβέρνηση ως κυβέρνηση του ρεφενέ.

Το βαλς της διαπλοκής χρειάζεται πάντα δύο. Τις τελευταίες
ηµέρες είδαµε πολλά τέτοια βαλς. Και ενώ η Κυβέρνηση και οι
συνεταίροι χορεύουν καλά τον χορό της διαπλοκής, οι πολίτες
πενθούν. Η αυτοκτονία δεν χρειάζεται πολλούς, παρά µόνο έναν.

Είµαι πραγµατικά περίεργος εάν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
µπορούν πια να χειροκροτούν όρθιοι την οµιλία του Προέδρου
των Ανεξάρτητων Ελλήνων, κ. Καµµένου και τέως συνεταίρου
του ΣΥΡΙΖΑ. Το πολιτικό σκηνικό, που βιώσαµε τις τελευταίες
ηµέρες εκφράζει µε τον πιο παραστατικό τρόπο την κωµικοτρα-
γική κατάσταση, στην οποία έχει περιέλθει η χώρα. Είδαµε εκα-
τέρωθεν κατηγορίες, για µυστικά κονδύλια και µίζες. Είδαµε τον
χορό των 50 εκατοµµυρίων ευρώ, που ανέφερε ο κ Καµµένος
στο υπουργικό συµβούλιο ότι πήρε ο τέως Υπουργός Εξωτερι-
κών κ. Κοτζιάς, και τον Πρωθυπουργό και τους εµπλεκόµενους
να κάνουν «τα παγώνια». Αλήθεια, ποιος διαχειρίζεται τα χρήµατα
αυτά και για ποιο σκοπό; 

Μίλησε πριν από λίγο ο κ. Κοτζιάς και αναφέρθηκε στο Σκο-
πιανό. Μα, η συζήτηση θα γίνει την Τρίτη ή την Τετάρτη. Θα µπο-
ρούσε να τα πει τότε. Δεν µας είπε τίποτα γι’ αυτή τη βαριά
κατηγορία, που εκστόµισε ο Πρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων.

Είχε πει ο αείµνηστος και έντιµος κεντρώος πολιτικός, Γιάννης
Ζίγδης: «Δυστυχώς, τους λαδιάριδες δεν µπορούµε να τους πιά-
σουµε µε τα λεφτά στο χέρι». 

Είδαµε κι αυτό που έγινε µε τον πρώην Βουλευτή των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων κ. Κόκκαλη. Ενώ είχε παραιτηθεί από το Σάββατο
12 του µηνός και είχε γίνει ανεξάρτητος, τον διέγραψε χθες ο κ.
Καµµένος. Πρώτη φορά γίνονται τέτοιοι παραλογισµοί και κωµι-
κοτραγικά πράγµατα, να διαγράφεις έναν Βουλευτή, που είναι
ανεξάρτητος!

Κύριε Πρόεδρε, είδαµε αυτές τις µέρες την αγριότητα σε όλο
το µεγαλείο της. Έξω από τη Βουλή των Ελλήνων εκπαιδευτικοί,
που διδάσκουν τα παιδιά µας τη µάθηση και τη γνώση, ξυλοκο-
πήθηκαν άγρια. Είδαµε τον τραυµατισµό του Βουλευτή του ΚΚΕ,
συναδέλφου µας, κ. Δελή, την Παρασκευή στην πορεία των εκ-
παιδευτικών -και πρέπει να σηµειώσουµε ότι ο κ. Δελής είναι δά-
σκαλος- ο οποίος, εκτός από τα εγκαύµατα στο χέρι που του
προξένησε µία χειροβοµβίδα κρότου λάµψης -που απερίσκεπτα
έριξε το χέρι της Κυβέρνησης- υπέστη και βλάβη στην ακοή.

Και από την άλλη µεριά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ντροπή να δίνουµε άδειες κάθε τόσο σε έναν, ο οποίος έχει σκο-
τώσει έντεκα πολίτες και να τον έχουν µεταφέρει σε αγροτικές φυ-
λακές. Η αγροτική φυλακή είναι σαν να είσαι ελεύθερος. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Και τον είδαµε να κυκλοφορεί πριν µία
εβδοµάδα, µε υπασπιστές γνωστούς γόνους πολιτικών τζακιών,
στην Βουκουρεστίου, στην Αµερικής και στην πλατεία Συντάγµα-
τος.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι έβγαλε τα κάγκελα µπροστά από
τον Άγνωστο Στρατιώτη. Μα, πλέον δεν χρειάζονται τα κάγκελα,
γιατί αντικαταστάθηκαν µε ροπαλοφόρους και χηµικά. Είδαµε
την οδό Ηρώδου Αττικού εδώ και τέσσερα χρόνια να έχει µετα-
τραπεί σε ιδιωτικό δρόµο. Έχει µετατραπεί σε φρούριο, που µπο-
ρεί να περνάει µόνο ο λαοπρόβλητος Πρωθυπουργός και οι
συνεργάτες του.

Είδαµε την Κυβέρνηση να νοµιµοποιεί τα πάντα, όσο καµµιά
άλλη Κυβέρνηση µέχρι σήµερα, ζωντανεύοντας στη µνήµη µας
τη φράση του Αµερικανού Προέδρου Τζον ‘Ανταµς 1797-1801:
«Η εξουσία θεωρεί ότι κάνει το θέληµα του Θεού, όταν παραβιά-
ζει όλους τους νόµους του».

Είχα σκοπό να αναφερθώ και στο κατάντηµα της παιδείας και
της υγείας, αλλά µε κάλυψε σε αυτό ο συνάδελφος, Ανδρέας Λο-
βέρδος.

Στη σηµερινή ψηφοφορία είναι αυτονόητο ότι δεν ανήκω
στους πρόθυµους να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση του ρεφενέ. Γιατί, όπως ορθά είχε δηλώσει ο Γάλλος ποι-
ητής συγγραφέας Ροµπέρ Σαµπατιέ: «Υπάρχουν κάποιοι
χειρότεροι από τους ανίκανους. Είναι αυτοί που είναι ικανοί για
όλα.».

Κύριε Πρόεδρε, τονίζω, µε όλη τη δύναµη της φωνής µου, ότι
θα καταψηφίσω την πρόταση της Κυβέρνησης για ψήφο εµπι-
στοσύνης. Εξάλλου, δεν µας έχει ανάγκη τους περισσότερους,
γιατί έχει βρει τον αριθµό των εκατόν πενήντα ενός.

Θέλω να πω και κάτι άλλο τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε. Ο Αν-
τιπρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Σγουρίδης, είπε ορθά-
κοφτά ότι κάποιοι πήραν ανταλλάγµατα. Το αφήνω στην κρίση
του ελληνικού λαού να σκεφτεί τι ανταλλάγµατα µπορούν να
υπάρχουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Εµµανουηλίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή πεποίθηση ότι ο πο-

λιτικός χρόνος είναι πυκνός και ιδιαίτερα κρίσιµος. Ζούµε πράγ-
µατι, ιστορικές στιγµές. Χρέος όλων µας, είναι να σταθούµε στο
ύψος των περιστάσεων, καθώς η ιστορία δεν πρόκειται να χαρι-
στεί σε κανέναν. 

Με οδηγό την κοινή λογική, επιτρέψτε µου να καταθέσω από
το Βήµα αυτό τις σκέψεις µου, απαλλαγµένες από κοµµατικό πα-
τριωτισµό. Έρχοµαι στο προκείµενο. Μέσα σε διάστηµα λίγων
ηµερών, θα διεξαχθούν στο Κοινοβούλιο δύο εξαιρετικά κρίσιµες
ψηφοφορίες, που θα καθορίσουν το µέλλον της χώρας και του
λαού µας.

Η δεύτερη αφορά την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών.
Η πρώτη είναι αυτή για την οποία συζητούµε και αφορά την
ψήφο εµπιστοσύνης που ζήτησε από τη Βουλή ο Πρωθυπουρ-
γός, ψηφοφορία που δεν υπαγορεύεται από καµµιά συνταγµα-
τική επιταγή.

Ας δούµε, όµως, πώς προέκυψε. Είναι γνωστό ότι η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση από τον Γενάρη του 2015 µέχρι σήµερα πεντάκις
εβδοµαδιαίως, Δευτέρα έως και Παρασκευή, ζητεί εκλογές. Και
ω του θαύµατος, ενόσω της δίνεται σήµερα η δυνατότητα να κα-
ταθέσει πρόταση δυσπιστίας σε βάρος της Κυβέρνησης, κατά
την προσφιλή τακτική της, του «στρίβειν δια του αρραβώνος»
αποποιήθηκε τη δυνατότητα αυτή που της παρείχε το Σύνταγµα.

Απέναντι στη φυγοδικία της Νέας Δηµοκρατίας, ποια ήταν η
στάση της Κυβέρνησης; Ο Πρωθυπουργός, αναλαµβάνοντας την
ευθύνη, υποδεικνύει µε τη δηµόσια δέσµευσή του την υπεύθυνη
στάση απέναντι στη χώρα, στον λαό και στην ιστορία. Αποφασίζει
να προσφύγει στη Βουλή για εξασφάλιση ψήφου εµπιστοσύνης.
Ως µη όφειλε από το Σύνταγµα, δεσµεύεται εκ των προτέρων ότι
θα οδηγήσει τη χώρα σε εκλογές, αν δεν εξασφαλίσει τις εκατόν
πενήντα µία ψήφους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηγέτης δεν γίνεται αυτός που
κατέχει την εξουσία. Ηγέτης γίνεται εκείνος που συγχρονίζει το
εσωτερικό του ρολόι µε το ρολόι της ιστορίας, όταν αναλαµβάνει
την ιστορική ευθύνη και είναι έτοιµος να αγωνιστεί για το κοινό
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καλό, δίνοντας µε τη στάση του το παράδειγµα, όταν γνωρίζει
ότι οι λαοί προκόβουν, µόνο όταν το κοινό καλό τοποθετείται
πάνω από το ατοµικό συµφέρον και όταν µιλάει στον λαό µε ευ-
θύτητα, καθοδηγώντας τον, µε γνώµονα το συµφέρον της πατρί-
δας του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έσχατη κατάπτωση στα ανθρώ-
πινα είναι όταν οι λέξεις χάνουν το πραγµατικό τους νόηµα. Ο
Θουκυδίδης στην «παθολογία του πολέµου» αναφέρει χαρακτη-
ριστικά: «Για να δικαιολογούν τις πράξεις τους, άλλαζαν ακόµη
και τη σηµασία των λέξεων».

Εν προκειµένω, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχοντας απολέσει
κάθε πολιτικό επιχείρηµα, καταφεύγει στη µόνη και µόνιµη πια
τακτική της να προσπαθεί να διαστρέψει την πραγµατικότητα.
Μας καταγγέλλει, εν προκειµένω, για προσπάθεια αποσταθερο-
ποίησης του πολιτικού συστήµατος, µιλώντας για αποστασία. 

Προστρέχω στο λεξικό: αποστασία ίσον η αποσκίρτηση βου-
λευτών από ένα πολιτικό κόµµα, που κυβερνά µε συνθήκες, που
έχουν έντονο τον χαρακτήρα της προδοσίας. Επιτοµή του όρου
είναι τα γεγονότα του Ιούλη του 1965. Οι Βουλευτές της Ένωσης
Κέντρου, µε την αποστασία τους ρίχνουν την εκλεγµένη κυβέρ-
νηση, µε αποτέλεσµα να δηµιουργήσουν πολιτική κρίση, που
οδήγησε στην εθνική περιπέτεια της κατάλυσης της δηµοκρα-
τίας, µε αποκορύφωµα την τραγωδία της Κύπρου.

Έρχοµαι στα του σήµερα. Οι Υπουργοί και οι Βουλευτές, κατά
την διαδικασία ψήφισης του προϋπολογισµού πριν από ένα µήνα
έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Αυτό ακριβώς
πράττουν και τώρα. Πιστοποιούν µε την ψήφο τους τη βούληση
για τη συνέχιση του κυβερνητικού έργου.

Κατανοώ, βέβαια, τον παραληρηµατικό λόγο του κ. Μητσο-
τάκη. Ο λόγος του είναι αποκάλυψη της πολιτικής του απόγνω-
σης. Γνωρίζει πως η πολιτική του ανεπάρκεια υπαγορεύει την
αθλιότητα των λόγων του. 

«Εάν τους άλλους λάθης, σε αυτώ συνειδήσεις», κύριε Μητσο-
τάκη, όπερ µεθερµηνευόµενον: «Αν τους άλλους ξεγελάσεις, θα
το γνωρίζει η συνείδησή σου».

Σε αυτόν τον εσωτερικό µονόλογο γνωρίζετε -και σας κατανοώ
ειλικρινά- το ελλειµµατικό του πολιτικού σας εκτοπίσµατος.
Ωστόσο, το να καταφεύγετε σε ανοµολόγητες ύβρεις κατά του
πρώην Αρχηγού ΓΕΕΘΑ και νυν Υπουργού Άµυνας κ. Αποστο-
λάκη, που τίµησε καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας του τη στρα-
τιωτική στολή και επέδειξε µοναδικό πατριωτικό και δηµοκρατικό
ήθος, αποτελεί έσχατη -και όχι µόνο- αθλιότητα.

Κύριε Μητσοτάκη, δεν πρέπει να σας διαφεύγει ότι ο δηµόσιος
λόγος πρέπει να αρθρώνεται µε απόλυτη συνείδηση της πολιτι-
κής ευθύνης.

Θα κάνω και µια αναγκαία επισήµανση. Αυτονόητη προϋπό-
θεση είναι να γνωρίζετε το συγγενικό σας περιβάλλον. Ο νοών
νοείτω, µιας και ο λόγος περί του συγγενούς σας Σπαντιδάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια αποστροφή προηγούµε-
νης τοποθέτησής µου από το Βήµα αυτό, είχα καταθέσει επί
λέξει µια παραδοξολογία σε πρώτο άκουσµα. Είχα διατυπώσει
την ευχή να έχει ο Θεός γερούς τον κ. Μητσοτάκη και τον Άδωνι,
για να µακροηµερεύει η Κυβέρνησή µας. Την ίδια ευχή καταθέτω
και σήµερα, παρ’ότι η ευχή αυτή οδηγεί σε έλλειµµα πολιτικής,
καθ’ όσον ο ρόλος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι ιδιαί-
τερα αναγκαίος για την οξυγόνωση της πολιτικής ζωής.

Θα πω δυο λόγια τελευταία για το ΚΙΝΑΛ, που σήµερα ως µια
θλιβερή πολιτική συντροφιά, που έχοντας απωλέσει από καιρό
τον πολιτικό και κοινωνικό προσανατολισµό, έχει µετατραπεί σε
θλιβερό παρακολούθηµα της νεοφιλελεύθερης Νέας Δηµοκρα-
τίας, ζηλεύοντας την τύχη των Ερµοκοπιδών. Ως γνωστόν, οι
Ερµές, µαρµάρινες προτοµές του Ερµή στην αρχαία Αθήνα, χρη-
σίµευαν ως οδοδείκτες. Οδοδείκτες στην πολιτική πορεία της πο-
λιτικής σας µήτρας, του ΠΑΣΟΚ, -δεν θα κουράζοµαι να σας το
υπενθυµίζω- ήταν οι µορφές ενδεικτικά του Μανώλη Βρεττάκη,
του Πεπονή, του Χαραλαµπόπουλου, του Αυγερινού, που έδει-
χναν τον δρόµο προς τον σοσιαλισµό. Θλιβεροί επίγονοί τους
είναι η σηµερινή συντροφιά, που αφάνισε τους οδοδείκτες και
οδήγησε το κόµµα σε πολιτική περιδίνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Σε µισό λεπτό και σας ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

«Τυφλοί τα τ’ ώτα, τον τε νουν, τα τ’ όµµατα εστέ». Και δεν βλέ-
πετε, δεν ακούτε, δεν αφουγκράζεστε τα καλέσµατα των καιρών
και του λαού µας, που θέλει και απαιτεί από τα προοδευτικά κόµ-
µατα τη σύµπηξη και τη συστράτευσή ενάντια στο γκρίζο του νε-
οφιλελευθερισµού και το µαύρο του φασισµού.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η γνώση, η κρίση της
κοινωνίας, καθώς και το ένστικτο της κοινωνικής αυτοσυντήρη-
σης, µας οδηγούν στην πεποίθηση ότι η κοινωνική πλειοψηφία
θα µας εµπιστευθεί στις εκλογές του προσεχή Οκτώβρη για άλλα
τέσσερα χρόνια για τη διακυβέρνηση της χώρας.  Μέχρι τότε,
µπορείτε να περιµένετε. Να περιµένετε υποµονετικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Άδωνις Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ τον κύριο συ-

νάδελφο για τις ευχές του να µας έχει ο Θεός καλά. 
Θα µας έχει, κύριε συνάδελφε. Το τι θα γίνει στις εκλογές θα

το αποφασίσει ο ελληνικός λαός και τότε θα δούµε.
Πάµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να απαντήσουµε

λίγο σε δύο βασικά επιχειρήµατα του κ. Τσίπρα το πρωί.
Ο κ. Τσίπρας µας είπε το εξής: «Αποστάτες…», είπε, «…είναι

µόνον αυτοί οι οποίοι προσπαθούν να ρίξουν µια κυβέρνηση και
όχι αυτοί που έρχονται από την Αντιπολίτευση για να τη στηρί-
ξουν. Άρα, η κάθε αναφορά περί αποστασίας γι’ αυτό που ζει η
Βουλή τα τελευταία εικοσιτετράωρα είναι άτοπη, γιατί αντιβαίνει
στον ορισµό της αποστασίας».

Ο κ. Τσίπρας θυµίζει αυτή την παροιµία: «Με λένε Ρίζο και
όπως θέλω τα γυρίζω», διότι το έτος 2014, µας εξηγούσε ο ίδιος
µε τον κ. Σκουρλέτη και όλους τους υπόλοιπους Βουλευτές του
ότι όσοι Βουλευτές της Αντιπολιτεύσεως θα εψήφιζαν τον κ.
Σταύρο Δήµα για Πρόεδρο της Ελληνικής Δηµοκρατίας θα ήταν
προστάτες και, µάλιστα, είχαν καταγγείλει την απόπειρα χρηµα-
τισµού. Είχαν κάνει και ένα σόου µε τον Λαζόπουλο, τον Βαξε-
βάνη και τον Χαϊκάλη και διάφορους τέτοιους. Φυσικά, για την
προκαταρκτική εξέταση που άνοιξε τότε η Ελληνική Δικαιοσύνη
έγιναν πηχυαίοι οι τίτλοι, αλλά για το ότι αυτή η εξέταση µπήκε
στο αρχείο, χωρίς να βρεθεί απολύτως τίποτα, δεν το έµαθε κα-
νένας. 

Άρα, για να ξέρετε, όταν κάποιος στην Αντιπολίτευση ψηφίζει
εναντίον της Βουλής του κ. Τσίπρα είναι αποστάτης. Όταν κά-
ποιος είναι στην Αντιπολίτευση και ψηφίζει υπέρ της Βουλής του
κ. Τσίπρα είναι µια χαρά έντιµος άνθρωπος και δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα. Αυτός είναι ο κ. Αλέξης Τσίπρας και το πόσο σο-
βαρά πρέπει να τον παίρνουµε.

Όµως, είπε και κάτι άλλο, που είναι ακόµη πιο αστείο. Το είπε
ο κ. Τσακαλώτος και εδώ χειροκροτούσατε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Το
είπε και µε στόµφο: «Μα, ο κ. Μητσοτάκης από τον Μάιο του
2016», καλά-καλά δεν είχε εκλεγεί Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, «ζήτησε εκλογές». Αν είναι δυνατόν! Σεπτέµβριο, είπε εί-
χαµε τις εκλογές και τον Μάιο του 2016 ζήτησε εκλογές; Και
χειροκροτούσατε εσείς από κάτω.

Καταθέσω για τα Πρακτικά δηµοσίευµα από τις 7 Νοεµβρίου
του 2012: «Εκλογές ζήτησε πάλι ο Αλέξης Τσίπρας». Μάλιστα,
λέει τότε ο κ. Τσίπρας -θυµίζω ότι οι εκλογές τότε ήταν τον Ιού-
νιο, δηλαδή σε τέσσερις µήνες- «Εµείς δεν ζητάµε εκλογές
επειδή είπατε ψέµατα στο πρόγραµµά σας. Ζητάµε επειδή αι-
σθανόµαστε ότι αν συνεχίσετε, αυτός ο τόπος κινδυνεύει». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να το συγκεφαλαιώσουµε, εάν ζητάς εκλογές τέσσερις
µήνες µετά από τις προηγούµενες, αλλά είσαι ο Τσίπρας, είναι
πράξη εθνικής ευθύνης και βεβαίως µπορείς να το κάνεις, γιατί
είναι σωστό. Εάν ζητάς εκλογές εννέα µήνες µετά από τις προ-
ηγούµενες εκλογές, αλλά δεν είσαι ο Τσίπρας, είναι κάτι για το
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οποίο εσείς πρέπει να γελάτε, να χειροκροτάτε και να κάνετε
όλες αυτές τις ανοησίες. Το λέω για να καταλάβετε ότι όλα σας
τα επιχειρήµατα τα εξευτελίζει το παρελθόν σας.

Πάµε, όµως, τώρα στο µείζον και χαίροµαι, που είναι εδώ ο
αγαπηµένος µου Υπουργός, ο κ. Πολάκης. Για να δούµε λοιπόν,
τα ανταλλάγµατα, να µιλήσουµε περί ανταλλαγµάτων. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά, Ιούνιος του 2018 -προσέξτε, Ιού-
νιος του 2018, έξι µήνες πριν δηλαδή- η κ. Κουντουρά για τις
Πρέσπες λέει: «Εφόσον και εάν έρθει αυτή η συµφωνία στη
Βουλή, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν θα τη στηρίξουµε. Όταν και
εφόσον έρθει στη Βουλή των Ελλήνων, αν έρθει ποτέ, εµείς θα
την καταψηφίσουµε. Επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά, να
δούµε τότε ποιοι θα είναι αυτοί που θα την ψηφίσουν». 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη δήλωση της κυρίας Κουντουρά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δήλωση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι έγινε σε έξι µήνες και από εκεί που η κ. Κουντουρά αναρω-
τιόταν ποιοι θα ήταν αυτοί οι Βουλευτές που θα ψήφιζαν τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, η ίδια δηλώνει ότι «δεν µπαίνω σε
µικροπολιτικά παιχνίδια και φυσικά, ψηφίζω και Πρέσπες και Κυ-
βέρνηση και όλα»;

Μας είπε ορισµένα πράγµατα για την κ. Κουντουρά, όµως,
χθές ποιος νοµίζετε; Ο αγαπηµένος φίλος του κ. Πολάκη. Εδώ,
λοιπόν, διαβάζω από το facebook: «Παύλος Πολάκης: Στα γενέ-
θλια του Πάνου (έχουµε δύο µέρες διαφορά)» -να ζήσετε,
Υπουργέ- «Κι άπου θέλει το κακό µας να καβαλικεύει το µελίτακα
και να µην ακουµπούν τα πόδια του χάµω», µία ωραία κρητική
µαντινάδα. Κολλητοί ο Παύλος µε τον Πάνο. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει ένα προβληµατάκι. Ο κ. Πολάκης έχει γράψει στο
facebook εκατοντάδες post για το πόσο σιχαίνεται την ακροδε-
ξιά, τη χούντα, για µένα φυσικά, για το αυτόγραφο και την αφιέ-
ρωση του Παττακού, για τον Βορίδη, τα πάντα.

Δεν µου λέτε, αγαπητέ Πολάκη, τώρα που ο κ. Καµµένος χθες,
ο φίλος σας, είπε αυτό –αφήστε τι λέει ο Γεωργιάδης- ο Καµµέ-
νος είπε: «Ο πατέρας της Κουντουρά έγραψε τον ύµνο της 21ης
Απριλίου», εσείς δέχεστε να µένετε Υπουργός στην ψήφο της κυ-
ρίας που γεννήθηκε από τον άνθρωπο που έγραψε τον ύµνο της
21ης Απριλίου και που φυσικά, δεν το αµφισβητείτε, αφού το έχει
πει ο φίλος σας ο Πάνος; 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µη µου πείτε για την οικογενειακή ευθύνη. Ακούστε γιατί
δεν µπορείτε να µου το πείτε τώρα αυτό. Γιατί το πρωί ο κ. Τσί-
πρας έκανε και το άλλο κολοσσιαίο λάθος. Είπε στον κ. Μητσο-
τάκη, «Μη µιλάτε εσείς, κύριε Μητσοτάκη, για αποστασία, µε την
οικογενειακή παράδοση που έχετε». Άρα, ο κ. Τσίπρας, εδώ στο
Βήµα, το πρωί υιοθέτησε πλήρως τις κατηγορίες περί οικογενει-
ακής ευθύνης. 

Άρα, αν δεν µπορεί να µιλάει ο Μητσοτάκης λόγω οικογενει-
ακής ευθύνης, δεν µπορεί να µιλάει και η Κουντουρά και όσοι
είναι παρέα µαζί µε την Κουντουρά, δηλαδή ο Πολάκης, ο Τσί-
πρας και εσείς για την 21η Απριλίου. Γιατί θα είναι κάτι πολύ πε-
ρίεργο να κατηγορείτε εµένα όλη την ώρα για ακροδεξιά, τον
Βορίδη ή οποιονδήποτε άλλον, αλλά να µην σας φαντάζει για
ακροδεξιά η κ. Κουντουρά, της οποίας ο πατέρας βεβαίως ήταν
και ο γνωστός ιδρυτής της Ένωσης Βασιλοφρόνων Ελλάδος.
Άρα -για να ξέρουµε τώρα- η εκατοστή πεντηκοστή πρώτη
ψήφος της Κυβερνήσεως της Αριστεράς εδράζει στην κ. Κουν-
τουρά, την -κατά τον φίλο του Παύλου, Πάνο- θυγατέρα του συν-
τάκτη του ύµνου της 21ης Απριλίου.

Όµως θα πείτε τώρα: Καλά, Άδωνι, τώρα θα ασχολούµαστε µε

τον πατέρα της Κουντουρά; Ό,τι ήθελε έκανε ο πατέρας της Κουν-
τουρά. Σωστό. Εγώ το δέχοµαι, γιατί εγώ δεν υιοθετώ την αηδία,
που το πρωί είπε ο κ. Τσίπρας περί οικογενειακής ευθύνης.

Πάµε, όµως τώρα στην ίδια την κ. Κουντουρά. Για να κατα-
λάβω, βρε παιδιά, για τι ανθρώπους µιλάµε; Ποιοι είναι αυτοί οι
οποίοι στηρίζουν τώρα την Κυβέρνησή σας και θα µείνετε εσείς
να παριστάνετε τους Υπουργούς; Και πάω γρήγορα στο µείζον.
Αφήνω τα περί iPhone. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά απλώς,
γιατί υπάρχουν πολύ έντονα στο διαδίκτυο. 

Έπρεπε να πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο 1.400 ευρώ iPhone
στην κ. Κουντουρά προ δύο εβδοµάδων -περίεργο που της πή-
ραµε τόσο ακριβό τηλέφωνο- γιατί την έπαιρνε ο κ. Καµµένος και
δεν µπορούσε να σηκώσει, λέει, το τηλέφωνο. Δεν δούλευε καλά,
παρά τα 1.400 ευρώ. Εν πάση περιπτώσει, αυτό το αφήνω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάω, όµως στο µείζον. Ρε παιδιά, εκεί ο Παύλος ο Πολάκης,
αυτός ο λεβέντης της Κρήτης, δεν είχε κάνει πρώτο θέµα το
ΚΕΕΛΠΝΟ; Υπουργέ µου, δεν ήταν το ΚΕΕΛΠΝΟ το πρώτο θέµα
στην Ελλάδα; Δύο χρόνια εξεταστική, οι διαφηµίσεις του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, εσύ, ο φίλος σου ο Κωστάκης ο Βαξεβάνης, φασαρίες, εξε-
ταστικές, εισαγγελείς; Θα καταθέσω για τα Πρακτικά σχετικά
στοιχεία. 

Πόσα λεφτά έχει πάρει η κ. Κουντουρά από το ΚΕΕΛΠΝΟ, ξέ-
ρετε; Και µιλάω για την ίδια την κ. Κουντουρά, όχι τον πατέρα
της, τον συντάκτη του ύµνου της 21ης Απριλίου. Η εταιρεία
ΣΙΓΜΑ ΑΛΦΑ ΜΙ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ -καταθέτω για
τα Πρακτικά της Βουλής το καταστατικό της ανωνύµου εται-
ρείας- θα δείτε ότι µέσα στο διοικητικό συµβούλιο πρώτος είναι
ο Παπαχριστόπουλος Σαράντης, ο σύζυγος της κ. Κουντουρά και
τρίτη είναι η Έλενα Κουντουρά, η ίδια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπουργέ µου, εσύ που τα έχεις ψάξει τα λεφτά του ΚΕΕΛΠΝΟ
ευρώ-ευρώ, δεν έχεις µάθει πόσα πήρε η Κουντουρά; Πάνω από
1,5 εκατοµµύριο. Δείτε ότι σε έναν µήνα µόνο, πήρε 110.000
ευρώ. Για δεκαοκτώ µήνες έπαιρνε.

Δεν µου λες, ρε Υπουργέ –συγγνώµη για το «ρε»- τα λεφτά αν
τα παίρνουν οι άλλοι είναι κακά λεφτά από το ΚΕΕΛΠΝΟ, αλλά
αν τα παίρνει η Κουντουρά, που σε στηρίζει, για να είναι Υπουρ-
γός, είναι καλά λεφτά από το ΚΕΕΛΠΝΟ; Το λέω, για να καταλά-
βετε πόσο φαρισαίοι, υποκριτές και ψεύτες είστε. Για να
κρατήσετε µία καρέκλα,ούτε τα λεφτά σάς νοιάζουν ούτε η
ψήφος η εξαγορασµένη µε υπουργικές καρέκλες ούτε τίποτα.
Σας νοιάζει µόνο ένα πράγµα: Να κερδίσετε άλλους οκτώ µήνες
στην εξουσία. Γιατί; Γιατί θα «αλλάξετε την Ευρώπη». Αυτή που
δεν αλλάξατε µέσα στα τέσσερα χρόνια, θα την αλλάξετε τώρα
σε αυτούς τους οκτώ µήνες, γιατί η Ευρώπη περίµενε τον Τσίπρα
τους τελευταίους οκτώ µήνες, στη λήξη, να την αλλάξει.

Άρα, για να συγκεφαλαιώσω και να κλείσω, αυτή η Κυβέρνηση,
που θα πάρει αύριο, προφανώς, ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί τα
λεφτά είναι πολλά. Εννοώ τα λεφτά των ανταλλαγµάτων, για να
µην παρεξηγηθώ. Εγώ δεν κάνω τις ασχήµιες περί κουκουλοφό-
ρων και βαλιτσών και αηδιών. 

Εδώ είναι τα ανταλλάγµατα φανερά. Ο ένας παίρνει Υπουρ-
γείο, ο άλλος παίρνει Υφυπουργείο. Αυτά είναι ανταλλάγµατα
πραγµατικά, όχι αστεία. Έτσι γίνονται οι δουλειές µε τον Τσίπρα:
«Πάρε, αγόρι µου, µια καρέκλα και δώσε την ψήφο». Μάλιστα.

Και επειδή κάποιοι από εσάς είχαν και το θράσος να µιλήσουν
για εµένα και τον Βορίδη, θυµίζω ότι το 2012, όταν αποφάσισε
τότε το κόµµα µας να αλλάξει ψήφο, το πρώτο πράγµα που κά-
ναµε εγώ και ο Μάκης Βορίδης, µέσα σε διάστηµα µιας ώρας,
ήταν να έρθουµε εδώ, στη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης,
παραιτηθήκαµε από Υπουργοί και στη συνέχεια, µετά από δύο
µέρες, παραιτηθήκαµε και από Βουλευτές. 

Αυτή είναι η διαφορά. Για να τα θυµόµαστε λίγο, γιατί δεν εί-
µαστε όλοι ίδιοι. Δεν κάναµε ούτε ό,τι ο κ. Κόκκαλης, ο οποίος
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επίσης µιλούσε για την προδοσία των Πρεσπών και τώρα του
αρέσουν οι Πρέσπες ούτε ό,τι κάνει ο άλλος κύριος -και µε αυτόν
θα κλείσω- ο αγαπηµένος µου, ο Τέρενς Κουίκ. Ο Τέρενς Κουίκ
δεν είναι βέβαια Βουλευτής για να ψηφίσει τώρα, αλλά αν δώσει
την έδρα ο κ. Παπαχριστόπουλος, θα είναι Βουλευτής στη συνέ-
χεια. Ο Τέρενς Κουίκ είναι διαπρύσιος υποστηρικτής της Συµφω-
νίας των Πρεσπών, ασταµάτητος. Παντού λέει πόσο σοφή
συµφωνία είναι. 

Ο κ. Τέρενς Κουίκ –προσέξτε- ο οποίος είχε πάει και στη συγ-
κέντρωση κατά της Μέρκελ, όταν είχε έρθει και είχε βάψει το
πρόσωπό του µην τον πιάσουν τα χηµικά τότε- είχε πει: «Εάν η
Μέρκελ θέλει να αποκαλεί «Μακεδονία» τα Σκόπια, παρά τη θέ-
λησή µας, προτείνω εµείς να αποκαλούµε Δ’ Ράιχ τη Γερµανία».
Θα το καταθέσω και αυτό, να το χαίρεστε, γιατί ένα δεν έχετε
γλιτώσει. Όλα τα κελεπούρια τα µαζέψατε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, για να συγκεφαλαιώσω, µε λεφτά τους έχετε, µε καρέ-

κλες τους έχετε, µε υποσχέσεις τους έχετε. Θα µείνετε λίγον
καιρό ακόµα, δυστυχώς θα δώσετε τη Μακεδονία -αυτή είναι η
µεγάλη ζηµιά της Ελλάδος- αλλά πάντα µένει ένα καλό. Θα εξευ-
τελίσετε µέχρι τέλους την Αριστερά και αυτό θα είναι πολύ χρή-
σιµο για το µέλλον αυτού του τόπου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κύριε

Υπουργέ;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θέλω

να πάρω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αναφέρθηκε στο

όνοµά σας, χωρίς κανέναν χαρακτηρισµό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ίσα-ίσα, θετικό χαρακτη-

ρισµό έκανα. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

είµαι σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Στο ένα λεπτό θα σας

διακόψω, σας το λέω, διότι δεν είχατε κακούς χαρακτηρισµούς.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

µιλήσω µε ρυθµούς πολυβόλου.
Πρώτον, σαφώς και ήµουν και είµαι φίλος µε τον Πάνο Καµ-

µένο. Συνεργαστήκαµε έντιµα. Έχω πολύ καλές σχέσεις µε τον
Πάνο Καµµένο. Δεν παίρνω τίποτα πίσω από όσα είπα. Έχουµε
βαθιά πολιτική διαφωνία στο θέµα των Πρεσπών και αυτό φαίνε-
ται. Ένα-µηδέν.

Δεύτερον, είστε ο τελευταίος που πρέπει και έχετε το θράσος
να µιλάτε για ανταλλάγµατα, όταν φύγατε από το ΛΑΟΣ για να
γίνετε Υπουργός Ναυτιλίας στην κυβέρνηση αυτή...

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τι λέτε; 
Κύριε Πρόεδρε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κάτω

το χέρι, κάτω το χέρι. Θα µπορούσα να το σηκώνω συνέχεια. Την
ώρα που µίλαγες, θα έπρεπε να κάνω σαν πεταλούδα.

Από τη στιγµή που έφυγες από το ΛΑΟΣ, έχοντας βρίσει σε χι-
λιάδες βιντεάκια, που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο, όποιο στέλε-
χος της Νέας Δηµοκρατίας υπάρχει εδώ και είκοσι χρόνια.

Τρίτον, καταλαβαίνω το πάθος και τον φόβο, γιατί έχει κερώσει
το χρώµα σου από το απόγευµα, µε αυτά που βγήκαν πρόσφατα
για τον στενό σου συνεργάτη µε την εταιρεία στη Βουλγαρία.
Εδώ και έναν χρόνο έχουν πάει κάποια στοιχεία, τα οποία λένε
ότι δηµόσιος υπάλληλος -που βγήκες και τον υπερασπίστηκες
στα τρία λεπτά που βγήκε το δηµοσίευµα, από ό,τι µε ενηµέρω-

σαν- έχει εταιρεία διαφήµισης και επικοινωνίας στη Βουλγαρία.
Είναι χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βέβαια, οπωσδήποτε, αλλά
είναι ξέπλυµα µαύρου χρήµατος αυτή η εταιρεία. Πώς έχει ένας
υπάλληλος των 1.200 ευρώ εταιρεία στη Βουλγαρία, την οποία
πουλάει µετά και σε κάποιον εδώ; Τι είναι αυτό το πράγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. Δεν γίνεται...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Γιατί
νιώθετε την ανάγκη να τον υπερασπιστείτε µε το καληµέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
Επειδή ήσασταν Υπουργός την περίοδο των... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν µπορεί, σε κάθε
συνεδρίαση έχουµε ντέρµπι. Υπάρχει ντέρµπι σε κάθε συνε-
δρίαση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …
12,5 ευρώ στο site «Βελόνα και κλωστή»; Μη µου λέτε. Κι εγώ
έχω διατάξει διαχειριστικό έλεγχο του ΚΕΕΛΠΝΟ από το 2006
µέχρι και σήµερα και µακάρι να είχε τελειώσει. Όταν τελειώσει,
εγώ θα κοιµάµαι ήσυχος, άλλοι δεν ξέρω πώς θα κοιµούνται.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο
για ένα λεπτό µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, το
ίδιο είπε και ο κ. Πολάκης και έκανε ολόκληρες αναφορές. Σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πρώτα-πρώτα, να πω για
τα Πρακτικά ότι δεν ξέρω αν µε βλέπετε κερωµένο, εγώ κόκκινο
µε είδα λίγο, που κοίταξα πως φαίνοµαι. Έχει και αχρωµατοψία
ο Υπουργός, εκτός όλων των άλλων.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μια
χαρά βλέπω, σαν γεράκι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ -  ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάµε τώρα λίγο, κύριε
Πρόεδρε, γιατί αυτό είναι σοβαρό. 

Τι είπε ο κύριος Υπουργός; Λέει ότι εγώ ξεπούλησα το ΛΑΟΣ,
για να γίνω Υπουργός Ναυτιλίας. Πολύ ωραία. Πάµε να σας θυ-
µίσω, γιατί δεν τα ξέρετε και θέλω απλώς να σκεφτώ πως επειδή
δεν ήσασταν εδώ δεν τα ξέρετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
ήµουν. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έγινα Υπουργός Ναυτι-
λίας του ΛΑΟΣ, στην τρικοµµατική Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ και Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Όταν ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός αποφάσισε να φύγει από αυτή την κυ-
βέρνηση, σε µία ώρα παραιτήθηκα από Υπουργός Ναυτιλίας και
σε δύο µέρες παραιτήθηκα από Βουλευτής. Έµεινα εκτός Βου-
λής µέχρι τις εθνικές εκλογές και κατέβηκα µε σταυρό στη Νέα
Δηµοκρατία και εξελέγην.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα
ξέρω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, το να λέτε ότι πού-
λησα το ΛΑΟΣ για να γίνω Υπουργός Ναυτιλίας είναι βλακώδες,
γιατί ήµουν Υπουργός Ναυτιλίας µε το ΛΑΟΣ και παραιτήθηκα,
ακριβώς για να µην µπορούν να πουν άνθρωποι σαν και σένα ότι
το έκανα γι’ αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Με
την Νέα Δηµοκρατία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη,
αυτό έγινε κατανοητό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεύτερον, Υπουργός µε
τη Νέα Δηµοκρατία έγινα, αφού εξελέγην µε σταυρό από τους
νεοδηµοκράτες. Δεν θα σου δώσουν λογαριασµό οι νεοδηµοκρά-
τες. Εντάξει; Αυτό επί προσωπικού.

Χαίροµαι που είναι φίλος σου ο Πάνος Καµµένος και χαίροµαι
που τον στηρίζετε και σήµερα εδώ. Αυτό σας τιµά, ιδιαίτερα µετά
τη χθεσινή επίθεση του κ. Καµµένου στον κ. Νίκο Βούτση, τον
Πρόεδρο της Βουλής, για την οικογένειά του, για το γιο του, κάτι
που για µένα ήταν εξαιρετικά χυδαίο και το λέω δηµόσια. Εγώ
ποτέ δεν έχω επιτεθεί ούτε στον κ. Βούτση ούτε σε κανένα στέ-
λεχος της Αριστεράς για την οικογένειά του, γιατί το θεωρώ χυ-
δαίο και σας το λέω ευθέως.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Σο-
βαρά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ -  ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χθες ο κ. Καµµένος εξύ-
βρισε τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων για τον γιο του και
χαίροµαι που έρχεσαι εσύ εδώ και υπερασπίζεσαι τον φίλο σου
τον Πάνο, για να ξέρουν οι δικοί σου από εδώ για ποιον άνθρωπο
µιλάµε, να φαίνεται το αληθινό σου πρόσωπο. Για τα υπόλοιπα
θα πας στα δικαστήρια… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, οι
απαντήσεις δόθηκαν. Ευχαριστούµε πολύ.

Κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν υπάρχει καµµία

περίπτωση.
Σας παρακαλώ! Είναι δυνατόν; Κάθε παρατήρηση που κάνετε

προκαλεί αντίδραση. Αντιδρά ο κ. Γεωργιάδης και επανέρχεστε
εσείς. Αυτό θα κάνουµε τώρα; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Είναι
θέµα οικογένειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ποια οικογένεια;
Υπάρχει θέµα µε τη δική σας οικογένεια;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έγινε καµµιά ανα-

φορά στην οικογένειά σας;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Βε-

βαίως, γιατί είναι ψεύτης. Βγαίνει και λέει…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με λέει ψεύτη, κύριε

Πρόεδρε. Θα ξαναπάρω τον λόγο, σας το λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ποιο είναι το προσω-

πικό, κύριε Υπουργέ; Με συγχωρείτε, έκανε ο κ. Γεωργιάδης µία
αναφορά σε µία παρατήρηση του Καµµένου, σε σχέση µε τον κ.
Βούτση. Τι δουλειά έχει ο κ. Πολάκης; Ποιος θα απαντήσει;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Η
απάντηση και η αναφορά είναι στο ψεύδος του κ. Γεωργιάδη. Και
θυµίζω ένα συγκεκριµένο περιστατικό, γιατί εµένα η στάση µου
απέναντι στον Καµµένο είναι πολιτική και αυτό τιµώ...

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εσείς είστε φίλοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Δουζίνα, µε

συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά το Προεδρείο δεν φταίει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): ...πε-

τάει την µπάλα στην εξέδρα για τις αναφορές -που δεν τις έχω
δει- στον κ. Βούτση και στον γιο του, όπως λέει, όταν είναι αυτός
που λέει ότι δεν το έχει κάνει ποτέ, ο οποίος την ηµέρα που κου-
βεντιάζαµε για την παραποµπή του σκανδάλου της «NOVARTIS»
και τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής, έκλεισε την οµιλία του
µε ένα θεατρινίστικο λόγο εναντίον µου, χρησιµοποιώντας το
πρόβληµα της ξαδέρφης µου, της αναισθησιολόγου στην Κρήτη
και τολµάει και µιλάει και λέει ότι δεν αναφέρεται. Ντροπή σου
και αίσχος. Και λέει ότι δεν έχει αναφερθεί ποτέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θα γίνει τώρα; Είναι
δυνατόν; Τι θέλετε, κύριε Γεωργιάδη; Θα κάνουµε αναφορά στις
οικογένειές σας γενικώς; Από την εξαδέλφη, στην ανιψιά, στον
γιο; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θέλω τον λόγο. Είπε
ψεύτης, χυδαίος, όλα τα είπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θα γίνει τώρα; Δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε. 

Η οµιλία µου, κύριε Υπουργέ, εκείνη την ηµέρα...
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θυ-

µάστε πώς έκλεισε η οµιλία σας; Με καταγγείλατε εµένα ότι έχω
παρέµβει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε πάρα
πολύ, αλλά δεν είναι αντιπαράθεση. Αυτό είναι ένα πολιτικό
σόου. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

Κύριε Δουζίνα, σας παρακαλώ πολύ ανεβείτε στο Βήµα, αλ-
λιώς δεν σταµατούν. Δεν υπάρχει περίπτωση να σταµατήσουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είχατε παρέµβει και µετά
την οµιλία µου, εντός είκοσι τεσσάρων ωρών, εστάλη στην οικο-
γένεια το πόρισµα, το οποίο εσείς κρατούσατε µε την κ. Παπα-
σπύρου οκτώ µήνες στο συρτάρι και αυτό δεν ήταν για
οικογένειες. Ήταν για ένα νεκρό κορίτσι και εσύ το κρατούσες
στο σκοτάδι.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μόνο
ψεύτης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

Κύριε Δουζίνα, ξεκινήστε να µιλάτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτό ήταν στα πλαίσια

των καθηκόντων σου και άλλη µια φορά φάνηκε ποιος είσαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, µε

συγχωρείτε, αλλά θα κάνω κάτι που δεν έχω ξανακάνει, θα
κλείσω τα µικρόφωνα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Για να ξαναγυρίσουµε στο αντι-

κείµενο της συζήτησής µας, εγώ θα ήθελα να µιλήσω αυτήν την
ώρα, την αυγή της ηµέρας, για το µέλλον, για τη νέα εποχή και
τη νέα Αριστερά, η οποία έχει αρχίσει να διαφαίνεται µέσα από
τις τρεις συζητήσεις ,που είχαµε τις τελευταίες εβδοµάδες, τη
συζήτηση για τον προϋπολογισµό, τη συζήτηση για τις Πρέσπες
και, βέβαια, τη συζήτηση για τη Συνταγµατική Αναθεώρηση.

Είµαι, όµως, υποχρεωµένος να κάνω δύο εισαγωγικές παρα-
τηρήσεις στην αρχή της οµιλίας µου. Περίµενα από τον κ. Γεωρ-
γιάδη, επειδή είναι ο καθιερωµένος ρήτορας της
Νεοδηµοκρατικής άκρας Δεξιάς, να έχει κάποια νέα επιχειρή-
µατα, αλλά άκουσα αυτά που άκουγα όλη την ηµέρα. Άκουσα να
λέτε «συµπαιγνία, σκευωρία και συνωµοσία», όχι µόνον από
εσάς, από όλους τους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας. Φαινόταν
να έχουν αντιγράψει ένα non paper και να µας το λένε ξανά και
ξανά και ξανά, µια συνεχή επανάληψη.

Όπως ξέρετε, στην ψυχανάλυση, η επανάληψη αυτή είναι ένας
ψυχικός µηχανισµός άµυνας µε δύο βασικά χαρακτηριστικά: τη
µεταφορά και την απάρνηση. Αρνούµαστε την αποτυχία µας και
µετά τη µεταθέτουµε σε άλλους. Αυτό έχω ακούσει σήµερα όλη
την ηµέρα και πραγµατικά, το µόνο σχόλιο που θα ήθελα να κάνω
είναι: «Δεν βαριόσαστε να λέτε συνέχεια τα ίδια και να µην χρη-
σιµοποιείτε τη µεγάλη φαντασία που έχετε για να έχουµε ένα νέο
επιχείρηµα;»

Θέλω να κάνω, όµως, και µία δεύτερη αναφορά σε έναν άν-
θρωπο τον οποίον γνώρισα σε αυτήν τη Βουλή και τον θεωρώ
έναν από τους έντιµους, ειλικρινείς και πραγµατικά τίµιους αν-
θρώπους σε αυτό το Κοινοβούλιο, τον Σπύρο Δανέλλη. Ο Σπύ-
ρος Δανέλλης έχει υπάρξει µέλος της ανανεωτικής Αριστεράς
σε όλη του τη ζωή. Από το 1992 έχει υποστηρίξει, µε όλους τους
τρόπους, την προσπάθεια επίλυσης του Μακεδονικού προβλή-
µατος µε µία σύνθετη ονοµασία. Το έκανε σε όλη του τη ζωή, το
κάνει και τώρα. 

Πραγµατικά, αισθάνοµαι τυχερός που γνώρισα τον Σπύρο
αυτά τα τελευταία τρία χρόνια και πρέπει να αναγνωρίσω -και νο-
µίζω ότι πρέπει και οι άλλοι να αναγνωρίσουν- την πολιτική και
ηθική του ακεραιότητα. Θέλω να τον χαιρετήσω γι’ αυτό που
κάνει αυτήν τη στιγµή, βάζοντας το εθνικό συµφέρον πάνω από
το προσωπικό του συµφέρον.

Όµως, να γυρίσω σε αυτά που έλεγα, γιατί για µένα νοµίζω ότι
πίσω από αυτές τις τρεις συζητήσεις που ανέφερα, φαίνεται να
αναδεικνύεται ποια είναι η νέα Αριστερά του 21ου αιώνα µε τρία
συστατικά: Πατριωτικός διεθνισµός, εµβάθυνση της δηµοκρα-
τίας, ανασύνταξη του κοινωνικού κράτους.

Ως προς το πρώτο, τρία επιχειρήµατα για τις Πρέσπες, που
δεν έχουν ακουστεί ιδιαίτερα. Νοµίζω ότι η Συµφωνία των Πρε-
σπών πέτυχε τη µεγαλύτερη αναβάθµιση της χώρας µας διε-
θνώς. Χθες συνάντησα σε γεύµα εργασίας τους είκοσι επτά
πρέσβεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για τρεις ώρες µε ρωτούσαν
και απαντούσα για όλα τα θέµατα της εξωτερικής µας πολιτικής,
βέβαια µε τις Πρέσπες το πιο σηµαντικό. Όσοι µίλησαν έδωσαν
συγχαρητήρια στην Ελλάδα για τη Συµφωνία και τη χαρακτήρι-
σαν σηµείο σταθερότητας στην περιοχή µας. Η κριτική των δι-
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πλωµατών για τη στάση της Αντιπολίτευσης ήταν καταιγιστική.
Δεύτερον, οι Πρέσπες αποτελούν µια µοναδική επιτυχία των

τελευταίων χρόνων για την Ευρώπη, για την εξωτερική πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί η συµφωνία αυτή δηµιουργεί ένα
ανεπανάληπτο διεθνώς πρότυπο, ένα µοντέλο για άλλες, παλιές
και δύσκολες συγκρούσεις. 

Τα επιχειρήµατα είναι γνωστά. Τα είπε αναλυτικά ο κ. Κοτζιάς.
Εγώ θα αναφέρω µόνο ένα, που πηγαίνει στο αξιακό της θεµέλιο.
Δεν υπάρχει σχέση φιλίας, δεν υπάρχει σχέση καλής γειτονίας
από οικογένεια µέχρι το διεθνές περιβάλλον, χωρίς σεβασµό
στην αξιοπρέπεια του άλλου. Είναι αυτός ο σεβασµός που δείχνει
αυτή η συµφωνία, που την κάνει τέτοιο πρότυπο για τις διεθνείς
σχέσεις σε όλον τον κόσµο.

Ο τρίτος λόγος είναι εξίσου σηµαντικός. Ένα «µαύρο» µέτωπο,
µια Μαύρη Διεθνής αναδύεται εις την Ευρώπη και απειλεί τις δυο
µεγάλες επιτυχίες της, την επίθεση στους εθνικισµούς, την επί-
θεση στον πόλεµο και την αλλαγή των πολεµικών συγκρούσεων
µε οικονοµικό ανταγωνισµό, ο οποίος θα επιτύχει οικονοµική ευη-
µερία που ακολουθείται από αλληλεγγύη.

Σε αυτό το ζοφερό περιβάλλον, που αναγνωρίζουν όλες οι ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές οικογένειες, πέρα από τη Νέα Δηµοκρατία
την άκρα Δεξιά, οι Πρέσπες υψώνουν φραγµό στην Ακροδεξιά,
την ξενοφοβία, τον εθνικισµό. Πηγαίνουν αντίθετα από αυτό που
όλοι έχουν καταδικάσει.

Η Κυβέρνησή µας πρώτη διακήρυξε το 2015 ότι ο νεοφιλελευ-
θερισµός και απέτυχε οικονοµικά, σύµφωνα µε τις δικές του συν-
ταγές, αλλά και καταστρέφει τις ανθρώπινες ζωές. Σήµερα, αυτή
η γνώµη, αυτή η άποψη έχει αρχίσει να γίνεται κυρίαρχη σε µε-
γάλο µέρος της ευρωπαϊκής πολιτικής τάξης.

Σήµερα πάλι, λοιπόν, στέλνουµε ένα δεύτερο µήνυµα, ότι σε
αυτή την εποχή των τεράτων που ζούµε, σε αυτό το µεταίχµιο
µεταξύ ενός παλιού κόσµου, που δεν έχει πεθάνει ακόµα και ενός
νέου που δεν έχει γεννηθεί, δεν φτάνουν απλώς τα λόγια ή οι κα-
ταδίκες. Πρέπει να έχουµε εµπράγµατες ενάντια επιθέσεις, να
έχουµε πράξεις στον δεξιό εθνολαϊκισµό.

Η Αριστερά σήµερα, είναι η κύρια πατριωτική και ευρωπαϊκή
δύναµη στην Ελλάδα. Η Αντιπολίτευση, δυστυχώς, έχει εγκατα-
λείψει τις ευρωπαϊκές της καταβολές και ενώνεται µε τον Όρµ-
παν, τον Σαλβίνι και τον Κατσίνσκι.

Το δεύτερο που θέλω να πω για τη δηµοκρατία έχει σχέση µε
τη συνταγµατική αναθεώρηση. Θα ήθελα να πω απλώς και πολύ
γρήγορα ότι αυτά τα οποία εισάγουµε στο Σύνταγµα εµβαθύνουν
την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, ενισχύοντας τον έλεγχο του
Κοινοβουλίου επί της κυβέρνησης, αλλά ταυτόχρονα κάνουν και
κάτι άλλο: Δίνουν περιεχόµενο στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας,
µετατρέποντάς την, από µια συµβολική δήλωση, σε µια υλική πο-
λιτική πραγµατικότητα. 

Δίνουµε έτσι τη δυνατότητα λαϊκής συµµετοχής, µε εθνικά και
τοπικά δηµοψηφίσµατα και µε τη λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία.
Φέρνουµε, δηλαδή, πάλι τον λαό στην πολιτική µετά από χρόνια
απονοµιµοποίησης της πολιτικής.

Το τρίτο είναι η ενδυνάµωση του κοινωνικού κράτους. Πέρα
από τις συγκεκριµένες πολιτικές που συζητήσαµε στο παρελθόν
-και στη συζήτηση του προϋπολογισµού και σήµερα πολλοί τις
ανέφεραν- ενδυναµώνουµε µε συνταγµατικές αλλαγές µια σειρά
καθολικών κοινωνικών δικαιωµάτων για την υγεία, την κοινωνική
πρόνοια, την εργασία, την κατοχύρωση ενός αξιοπρεπούς επι-
πέδου διαβίωσης, επεκτείνουµε τα δικαιώµατα για τους συµπο-
λίτες µας, που αντιµετωπίζουν διακρίσεις για το φύλο, τη
σεξουαλικότητά τους, την ταυτότητα του φύλου.

Η Αντιπολίτευση απαντά µε συνταγµατοποίηση του µνηµονίου.
Μας είπαν, βέβαια, στην Επιτροπή της Συνταγµατικής Αναθεώ-
ρησης ότι, αν δεν έχουµε ισοσκελισµένο προϋπολογισµό -επειδή
θέλουν να εισάγουν το νεοφιλελευθερισµό στο Σύνταγµα- τότε
θα κοπούν συντάξεις, θα κοπούν µισθοί.

Για εµάς, τα κοινωνικά δικαιώµατα δεν είναι ένα δίχτυ ασφα-
λείας για τους ατυχείς και πτωχούς συνανθρώπους µας, δεν απο-
τελοόυν µια φιλανθρωπία. Το κοινωνικό κράτος για εµάς είναι
αυτό που εισάγει την αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης σε µια οι-
κονοµία των αγορών. Είναι, δηλαδή, ένας τρόπος, µε τον οποίο
σιγά-σιγά προσπαθούµε να αρχίσουµε να µεταλλάσσουµε τον

άγριο καπιταλισµό των αγορών προς µια πιο κοινωνική µορφή.
Τελειώνοντας, λοιπόν, θα έλεγα ότι για εµάς η νέα Αριστερά,

η Αριστερά του εικοστού πρώτου αιώνα, που έχει αρχίσει να δια-
φαίνεται µέσα από τις ενέργειες της Κυβέρνησης, αλλά επίσης
και µέσα από το πρόγραµµα, από το όραµα, που φαίνεται σε
αυτές τις τρεις τελευταίες µεγάλες συζητήσεις, είναι ένας ορί-
ζοντας ισότητας και δηµοκρατίας. Σαν έναν ορίζοντα, όσο τον
πλησιάζουµε, αποµακρύνεται. Κάθε µέτρο που παίρνουµε, το
οποίο µειώνει την ανισότητα ή εµβαθύνει τη δηµοκρατία, οδηγεί
σε ένα επόµενο µέτρο. Έτσι, σιγά-σιγά χτίζουµε αυτό που θα λέ-
γαµε «δηµοκρατικό σοσιαλισµό» του εικοστού πρώτου αιώνα.

Αυτή είναι η διαφορά µας. Εµείς έχουµε ένα όραµα, το οποίο
θα αλλάξει τη χώρα µας, ένα όραµα, το οποίο θα µπορέσει πραγ-
µατικά να βάλει την Ελλάδα πάλι στην καρδιά του δηµοκρατικού
και σοσιαλιστικού παραδείγµατος για την Ευρώπη. Γι’ αυτό αγω-
νιζόµαστε. Έχουµε αυτόν τον ορίζοντα, ο οποίος δεν είναι ούτε
µια ουτοπία, που δεν θα γίνει ποτέ ούτε ένας υπαρκτός σοσιαλι-
σµός, του οποίου ξέρουµε τη συνταγή και κάποια στιγµή θα
πούµε «να ’τος, ίδε, τον πιάσαµε». 

Για µας, δεν θα φτάσει ποτέ η µέρα που θα πούµε «εδώ είµα-
στε, το πετύχαµε», γιατί κάθε βήµα µας οδηγεί στο επόµενο και
µόνο µέσα από αυτή τη λογική θα µπορέσουµε πραγµατικά να
αλλάξουµε την Ελλάδα, αλλά και να φτιάξουµε το νέο όραµα για
τον σοσιαλισµό για όλη την Ευρώπη και τον κόσµο.

Αυτή είναι η νέα Αριστερά, αυτή είναι η Αριστερά του εικοστού
πρώτου αιώνα και νοµίζω ότι καθετί που έχουµε κάνει τους τε-
λευταίους τρεις µήνες και βέβαια, σήµερα αυτή η συζήτηση για
την ψήφο εµπιστοσύνης, επιβεβαιώνει ότι είµαστε η µόνη πα-
τριωτική ευρωπαϊκή και δηµοκρατική δύναµη στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, η συζήτηση για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης σε µια Κυ-
βέρνηση και µάλιστα, στο τελευταίο διάστηµα της θητείας της,
δεν µπορεί παρά να αφορά τη συνολική εικόνα του κυβερνητικού
έργου.

Για όσες και όσους ανήκουµε στον προοδευτικό χώρο, το ερώ-
τηµα που καλούµαστε να απαντήσουµε σήµερα έχει να κάνει µε
το αν η παρούσα Κυβέρνηση υλοποιεί πολιτικές µε στόχο την
πραγµατική έξοδο από την οικονοµική κρίση, µε ανάπτυξη και
την κοινωνική συνοχή. Δεν το έχει κάνει. Ο προϋπολογισµός, που
πρόσφατα εγκρίθηκε, κατέρριψε το αφήγηµα περί καθαρής εξό-
δου από την κρίση, γι’ αυτό και τον καταψηφίσαµε.

Η Κυβέρνηση έχει ως µοναδικό, ουσιαστικά, δηµοσιονοµικό
στόχο το κυνήγι υπερβολικών πρωτογενών πλεονασµάτων. Για
να πετύχει το θηριώδες πρωτογενές πλεόνασµα, υπερφορολογεί
τους πάντες και τα πάντα, περικόπτει τις δαπάνες του κοινωνικού
κράτους και τις δηµόσιες επενδύσεις, παρακρατεί ληξιπρόθε-
σµες οφειλές του δηµοσίου και επιστροφές φόρου. Είναι µια οι-
κονοµική πολιτική, που δεν βγάζει τη χώρα από την κρίση.

Το πρωτογενές πλεόνασµα είναι περίπου 7 δις. ευρώ και στη
συνέχεια δίνονται πίσω µε επιδόµατα 700 εκατ. ευρώ. Δεν απο-
τελεί αυτό µια προοδευτική πολιτική. Πρόκειται για µια λάθος
στρατηγική για την αντιµετώπιση των κοινωνικών προβληµάτων,
γιατί δεν καταφέρνει τίποτα άλλο από το να ανακυκλώνει τη φτώ-
χεια. Αποστράγγιση φορολογική. Υποαµειβόµενη και ευέλικτη
εργασία. Παρουσιάζονται στοιχεία για τη µείωση της ανεργίας.
Τα βλέπουµε συχνά σε ποσοστά. Όλες οι διεθνείς έρευνες δεί-
χνουν ουσιαστικά ότι έχουµε αύξηση και των υποαµειβόµενων
µορφών εργασίας και των ευέλικτων µορφών εργασίας και  µι-
σθούς 200 και 300 ευρώ. Αυτή δεν είναι µια πολιτική, η οποία
µπορεί να βγάλει τη χώρα από την κρίση.

Βέβαια, υπάρχει απουσία αναπτυξιακής προοπτικής. Όλα αυτά
συνθέτουν σήµερα την εικόνα της ελληνικής οικονοµίας. Γι’ αυτό
δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή την πολιτική. Το ίδιο,
εξάλλου, πράξαµε και τον Ιούνιο του 2018 στην πρόταση δυσπι-
στίας κατά της Κυβέρνησης.

Αυτή η Κυβέρνηση έχει εξαντλήσει το διαπραγµατευτικό της
κεφάλαιο. Γι’ αυτό χρειάζεται µια νέα Κυβέρνηση προοδευτική
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για να διαπραγµατευτεί αποτελεσµατικά τους στόχους αυτούς.
Για να µειωθεί το πρωτογενές πλεόνασµα, από 3,5% σε 2% για
τα επόµενα χρόνια. Ακούω τον Υπουργό Οικονοµικών ως µια κεν-
τρική στρατηγική να αναλύει ότι αυτό το πρωτογενές πλεόνασµα
χρησιµοποιείται για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους, γι’
αυτό το χρειαζόµαστε το 3,5%. Είναι µια λάθος στρατηγική.

Επιτέλους χρειάζεται αποτελεσµατική διαπραγµάτευση µε
τους εταίρους. Το δηµόσιο χρέος πρέπει να γίνει βιώσιµο, αλλά
µε άλλους τρόπους και βεβαίως, µε πλεονάσµατα. Εµείς δεν εί-
µαστε απέναντι στα πλεονάσµατα. Δεν θέλουµε ελλειµµατικούς
προϋπολογισµούς, αλλά βιώσιµα πρωτογενή πλεονάσµατα και
όχι αυτά τα θηριώδη σηµερινά. Μαζί βέβαια, µ’ ένα σχέδιο ανα-
συγκρότησης της χώρας, µε προοδευτική φορολογική µεταρ-
ρύθµιση και επιτέλους σταθερό φορολογικό σύστηµα. 

Γι’ αυτό λέµε ότι απαιτείται µια νέα προοδευτική πολιτική µε
σταθερό ευρωπαϊκό προσανατολισµό σε όλα τα θέµατα. Γι’ αυτό
υποστηρίζω τις θέσεις της Ευρωπαϊκής Σοσιαλδηµοκρατίας, µε
στόχο ένα υψηλό βιοτικό επίπεδο, µε κοινωνική συνοχή και δι-
καιοσύνη και σύγχρονες υπηρεσίες κοινωνικής πολιτικής στην
υγεία και την παιδεία και τονόχι κρατισµό µε επιδοµατικές πολι-
τικές αναπαραγωγής της φτώχειας. Στον τοµέα της υγείας και
της παιδείας πρέπει να δοθούν οι πόροι στοχευµένα, όχι µε επι-
δόµατα που ανακυκλώνουν τη φτώχεια. Ο τοµέας της παιδείας
είναι ένας άλλος τοµέας, στον οποίο δεν έχουµε καµµία εµπιστο-
σύνη στην Κυβέρνηση. Έχουµε µια προγραµµατισµένη συζήτηση
αυτή την εβδοµάδα στη Βουλή. Πραγµατικά, µου φαίνεται αδια-
νόητο ότι έρχεται νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, µε το
οποίο ιδρύονται ξανά δεκάδες τµήµατα σε όλη τη χώρα, σε κάθε
πόλη, σε κάθε χωριό, χωρίς κανένα σχέδιο, µε µια άναρχη ανά-
πτυξη, η οποία δεν είναι αυτό που χρειάζεται η παιδεία της σύγ-
χρονης εποχής µας. Δεν είναι δυνατόν. Οι ίδιες παθογένειες
ανακυκλώνονται και το µόνο που καταργείται είναι ο γραπτός
διαγωνισµός για τον ΑΣΕΠ, ενώ θα µπορούσαν να υπάρχουν συν-
δυαστικά όλα αυτά. Ακόµα και τα πετυχηµένα µοντέλα συνδυα-
στικά αλλάζουν.

Όσον αφορά τα κρίσιµα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως
το Μακεδονικό, αλλά και  το Κυπριακό, θα έπρεπε να αντιµετω-
πίζονται απ’ όλους µε υπευθυνότητα και µετριοπάθεια, µε γνώ-
µονα τα εθνικά συµφέροντα και σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούν να γίνονται αντικείµενο εργαλειακής διαχείρισης.

Αλλά, ειδικά για τη Συµφωνία των Πρεσπών, αγαπητοί συνά-
δελφοι, θα έχουµε τον χρόνο να αναπτύξουµε τις θέσεις µας στη
Βουλή όταν γίνει η σχετική συζήτηση.

Αυτό που θέλω να τονίσω σήµερα -και το είδαµε µόλις πριν
από λίγο- είναι ότι η όξυνση του πολιτικού κλίµατος υπονοµεύει
την προοπτική της χώρας. Τεχνητή πόλωση, διχασµός, άγονες
συγκρούσεις -πριν από λίγο είδαµε µία µεταξύ του κ. Γεωργιάδη
και του κ. Πολάκη- δηµιουργούν ένα εκρηκτικό µείγµα. Κυβέρ-
νηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουν την ευθύνη γι’ αυτό το
πολωτικό και διχαστικό κλίµα. Μέχρι και τις οικογένειες εµπλέ-
κουν στα επιχειρήµατα που χρησιµοποιούν. Αν συνεχιστεί αυτή
η κατάσταση, δεν νοµίζω ότι µπορούµε να βγούµε από την κρίση
ούτε τον επόµενο χρόνο ούτε τα επόµενα πολλά χρόνια. 

Σήµερα ο Καµµένος έφυγε, αλλά το ζήτηµα είναι η αλλαγή των
πολιτικών. Το θέµα είναι να αλλάξουν οι ασκούµενες πολιτικές.
Για να αλλάξουν αυτές, χρειάζεται µια νέα προοδευτική κυβέρ-
νηση, που θα προκύψει µετά από εκλογές. Η έξοδος από την
κρίση απαιτεί πέρα και πάνω απ’ όλα τη συνειδητοποίηση της ευ-
θύνης και των δυσκολιών για τη χάραξη ενός σχεδίου υπέρβασης
της κρίσης. Απαιτεί αλλαγή πολιτικών και γενναίες προοδευτικές
τοµές παντού. 

Γι’ αυτό χρειάζεται, εδώ και τώρα, αλλαγή του κλίµατος, γιατί
η χώρα µας πραγµατικά έχει τις δυνάµεις να προχωρήσει µπρο-
στά σε όλα τα επίπεδα. 

Σχετικά µε τον αγροτικό τοµέα, καθώς βρίσκεται στην Αίθουσα
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, είχαµε µια συζήτηση τις προ-
ηγούµενες µέρες στη Βουλή. Όµως, δεν γίνεται τίποτα έτσι όπως
προχωράµε σήµερα στον αγροτικό τοµέα, για τον οποίο επίσης,
δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Διότι όλα
αυτά τα χρόνια δεν έχουν αξιοποιηθεί τα 19 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που είχαµε πάρει το 2012-2013 γι’ αυτήν την επταετία,

συγκεκριµένα ευρωπαϊκά χρήµατα και πόροι που να έχουν πάει
στους νέους αγρότες, στις επενδύσεις, να έχει αλλάξει το παρα-
γωγικό µοντέλο εκεί που είχαµε χρήµατα αυτά τα χρόνια. Δεν
σας µιλάω για άλλους τοµείς πολιτικής, που δεν είχαµε. Δεκαεν-
νιά δισεκατοµµύρια ευρώ είχαµε στον αγροτικό τοµέα, ενώ σε
άλλους τοµείς δεν είχαµε. Τι έγινε στον αγροτικό τοµέα; Βλέπουν
οι αγρότες κάποια αλλαγή; Δεν τη βλέπουν, δεν την είδαν.

Γι’ αυτό λέω ότι χρειάζεται να αναληφθούν πρωτοβουλίες και
να υπάρξουν γενναίες παρεµβάσεις και ρηξικέλευθες τοµές από
τις υγιείς δυνάµεις του τόπου σε όλα τα επίπεδα. Γι’ αυτό χρει-
άζεται συνεννόηση των δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων πάνω
σ’ ένα προοδευτικό πρόγραµµα τοµών και αλλαγών, που θα βγά-
λουν οριστικά τη χώρα µας από την κρίση και θα την καταστή-
σουν ένα κανονικό ευρωπαϊκό κοινωνικό κράτος δικαίου. Εδώ και
τώρα χρειάζεται αλλαγή πολιτικής, ένα νέο προοδευτικό πρό-
γραµµα ανασυγκρότησης της χώρας, µε µια ισχυρή Κεντροαρι-
στερά και µια ισχυρή προοδευτική παράταξη που θα το
υλοποιήσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Δηµητριάδης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή

διαδικασία προσερχόµαστε για την ψήφο εµπιστοσύνης, µε
αφορµή ένα γεγονός. Το κυριότερο γεγονός, όµως, είναι η
ανάγκη να υπηρετηθεί η δηµοκρατία και η διαφάνεια µιας προ-
γραµµατικής διακυβέρνησης µέχρι την ολοκλήρωση της περιό-
δου, για την οποία έχουµε λάβει την εντολή από τον Σεπτέµβριο
του 2015, ένα πολιτικό πρόγραµµα, που εκτελείται και έχει κατα-
τεθεί τον Σεπτέµβριο του 2015. Το θέµα είναι αν θα συνεχίσει να
εκτελείται αυτό το πρόγραµµα ή αν θα σταµατήσει.

Το πρόγραµµα του 2015, το οποίο καταθέσαµε -έχει σηµασία
να αναφέρω µερικά πράγµατα- αφορούσε κατ’ αρχήν την προ-
σπάθεια, που λέγαµε τότε, για την επιτυχή έξοδο της χώρας από
τα µνηµόνια µε όλη την κοινωνία όρθια και χωρίς όρους και προ-
ϋποθέσεις, κάτι το οποίο, όπως όλοι ξέρουµε, έχει επιτευχθεί. 

Το επόµενο ήταν η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µε
δίκαιη ανάπτυξη, ισόρροπη ανάπτυξη, περιφερειακή ανάπτυξη,
µε προστασία του δηµόσιου πλούτου, του δηµόσιου χώρου και
αναπροσαρµογή του παραγωγικού µοντέλου µε µια στροφή στην
οικονοµία της γνώσης. Μετά είχαµε την ανασυγκρότηση του κρά-
τους µε διόρθωση των αδικιών για περισσότερη λειτουργικότητα
υπέρ του πολίτη και αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση των δη-
µοσίων πραγµάτων, στη διατήρηση και διεύρυνση των εργατικών
και κοινωνικών δικαιωµάτων, στη στήριξη και την εµπέδωση του
κοινωνικού κράτους, δηλαδή υγεία, κοινωνική πρόνοια και παι-
δεία και στη γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας και δι’ αυτής
της αναβάθµισης την αναπτυξιακή της προοπτική. 

Για το τι πετύχαµε και αν πετύχαµε αυτά τα τρία χρόνια, µιλούν
οι αριθµοί, οι ίδιοι οι εταίροι και βεβαίως, τα παραδείγµατα. Ένας
σηµαντικός αριθµός είναι η ανεργία, η οποία αυτά τα τρία χρόνια
έχει πέσει σχεδόν κατά δέκα µονάδες. Βρήκαν εργασία περίπου
τριακόσιες σαράντα χιλιάδες νέοι εργαζόµενοι. Έχει αυξηθεί το
ΑΕΠ σηµαντικά. Κοντεύει τα 10 δισεκατοµµύρια. Το κυριότερο,
όµως, είναι ότι σταµάτησε ο φαύλος κύκλος της καθοδικότητας
και της κατακόρυφης πτώσης του ΑΕΠ. Έχει ρυθµιστεί το χρέος
και αυτό είναι σηµαντικό. Έχει ρυθµιστεί κατ’ αρχήν, για τα επό-
µενα τέσσερα χρόνια µέσα από το µεσοπρόθεσµο και έχουµε
ήδη ένα «µαξιλάρι» 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ, συν τη δυνατό-
τητα πρόσβασης στις αγορές συν τα εµπεδωµένα πλέον και όχι
στα χαρτιά πλεονάσµατα, τα οποία µας δίνουν τη δυνατότητα να
συµπεριφερθούµε ανάλογα τα επόµενα χρόνια. Μας δίνει, δη-
λαδή, δυνατότητες, αλλά και επιλογές και βεβαίως, πέραν του
2022, τη δεκαετή ρύθµιση του χρέους, όπου δεν θα πληρώνουµε
τοκοχρεολύσια για την επόµενη δεκαετία, µε λίγα λόγια µέχρι το
2032. 

Έχουµε κάτι, το οποίο εγώ θεωρώ και το θεωρούµε όλοι µας,
σηµαντικό επίτευγµα αυτής της Κυβέρνησης µέσα σε περιόδους
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πραγµατικά δύσκολης δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Είναι η
δυνατότητα δυόµισι εκατοµµυρίων ανασφάλιστων πολιτών να
συµµετέχουν στο Δηµόσιο Σύστηµα Υγείας, χωρίς καµµία, µα
καµµία προϋπόθεση. Έχουµε στηρίξει την πρώτη κατοικία µε επι-
δότηση ενοικίου, έχουµε ρυθµίσει τα κόκκινα δάνεια µέσω του
εξωδικαστικού µηχανισµού, έχουµε επιτύχει σηµαντικές ευνοϊκές
αλλαγές για τη ρύθµιση µέσω των τραπεζών στα κόκκινα δάνεια.
Βέβαια, τα κόκκινα δάνεια παραµένουν ένας τοµέας που χρήζει
περισσότερης επιθετικής πρωτοβουλίας. 

Ταυτόχρονα, αυτήν την περίοδο που συζητάµε απαιτείται και
η διαµόρφωση του προγραµµατικού πλαισίου της νέας διακυ-
βέρνησης, µετά τα µνηµόνια και αυτή ακριβώς η περίοδος είναι
η περίοδος όπου πρέπει να εκκολαφθούν και να εµπεδωθούν οι
νέες δυνατότητες της νέας εποχής, άρα και οι νέες πολιτικές
συµµαχίες, οι οποίες πρέπει να είναι σε µια προοδευτική, δηµο-
κρατική και δίκαιη κατεύθυνση. 

Στη νέα εποχή, που χαρακτηρίζεται από το τέλος των µνηµο-
νίων και το τέλος του καθοδικού κύκλου της οικονοµίας, ήδη µε
τον προϋπολογισµό του 2019 έχουµε για πρώτη φορά έναν επε-
κτατικό προϋπολογισµό τουλάχιστον κατά 1 δισεκατοµµύριο.
Εποµένως, έχουµε εµπεδώσει τη µείωση της φορολογίας για το
2019, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών σε εκατοντάδες χι-
λιάδες ασφαλισµένους και τη µείωση του ΕΝΦΙΑ σηµαντικά.
Έχουµε µια νέα στεγαστική πολιτική, η οποία έρχεται σε αντικα-
τάσταση του νόµου Κατσέλη και αυτή θα αφορά την επιδότηση
ενοικίου ειδικά για την πρώτη κατοικία. 

Έχουµε τις προσλήψεις στο δηµόσιο «ένας προς έναν» και
έτσι περνάµε σε δέκα χιλιάδες µόνιµους εργαζόµενους του δη-
µοσίου στην παιδεία, και θα ακολουθήσουν και µία σειρά άλλοι
τοµείς. Το κοµµάτι που µας ενδιαφέρει και πραγµατικά µας διά-
νοιξε τις αναπτυξιακές δυνατότητες, είναι η ίδια η πολιτική ισχύς
και η θέση της χώρας.

Το αναπτυξιακό µοντέλο της τελευταίας δεκαετίας στηρίχτηκε
σε ένα πελατειακό κράτος, κυρίως σε επιλογές ξένων, σε συν-
δυασµό µε κάποιες δικές µας ελίτ µε ξεπερασµένα και µη βιώ-
σιµα παραγωγικά µοντέλα. Στηρίχτηκε σε ένα κυρίως
περίκλειστο κράτος, µε συγκεκριµένους λίγους συµµάχους και
βοηθούς και άρα, ήµασταν πάντοτε ελεγχόµενοι. Η κυρίαρχη οι-
κονοµική πολιτική τάξη, που διαµορφώθηκε στη χώρα µας, ήταν
εποµένως εθισµένη και βολεµένη σε αυτό το στρεβλό, ελλιπές
και θνησιγενές οικονοµικό περιβάλλον και αυτή ακριβώς η διαδι-
κασία οδήγησε τη χώρα µας στην καταστροφή.

Με λίγα λόγια, το αναπτυξιακό µοντέλο έφθινε, παράλληλα και
σε συνάρτηση και µε την εξάρτηση, αλλά και µε τον γεωστρατη-
γικό µας εγκλωβισµό. Εµείς και αυτό το µοντέλο το αλλάξαµε,
προσδίδοντας µέσω των γεωπολιτικών µας πλεονεκτηµάτων,
ωφέλεια και υπεραξία στη χώρα, µέσα από πολιτικές πολυδιά-
στατες, βάσει του Διεθνούς Δικαίου ως πυλώνας ειρήνης και στα-
θερότητας σε µία ασταθή περιοχή.

Η Μακεδονία, λοιπόν, και η Θράκη, η Βόρεια Ελλάδα δηλαδή,
παρέµειναν µέχρι πρόσφατα, απλώς περιφέρεια ενός εθνικού κέν-
τρου. Με βάση αυτό το µοντέλο, η Μακεδονία και η Θράκη θα µπο-
ρούσε να είναι πρωταγωνίστρια της ευρύτερης βαλκανικής
ενδοχώρας, ακριβώς η βαλκανική είναι ενδοχώρα αυτών των πε-
ριοχών, θα µπορούσε να είναι η ατµοµηχανή µιας νέας ανάπτυξης
στη βαλκανική, θα µπορούσε να γίνει και θα γίνει τελικά µία κρί-
σιµη παράµετρος για µία βιώσιµη οικονοµία σε εθνικό επίπεδο.

Οι αγωγοί, TAP, EastMed, IGB, οι υδρογονάνθρακες, οι επεν-
δύσεις στις µεταφορές εγκαθιστούν µία νέα, µία διαφορετική
χώρα, που σε συνδυασµό µε τις διεθνείς σχέσεις, τις αναβαθµι-
σµένες στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, βαλκανική συν τις µεγά-
λες νέες δυνάµεις, Ρωσία, Κίνα µιας χώρας που ήδη είναι στο
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση διανοίγουν τεράστιες προοπτι-
κές ανάπτυξης, µε βάση αυτό το ενεργητικό και επεκτατικό σχέ-
διο, το οποίο εµείς επεξεργαζόµαστε -δουλεύουµε και
εργαζόµαστε- τα τελευταία τρεισήµισι χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, εντάσσεται η συµφωνία επίλυσης
µιας διαφοράς, στα πλαίσια πάντοτε του ΟΗΕ. Και µιλάω για τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Μία συµφωνία, που κάνει δύο κυρίως

πράγµατα, τα οποία δεν έχω ακούσει να τα λέµε συχνά: Πρώτον,
αλλάζει το συνταγµατικό όνοµα της FYROM. Δεύτερον, καταργεί
όλα εκείνα τα άρθρα του Συντάγµατος, που παράγουν αλυτρω-
τισµό, σε βάρος της χώρας µας κυρίως, αλλά και εποµένως εγ-
καθιστούν την ειρήνη. Επίσης, λύνονται ζητήµατα, που αφορούν
την ιστορικότητα της ελληνικής Μακεδονίας και το ζήτηµα της
γλώσσας τους, η οποία ορίζεται ως γλώσσα νοτιοσλαβική. 

Αυτή, λοιπόν, η ειρηνική προοπτική των Βαλκανίων, µε δηµο-
κρατία και κράτος δικαίου, αυτή η ευρωπαϊκή προοπτική δηλαδή,
ευνοεί ιδιαίτερα τη χώρα µας και πρωτίστως ευνοεί τη Βόρεια
Ελλάδα, διότι διανοίγονται τεράστιες προοπτικές οικονοµικής
ανάπτυξης και εγκαθιστά πλέον τη βόρεια Ελλάδα σε ένα ευρύ-
τερο επίκεντρο βαλκανικής, από εκεί που ήταν µια περιορισµένη
περιφέρεια της χώρας µας. Αυτό ακριβώς είναι πατριωτισµός. Η
αγάπη για τη χώρα µας, για την ανάπτυξη και το µέλλον της, µε
σεβασµό στην πατρίδα των άλλων.

Υπάρχουν ακόµα τρεις εκκρεµότητες, τις οποίες αυτή η δια-
κυβέρνηση θέλει να συνεχίσει. Αυτές είναι η συνταγµατική ανα-
θεώρηση, κυρίως ο νόµος περί ευθύνης υπουργών, αλλά και
εγκαθίδρυση της απλής αναλογικής σε όλα τα επίπεδα δηµόσιας
ζωής, η διευθέτηση των σχέσεων κράτους-εκκλησίας, σηµαντική
θεσµική παρέµβαση, και η καταπολέµηση της διαφθοράς. 

Αυτά τα πράγµατα και αυτό το πολιτικό σχέδιο είναι µια στέ-
ρεα πολιτική βάση για τη νέα πολιτική περίοδο, που διανοίγεται
µπροστά µας. Είναι αυτή που θα ελευθερώσει το µέλλον. Και σε
αυτήν τη νέα εποχή η Αριστερά έχει και θα έχει πρωταγωνιστικό
ρόλο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σταϊκούρας
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ.

Τσίπρας ανέβασε και πάλι τις τελευταίες ηµέρες θεατρική παρά-
σταση µε τίτλο «Όλα για την παραµονή στην εξουσία». Ο Πρω-
θυπουργός έγραψε εδώ και καιρό, µε επαγγελµατική επιµέλεια,
πράγµατι, το σενάριο και σκηνοθέτησε την παράσταση. Πρωτα-
γωνιστής ο ίδιος. 

Σε δεύτερο ρόλο ο κ. Καµµένος και διάσπαρτοι κοµπάρσοι, µε
καθορισµένους ρόλους, που λένε και πράττουν διάφορα, θολώ-
νοντας έτσι την πολιτική ατµόσφαιρα, µειώνοντας την αξιοπιστία
του πολιτικού συστήµατος, κλονίζοντας την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών σε θεσµούς και στη δηµοκρατία και επιβαρύνοντας την οι-
κονοµία και τις προοπτικές της. Μέσα σε αυτό το πολιτικό
αλαλούµ οι εµπλεκόµενοι επιχειρούν να βρουν µια ισορροπία,
από την οποία όλοι κάτι θα πάρουν, µεγαλύτερο ή µικρότερο,
αδιαφορώντας για το γεγονός πως ό,τι πάρουν αθροιστικά σε
αυτό το παίγνιο, θα το χάσει όµως µακροχρονίως η Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, που σε άλ-
λους τα δίνει όλα, από άλλους τα ζητά όλα. Από τους Βουλευτές
ζήτησε σήµερα ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνησή του. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας δίνω ψήφο εµπιστοσύνης. Δεν
σας δίνω ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί δεν προσφέρετε θετικό έργο
στην πορεία της χώρας, ούτε σε εθνικό ούτε σε οικονοµικό ούτε
σε κοινωνικό ούτε σε πολιτικό επίπεδο. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας εµπιστεύοµαι, διότι επί τέσσερα
χρόνια δεν προωθούσατε τον αναγκαίο εθνικό διάλογο, τουλά-
χιστον για τα µεγάλα, για τα στρατηγικής σηµασίας θέµατα της
χώρας. Δεν σφυρηλατήσατε την εθνική οµοψυχία πάνω σε µια
καλά επεξεργασµένη εθνική στρατηγική. Κινείστε τυχοδιωκτικά
και αλαζονικά, µε οδηγό το πώς θα προκαλέσετε ζηµιά στους πο-
λιτικούς σας αντιπάλους και όχι πώς θα ωφελήσετε τη χώρα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας εµπιστεύοµαι, διότι επί τέσσερα
χρόνια η κοινωνία απαισιόδοξη, εξουθενωµένη, ανασφαλής πα-
ρακολουθεί έναν κυβερνητικό θίασο, χωρίς ηθικές αρχές, χωρίς
ιδεολογικές συντεταγµένες, µε πλεόνασµα πολιτικού αµοραλι-
σµού, να παραµένει γαντζωµένος στην εξουσία, έχοντας αποτύ-
χει σε όλα τα πεδία της δηµόσιας σφαίρας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας εµπιστεύοµαι, διότι πρόθυµα
προχωράτε σε εθνικά επιζήµιες συµφωνίες, που καµµία άλλη Κυ-
βέρνηση δεν αποδέχθηκε στο παρελθόν. 
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Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας εµπιστεύοµαι, διότι µε ευθύνη
της Κυβέρνησης σας, το διαχρονικά προβληµατικό κράτος οπι-
σθοδροµεί, η ποιότητα της δηµοκρατίας υποβαθµίζεται, το κρά-
τος δικαίου υπονοµεύεται, η διάκριση των εξουσιών απειλείται.
Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα κάθε µέρα βουλιάζει στην ανυπολη-
ψία και την αδιαφάνεια καθ’ οµολογία και στελεχών της. Στο
πεδίο της προστασίας του πολίτη υφίσταται γενικευµένη ανα-
σφάλεια και φόβος. Στην εκπαίδευση κυριαρχεί η κοντόφθαλµη
σκοπιµότητα και η ανοµία στους χώρους των πανεπιστηµίων. Στη
διαχείριση του προσφυγικού-µεταναστευτικού προβλήµατος βρί-
σκουν έκφραση οι ιδεοληψίες και η ανικανότητα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν σας εµπιστεύοµαι, διότι, ενώ παρα-
λάβετε την οικονοµία µεταξύ ισογείου και πρώτου ορόφου, την
κατεβάσετε µε αυταπάτες και ιδεοληψίες τα δύο πρώτα χρόνια
στο υπόγειο, για να επιχειρείτε τα επόµενα δύο χρόνια να τη φέ-
ρετε και πάλι τουλάχιστον στην επιφάνεια και κοµπορρηµονείτε
κιόλας γι’ αυτό, ενώ µε ανευθυνότητα, όχι µόνο φορτώσατε µε
πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ τις πλάτες των Ελλήνων πολιτών,
αλλά ναρκοθετείτε κιόλας τη µελλοντική πορεία της οικονοµίας. 

Κλειδώσατε την πατρίδα για πολλά χρόνια στην αυστηρή µνη-
µονιακή γραµµή, στην επίτευξη υψηλών δηµοσιονοµικών στόχων
και σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας, αντιθέτως από ότι είπε
συνάδελφός του ΣΥΡΙΖΑ, µε όρους και προϋποθέσεις, ακόµα και
για το χρέος. Σέρνετε την οικονοµία σε κατάσταση παραλυτικής
στασιµότητας µε την υπερφορολόγηση νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων, χωρίς αναπτυξιακή δυναµική. 

Διατηρείτε τη χώρα εκτός αγορών, χωρίς εξασφαλισµένη τη
σταθερή, τη συνεχή, την ασφαλή πρόσβαση σε αυτές. Η κανονι-
κότητα της χώρας δεν έχει επιστρέψει. Το διαθέσιµο εισόδηµα
των πολιτών συρρικνώνεται. Η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας
υποχωρεί. Οι επενδύσεις καταρρέουν. Επιχειρήσεις µετανα-
στεύουν. Νέοι επιστήµονες ξενιτεύονται. Το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων υποεκτελείται. Οι ευέλικτες µορφές εργασίας
κυριαρχούν. Η µακροχρόνια ανεργία επικρατεί. Η ρευστότητα
δηµοσίων φορέων επιδεινώνεται. Η πιστωτική συρρίκνωση συνε-
χίζεται. Το ιδιωτικό χρέος, οι οφειλές δηλαδή των πολιτών σε
εφορία και ασφαλιστικά ταµεία, διογκώνεται. Οι οφειλές του δη-
µοσίου δεν εκκαθαρίζονται. Κεφαλαιακοί περιορισµοί εξακολου-
θούν να υφίστανται. Το Χρηµατιστήριο έχει συσσωρεύσει
τεράστιες απώλειες.

Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα αναλώνει απλώς
αυτάρεσκα εθνικό χρόνο, κεφάλαιο και πόρους, εµπαίζοντας µε
προκλητικό τρόπο και µε απόλυτο καιροσκοπισµό την κοινωνία. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, για τους παραπάνω λόγους και όχι µόνο,
δεν σας δίνω ψήφο εµπιστοσύνης. Άλλωστε, όπως και ο ίδιος
έχετε υποστηρίξει, την ψήφο εµπιστοσύνης τη δίνει ο λαός και
τη δίνει ανοιχτά και καθαρά, µέσα από την εκλογική διαδικασία,
µέσα από τη λαϊκή ετυµηγορία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε εκδοχή, η αυλαία για
την Κυβέρνηση πέφτει. Η χώρα έχει ανάγκη από µία άλλη, σο-
βαρή, στιβαρή, υπεύθυνη, σταθερή και µε εθνικό και ευρωπαϊκό
σχέδιο κυβέρνηση. Έχει ανάγκη µια πατριωτική φιλελεύθερη και
κοινωνική κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία, όπως
πάντα, διαχρονικά στα δύσκολα, θα κληθεί να ανταποκριθεί στις
ανάγκες της χώρας και στις προκλήσεις των καιρών. Και θα το
πράξει, για ακόµη µία φορά, µε αίσθηµα ευθύνης για την πορεία
της πατρίδας µας, µε εθνική αξιοπρέπεια, αξιοπιστία και αυτο-
πεποίθηση, έναντι των εταίρων, µε διαφύλαξη της ασφάλειας,
της ελευθερίας και της δηµοκρατίας, µε προώθηση της κοινωνι-
κής αλληλεγγύης, της δικαιοσύνης, της αξιοκρατίας.

Είναι ώρα να ανοίξουµε την πόρτα του µέλλοντος και να το
πράξουµε µε υπευθυνότητα, αξιοπιστία, µετριοπάθεια, σεµνό-
τητα και αποτελεσµατικότητα. Όλοι µαζί οφείλουµε να συγκρο-
τήσουµε σε σύγχρονες βάσεις την πατρίδα µας και να
διασφαλίσουµε την ισχυρή πορεία της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κλείνουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον κ. Δηµήτριο Καµ-
µένο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώ-
νουµε µε τον κ. Καµµένο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Γιατί έχουµε συνεν-
νοηθεί ότι θα κλείσουµε τη συνεδρίαση στις δώδεκα το βράδυ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Προηγείται η κ. Μανωλάκου, την
οποία αντικαθιστώ εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η κ. Μανωλάκου είναι
εγγεγραµµένη να µιλήσει µετά από έξι συναδέλφους. Ακολουθεί
ο κ. Μπαλάφας, ο κ. Γερµενής, ο κ. Φίλης, η κ. Μπακογιάννη και
µετά η κ. Μανωλάκου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Υπάρχει αντικατάσταση, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν έχουµε κανένα
χαρτί αντικατάστασης, κύριε συνάδελφε. Έχουµε συνεννοηθεί
ότι θα κλείσουµε στις δώδεκα το βράδυ και έχουµε ειδοποιήσει
τους επόµενους οµιλητές να έρθουν αύριο το πρωί.   

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Καµµένος
είναι µετά από την κ. Μανωλάκου, την οποία αντικαθιστώ εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Καµµένος µας
παρακάλεσε να λάβει τον λόγο σήµερα, επειδή αύριο το πρωί
έχει µία δουλειά. Δεν έχει σχέση, όµως, µε την κ. Μανωλάκου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να παρα-
χωρήσω τη θέση µου στον κ. Μωραΐτη και να µιλήσω στη συνέ-
χεια.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, κύριε Μω-
ραΐτη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που ζούµε αυτές τις µέρες είναι µία φαρσοκωµωδία ανά-

µεσα στους συγκυβερνήτες µέχρι χθες, σε µια Κυβέρνηση, που
σε αγαστή συνεργασία, τέσσερα χρόνια τώρα, τσάκισε τον λαό,
πήρε πίσω κατακτήσεις, αφαίρεσε δικαιώµατα, φόρτωσε πάνω
στα δύο µνηµόνια του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας ένα
τρίτο βάρβαρο µνηµόνιο. 

Και φτάσαµε σήµερα να υπάρχουν εκατοντάδες εφαρµοστικοί
νόµοι, να είναι εδώ και να µείνουν για πολλά χρόνια, για να δηµι-
ουργούνται µατωµένα πλεονάσµατα από το ξερίζωµα του λαού,
για να τσακίζουν τη ζωή των εργατικών λαϊκών οικογενειών, υπη-
ρετώντας την κερδοφορία του κεφαλαίου και των µονοπωλιακών
οµίλων.

Να γιατί λέµε ότι οι διεργασίες στο αστικό πολιτικό σύστηµα δεν
έχουν καµµία σχέση, είναι µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες
και τις αγωνίες του λαού. Πρέπει να είναι καθαρό στους εργαζό-
µενους, στα πλατιά λαϊκά στρώµατα των πόλεων και της υπαίθρου
ότι η όποια ανασύνθεση, η όποια µορφή θα έχει η Κυβέρνηση µετά
τις διεργασίες, θα συνεχίσει µε αµείωτη ένταση την ίδια αντιλαϊκή
πολιτική, προσηλωµένη στις ανάγκες του κεφαλαίου. 

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών περιπλέκετε τη χώρα, τον λαό,
όλο και πιο βαθιά στα αµερικανονατοϊκά σχέδια στην περιοχή,
µε το ψευδεπίγραφο αφήγηµα της στρατηγικής αναβάθµισης
της χώρας, του λαού. Όχι, αυτή η αναβάθµιση θα είναι για την
ελληνική αστική τάξη, που θα πέσει µαζί µε τις άλλες ύαινες, τις
άλλες αστικές τάξεις της περιοχής, τους Αµερικάνους, τους Ευ-
ρωπαίους, να κατασπαράξουν τον πλούτο, τον ιδρώτα των λαών
της περιοχής.

Ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης, για να συνεχίσετε τη βάρβαρη αν-
τιλαϊκή πολιτική στους χώρους δουλειάς, µε εργασιακές σχέσεις
ζούγκλας, χωρίς µέτρα υγιεινής και ασφάλειας, φθηνό εργατικό
δυναµικό στο βωµό της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµί-
λων. Ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης, για να συνεχίσετε την ίδια αν-
τιλαϊκή πολιτική στην υγεία, που καθηµερινά µετατρέπεται σε
εµπόρευµα, στο φάρµακο, στην πρόνοια, στην κοινωνική ασφά-
λιση, στην παιδεία. Όλα αυτά τα θεωρείτε κόστος. Ανοίγετε διά-
πλατα τον δρόµο στην ιδιωτική πρωτοβουλία. 

Ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης, για να συνεχίσετε την ολοµέτωπη
επίθεση στη φτωχή και µεσαία αγροτιά, υλοποιώντας τις κατευ-
θύνσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, υπηρετώντας τις µεγά-
λες καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις στον χώρο της αγροτικής και
κτηνοτροφικής παραγωγής.
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Με την πολιτική σας όλα αυτά τα χρόνια στον χώρο της αγρο-
τικής οικονοµίας εφαρµόζετε µε ευλάβεια τις κατευθύνσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, παίρνοντας τη σκυτάλη από τους προ-
ηγούµενους και συνεχίζετε αυτή την πολιτική µε πιο γρήγορους
ρυθµούς, εκτοξεύοντας το κόστος παραγωγής, µε πανάκριβα
µέσα και εφόδια, µηχανήµατα, πανάκριβο ρεύµα, πετρέλαιο, φο-
ροληστεία, χαράτσια στον ΕΝΦΙΑ, στον ΕΛΓΑ, ασφαλιστικές ει-
σφορές.

Αυτή η πολιτική δεν αφήνει κανένα περιθώριο επιβίωσης σε
φτωχούς αγρότες και κτηνοτρόφους. Από τη µία µεριά είναι οι
χαµηλές ανοιχτές τιµές και σε πολλές περιπτώσεις η απληρωσιά,
µε αποτέλεσµα να αναγκάζονται οι φτωχοί παραγωγοί να συµ-
πιέζουν τις τιµές στα προϊόντα τους, για να σταθούν απέναντι
στα προϊόντα των καπιταλιστικών αγροτικών εκµεταλλεύσεων.
Αυτό τους οδηγεί να είναι χαµένοι από χέρι, να εκτοπίζονται
βίαια, να οδηγούνται σε ξεκλήρισµα.

Για να περάσει αυτή η πολιτική σας, κρύβετε τους ταξικούς
αντίπαλους του φτωχοµεσαίου αγροκτηνοτρόφου, που είναι οι
βιοµήχανοι, οι µεγαλέµποροι και βάζετε στο ίδιο τσουβάλι τους
φτωχοµεσαίους κτηνοτρόφους µε τα µονοπώλια µεταποίησης,
συσκευασίας και διανοµής αγροτικών προϊόντων. Πουλάτε τα
παραµύθια των κεφαλαιοκρατών και δηµιουργείτε αυταπάτες ότι
µε τις διεπαγγελµατικές και τη συµβολαιακή γεωργία δήθεν θα
εξασφαλίσουν άµεση πληρωµή του µόχθου του µικροµεσαίου
παραγωγού. 

Τα αποτελέσµατα τα ζουν στο πετσί τους οι φτωχοί αγρότες
και κτηνοτρόφοι ,που πουλάνε το προϊόν «µπιρ παρά», όπως το
γάλα και το βαµβάκι. Προωθείτε σε αυτή την κατεύθυνση την
ακόµη µεγαλύτερη συγκέντρωση της γης, της παραγωγής, σε
λίγα χέρια µεγάλων καπιταλιστικών αγροτικών εκµεταλλεύσεων,
που άλλωστε αυτοί είναι και η προµετωπίδα της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής.

Βέβαια, προπαγανδίζετε, κρύβετε την αλήθεια από τους πα-
ραγωγούς. Τους λέτε ότι δεν φταίει το καπιταλιστικό σύστηµα,
στο οποίο πρωτεύει το κέρδος, που κανόνας του είναι ότι το µε-
γάλο ψάρι να τρώει το µικρό. Καλλιεργείτε προσδοκίες ότι µέσα
από τη συµµετοχή τους σε συνεργατικά σχήµατα, οµάδες παρα-
γωγών, θα τελειώσουν τα βάσανά τους και στο τέλος έχουµε τη
χρεοκοπία τους και τη θηλιά των χρεών να τους πνίγει. Τραντα-
χτό παράδειγµα είναι ο Συνεταιρισµός των Θεσσαλών Κτηνοτρό-
φων «ΘΕΣγάλα» που πολυδιαφηµίστηκε το προηγούµενο
διάστηµα και τώρα οδηγείται στη χρεοκοπία, στα χέρια των τρα-
πεζών-µεγαλοεπιχειρηµατιών. 

Στο στόχαστρο σας είναι οι µικροί. Και λέµε ξεκάθαρα και ξά-
στερα ότι είστε κυβέρνηση του κεφαλαίου, και εσείς και οι προ-
ηγούµενες, που κυριολεκτικά µατώνουν τον φτωχό και µεσαίο
αγρότη και δίνουν γη και ύδωρ στα µονοπώλια.

Για όλα αυτά, δεν πρέπει η φτωχή και µεσαία αγροτιά να σας
δώσει ψήφο εµπιστοσύνης. Η κατάσταση αυτή δεν σηµαίνει ότι
είναι αδιέξοδη. Λύση υπάρχει και δεν βρίσκεται ούτε στις σηµε-
ρινές οµάδες παραγωγών ούτε στους συνεταιρισµούς των µεγα-
λοαγροτών. 

Το ΚΚΕ λέει ότι υπάρχει διέξοδος για όλους τους ανθρώπους
του µόχθου, της αγροτικής παραγωγής. Υπάρχει λύση, που ειλι-
κρινά συµφέρει τους πολλούς ενάντια στη φτώχεια, την ανεργία
και το ξεκλήρισµα. Υπάρχει δρόµος µε τον λαό στην εξουσία µε
κοινωνικοποιηµένες τις καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις στη γη,
τα συγκεντρωµένα, µηχανοποιηµένα µέσα παραγωγής, τις κρα-
τικές υποδοµές, το εµπόριο, µε άµεση ένταξή τους στον κεντρικό
παρεθνικό, επιστηµονικό σχεδιασµό για την οργάνωση της οικο-
νοµίας, για την ανάπτυξη προς όφελος του λαού. 

Το ΚΚΕ, µε όλες τις δυνάµεις που διαθέτει ,θα βρίσκεται στα
µπλόκα της αγροτιάς, που ξεκινάνε σε λίγες µέρες στους αγώνες
τους. Θα βρίσκεται και εδώ µέσα διεκδικώντας, παλεύοντας, πιέ-
ζοντας µε κάθε τρόπο και µέσο την Κυβέρνηση, έτσι ώστε να ικα-
νοποιηθούν άµεσα ζωτικά αιτήµατα των αγροτών και φυσικά, να
ανοίξει ο δρόµος µέσα από τη διαδικασία του οργανωµένου
αγώνα, της συνεχούς πάλης, ο δρόµος για να επιλυθούν οριστικά
τα προβλήµατα, µε βάση την πρόταση, που µόλις αναφέραµε. 

Μπροστά µας είναι ο δρόµος για τη λαϊκή, κοινωνική, πολιτική
διέξοδο και προοπτική. Ο αγώνας βέβαια, θα είναι δύσκολος, δεν

θα είναι εύκολος, αλλά η κοινωνική συµµαχία µε ισχυρό ΚΚΕ είναι
µονόδροµος για την ανατροπή, για την αλλαγή του αρνητικού συ-
σχετισµού, που υπάρχει σήµερα. Ανάµεσα δηλαδή σε εκµεταλλευ-
τές και εκµεταλλευόµενους, προϋπόθεση για την οικονοµία και
την κοινωνία είναι να υπάρχει το κριτήριο της ικανοποίησης των
λαϊκών αναγκών. 

Ψήφο εµπιστοσύνης παίρνετε καθηµερινά από τους εταίρους
σας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ, τους µονοπωλιακούς οµί-
λους. Και παίρνετε άριστα. Κάνετε πολύ καλά τη βρώµικη δου-
λειά παντού. Είναι νωπή και η ψήφος εµπιστοσύνης από την κ.
Μέρκελ για όλα αυτά τα κατορθώµατά σας. Βέβαια, επιστρα-
τεύετε και την τακτική του φόβου µε το ψευτοδίληµµα «αν δεν
υπάρχει σταθερότητα, δεν θα περάσουν τα µέτρα-ψίχουλα, οι
παροχές πτωχοκοµείου». 

Τώρα η εργαζόµενη φτωχή αγροτιά, η νεολαία που στενάζει
από την πολιτική, η λαϊκή οικογένεια που ξεπαγιάζει, που ζει µε
τον εφιάλτη των πλειστηριασµών, δεν έχει να περιµένει κάτι
καλό. Δεν έχει κανέναν λόγο να σας δώσει ψήφο εµπιστοσύνης.
Να αξιοποιήσει την πείρα απ’ αυτά που βιώνει καθηµερινά από
τις πολιτικές όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά, από τις συναλ-
λαγές, από το ανακάτεµα της αντιλαϊκής τράπουλας, από τους
σωτήρες που αποδείχτηκαν κάλπικοι, από τους αντιµνηµονια-
κούς που έγιναν πιο φανατικοί από τους µνηµονιακούς. Ο λαός
να µην πέσει στην παγίδα, στο ψευτοδίληµµα του νέου δίπολου,
δεξιά-αντιδεξιά. 

Μοιάζετε σαν σταγόνες νερό. Γι’ αυτό έχουµε µεταγραφές, µε-
τακινήσεις. Οι αποστάσεις µεταξύ σας έχουν µηδενιστεί. Ο λαός
πρέπει να κάνει τη διαφορά. Να κάνει τώρα το µεγάλο βήµα. Να
µη δείξει καµµία ανοχή. Να µην έχει καµµία αναµονή. Να µην ψά-
χνει κάλπικες διαφορές, γιατί πραγµατικές δεν υπάρχουν. Η επό-
µενη µέρα θα είναι ίδια και χειρότερη από την προηγούµενη. Να
βγει στο προσκήνιο. Να γίνει κριτήριο ψήφου η ίδια του η ζωή.
Να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στο ΚΚΕ. Να δυναµώσει παντού,
σε όλες τις κάλπες που θα στηθούν το επόµενο διάστηµα. Να
δώσει δύναµη σε εκείνη την πολιτική δύναµη, που στάθηκε δίπλα
του, στο πλευρό του, αταλάντευτα όλα αυτά τα χρόνια, το ΚΚΕ,
τη γνήσια λαϊκή αντιπολίτευση ,που µπορεί να κάνει τη διαφορά
για τον λαό και τις ανάγκες του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο κ. Καµµένος είναι τελευταίος οµιλητής. Και παρακαλώ πάρα

πολύ, για τον χρόνο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ για την κατα-

νόηση. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µια σηµαντική µέρα. Η Κυβέρνηση

ζητά ψήφο εµπιστοσύνης. Ψήφο εµπιστοσύνης δεν θα δώσω στη
σηµερινή Κυβέρνηση, για λόγους που θα αναλύσω πολύ σύντοµα
και µέσα στα πλαίσια του χρόνου µου. 

Ψήφο εµπιστοσύνης, δυστυχώς, έδωσε σ’ αυτή την Κυβέρ-
νηση και για το ζήτηµα το οποίο διακυβεύεται αυτές τις ηµέρες
για τις Πρέσπες, το Σκοπιανό, η κ. Μέρκελ. Δεν χρειάζεται ψήφο
εµπιστοσύνης από την ελληνική Βουλή, προφανώς. Θα έρθει
αύριο ο κ. Μοσκοβισί να εξάρει τις προσπάθειες της Κυβέρνησης
και να σφραγίσει κι αυτός σαν Ευρωπαϊκή Ένωση τη Συµφωνία
των Πρεσπών. Επίσης, θα µας συγχαρεί ο Γενικός Γραµµατέας
του ΝΑΤΟ και η αµερικάνικη Κυβέρνηση. Όλοι θα συγχαρούν και
θα δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στην ελληνική Κυβέρνηση, η
οποία αυτή τη στιγµή αυτό που κάνει, χωρίς να ρωτήσει τον ελ-
ληνικό λαό, χωρίς να φέρει τη συµφωνία στο Ελληνικό Κοινοβού-
λιο, ως όφειλε, καταστρατηγεί κάθε δηµοκρατικό δικαίωµα των
Ελλήνων πολιτών για πλήρη ενηµέρωση για ένα µείζον εθνικό ζή-
τηµα. Πέρασε τη συµφωνία, την υπέγραψε, χωρίς να ενηµερώσει
και χωρίς να πάρει έστω µε έναν δηµοψηφισµατικό τρόπο την έγ-
κριση, για να προχωρήσει σ’ αυτή την υπογραφή. 

Μίλησαν πολλοί συνάδελφοι. Άκουσα και τους πολιτικούς αρ-
χηγούς. Το δικό µου ζήτηµα απόψε είναι να δείξω έναν τρόπο,
µε τον οποίον πρέπει και οφείλουµε ως Κοινοβούλιο, ως κράτος,
ως ευνοµούµενη πολιτεία να δράσουµε, για να καταργήσουµε τη
συγκεκριµένη Συµφωνία των Πρεσπών. 
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Ο τρόπος που υπάρχει αυτή τη στιγµή, κατά την ταπεινή µου
άποψη, είναι ο εξής: Υπήρξε κατηγορία του κ. Πάνου Καµµένου
στο Υπουργικό Συµβούλιο ότι διακινήθηκαν 50 εκατοµµύρια
ευρώ από τον κ. Σόρος, µέσω του κ. Κοτζιά, για να δοθούν στους
Σκοπιανούς, εν µέσω διαπραγµάτευσης για µείζον εθνικό ζήτηµα,
εφόσον ευσταθεί, εφόσον δεν έχει διαψευστεί, έχει επιβεβαιωθεί
από τον ίδιο τον κ. Κοτζιά στο κανάλι, στην κ. Στάη. 

Διαβάζω: «Αυτό που ειπώθηκε είναι και ειπώθηκε και τις επό-
µενες µέρες σε συνέντευξη, ότι ο Σόρος έδωσε 50 εκατοµµύρια
για να αγοράσουµε ανθρώπους στα Σκόπια, προκειµένου να κά-
νουµε τις πολιτικές µας δουλειές. Είναι ολοφάνερο πως το επι-
χείρηµα αυτό αποσκοπεί, πρώτον, στο να εκφοβίσει, µε το ότι
κάποιοι µπορεί να εκβιάζουν. Αλλά εγώ δεν ξέρω. Δεν έχω πάρει
ποτέ από κανέναν τίποτα. Ξέρετε ότι προέρχοµαι από πολύ πλού-
σια οικογένεια και αποποιήθηκα την περιουσία µου. Και για να
τροµάξουν την FYROM.

Έχουν ειπωθεί τρία πράγµατα. Έδωσε 50 εκατοµµύρια ο κ.
Σόρος. Ας το αποδείξουν ότι ο Σόρος έδωσε 50 εκατοµµύρια.
Κάπου θα υπάρχει κάποια ροή. Δεν ξέρω πως». Αυτή η συνέν-
τευξη είναι στις 6-11-2009 στην κ. Στάη. 

Στις 23-10-2018 ο κ. Κοτζιάς σε τηλεοπτική του εµφάνιση στον
κ. Σαχίνη εξηγεί ότι ο κ. Σόρος –κατηγορίες του κ. Καµµένου-
χρηµατοδοτεί την ελληνική κυβέρνηση, για να εξαγοράσει ξέ-
νους και του έθεσε αυτά τα θέµατα: «Αυτά είναι βαριά θέµατα.
Αλλά δεν είναι βαριά για τον Νίκο Κοτζιά µόνο. Αυτό είναι το ζή-
τηµα; Ουδείς απάντησε, πλην εµού. Ουδείς;» Ρωτάει ο δηµοσιο-
γράφος; «Ουδείς, πλην εµού. Δεν βρέθηκε ένας Υπουργός να
πει: µε θίγεις και εµένα; Όχι». Δηµοσιογράφος: «Ούτε ο Πρωθυ-
πουργός; Ούτε ο Πρωθυπουργός.»

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή η συνοµιλία θα πρέπει να πάει στην Εισαγγελία του
Αρείου Πάγου, να κληθούν ως µάρτυρες οι δυο Υπουργοί και
όσοι συµµετείχαν στο Υπουργικό Συµβούλιο, διότι αν ευσταθεί η
κατηγορία του κ. Καµµένου, τότε µιλάµε για εθνική προδοσία.
Μιλάµε για ισόβια κάθειρξη. Είναι σαφής ο Κώδικας. Όταν κά-
ποιος χρηµατίζεται, ενώ διαπραγµατεύεται για το συµφέρον της
χώρας του και δεν πράττει ως οφείλει, για να υπερασπίζει το
συµφέρον της χώρας του και µεταφέρει χρήµατα για αλλότριους
σκοπούς, τότε βλάπτει τα συµφέροντα της χώρας και πρέπει να
ερευνηθεί ως τέτοιο. Με µια µηνυτήρια αναφορά µπορούµε να
κάνουµε ασφαλιστικά µέτρα να σταµατήσει και να καταργηθεί
αυτή η συµφωνία, για να µην προχωρήσει παρακάτω και να την
πάρουµε από µηδενική βάση. 

Αυτές τις µέρες ζούµε και το τηλεριάλιτι του κ. Καµµένου µε
τον κ. Τσίπρα. Έχω αναφερθεί στις 16 Ιουνίου -σε οµιλία µου-
µετά τη διαγραφή µου για τους ίδιους λόγους, που δεν έστελνα
τον κ. Κοτζιά να υπογράψει στις Πρέσπες. Εγώ διεγράφην. Σή-
µερα δεν διαγράφη κανένας. Ο κ. Καµµένος είπε στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα ότι έχει συµφωνήσει µε τον κ. Τσίπρα, τριάντα
ηµέρες πριν έρθει η συµφωνία στο Ελληνικό Κοινοβούλιο θα ρίξει
την Κυβέρνηση σε πλήρη συνεννόηση. Σε αυτό είναι µάρτυρας
όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα, εκπρόσωποι της νεολαίας και της
Πολιτικής Γραµµατείας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Δεν χρειάζε-
ται δηλαδή, ο κ. Μητσοτάκης και οι άλλοι Αρχηγοί να ψάξουν
πολύ. Έχει ειπωθεί από τον κ. Καµµένο. Έχει στηθεί όλος αυτός
ο θίασος

Συγχρόνως, βλέπουµε το εξής:η συγκεκριµένη συµφωνία δεν
µπορεί να καταστρατηγηθεί. Ακούµε αυτές τις ηµέρες παρεµβά-
σεις των Ρώσων, παρεµβάσεις των Αµερικάνων για Συµβούλιο
Εθνικής Ασφαλείας. Διαβάζω από τη συµφωνία, η οποία στα δυο
τελευταία άρθρα λέει ότι το όνοµα Βόρεια Μακεδονία, η εθνικό-
τητα-υπηκοότητα Μακεδόνες, η γλώσσα µακεδονική δεν µπο-
ρούν να αλλάξουν µετά την κύρωση από την Ελλάδα, ποτέ και
για κανέναν λόγο και για πάντα. Προβλέπεται στο άρθρο 20, πα-
ράγραφος 9 που λέει αυτολεξεί: «Οι διατάξεις της παρούσας
Συµφωνίας θα παραµείνουν σε ισχύ για αόριστο χρονικό διά-
στηµα και είναι αµετάκλητες. Δεν επιτρέπεται καµµία τροποποί-

ηση της παρούσας συµφωνίας, που περιέχεται στο άρθρο 1(3)
και στο άρθρο 1(4)».

Επιπλέον, δεν τίθεται κανένα θέµα Συµβουλίου Ασφαλείας.
Λέει στο άρθρο 20 παράγραφος 10 στην επόµενη: «Η παρούσα
Συµφωνία θα πρωτοκολληθεί στην Γραµµατεία των Ηνωµένων
Εθνών κατ’ εφαρµογήν του Άρθρου 102 του Χάρτη των Ηνωµέ-
νων Εθνών µόλις τεθεί σε ισχύ». 

Οπότε δεν τίθεται και κανένα ζήτηµα να εισπράξει βέτο στο
Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας. Ο κ. Κοτζιάς και ο κ. Τσίπρας, µε
τη συνέργεια του κ. Καµµένου, µας έχουν δέσει χειροπόδαρα.
Άρθρο 20, παράγραφο 9. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενο ζήτηµα, που πρέπει να συζητήσουµε αυτή τη στιγµή,
είναι η πολιτική αξιολόγηση του πολιτικού προσωπικού. Δεν είναι
δυνατόν να ψηφίζεται Βουλευτής από δηµοκρατική διαδικασία,
όπως είναι οι εκλογές, σε µια ευνοµούµενη χώρα, όπως είναι η
Ελλάδα και να υπερψηφίζει για να ένα µείζον ζήτηµα, όπου εκ-
χωρείται η ιστορία τριών χιλιάδων ετών, το όνοµα «Μακεδονία»
µαζί µε την γλώσσα και την ταυτότητα. Ήδη έχουµε διεκδικήσεις
εθνικής µακεδονικής µειονότητας στη Βόρεια Ελλάδα, µακεδο-
νικής γλώσσας, που δεν υπάρχει. Τα κατανοώ όλα αυτά. Δι-
καίωµά τους είναι. Δεν προβλέπεται στη σύµβαση. 

Δεν είναι δυνατόν, όµως, Βουλευτές του Ελληνικού Κοινοβου-
λίου να έχουν ψηφιστεί µέσα από συνέδρια, να έχουν εκλεγεί δη-
µοκρατικά από τον Έλληνα πολίτη και να ψηφίζουν αντίθετα από
τον λόγο, για τον οποίο έχουν εκλεγεί. Έχει εκλείψει το καθήκον,
έχει εκλείψει οποιαδήποτε δηµοκρατική ευαισθησία.

Δεν πρέπει να κυβερνηθεί αυτή η χώρα ούτε από ρετάλια πο-
λιτικούς ούτε από επισυγκολλήσεις πολιτικών και να είναι µια κυ-
βέρνηση–αντιπαροχή. Είναι κρίµα για την Ελληνική Δηµοκρατία
να δηµιουργούµε µε αυτούς τους τρόπους. 

Και ερωτώ: Αυτοί οι έξι, που πιθανόν αύριο να δώσουν -όπως
µετράνε τα κουκιά- την ψήφο εµπιστοσύνης, εάν τους παρακο-
λουθήσουµε από αύριο το βράδυ µέχρι τις εκλογές, όποτε θελή-
σει να τις κάνει ο κύριος Πρωθυπουργός, θα ψηφίζουν και θα
στηρίζουν συνέχεια την Κυβέρνηση; Υπάρχει περίπτωση ,ένας
από τους έξι, να ψηφίσει αρνητικά σ’ ένα νοµοσχέδιο; Εάν ένας
από τους έξι ψηφίσει αρνητικά σ’ ένα νοµοσχέδιο, από αύριο
µέχρι τις εκλογές, τότε υπάρχει δόλος στην αυριανή ψήφο. Ποια
είναι η ψήφος εµπιστοσύνης για αύριο στην Κυβέρνηση; Τη δίνει,
διότι υπάρχουν ανταλλάγµατα. Ελπίζω να µην δω Υπουργούς,
Υφυπουργούς ή ανθρώπους σε άλλες θέσεις, που θα ανταλλά-
ξουν την εξουσία και την καρέκλα µε την ψήφο για τη Μακεδονία.
Θα είναι µεγάλο κρίµα! 

Είπα ότι ο κ. Καµµένος έχει την πλήρη ευθύνη αυτήν τη στιγµή,
απόψε και τον καλώ αύριο, στην οµιλία του, να φέρει τα χαρτιά
και να αποδείξει ότι ο κ. Κοτζιάς πήρε τα 50 εκατοµµύρια από
τον κ. Σόρος να ρίξει την Κυβέρνηση. Αυτό οφείλει να κάνει, να
ρίξει την Κυβέρνηση, να ακυρώσουµε τη συµφωνία και να ξαναρ-
χίσουµε από το µηδέν, χωρίς «Μακεδονία» και να σώσουµε την
ιστορία µας. 

Κλείνω µε κάτι που θα καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι η οµιλία
του κ. Σωτήρη Βαλντέν. Ο κ. Σωτήρης Βαλντέν -να ενηµερώσω
τους δύο συναδέλφους ,που βρίσκονται εδώ και τον αγαπητό
Υπουργό- προαλείφεται για νέος Υπουργός Εξωτερικών. Ο νέος
αυτός Υπουργός Εξωτερικών λέει ότι «οι ενστάσεις για θέµατα
γλώσσας και εθνότητας είναι απολύτως αβάσιµες, καθώς ούτε
µακεδονική γλώσσα ούτε µακεδονική εθνότητα έχουµε εµείς, για
να την διεκδικήσουµε» -αυτό προχθές στο Μέγαρο- «ενώ βέβαια,
το να αρνηθούµε το δικαίωµα αυτοπροσδιορισµού στα ζητήµατα
αυτά, θα ισοδυναµούσε µε το να ζητάµε την αυτοκατάργηση
ενός κράτους». Δηλαδή, θα τους δώσουµε το δικαίωµα να αυτο-
προσδιορίζονται όπως θέλουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω, όπως σας υποσχέθηκα.
Και συνεχίζει: «Αντίθετα, η µετονοµασία της µακεδονικής
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γλώσσας και του µακεδονικού έθνους δεν εντάσσονται στο πλαί-
σιο διαπραγµάτευσης. Η Ελλάδα δεν διεκδικεί κάποια µακεδο-
νική γλώσσα ούτε κάποιο µακεδονικό έθνος. Διεκδικεί ρητά το
µονοπώλιο της Μακεδονίας η Ελλάδα».

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι αυτά που πιστεύει ο νέος,
όπως διαβάζω, Υπουργός Εξωτερικών, που θα αναλάβει µετά τον
κ. Κοτζιά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αγαπητέ κύριε Ζουράρι, έλαβα αυτό: «Μακεδονία σακατε-
µένη», Ζουράρις Κωνσταντίνος, Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής. Το
βρήκα, αλλά δεν θα το αφήσω, γιατί δεν το διάβασα. Θα το
βγάλω φωτοτυπία και θα το αφήσω αύριο στα Πρακτικά. Το
έχετε όλοι. 

Κύριε Ζουράρι, θα δώσετε αύριο ψήφο εµπιστοσύνης και µας
αφήσατε σήµερα φυλλάδιο µε τίτλο «Μακεδονία σακατεµένη»;
Ντροπή!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την υποµονή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της

πρώτης ηµέρας επί της προτάσεως του Πρωθυπουργού για πα-
ροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση. 

Αύριο οι τρεις πρώτοι συνάδελφοι που θα πάρουν τον λόγο
είναι ο κ. Μπαλάφας, ο κ. Γερµενής και ο κ. Φίλης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.12’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τετάρτη
16 Ιανουαρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προ-
τάσεως του Πρωθυπουργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και
141 του Κανονισµού της Βουλής.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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